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Van Duyn moest hangen
Haat en liefde tussen PPR en PvdA

Het autogebruik is de laatste jaren vooral in de 
Randstad veel sneller toegenomen dan verwacht. 
Filevorming en een extra belasting van woon- en 
leefmilieu zijn het gevolg. Een ambtelijke projekt- 
groep Mobilieit Randstad is in een vroeg stadium op 
zoek gegaan naar oplossingen. Vorige zomer ver
scheen een rapport met aanbevelingen. De meesten 
daarvan zijn in licht gewijzigde vorm door minister

In de eerste week van februari bespreekt de Tweede Kamer de begroting van 
Verkeer en Waterstaat. Het zogenaamde verkeersbeleidsplan staat daarbij 
centraal. Of dit kabinetsplan, dat het fïle-probleem in de Randstad moet oplossen, 
effektief is, wordt alom betwijfeld. Dat Neelie Smit-Kroes zichzelf nu opwerpt als 
pleitbezorgster van het openbaar vervoer doet daar weinig aan af. Peter 
Lankhorst loopt zich al vast warm voor de konfrontatie.

tafel, toen het bereikbaarheidsplan van Smit al aan de 
orde was geweest. Lankhorst:,.Nijpels deed het in 
het in het begin redelijk. Zijn bedoeling is goed, maar 
dat is onvoldoende. Dat hij de verhoging van de 
maximumsnelheid goed praat, maakt hem en het 
kabinet ongeloofwaardig.”

Sluipwegen
Eenvoudige plannen om het autogebruik af te rem
men en het openbaar vervoer te stimuleren zijn niet 
voorhanden. Verhoging van de bezineprijs jaagt 
automobilisten naar de pompstations in de buurlan
den. Een forse verhoging van de motorrijtuigenbelas
ting zal de bereidheid van de automobilist om eens 
een keer de trein of bus te nemen, doen afnemen. 
Gratis openbaar vervoer is onbetaalbaar. Een elek
tronische tolheffing heeft als nadeel dat een beperkte 
groep mensen voor de kosten moet opdraaien. 
Bovendien krijg je te maken met fraude en het 
zoeken van sluipwegen. Lankhorst: ,,Je moet de ( 
potentiële) autobezitter steeds prikkelen om gebruik 
te maken van trein of bus. Daartoe moet het 
openbaar vervoer in ieder geval goedkoper, komfor- 
tabeler en sneller worden. Maatregelen om het 
wegennet te verbeteren zijn prima, als er dan ook 
maar ruimte vrij komt voor vrije busbanen. Tijdens 
de spits moeten extra bussen en (dubbelsdeks)treinen 
worden ingezet. Invoering van sneltrams en onderlin
ge afstemming van verschillende vervoerssystemen 
passen ook in dit rijtje. Samen met een verlaging van 
de tarieven en een matige verhoging var. de benzine
prijs vormen dergelijke maatregelen een duidelijke 
prikkel om de auto te laten staan. Stel dat deze 
maatregelen de staat per jaar een paar honderd 
miljoen kosten, dan is dat alleen al voor het milieube
lang akseptabel. Over de voordelen voor het zaken
verkeer en de kostenbesparing voor het bedrijfsleven 
hebben we het dan nog niet eens."

JAN HUISMAN

KIES DE VOORZITTER:

EEN SPANNENDE 
RACE NAAR 16 APRIL
Het is niet eerder vertoond in de twintigjarige geschiedenis van de PPR. Vier (4!) 

kandidaten die een gooi doen naar het partijvoorzitterschap. In alfabetische 
volgorde: •  Klaas-Wybo van der Hoek, « Bram van Ojik,« Jaap Roëll, » Hans 
van der Wilk. Stuk voor stuk zeer bekwame mensen. Maar, wie moet het 
worden? Wat voor soort voorzitter heeft de partij nodig, de komende tijd?

Smit overgenomen. Het zogenaamde „bereikbaar
heidsplan” bepleit verbetering en uitbreiding van 
zowel het wegennet als het openbaar vervoer. Het 
betaald parkeren wordt uitgebreid in gebieden waar 
veel auto’s komen en het openbaar vervoer goed is. 
Voor de financiering van de plannen wil men de 
motorrijtuigenbelasting verhogen met 25 tot 50 gul
den per jaar. Grote steden en provincies in de 
randstad moeten financieel gaan bijdragen. Voor 
wegennet en openbaar vervoer wordt per jaar 100 
miljoen extra uitgetrokken. Met behulp van een 
elektronische tolheffing, moet de aanleg van vier 
nieuwe tunnels achteraf worden terug betaald.

Bekering
Vooralsnog zal het partikulier autogebruik door de 
maatregelen niet afnemen. Het extra geld voor het 
openbaar vervoer zet onvoldoende zoden aan de dijk. 
Peter Lankhorst hierover: „De bekering van Neelie 
tot promotor van het openbaar vervoer komt voor

Maar dat is niet alles. Het betekent ook verhuizen en 
opnieuw inrichten en dat gaat tijd kosten. Het 
gewone werk zal daardoor wat vertragen en een paar 
dagen geheel stil liggen. Reken maar dat van 20 
januari t/m 2 februari het partijburo op een zacht 
pitje staat. Excuus!
En dan is er nog de telefoonaansluiting. De PTT zal 
een (bescheiden) centrale plaatsen, waardoor mede-

een deel voort uit de roep van het bedrijfsleven om 
iets aan de files te doen.” De kosten van het 
tijdverlies op de weg dreigen bij ongewijzigd beleid in 
de miljarden te lopen.
Lankhorst: „De fundamentele vraag is of je mobili
teit en autogebruik wilt bevorderen of afremmen. In 
de afgelopen jaren is de mobiliteit als gevolg van het 
beleid juist toegenomen. Denk aan de koncentratie 
van scholen in steden en het bouwen van ziekenhui
zen buiten de stad. Het bestaan van overloopgebie- 
den (Hoorn, Purmerend) wordt als een gegeven 
beschouwd. Over dit soort zaken, die met Ruimtelij
ke Ordening te maken hebben, wordt niet gepraat. 
Ook wordt vergeten dat door de aanleg van extra 
wegen, het autogebruik juist verder zal toenemen.” 
Het milieu lijkt in het bereikbaarheidsplan nauwe
lijks een rol te hebben gespeeld.Het kabinet wil ernst 
maken met de verzuring, maar de nota’s over 
verzuring en over Verkeer en Milieu van minister 
Nijpels (ook W D ) kwamen in het kabinet pas op

werkers voortaan sneller bereikbaar zullen zijn. Er is 
echter op dit moment niet de garantie dat deze 
centrale al op 1 februari funktioneert.
Er wordt alles aan gedaan om te zorgen dat u op 1 
februari het buro op het hierboven genoemde tele
foonnummer kunt bereiken.
Word niet boos als het niet lukt! Bel in noodgevallen 
de PTT-telefoondienst om inlichtingen.

Het november-kongres bereikte overeenstemming 
over de politieke strategie: een zelfstandige lijst in 
1990 tenzij zich ontwikkelingen voordoen die uitzicht 
bieden op verbreding en politieke vernieuwing. Afde
lingen en provincies beslissen zelf over het al of niet 
voortzetten dan wel aangaan van samenwerkingsver
banden. Welke aksenten legt de nieuwe voorzitter? 
Hoe denkt hij de landelijke lijn en de lokale 
ontwikkeling op elkaar af te stemmen?
Het november-kongres ging bovendien akkoord met 
een nieuwe organisatiestruktuur: afdelingen die 
rechtstreeks vertegenwoordigd zijn in de partijraad, 
een kleiner slagvaardiger partijbestuur, integratie van 
stichtingen en een partijburo dat funktioneert als 
serviceburo. Moet de nieuwe voorzitter vooral mana
gerskwaliteiten hebben?
Ook heeft de PPR besloten tot een meer naar buiten 
gerichte oriëntatie: nieuwe impulsen voor de diskus- 
sie met linkse partijen, geen vrees voor de konfronta
tie met CDA en VVD. Dat vraagt om studie, 
inhoudelijke verdieping, programmatische vernieu
wing. Ligt hier de belangrijkste taak voor de komen
de voorzitter: op inspirerende wijze leiding geven aan 
de totstandkoming van een hoogwaardig, toekomst
gericht program?

En tenslotte: het thema PPR NIEUWE STIJL. 
Vrolijk Links. Een verandering van politieke kuituur 
in de partij op alle nivo's. een uitdagende en 
verrassende presentatie, meer aandacht voor publici
teit. voor kommunikatie met nieuwe kiezers. De 
houdbare idealen uit de jaren zeventig gekombineerd

met nieuwe ideeën uit de jaren tachtig, gepresenteerd 
in een vorm die aansluit bij het eigentijdse levensge
voel. Moet de nieuwe voorzitter voor alles dat 
nieuwe elan uitstralen?
De samenstelling van het nieuwe bestuur is misschien 
wel nooit zo belangrijk geweest. Juist nu de partij een 
nieuwe weg is ingeslagen. Er wordt naar ons geke
ken. Halen ze het of halen ze het niet? Essentieel is 
de voorzitterskeus. Een verantwoorde beslissing 
vraagt om goede, direkte informatie en diskussie die 
in alle openbaarheid plaats vindt.
Afdelingen, provinciebesturen, partijraad, nodig 
daarom de kandidaat-voorzitters uit om in debat te 
gaan over de toekomst van de PPR. richt je aanvra
gen tot het partijbestuur. De race naar 16 april kon 
wel eens spannend worden. HET PARTIJBESTUUR

VAN DE REOAKTIE
Om elke schijn van belangenvermenging te voorko
men. heeft Bram van Ojik, eindredakteur van de 
Radikalenkrant, en tevens kandidaat voor de post van 
voorzitter in het nieuwe partijbestuur , zijn redaktio- 
nele werk voor de krant gestaakt. Hij wordt vervan
gen door Jan Dirx (medewerker Studiestichting). 
Afhankelijk van de verkiezingsuitslag op het kongres 
van 16 april, treedt van Ojik onmiddellijk weer in 
dienst (als hij niet gekozen wordt) of wordt er een open 
procedure gestart om een nieuwe eindredakteur aan te 
trekken.

PPR VERHUIST 
PARTIJBURO

Op 1 februari is het zover. Dan heeft het partijburo de Singel verruild voor de le 
Weteringdwarsstraat. Dat betekent een nieuw adres:

Politieke Partij Radikalen 
le Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam
en een nieuw telefoonnummer: 020-247570
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ESSAY-WEDSTRIJD:

Haalt de politieke 
partij 2000
De PPR organiseert in het kader van haar 20-jarig bestaan een essayprijsvraag 
met als titel ‘Politicus zonder Partij?’. De titel is ontleend een boek van Menno 
ter Braak uit 1934. De vraag naar de rol van politieke partijen in de politiek 
wordt in toenemende mate aktueel.
Intellektuelen verschuilen zich achter cy
nisme. Studenten gaan de straat op zonder 
binding met partijen. Politici worden meer 
vanwege hun ‘beeld' dan hun ideeën 
gekozen. De individualisering knaagt aan 
het bestaan van organisaties.
IS ER NOG TOEKOMST VOOR DE 
POLITIEKE PARTIJ?
Door allerlei ontwikkelingen in de maat
schappij wensen mensen zich steeds min
der te organiseren. Politieke partijen on
dervinden hier, naast o.a. kerk en vakbe
weging, de gevolgen van. Als de trend zich 
doorzet zal dat zeer ingrijpende gevolgen 
hebben voor de wijze waarop de demokra- 
tie in Nederland is georganiseerd.
De PPR bestaat nu 20 jaar en wil nog heel 
wat jaren mee. Er begint nu aarzelend een

diskussie op gang te komen over mogelij
ke ontwikkelingen in de Nederlandse poli
tiek. De PPR wil met deze essayprijsvraag 
een bijdrage leveren aan die diskussie.
De PPR daagt een ieder uit om een essay 
over deze thematiek te schrijven. Een jury 
onder voorzitterschap van organisatiedes
kundige en staatsfilosoof Paul Kuypers zal 
oordeel vellen over de inzendingen. Er is ƒ 
2500.= aan prijzengeld beschikbaar. De 
beste inzendingen worden gepubliceerd in 
het PPR-Studieblad ‘Radikale Notities'. 
Het reglement is op te vragen bij het 
PPR-Partijburo.
Nadere informatie bij:
Hans Schoen 
PPR-Partijburo 
Tel. 020-247570

FOTOWEDSTRIJD:

Dit kan anders
‘Dit kan anders’ is het thema van een fotowedstrijd die de 20-jarige PPR voor 
leden en niet-Ieden organiseert. Eindelijk mag je je eens op een andere manier 
uiten dan in werkgroep, kerngroep, diskussiebijeenkomst of kommissie vergade
ring. Alles wat anders kan komt onverbiddelijk voor de kamera van de fanatieke 
deelnemers. Geen misstand ontsnapt aan de aandacht van de op prijzen jagende 
amateurs.
Het thema is bewust gekozen en biedt vele 
mogelijkheden. Juist omdat zo veel zaken 
een radikale verbetering behoeven is 20 
jaar geleden de PPR opgericht en bestaan 
we ook nog steeds. Met de fotowedstrijd 

we, na het voortdurende verbale 
g e w m ^ o k  wel eens zien hoe het allemaal 

De praktijk leert dat een 
altijd vele vragen oproept. 

I en wat niet mag, bijvoor
komen we nog op. Voor de 

sierijken onder jullie, geven 
een enkel voorbeeld. Foto’s 

nen bijvoorbeeld het volgende laten 
n: een rokende fabriekspijp, met op de 

rgrond een ondergaande zon; te veel 
kriüllfein een hokje, met op de voorgrond 
een ymmamic: over hondenpoep uitglij
dende kfitifercri op een speelplaats; de 
minister-pnal l W  aan het woord. Beter is 

f iets te verzinnen.
■t startpunt van een 

prikkelende, visuele verandering van onze 
scheefgegroeide samenleving. Hellende

vlakken, vallende panelen, schuivende 
antwoorden en zorgzame impulsen; alle
maal papieren bedenksels. Nu komt de 
kreatieve verbeelding van onze verande- 
ringsdrang aan bod.

Spelregels
maat van de foto: minimaal 13 bij 18 cm 
inzendingstermijn: uiterlijk 31 mei 1988 
opsturen in: een goed beschermde enve
loppe
opsturen aan of afleveren bij:. 
PPR.Partijburo 
le Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam. Op envelop: Foto
wedstrijd
kleuren: zwart/wit of in kleur 
aantal: maximaal 3 foto’s per deelnemer 
afzender: achter op de foto vermelden 
(bv. op sticker):
naam, adres, postkode, plaatsnaam, tele
foonnummer
deelnemers: PPR leden of niet-PPR leden 
(N.B.: bekendheid aan deze fotowedstrijd

wordt alleen gegeven in PPR organen, 
maar dat sluit deelname van niet-PPR 
leden niet uit. Kortom: deelname staat 
open voor elke wereldbewoner.) 
uitsluiting: juryleden en professionele fo
tografen zijn van deelname uitgesloten 
informatie: eerst diskussie in eigen kring, 
blijven er dan nog onbeantwoorde vragen, 
dan kan in de avonduren kontakt worden 
opgenomen met Albert Moens, tel. 03240- 
38051

Nog even dit:
De ingezonden foto’s worden beoordeeld 
door een deskundige jury.
Prijsuitreiking: tijdens het flitsende feest 
van de PPR op 9 en 10 september te 
Zutphen. De 3 beste inzendingen ontvan
gen een geldprijs: le prijs ƒ 400. = ; 2e prijs 
ƒ 250. = ; 3e prijs ƒ 150. = .
Auteursrechten: een ingezonden foto 
blijft eigendom van de inzender en wordt 
op of na 10 september 1988 weer overge
dragen aan de eigenaar.
Publikatierechten: de winnende foto’s 
(prijzen en eervolle vermeldingen) kun
nen door de PPR -kosteloos- in eigen 
partijorganen of in andere organen (dag
bladen, tijdschriftën, enz.) gepubliceerd 
worden, onder vermelding van de naam 
van de maker van de foto.
Verzekering van de ingezonden foto: on
der verantwoordelijkheid van de PPR. 
N.B.: het negatief van de foto niet opstu
ren, maar in eigen bezit houden.

PPR IN CONCERT:

LOGO: JOEP PAULUSSEN Zit er nog muziek in?
1988 zal de PPR lang heugen. Dat is de eerste uitdaging die de feestkommissie 
zichzelf gesteld heeft. Hoeveel PPR-mensen krijgen we zover dat ze op 9/10 
september van de partij willen zijn? Dat is de tweede uitdaging. Het getal 
feestgangers dat we minimaal willen halen blijft één van de best bewaarde 
geheimen van 1988. Vooruit, één tipje dan: veel.

Lukt het om de benodigde financiën op 
het kleed te brengen? Dat is nooit een 
probleem in de PPR. Geld speelt geen rol 
voor een partij van stand.
Aktief. We willen een feestjaar, waarin 
het aksent ligt op doen. Hoe doen we dat? 
Zoek daarvoor tussen de vele uitdagingen 
die je aangeboden worden. Om zelf aan 
mee te doen dus. Een swingend feest.
Zijn die degelijk-serieuze radikalen eigen-

De eerstvolgende t.v.-uitzending van de 
PPR gaat over basisinkomen. Datum: 3 
februari, 19.12 uur, Nederland 2. Radio is 
er elke twee weken. Data: 9 en 23 
februari, Radio 5, 18.20 uur.

[r& dikaWN
Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, Singel 277, 1012 WG 
Amsterdam. Redaktie: Arda van den Brink, Mare 
Broere, Jan Dirx, Bart de Graaft, Luuk Heijlman, Jan 
Huisman, Anneke van ’t Huil, Bram van Ojik (eindredak- 
tie), Loes Sing&is. Redaktiesekretariaat: Enny Schou
ten. Vormgeving: Joep Paulussen m.m.v. Tim van 
Ruiten. Foto’s: Angelo Goedemondt, Fred Jansz, e.a. 
Abonnementen: Gratis bij lidmaatschap PPR, anders 
ƒ 26.- per jaar, giro 1575600, tnv PPR, Amsterdam, 
o.v.v. Radikalenkrant. , .

lijk wel uit hun bol te krijgen? Tja, 
moeilijk, moeilijk. Maar geen zee gaat ons 
te hoog dit jaar. Swingen zullen ze die 
radikalen. Een feest zal het worden.
Dit is de eerste PPR-20 JAAR pagina in 
de Radikalenkrant. Elke maand is het 
voortaan raak. Hou ons in de gaten, 
anders mis je boot. Uit de nieuwjaarsbrief 
had je al begrepen, dat er veel op stapel 
staat. Natuurlijk staan er inmiddels twee 
zaken met groot-rood in je agenda geno
teerd:
1. 16 april jubilieumkongres in Almere
2. 9 en 10 september flitsend PPR-feest in 
Zutphen.
En je girokaart met feestkado en goede 
wensen is al bij giro 5555? Mooi. Bedankt. 
Volgende maand vind je in deze rubriek 
het programma van het PPR-feest op 9 en 
10 september. Nu allen een grèep uit wat 
je daar mag verwachten:
•  top-theater
•  wedstrijd politieke redenaars
•  fototentoonstelling
•  PPR-sociëteit
•  veiling
•  swing-festijn
•  nacht van de politiek
•  sleep-in
•  thema-middag over solidariteit
•  PPR in concert

Verder vind je in deze krant informatie 
over het jubileumkongres in Almere en de 
verhuizing van het PPR-serviceburo. Op 
deze pagina uitgebreide informatie over:
•  jubileumkongres Almere
•  de essay-wedstrijd
•  de fotowedstrijd
•  het PPR-orkest
1988, een jaar dat de PPR nog lang zal 
heugen, , . . . .

Een aktief feest dus. Wat zouden jullie vinden van een concert door ‘het 
PPR-orkest’, opperde ik. Dat lukt nooit, vond het wat somber ingestelde deel 
van de feestkommisie. Wat een onzin, riep ik opruiend, er zijn onder die 6000 
PPR-leden honderden die een instrument bespelen. Waarom zou het niet lukken 
- mits goed georganiseerd - om die mensen een keer bij elkaar te krijgen om 
muziek te maken. En de uitdaging was geboren.

We gaan dus een gelegenheids-orkest for
meren.
Doel: een concert van ca. een half uur ter 
afsluiting van het PPR-20 feest op zater
dagmiddag 10 september.
Werkwijze:
1. We mobiliseren de muzikale potentie 
binnen en rond de PPR.
2. Bij voldoende aanmelding zoeken we 
een professionele dirigent.
3. Als het even lukt zoeken we ook een 
komponist die ‘DE RADIKALENMARS’ 
wil komponeren.
4. De dirigent stelt het repertoir vast.
5. Omstreeks 1 maart krijgen alle orkest- 
deelnemers hun partituur thuis.

6. Thuis oefenen.
7. Op 28 mei is er een repetitiedag in 
Amersfoort of Utrecht.
8. Verder oefenen.
Ook mogelijk: zelf regionale (deel)repeti- 
ties organiseren.
9. Zaterdagmorgen 10 september: genera
le repetitie.
10. Zaterdagmiddag 10 september: eerste 
(en waarschijnlijk enige) concert. 
Deelname: staat open voor iedereen 
(PPR-lid of niet) die:
a. een draagbaar instrument bespeelt;
b. zelfstandig een partituur kan instude
ren;
c. 28 mei en 10 september in het PPR-

orkest wil meedoen.
Opgave: nü, via onderstaande bon. 
Kosten: geen, behalve eventuele eigen 
reiskosten.
Baten: heel wat uidaging en plezier.
ZIT ER NOG MUZIEK IN DE PPR? 
Aan jullie het antwoord.
Bon: vóór 10 februari opsturen aan:
Wim de Boer 
p/a Partijburo PPR 
le Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam

JA, IK SPEEL MEE
Naam:

Adres:..................................

Postkode en plaats:..............

Telefoonnummer: ...............

Instrument:.........................
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JACK VERDUYN LUNEL, WETHOUDER LINKS DEN HAAG:

nieuwe partner mee: het bedrijfsleven, ofwel de 
sponsoring. Komen er bijvoorbeeld te veel aanvragen 
binnen voor subsidiëring uit de experimentenpot dan 
wordt naast het mogelijk verlagen van de begroting,, 
nu ook gekeken naar de mogelijkheid van sponso
ring. Duidelijk is dat vooral grote publiektrekkende 
produkties bij de sponsors hoog staan aangeschreven. 
Marge-theater of migrantenkuituur zullen niet gauw 
gesponsord worden, met als resultaat dat de overheid 
zich terugtrekt tot het steunen van niet-kommerciële 
aktiviteiten en die voorzieningen die vernieuwend 
zijn, of waarvoor een minder draagkrachtig publiek 
bestaat. Daarin schuilt volgens Verduyn Lunel het 
gevaar dat de overheid invloed verliest op het grote 
nationale en internationale kunstaanbod. Een ander 
risiko is ook dat een instelling voor de jaarlijkse 
exploitatiekosten te afhankelijk wordt van sponsors. 
Toch zou hij de sponsoring niet willen tegenhouden.

“Sponsoring is onvermijdelijk. Ik moet het stimule
ren omdat we het nodig hebben. Blijkbaar zit bij het 
bedrijfsleven, mede dankzij de regeringspolitiek, een 
overschot aan geld. Als een deel van dat geld naar de 
kunst gaat. kan er op dat gebied meer gebeuren. Het 
heeft geen zin om 10 miljoen bij Philips te laten 
zitten, omdat ze geen migrantenkuituur wil sponso
ren."

Stropdas
Als wethouder werkt Verduyn Lunel nu aan de 
uitvoering van moties die hij als raadslid voor PPR en 
Links Den Haag zelf heeft ingediend. Hij kent het 
politieke werk nu van twee kanten. “De werkwijze 
verschilt enorm. Als raadslid moet je gewoon boeken 
schrijven voordat men ziet dat je goede argumenten 
hebt. Voor de kleinste onbenulligheden, moet je je 
erg inspannen. Nu is het vaak zo dat als ik zeg dat het 
zo moet. het ook heel vanzelfsprekend is, dat het zo 
gebeurt." Tevreden kijkend tikt hij de as van zijn 
sigaartje.
Hij moet nu wel veel harder werken: werkweken van 
80 uur zijn normaal. Dat betekent te weinig tijd voor

‘KULTURELE NIVELLERINGSNEUROSE
IS OOK BIJ LINKS VOORBIJ’

“ Ik zit hier niet voor Jan Doedel. Ik heb me voorgenomen dat alle punten uit het 
beleidsprogramma verwezenlijkt moeten worden” . Jack Verduyn Lunel (PPR in 
Links Den Haag) is wethouder voor Jeugd, Sport en Rekreatie en Kuituur en 
Media. Anders dan zijn voorganger uit het CDA, die vanwege zijn weinig 
sprankelende beleid een ‘motie van treurnis’ aan zijn broek kreeg, heeft hij grote 
plannen. Zijn kultuurnota ‘Impulsen’ ademt een sfeer van flink aanpakken. 
Ingeslapen Haagse instanties worden wakker geschud, nieuwe theaters gebouwd, 
originele initiatieven mogen op een warm onthaal rekenen. Geen abstrakte 
kuituur filosofieën, maar een bewuste keuze voor konkrete plannen. “ Van 
diskussies over kunst- en kultuurpolitiek komt vaak weinig terecht. Ik vind het 
zinvoller aan te geven wat ik precies wil nastreven. Die verhalen kennen we nu 
wel.”

Het statige pand aan het Nassauplein ziet er van 
binnen rommelig uit.
Daardoor valt het strakke, moderne interieur van de 
wethouderskamer extra in het oog. Terwijl de wet
houder een klein sigaartje opsteekt legt hij uit 
waarom in zijn beleid het aksent ligt op vernieuwing. 
“In de voorgaande ambtsperiode is 12 miljoen 
bezuinigd op de kultuurbëgroting. Daardoor is een 
sfeer van gelatenheid ontstaan. Er werden geen 
nieuwe initiatieven, geen experimenten meer ter 
subsidiëring voorgedragen. Men had het idee dat het 
toch allemaal geen zin had. Het Haagse kunstleven is 
hard toe aan een verjongingskuur. Te lang en te 
eenzijdig is er aandacht geschonken aan tradities, 
terwijl kreativiteit, het zoeken naar nieuwe wegen en 
vormen toch wezenlijk is voor kunst en kuituur.” 
Vergeleken met die periode staat het er nu financieel 
beduidend beter voor. Er moet nog wel bezuinigd 
worden, maar daar staat tegenover dat er een paar 
miljoen aan nieuw beleid kan worden besteed. 
Verbreding van het kultuuraanbod neemt daarbij een 
centrale plaats in: verschillende groepen uit de 
samenleving, waaronder bijvoorbeeld de migranten, 
moeten aan hun trekken kunnen komen. ‘Kultuur- 
spreiding’ heette dat in de zeventiger jaren. Is dat niet 
een beetje ouderwets?
Verduyn Lunel: “Ook binnen links erkennen we dat 
de kulturele nivelleringsneurose van de zestiger en 
zeventiger jaren, waarbij alle koppen die boven de 
middelmaat uitstaken werden gesneld, voorbij is. Nu 
overheerst het beeld dat iets dat kwaliteit heeft, 
gesteund moet worden en dat mag best wat geld 
kosten.”

Aarzelend
Op de vraag aan welke kriteria een goed links 
kultuurbeleid moet voldoen, reageert Verduyn Lunel 
aarzelend. Hij is er nog niet helemaal uit en bemerkt 
in de kunstwereld een aanzienlijke ambivalentie: 
“Iedereen zal zeggen dat de overheid zich terughou
dend moet opstellen, maar tegelijkertijd pleiten ze 
precies voor het omgekeerde. Ze willen juist wel dat 
je dingen bevecht voor de kunst." Voorzichtiger 
formulerend gaat hij verder: “Ik denk dat ik tendeer 
naar een aktieve overheid, die de ruimte geeft om 
artistiek vrij te produceren. Ruimte bedoel ik dan 
zowel letterlijk - door het bieden van een infrastruk- 
tuur - als artistiek en geestelijk."
Stimuleren van kunstuitingen betekent keuzes ma

ken. Naast het neerzetten van gebouwen is het 
beïnvloeden van de aanstelling van de artistieke 
leiding één van de belangrijkste dingen die een 
wethouder kan doen. Verder kan en mag de kultuur
politiek van de overheid niet gaan. vindt Verduyn 
Lunel. Hij heeft nogal wat kritiek te verduren gehad 
op zijn voorstellen om 'buitenstaanders' op belangrij
ke posten aan te stellen, zoals Rudi Fuchs als nieuwe 
direkteur van het Haags Gemeentemuseum. Gedre
ven legt hij uit: “Als ik hier vier jaar zou zitten 
zonder iets toe te voegen aan wat er al was, dan heb 
ik hier vier jaar voor niets gezeten."

Onvermijdelijk
Sinds enkele jaren spreekt bij de afweging van de 
financiële haalbaarheid van kulturele plannen een

zijn kinderen, en ook voor overleg met de achterban. 
Toch gaat hij er vanuit dat hij het denken van de 
achterban redelijk kan inschatten. "Omdat ik 12 jaar 
in de gemeenteraad heb gezeten, heb ik die pretentie 
wel een beetje."

Bij de diskussie rond de bouw van het nieuwe 
stadhuis bleek dat echter slechts ten dele het geval. 
"De achterban leek vooral geschrokken van het 
bedrag van 300 miljoen. Het werd een pure geld- 
diskussie". legt hij uit. "Ik heb in een drietal 
PPR-ledenvergaderingen mijn standpunt toegelicht, 
waarbij steeds een meerderheid mijn standpunt 
steunde. Maar het blijft vervelend dat een aantal 
mensen, die ik persoonlijk tot mijn achterban reken, 
uitgesproken tegenstander van de nieuwbouwplan- 
nen is gebleven."
Het wethouderswerk betekent ook veranderingen op 
een ander vlak. Als gemeenteraadslid kon Verduyn 
Lunel nieuwjaarsrecepties en andere representatieve 
bijeenkomsten mijden. Nu wordt wel verwacht dat 
hij aanwezig is. "Maar", zegt hij. "er zijn grenzen 
aan mijn aanpassing. Het dragen van een smoking 
naar de opening van het muziektheater aan het Spui 
ging mij iets te ver. net als het dragen van een 
stropdas. In sommige Haagse kringen, waaronder 
mijn familie, vindt men dat ik een stropdas moet 
dragen bij bijzondere gelegenheden. Tegenwoordig 
doe ik vaak mijn sjaal om", vertelt Verduyn Lunel 
lachend, terwijl hij nonchalant een blauwe wollen das 
omdoet. "Ze zeiden toch dat ik een das moet 
dragen?"

LOES SINGELS

NEEM EEN AANDEEL
Het partij buro werkt in kommervolle 
omstandigheden. In een pand dat eens 
een aardig woonhuis was, maar totaal 
ongeschikt voor een modern kantoor 
en bovendien grondig uitgewoond. En 
met een inventaris die niet meer van 
deze tijd is en tot op de draad versle
ten. De PPR on waardig!
Maar, dat duurt niet zo lang meer. 
Per 1 februari is een veel beter pand 
gehuurd. Een pand dat een volwaardi- 
ge werkplek biedt aan alle medewer
kers en bovendien een onderkomen en 
vergaderruimte voor vrijwilligers bin
nen de partij. De huisvestingskosten 
gaan daardoor wel wat omhoog maar

daar zal een veel doelmatiger en rui
mer gebruik tegenover staan. Deze 
kosten kunnen binnen de normale 
begroting worden opgevangen.
Anders is het met de inrichting: meu
bilair, telefooncentrale (eindelijk!), 
extra wanden voor de vergaderruim
ten, uitbreiding van hardware voor 
tekstverwerking en automatisering. 
Voor dat alles is ongeveer ƒ 100.000 
nodig. Dat halen we niet even uit de Ia, 
maar het mag er ook niet op vastlo
pen. Lenen dus. Voor een investering 
een gewone zaak, want die verdien je 
weer terug. De PPR heeft een gezond 
financieel beleid en geen schulden.

PPR-leden die voor een paar jaar een 
bedrag van zeg ƒ 1000.= kunnen 
vrijmaken worden uitgenodigd een 
‘aandeel’ in de PPR te nemen. Bij
gaande bon geeft de mogelijkheid te 
bewilligen in een lening (op basis van 
een deugdelijke schuldbekentenis) van 
bijvoorbeeld ƒ 1000. =  . Renteloos of 
tegen 3!/2 %.  Ingangsdatum: 1 mei 
1988. Termijn: tenhoogste 6 jaar. Op 
1 mei 1990 wordt 25 % afgelost en 
daarna elk jaar tot 1 mei 1993.
Doe mee! Vul de bewilligingsbon in en 
stuur die naar het adres dat erop 
vermeld is. Graag vóór 15 februari. 
Dank!

Bewilligingsbon
S.v.p. toezenden aan Penningmeester PPR 
le  Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amsterdam.
Ja, ik neem een aandeel in de vernieuwde PPR door haar
ƒ 1.000,-/ _______________________ ______________________________________ *
te lenen op een termijn van maximaal 6 jaar.
De rente is nihiI/3'/2 % uit te betalen bij aflossing *.
De lening gaat in op 1 mei 1988/___________________________________________*
Ik ontvang vóór die datum een schuldbekentenis en zal dan het geld overmaken.

Datum_________________________________________________________________

Naam__________________________________________________________________

Adres____________________________________ ______________________________

Postkode__________________________Woonplaats__________________________

Handtekening___________________________________________________________

* S.v.p. doorhalen wat NIET van toepassing is.
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RICHTINGGEVENDE UITSPRAKEN OVER DE LANDBOUW

HET GROENE 
BONDGENOOTSCHAP
De werkgroep landbouw van de PPR schreef het rapport ‘Minder is meer'. Een 
samenvatting daarvan verscheen in de Radikale Notities van december 1987.
Dezelfde werkgroep schreef koncept-richtinggevende uitspraken, op grond 
waarvan het partijbestuur besluiten nam en bijgaande tekst aan het kongres 
voorlegt. De werkgroep bestaat uit: Gert van Bergen, Gerrit Berkelder, Cebus 
Korteweg, Cobi Schoondergang-Horikx, Jaap Schouls, Hans Siepel, Herman 
Verbeek, Miny Wolterink en Peter van der Werff. We zijn hen veel dank 
verschuldigd voor het degelijke en goede werk. Enkele leden van de werkgroep 
en/of enkele leden van het partijbestuur zijn bereid in afdelingen inleidingen te 
verzorgen over de uitspraken en het rapport.
Afdelingen, 15 leden gezamenlijk, het partijbestuur, de Eerste en Tweede 
Kamerfrakties en enkele organen in de partij hebben het recht om alternatieve 
richtinggevende uitspraken in te dienen. Deze dienen op 1 maart 1988 binnen te 
zijn op het partijburo (le  Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN, Amsterdam).
Klaas-Wybo van der Hoek, 
vice-voorzitter PPR-partijbestuur.

1 DE PROCEDURE
Het procedurevoorstel van het Partijbe
stuur voor de behandeling van de Rich
tinggevende uitspraken door het kongres

1. In een algemene ronde kan het kongres 
zich uitspreken over de hoofdlijnen van 
een PPR-landbouwbeleid.
2. Wij vragen de partij een oordeel te 
geven over de richtinggevende uitspraken. 
Deze geven een richting aan. waarmee je

instemt of niet. Het partijbestuur wil 
haarkloverijen en ongewenste intimiteiten 
met komma's voorkomen.
3. Wie een andere richting uitwil, formule- 
re een alternatieve richtinggevende uit
spraak (tja, zo je wilt, een ARU dus), 
echter voor 1 maart.
4. Terwille van de overzichtelijkheid wil
len we over elke uitspraak met inbegrip 
van de alternatieven slechts twee voor-en 
tegenstanders aan het woord laten.

2 INLEIDING
“Hoe genoeglijk rolt het leven 
Des genisten landmans heen.(...)' 

dichtte Poot meer dan tweeënhalve eeuw 
geleden. Aart van der Leeuw schreef iets 
meer dan een halve eeuw geleden niet 
minder lyrisch over het boerenbestaan: 
“De landman gaat. nu de avond is geval
len,
En de arbeid Slaapt, voor 't laatst zijn 
hoeve rond.
(over landvrouwen spraken de oude dich
ters blijkbaar niet.)
We moeten eraan twijfelen of het genoeg
lijk leven ooit bestaan heeft voor de 
landbouwers. In ieder geval bestaat het 
vandaag de dag niet.

Het gaat niet goed met de landbouw. Je 
hoeft geen macrobioot of vegetariër te zijn 
om dat te zien. De landbouw verkeert in 
een grote krisis. Het aantal faillissementen 
van boerenbedrijven is groot. Het afgelo
pen jaar werd bekend dat schrikbarend 
veel boeren zelfmoord pleegden. De agra
rische gezinsbedrijven zijn in de knel 
geraakt door lagere prijzen en produktie- 
beperking. Ondanks allerlei maatregelen 
van de Europese Gemeenschap om de 
produktie af te remmen, nemen de toch al 
geweldige overschotten toe. De heden
daagse landbouw pleegt een aanslag op 
natuur en landschap. Het gebruik van 
mest en zogenaamde gewasbeschermings
middelen bedreigen een gezonde drinkwa
tervoorziening. De veehouderij is één van 
de veroorzakers van de 'verzuring' van het 
milieu.
Bovendien kunnen we kritiek hebben op 
de omstandigheden waaronder kippen, 
varkens, kalveren en andere dieren gehou
den worden. Hormonen dreigen voor su- 
per-koeien en turbo-hamburgers te zor
gen.
De Europese Gemeenschap bederft door 
een strenge bescherming van de eigen 
markt en de overproduktie voor een aan
tal produkten de wereldmarkt. Hierdoor 
wordt de ontwikkeling van een inheemse 
voedselproduktie in ontwikkelingslanden 
niet bevorderd. De problemen in de land
bouw hebben een grote weerslag op de 
leefbaarheid van het platteland. Vermin
dering van werkgelegenheid en aantasting 
van natuur en landschap leiden al hier en 
daar tot vergrijzing en verpaupering.
Het moet beter met de landbouw.Er zal 
minder, maar beter geproduceerd moeten 
worden. Willen wc in de toekomst nog op 
een gezonde en veilige manier produceren 
en eten. dan zal de landbouw tot in haar 
wortels moeten verbeteren. Wie nu zijn 
grond vervuilt, eet en drinkt morgen meer 
dan alleen bespoten voedsel en drinken. 
We moeten boeren zonder aantasting van 
het milieu.

Met de voorgestelde richtinggevende uit
spraken kiezen we niet voor een bloem- 
pottenlandbouw: een beperkt aantal on
verdachte bedrijven, waar omheen maar 
'raak' geboerd kan worden. Een tweede
ling in de landbouw dus tussen landschaps- 
en produktieboeren. Zo’n keuze lost de 
problemen niet op, maar schept kunstma
tige eilandjes. Zure regen en vervuild 
grondwater trekken zich immers niets aan 
van perceels- of andere grenzen.
Sinds jaar en dag bemoeit de overheid zich 
met de landbouw. De Europese Gemeen
schap en de Nederlandse overheid stellen 
scherpe randvoorwaarden waarbinnen 
boeren en boerinnen ’vrije’ ondernemers 
kunnen zijn.
De PPR vindt ook dat de samenleving 
invloed moet uitoefenen op de landbouw. 
De voedselvoorziening en de bescherming 
van het milieu zijn te belangrijk en te 
kwetsbaar om ze alleen over te laten aan 
de krachten van de vrije markt. Het 
huidige landbouwbeleid in Europa dat 
meer gericht wordt op de vrije (wereld
markt, zal dan ook rampzalig zijn voor 
boerengezinnen hier, voor het milieu en 
voor boeren in de Derde Wereld. De PPR 
staat een ander beleid voor: betere rand
voorwaarden, waarbinnen boeren en 
boerinnen net als nu hun ondernemersvrij
heid en -verantwoordelijkheid hebben. 
Landbouw moet een onderdeel vormen 
van de ekologische ekonomie die de PPR 
voorstaat.
Het andere beleid is niet van vandaag op 
morgen te verwezenlijken. Het gaat om 
het zetten van véél kleine stappen. De 
richtinggevende uitspraken getuigen hier
van. In de uitvoering van de PPR-visie op 
landbouw worden de problemen ’bij de 
wortel’, dus radikaal, aangepakt. Dat kost 
geld. Het grootste deel hiervan kan gevon
den worden in het huidige budget voor 
landbouw (EG-subsidies, bewaren en 
wegwerken van overschotten e.d., ± 1 % 
van het BNP). Dat budget is groot, maar 
niet groter dan dat in vergelijkbare landen 
(zoals de VS). Dat is niet erg, omdat een 
beter en gezond landbouwbeleid best wel 
iets mag kosten. Als boeren en boerinnen 
meer taken hebben dan alleen de voedsel
produktie, hebben zij ook recht op een 
redelijke vergoeding voor die nieuwe ta
ken. De eerlijkheid gebiedt te melden dat 
niet uitgesloten is. dat hogere prijzen voor 
de boeren en boerinnen ook uit de markt 
moeten komen: de konsument zal mee 
moeten betalen. Dit is niet zo'n groot 
probleem, omdat een prijsverhoging van 
10% voor de producenten een prijsverho
ging van slechts enkele tienden van pro
centen voor de konsumenten veroorzaakt.

We hebben een landbouw nodig met een

nieuwe, frisse kleur groen. De kleur groen 
van het gesloten 'groen front’ is versleten. 
Dat groene front vormde tijdenlang het 
netwerk van belangenbehartiging voor 
boeren en agro-industrie en het ging uit 
van de fermheid van de vrije ondernemer. 
“Een echte boerenondernemer redt het 
wel” was de slogan. Alsof er geen grenzen 
aan de groei en geen milieuproblemen 
bestaan.
Tegenover ‘het groene front’ willen wij het 
‘groene bondgenootschap’ stellen. Boeren

in deze tijd is meer dan voedsel produce
ren. Boeren gaat niet langer alleen in een 
gesloten front. Naar ons inzicht zal een 
moderne landbouw bondgenoot moeten 
zijn met:
9 dier, landschap en milieu;
9  mondige konsumenten 
9 kollega-boeren hier en in ontwikke
lingslanden.
Met onderstaande richtinggevende uit
spraken sluit de PPR zich aan bij dit 
‘groene bondgenootschap’.

3 RICHTINGGEVENDE 
UITSPRAKEN

A. Doelen van een 
PPR-landbouwbeleid

1. De PPR gaat het in het landbouwbeleid 
om:
9 de produktie van goed en betaalbaar 
voedsel;
9 redelijke inkomens in de landbouw;
9 behoud van werkgelegenheid;
9 behoud en ontwikkeling van een geva
rieerd en gezond milieu;
9 internationeale solidariteit, in het bij
zonder met de boeren in de Derde We
reld.
Toelichting:
Deze doelen moeten verwezenlijkt wor
den met behulp van een geïntegreerd 
beleid. We moeten voorkomen dat één 
aspekt b.v. het ekonomische, de boven
toon gaat voeren. Het landbouwbeleid 
moet passen in het streven naar een 
ekologische ekonomie.

B. Internationale aanpak
2. Elk land. dan wel elke groep van landen 
die besloten hebben een ekonomische 
eenheid te vormen, heeft recht op een 
voldoende eigen landbouwproduktie. 
Toelichting:
Een (groep) ontwikkelingsland(en) heeft 
net zo goed recht op een eigen voedselpro
duktie als het blok van de EG. Voedsel
veiligheid is belangrijk: voedsel mag niet 
als politiek drukmiddel worden gebruikt.

3. Handelsverkeer
Vermindering van handelsbelemmeringen 
is mogelijk in UNCTAD-GATT-verband. 
Volledige vrijhandel gaat evenwel meestal 
ten koste van de zwaksten. Derde Wereld 
landen kunnen daarom handelsbelemme
ringen voor landbouwprodukten uit rijke 
landen opwerpen.
Toelichting:
Door importheffingen op voedsel kan 
prijssteun gegeven worden aan de inheem
se producenten, zodat deze niet ten onder 
gaan in de internationale konkurrentie.

4. Overschotproduktie
De produktie van landbouwoverschotten 
in rijke landen, o.a. in de EG, leidt tot het 
bederven van de wereldmarkt en belem
mert zo de ontwikkeling van een eigen 
voedselproduktie in Derde Wereldlanden. 
De afschaffing van exportrestituties (en 
exportsubsidies) voorkomt dat de EG 
voedseloverschotten op de wereldmarkt 
dumpt.
Toelichting:
Overschotproduktie is dat deel van de 
produktie . dat niet zonder subsidie afge
zet kan worden op de wereldmarkt. De 
afzet van overschotten leidt tot verstoring 
van die markt met alle gevolgen van dien. 
in het bijzonder voor de ontwikkelingslan
den (b.v.suiker). De EG moet afspraken 
maken (zie uitspraak 3) om ruimte te 
geven aan boeren in Derde Wereld lan

den. Andere rijke landen, zoals de VS, 
Nieuw-Zeeland of Australië, moeten niet 
die ruimte opeisen.

5. Voedselhulp
Voedselhulp kan, vooral als ze gedurende 
een lange tijd verstrekt wordt, landen 
afhankelijk maken, voedselgewoonten 
veranderen en de produktie van lokale 
boeren benadelen. In Unctad-verband 
dienen afspraken te worden gemaakt over 
de regionale verdeling van de voedselpro
duktie.
Toelichting:
Honger mag geen alibi zijn voor rijke 
landen om hun overschot aan voedsel te 
dumpen. Internationale afspraken zijn 
(helaas) alleen mogelijk in Unctad- 
verband.

6. Voedselnood
Bij akute voedselnood, b.v. in het geval 
van een natuurramp, misoogst of politiek 
konflikt, dient op zo’n manier hulp te 
worden gegeven, dat het benodigde voed
sel, indien mogelijk, aangekocht wordt in 
het eigen land of de eigen regio. 
Toelichting:
Met deze wijze van werken komen de 
hulpgelden volledig ten goede aan de 
Derde Wereld. Een voorbeeld is de ‘drie- 
hoeks-transaktie’: de EG geeft geld. waar
mee maïs wordt gekocht in Zimbabwe, dat 
wordt gebruikt ter leniging van de honger 
in Mozambique.

C. Lastenverschuiving
7. De lastenverschuiving van de faktor 
arbeid naar de faktoren grondstoffen, 
energie en kapitaal die de PPR voorstaat, 
zal in de landbouw een ontwikkeling 
bevorderen in de richting van een meer 
arbeidsintensieve en milieuvriendelijke 
produktie. Een verlaagd BTW-tarief op 
diensten in de landbouw en een verhoogd 
tarief op goederen is een kleine stap in de 
richting van zo’n verschuiving.
Toelichting:
De lastenverschuiving kan niet in de land
bouw afzonderlijk doorgevoerd worden. 
Aangezien de landbouw een eigen BTW- 
tarief kent, kunnen via dit instrument wel 
veranderingen doorgevoerd worden.
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8. Kunstmest
Op kunstmest wordt een extra heffing 
aelegd.
Toelichting:
De huidige kunstmestproduktie kost veel 
fossiele energie. Een hoge kunstmestprijs 
bevordert het gebruik van dierlijke mest 
als plantenvoeding.

9. Bestrijdingsmiddelen
Op bestrijdingsmiddelen komt een grote 
heffing. De hoogte ervan is afhankelijk 
van de mate van gevaar voor gezondheid 
en milieu.
Toelichting:
De produktie neemt af. als er minder 
bestrijdingsmiddelen worden gebruikt. 
Sommige middelen zijn tamelijk goed
koop en belangrijk in de hedendaagse 
bedrijfsvoering. De heffing zal daarom 
vooral bij de duurdere en giftiger midde
len efl'ekt kunnen sorteren.

10. Krachtvoer
Er komt een relatief hoge heffing op 
krachtvoer.
Toelichting:
Een heffing zal de invoer en het gebruik 
van krachtvoer, dat goedkoop Nederland 
binnenkomt, afremmen. Dat leidt tot een 
meer grondgebonden veehouderij. Een 
minder intensieve veehouderij gaat ge
paard met minder mestoverschotten.

D. Kontingentering
11.  De overproduktie van landbouwpro- 
Jukten in de EG dient te verdwijnen. Er 
dient van een produkt niet meer geprodu
ceerd te worden dan er behoefte is. 
Kontingentering met gelijktijdige prijsver
hoging is een goed instrument om over- 
schotproduktie te beëindigen, in ieder 
geval voor produkten waarvoor een derge
lijke regeling uitvoerbaar is.
Toelichting
Kontingentering is een garantie voor een 
basishoeveelheid produkt (kwotum). Boe
ren en boerinnen moeten een hogere prijs 
krijgen voor het kwotum. De produktie 
boven het kwotum krijgt, eventueel in een 
gestaffeld systeem, de wereldmarktprijs of 
een strafheffing (superheffing). Bij de 
uitvoerbaarheid spelen een rol:
a. het gebruik van het produkt op eigen 
bedrijf of afzeEaan andere landbouwbe
drijven of partikulieren:. .v„ . ■
b. het benodigde kontrole-apparaat.
Voor een aantal produkten, in het bijzon
der degene die centraal worden ingeno
men, zoals melk en suikerbieten, is kon
tingentering zonder al te veel problemen 
mogelijk.
Bij andere produkten, zoals graan, ligt dat 
anders. Als dat nodig is, moet ook voor 
deze produkten kontingentering worden 
ingevoerd. De EG geeft in 1987 ca. 10 
miljard gulden uit aan de granen. Een 
produktiebeheersingssysteem mag dus 
best wat kosten. Worden de kontrole en 
de burokratie moeilijk en groot, dan 
zullen andere vormen van produktiever- 
mindering voor dergelijke produkten 
moeten worden gevonden. Oplossingen 
moeten dan bijvoorbeeld gezocht worden 
in subsidies voor de teelt van alternatieve 
produkten en voor extensivering van de 
produktie. Uiteraard is voor de produkten 
waarvan geen overschotten zijn, kontin
gentering niet aan de orde.

12. Verhandelbaarheid kwota
Kwota dienen niet vrij verhandelbaar te 
zijn en niet gekoppeld te worden aan de 
grond. Ze worden vastgesteld per land en 
per persoon.
Toelichting:
Kwotering is een systeem om de omvang 
van de produktie te beheersen. Het moet 
niet leiden tot handel in produktierechten, 
waardoor de kwota van minder kapitaal
krachtige boeren uiteindelijk bij de rijkere 
boeren terecht komen. Jonge boeren moe
ten een kans blijven houden. Kwota die 
vrij vallen worden aan kleine en beginnen
de bedrijven toegewezen.

E. Andere maatregelen
13. Houtproduktie
De EG moet de produktie van hout en 
vezelgewassen bevorderen door een hef
fing op import van hout en vezels. 
Toelichting:
Teelt van vezelgewassen en bomen vormt 
gedeeltelijk een alternatief voor de land- 
bouwproduktie. Minder invoer van hout 
helpt het tropisch regenwoud ontzien.

14. Niet braakleggen
Om de agragrische produktie te verminde
ren moet er geen grond braak worden 
gelegd of onder een dekvruchtverplichting 
worden gebracht. Het is beter het gebruik 
van de grond minder intensief te maken, 
zodat milieu en bodemvruchtbaarheid 
worden behouden en verbeterd.

Toelichting:
Vooral minder goede grond zal braakge- 
legd worden, wat weinig oplevert voor een 
produktievermindering. Het braakleggen 
van grond zal gepaard gaan met intensive
ring van de produktie op de overige grond 
en zo weer produktie-uitbreiding opleve
ren. Ook kan het leiden tot verwaarlozing 
van de braak gelegde percelen. Als kort
durende maatregel ter snelle beëindiging 
van de overproduktie is een roulerende 
dekvruchtverplichting (dat is een verplich
te vorm van braakleggen) gepaard gaand 
met een prijsverhoging aanvaardbaar.

F. Bedrijfsstruktuiir
15. De landbouw vindt plaats in kleine 
ondernemingen, die gebaseerd zijn op 
individueel ondernemerschap. Deze be- 
drijfsstruktuur mag niet afhankelijk zijn 
van niet-of onderbetaalde arbeid van ge
zinsleden. De meewerkende partner moet 
fiskaal gelijk berechtigd worden. 
Toelichting:
In de heersende gezinsbedrijvenideologie 
wordt de ‘rek’ van de gezinsbedrijven 
geprezen, die voortvloeit uit de on- of 
onderbetaalde arbeid van gezinsleden of 
uit inkomsten van buiten het bedrijf 
werkende gezinsleden. Dit is sociaal on
verantwoord. Wel is de landbouw een 
maatschappelijke aktiviteit van onderne
mers, die inspelen op de maatschappelijke 
behoefte, daarbij risiko’s nemen, de eigen 
kwaliteiten en mogelijkheden inzetten en 
daarmee een flexibel en efficiënt werkend 
geheel binnen gestelde randvoorwaarden 
proberen te realiseren. De waardering 
daarvoor dient tot een voldoende inkomen 
te leiden; elk uur van elk gezinslid dient 
echter mee te tellen. Onder deze voor
waarden is het stelsel van gezinsbedrijven 
beter dan een industriële vorm van land
bouwbedrijven.

16. Grond- en overnamebeleid
Het instrument van pacht dient gemoder
niseerd en meer gebruikt te worden. Een 
grondbank moet jonge boeren en boerin
nen in staat stellen (delen) van hun grond 
aan de overheid te verkopen en vervolgens 
te pachten. Verkoop van Domeingrond 
(overheidsgrond) wijzen wij af.
Toelichting:
Bij. bedrijfsovername is pacht van grond 
een goede,oplossing van-financieringspro
blemen.

17. Inkomensbeleid
Uit de markt vloeit voor de boer onvol
doende zekerheid voort. Inkomenstoesla
gen, zo nodig ter aanvulling van het 
inkopten uit de markt kunnen een be
staansbasis verschaffen. Een basisinko
men kan hier ingepast worden. Voorts 
wordt via importheffingen aan de EEG- 
grenzen prijssteun gegeven.
Toelichting:
Een ongeregelde vrije landbouwmarkt zal 
tot ontvolking en verwildering van het 
platteland leiden. De maatschappij moet 
het wat waard zijn dat te voorkomen. 
Inkomensmaatregelen zijn hiervoor in
strumenten. De mate waarin en de moge
lijke vormen kunnen in ieder EG-land 
verschillend zijn. De EG-gelden moeten 
op deze manier rechtstreeks aan de boeren 
ten goede komen. Interventie wordt over
bodig.

terie van plant en dier, worden maatstaven 
ontwikkeld, die in de regelgeving van 
nationale en internationale organen wor
den opgenomen. Het geven van ‘oktrooi- 
recht’ op genen moet worden afgewezen. 
Toelichting:
Wil in de agrarische sektor veilig en 
verantwoord van nieuwe biotechnologi- 
sche mogelijkheden gebruik worden ge
maakt, dan is politiek-demokratische kon
trole nodig. Wetgeving en inspektie zijn 
vereist, vooral als deze technologie in 
handen is van grote private ondernemin
gen met enorme belangen. Bij het oktrooi- 
eren van genen zou de macht van een 
enkel bedrijf over een gewas te groot 
worden.

24. Hormonen
Hormoontoepassing om de produktie bij 
dieren te verhogen is verboden. De EG 
weert de invoer van produkten waarbij 
hormonen zijn toegepast.
Toelichting:
Het opjagen van de produktie met behulp 
van hormonen zal in het algemeen de 
levensduur verkorten. We vinden dit on
toelaatbaar. We kunnen ons indenken, dat 
hormonen incidenteel worden gebruikt 
om bepaalde problemen op te lossen 
(bijvoorbeeld het beëindigen van de lakta- 
tie). Voor deze gevallen kan dan een 
uitzondering worden gemaakt.

J. Belangenbehartiging
25. Zolang het Landbouwschap nog be
staat, moet gestreefd worden naar uitbrei
ding van het aantal vertegenwoordigde 
organisaties in het bestuur.
Toelichting:
De belangen van de alternatieve landbou
wers, de boerinnen, de jonge boeren en de 
kleine boeren worden onvoldoende behar
tigd door de standsorganisaties. Deze 
groepen dienen door hun specifieke orga
nisaties in het Landbouwschap vertegen
woordigd te worden. Op termijn moeten 
publiekrechtelijke organen in de land
bouw afgeschaft worden.

H. Milieu
18. Vermesting en verzuring
De overbemesting door de landbouw moet 
worden beëindigd en de uitstoot van 
verzurende stoffen tot een minimum be
perkt. Hierbij is aan vermindering van de 
veestapel niet te ontkomen.
Toelichting:
Het mestoverschot moet verdwijnen door 
maatregelen als:
9 minder mineralen in het veevoer;
9  vervanging van kunstmest door dierlijke 
mest;
9 eventueel verantwoorde verwerking.
In de mate waarin die maatregelen onvol
doende zijn zal de veestapel moeten ver
minderen. De bijdrage van de landbouw 
aan de verzuring moet behalve door ver
mindering van de hoeveelheid mest ook 
bereikt worden door maatregelen als b.v. 
mestinjektie. Zowel de overbemesting als 
de beperking van de verzuring door de 
landbouw is alleen te bereiken door een 
kreatieve regelgeving.

19. Betaling Van dé boer voor zijn milieu
taak
Voor de ‘natuur- en landschapsprodukten' 
die een boer tot stand brengt of in stand 
houdt, (bijvoorbeeld een houtwal of een 
goede broedplaats voor weidevogels), 
krijgt deze een jaarlijkse premie. 
Toelichting:
De boer treedt op als beheerder van het 
milieu en landschap. Waar hij/zij daarin 
slaagt moet zij/hij er voor betaald worden. 
Een goede aanzet hiertoe wordt gegeven 
door de investeringsregelingen in sommige 
provincies voor landbouwbedrijven met 
verbrede doelstelling, dat wil zeggen: 
naast voedselproduktie ook het behoud 
van het milieu.

20. Er moet een fonds worden ingesteld 
om landbouwers te steunen, die willen 
omschakelen op een milieuvriendelijker 
landbouw. Onderzoek en voorlichting 
moeten meer aandacht besteden aan bio
logische geïntegreerde preventie en be

strijding.
Toelichting
De omschakeling van traditionele land
bouwmethoden naar een milieuvriendelij
ker bedrijfsvoering vergt meestal enige 
jaren. Boeren en boerinnen die in zo'n 
omschakeling willen investeren, verdienen 
steun.

21. Beheersgebieden en de tweedeling in de 
landbouw
In de huidige situatie vergroot een be
heersovereenkomst de biologische moge
lijkheden van een bepaald perceel of 
gebied. Scheiden van de landbouwgebie
den in intensieve en niet-intensieve is 
echter niet gewenst.
Toelichting:
Weidevogels laten zich niet aan een be
perkt gebied vastklusteren. Milieumaatre
gelen moeten meestal gelden voor grote 
gebieden, willen ze effektief zijn. Een 
ander nadeel van een scheiding is, dat er 
twee soorten boeren ontstaan. Dit soort 
tweedeling past niet bij onze doelen. De 
PPR is voor het behoud van het gehele 
milieu en landschap. Bijzondere en zeer 
kwetsbare natuurgebieden kunnen bij uit
zondering tot beheersgebied worden ver
klaard.

I. Welzijn van dieren 
en biotechniek

22. Het houden van dieren op een kwel
lende manier wordt verboden, zowel in 
Nederland als in de EG.
Toelichting:
Uitgangspunt voor de Wet Welzijn Dieren 
dient te zijn: niets mag, tenzij het wordt 
toegestaan. Het houden van kippen in 
legbatterijen, het houden van kalveren als 
kistkalveren, het aanbinden van zeugen 
e.d. mag dus niet meer.

23. Biotechniek
Voor het uitvoeren van biotechnologische 
ingrepen, in bijvoorbeeld de erfelijke ma
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EMANCIPATIEPROJEKT GEPROLONGEERD

‘ER ZAL HARD GEWERKT MOETEN 
WORDEN, EN GEBEDEN VOOR MOOI WEER’
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Afgelopen vrijdagmiddag, op een tijdstip dat normale mensen al lang in het kafé 
of aan de huiselijke haard gekluisterd zitten, kwamen er in Utrecht op uitnodiging 
van het emamncipatieprojekt van de PPR nog eens veertig doorzetters bijeen om 
de resultaten van drie jaar noeste arbeid te evalueren.De vertrekkende emancipa- 
tiewerkster Marie-José Burger maakte zelf de balans op.De partijvoorzitter en een 
„ deskundige van buiten” deden er nog een schepje boven op. ,,De vrouwenbewe
ging mag dan uit de mode zijn, de vrouwen doen weer aan de mode mee. Maar 
niets is meer als vroeger, als de mannen dat soms mochten denken.”

Meer vrouwen in de politiek

Met het feminiseringskongres van 1984 werd beoogd 
het draagvlak voor feminisering in de PPR te verbre
den. ‘Ironie omzetten in openheid voor dialoog1, 
noemde Burger dat en ze gaf aan dat er sindsdien in 
de PPR heel wat is veranderd. Feminisering is op dit 
moment een van de belangrijkste diskussiethema’s 
binnen de partij, mannen en vrouwen zijn meer met 
elkaar in gesprek, „vrouwenstandpunten” roepen 
minder agressie op dan een aantal jaren geleden. 
Deelname van vrouwen aan de bestuursorganen van 
de partij blijkt echter aanzienlijk moeilijker af te 
dwingen.
Vanuit het emancipatieprojekt is erg veel nadruk 
gelegd op vergroting van het aantal vrouwen in 
PPR-organen. Alleen in 1985, toen de uitspraken van 
het feminiseringskongres nog vers in het geheugen 
lagen, heeft dat tot een duidelijk resultaat geleid. 
Van de 18 bestuurskandidaten waren er 10 vrouwen. 
Inmiddels is de energie waarmee vrouwen aktief 
worden geworven nogal tanende. Het resultaat is dat 
er voor het komende, in april te kiezen bestuur, nog 
maar drie vrouwelijke kandidaten zijn. Er zijn nog 
steeds te veel belemmeringen voor vrouwen om 
aktief te worden, zegt Marie-José Burger, en daar 
moet meer aan gebeuren. „Ook in een tijd die voor 
de PPR geldt als er op of er onder; of is feminisering 
dan opeens een luxe?”Om aan deze dreiging enig 
tegenwicht te bieden zal het nieuwe projekt, opnieuw 
voor drie jaar gesubsidieerd, zich ten doel stellen om 
bij de komende gemeenteraadsverkiezingen zo veel 
mogelijk vrouwen op verkiesbare plaatsen te krijgen.

Schandpaal
Net als Burger, zag ook partijvoorzitster Janneke van 
der Plaat de laatste jaren wel degelijk enige verande
ring in positie en opstelling van vrouwen in de 
politiek. Vrouwen zijn zelfbewuster geworden, hun 
bijdrage aan het politieke bedrijf wordt als meer 
vanzelfsprekend geaksepteerd. Daardoor is onderlin
ge kritiek in openlijke vorm tot de mogelijkheden 
gaan behoren. Dat moet als winst worden be
schouwd. Het emancipatieprojekt heeft, volgens van 
der Plaat een belangrijke bijdrage geleverd aan het 
stimuleren van de diskussie in de PPR. „De tijd van 
het feminiseringskongres was de leukste en moeilijk- 
ste periode van mijn bestuurslidmaatschap. Toen 
gebeurde er tenminste wat.”Dat de toenmalige kon- 
gresuitspraak over mannen die „vooralsnog” als 
tegenstander moesten worden beschouwd zoveel stof 
heeft doen opwaaien komt volgens de partijvoorzitter 
door onbegrip bij mannen zowel als vrouwen. „Het 
ging er niet om elke individuele man aan de schand
paal te nagelen. Het ging er om de noodzaak tot 
mobilisatie en strijd te benadrukken.” Als het aan 
van der Plaat ligt, wordt er de komende tijd, behalve 
over de deelname van vrouwen op lokaal nivo, 
opnieuw driftig over kwalitetiskriteria gepraat. Er 
cirkuleren mooie lijstjes, maar er gebeurt te weinig 
mee. „Over verschillen in kwaliteit en de vraag welke

kwaliteit we op welke plaats willen, wordt nauwelijks 
gesproken.’
„Er moet nog hard gewerkt worden, en gebeden voor 
mooi weer”, zo vatte organisatiedeskundige Jacqueli-

In haar korte bijdrage vroeg Ria Beckefs om één 
konkrete toezegging: dat er nog in het begin van dit 
jaar een definitief besluit wordt genomen over de 
struktuur van de gezondheidszorg, en dat de bewinds
lieden daarvoor desnoods hun positie in het kabinet 
in het geding brengen.
Dees zag bij de begrotingsbehandeling een flink 
aantal van zijn voorstellen sneuvelen. De tandarts

ne van der Pol de toekomst van het emnacipatiepro- 
jekt samen. Het projekt riep bij haar het beeld op van 
een „tuin”. De tuin is ontworpen en er is ingezaaid, 
maar, u voelt het al aan, er zal nog geoogst moeten 
worden. Van der Pol benadrukte het belang van 
voortdurende aanpassing en verandering. Na bestu
dering van de jaarverslagen van het projekt leek ze 
zich als buitenstaander („ik ben de recensent die het 
stuk niet heeft gezien”) nogal zorgen te maken over 
het vernieuwend vermogen van de partij. „ Als de 
PPR niet meer innoveert, dan tast dat het bestaans
recht van je partij aan.” Daar was iedereen het wel 
mee eens.

blijft in het ziekenfondspakket en de extra bijdrage 
per ziekenfondsverzekerde gaat niet door. Over de 
voorgestelde besparing op het medicijngebruik is 
verdere diskussie nodig. Toch wordt er nog flink wat 
bezuinigd: er komt een specialistengeeltje (doorver
wijzing kost je 25 gulden), de herstellingsoorden 
moeten sluiten volgens plan en de eigen bijdrage voor 
psychotherapie.gaat omhoog.

Opnieuw
een
werkster
De nieuwe emancipatiewerkster van de PPR heet Ella 
Bartowska. De sollicitatiekommissie vroeg van haar 
(en de andere kandidaten) onder meer een „hoge 
frustratiedrempel” . ,, Dat klinkt heel ontmoedigend 
en is allesbehalve reklame voor de PPR”, zegt Ella 
achteraf. ,, Maar zonder in ai te naïef optimisme te 
vervallen, durf ik te zeggen dat ik me niet zo snel zal 
laten ontmoedigen.”
Ella Bartowska zal zich met name bezig houden met de 
deelname van vrouwen op lijsten voor de gemeente
raadsverkiezingen in 1990. „Minstens de helft van de 
PPR-kiezers is vrouw, maar slechts 26% van de 
PPR-zetels in gemeenteraden wordt door vrouwen 
bezet. Dat moet ministens 50 worden.” Bartowska 
gaat zich , om dat doel te bereiken vooral richten op 
het aktieve, lokale kader van de PPR. Vrouwen 
kunnen extra scholing en vorming krijgen ter onder
steuning van hun aktieve deelname op verkiezingslij
sten. Voor vragen en suggestief is Ella bereikbaar op 
telefoonnummer: 020 - 24 75 70.

Inhoudelijke 
verdieping 
bij jongeren
Behalve geluidstechnika bij Eton Grop (toernees door 
onder meer Polen, Hongarije en België) is Leonieke 
Daalder sinds januari betaald medewerkster bij de 
Stichting Jongeren Werk. Afgelopen zomer studeerde 
ze af als politicologe aan de Universiteit van Amster
dam. Een van de eerste sollicitaties was meteen raak. 
Leonieke Daalder is geen PPR-stemmer. Dat was 
ook niet nodig. Interesse in linkse politiek bleek 
voldoende. Inhoudelijk werk en vorming zijn haar 
belangrijkste taken. „Het bestuur van de PPR- 
jongeren zorgt ervoor dat de zaak draaiende wordt 

» gehouden. Ik kan me als nieuw iemand gaan. bezig 
< houden met inhoudelijke verdieping.” 
g Als het aan Leonieke ligt, komt er veel meer. 
SE aandacht voor het publiciteitsbelëid van de PPR-' 
g jongeren. „Ze hebben best aardige ideeën, ze den- 
£ ken over dingen na. Maar meer mensen moeten er 

van horen.”

In afwachting van de komende struktuurveranderin- 
gen van Dekker was het kamerdebat niet meer dan 
een schijngevecht. Ria Beckers: „Jarenlang heb ik 
veel aan deze begroting gedaan. Op allerlei vragen 
wordt dan zeer gedetailleerd ingegaan. De vraag 
welke kant het struktureel op moet, werd nooit 
beantwoord. Dit keer had ik geen zin in dat spel
letje.”

Gebundeld
In de golf van kritiek die volgde op de voorstellen van 
Dekker en de zijnen, viel het op dat de PPR-fraktie 
het rapport „het voordeel van de twijfel" wilde 
gunnen. Wat is er nou zo goed aan?
Beckers:„Het belangrijkste is de doorbraak naar een 
volksverzekering (in het plan-Dekker: basisverzeke
ring). Dat is een stap in de richting van een voor 
iedereen toegankelijke en betaalbare gezondheids
zorg. CDA en VVD voeren nu strijd over de 
wenselijkheid van de basisverzekering. Het CDA wil 
wel. Daarmee moeten we ze steunen.” Overigens is 
Ria Beckers het met heel veel kritiek op de Dekker- 
plannen hartgrondig eens. Zo hebben „Vrouwen 
Blijven Eisen”er recentelijk nog eens op gewezen dat 
vrouwen in de voorstellen financieel extra worden 
belast. Pil, abortus en sterilisatie gaan als het aan 
Dekker ligt uit het basisvoorzieningenpakket. Wat 
het kabinet van deze onzalige plannen overneemt, zal 
nog moeten blijken.

JAN HUISMAN.

BESLUITELOOSHEID OVER DEKKER:

GESTOEI IN KAMER 
NIET MEER DAN 
SCHIJNGEVECHT

Het kabinet blijft alsmaar besluiteloos als het gaat om de nieuwe struktuur van de 
gezondheidszorg (plan-Dekker).Staatssekretaris Dees heeft de ondankbare taak 
om via gegoochel met allerlei bezuinigingsmaatregelen deze besluiteloosheid te 
kamoufleren. Bij de behandeling van de begroting voor Volksgezondheid, bleek 
vorige week dat dit hem niet erg lukt.
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BRIEVENSLIJMJURKEN
Met verbijstering heb ik kennis geno- 
men van de bevindingen van Bea 
Stolte over Roemenië (Radikalenkrant 
14-12-87). Een kort bezoek aan  een 
diktatoriaal geregeerd land, op uitno
diging van de diktator zelf, lijkt mij 
niet de beste manier om een korrekt 
beeld van zo'n land te krijgen. Maar 
Bea kwam, zag en oordeelde met grote 
stelligheid dat het best wel meevalt in 
Roemenië en het maar eens afgelopen 
moet zijn met al dat gezeur over men
senrechten.
Roemenië doet er alles aan  om politiek 
en ekonomisch onafhankelijk te wor
den. Inderdaad, maar het monomane 
ekonomische beleid van Ceaucescu 
leidt al jaren tot een enorme verlaging 
van het levenspeil van de bevolking. 
Om buitenlandse schulden versneld af 
te lossen wordt de import ingekrompen 
en de export opgevoerd, zodat er in 
Roemenië gebrek is aan alle meest 
elementaire konsumptiegoederen. 
Energiekonsumptie is extreem gerant
soeneerd en de offiële maximumtem
peratuur in een Roemeens huis is 14 
graden. In veel huizen wordt dat nivo 
niet eens gehaald en wie het maxi- 
mumverbruik overschrijdt, kan reke
nen op hoge boetes.
In Roemenenië zal volgens Stolte het 
'nieuwe denken' niet zomaar onder de 
tafel verdwijnen en worden de klach
ten van de arbeiders serieus genomen. 
Het is absoluut onduidelijk waarop die 
stelling gebaseerd is. Op de laatste 
partijkonferentie heeft Ceaucescu im
mers laten weten dat glasnost en pere
strojka van hem niet hoeven.
Het meest navrante deel van het be
toog is dat waarin ons de les gelezen 
wordt over diverse soorten mensen
rechten. Volgens Stolte zijn 'voor ons in 
het westen' vrijheidsrechten belang
rijk, ook al schenden 'we' ze regelma
tig. 'Ze' in Roemenië kiezen voor ekono
mische gelijkheid, werk en inkomen. 
Wie 'we' en 'ze' zijn, is onduidelijk. Is 
de PPR medeverantwoordelijk voor 
mensenrechtenschendingen in het 
westen? Met 'ze' kunnen in elk geval 
nooit de Roemeense arbeiders bedoeld 
zijn, want die hebben niets te kiezen. 
Recht op werk? Ja zeker, sommige 
arbeiders moeten zelfs op zondag 
werken en als hun fabriek de irreële 
plancijfers dan nog niet haalt, kan hun 
salaris met 30% worden gekort. Dat 
recht op werk is geen verworvenheid, 
maar een Orwelliaanse taaltruuk. Eko
nomische gelijkheid? Vanwaar dan de 
berichten over kinderen met hongeroe
deem terwijl in partijkantoren het

voedsel ligt opgetast?
Het apologetische toontje t.o.v. het 
Roemeense regime wordt ons verkocht 
als een staaltje van diplomatieke han
digheid: 'je kunt niet ergens op bezoek 
gaan en de integriteit van je gastheren 
in twijfel trekken' en 'wil je processen 
positief beïnvloeden, dan moet je niet 
steeds maar met kritiek rondlopen'. 
Maar hoe zit het dan met de integriteit 
van de PPR? Daarvan wordt niet ge
rept. De kosmetische veranderingen 
die onlangs zijn aangekondigd hebben 
waarschijnlijk meer te maken met de 
gewelddadige akties van wanhopige 
arbeiders dan met de 'invloed' van 
westerse slijmjurken.
De PPR kan toch wel aan  ontspanning 
en ontwapening werken zonder daarbij 
zichzelf te encanailleren met autoritai
re machthebbers?
In ieder geval zet de amateurdiploma- 
tie van de afdeling buitenland de 
geloofwaardigheid van de PPR als 
radikale partij danig op het spel.

Jan Frederik van  den Hoogen,
Blokker

BREIWERKJE
De laatste jaren hoor en lees ik van 
steeds meer PPR-leden dat het nu maar 
eens afgelopen moet zijn met die geite- 
wollen sokken, lange haren en breien
de vrouwen. Ook weer in de laatste 
Radikalenkrant (14 dec.). In een inge
zonden brief heeft Margreet Marang 
het over 'dat wandelend anachronisme 
van de PPR': of het hier niet om mensen 
gaat !
Ik zie het al voor me: voor we toegela
ten worden tot het kongres worden we 
uitgebreid gekontroleerd. Hebben de 
heren wel een driedelig kostuum aan? 
Is de haarlengte van de heren niet 
langer dan, pakweg, 3 cm? Hebben de 
dames geen breiwerkje mee? En als 
alles volgens de regels is, dan pas. 
worden we toegelaten. Dit is natuurlijk 
sterk overdreven en zal ook nooit ge
beuren.
Maar, is de kontrole achteraf niet even 
erg? Dat gebeurt namelijk wel. Waar 
zijn we mee bezig? Hebben breiende 
vrouwen of langharige jongens geen 
goede ideeën meer? G aan we er bij 
voorbaat al vanuit dat hun ideeën niet 
belangrijk zijn?
Een politieke partij is er toch om

ideeën te ontwikkelen en te versprei
den. En daarbij is het toch niet belang
rijk hoe iemand eruit ziet! de PPR is 
zich aan het vernieuwen. Dat klopt. 
Maar dat wil toch niet zeggen, dat 
vanaf nu alleen de buitenkant belang
rijk is? Met andere woorden, als de 
verpakking niet aan  de 'normen' 
(wiens normen, welke normen?) vol
doet, zal het idee ook wel slecht zijn? 
Laten we alsjeblieft ophouden met 
opletten hoe de PPR-leden gekapt en 
gekleed gaan; dat kunnen we gerust 
aan anderen overlaten (roddelbladen 
etc). Wij kunnen ons beter met belang- 
rijker problemen bezighouden, 

lan  Sijm,
W ageningen

MINDERHEIDSSTANDPUNT
Tot mijn verbazing werd mijn artikeltje 
'Kontingentering is ook niet alles' in de 
Radikale Notities van dec. 1987 aange
kondigd als een m inderheidsstand
punt binnen de Werkgroep Landbouw. 
Misschien is het dat wel, m aar hoe dat 
nu al vastgesteld is, is mij en andere 
leden van de werkgroep onduidelijk. 
Er zijn volgens ons niet meerdere kam
pen, maar er is een open diskussie 
gaande. De recente geschiedenis le
vert wel een aantal keren het gebruik 
van de bovengenoemde term in de 
landbouwdiskussie van de PPR op. 
Historisch is daarom de beschrijving 
van de situaties waarin de term al 
eerder viel van belang:

1. De merites van het beleidsinstru
ment Kontingentering waren dit jaar 
uitgebreid aan  de orde in de PPR- 
werkgroep Landbouw. Gebaseerd op 
de diskussies daarover schreef ik in 
augustus 1987 een konsept-artikel voor 
Radikale Notities. De Werkgroep heeft 
dit kort besproken en wat redaktionele 
suggesties gedaan. Niemand heeft te
gen de inhoud geprotesteerd. Dat lag 
ook niet voor de hand, aangezien het 
artikel vooral beschrijvend en inventa
riserend van aard is. Ook is er natuur
lijk niemand die aan  het instrument 
kontingentering geen enkel probleem 
ziet en het 'alles' vindt: de Haarlemmer 
olie is ook in de PPR nog niet uitgevon
den.
2. Bij het Rapport van de Landbouw- 
werkgroep Minder is Meer is een aan 
vulling van mijn hand over een nieuw

systeem van inkomenstoeslagen aan 
het eind toegevoegd, zulks vanwege 
een wat meer gedetailleerd karakter 
dan de overige tekst. In een van de 
eerste versies verscheen hierboven 
plotseling het opschrift Minderheids
standpunt. De Landbouwwerkgroep 
heeft onmiddellijk deze term gewijzigd 
in Noot. Het betreffende rapport is 
'brainstormend' ontstaan en daarbij is 
niet elke keer weer gekeken hoe groot 
de steun voor een bepaalde tekst was.
3. Verschil van mening was er -en is er 
nog steeds enigszins- over de strate
gie, met name over de soort van stel
lingen die aan het kongres in april 1988 
voorgelegd zouden dienen te worden. 
Het kort vermelden hiervan is voor de 
huidige diskussie bepaald van belang: 
Het gaat om de volgende vragen:
a. Kiezen we voor een analyse van de 
huidige situatie in de landbouw, dan 
wel voor het beleid ten behoeve van 
een wenselijke landbouw.
b. Richten we ons op de taak van de 
verschillende 'aktoren' in de landbouw 
en in het landbouwbeleid, dan wel op 
de taak van een politieke partij, in dit 
geval dus de PPR.
c. Richten we ons op de lange termijn 
of op de korte/middenlange termijn.
De landbouwwerkgroep voelde het 
meest voor een zo konkreet mogelijk 
beleidsstuk en koos steeds voor de 
laatste optie in de bovengenoemde 
drie keuzes. Na intensieve diskussie in 
het afgelopen najaar ontstond in de 
Landbouwwerkgroep een ontwerp voor 
de kongresstellingen waarmee de 
overgrote meerderheid gelukkig tot 
zeer gelukkig was. Voor zover er al 
kampen in het verleden waren, is er nu 
duidelijk sprake van een kontinuüm in 
de meningen.

Jaap Schouls,
W ageningen.

LAF!
Net als dat met alle andere banen het 
geval is, wordt ook mijn 38-uurs baan 
met behulp van roofbouw, uitbuiting, 
afwenteling, vernielingen en vervui
ling zwaar gesubsidieerd. Van mij zult 
u dan ook niet zoals in de Radikalen
krant van november de vraag kunnen 
beluisteren: hoe moet het dan met de 
noodzakelijke produktie van waren? 
Dat werken zoals er hier wordt gewerkt

LEZINGEN IN NIEUWE KERK:

Ethiek en politiek
Onder de titel Denkers over Dilemma’s vindt in de Nieuwe Kerk te Amsterdam 
een reeks lezingen en debatten plaats over veranderende ethiek en politieke 
verantwoordelijkheid. Twee deskundigen geven hun visie op ethische problemen 
die zich voordoen in een veranderende samenleving. De effekten van maatschap
pelijke ontwikkelingen en technologische vernieuwingen op de normen en 
waarden worden uitvoerig geanalyseerd. De verantwoordelijkheid van de 
overheid op ethisch gebied wordt getoetst. Na de lezingen gaan de inleiders de 
diskussie aan met steeds drie politici.
De serie lezingen wordt georganiseerd 
door het het Documentatiecentrum Ne
derlandse Politieke Partijen van de Rijks
universiteit Groningen en de Stichting De 
Nieuwe Kerk te Amsterdam, in overleg 
met de Koninklijke Nederlandse Akade- 
mie van Wetenschappen.
De entree bedraagt ƒ 7,50 of ƒ 5,- (stud.

C.J.P. en Pas-65).
De volgende avonden worden gehouden 
op 10 februari 1988 („relatievormen”), 9 
maart 1988 („ouder worden”) en 13 april 
1988 („sterven”). Aanvang: 20.00 uur. 
Nadere inlichtingen kunnen worden inge
wonnen bij de Stichting De Nieuwe Kerk, 
tel.: 020-268168.

Vrouwen en basisinkomen
Al twee jaar komt een groep vrouwen uit 
de PPR bij elkaar om te diskussiëren over 
verschillende thema's, die betrekking heb
ben op vrouwen en politiek. De groep 
vrouwen is wat klein en zou wel verster
king kunnen gebruiken.
Onze volgende bijeenkomst is op dinsdag 
2 februari en zal over het basisinkomen

gaan. Marion van Leeuwen (Tweede Ka- 
merfraktie) zal dan op de meest voorko
mende vragen ingaan.
Alle vrouwen in de PPR zijn welkom om 
deze avond bij te wonen.

Tijd: van 19.30-22.15 uur. Plaats: gebouw 
NCVB, Spoorstraat 13, Amersfoort.

Ethiek
Binnen de werkplaats ethiek worden dis- 
kussiebijeenkomsten gehouden over ethi
sche vragen in de gezondheidszorg. 
Tweede bijeenkomst van de werkplaats is 
16 februari, gebouw Tweede Kamer, Den 
Haag, 19.30 uur. De diskussie zal gaan 
over AIDSBELEID.
Informatie en opgave (i.v.m. toezending 
diskussiemateriaal) bij Marie-José Burger, 
tel. 020-2475,70.

Wat bezielt je
Van vrijdagavond 29 april tot zaterdag 30 
april wordt in het Vormingscentrum ’t 
Dackhues te Huissen (bij Arnhem) een 
weekend georganiseerd in samenwerking 
met de Basisbeweging Nederland, onder 
de titel: „Wat bezielt je nu eigenlijk?” 
Meer informatie en opgave bij Marie-José 
Burger, tel. 020-247570.

Kennismakingsdag jongeren
De PPR-Jongeren houden op 27 fe
bruari en 5 maart regionale kennisma- 
kingsdagen voor alle leden die in 1987 
lid zijn geworden. Op deze bijeenkom
sten zal gepraat gaan worden over de 
geschiedenis en de organisatie van de 
PPR-Jongeren, over afdelingen van de 
PPR-Jongeren, en hoe men een afde
ling kan oprichten.
Ook zal gepraat gaan worden over hoe je 
een aktie kan voeren in een regio. Daartoe 
zullen op deze dagen ook twee aktievoer- 
ders uit de betreffende regio zijn uitgeno
digd. Zij zullen e.e.a. vertellen over hoe

een aktie gevoerd kan worden, wat de 
samenwerkingsmogelijkheden zijn en wat 
het nut is van een aktie.
De dagen zijn op 5 maart in Arnhem (voor 
Gelderland, Overijssel, Limburg en 
Noord-Brabant) en in Meppel (voor Fries
land, Groningen, Drente en de Noord- 
Oostpolder) en op 27 februari in Leiden 
(voor Utrecht, Noord-Holland, Zuid- 
Holland en Flevoland) en beginnen om 
10.30 uur.
Een precies programma ontvangen of je 
opgeven kan bij de PPR-Jongeren, le 
Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amster
dam, 020-228461.

In een openbare diskussie zal een 
vijftal Wageningse landbouwdeskun
digen de ontwerp richtinggevende uit
spraken over landbouw tegen het licht 
houden. Dit vindt plaats op maandag 1 
februari 1988 om 20.00 uur in de Grote 
Capitulatiezaal van „De Wereld” ,

08370-83069.
Dit (bekende) gebouw ligt op 5 minuten 
van het busstation van Wageningen en is 
te bereiken door vandaar in zuidoostelijke 
richting de Bevrijdingsstraat eerst in en 
daarna uit te lopen. Zij die deze discussie 
willen bijwonen zijn welkom. Nadere in
lichtingen bij Margo Ruiter, 08370-21185.

en dus het produceren van waren ons 
veel meer, en eerder dan niet werken, 
de genadeklap zal toedienen, staat 
voor mij als een paal boven water. En 
of dat werken nu door de helft van 
degenen die kunnen werken of door de 
gehele werkende bevolking wordt ge
daan, interesseert mij, gezien de zeer 
verarmende wijze waarop nagenoeg 
alle huidige werkzaamheden worden 
gesubsidieerd, bijzonder weinig.

Dus wat mij betreft schreeuwen de 
groeiende tweedeling in de sam enle
ving en de schokken die uit de techno
logische ontwikkeling voortkomen niet 
zo hard om een antwoord. Die worden 
door ontwikkelingen als de vernieti
ging van het milieu en oprakende 
energievoorraden vanzelf opgelost. De 
misdadigheid die aan  ons huidige wa
renpakket ten grondslag ligt 
schreeuwt echter des te meer om een 
antwoord. In het artikel over het basis
inkomen, een artikel waarin w aar
schijnlijk en zoals gebruikelijk alleen 
werken een rol spelen, heb ik niet veel 
over de misdadigheid waarmee ons 
warenpakket zo van is vergeven, kun
nen lezen. En dat vind ik uitermate laf! 
Wapens zijn, als ze niet worden ge
bruikt, minder schadelijk dan auto's, 
als symbool van egoisme, onverschil
ligheid en kapitaalvernietiging. En dit 
in de vorm van onvervangbare grond
stoffen en energiedragers die in een 
sneltreintempo over de balk mogen en 
moeten worden gesmeten. In de vorm 
van aantasting van de ozonlaag, stij
gende waternivo's, verzuring en ver
vuiling van het milieu. En vooral in de 
vorm van miljarden mensen die o.a. 
door gebrek aan  energie nu lijden, en 
nog veel meer mensen die zullen moe
ten lijden omdat het bijna uitgeput zijn 
van fossiele brandstoffen m.i. niet an 
ders dan nog veel meer lijden tot 
gevolg zal hebben. Door de snelle 
verarming valt er immers steeds min
der te verdelen, en daar hebben we het 
altijd al moeilijk mee gehad! Als fietser 
kom ik iedere dag weer langs rijen 
stinkende, lawaaiende, ruimte verslin
dende, steden verpauperende, zieken
huis vullende, nagenoeg overal voor
rang hebbende, direkt ouderen, kinde
ren en dieren bedreigende, auto's te
gen. De autoverslaving is nagenoeg 
totaal en, als er even de ruimte is, 
overal. Strukturen in dé derde wereld 
met de tweede auto in verband bren
gen vind ik een magere poging om dat 
te verdoezelen.

Jan Res,
Castricum .

FLIKKERS & POTTEN

„De Landelijke Bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten vindt plaats op woens
dag 24 februari in de Fraktie-kamer van de 
PPR te Utrecht.
Adres: Stadshuisbrug 1.
De bijeenkomst begint om 8 uur ’s avonds 
en vanaf half 8 staat de koffie klaar.
Alle lezeressen en lezers van het Vlinder
tje zijn van harte welkom!!!”

De Rode 
Draad
De Rode Draad nummer 57 is uit. In 
dit nummer aandacht voor de door het 
Humanistisch Verbond gesignaleerde 
ontkerstening van de samenleving. 
Hoe kan een gemeente hierop inspelen 
en hoe gaat links om met verzuiling, 
dat zijn vragen waar, in drie artike
len, dieper op in gegaan wordt.
Verder in het nummer aandacht voor 
energiebeleid in gemeenten zonder ener
giebedrijf; aanvullend woonlastenbeleid; 
asielzoekers. Verder worden er zoals te 
doen gebruikelijk in De Rode Draad een 
aantal nota’s besproken en studie- en 
themadagen aangekondigd.
De Rode Draad is een gezamenlijke uitgave 
van PPR Raads- en Statenwerk en PSP 
Landelijke Werkgroep Parlementair Werk. 
Het blad verschijnt tien keer per jaar. 
Abonnement: ƒ 25,- per jaar door opgave 
bij Anita Keuning, bereikbaar via PPR- 
partijburo. Een akseptgiro wordt u dan 
toegezonden.



25 JANUAR11988, RADIKALEN KRANT NUMMER 1 PAGINA 8

ROEL MOET HANGEN:

‘ER WORDT GESJACHERD 
EN ER ZIJN INTRIGES’

De PPR en de PvdA hebben al jarenlang een haat-liefde verhouding. Beide 
partijen hebben inhoudelijk veel overeenkomsten en mikken op een elektoraat dat 
voor een groot deel gelijk is. Eens in de twee maanden ontmoeten de twee elkaar in 
het Progressief Overleg om samen met andere progressieve partijen te diskusiëren 
over allerlei politieke kwesties. Nu levert dat tegenwoordig voor de PPR niet 
zoveel meer op. Bij de Tweede Kamerverkiezingen in 1986 wilde de PvdA al niet 
eens een lijstverbinding meer. Dat was 11 jaar geleden nog wel even anders. Toen 
nam de PPR samen met de PvdA deel aan het kabinet Den Uyl en waren er 
werkzaamheden gestart om te komen tot een gezamenlijk programma voor de 
nieuwe regeringsperiode.

De kerngroep van de PPR van 31 januari 1976 gooide 
roet in het eten. Men wilde dat de besprekingen met 
de PvdA over het programstuk stopgezet werden. 
Het aannemen van een motie met deze intentie was 
het sluitstuk van een diskussie die op 27 november 
van het jaar daarvoor was begonnen.
In Amsterdam zat sinds 1974 tot zijn eigen verwonde
ring het toenmalig PPR-lid Roel van Duyn in het 
kollege van B en W. De verhoudingen tussen de 
PvdA-wethouders en de eigenzinnige Van Duyn 
waren bar slecht. Op 27 november kwam de tegen
stelling naar buiten naar aanleiding van een ruzie in 
het kollege over de procedure die Roel gevolgd zou 
hebben in verband met zijn minderheidsnota over de 
Kalkarheffing. Burgemeester Samkalden kwam met 
de, voor een benoemd kollegelid, vreemde uitspraak: 
‘hij eruit of ik eruit'. Spoedig daarna zeiden alle 
PvdA-wethouders het vertrouwen in Roel op en 
dreigden hem zijn portefeuille af te nemen. Roel gaf 
in de PPR-aktiekrant van januari 1976 een verklaring 
voor het konflikt. ‘Ik heb getracht behalve wethouder 
ook woordhouder te zijn. Ik heb mij aan mijn 
opdrachten gehouden.
Dat is wat Lammers (PvdA-wethouder, hve) zo tegen 
stond.' Volgens hem vereenzelvigde de PvdA- 
wethouders zich met technologie en ekonomische 
groei. Amsterdam moest groot worden: beton, kan
toorflats, asfaltbanen en voorhavens. ‘Dan is de PPR 
met de nadruk op leefbaarheid en demokratie een 
onding.'

Ruilen
Van Duyn schreef over zijn ervaringen als wethouder 
een verslag dat onder de titel ‘En tranen' als 
boekwerk is verschenen. Het landelijk bestuur van de 
PvdA ging zich al in een vroeg stadium met deze 
kwestie bemoeien. Dat was voor het PPR-bestuur 
aanleiding haar licht eens op te steken. Voor partij
voorzitter Ria Beckers was het al gauw duidelijk dat 
op de door Roel gevolgde procedure met betrekking 
tot de Kalkarheffing niets viel aan te merken. 
Volgens haar was de aanval op de wethouder in feite 
een aanval op het Progressief Akkoord dat sommigen 
in de PvdA vanaf het begin niet hadden zien zitten. 
De PvdA hield de PPR voor: Roel moet weg. B en W 
had verklaard niet meer met hem samen te kunnen 
werken. Vice-voorzitter Jaap van der Doef raadde de 
PPR aan Roel in te ruilen voor Peter Lankhorst die 
dan een portefeuille kon krijgen die de PPR dat jaar 
daarvoor al begeerd had. De PPR zag echter geen 
enkele aanleiding om Roel terug te fluiten. De PvdA 
had nooit hard kunnen maken dat Van Duyn niet 
funktioneerde en dat met hem niet viel te werken. 
Beckers meende dat het niet om een persoonlijk 
konflikt (zoals in de PvdA werd gesuggereerd) maar 
om een politiek konflikt ging. ‘Als de PvdA een 
PPR-wethouder wipt, die zich juist voor de inhoud 
van dat akkoord sterk maakt, dan betekent dat wel 
degelijk een aantasting van de programmatische 
inhoud van het akkoord en een marchanderen met de 
aan de kiezers gedane beloftes.' In een gesprek tussen 
de twee landelijke besturen op 17 december maakte 
de PPR duidelijk dat de rol die het bestuur van de 
PvdA speelde rechtstreeks de landelijke samenwer
king raakte. De betrouwbaarheid van de PvdA was in 
het geding.
De kerngroep van 20 december wijdde een uitgebrei
de diskussie aan de ontstane situatie. Opmerkelijk 
was dat veel sprekers soortgelijke ervaringen hadden 
met de PvdA in hun gemeente. De PvdA nam het 
vaak niet zo nauw met de gesloten overeenkomsten. 
De kerngroep verklaarde dat de betrouwbaarheid 
van de PvdA als partner al te vaak in twijfel

getrokken kon worden. Alle besprekingen met de 
PvdA die moesten leiden tot een nieuw regeerak
koord werden opgeschort tot het moment waarop 
door het partijbestuur van de PvdA garanties gege
ven werden dat de PvdA weer beschouwd kon 
worden als een betrouwbare samenwerkingspartner. 
Minimaal diende het partijbestuur van de PvdA zich 
te distantiëren van het gedrag van de Amsterdamse 
raadsfraktie.

Kaarten
In een bijeenkomst van de bestuursdelegaties op 6 
januari werd duidelijk hoe de kaarten lagen. Indien 
de PPR Roel niet zou terugtrekken zou er in de 
Amsterdamse raad een motie van wantrouwen wor
den aangenomen waardoor het akkoord opgeblazen 
werd. Het PvdA-bestuur zou in die situatie de motie 
ondersteunen. Voor de PvdA waren personen in 
laatste instantie ondergeschikt aan het overeind 
houden van de politieke doelstellingen. Het PPR- 
bestuur sprak nogmaals uit dat zolang er niets op het 
gedrag van Roel was aan te merken er ook niet geëist

kon worden dat hij zou vertrekken. Ria Beckers 
merkte op dat het voor de PPR een principiële zaak 
was. ‘Jullie laten mensen er onderdoor gaan; er wordt 
gesjacherd en er zijn intriges. Jullie bedrijven toch op 
een andere wijze politiek dan wij.‘
Op 7 januari werd een motie van wantrouwen tegen 
Roel van Duyn aangenomen. Tegen het advies van de 
vergadering van het gewest Amsterdam, maar met de 
steun van het landelijk bestuur had een groot deel 
van de PvdA-fraktie voorgestemd. In een brief 
trachtte het PvdA-bestuur de PPR-kerngroep ervan 
te overtuigen dat de samenwerking niet beëindigd 
moest worden. Toen gebleken was dat de Amster
damse burgemeester en de PvdA-wethouders niet 
bereid waren de beslissing van de Raad over Van 
Duyn uit te stellen had het partijbestuur noodge
dwongen moeten meewerken aan de motie van 
wantrouwen. Het partijbestuur had een unaniem 
stemmende fraktie gewild om zo duidelijk te maken 
dat het uitsluitend ging om een personele wijziging, 
die door de tegenstellingen binnen het kollege nood
zakelijk was geworden.

Op de PPR-kerngroep van 31 januari stonden 2 
moties centraal. In de motie die door het partijbe
stuur was ingediend werd de deur naar de totstandko
ming van een gemeenschappelijk programma nog 
niet geheel gesloten. In een enquete van het buro 
Lagendijk was duidelijk geworden dat 74 % van de 
PPR-stemmers niet wilde dat de kwestie Amsterdam 
gevolgen zou hebben voor de landelijke samenwer
king. Het partijbestuur wilde na een eventuele 
redelijke uitspraak van de PvdA-partijraad in februa
ri wel een streep onder de kwestie zetten. Voorko
men moest worden dat de publiciteit in het nadeel 
van de PPR zou omslaan.

Deur
Een minderheid van het bestuur had de deur al dichl 

willen doen. Op de kerngroep kozen zij openlijk vooi 
een motie van de aktiecentra Lisse en Dordrecht die 
inhield dat de besprekingen over het programstuk 
zouden worden stopgezet. Een regeerakkoord met de 
PvdA en andere partijen kon er wel komen. Be
stuurslid Jaap de Jong, die het minderheidsstandpunt 
toelichtte, meende dat de motie van het partijbestuui 
uiteindelijk toch zou uitkomen bij wat de motie Lisse 
direkt wilde. Hij vond die motie daarom duidelijker 
en naar buiten toe eerlijker. De motie Lisse werd met 
een kleine meerderheid van 55 tegen 40 stemmen 
aangenomen en de programbesprekingen werden 
stopgezet. De PPR maakte tegen de grote broer 
duidelijk dat het zo niet langer kon. De PPR zou met 
een eigen programma de verkiezingen ingaan. Een 
gezamenlijk regeerakkoord met de PvdA zou nog wel 
tot stand komen. Dat zou de PPR en de PvdA niet 
meer in de nieuwe regering brengen. Het tweede 
kabinet Den Uyl bleek een illusie.

HANS VAN EGDOM

■  Daar sta ik Tón te kijken! Blijkt 1988 door ■ 
^  de partijtop te zijn uitgeroepen tot het ®
■  Internationale laar van de Vrolijkheid! Nu ■ 
-J  had ik geheel zelfstandig al enkele vage ■ 
H plannen ontwikkeld voor goede voome- g  
"  mens voor dit kakelverse jaar, maar Vro- ■
■ lijkheid, daar was ik nog niet opgekomen. a  
"  Het ligt ook niet voor de hand. Ik word ■ 
m kaal door de zure regen, er sterft elke dag *
■  een diersoort uit en, zelfs bij D'66 denken ■ 
2  ze al na over het jaar 2000 omdat er aan "  
es 1989 toch al niks meer te veranderen valt. i 
"  Daar kunnen we toch bezwaarlijk met z'n 1 
m  allen om gaan zitten lachen.
"  Toch zal het moeten, heb ik gelezen. 
m Wanneer de ernst van de problemen op
■  onze gezichten valt af te lezen stoten wij 
™ de kiezers af. Dat is niet de bedoeling, 
bb integendeel zelfs. We hebben juist meer 
"  kiezers nodig om iets aan al die proble- 
■i men en misstanden te kunnen dóen. Het
■  lijkt mij op het eerste oog een oproep tot 
m kiezersbedrog, want zodra ze massaal op 
“  ons gestemd hebben laten wij ons vrolijke 
"  masker nnmiBH«>lUjV mHnm en konfronte-
■ m  we hen met de ernstige problemen

y y  I L H E L M VE RSC H U R EfJ

VROLIJK
waar de wereld onder gebukt gaat. Maar 
ja. dat zijn weer van die depressieve 
gedachten uit het pré-jofele tijdperk.
Zo bestaat de PPR in 1988 20 jaar. Nou èn, 
sul je zeggen, het blote feit dat je zo'n 
klubje organisatorisch op de been kunt 
houden is toch geen reden om je te buiten 
te gaan aan wat dan ook? Vriend en 
vijand staan echter verbluft te kijken dat 
zo'n zieltogend partijtje er nog zo'n uitge
breid feestprogramma weet uit te persen. 
Nu is het aan ons, gewone leden om er 
wat van te maken. Hebben jullie dus niet

het hart in je donder om met van die zware 
hoofdpijnonderwerpen aan te komen bij 
de essaywedstrijd. Om bij de fotowed
strijd platen in te sturen met ellende. Om 
bij PPR-sportief weer met een sjagrijni- 
ge kop te gaan zitten schaken. Het is 
lachen geblazen in 19881 
Een jubileumkongres over het huishoude
lijk reglement! En met als klap op de 
vuurpijl een inhoudelijke diikussie over 
de lcmdbouwl De lig bij voorbaat al blauw, 
zeker nu ik vernomen heb dat wegens het 
jubileum het Reglement van Orde buiten

werking wordt gesteld om ér weef eens ■
■ een ouderwets vrolijk zootje ongeregeld ■ 
"  van te maken. Daarna komen we met een ,
■ boekje op de proppen met de ludieke titel ■ 
2  'Vreemd Gaan in Gedachten'. En natuur- J
■ lijk gaat dat niet over Aidspreventie pf s 
2  relatieproblemen, hè jakkie, nee. Vrolijk *
■ gemutst gaan de auteurs op soek naar ai
■ Nieuwe Solidariteit. Met wie verklap ik ■ 
b  nog even niet, maar toen ik het hoorde B
■ rolde ik gillend van de lach over de vloer. E 
| Moet ik nog verder gaan, vrolijke vrien- ”  
i den? Moet ik nog wijzen op het Flitsende <■

Feest in Feptember? Nee toch zekerl Re- * 
serveren jullie maar vast een plaats inde b 
kaakkrampkliniek. ”

■
Nu zijn er helaas van die serio's onder ■ 
ons, die het niet voor elkaar kunnen m 
krijgen om het leed van de wereld van ■ 
zich af te schudden. Die hooguit, met J  
schier bovenmenselijke inspanning, de ■ 
lach van een boer die kiespijn heeft twee “  
sekonden kunnen volhouden. Willen die ■ 
in 't vervolg misschien éven bij de kiezers ■ 
uit de buurt blijven? Doe ik ook al jaran! m
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Philips werd verrast door de vele reakties van heftige 
verontwaardiging na het bekend worden van haar 
richtlijn inzake seropositieven. Philips vond dat 
sollicitanten die besmet zijn met het Aids-virus, maar 
de ziekte niet hebben, niet bij het concern zouden 
mogen werken. De artsenorganisatie KNMG, Aids- 
deskundigen, diverse belangenorganisaties en een 
aantal politici wezen erop dat de noodzaak tot het 
uitvaardigen van een dergelijke richtlijn bij het 
aannemen van personeel volkomen ontbreekt. De 
door Philips gehanteerde norm werd als diskrimine- 
rend gekenschetst. Ria Beckers stelde meteen kamer
vragen. Staatssekretaris Dees van volksgezondheid 
noemde het optreden van Philips in strijd met het 
regeringsbeleid, dat uitgaat van een terughoudend 
gebruik van de Aids-test en een zorgvuldig omgaan 
met de resultaten van die test. De bedrijfsartsen van 
Philips probeerden zich te verdedigen door te wijzen 
op de grote risiko’s voor de ziektekosten- en pen- 
sioenverzekeringen. (Philips heeft een eigen pen
sioenfonds.) Dat werd echter onmiddellijk als een 
gezocht argument bestempeld, gezien het kleine 
aantal personen waar het om gaat. Bovendien kan 
deze gedachtegang, als hij konsekwent wordt doorge
voerd, grote groepen mensen uitsluiten van het 
arbeidsproces. Om eens wat groepen te noemen: 
hardnekkige rokers, stevige drinkers, vetzuchtige 
typen.
Snel na het opkomen van deze storm van protest en 
verontwaardiging haalde Philips bakzeil door de 
richtlijn op te schorten.

Normen
De PPR-werkplaats Ethiek besprak het Aids-beleid 
op een aantal diskussie-avonden. Inzet van de diskus- 
sie was het formuleren van ethische normen en het 
komen tot een beoordeling van de algemene geldig
heidswaarde van die normen. Op de eerste avond 
werd gepraat aan de hand van konkrete stellingen. Er 
ontspon zich een brede en akademische diskussie met 
als hoofdlijn: elke burger is verantwoordelijk voor 
zijn of haar eigen (al of niet risikovolle) seksuele 
kontakten. De overheid moet zich daarin terughou
dend opstellen. Het is de taak van de overheid om, 
door middel van goede voorlichting over mogelijke 
risiko’s en preventiemaatregelen, in het belang van 
de volksgezondheid veilig gedrag bij haar burgers te 
bevorderen.
De aanwezigen tijdens de werkplaats-bijeenkomsten 
waren het erover eens dat overheidsingrijpen of 
-maatregelen, die gericht zijn op de patiënt in plaats 
van op de ziekte, stigmatiserend werken. Dat zal de 
hulpverlening en het tegengaan van verspreiding van 
de ziekte bemoeilijken.

Aan Philip Waller, die de diskussie-avonden mee 
voorbereidde, de vraag wat men in de werkplaats van 
het huidige Nederlandse beleid vindt. „Er is geen 
kritiek op het huidige Nederlandse Aids-beleid. De 
vraag is wel of Nederland dit huidige beleid overeind

WERKPLAATS ETHIEK PRAAT OVER AIDS

VRAGEN OVER 
SEROPOSITIEVEN 

EN PHILIPS
Een goede voorlichtingskampanje van de Nederlandse overheid heeft de dreigende 
angstpsychose voor Aids voorlopig bezworen. Niet het stigmatiseren van 
Aids-patiënten en seropositieven staat centraal in de aandacht, maar preventie is 
het parool. De bedrijfsartsen van Philips hadden het moeilijk met deze 
benadering. Juist dit verschil in benadering maakt de huidige diskussies in de 
PPR-werkplaats Ethiek aktueel.

NIEUWE PUBLIKATIE PPR-STUDIESTICHTING

‘VREEMD GAAN IN 
GEDACHTEN’

Elke zichzelf respekterende partij geeft zich aan de vooravond van de jaren 
negentig bloot door te komen met publikaties die een herdefiniëring beogen van de 
eigen principiële stellingnames en de eigen daaruit af te leiden praktische politiek. 
Het CDA kwam met het rapport over de Verantwoordelijke Samenleving, de 
PvdA publiceerde Schuivende Panelen en de VVD baarde het Bestek-verhaal. Het 
partijbestuur van de PPR heeft onlangs een groep mensen aan het werk gezet met 
als opdracht een soortgelijk verhaal te schrijven. De PPR-Studiestichting vroeg 
vorig jaar al aan Bram van Ojik een boek te schrijven waarmee de radikalen de 
jaren negentig met nieuw elan tegemoet zouden kunnen treden.

In het voorjaar van 1987 ontspon zich in het bestuur 
van de PPR-Studiestichting een diepgravende diskus
sie over het begrip solidariteit. Aanleiding voor die 
diskussie werd gevonden in twee ontwikkelingen. Op 
de eerste plaats was dat het feitelijk kabinetsbeleid 
dat weinig over liet van de gedachte aan solidariteit. 
Op de tweede plaats was dat het denken binnen de 
linkse politieke partijen zelf, waar naar het leek het 
begrip solidariteit in het gedrang kwam door het 
nieuwe begrip individualisering. In de loop van de 
diskussies, die meerder maanden duurden, werd een 
ruw beeld geschetst van hoe het goede uit het oude 
begrip solidariteit verbonden zou kunnen worden met 
het goede uit dat nieuwe begrip individualisering. Op 
diverse terreinen van politiek beleid werden globale 
beschrijvingen gemaakt van hoe een hernieuwde 
radikaal-linkse politiek yorm zou kunnen krijgen.

De problematiek was zo alomvattend en het belang 
van de diskussie was zo groot dat het bestuur besloot 
te bezien of het mogelijk zou zijn een boek over deze 
thematiek uit te brengen. Als auteur voor het boek 
werd gedacht aan Bram van Ojik, voormalig mede
werker van de Studiestichting waarvoor hij onder 
andere het PPR-Schrift over Basisinkomen geschre
ven had. Bram was onmiddellijk enthousiast voor het 
idee en aksepteerde de opdracht, nadat de Studies
tichting akkoord was gegaan met de door hem 
gemaakte opzet voor het boek. Het boek moest in 
Brams visie gaan bestaan uit een viertal hoofdstuk
ken. Het eerste hoofdstuk zou zich bezig houden met 
maatschappelijke en politieke trends en ontwikkelin
gen. Trefwoorden daarin zouden onder andere zijn: 
no-nonsense, post-modernisme, individualisering, 
yuppies. In hoofdstuk twee wilde Bram ingaan op het

feitelijke -en dan met name sociaal-ekonomische- 
beleid zoals dat door de laatste kabinetten gevoerd 
werd en wordt. Daarna moest in hoofdstuk drie een 
alternatief voor deze politiek beschreven worden. 
Kernpunt van dat alternatief vormde de uitdrukking 
individualisering met behoud van solidariteit. In 
hoofdstuk vier tenslotte zou dat alternatief op een 
paar beleidsterreinen konkreet uitgewerkt worden. 
Verder werd afgesproken dat het boek zo mogelijk 
door een uitgever op de markt gebracht zou moeten 
worden en werd Bram gehouden aan een zeer krap 
tijdschema. In januari 1988 zou het geschrevene 
zetklaar moeten zijn.

Diskette
Door af en toe werktijden te maken die een beetje 
vakbond onmiddellijk de stakingskassen zouden doen 
openen, is het gelukt de termijnen te halen. Op 
donderdag 11 februari kon de, diskette waarop het 
produkt staat naar Amersfoort gebracht worden. 
Uitgeverij De Horstink heeft het boek opgenomen in 
zijn filosofie-reeks. Begin april zal het boek, dat 
ongeveer 100 pagina’s zal tellen, verkrijgbaar zijn. 
Op het kongres van 16 april zal het voor PPR-leden 
tegen een gereduceerde prijs te koop zijn.
De titel die het boek uiteindelijk gekregen heeft 
luidt: Vreemd Gaan In Gedachten, met als ondertitel 
Pleidooi voor een utopische politiek. De boekhandels 
in Nederland konden onlangs via een folder van de 
uitgever kennis nemen van het op stapel staan van 
deze uitgave. Kort daarop ontving de uitgever bericht 
van een paar boekhandels op de Veluwe, dat ze het 
boek gezien de inhoud zeker graag in hun assortiment 
zouden willen opnemen, maar dat ze dat niet konden 
doen vanwege de titel. Hierin zagen de uitgever, de 
auteur en de Studiestichting echter geen aanleiding 
de titel te veranderen. Integendeel, het is als een 
teken des tijds te zien dat allen als eerste reaktie 
hadden: dat kan alleen de verkoopcijfers maar 
omhoog schroeven.

JAN DIRX

Leo Jansen 
Milieu en ekonomie 
strijden met elkaar
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kan houden in Europees verband.” Philip wijst op 
bijvoorbeeld Beieren en Zweden waar voor een 
strenge op besmette personen gerichte aanpak geko
zen is. Hierdoor ontstaat de kans dat seropositieven 
op een gegeven moment Nederland gaan verkiezen, 
met onbekende gevolgen voor de meningsvorming 
hier. Daarom vindt Philip het noodzakelijk dat de 
Nederlandse regering zich binnen de Europese Ge
meenschap sterk maakt voor de Nederlandse aanpak. 
Een Europese Gemeenschap overigens die zelf voor
nemens is haar eigen ambtenaren aan de Aids-test te 
gaan onderwerpen. Voor de PPR-fraktie in de 
Tweede Kamer opnieuw aanleiding om vragen te 
stellen aan de regering.

Vraagtekens
Over het beleid van een aantal Nederlandse onderne
mingen om seropositieven te registreren, merkt 
Philip op: „Het is gelukkig een klein aantal. Boven
dien zeggen ze er geen konsekwenties aan te verbin
den. Of ze dat echt niet doen, wil ik eerst toch maar 
eens even afwachten. Het is niet met zekerheid te 
zeggen of het aantal bedrijven dat registreert groeien
de is. Het is wel zeker dat in de verzekeringsbranche 
een en ander in beweging is. Zo wordt iedereen die 
een levensverzekering van twee ton of meer wil 
afsluiten aan een Aids-test onderworpen. En daar 
plaats ik vraagtekens bij.”
In een vervolg op deze eerste meningsvorming wil de 
werkplaats Ethiek komen tot het formuleren van 
algemene normen van overheidsbemoeienis. Deze 
normen kunnen dan als handvat dienen bij het 
beoordelen of het formuleren van konkreet beleid dat 
een ethische kant heeft.

JAN HUISMAN
Voor meer informatie over de PPR-werkplaats 
Ethiek kan kontakt opgenomen worden met Marie- 
José Burger, 020-247570.

Nieuw adres:
Politieke Partij Radikalen 
le Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam 
020-247570

LAATSTE
NIEUWS

In de vorige Radikalenkrant werd melding gemaakt 
van het historische feit dat er vier PPR-leden kandi
daat stonden voor het voorzitterschap van het partij
bestuur. Het waren: de huidige vice-voorzitter Klaas- 
Wybo van der Hoek, de medewerker van de PPR- 
Studiestichting Bram van Ojik, het Utrechtse statenlid 
Jaap Röell en het Amsterdamse PPR-lid Hans van der 
Wilk. In de race naar 16 april is echter inmiddels de 
eerste uitvaller genoteerd. Hans van der Wilk heeft 
laten weten dat hij zich terugtrekt als kandidaat. Als 
reden voor zijn bedanken heeft Van der Wilk opgege
ven dat hjj het bij nader inzien niet mogelijk acht het 
voorzitterschap te kombineren met zijn werk.
Naar verluidt worden er in de kommissie Samenstel
ling Nieuw Partijbestuur uitvoerige debatten gevoerd 
over de uit te brengen adviezen. Vooral het advies met 
betrekking tot de voorzitterspost schijnt op problemen 
te stuiten. Het afhaken van Hans van der Wilk ljjkt 
niet van direkte invloed te zijn op de besluitvorming in 
de kommissie. Al voor diens stap waren er namelijk, 
volgens welingelichte bronnen, in de kommissie nog 
slechts twee namen serieus in de race. Een deel van de 
kommissie had een voorkeur voor Klaas-Wybo van 
der Hoek, een ander deel voor Bram van Ojik, terwijl 
een aantal kommissieleden nog niet kon kiezen. Op 
zaterdag 13 februari heeft de kommissie daarom met 
verschillende kandidaten vervolggesprekken gevoerd. 
Afgesproken werd dat de leden van de kommissie 
elkaar schriftelijk op de hoogte zouden brengen van 
hun keuze en de motivatie voor die keuze. Zo hoopt 
men in de laatste week van deze maand een definitief 
rapport aan de partij te kunnen aanbieden.
Zie ook pagina 2 voor meer informatie over de 
kandidaten voor het partijbestuur. (JD)



VERKIEZING PARTIJBESTUUR

7 zetels en 
17 kandidaten

In het vorige nummer van de Radikalenkrant werd melding gemaakt van het 
historische feit dat er vier kandidaten zijn voor het voorzitterschap van de PPR. 
Naast deze vier zijn nog dertien andere partijleden bereid gevonden te bewilligen 
voor één of meerdere van de zes sekretaris-posten in het nieuwe partijbestuur. 
Dat bestuur moet gekozen worden op het kongres van 16 april in Almere.
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De verkiezing van het partijbestuur- 
nieuwe-stijl tijdens het kongres van april 
as. lijkt een spannende aangelegenheid te 
worden. Het is sinds mensenheugenis niet 
meer vóórgekomen dat er zo een gunstige 
verhouding tussen het aantal kandidaten 
en het aantal beschikbare zetels is. Voor 
de zeven plaatsen die het nieuwe partijbe
stuur gaat tellen, staan zeventien PPR- 
leden kandidaat. Het tweede opmerkelij
ke feit is dat van die zeventien kandidaten 
er slechts drie (3!) kandidate zijn. En van 
die drie zijn er twee zittend partijbestuurs- 
lid. Een hernieuwd onderzoek naar het 
ontbreken van motivatie bij de vrouwen in 
de PPR voor funkties op landelijk nivo, 
lijkt dan ook één van de eerste taken voor 
het nieuwe partijbestuur.
Voor twee funkties zal het kongres het 
moeten doen met enkelvoudige kandi
daatstelling. De huidige penningmeester 
van de partij Job van Keulen staat een
zaam kandidaat voor de funktie van sekre- 
taris organisatie/penningmeester. Voor 
het sekretariaat publiciteit kan het kon
gres ja of nee zeggen tegen Rouke Broers- 
ma, die in het huidige bestuur ook al op 
deze zetel zit.
Rouke staat echter niet alleen kandidaat 
voor de publiciteitsportefeuille, ook scho
ling & vorming of inhoudelijk werk wil hij 
wel voor zijn rekening nemen. Niet alleen 
hij, maar ook anderen hebben zich kandi
daat gesteld voor meerdere funkties. Zo 
staat de huidige vice-voorzitter van de 
partij Klaas-Wybo van der Hoek niet

alleen genoteerd als kandidaat voor het 
voorzitterschap, maar ambieert hij ook of 
scholing & vorming of inhoudelijk werk. 
Nieuwkomster Rutb Post uit Nijlande 
heeft zich aangemeld voor scholing & 
vorming, inhoudelijk werk en buitenland. 
Voor het sekretariaat buitenland heeft ze 
konkurrentie van de huidige sekretaris 
Bea Stolte, van de voormalig medewerker 
buitenland Jan Huisman en van Frans de 
Man uit Nijmegen en Tim Verhoef uit 
Groningen.
Diezelfde Tim Verhoef zien we weer 
opduiken bij inhoudelijk werk, waar naast 
de al eerder genoemden ook nog Piet de 
Peuter uit Breda als nieuwkomer geno
teerd staat. En hij staat verder weer 
kandidaat voor de laatste funktie, het 
sekretariaat lokale politiek. Voor deze 
post duiken tenslotte nog vier namen op 
die alleen hier te vinden zijn: de zittende 
bestuursleden Hans van Egdom en Jeltje 
Meulenbroek, de Tilburgenaar Norbert 
Vuysters en de Arnhemmer Chris Zee- 
venhooven.

Momenteel legt de kommissie Samenstel
ling Nieuw Partijbestuur de laatste hand 
aan een stemadvies aan het kongres. De 
kommissie heeft uitvoerig met alle kandi
daten gesproken en aan de hand van alle 
door haar verkregen informatie zal de 
kommissie trachten een zo sterk mogelijk 
partijbestuur in dat advies te verwerken. 
Rond 1 maart wordt het rapport van de 
kommissie openbaar. (JD)

NATIONAAL KIEZERS ONDERZOEK

PPR-kiezers lezen
” tol no:T : ... ■

J  e \ o l L . s l i L p a i i t
Advertentietarieven 
op aanvraag
Bezorginformatie algemeen: 
Hoofdkantoor 020 - 650061

Na elke Tweede Kamerverkiezing wordt er in Nederland een Nationaal Kiezers 
Onderzoek gepubliceerd. Dit onderzoek, dat wordt uitgevoerd door politikolo- 
gen, levert steeds een schat aan informatie over denkbeelden en gedrag van 
kiezers. De resultaten worden door de politieke partijen dan ook gespeld en 
menige strategie vindt zijn argumenten in de uitkomsten van het NKO. Het 
partijbestuur van de PPR vroeg aan Hans van Egdom en Bart Nieuwenhuis de 
voor de PPR relevante uitkomsten op papier te zetten.
In hun rapportage aan het partijbestuur 
van de PPR betreffende de uitkomsten 
van het Nationaal Kiezers Onderzoek 
beginnen Hans van Egdom en Bart Nieu
wenhuis met het maken van een relative-, 
rende opmerking. Gezien de geringe om
vang van het aantal PPR-stemmers is de 
onzekerheid in de uitkomsten van het 
onderzoek voor wat betreft de PPR- 
kiezers vrij onzeker. Er kan gesteld wor
den, dat hoe kleiner een partij is, hoe 
moeilijker het is konklusies te trekken uit 
opiniepeilingen. Zonder dus absolute 
waarde toe te kennen aan de cijfers, 
leveren deze toch een beeld op van de 
trends die waarneembaar zijn bij de kie
zers.
Ook in dit onderzoek werd weer bevestigd 
wat al diverse keren in andere onderzoe
ken naar boven was gekomen: de PPR 
heeft slechts een zeer kleine vaste aan
hang. De PPR telt het laagste percentage 
kiezers (15%) dat zegt altijd op de partij te 
stemmen waar men op stemt tijdens het 
onderzoek. Bij een zo grote groep van 
heen en weer zwalkende kiezers onder de 
potentiële PPR-stemmers is het extra van 
belang te weten wat die potentiële stem
mers van belang vinden. Uit het onder
zoek blijkt dat PPR-stemmers voor zo’n
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90% het programma belangrijk tot zeer 
belangrijk vinden. Opmerkelijk is in dit 
kader ook dat de PPR-aanhang de lijst
trekker niet zo van belang vindt. Slechts' 
30% vindt het van belang wie de lijst 
aanvoert. Bij PSP en CPN vindt een 
vergelijkbaar deel van de achterban de 
keuze belangrijk. Bij PvdA, CDA en D66 
ligt dat echter anders. Daar vindt 50 tot 
60% de lijsttrekker belangrijk of zelfs zeer 
belangrijk.
Voor het advertentiebeleid van de partij is 
het uiteraard van belang te weten welke 
kranten de PPR-kiezers lezen. Er werd 
steeds gedacht dat De Volkskrant en 
Trouw daar gretig aftrek vonden en wel in 
een redelijk gelijke mate. Dat blijkt echter 
voor een deel anders te liggen. Veruit de 
meest gelezen krant onder PPR-kiezers is 
De Volkskrant. 45% van de PPR-aanhang 
zegt deze krant te lezen. Trouw valt 
slechts bij 15% in de bus. Dit christelijke 
dagblad skoort daarmee een zelfde per
centage als de regionale kranten. 
Opmerkelijk is ook dat 65% van de 
PPR-kiezers zegt dat men zich niet tot een 
bepaalde kerk voelt behoren. Daarmee zit 
de PPR tussen PvdA en PSP in, waar 
respektievelijk 60 en 75% zich niet tot een 
kerk bekent.
Binnenkort zal het partijbestuur ook de 
resultaten van de NIPO-cijfers onder ogen 
krijgen. Dan zullen de tendenzen en 
cijfers met meer zekerheid gebruikt kun
nen worden bij het uitstippelen van beleid 
en strategie. (JD)
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Met de bus
de polder
Het kongrespresidium van de PPR zal de NS vragen een extra lange trein in te 
zetten op de Flevolijn op zaterdag 16 april. Het partijbestuur van de PPR zal 
zorgen dat er blauwe bussen rijden vanuit alle windstreken. En dat allemaal 
voor één enkel kongres van die PPR ? Ja, want het wordt een heel bijzonder 
kongres, waar meer dan 600 leden verwacht worden.

Op 1 maart 1968 werd de PPR officieel 
opgericht. Op 25 april van datzelfde jaar 
vond in Dronten het oprichtingskongres 
plaats. De nieuwe partij wortelde zich in 
het nieuwe land. Nu, anno 1988 en dus 20 
jaar jong, maakt de PPR een nieuwe start: 
een nieuw partijburo, aktiecentra worden 
afdelingen, de kerngroep wordt omge
bouwd tot een partijraad en er moet een 
partijbestuur-nieuwe-stijl gekozen wor
den. Een goed moment om terug te keren 
naar de wortels en opnieuw te kongresse- 
ren in de polder. Deze keer in de Metro- 
pole tegenover het centraal station van 
Aimere. Daar worden PPR-leden en be
langstellenden op zaterdag 16 april om 
10.15 uur verwacht.

Het kongres zal op de eerste plaats in het 
teken staan van 20 jaar PPR. De dag zal 
ter gelegenheid daarvan afgesloten wor
den met een flitsende receptie en een 
feestrede. Iemand van buiten de partij zal 
in die feestrede de PPR op de korrel 
nemen. Wie ? Dat blijft nog even een 
verrassing, maar het is niet Hans Wiegel. 
Op de tweede plaats zal het kongres in het 
teken staan van de vernieuwing van de 
PPR. Hoogtepunt zal zijn de verkiezing

van de nieuwe partijvoorzitter en zijn zes 
sekretarissen.
Op de derde, maar niet geringste plaats zal 
het kongres in het teken staan van de 
landbouw. Bij uitstek een onderwerp om 
te behandelen in de polder. Ook dit 
onderwerp krijgt bijzondere aandacht. 
Het valt namelijk samen met de door de 
Raad van Europa in de maanden april en 
mei te organiseren kampanje rond het 
thema Noord-Zuid. En binnen dat thema 
is het landbouw- en voedselvraagstuk één 
van de centrale onderwerpen. Daaraan zal 
op het kongres aandacht worden besteed 
door een aantal gastsprekers en verder 
door middel van video- en diaprodukties 
en een tentoonstelling die zijn primeur die 
zaterdag beleeft.

Het partijbestuur wil met dit kongres laten 
zien dat de vernieuwde PPR springlevend 
is. Voorwaarde daarvoor is echter een 
maximale opkomst aan kongresgangers. 
De Metropole die groot is, zou die dag 
eigenlijk te klein moeten zijn. Het vervoer 
kan geen probleem zijn, daarvoor worden 
bussen georganiseerd. Op 16 april moet de 
PPR massaal, vernieuwd en feestelijk aan 
haar derde decennium beginnen.(GvB)

Kennismakingsdag ' •jongeren
De PPR-jongeren houden op 27 februari 
in Leiden en op 5 maart in Arnhem en 
Meppel regionale kennismakingsdagen 
voor alle leden die in 1987 lid geworden 
zijn. De bedoeling van deze dagen is, 
naast kennismaking, mensen te informe
ren over de PPR-jongeren in de hoop dat 
men tot (meer) aktiviteiten komt. Er zal 
worden gepraat over de geschiedenis, de 
organisatie en de verschillende bestaande 
en nog op te richten afdelingen van de 
PPR-jongeren. Ook zal worden gepraat 
over hoe je een aktie kan voeren in een 
regio. Daarvoor zijn er plaatselijke aktie- 
voerders uitgenodigd. Zij züllen vertellen

over hoe een aktie gevoerd kan worden, 
welke verschillende aktievormen geschikt 
zijn en gebruikt kunnen worden en welke 
samenwerkingsmogelijkheden tussen 
PPR-jongeren en de verschillende aktie- 
groepen mogelijk zijn. Mensen die op 
één van de dagen (vanaf 10.30 u) willen 
komen, kunnen zich opgeven bij: 
PPR-jongeren, le  Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN AMSTERDAM, Tel. 020- 
228461.
Omdat de PPR-jongeren het belangrijk 
vinden dat met name meisjes niet alleen 
lid zijn, maar ook aktief worden, willen we 
hen speciaal oproepen om te komen.

De PPR-flikkers en Potten geven een 
eigen blad uit: Het Vlindertje.
Het verschijnt 4 a 5 maal per jaar.
Het abonnementsjaar van het vlinder
tje loopt per kalenderjaar.

Een abonnement kost minimaal 
ƒ 11,00 per jaar. (te bestellen door 
overmaking op gironummer 4295824 
t.n.v. PPR-Flikkers en Potten, Singel 
277, 1012 WG Amsterdam, o.v.v. 
abonnement.)
Een los nummer kost ƒ 2,50 (inklusief 
verzending).

,,De Landelijke Bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten vindt plaats op woens
dag 24 februari in de Fraktie-kamer van de 
PPR te Utrecht.
Adres: Stadshuisbrug 1.
De bijeenkomst begint om 8 uur ’s avonds 
en vanaf half 8 staat de koffie klaar.
Alle lezeressen en lezers van het Vlinder
tje zijn van harte welkom!!!!’

■ O ik wil meer weten over de 
1 PPR-Flikkers en Potten
[ O ik wil een abonnement op 
ij het vlindertje;!o ik wil meewerken aan het
■ vlindertje
Jnaam:..........................................
I
i'adres: *.........................................■
J postcode.................................
,'plaats:..... ............................. ......

De PPR heeft elke twee weken een eigen 
uitzending op de radio. De eerstvolgende 
keer is dinsdag 23 februari, dan dinsdag 8 
maart, 22 maart enzovoorts. Om 18.20 uur 
via Radio 5 schalt dan de stem van 
redaktrice en presentatrice Anita Keuning 
uit uw transistor of hifi-toren. Uiteraard 
zal aan het 20-jarig bestaan van de PPR in 
de uitzendingen ruim aandacht worden 
geschonken.

Sharpeville-
Zes
In de Pretoria Maximum Prison in Zuid- 
Afrika wachten zes zwarten op de voltrek- 3 
king van het doodvonnis dat op 13 decem
ber 1985 tegen hen werd uitgesproken. 
Onder hen de eerste zwarte vrouw die om 
een politieke reden de doodstraf heeft 
gekregen. Op 1 december 1987 bekrach
tigde het Hof van Beroep in Bloemfontein 
het vonnis. Het enige dat de Sharpeville 
Zes nog van de strop kan redden is een 
ingewilligd gratie-verzoek.
Om te protesteren tegen deze on
rechtvaardige vonnissen is het Komité 
Redt de Sharpeville Zes een kaartenaktie 
begonnen. Het Komité Redt de Sharpevil
le Zes werd in 1986 op initiatief van het 
Azaniakomité en Cineclub Vrijheidsfilms 
opgericht als antwoord op de dringende 
oproep van het Speciale Komité tegen 
Apartheid van de V.N. en de Organisatie 
van Afrikaanse Eenheid aan de internatio
nale gemeenschap om de doodvonnissen 
te veroordelen.
De kaarten, die gericht zijn aan de presi
dent van Zuid-Afrika, zijn te bestellen bij: 
Komité Redt de Sharpeville Zes, Postbus 
15372, 1001 MJ Amsterdam, tel. 020- 
222819. Financiële bijdragen: giro 424856 : 
t.n. v'. Het Komité Redt de Sharpeville Zes I 
te Amsterdam, '

Frontlij n- 
koffie
De Stichting Ideële Import werd opge
richt in 1976 met het doel door haar 
import-aktiviteit ontwikkelingslanden 
te steunen bij het vinden van afzetka
nalen in Europa. De Stichting werkt 
voor landen waarin de inspanningen 
erop gericht zijn de eigen onafhanke- i 
lijkheid te bewaren en aan de eigen 1 
burgers ekonomische en politieke 
rechten te garanderen. De Stichting is 
een kampanje begonnen voor de 
Frontlijnstaten.

Nederlands/Euröpese steun aan de ekono- 
mieën aan de Frontlijnstaten is nodig 
indien zij erin willen slagen ondanks de 
ontwrichtende aktiviteiten van Zuid- 
Afrika in de regio het hoofd boven water te 
houden. De steun moet dan wel zodanig 
zijn dat het de Frontlijnstaten in staat stelt 
ekonomische strukturen op te zetten die 
onafhankelijk zijn van Zuid-Afrika. Indi- 
rekt zou hiermee een wezenlijke bijdrage 
geleverd kunnen worden aan de bestrij
ding van het Apartheidsregime. De Stich
ting wil met deze Frontlijn-aktie aanslui
ten bij het potentieel aan aktiebereidheid 
tegen Apartheid hier te lande en de tot 
dusverre gevoerde akties voor sankties 
aanvullen met direkte steun aan de Front
lijnstaten door het scheppen van afzetmo
gelijkheden voor hun produkten. De be
langrijkste Nederlandse anti-apartheids- 
groeperingen zoals de AABN, het Komi- 
tee Zuidelijk Afrika, de Eduardo Mondla- 
ne Stichting en de Werkgroep Kairos 
hebben hun steun aan de aktie toegezegd.

Het doel is een zo groot mogelijke afzet te 
bereiken, met name voor de Frontlijn- 
koffie, die zal bestaan uit 50% Zambia, 
30% Tanzania en 20% Angola-koffie. 
Deze koffie is een mélange die sterk is 
aangepast aan de doorsnee Nederlandse 
smaak.

Informatie over waar de Frontlijnproduk- 
ten te koop zijn is te verkrijgen bij: 
Stichting Ideële Import, Herengracht 142, 
1015 BW  Amsterdam. Tel. 020-272566/ 
237403.
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‘HET IS ONZIN DAT MILIEU 
EN EKONOMIE NIET STRIJDIG ZIJN’

Het milieu is in. Door een breed skala aan kalamitei- 
ten (van Lekkerkerk tot Tsjemobyl) is het publiek 
sterk bewust geraakt van wat er allemaal mis is. Met 
uitgekiende voorlichtingskampanjes hebben milieu
ministers als Winsemius en Nijpels het gevoel ver
sterkt dat het ekologisch evenwicht is aangetast. 
Aangedragen oplossingen gaan echter zelden verder 
dan symptoombestrijding. De wenselijkheid van eko- 
nomische groei mag in een tijd van hoge werkloos
heid en tekorten op de rijksbegroting vooral niet ter 
diskussie komen. De WRR ziet volop ruimte voor

Oud-kamerlid Leo Jansen voelt zich weer helemaal thuis in de PPR. Een tijdje 
stond hij op het punt om af te haken. De partij kwam wat hem betreft te dicht bij 
CPN en PSP te liggen. Daarmee werd de afstand tot de sociaal-demokratie te 
groot. Grote maatschappelijke veranderingen kunnen in de visie van Leo Jansen 
alleen worden doorgevoerd als 80% van de bevolking er achter staat. Dat noopt 
links tot bescheidenheid en kompromissen. Hetgeen nog niet betekent dat je je 
radikale ideeën moet inslikken. Vooral op milieugebied mag de PPR zich best hard 
opstellen.

ekologisch verantwoorde groei en ook de PvdA- 
kommissie die Schuivende Panelen schreef breekt 
een lans'voor hoge groei zonder dat de leefomgeving 
schadë leidt. In de PPR zijn over de verenigbaarheid 
van groei en milieubehoud de laatste tijd weer 
pessimistischer geluiden te horen. Bij de frakties op 
Het Binnenhof, en ook bijvoorbeeld op het laatste 
partijkongres komt steeds sterker naar voren dat 
pijnlijke ingrepen ten gunste van het milieu niet 
langer te vermijden zijn.
Het oud-Tweede Kamerlid Leo Jansen mag worden 
beschouwd als een van inspirators van de hardere 
opstelling in de PPR. Als direkteur afvalstoffen op 
het ministerie van Ed Nijpels is Jansen nu een van de 
hoogste milieuambtenaren in Nederland. Hij gelooft 
niet zo in de verenigbaarheid van groei en ekologisch 
evenwicht: „Het is onzin om te doen alsof milieu en 
ekonomie niet strijdig zijn. Met een daadkrachtig 
milieubeleid snijden we ons zeker op de kortere 
termijn in eigen vlees. De eerste voorzichtige stapjes, 
hier en daar wat bijschaven, dat gaat nog wel. Daarna 
gaat het geld kosten. In die zin is een echt milieube
leid niet in ieders belang. Maatschappelijk levert het 
heel veel op, maar in de afweging van bijvoorbeeld 
een individuele ondernemer is een stringent beleid 
alleen maar hinderlijk. Daar moet je niet om heen 
draaien.”
Om het milieu struktureel te verbeteren, zal het soort 
produktie in Nederland moeten veranderen. Anders 
zullen we eens omkomen in de gigantische stromen 
afval die we produceren. Het verwijderen van dat

afval wordt, naarmate de stroom toeneemt, steeds 
moeilijker. Bovendien geldt hier, volgens Leo Jan
sen, zoiets als de ‘wet van behoud van ellende’: „Je 
ziet nu al dat de boeren echt geen mogelijkheid meer 
zien om zich van hun mest te ontdoen.” Een tweede 
mogelijkheid -hergebruik van afval - stuit op ekono
mische grenzen. Het kan erg duur zijn om afval voor 
hergebruik geschikt te maken en bovendien is er voor 
hieruit ontstane produkten niet altijd een markt. 
Daarom blijft op de langere duur alleen de preventie 
over. En dat is nu precies het terrein dat in de 
praktijk het meest verwaarloosd wordt. Leo Jansen: 
„Je zult de produktie moeten sturen en het voor de 
konsument aantrekkelijk moeten maken om produk
ten te gebruiken die niet schadelijk zijn voor het 
milieu. Als het aan mij ligt, gebeurt dit niet door 
middel van stringente regelgeving maar door gebruik
making van het prijsmechanisme. De PPR pleit er al 
jaren voor om milieuvijandige en energieverslinden
de produktie zwaarder te belasten. Dan hoeft er 
minder belasting op de faktor arbeid te drukken en 
kan de keus van de individuele ondernemer tussen 
mens of machine wat vaker in het voordeel van de 
eerste uitvallen. Dan verandert de produktie ten 
gunste van het milieu zonder dat je ingewikkelde 
regelgeving nodig hebt.”

Symptoombestrijding
Als beleidsambtenaar heeft Leo Jansen te maken met 
een terrein waarop de publieke opinie een belangrij
ke rol speelt. Vooral als er weer eens ergens een

milieuramp plaats vindt, is de publieke betrokken
heid groot. „De minister moet daar dan snel op 
inspelen door met nieuwe maatregelen te komen. 
Maar nog wezenlijker is het dat er op andere 
departementen aan milieubeleid wordt gedaan. Pre
ventie kan alleen als Ekonomische Zaken, Landbouw 
en Verkeer en Waterstaat van harte meewerken. 
Gebeurt dit niet, dan blijft het symptoombestrijding. 
In de praktijk wordt èr vanuit de andere ministeries 
echter vooral met argusogen naar ons gekeken. Er 
zijn grote ekonomische belangen in het spel.”
Wat zich op de departementen afspeelt, zie je terug in 
de Tweede Kamer, weet de oud-parlementariër. 
„Met de milieuspecialisten van de grote frakties kun 
je altijd wel zaken doen, maar die krijgen vanuit de 
ekonomische sektor van hun fraktie geen centimeter 
ruimte. De maatregelen die worden genomen nemen 
wat negatieve symptomen weg en doen het goed in de 
publieke opinie. Als de PPR haar milieubeleid in die 
situatie presenteert in samenhang met de rest van de 
ekonomie, is het niet meer als zodanig herkenbaar. 
Dan lijkt het alsof je weinig aan milieu doet.”

Draagvlak
Leo Jansen heeft , zoals hij zelf zegt, altijd meer 
belangstelling gehad voor beleidszaken dan voor 
partijpolitieke strategie. „Daarom was het nooit zo 
duidelijk waar ik stond.” Maar als we er op staan, wil 
hij best het achterste van zijn tong laten zien: „Ik ben 
eigenlijk nog steeds voorstander van de vorming van 
een progressieve volkspartij. Daarbij zul je voorlo

pers en achterlopers hebben. Dat is niet erg, zolang 
dé PPR maar niet los komt te staan van de Partij van 
de Arbeid.” Leo Jansen ziet de PPR als een 
reformistische partij met radikale ideeën. Dat bete
kent dat je weet dat je programma niet van de ene op 
de andere dag te realiseren is en dat je best bereid 
bent kompromissen te sluiten. „Er zal zeker 20 jaar 
keihard gewerkt moeten worden om een deel van het 
radikale programma uitgevoerd te krijgen. Daarbij 
moet je de kloof tussen politieke en maatschappelijke 
realiteit altijd scherp in het oog houden. Om wezen
lijk iets te veranderen is een draagvlak nodig van 
rond de 80 procent van de bevolking. Ook als links de 
meerderheid heeft , mag ze de minderheid van 45% 
niet bruskeren. Links moet daarom niet te veel 
verwachtingen wekken. Hoewel ik in mijn ideeën een 
echt PPR-figuur ben, voel ik me wat betreft de 
uitvoering nauw verwant met de sociaal- 
demokratie.”

Op een bepaald moment bekroop Leo Jansen de angt 
dat de PPR zich samen met PSP en CPN zou isoleren 
van de PvdA. „Ik stond een tijdje op het punt om af 
te haken. Als ik de deur van het pand op het Singel 
binnen ging, dan beschouwde ik dat steeds als een der 
laatste keren. Ik was verwikkeld in een afscheidspro- 
ces. Ik was nog deel van het sociale verband dat PPR 
heet, maar voelde me bij het funktioneren van dit 
verband steeds minder betrokken.” Wat Leo betreft 
is het roer op tijd om gegaan. „Van verdere isolatie is 
op dit moment gelukkig geen sprake.Ik herken me nu 
weer prima in het gevoerde beleid.”

Elitair
Net als Fred van der Spek destijds, denkt ook Leo 
Jansen dat een politieke samenballing ter linkerzijde 
van de PvdA tot nieuwe afsplitsingen zal leiden. Ook 
dat je door die samenwerking eerder aan de macht 
kunt deelnemen, gelooft hij niet. „Die 80% van de 
bevolking die ik voor veranderingen mee wil krijgen, 
is nooit echt links. Links vormt slechts een minder
heid, daarom moeten er altijd kompromissen met het 
politieke midden worden gesloten. Daarvoor is de 
PvdA nodig. Maar als diezelfde partij de linkse 
voorhoede niet in de eigen gelederen duldt, dan heb 
je geen keus en moet je in een eigen partij gaan 
zitten.”
Die eigen partij staat volgens Jansen in een bepaalde 
sociaal-liberale traditie. Daar zit in de nabije toe
komst een ruim gat in de markt. Tien tot vijftien 
procent van de kiezers voelt zich doof een dergelijke 
partij aangesproken. Het is juist deze groep kiezers 
die moeilijk is vast te houden binnen een partij. „Ze 
organiseren zich steeds weer anders, en zetten zelf 
dingen op in plaats van zich bij bestaande verbanden 
aan te sluiten. Hun organisaties sterven af en komen 
in een andere gedaante weer terug. De PPR kan op 
die tendenzen inspelen en misschien een stimuleren
de rol vervullen, denkt Leo Jansen, maar dan moet 
elk moralisme worden afgezworen. „Hoed je voor de 
vormingsleiders. De mensen die je wilt aanspreken 
zijn in dat soort politiek niet meer geïnteresseerd. De 
opgave waarvoor we staan is aan te sluiten bij 
vernieuwende onderstromen in kunst en kuituur, 
zonder de mensen die onder liggen te verwaarlozen. 
De PPR zal altijd elitair zijn. Het gaat er om of de 
elite bereid is naar anderen te luisteren.”

JAN DIRX 
BRAM VAN OJIK

VROUWEN BLIJVEN EISEN

CONDOOMS IN HET 
BASISPAKKET

De plannen van de kommissie Dekker over de toekomst van de gezondheidszorg in 
Nederland, pakken slecht uit voor vrouwen. Dat is de mening van een groot aantal 
vrouwenorganisaties. Deze organisaties bundelden hun krachten in het komitee 
‘Vrouwen blijven eisen’. Het komitee is van mening dat in de diskussie over 
‘Dekker’ tot nu toe te weinig aandacht is geschonken aan de speciale positie van 
vrouwen. Daarom zette het komitee de gevolgen, die de voorgestelde maatregelen 
hebben voor vrouwen, op een rij.

Vrouwen maken meer gebruik van de gezondheids
zorg, omdat ze gemiddeld ouder worden, omdat ze 
tot de lagere inkomensgroepen behoren en omdat ze 
vrouw zijn. Immers, alles wat met de voortplantings- 
funktie te maken heeft -zwangerschap, bevalling, 
anti-konseptie- is bijna uitsluitend een risiko voor 
vrouwen. Voor deze zaken die weinig met ziekte te 
maken hebben, komen zij regelmatig bij de huisarts 
of specialist. De voorstellen van de kommissie Dek
ker betekenen een verschuiving van de kosten naar 
degenen die meer risiko’s lopen. Het profijtbeginsel 
wint het van de verzekeringsgedachte. Eigen risiko’s 
en eigen bijdragen leiden ertoe dat zieken en gebruik- 
(st)ers meer betalen dan gezonden. Vrouwen zullen 
daar onevenredig de dupe van worden.
De grootste gevolgen zullen opgeroepen worden door 
het uit de basisverzekering halen van een aantal 
voorzieningen. Dat blijkt als we kijken naar wat 
Dekker uit het basispakket wil lichten. Dat zijn bijna 
allemaal voorzieningen waar vooral vrouwen gebruik 
van maken: abortus, sterilisatie, kleuterkonsultatie- 
zorg boven één jaar, geneesmiddelen (de pil !), 
paramedische voorzieningen, plastisch-kosmetische 
chirurgie (borstoperaties), kunst- en hulpmiddelen 
(borstprothesen) en tandheelkundige zorg voor vol- 
wasssen. Een wel heel opvallende oververtegenwoor
diging van zaken die met voortplanting te maken 
hebben. Het zijn voor een groot deel ook juist zaken 
die door de vrouwenbeweging bevochten zijn. Daar 
komt nog bij dat de pil, sterilisatie en kleuterkonsul- 
tatiezorg een preventieve werking hebben. Deze 
onderdelen weghalen uit het basispakket werkt dan 
ook averechts.

Bij de-geneesmiddelen die door de huisarts worden 
voorgeschreven, hoort ook de antikonseptiepil, één 
van de meest voorgeschreven medicijnen. Het feit dat 
de pil in het ziekenfondspakket zit heeft de preventie 
van abortus in Nederland op een hoog plan gebracht.

Condooms
Er is eerder reden om andere antikonseptiemiddelen, 
zoals condooms, in het basispakket op te nemen. 
Condooms bieden ook nog bescherming tegen de 
overdracht van geslachtsziekten en Aids. Het komi
tee Vrouwen Blijven Eisen wil dan ook dat condooms 
in het basispakket worden, opgenomen. Abortus zal

met de voorstellen van de kommissie Dekker weer 
voor rekening van de vrouw komen, omdat vrijwel 
niemand -en zeker geen man- zich voor dit risko zal 
verzekeren. Nederland staat momenteel bovenaan als 
het gaat om het laagste aantal abortussen. Het is de 
vraag of dat met de voorstellen van Dekker zo zal 
blijven.
Voorkomen is beter dan genezen en bovendien 
goedkoper. Het is gewoon dom om preventieve 
voorzieningen af te breken door ze uit het basispak
ket van de verzekering te gooien. Als de overheid de 
voorstellen van de kommissie Dekker volgt, neemt zij 
een aantal voor vrouwen diskriminerende maatrege-

1 : ■.< ■ :■ . i )

len. Omdat vrouwen meer gebruik maken van de 
gezondheidszorg dan mannen, behoren ze tot de 
hogere risikogroepen die extra getroffen worden door 
de plannen van de kommissie Dekker. In de preven
tieve sfeer zou juist uitbreiding van het pakket op zijn 
plaats zijn.

Alternatieven
Veel vrouwen en mannen vinden meer baat in de 
alternatieve gezondheidszorg dan in de reguliere 
zorg. Die alternatieve zorg valt echter (ook nu al) 
grotendeels buiten het ziekenfondspakket. Gezien de 
veranderende opvattingen over gezondheidszorg zou 
het goed zijn als reeds nu alternatieve zorg opgeno
men zou worden in het ziekenfonds en uiteraard later 
in het basispakket. Een zelfde behandeling zouden 
ook de vrouwenhulpverleningsprojekten moeten krij
gen. Deze specifieke vorm van alternatieve hulpver
lening werkt bovendien vaak adekwater en goedko
per. Adekwater, omdat niet de klacht maar de 
oorzaak van de klacht aangepakt wordt. Goedkoper, 
omdat niet gewerkt wordt met medicijnen als kalme- 
rings- of slaaptabletten.
Goede gezondheidszorg die betaalbaar is voor ieder
een, is geen luxe maar een recht. Het realiseren van., 
dat recht is afhankelijk van de politieke wil daartoe. 
In de verdere meningsvorming over het rapport 
Dekker zal niet vergeten mogen worden dat ook voor 
vrouwen dat recht moet gelden.

JEANNETTE VAN BEUZEKOM
Vrouwen Blijven Eisen, Nieuwe Herengracht 95, 
1011 R X  Amsterdam.
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DE KRANT VOOR EEN DEEL VAN HEEL LINKS

‘DE WAARHEID MOET WEER SPOREN
MET DE PARTIJ’

De roep om en de wens naar politieke vernieuwing bij radikaal links werd tot voor 
kort met verve uitgedragen in de redaktionele kolommen van De Waarheid. Yan 
propagandablad voor de kommunistische beweging in Nederland was de krant 
geworden tot een spreekbuis voor heel links. Maar helaas, de tegenkrachten 
waren sterker en taaier dan gedacht. Eerst moest enige jaren geleden hoofdredak- 
teur en politiek vernieuwer Constant Vecht met een groot deel van z’n redaktie het 
veld ruimen. Onlangs vloog de opvolger van Vecht, hoofdredakteur Paul 
Wouters, ook de Hoogte Kadijk op. Mare Broere rekonstrueert de korte 
levensgeschiedenis van de krant voor héééél links.

„Met gevoelens van woede, spijt en droefenis ver
zoek ik jullie mij met onmiddellijke ingang te 
ontheffen van mijn funktie als hoofdredakteur van 
het dagblad De Waarheid.” Met deze woorden begon 
Paul Wouters zijn brief die een nieuwe roerige 
periode bij dit roemruchte dagblad inluidde. Met 
hem stapte bijna de gehele redaktie op. In 1985 
speelde zich ook al iets dergelijks af toen toenmalig 
hoofdredakteur Constant Vecht de krant verliet en 
z’n bijna voltallige redaktie meenam. De diskussie 
van toen en nu is hetzelfde. Moet De Waarheid een 
partijkrant van de CPN zijn of een krant voor heel 
links?
De redenen voor het opstappen van Wouters zijn 
simpel. „De uitgever wenst dat De Waarheid een 
partijkrant van de CPN wordt. Daarin zullen onge
twijfeld wel andere standpunten te vinden zijn dan 
die van de CPN, maar met mate en zogezegd niet 
overdadig. Ik kan me met deze koerswijziging niet. 
verenigen,” zo schrijft hij verder in zijn brief aan het 
Dagelijks Bestuur van de CPN. Wouters is tegen dit 
partijkrant-konsept omdat dit „zowel door de veran
dering van de kommunistische beweging als door de 
verandering in het funktioneren van de media en de. 
publieke opinie achterhaald is.” „Al jaren,” voegt hij 
er zelfs aan toe.
Het Dagelijks Bestuur van de CPN betreurt het 
vertrek van Wouters. „De redenen die hij (Paul' 
Wouters MB) opgeeft, berusten naar de mening van 
het Dagelijks Bestuur niet op een juiste weergave van 
de feitelijke stand van zaken. Er is geen sprake van 
een onomkeerbare koersverlegging in de richting van 
een partijkrant,” meldt het bestuur op 13 januari in 
de kolommen van ‘het lijfblad’.

Ordening
De hoogste tijd dus om eens wat ordening in de chaos 
te brengen. De Waarheid wordt uitgegeven door de 
Stichting Bepenak, waarvan het bestuur benoemd 
wordt door het partijbestuur van de CPN. Deze partij, 
ondersteunt het dagblad ook financieel. In 1983 werd. 
het gezichtsveld van de krant, door onvoldoende 
stijging van abonnees en financiële problemen, ver
legd naar ‘heel’ links, inklusief de PvdA en de 
vakbonden. Het partijbestuur van de CPN nam een 
notitie aan waarin de redaktionele onafhankelijkheid 
van De Waarheid werd vastgelegd. De krant werd 
overigens wel verplicht om CPN-standpunten en 
aktiviteiten serieus tot hun recht te laten komen. 
PPR-leden kunnen zich deze koerswijziging wellicht 
ook nog herinneren. Zij kregen een advertentiefolder 
van De Waarheid in de bus. Leverde dit De Waar
heid nieuwe abonnees op, de PPR kostte het zo’n 
twintig leden. Dit vooral door het misverstand dat de 
PPR haar ledenbestand uit handen had gegeven.' 
Louis Vuurboom, sekretaris van het partijbestuur, 
schreef een mooie brief met de aanhef „Het spijt ons 
dat u in de abonneewerving voor De Waarheid

aanleiding hebt gezien uw lidmaatschap van de PPR 
op te zeggen.”
De koersverlegging wekte de argwaan van de ‘oude
re’ CPN-leden op. Constant Vecht stapte op toen de

situatie onhoudbaar werd. De nieuwe hoofdredak
teur, Paul Wouters, was ook al niet degene die het 
oude kader zocht. Onder zijn leiderschap permitteer
de de redaktie het zich zelfs om grapjes over de

Sovjet-Unie en Gorbatsjov te maken. Om de proble
men, behalve redaktioneel ook financieel, de hand te 
bieden werd eind vorig jaar een stuurgroep opgericht 
die zich over de toekomst van De Waarheid ging 
buigen. „De Waarheid moet weer ‘sporen’ met de 
partij,” konkludeert zij. Het ontslaan van op zes na 
alle redaktieleden is de enige oplossing die de 
stuurgroep voor de financiële problemen heeft. Zo 
was de situatie toen Wouters ontslag nam. Hij schijnt 
nog steeds niets te willen zeggen. De vraag of de 
laatste perikelen geen goede dekmantel zijn voor een 
slecht redaktioneel beleid, kan dus helaas nog niet 
gesteld worden.

Legitiem
De naam Bram Hoeksema komt in de artikelen over 
de gang van zaken rondom De Waarheid veelvuldig 
voor. Hij zou de verpersoonlijking van de gestaalde 
kaders zijn. De symphatieke stem is dan ook even 
wennen. Hoeksema werkt al 25 jaar bij De Waar
heid, zag de verschillende redakties komen en gaan 
en is momenteel eindredakteur. „De krant is een 
uitgave van de CPN,” zo begint hij direkt. „Het is 
daarom ook heel legitiem wanneer je eisen aan je 
produkt stelt. De eisen zijn echt niet alleen dat je 
puur een CPN-krant bent, maar de CPN moet zich er 
natuurlijk wel in kunnen herkennen. Dit gebeurde 
steeds minder. Hele groepen lezers raakten ver
vreemd van de krant.” Dit komt volgens Hoeksema 
niet door een generatiekonflikt binnen de kommunis
tische beweging. „Dat is een karikatuurbeeld,” zegt 
hij. „En daar hebben onze vertrokken kollega’s 
dapper aan meegeholpen. De aanleiding van de 
problemen is een voorstel van de CPN om de krant en 
de redaktie te reduceren. Dit was noodzakelijk 
gezien de slechte financiële positie van De Waarheid. 
We konden alleen subsidie van het Bedrijfsfonds van 
de Nederlandse Pers krijgen wanneer onze begroting 
sluitend zou zijn. Daarom moest deze stap genomen 
worden. Een aantal redaktieleden zag dit niet zo 
zitten. Ze hebben een opmerking van de uitgever 
over de herkenbaarheid van de CPN aangegrepen om 
te zeggen dat wij ëen partijkrant van De Waarheid 
wilden maken.”
Inhoudelijk zal De Waarheid volgens Hoeksema 
scherper en rebelser van toon gaan worden. Rest de 
altijd interessante vraag naar de toekomst van linkse 
media in het algemeen. Linkse periodieken verkeren 
in bijna heel Europa in de problemen. Hoeksema 
geeft een typisch CPN-antwoord: „Die vraag moet je 
koppelen aan de toekomst van het gehele linkse 
denken. Wanneer je vindt dat dat geen toekomst 
heeft, kun je maar beter met je armen over elkaar 
gaan zitten en je laten inpakken door dit kabinet. 
Wanneer je dat niet doet heeft het linkse denken en 
hebben dus ook de linkse media nog wel degelijke 
toekomst.”

MARC BROERE

HET GROENE BONDGENOOTSCHAP

BASISINKOMEN IS MIDDEL TEGEN
Waarom breiden de boeren toch steeds hun produk- 
tie zo uit? Waarom produceren ze overschotten? Die 
vragen zijn niet zo eenvoudig te beantwoorden. Een 
land als Nederland dat enorme bedragen kwijt is aan 
het betalen van exportsubsidies stimuleert toch de 
individuele boer meer te produceren. Door de daling 
van de prijzen die het gevolg is van de overschotten 
lijkt de boer geprikkeld te worden nog meer te 
produceren om toch nog maar een goed inkomen te 
halen. Aldus de overschotten vergrotende. Als het al 
geen onzin is, is het zeker paradoxaal!
De primaire oorzaak van de produktiegroei is de 
technologische vernieuwing: de verbetering van de 
techniek, van het plantmateriaal, van de produktivi- 
teit van de dieren. Die verbetering betekent in de 
eerste plaats kostprijsdaling: dezelfde hoeveelheid 
kunstmest op een beter ras toegepast levert een 
hogere produktie. Anders gezegd: per kilo produkt 
heb je iets minder kunstmest nodig. Dus daalt de 
kostprijs. In de tweede plaats maakt de verbetering 
schaalvergroting mogelijk. De kostprijs van melk in 
een ligboxenstal in Duitsland (Der Spiegel, nr. 47, 16 
nov. 1987) is 0.45 DM per liter, in een stal met 
aangebonden koeien 0.65 DM per liter. Zodra een 
groep ondernemers produceert tegen een lagere 
kostprijs, doet dit de afzetprijs geleidelijk dalen naar 
die prijs. Zolang de verkoopprijs namelijk nog hoog 
is maken ze fraaie winsten die hen er toe brengen hun 
produktie fors uit te breiden. Op een gegeven 
moment wordt de verkoopprijs 0.50 DM en de boer 
met de oude technologie raakt in moeilijkheden. 
Verbetering van techniek, schaalvergroting en inten
sivering leiden dus voor de individuele ondernemer 
tot kostprijsdaling. Als dan toch de prijs hoog wordt 
gehouden ontstaan natuurlijk overschotten. Zakt de 
prijs mee, dan kan een ondernemer zich slechts 
handhaven door ook zijn kostprijs te laten dalen.

Faillissement
Soms lijkt het alsof de uitbreiding van de individuele 
boer nodig is om bij een kleinere marge tussen 
kostprijs en verkoopprijs een zelfde inkomen te 
halen. In feite gaat het om kostprijsdalingen, die in

OVERSCHOTTEN
IN LANDBOUW

Overschotten in de landbouw worden vooral veroorzaakt door de technologische 
vernieuwing, stelt Jaap Schouls. Hij is lid van de PPR-landbouwgroep en dus 
mede-auteur van het kongresstuk Het Groene Bondgenootschap. Eén van de 
middelen die bepleit worden om iets te doen aan de overschottenproblematiek, is 
prijsverhoging. Dat middel werkt echter niet, is Schouls van mening. Hij bepleit 
een beleid gericht op de kleinere bedrijven en het basisinkomen is daarin een 
belangrijk instrument.

een open konkurrentie van ondernemers wel gevolgd 
moet worden op straffe van faillissement. De indivi
duele ondernemer kan zich slechts handhaven als hij 
gebruik maakt van kostenbesparende technieken. In 
die situatie moet bij gelijke afzet het aantal boeren 
wel terug of het aantal bunders verminderen. Een 
regering kan dus met beide bezig zijn: boeren helpen 
door schaalvergroting en technische verbeteringen 
(om hun kostprijs te verlagen) en tegelijk de totale 
produktie beperken (om overschotten te verminde
ren).
Het is dus niet de daling van de prijzen die de 
overproduktie veroorzaakt (wat soms in linkse kring 
gesteld wordt). Vaak lijkt het wel zo, bijvoorbeeld in 
de zuivel. Maar de relatieve daling van de melkprijs 
in de naoorlogse jaren ging samen met welvaartstoe- 
name, bevolkingsgroei en produktdifferentiatie. Dat 
alles maakte een vergrote afzet mogelijk en zo ging 
prijsdaling samen met omzetgroei. In de ekonomie is 
ook onbekend dat zowel daling als stijging van de 
prijs hetzelfde effekt (namelijk produktiegroei) zou
den hebben.
Het is de behoefte aan het handhaven van het bedrijf 
die de boeren dwingt mee te gaan met de technologi
sche vernieuwing. De kostprijsverlaging, die er het 
gevolg van is, levert de konsument een goedkoop 
voedselpakket en schept exportmogelijkheden. Maar 
ondertussen maakt het steeds meer boeren werkloos 
en betekent een zware milieubelasting. Wenselijk is 
de nationaal-ekonomische kosten van die werkloos
heid en het milieubederf-op-langere-termijn mee te 
rekenen. Er moet dan ook gedacht worden aan 
schaalvergrotings- en milieu-heffingen. Afremmen 
van schaalvergroting zal niet lukken door prijsverho
ging (daar groeit de boer met de laagste kostprijs het 
hardste van), maar wel door gunstige voorwaarden 
voor de kleinere bedrijven en ongunstiger voor de 
grotere bedrijven. Inkomenstoeslagen en/of een ba
sisinkomen, mede betaald uit heffingen op energie, 
bestrijdingsmiddelen en kapitaal, zouden de land
bouw naar mijn mening moeten bijsturen.

JAAP SCHOULS
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VERHUIZING PARTIJBURO VERLIEP VOORSPOEDIG

‘HET IS EEN HARTSTIKKE UNIEK PAND’

Na veertien jaar gewerkt te hebben in kleine kamertjes, zonder daglicht en tussen 
stapels al of niet oud papier, verhuisde in de laatste week van januari het 
partijburo. Van de drukke Singel naar de rustige le Weteringdwarsstraat. Van 
een groot aantal ruimten verspreid over vier(!) etages naar een paar ruime 
kantoortuinen op één etage. De eerste indrukken.
Met een tevreden gevoel kijkt Job van Keulen terug 
op de hele gang van zaken rond de verhuizing. Joh 
was als penningmeester van het partijbestuur belast 
met het zoeken van een nieuw pand en met de 
verhuizing.
„De hele organisatie van de verhuizing is prima 
verlopen. Dat is vooral te danken geweest aan de 
goede samenwerking tussen alle medewerkers. De 
planning zat goed in elkaar en de voorbereiding 
verliep soepel. Met name partijburomedewerkerTim 
van Ruiten heeft daarin uitstekend werk geleverd.” 
Wat tegenviel - zoals vrijwel steeds bij een verhuizing 
- was de hoeveelheid spuien die ingepakt moest 
worden en dat ondanks het feit dat veel uit het oude 
pand naar de opkoper of oud-papierhandel afgevoerd 
werd. Tot drie keer toe moesten verhuisdozen bijbe
steld worden. Job: „Er is veel meer rommel dan ik 
gedacht had, ondanks het feit dat we ons ontdaan 
hebben van heel was overtolligheden.''

Innig
Hoewel het pand nog niet helemaal klaar is zijn de 
reakties van de medewerkers zonder uitzondering 
enthousiast. Het feit dat iedereen aan nieuwe buro’s 
is komen te werken en verder ook alle andere 
kantoormeubelen nieuw zijn, zal daar zeker niet' 
vreemd aan zijn. Dc financiering van de inrichting 
van het pand wil het partijbestuur bekostigen uit een

(verjbonw van een produktieruimte, een archiefruim-

iMm|!!|iip::maaidagmö
nieuwe eigen centrale met nummer 247570 perfekt.
i§i|aitj|§ |jijïrfl§!lliuap^
er iets mis. Partijburomedewerkster Joke Sehweitzer: 
„Ik heb de afgelopen dagen zeer innige kontakten 
gehad met de PTT over de onbereikbaarheid van het 
::jlufQlll|ütMijkfiSl|Swb^
alles goed werd aangesloten, maar op een gegeven 
moment is om onbekende redenen ergens. in de 
i'ÉtnaerdamsIlfëïiilp^

werden wij voor bijna twee dagen volledig onbereik-

beluisten valt op nummer 4 aan de le Weteringdwars-; 
straat. Nog een keer Job van Keulen; „Het is een 
:ha|tstik£|f!Mipi;g!i®
we gesteld hadden. Alles past er prima in en het ligt

JAN DIRX
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In september 1987 werd in Marare, Zimbabwe, een 
konferentie gehouden over ‘Kinderen, onderdruk
king en het recht in Zuid-Afrika’. Ds. Frank Chika- 
ne, sekretaris-generaal van de Zuidafrikaanse Raad 
van Kerken, zei daar: „De kinderen van Zuid- 
Afrika, met name de zwarte kinderen, wordt het 
recht ontzegd kinderen te zijn. Kinderen in ons land 
worden door de omstandigheden in het land gedwon
gen volwassen te zijn voor hun tijd. Ze worden in een 
situatie gebracht waarin ze beslissingen moeten ne
men die normaal door volwassenen genomen wor-, 
den. Ze worden gedwongen keuzes te maken die ze 
niet zouden moeten maken op hun leeftijd.”
Zwarte kinderen zijn, net als volwassenen, het 
slachtoffer van de apartheid in Zuid-Afrika. Boven
dien zijn zij nog kwetsbaarder dan de volwassenen. 
Door armoede hebben zwarte Zuidafrikaanse kinde
ren een vijftien maal grotere kans om voor hun vijfde 
verjaardag dood te gaan dan blanke kinderen. Hon
derdduizenden zwarte kinderen lijden aan ondervoe
ding, terwijl de blanken in overvloed leven. Arme 
gezinnen hebben geen geld voor voldoende eten, 
voor goede behuizing en sanitaire voorzieningen; 
daardoor worden de kinderen aan grote gezondheids- 
risiko’s blootgesteld. Ondervoeding, diarrhee en 
longontsteking, ziekten die het resultaat zijn van 
armoede, blijken de meest voorkomende doodsoor
zaken voor zwarte kinderen.
Ook de gezinssituatie speelt hierbij een rol. Kinderen 
wonen vaak bij hun moeder of grootmoeder, terwijl 
hun vaders in de mijnen of in de stad werken. Zij zien 
hun vaders dan slechts eenmaal per jaar voor een 
korte tijd. In de huishoudens, waar kinderen bij 
grootmoeder of andere gezinsleden zijn onderge
bracht in de thuislanden, terwijl hun ouders elders 
verblijven, is de armoede doorgaans het grootst. 
Daar komt ook de meeste ondervoeding en ziekte 
voor. De armoede leidt ertoe dat kinderen al op

DE JONGSTE SLACHTOFFERS VAN APARTHEID

IN ZUID-AFRIKA

twee keer, een keer ’s morgens, de andere keer ’s 
avonds.

In de jaren 1984-1986 werden 312 kinderen door 
politiekogels gedood. Anderen werden door politie- 
wagens overreden; enkelen stierven in gevangen
schap. Duizend kinderen werden door de politie op 
straat verwond. 11.000 kinderen werden gearresteerd 
en vastgehouden zonder vorm van proces. In de jaren 
1985 en 1986 werden 18.000 kinderen gearresteerd en 
beschuldigd vanwege hun protestakties tegen apart
heid.
Ook in 1987 zijn deze vormen van geweld onvermin
derd doorgegaan. Onder de noodtoestand kunnen 
kinderen voor onbeperkte tijd gevangen worden 
gehouden, zonder dat daarbij een rechter wordt 
ingeschakeld. Ook als kinderen wel van een overtre
ding beschuldigd worden, kan het weken duren 
voordat de rechter een uitspraak doet. In afwachting 
daarvan blijven zij meestal in detentie. Dus zelfs als 
een kind uiteindelijk wordt vrijgesproken, heeft het 
toch al weken in gevangenschap doorgebracht, met 
alle gevolgen van dien. Driekwart van de kinderen 
vertoont na een verblijf in detentie psychische proble
men, waarvan de uitingen variëren van slapeloosheid 
tot paranoia.
Ds. Frank Chikane hierover: „Ze vechten een strijd 
die ze niet zouden moeten vechten als kinderen.” Op 
de konferentie in Marare waren Zuidafrikaanse 
kinderen, ouders, advokaten, dokters, dominees, 
psychiaters en akademici aanwezig. Zij vertelden 
over de situatie in hun land, hoe en wat kinderen te 
vrezen hebben van de politie. Omdat zij wilden dat 
de wereld weten zou wat er met kinderen in Zuid- 
Afrika gebeurt, zetten zij hun eigen veiligheid en 
karrière op het spel. Hun getuigenissen waren over
donderend.

WORDEN KINDEREN GEMARTELD
Het blanke regime in Zuid-Afrika handhaaft zich met extreem veel geweld ten 
koste van de zwarte bevolking. Daarbij wordt het geweld ingezet tegen een ieder 
die opkomt voor de rechten van de zwarten. Ook als kinderen opkomen voor hun 
rechten op bijvoorbeeld goed onderwijs is de repressie meedogenloos. Gevangen
schap en marteling van kinderen is aan de orde van de dag in Zuid-Afrika. De 
getuigenissen die de kinderen vertellen over hun ervaringen zijn afschrikwekkend.

jonge leeftijd aan het werk gaan. Kinderarbeid is niet 
verboden. Op het platteland maken kinderen vanaf 
zeven jaar al lange dagen met zware lichamelijke 
arbeid. In de steden proberen kinderen geld te 
verdienen met tuinieren, kranten verkopen of met 
ongeschoold werk.in de lichte industrie.
Deze omstandigheden leiden ertoe dat kinderen vaak' 
geen, of onregelmatig, onderwijs volgen. Hoewel 
tegenwoordig steeds meer zwarte kinderen de school 
afmaken, verlaten nog steeds meer kinderen de 
school als (semi-)analfabeet. Officiële statistieken 
wijzen uit dat 40 a 50% van de zwarte bevolking in 
1986 analfabeet was. Het lage nivo van het zwarte 
onderwijs heeft regelmatig tot protesten geleid onder 
de leerlingen. Een gebrek aan onderwijzers leidt tot 
overvolle klassen.

Vechten.
Omdat apartheid zo diep in hun leven ingrijpt, is het 
logisch dat de kinderen zich verzetten. Hun pogingen

om verandering aan te brengen in hun levensomstan
digheden en in het onderwijs worden met onderdruk
king beantwoord. Gewapend met voorzieningen uit 
het strafrecht, met speciale wetgeving die de opposi
tie aan banden legt en met speciale bevoegdheden 
onder de noodtoestand, is de Zuidafrikaanse over
heid bezig met een grote aanval op het georganiseer
de verzet en protest. Het geweld tegen kinderen heeft 
hierbij ongelooflijke vormen aangenomen. Medisch 
onderzoek onder kinderen, die vrijgelaten waren uit 
detentie, heeft aan het licht gebracht dat 70 tot 80% 
gemarteld of mishandeld is. Eén van getuigenissen:

Een 11-jarige jongen werd door de politie opgepakt. 
Hij werd gedwongen lange tijd achtereen te staan. 
Vier tanden werden uit z’n mond geslagen. Hij kreeg 
handboeien om, zijn voeten werden geboeid en ze 
dienden hem elektrische schokken toe: „Ze stopten 
iets in mijn mond met draden eraan. De draden 
werden in een stopkontakt gestopt en toen een. 
politieman de schakelaar overhaalde, kreeg ik een 
gevoel alsof ik viel. Ik voelde ook een ondraaglijke 
pijn in mijn hoofd.” Enkele dagen later werd William 
door de politie naar het mortuarium gebracht, waar 
ze hem dwongen naar lijken te kijken. Dit gebeurde

Kinderen die in detentie gehouden worden, of voor 
de rechter moeten verschijnen, hebben dringend 
rechtshulp nodig. Onderzoek heeft uitgewezen dat 
kinderen, die door een advokaat vertegenwoordigd 
worden, een drie maal grotere kans hebben vrijge
sproken te worden dan kinderen, die hun eigen 
verdediging moeten voeren. En als het toch tot een 
veroordeling komt, wordt er door de tussenkomst van 
een advokaat vaak een lagere straf opgelegd. Ook 
hebben de kinderen behoefte aan begeleiding om hen 
te helpen hun ervaringen uit de gevangenschap te 
verwerken. Deze kinderen hebben steun nodig! 
Daaraan wil het Defence and Aid Fund Nederland 
een bijdrage leveren.

i Ai DELFIN0

Nadere informatie: Defence and Aid Fund Neder
land, Kromme Nieuwegracht 10, 3512 HG Utrecht, 
tel. 030-313194. Giro 503133 t.n.v. Defence and Aid 
Fund Kinderaktie, Utrecht.

Militair is de situatie uitzichtloos. Marokko heeft in 
de afgelopen jaren de macht over een steeds groter 
deel van de Westelijke Sahara veroverd. Bij elke 
nieuwe verovering werd een nieuwe „muur” (een 3 
tot 5 meter hoge zandwal beveiligd met mijnen en 
radar) opgeworpen. De afstand tussen de buitenste 
„muur” en Marokko werd echter steeds groter en 
daarmee werd het verdedigen moeilijker. Dit was 
juist een voordeel voor het Front Polisario: zij voeren 
een guerrilla-oorlog waarvoor deze grote afstanden 
positief uitwerken. Bovendien lukt het Sahareneri 
regelmatig om het bezette gebied via de „muur” te 
verlaten en zich te voegen bij het Front Polisario: 
begin januari werd melding gemaakt van het vertrek 
van 2 families (16 personen) met hun veestapel.
De Saharenen rekenen er daarbij op, dat de huidige 
situatie leidt tot aantasting van het moreel aan 
Marokkaanse zijde. Zeker is dat Marokko onder 
grote financiële druk staat door de bezetting van de 
Westelijke Sahara. Met alle gevolgen van dien voor 
de Marokkaanse bevolking.
Politiek is de situatie voor het Front Polisario 
gunstiger. De DARS wordt inmiddels door 70 staten 
erkend: daaronder slechts één Europees land, te 
weten Joegoslavië. De Verenigde Naties en de 
Organisatie voor Afrikaanse Eenheid hebben zich al 
enkele keren uitgesproken voor een vredesplan. Kern 
daarvan is het houden van een referendum onder dè 
Saharenen over de toekomst van de Westelijke 
Sahara, onder auspiciën van de VN en de OAE en 
onder omstandigheden die een vrije keus door de 
bevolking mogelijk maken.
Het Front Polisario heeft dit vredesplan toegejuicht. 
Marokko werkt het echter stelselmatig tegen. Dit 
beeld werd bevestigd door een technische kommissie 
van de VN die onlangs de Westelijke Sahara en de 
vluchtelingenkampen in Algerije bezocht.

or-o

TOENEMENDE 
REPRESSIE MAAKT 

REFERENDUM 
EXTRA URGENT

Marokko voert in de bezette Sahara een waar schrikbewind. Ruim 600 personen 
zijn verdwenen, er wordt gemarteld en verkracht. Voor een internationaal 
vredesplan dat een referendum beoogt onder de Saharenen, weigert Den Haag de 
nek uit te steken. Ondertussen worden de bewoners via het onderwijs ‘vermarro- 
kaniseert’ en wordt de vrouw in de traditionele rol terug gedrongen. Bert 
Willemsen rapporteert.

Foltering
Nederland neemt in het konflikt niet duidelijk stel
ling. In de VN onthield ons land zich van stemming 
(evenals vorige jaren). Een beroep op de eenheid 
binnen de EG gaat niet op: Spanje, Griekenland en 
Ierland steunen het vredesplan wel. Nederland dient 
bij een volgende gelegenheid ondubbelzinnig het 
vredesplan te steunen. Wat de meerderheid der 
EG-lidstaten doet, doet daarbij niet ter zake. Boven
dien sluit steun aan dit initiatief aan bij de opstelling 
van het Europees Parlement. Dat nam op 17 decem
ber een resolutie aan, waarin arrestaties en 
foltering door Marokko sterk veroordeeld worden. 
Duidelijke stellingname is temeer nodig, omdat de

repressie steeds hevigere vormen aanneemt. Het 
Polisario-komitee publiceerde onlangs een rapport 
over de situatie in het bezette gebied er. Je terreur die 
Marokko daar uitoefent. Er is sprake van een grote 
bezettingsmacht: naar schatting zijn er zeker 150,0p0,

Marokkaanse soldaten in het bezette gebied. Boven
dien werken er 12 veiligheids- en orde-diensten, die 
het doen en laten van de Sahareense bevolking 
nauwgezet in de gaten houden. Het rapport noemt 
veelvuldige huiszoekingen, razzia’s e.d. De (toch al

weinig rechten gevende) Marokkaanse wetgeving 
wordt daarbij stelselmatig geschonden. Er is sprake 
van een groot aantal arrestaties en verdwijningen. 
Het Polisario-komitee publiceerde als bijlage bij haar 
recente rapport een lijst van ruim 600 personen die nu 
„verdwenen” zijn: het werkelijke aantal is vermoe
delijk nog veel hoger.
Veelvuldig wordt daarnaast melding gemaakt van 
martelingen en verkrachtigen. Diverse journalisten 
en organisaties die ter plekke geweest zijn hebben 
daarover gerapporteerd. Ook ex-gevangenen deden 
over deze zaak verslag. Heel andere berichten komen 
van de Marokkaanse krijgsgevangenen in handen van 
het Front Polisario. Internationale rapporteurs stel
den vast, dat deze gezien de omstandigheden —: 
immers ook het Sahereense volk in de vluchtelingen
kampen leeft onder moeilijke omstandigheden — 
goed behandeld worden. Martelingen worden in deze 
verslagen niet gemeld.

Indoktrinatie
De Marokkaanse bezetters doen alles om het gebied 
de eigen orde en kuituur op te leggen, Marokkanen 
worden gestimuleerd — onder andere door een 
hogere beloning voor hun werk dan ze in Marokko 
krijgen — zich in de Westelijke Sahara te vestigen. 
Marokkaanse gewoonten worden opgelegd. Er is 
sprake van indoktrinatie in het vermarokkaanste 
onderwijs, afschaffen van het Hassania (de taal van 
de bevolking van de Westelijke Sahara) en Spaans 
(2-de taal uit de Spaanse tijd), en dergelijke.
Speciale aandacht is er voor het veranderen van de 
rol van de vrouw. In de traditionele Sahareense 
maatschappij speelde de vrouw een grote rol, niet 
alleen in het gezin, maar ook daarbuiten. Dit is onder 
meer een gevolg van de leefstijl: de mannen waren 
vaak voor handel en veehouderij weg van huis. De 
vrouw runde dan de zaken thuis. Op Sahareense 
vrouwen wordt zware druk uitgeoefend om van hun 
traditionele rol af te zien.
Al deze zaken zijn niet alleen door het Front 
Polisario naar buiten gebracht. Ook diverse andere 
organisaties doen hierover verslag: de Internationale 
Beweging van Katholieke Juristen (Pax Romana), de 
Internationale Liga voor de Rechten van de Mens en 
het Internationale Comité van het Rode Kruis. Het 
wordt hoog tijd, dat de Nederlandse overheid zich in 
die rijen schaart en ook duidelijk stelling neemt. 
Vooralsnog is steun aan de strijd van het Front 
Polisario hard nodig.

BERT WILLEMSEN
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PPR-KADER GAAT HET KLOOSTER IN

PLEIDOOI VOOR HET 
UTOPISCH DENKEN

• & :  d k  „

Begin februari toog het PPR-kader voor een vormingsweekend naar het 
Dominikaner-klooster te Huissen. De rustieke omgeving en de gewijde grond 
vormden tesamen een ideale plek voor ontmoeting en bezinning. Met een houding 
van gepaste eenvoud boog men zich over een aantal ingewikkelde thema’s: - 
libertaire staat, - individualisering, - verantwoordelijke ekonomie, - publicitaire 
strategie. Zaken die centraal staan bij het vinden van een weg voor de Radikalen 
in de jaren negentig. Jan Huisman was erbij en geeft een sfeerbeschrijving.

Na het nuttigen van een eenvoudige broodmaaltijd 
op de vrijdagavond blijken zo’n veertig deelnemers 
zich verzameld te hebben. Tweede Kamerfraktie, 
partijbestuur, service-buro en de PPR-jongeren zijn 
goed vertegenwoordigd. Voor de officiële opening 
worden door een mevrouw van het vormingscentrum 
de huisregels uitgelegd en de kamers toegewezen. 
Blijkbaar gewaarschuwd voor het vrolijke en libertai
re karakter van de PPR toomt ze de twinkelende 
uitbundigheid in door streng en onderkoeld op te 
treden. Nadat ieder met zijn of haar slapie afspraken 
heeft gemaakt over de kamerdelersregelingen (Is dat 
knaapje het jouwe, of het mijne ?), kan de inhoude
lijke verdieping een uur te laat dan toch beginnen. 
Het gezelschap wordt opgedeeld in de tijdens dit 
soort bijeenkomsten gebruikelijke werkgroepen. De
ze blijken goed te zijn voorbereid. Aan de hand van 
inleidingen buigt de ‘top van de partij’ zich over de 
vraagstukken waar de politiek.in het algemeen en de 
PPR in het bijzonder zich in de jaren negentig voor 
geplaatst weet. De vruchten van de twee uur durende 
diskussies zullen de volgende ochtend plenair gepre
senteerd worden door Klaas-Wybo van der Hoek. 
Voor het zover is wordt er echter eerst op informele 
wijze met elkaar gekommuniceerd. Onder het genot 
van een drankje wordt er nagepraat, bijgepraat en 
kennisgemaakt. Niet onbelangrijk voor een goed 
funktioneren binnen een partij. Er schijnen zelfs 
PPR-kaderleden te zijn die alleen voor dit deel naar 
deze weekenden komen. De aanwezigen maken niet 
alleen met elkaar kennis, ook de omgeving wordt in 
dat proces betrokken. Onder aanvoering van de 
voltallige Tweede Kamerfraktie wordt er namelijk 
rond het middernachtelijke uur een excursie belegd 
naar het hart van het prachtige stadje aan de dijk 
langs de Rijn.

Toch is iedereen zaterdagochtend keurig om tien uur 
present voor de samenvatting van de diskussies. In 
het kort komt deze neer op het volgende: de PPR is 
bezig met innovatie. De vraag is op welke punten kan 
en op welke punten moet geïnnoveerd worden. De 
werkgroep ‘libertaire staat’ oppert een rigoreuze 
herverdeling van taken als het gaat om de relatie 
burger-overheid. De overheid blijft verantwoordelijk 
voor vier basisvoorzieningen, te weten; inkomen, 
gezondheidszorg, onderwijs en huisvesting. Andere 
zaken als emancipatie en demokratisering bijvoor
beeld moeten door de burgers zelf in onderling 
overleg en strijd geregeld worden. De werkgroep

‘individualisering’ ziet de ekonomische zelfstandig
heid als wezenskenmerk van dit begrip. Vanuit deze 
zelfstandigheid is het mogelijk solidair te zijn met 
anderen. Angst voor een geatomiseerde samenleving 
is niet nodig. De werkgroep ‘verantwoordelijke 
ekonomie’ wijst op de tegenstelling tussen het vrij- 
heidsbepleitende karakter van de PPR en de roep om

'meer overheidsingrijpen. Dat laatste wordt veelal 
bepleit ter bescherming van het milieu. De werk
groep ‘publicitaire strategie’ wijst op het belang van 
de behoeftenanalyse van de (potentiële) PPR- 
stemmers. Het verkopen van ons program en imago 
moet professioneel aangepakt worden. Marketing- 
theorieën kunnen daarbij goed van pas komen.

Na deze samenvatting van de diskussies in de 
werkgroepen mogen Bram van Ojik, als auteur van 
het binnenkort te verschijnen boek Vreemd gaan in 
gedachten en Rouke Broersma, als ‘partijfilosoof’, 
zich uitleven op de bediskussieerde thema’s.

Cynisme
Bram houdt een pleidooi voor het utopisch denken. 
Het huidige cynisme over de veranderbaarheid van 
de maatschappij moet doorbroken worden. Nu lijkt 
de pragmatische benadering het gewonnen te hebben 
van het idealisme uit de jaren zestig. De moed om 
onzekere idealen na te streven ontbreekt. Een en 
ander leidt tot vervaging van de begrippen ‘links’ en 
‘rechts’. Veel ontwikkelingen, zoals die van de 
technologie, worden als een gegeven opgevat. Men 
holt er achteraan in de hoop de vruchten voor eigen 
gebruik te kunnen plukken. Om de politiek weer 
interessant te maken is het nodig dat er weer een 
duidelijk ideaal gesteld wordt, gekoppeld aan ideeën 
over hoe dit door de overheid, door een planmatige 
aanpak, dichterbij gebracht kan worden. Essentiële 
voorwaarden voor een juiste aanpak zijn een konse- 
kwent doorgevoerde demokratisering van de besluit
vorming en een sterke overheid, met een minimaal 
takenpakket.
Rouke, als begenadigd redenaar, expliciteert, po
neert, plaatst kanttekeningen en maakt precies op 
tijd een humoristische opmerking. In zijn betoog 
springen een paar zaken naar voren. Zoals zijn 
omhelsing van het door Bram naar voren gebrachte 
begrip ‘utopisch denken’. Gesteld wordt dat niet de 
verwezenlijking van de utopie belangrijk is maar het 
werken aan een utopie. De utopie, evenals de staat 
en de politiek, bestaat niet. Het is een proces, of een 
norm waaraan ontwikkelingen gemeten worden. In 
een uitvoerige toelichting op het begrip libertair 
denken poneert hij de idee van de wederkerige mens. 
De mens die samen met anderen zijn leefwereld 
zoveel mogelijk bepaalt.
Na de plenaire zitting gaat de groep uiteen om het 
gekonsumeerde geestelijke voedsel in de eigen werk
groep te verteren. Als de resultaten van die sessies na 
afloop op flappen genoteerd worden heeft niemand 
daar aan het eind van de zaterdagmiddag nog 
belangstelling voor. De permanente programwerk- 
groep krijgt de flappen als huiswerk mee naar huis. 
Een dankbare taak rust nu op de schouders van deze 
‘brainstormers’.

JAN HUISMAN

ADVERTENTIE

Halen Politieke Partijen 2000?
Op het binnenhof heerst de mid
delmaat. De macht heeft geen 
verbeelding meer. Intellektue- 
len verschuilen zich achter hun 
cynisme. Studenten hebben 
geen politieke partijen meer no
dig.

Individualisering is mooi, maar 
knaagt aan het bestaan van 
organisaties.
Politici maken zich drukker 
over hun image dan over hun 
ideeën.

Politicus zonder partij?

Zou dat een vrolijker alternatief 
zijn?
De PPR bestaat 20 jaar en 
daagt u uit over dit thema een 
essay te schrijven. De jury (Paul 
Kuypers, Martin van Ameron- 
gen, Sytze Faber, Ria Beckers) 
zal oordelen.

Prijzengeld f 2.500.-.
Publikatie in De Groene/ 
Radikale Notities.

Inzenden vóór 15 april 1988. 
Reglement:

1 e Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN Amsterdam.
Tel. 020 - 247570.

FOTOWEDSTRIJD

Dit kan anders
‘Dit kan anders’ is het thema van een fotowedstrijd die de 20-jaHgiÉffePR voor 
leden en niet-Ieden organiseert. Alles wat anders kan komt onverbiddelijk voor, 
de kamera van de fanatieke deelnemers. Geen misstand ontsnapt aan de 
aandacht van de op prijzen jagende amateurs.

SPELREGELS
Maat van de foto: minimaal 13 bij 18 cm. 
Inzendingstermijn: uiterlijk 31 mei 1988. 
Opsturën in een goed beschermde enve
loppe opsturen aan of afleveren bij: 
PPR Partijburo, le Weteringdwarsstraat 
4, 1017 TN Amsterdam. Op envelop: 
Fotowedstrijd.
Kleuren: zwart/wit of in kleur.

Aantal: maximaal 3 foto’s per deelnemer. 
Afzender: achter op de foto vermelden 
(bv. op sticker): naam, adres, postkode, 
plaatsnaam, telefoonnummer. 
Deelnemers: PPR leden of niet-PPR le
den.
Informatie: Albert Moens, tel. 03240- 
38051

Orkest
In de vorige Radikalenkrant kon je de 
eerste aankondiging lezen over de forma
tie van een PPR-orkest. Eerste en enige 
concert: 10 september 16.30 aan het slot 
van een daverend PPR-festijn. Tot nu toe 
hebben we 15 muzikanten ingeschreven. 
Prachtig natuurlijk, maar dat zijn er nog 
vijf-en-tachtig te weinig. Kom op homo 
ludens. Niet zo bleu. Hoe vaak heb je de 
afgelopen jaren niet gedacht dat je ’er 
weer eens wat meer aan zou moeten 
doen’. Blaas het stof van je speeltuig en 
lever jouw kulturele bijdrage aan vrolijk 
links. Nog een keer de werkwijze:
1. Een concert van ca. een half uur ter 
afsluiting van het PPR-20 feest op zater
dagmiddag 10 september in Zutphen.
2. Onder leiding van een professionele 
dirigent.
3. Eerste uitvoering van de speciaal voor 
deze gelegenheid gekomponeerde Radika- 
lenmars.
4. De dirigent stelt het verdere repertoire 
vast.
5. Omstreeks 1 maart krijgen alle orkest- 
deelnemers hun partituur thuis.
6. Thuis oefenen.

7. Op 28 mei is er een repetitiedag in 
Amersfoort of Utrecht.
8. Verder oefenen.
Ook mogelijk: zelf regionale (deel)repeti- 
ties organiseren.
9. Zaterdagmorgen 10 september: genera
le repetitie.
10. Zaterdagmiddag 10 september: eerste 
(en waarschijnlijk enige) concert. 
Deelname: staat open voor iedereen 
(PPR-lid of niet) die:
a. een draagbaar instrument bespeelt;
b. zelfstandig een partituur kan instude
ren;
c. 28 mei en 10 september in het PPR- 
orkest wil meedoen.
Opgave: nü, via onderstaande bon. 
Kosten: geen, behalve eventuele eigen 
reiskosten.
Baten: heel wat uidaging en plezier. 
ZIT ER NOG MUZIEK IN DE PPR? 
Aan jullie het antwoord.

Bon: vóór 10 februari opsturen aan: 
Partijburo PPR 
le  Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam

! JA, IK SPEEL MEE
I
1 Naam: .............................
I
] Adres:..............................
I
[ Postkode en plaats: ......
I
[ Telefoonnummer: .........
i
1 'Instrument: ............

NOG EVEN DIT:
De ingezonden foto’s worden beoordeeld 
door een deskundige jury. 
Prijsuitreiking: tijdens het flitsende feest 
van de PPR op 9 en 10 september te 
Zutphen. De 3 beste inzendingen ontvan
gen een geldprijs: le prijs ƒ 400. =; 2e prijs 
ƒ 250. = ; 3e prijs ƒ 150. = . 
Publikatierechten: de winnende foto’s 
(prijzen en eervolle vermeldingen) kun
nen door de PPR -kosteloos- in eigen 
partijorganen of in andere organen (dag
bladen, tijdschriften, enz.) gepubliceerd 
worden, onder vermelding van de naam 
van de maker van de foto.

2 0  j o a  r

1968  -1988

Agenda
Heb je het er al ingezet:
16 april jubileumkongres Almere; 
9/10 september groot PPR-feest in 
Zutphen. Let op de Radikalenkrant 
van maart met het komplete feestpro
gramma.
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25 mei 1977 was een dieptepunt in de geschiedenis 
van de PPR. Van de in 1972 behaalde 7 zetels bleven 
er slechts 3 over. Iedereen zocht naar de oorzaken en 
her en der werden zwarte pieten uitgedeeld. Natuur
lijk speelde op de achtergrond de gijzelingsaffaire die 
de kampanje zo beïnvloed had een rol. De neiging is 
bij de kiezer aanwezig om in zo’n situatie op een 
grotere partij te stemmen.
Het partijbestuur zag de verkiezingsuitslag als een 
signaal om het funktioneren van de partij kritisch te 
beschouwen. Er werd een kommissie ingesteld die 
een rapport moest maken, dat als basis voor een 
diskussie in de partij kon dienen. Het partijbestuur 
wilde de aanbevelingen van deze kommissie Trip 
konkreet uitwerken.
Met behulp van een aantal schriftelijke bijdragen van 
bestuursleden stelden voorzitter Wijnand van Hooge- 
vest en bestuurslid Ton de Lange een nota op. Dit 
stuk stond 15 augustus op de agenda. De meeste 
bijdragen voor de nota waren geleverd door partijbe- 
stuursleden die vonden dat de PPR bereid moest zijn 
samen met het CDA regeringsverantwoordelijkheid 
te dragen zolang er nog geen progressieve meerder
heid in Nederland was. In feite wilden ze de 
Amersfoortse kongresuitspraak van een half jaar 
eerder, waarbij de PPR uitsloot deel te nemen aan 
een kabinet met het CDA, herroepen. Volgens hen 
had de kiezer deze politieke lijn van de PPR 
afgewezen. Dit deel van het bestuur met o.a. voorzit
ter Van Hoogevest stond tegenover de bestuursleden 
die in vice-voorzitter Jaap de Jong hun belangrijkste 
woordvoerder vonden. -

Kompromistekst
De diskussie in het bestuur spitste zich zoals te 
verwachten toe op paragraaf 4.6 waarin stond dat 
samenwerking in een regering ook met niet- 
progressieve partijen een reële-mogelijkheid bleef 
voor de (nabije) toekomst. Voor De Jong was deze 
tekst absoluut onaanvaardbaar. Een. progressieve 
politiek was in een kabinet waaraan het CDA 
deelnam absoluut niet gegarandeerd.
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De tekst uit de nota werd tijdens de vergadering op 
verschillende punten geamendeerd maar werd toen 
het op stemmen aankwam uiteindelijk verworpen. 
Een impasse was ontstaan. De vergadering werd tot 
de volgende avond geschorst. Jaap en Wijnand 
zouden proberen een nieuwe tekst te maken.
Door drukke werkzaamheden van Van Hoogevest 
was er van overleg tussen beide heren geen sprake 
geweest en lag er de volgende avond een tekst van
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Op 25 mei 1977 leed de PPR een historische verkiezingsnederlaag. Van de zeven 
kamerzetels bleven er slechts drie over. Dat was voldoende aanleiding om al lang 
sluimerende spanningen in de partij tot een uitbarsting te doen komen. Het 
resultaat was het aftreden van het voltallige partijbestuur, maar dan wel verdeeld 
in twee groepen. De meerderheid onder aanvoering van vice-voorzitter Jaap de 
Jong wilde samenwerking met het CDA ‘niet uitsluiten’; de minderheid, geleid 
door voorzitter Wijnand van Hoogevest, vond samenwerking met het CDA ‘een 
reële mogelijkheid’. Het ging om de politieke leiding van de partij: zou die wel of 
niet in handen blijven van het kersverse kamerlid Ria Beckers?

EVEN WAS DE PPR STUURLOOS

er een bijeenkomst van bestuur, Eerste en Tweede 
Kamerfraktie en zittende bewindslieden belegd.
Op het bestuur werd grote druk uitgeoefend. Jaap de 
Jong zou later in een interview in de Radikalenkrant 
vertellen dat een aantal van de daar aanwezigen 
verklaarden niets meer met de zittenblijvende meer
derheid van het bestuur te maken willen hebben en 
dat het de laatste keer was dat ze met die mensen 
rond een tafel zouden zitten. De zittende bestuursle
den stelden toen hun portefeuilles beschikbaar. Dat 
was volgens Jaap de Jong de gnigeTnogelijkheid om 
de partij te behoeden,VBof ccu.,schiHirin«.

even vvno uc r r n  o iu u n u u u o  o  \

DE POSITIE VAN RIA BECI^ftS
Jaap de Jong op tafel. Hij had getracht door een 
aantal wijzigingen aan te brengen een kompromis
tekst te vervaardigen. In de vergadering werd het 
Jaap duidelijk dat een grote groep helemaal niet zo’n 
tekst wilde. In de notulen valt te lezen dat hij 
voorstelde meteen maar weer te vertrekken waarna 
een diepe stilte volgde.
Wijnand gaf toe dat hij geen kompromistekst wilde: 
‘Laten we de oorspronkelijke tekst de partij in 
sturen. Laat de meerderheid op een kongres het er 
niet mee eens zijn, dan weten we in elk geval wat het 
kongres wil. En dan is er duidelijkheid.'
Met een krappe meerderheid nam het bestuur de op 
een aantal punten gewijzigde tekst van Jaap de Jong 
aan die uitsprak: ‘dat de PPR op alle nivo’s streeft 
naar deelname aan bestuurskolleges, waarbij ook 
samenwerking met zogenaamde niet-progressieve 
partijen niet uitgesloten kan worden. In konkrete 
situaties moet de partij in haar diverse geledingen 
daarover beslissen; een keuze die meer bepaald moet 
worden door de maatschappelijke en politieke 
krachtsverhoudingen en afgezet dient te worden 
tegen de wenselijkheid te komen tot een progressieve 
meerderheid in parlement en onder de bevolking.'
De daaropvolgende diskussie in die vergadering ging 
over het funktioneren van het partijbestuur zelf. De 
nota van Trip stelde dat het daarmee niet best gesteld 
was. Het bestuur was niet homogeen, niet representa
tief, kwalitatief niet sterk en als gevolg van dat alles 
had het geen gezag. ‘De enige fatsoenlijke oplossing, 
naast de strukturele verbeteringen als voorgesteld en 
hierna uitgewerkt, is een volledige vernieuwing.'

Verwarring
Na een lange diskussie werd met een stemverhouding 
van 6 tegen 5 en 1 onthouding een tekst aangenomen 
waarin stond dat het bestuur het als een daad van 
politieke moed zag, als de bestuursleden hun zetels 
ter beschikking zouden stellen. Nu is het nogal

WERD GERED
vreemd dat een bestuur in zijn geheel aftreedt omdat 
een kleine meerderheid dat nodig vindt en er ontston
den dan ook al gauw tijdens de vergadering allerlei 
interpretatieverschillen over de aangenomen tekst. 
Niet aanwezige bestuursleden werden opgebeld of 
(indien zij niet te bereiken waren) van hen werd 
ingeschat wat zij van deze uitspraak zouden vinden. 
Men vermoedde dat bij de voltallige aanwezigheid de 
tekst niet aangenomen zou zijn en om alle verwarring 
nog eens groter te maken werd de tekst vanaf dat 
moment als verworpen beschouwd. . -
Voor Wijnand van Hoogevest en 6 anderen was de 
maat toen vol. Zij traden af. In een persverklaring, 
die zij de volgende dag uitgaven, noemden zij als 
belangrijkste reden dat het bestuur te verdeeld was 
ten aanzien van het te volgen politiek beleid. Toen 
het voorstel om het konflikt aan de partij voor te 
leggen en de zetels ter beschikking te stellen niet op 
een meerderheid kon rekenen hadden zij besloten af 
te treden.
In eerste instantie wilden de zittenblijvers aanblijven 
tot het komende kongres. Voordat de Tweede- 
Kamerfraktie ook maar enig overleg met de resteren
de bestuursleden had gehad gaf zij een verklaring uit 
waarbij erop aangedrongen werd dat ook de 10 
overgeblevenen zouden aftreden. Op de kerngroep- 
vergadering van september verklaarde Ria Beckers 
dat de fraktie dit moest doen in verband met 
mogelijke ontwikkelingen in de kabinetsformatie. 
Voorkomen moest worden dat de PPR door onduide
lijke leiding helemaal niet meer aan bod zou komen. 
Daarnaast meende de fraktie dat zo de polarisatie 
binnen de partij tot een minimum beperkt zou 
worden. Nadat deze verklaring was uitgegeven werd

De vraag blijft of het partijbestuur over deze kwestie 
moest vallen. Bestuurslid Jos Vernooij merkte in de 
vergadering van 16 augustus op dat de verschillen 
tussen de twee teksten over de regeringsverantwoor
delijkheid te onbenullig waren om te worden opgevat 
als wezenlijke tegenstellingen. „Men lacht zich rot 
om het zogenaamde wezenlijke verschil tussen: sa
menwerking met het CDA ‘niet uitsluiten’ en ‘een 
reële mogelijkheid vinden’.”
Jaap de Jong verklaarde op de kerngroepvergadering 
dat de breuk was gewild door een groep in de partij 
die verder geen ‘ge-oh’ wilde. „Hun koers is erop 
gericht om een groep uit de partij te werken. Dat 
aftreden was een manoeuvre om een betere uitgangs
positie te krijgen.”
In het latere interview in de Radikalenkrant gaat De 
Jong op de diepere oorzaken van het konflikt in. Hij 
zegt daar dat het om de positie van Ria Beckers ging. 
Michel van Hulten en bestuurslid Frans Schulte 
vonden dat Ria Beckers na de verkiezingsnederlaag 
geen fraktievoorzitter kon worden. Zij diende de 
gevolgen van het échec te dragen. Volgens Jaap werd 
deze strijd verplaatst naar het politiek-strategisch 
debat in het partijbestuur. Door het aftreden van alle 
bestuursleden werd de positie van Ria Beckers gered. 
Een feit is dat met de bestuurskrisis een eind kwam 
aan een bestuur dat nopit goed gefunktioneerd had. 
De tegenstellingen waren reeds voor de verkiezings
nederlaag zichtbaar geweest bij de diskussies over 
welke houding men moest aannemen ten opzichte 
van het kabinet Den Uyl. Het nieuwe bestuur onder 
leiding van Herman Verbeek kreeg de moeilijke 
opgave de eenheid te herstellen.

HANS VAN EGDOM

Wij, gew one leden  s ta a n  w eer eens hele
m aal paf. Ons geliefde partijbestuur heeft 
kans gezien vier kandidaat-voorzitters 
voor ons bij e lk aa r te scharrelen. En 
bovendien nog stuk voor stuk bekwaam ! 
Wat een weelde! Hierover zouden wij 
bijzonder geestdriftig  kunnen wezen, w a
re het niet da t wij zo m et een  probleem  
worden opgezadeld. Voor ons zou het 
immers veel gem akkelijker zijn a ls  het 
één  bekw am e en  drie stoethaspels w aren 
gew eest. Dan kun je objektief de beste  
kandidaat kiezen, nu  g aa t dat niet. Het 
bestuur zit ook a l met de handen  in het 
haar. W at voor voorzitter w illen we? Een 
m anager? Een inspirator? Een lolbroek? 
De tijd is voorbij da t wij om de kool en  de 
geit te  sparen  van  de vier vrolijke voorzit- 
ferskandidaten een  kollektiei konden vor
men w aarn a  de heren  het m aar onder 
elkaar m oesten uitvechten. Dat is geen 
'vorm die aan slu it bij het eigentijdse 
levensgevoel', w aar het bestuur over 
spreekt. M aar of nou zo'n ronde langs de 
afdelingen kompleet met hanengevecht
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wél bij da t gevoel aanslu it?  Ik ben  niet 
bepaald  een  kenner van  da t 'e igentijdse 
levensgevoel', m aar a ls  ik mijn oor te 
luisteren leg bij eigentijds geklede perso
nen lijkt het me het beste  om op het 
kongres een  quiz te  o rganiseren  met de 
vier heren. Onder leid ing van  Jos Brink 
wordt da t beslist een  vrolijke boel - w at in 
'88 heel belangrijk is - en  de w innaar m ag 
dan  de nieuw e voorzitter aanw ijzen. Eens 
kijken of-ie n a a s t bekw aam  ook beschei

den is. W at helem aal niet m eer aanslu it 
bij het 'e igentijdse levensgevoel' is dat we 
treuren om dat er geen  vrouwelijke kandi
daa t bij zit. De ontw ikkelingen g a a n  ook 
zo snel. H adden wij ons er net bij neerge
legd dat in bestuursfunkties vrouwen de 
m eerderheid zouden m oeten hebben! Fru
straties w eggebeten , w onden gelikt. En 
ineens hoeft het niet meer. W aren de 
doelstellingen te  am bitieus? Of hadden  
de dam es bij nader inzien wel w at beters

te doen d an  in  zo'n bestuur te zitten? Wij 
kunnen er slechts n a a r raden . Ik la s  da t er 
nu w eer een  nieuw e speerpunt is  gesle
pen. H ardleers zeker. Nu zal 50 procent 
van de gem eenteraadszetels d ie  de PPR in 
1990 g aa t b ehalen  door vrouw en bezet 
m oeten worden. W anneer een  m an zou 
opperen da t vrouwen zich in  de eerste 
p laa ts  op lokaal nivo zouden m oeten 
richten kreeg hij beslist de derde em anci- 
patiegolf over zich heen. M aar de dam es 
hebben ontdekt dat zeker de  helft van  de 
PPR-kiezers van  het vrouwelijk geslach t is 
en daaru it konkluderen ze da t d an  ook de 
helft van  de zetels door vrouwen moet 
worden bezet. Die redening is zo krom als  
een hoepel. De PPR doet het bij vrouwen 
zo goed om dat er a llem aal van  d ie  char
m ante m annen op de lijsten prijken, da t is 
toch zonneklaar!
Om a l die kiessters definitief a a n  ons te 
binden nem en we op 16 april gewoon de 
charm anste voorzitter. En je m aakt mij 
niet wijs da t ze a lle  vier ook nog stuk voor 
stuk charm ant zijn. B

B
B

B
B

B
B

B
B

B
B

B
8

B
.B

B
B

0
B

B
B

0
O

S
B

B
Q

B
B

Q
0

t3
O

D
0

C
m

a



Advies nieuw partijbestuur 
Vijf mannen en twee vrouwen 
moeten het samen doen

Pagina 3

De sekretaris buitenland 
We moeten in gesprek blijven 
met de Roemenen

Pagina 5

-

niets van dit plan wil weten) vaart ze uit tegen de 
grote drie. „Wat ons vooral ergert, is elke keer weer 
die ingebakken arrogantie van de macht, de onder
waardering van het veelkleurige karakter van onze 
demokratie en de zelfverzekerdheid over oorzaken 
van ledenverlies. Zou dat misschien ook iets met het 
beleid te maken kunnen hebben of met het te weinig 
serieus nemen van de parlementaire diskussie? Of 
met de onduidelijkheid van het eigen gezicht? Of met 
de saaiheid van de politiek? Niks daarvan, het ligt 
echt aan de kiezer, volgens onze siamese drieling. 
.,Ons advies: vooral met welkomstgeschenken
werken, liberaal bestek voor trouwlustige paartjes, 
schuivende panelen voor de keukenramen en een 
zorgzame-samenlevingspuzzle voor de kindertjes. En 
die TV-spotjes ? Ik zie ze al voor me: na 'drank 
maakt kapot wat u lief is' nu ‘safe politiek vrijen met 
de grote drie'. Zonde van de anti-alkoholkampanje ! 
De PvdA wil nieuwe leden voor de VVD, het CDA 
wil nieuwe leden voor de Partij van de Arbeid en wij 
allemaal maar roepen dat de Nederlandse bevolking 
te weinig onderscheidend vermogen heeft."

Uiteraard leidt haar verhaal tot veel hilariteit, maar 
of de reklamemakers van de grote partijen zich 
daardoor laten weerhouden valt nog te bezien.

Spanningen
Een jubileum vieren betekent ook herinneringen 
ophalen en terug blikken. Twee 'oudgedienden' bij 
de fraktie, lis Roeland en Michel van Winkel die al 
zo’n vijftien jaar meedraaien, vergelijken nu met 
„weet je nog, vroeger Ils: „Je kan appels niet 
met peren vergelijken. Toen ik hier kwam werken op 
het sekretariaat had de PPR regeringsverantwoorde
lijkheid. Dat gaf een extra druk. De sfeer was 
regelmatig om te snijden. De spanningen tussen de 
kamerleden werden vaak overgedragen op de mede
werkers.” Michel voegt er aan toe: „De kamerleden 
vormden geen team. Het was een verzameling van 
zeven verschillende, maar uiterst kapabele en intege
re mensen. Bij gebrek aan een PPR-traditie en een 
uitgekristalliseerd partijprogramma, kon een verschil 
in inschatting of inzicht gemakkelijk tot botsingen 
leiden."

pe viering van het twintigjarig bestaan van de PPR 
op het Binnenhof heeft alle kenmerken van de 
nieuwe politieke stijl in zich. Opvallend, kreatief en 
vrolijk. Als vooraankondiging van de verjaardagsbor- 
rel was de beruchte motie uit de 'nacht van Schmel-’ 
zer' uit 1966 uitvergroot en twee weken geleden 
overal in het Kamergebouw opgehangen. Deze mo
tie, die leidde tot de val van het rood-christelijke 
kabinet Cals, kan als symbool gezien worden van de 
geboorte van de blijvende onvrede onder de vernieu
wingsgezinde leden van de grote konfessionele partij
en. Onvrede die anderhalf jaar later tot de uittreding 
van een viertal KVP-kamerleden leidde en tot de 
vorming van een nieuwe politieke partij, de PPR. We 
schrijven 1 maart 1968.
Buiten de PPR-fraktie begreep niemand waarom de 
motie werd verspreid. De aandacht was echter 
gewekt. Vlak voor de eerste maart werd de link met 
het twintigjarig bestaan van de PPR gelegd. Boven
dien kreeg iedereen die in de Kamer werkt (van 
koffiejuffrouw tot kamervoorzitter) een prachtige 
uitnodigingskaart, met daarop de inmiddels bekende 
strip van een boom die steeds groener wordt, met de 
optimistische tekst 'en we zullen weer groeien’.
Op 1 maart zelf worden Ria Beckers en Peter 
Lankhorst, voor het begin van de stemmingen over 
de begroting van Verkeer en Waterstaat, verrast met 
een enorme taart op hun groene bankje in de 
vergaderzaal. Een fraai vervaardigde kolos, kompleet 
met miniatuurboompjes- en kaarsjes. Deze zoete 
lekkernij ontlokt kamervoorzitter Dolman de zure 
opmerking dat hij van de PPR eigenlijk een envelop 
met inhoud voor de Derde Wereld had verwacht.-4 
Was het niet dezelfde Dolman, die in zijn nieuwjaa^gg* 
boodschap zei dat het ‘leuker’ moest worden in <tè-: 
Kamer ? Veel andere kamerleden reageren enthou
siaster en feliciteren Ria en Peter hartelijk.

Drieling
Is het toeval dat Ria zich diezelfde middag in de 
Kamer zal afzetten tegen de vervlakking in de 
Nederlandse politiek door het handelen van de grote 
drie partijen en het belang van een pluriforme 
demokratie zal benadrukken met een explicite rol 
voor de kleinere partijen ? Zij stelt die middag vragen 
over het plan van CDA-voorzitter Van Velzen 
om via Postbus 51 (overheidsvoorlichting) leden te 
werven voor de grote drie partijen. In haar reaktie op 
de antwoorden van minister Van Dijk (die overigens
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HET FEEST IN DE KAMER EN BAS DE GAAY FORTMAN

N WE ZULLE»
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Balonnen en slingers sieren de gang naar het sekretariaat van de PPR-Tweede 
Kamerfraktie. Vele radikale prominenten lopen rond in feestelijke kledij met het 
welbekende lieveheersbeestje op de revers gespeld. Een goedlachse sfeer en de 
opwinding van een kinderfeestje. „Twintig jaar oud ? Twintig jaar jong zul je 
bedoelen.”  Maar dan ’s avonds in Den Haag Vandaag Bas de Gaay Fortman. 
Opnieuw slaagt de senator erin Ria Beckers en vele andere PPR-leden de 
gordijnen in te jagen. Weg feestelijke stemming, met een kater naar bed.

De sfeer nu sluit in elk geval niet aan bij het wrange 
grapje dat op 1 maart al snel de ronde deed in de 
wandelgangen: „De PPR viert haar twintigjarig 
bestaan omdat ze bang is de vijfentwintig niet te 
kunnen volmaken." Ils: „Ik denk dat ik nog nooit zo 
optimistisch ben geweest als nu. Langzaamaan zie je 
een gat in de markt ontstaan voor ons denken. Onze 
flexibele opstelling en goede ideeën slaan steeds meer 
aan.” Miehel: „Vroeger in de jaren zestig, zeventig 
was milieu nog iets voor een groep freaks en 
alternatievelingen. Nu wordt de problematiek alge
meen erkend. Bij ons speelt de samenhang van de 
dingen (milieu, ekonomie en ruimtelijke ordening 
bijvoorbeeld) een belangrijke rol. We hebben de durf 
om idealistisch te blijven, zondér de werkelijkheid uit 
het oog te verliezen. Deze twee kenmerken tref je te 
weinig aan in de politiek van de grote partijen. Ze 
vormen onze sterke kant.”
In een gesprek met Peter Lankhorst, die. ook alweer 
zo’n kleine zeven jaar volksvertegenwoordiger is, 
wordt het bestaansrecht van de PPR geïllustreerd. 
„Vaak staan we als PPR alleen in de Kamer. Dit is 
gek genoeg ook een teken dat we nodig zijn. Neem 
bijvoorbeeld de stemmingen vanmiddag over de 
begroting van Verkeer- en Waterstaat. Onze motie

Kopijsluiting 21 maart 1988

Let op !
Het nieuwe telefoonnummer 
van de PPR is:
020-247570.______________________

over de stimulering van het openbaar vervoer in 
plaats van de bouw van nieuwe tunnels voor het 
wegverkeer, kreeg niet de steun van de PvdA. In haar 
stemverklaring, ik noem dat liever 'spijtbetuiging’, 
gaf ze toe het eigenlijk wel met ons eens te zijn, maar 
de inhoud en strekking van de motie niet goed 
begrepen te hebben ! Ik heb vaak de indruk dat grote 
groepen in de samenleving het met ons eens zijn, 
maar dat de grote partijen er nog niet aan durven.” 
Bart Ensink, die pas sinds begin dit jaar voor de 

je_werkt, merkt als nieuwlichter op: „Er wordt 
ewerkt en inhoudelijk serieus gediskus- 

:endoor is er echter ook tijd voor een grap 
erf-'die k'cfmbinatie bevalt me prima.”

Moeite
Om de viering van het twintigjarig bestaan niet 
onopgemerkt te laten voorbijgaan hebben Hans 
Siepel en Ils Roeland, het voorlichtingsteam van de 
fraktie, de afgelopen weken konstant de pers be
werkt. Niet zonder sukses. Het Algemeen Dagblad, 
De Groene en de Brabantse Pers hebben uitgebreid 
stilgestaan bij dit heuglijke feit. Dc Gelderlander 
heeft nog een interview met Bas in de pen.
In de loop van die dag steekt Cees Sorgdrager van 
Den Haag Vandaag nog even zijn neus,om de hoek 
bij het sekretariaat. Allen weten dat de parlementaire 
rubriek van de NOS die avond tien minuten aan de 
PPR zal wijden. Ils geeft Sorgdrager dan ook de 
boodschap mee: „Als je maar aardig over ons bericht 
vanavond !” Daar is hij toe bereid, zegt hij. Onze 
eigen senator Bas de Gaay Fortman heeft daar, naar 
later blijkt, meer moeite mee. In de uitzending van 
Den Haag Vandaag bepleit hij meer kansen voor 
nieuwe en jonge mensen in de partij. Hiermee een 
nieuwe lijsttrekker suggererend. Ria, die vervolgens 
aan het woord komt, laat zich door deze uitspraken in 
verlegenheid brengen en neemt een verdedigende 
houding aan. De opmerkingen van De Gaay Fortman 
suggereren dat er in de PPR opnieuw een konflikt op 
tafel ligt, namelijk over het lijsttrekkerschap.
Op deze manier kwam er helaas niet veel terecht van 
datgene dat alle betrokkenen in partijbestuur. Twee
de Kamerfraktie en feestkommissie zo graag hadden 
gezien: de presentatie van de PPR als een partij die 
goed bezig is, die geen last heeft van de malaise bij 
'klein-links' en die weet hoe de jaren negentig in te 
gaan. Een dissonant na de vrolijke klanken van de 
viering, die met een drukbezochte borrel werd 
besloten. De kater 's avonds kwam niet van die 
borrel.

JAN HUISMAN
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Inleiding
De hierna volgende voorstellen tot wijziging van de 
statuten en het huishoudelijk reglement vormen het 
sluitstuk van de ‘heroverwegingsoperatie’, waarmee 
de PPR een jaar geleden is begonnen. Op het 
najaarskongres van 1987 heeft besluitvorming plaats
gevonden over de richting waarin de partijorganisatie 
moet veranderen. De besluiten van dit kongres zijn 
door het partijbestuur uitgewerkt in statuten- en 
reglementswijzigingen. Tegelijk wordt een aantal be
palingen beter op elkaar afgestemd en worden redak- 
tionele verbeteringen aangebracht. Het kongres van 
16 april 1988 heeft tot taak te toetsen of het partijbe
stuur de eerdere besluiten korrekt heeft uitgewerkt. 
De statutenwijzigingen staan hierna letterlijk afge
drukt. De reglementswijzigingen worden in hoofdlij
nen weergegeven. Belangstellenden kunnen de volledi
ge tekst opvragen bij het partij buro. De nummering 
verwijst naar de tot nu toe geldende tekst.

Aan het kongres wordt gevraagd:
1. de voorgestelde statutenwijzigingen goed te keuren;
2. de voorstellen tot reglementswijzigingen goed te 
keuren;
3. het partijbestuur mandaat te geven voor de verdere 
redaktie en vernummering van de nieuwe statuten en 
het nieuwe huishoudelijk reglement.

Voorgestelde
statutenwijzigingen

Algemeen
Overal in statuten en huishoudelijk reglement (ver
der afgekort als HR) worden de begrippen ‘aktiecen- 
trum’ en ‘kerngroep’ vervangen door ‘afdeling’ resp. 
‘partijraad’

10.2.: stemrecht op het kongres
Nieuwe tekst: ‘De leden van de Eerste en Tweede 
Kamerfraktie en de fraktie in het Europees Parle
ment zijn stemgerechtigde deelnemers aan het kon
gres’ (De Europese fraktie ontbrak tot nu toe; ten 
onrechte.)

11.1. b.: taken van het kongres »
Wordt geschrapt. Hier werd bepaald dat het kongres 
belast is met de vaststelling van het huishoudelijk 
reglement: deze bevoegdheid gaat over naar de 
partijraad.

12.1. : aantal partij bestuursleden
Het aantal leden van het partijbestuur wordt vastge
steld op tenminste zeven (was acht).

13.1. d.: taken partijbestuur
Eén van de taken van het partijbestuur is de 
erkenning van afdelingen en aktiecentra (was: aktie- 
centra).

14.: afdelingen en aktiecentra
Bevat de* definitie (van 'afdelingen en aktiecentra. 
Tekst:1- ■
1. De afdelingen verenigen alle leden die woonachtig 
zijn in één of meer gemeenten. Binnen een afdeling 
kunnen aktiecentra bestaan, die alle leden uit een
zelfde gemeente verenigen.
2. De taakstelling, de organisatievorm, de bevoegd
heden en de werkwijze van de afdelingen en aktiecen
tra worden nader geregeld in het huishoudelijk 
reglement.

15.2. : taken partijraad
Vermeldt de taken van de partijraad.
-Aan lid b. (de kontrole op het beleid van de frakties 
in de Eerste en de Tweede Kamer) wordt toege
voegd: en in het Europees Parlement.
-Lid c. (het opstellen van de kandidatenlijst voor de 
Eerste Kamer) wordt geschrapt (taak voor het 
kongres).
-Toegevoegd wordt een nieuw lid ‘de vaststelling van 
het huishoudelijk reglement en van wijzigingen daar
in’.

Kategorale groepen
Na artikel 15. over de partijraad wordt een nieuw 
artikel opgenomen dat de positie van de kategorale 
groep regelt. Tekst:
1. Binnen de PPR bestaan kategorale groepen.
2. Een kategorale groep is een zelforganisatie van 
mensen binnen de PPR op grond van een door hen als 
gemeenschappelijk ervaren kenmerk, dat overeen
stemt met door de partij nagestreefde emancipatie 
en/of bestreden diskriminatie.

Redaktionele wijzigingen
a. Behalve in artikel 1. (‘De vereniging draagt de 
naam Politieke Partij Radikalen’) wordt overal in 
statuten en HR de afkorting P.P.R. gehanteerd in 
plaats van de voledige naam.
b. Nieuwe tekst van artikel 6.: Leden hebben het 
recht zich beschikbaar te stellen voor alle funkties in 
en namens de partij en zijn daarin benoembaar 
(vervangt de opsomming van een aantal met name 
genoemde funkties).
c. Nieuwe tekst van artikel 9.: Van een royement 
staat binnen een maand nadat het betrokken lid 
hiervan kennis heeft kunnen nemen, beroep open bij 
een kommissie, waarvan de leden door de algemene 
vergadering zijn aangewezen. Een royement wordt 
schriftelijk aangezegd.
Oude tekst was: ‘Van een royement staat binnen een 
maand nadat het betrokken lid hiervan in kennis is 
gesteld beroep open bij een kommissie, waarvan de 
leden door de algemene vergadering zijn aangewe
zen.’
d. Nieuwe tekst artikel 10.7.: De organisatie van het

kongres wordt opgedragen aan een presidium (in 
plaats van ‘Het voorzitterschap en het sekretariaat 
van het kongres worden’).
e. Nieuwe tekst artikel 12.4.: De voorzitter en de 
sekretaris organisatie vertegenwoordigen tesamen de 
P.P.R. in en buiten rechte (in plaats van: ‘De 
voorzitter en de sekretaris vertegenwoordigen de’).
f. Artikel 16.2. (‘De kontributie wordt voldaan bij de 
penningmeester van de Politieke Partij Radikalen of 
op een in het huishoudelijk reglement nader te 
bepalen wijze.’) is overbodig en wordt dus geschrapt.
g. De hoofdstukken van de statuten worden in een 
logischer volgorde geplaatst:
1. Naam, zetel en duur
2. Doel
3. Middelen
4. Leden
5. Afdelingen en aktiecentra
6. De algemene vergadering
7. Taken en bevoegdheden van het kongres
8. De partijraad
9. Kategorale groepen
10. Het bestuur
11. Taken en bevoegdheden van het partijbestuur
12. Geldmiddelen
13. Verenigingsjaar
14. Statutenwijziging
15. Uitleg
16. Ontbinding.

Wijzigingsvoorstellen 
huishoudelijk reglement

Hieronder staan de belangrijkste voorstellen tot 
wijziging van het huishoudelijk reglement afgedrukt. 
Een aantal minder ingrijpende aanpassingen wordt 
gepubliceerd in de kongreskrant.

7. tijdschema kongres
De tijdschema’s voor het voorjaars-en najaarskon

gres worden vervangen door één tijdschema dat 
ongeacht de kongresdatum van toepassing is. Termij
nen worden nu aangegeven in maanden in plaats van 
met data.

12.e. taken kongres
Deze bepaling wordt geschrapt omdat de vaststelling 
van jaarrekening en begroting wordt gedelegeerd aan 
de partijraad.

13.2.: dagelijks bestuur
Wordt geschrapt (bevatte de taakomschrijving van 
het Dagelijks Bestuur, dat is afgeschaft). •

14. : samenstelling partijbestuur
Bepaalt dat het partijbestuur uit zeven leden bestaat, 
die door het kongres in funktie worden gekozen. De 
funkties worden genoemd.

15. : totstandkoming partijbestuur
Beschrijft de gang van zaken bij de verkiezing van het 
partijbestuur. Deze wordt voorbereid door de Kom
missie Samenstelling Partijbestuur, die uit 5 personen 
bestaat en op voordracht van het partijbestuur wordt 
benoemd door de partijraad. De kommissie (die 
vroeger alleen mocht rapporteren over kandidaten) 
heeft tot taak het kongres een gemotiveerd advies 
voor te leggen over de meest wenselijke samenstel
ling van het partijbestuur, waarin zij aangeeft welke 
kandidaten zij het meest geschikt acht voor de te 
vervullen funkties. De kommissie formuleert en 
hanteert kriteria onder meer ter naleving van het 
uitgangspunt van gelijke deelname van vrouwen en 
mannen aan het partijwerk. Het recht op kandidaat
stelling wordt ook toegekend aan de kategorale 
groepen. De partijbestuursvertegenwoordiging in de 
KSP wordt afgeschaft om de onafhankelijkheid van 
de kommissie te waarborgen.

16. verkiezing partijbestuur
Bepaalt dat het partijbestuur na twee jaar in zijn 
geheel aftreedt (tot nu toe trad jaarlijks de helft af). 
De stemprocedure bij partijbestuursverkiezingen 
wordt als volgt: men heeft meer dan de helft van het 
aantal uitgebrachte stemmen nodig om gekozen te 
zijn (was voor DB-leden al zo; voor andere bestuurs
leden gold een minimum van één derde). Als na 
stemming en herstemming geen kandidaat de meer
derheid haalt, voorziet de eerstvolgende partijraad in

de vakature. Bij tussentijds aftreden van een be
stuurslid wordt een nieuwe kandidaatstellingsproce- 
dure geopend. De opvolging wordt geregeld door de 
partijraad na ingewonnen advies van de Kommissie 
Samenstelling Partijbestuur.

17. totstandkoming afdelingen
Legt vast dat elk lid van de PPR is aangesloten bij een 
afdeling. Het provinciaal bestuur verliest de bevoegd
heid afdelingen op te richten. Het partijbestuur 
beslist over de erkenning van een afdeling nadat het 
geverifieerd heeft of deze voldoet aan de elders 
genoemde voorwaarden (zie 20).

20. taakomschrijving afdelingen
Omschrijft de voorwaarden waaraan een afdeling 
moet voldoen:
a. het vormen van een bestuur, dat tenminste bestaat 
uit voorzitter, sekretaris en penningmeester;
b. het manifesteren van de P.P.R. ter plaatse;
c. het deelnemen aan de lokale politiek en aan 
(deel)gemeenteraads- c.q. gewestraadsverkiezingen;
d. het deelnemen aan de aktiviteiten van de landelij
ke P.P.R. door:
-vertegenwoordigd te zijn op vergaderingen van de 
partijraad;
-het partij kongres voor te bereiden en er vertegen
woordigd te zijn;
-mee te werken aan kandidaatstellingen;

e. het betrekken van de tot de afdeling behorende 
aktiecentra en verspreid wonende leden bij de lande
lijke politiek;
f. het jaarlijks voor 1 juni vaststellen van de jaarreke
ning en begroting.

nieuw artikel: aktiecentra
a. Binnen een afdeling kunnen, door tenminste vijf 
leden in een gemeente, aktiecentra worden gevormd. 
De grens van een aktiecentrum wordt gevormd door 
de gemeentegrens.
b. Een aktiecentrum behoeft niet te voldoen aan de 
voorwaarden die in artikel 20. aan een afdeling 
worden gesteld.
c. Een aktiecentrum is' bevoegd zelfstandig deel te 
nemen aan de lokale politiek en aan de gemeente
raadsverkiezingen .

nieuw artikel: provinciale ledenvergadering
De provinciale ledenvergadering heeft tot taak:
a. de verkiezing van het provinciaal bestuur;
b. de kontrole op het beleid van het provinciaal 
bestuur en de (steun)fraktie;
c. de vaststelling van de kandidatenlijst voor de 
Provinciale Staten.

nieuw artikel: provinciaal bestuur
Het provinciaal bestuur heeft tenminste tot taak:
a. het organiseren en koördineren van de deelname 
van de P.P.R. aan de provinciale politiek;
b. het onderhouden van kontakten daarover met de 
afdelingen in de provincie;
c. het organiseren van de krachtens het verkiezings
reglement noodzakelijke ledenvergaderingen;
d. het beheer van de financiën.
De provinciale ledenvergadering is bevoegd te beslui
ten tot een ruimere taakinvulling van het provinciaal 
bestuur. De provincie heeft geen landelijke taken 
meer: die worden uitgevoerd door de afdelingen en 
de partijraad.

27.: samenstelling partijraad
De partijraad bestaat uit leden die worden afgevaar
digd door de afdelingen. Elke afdeling kiest tenmin
ste één afgevaardigde in de partijraad.Voor elke volle 
honderd leden kiest de desbetreffende afdeling een 
extra afgevaardigde in de partijraad. Partij raadsleden 
worden voor twee jaar gekozen en kunnen slechts zes 
jaar achtereen zitting hebben. De partijraad verga
dert tenminste vier maal per jaar. De kerngroep 
kende naast leden ook plaatsvervangende leden; dit 
plaatsvervangerschap wordt afgeschaft.

30.: taken van de partijraad
Drie vroegere taken van de kerngroep worden 
geschrapt:
-voorbereiding verkiezing partijbestuur (doet de 
Kommissie Samenstelling Partijbestuur);
-opstelling kandidatenlijst Eerste Kamer (doet het

kongres); \
-vaststelling voorlopige reglementswijzigingen (regle
mentaire zaken gaan geheel naar de partijraad, zje 
statuten artikel 15.).
De partijraad krijgt een zwaardere funktie dan de 
kerngroep. De taakuitbreiding is in verschillende 
artikelen terug te vinden (zie hierna).

32.: kongrespresidium
Wordt gekozen door de partijraad voor de periode 
van twee jaar (werd tot nu toe voor een periode van 
één jaar door het konges gekozen op voordracht van 
de kerngroep).

34.: partijraadsbestuur
Bestaat uit tenminste vijf en ten hoogste zeven leden. ! 
Deze worden gekozen uit en door de partijraad voor ! 
een periode van twee jaar en zijn tweemaal achtereen 
herkiesbaar.

36./37.: raads-en statenwerk
De artikelen 36. en 37. worden geschrapt. De 
Stuurgroep Raads- en Statenwerk wordt vervangen 
door de beleidsgroep lokale politiek. De nieuwe 
struktuur wordt opgezet door de sekretaris lokale 
politiek.

44.: geschillenkommmissie -
Wordt voortaan benoemd door de partijraad i.p.v. 
door het kongres.

Verkiezingsreglement 
Tweede Kamer

2.i tijdschema
Het tijsdschema voor de totstandkoming van de 
Tweede Kamerlijst wordt verruimd, op grond van de 
ervaringen uit 1985/1986.

2.: voordracht door partijraad
Tot nu toe hadden de provinciale ledenvergaderingen 
tot taak een voordracht voor de kandidaatstelling te 
doen. Om op het kongres kandidaat te zijn moet 
iemand door tenminste drie provincies worden voor
gedragen. In de nieuwe partij-organisatie hebben de 
provincies geen landelijke taken meer. Het opstellen 
van de bedoelde voordracht gebeurt daarom voor
taan door de partijraad. Hiervoor geldt de volgende 
procedure;
1. Eerst wordt de voor te dragen lijsttrekker aange
wezen (heeft meer dan de helft van het aantal 
stemmen nodig).
2. Vervolgens bepaalt de partijraad in één stemming 
welke overige kandidaten voor een plaats op de lijst 
worden voorgedragen. De kandidaten die de meeste , 
stemmen op zich hebben verenigd, worden op de { 
voordracht geplaatst, met. een maximum van nege- ( 
nentwintig. Om op de voordracht te worden geplaatst 
moet een kandidaat tenminste één derde van het 
aantal stemmen hebben behaald.
3. Als de onder 2. bedoelde stemming minder dan 
veertien voor te dragen kandidaten oplevert, wordt . 
opnieuw gestemd tot er voldoende kandidaten zijn.

2.13.: landelijke lijst en provinciale lijsten
Het landelijk deel van de kandidatenlijst voor de 
Tweede Kamer bestaat uit vijftien namen (was tien). 
Dit gebeurt omdat het aanvullen van deze lijst met 
een provinciale lijst (tot nu toe verplicht) fakultatief 
wordt.

Verkiezingsreglement 
Eerste Kamer

1. : kongres beslist
De kandidatenlijst wordt vastgesteld oor het kongres 
(was de kerngroep).

2. : tijdschema en procedure
Het tijdschema voor de totstandkoming van de 
Eerste Kamerlijst wordt gelijkgetrokken aan dat voor 
voor het Europees Parlement. Dat geldt ook voor de 
procedure. Die is als volgt:
1. oproep tot kandidaatstelling
2. kandidaatstelling door de afdelingen
3. bewilligingsprocedure
4. publikatie namen kandidaten
5. adviesmogelijkheid voor het partijbestuur
6. publikatie personalia en eventueel advies in kon
greskrant.
De provincies verliezen de taak die ze bij de 
samenstelling van de Eerste Kamerlijst hadden.

4. : kandidatenlijst en stemprocedure
Het aantal kandidaten wordt bepaald op tien (was 
niet geregeld). De stemprocedure wordt dezelfde als 
die voor de Tweede Kamer:
-eerst wordt de lijsttrekker gekozen;
-dan wordt in één stemming bepaald wie er verder op 
de lijst komen;
-tenslotte wordt per plaats gestemd.

Verkiezingsreglement
gemeenteraden

nieuw artikel: aktiecentra
Dit verkiezingsreglement is opgesteld voor de afde
lingen. Toegevoegd wordt een bepaling die het 
reglement van overeenkomstige toepassing verklaart 
op de aktiecentra die zelfstandig aan de gemeente
raadsverkiezingen meedoen.

Verkiezingsreglement 
Europees parlement

5. : kandidatenlijst en stemprocedure
De bepalingen hierover worden dezelfde als die voor 
de Eerste Kamer. Zie aldaar.

WIJZIGINGS
VOORSTELLEN 
STATUTEN EN 

HUISHOUDELIJK 
REGLEMENT
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Het kongres van 16 mei 1987 besloot dat de Kommis
sie Samenstelling Partijbestuur (KSP) aan het kon- 
„res van 16 april 1988 een gemotiveerd advies diende 
yit te brengen omtrent de meest wenselijke samen
stelling van het partijbestuur. Als leden van de 
Kommissie werden benoemd: Anneke van ’t Huil, 
Paul van der Hijden, Gijs Ketelaar, Lidie Koeneman 
en Emmy van Noord. De Kommissie werd ambtelijk 
ondersteund door Louis Vuurboom.
Bepalend voor het voorliggende advies van de KSP 
over de meest wenselijke samenstelling van het 
partijbestuur waren:
a. het aanbod van kandidaten;
b. het oordeel van de KSP omtrent de geschiktheid 
van de individuele kandidaten voor de te vervullen 
funkties;
c. de afweging, wie van de kandidaten naar het 
oordeel van de KSP onderling het best in teamver
band kunnen funktioneren.

Vernieuwing
Tijdens de komende bestuursperiode is aan de orde 
een herstrukturering van de partij, die door het 
aftredende partijbestuur werd geïnitieerd op basis 
van het rapport Heroverweging. Deze herstrukture
ring werd door het kongres aangegrepen als een 
duidelijke kans om tot een vergaande vernieuwing 
van de PPR te komen. Het welslagen van de

UNANIEM ADVIES
KOMMISSIE SAMENSTELLING PARTIJBESTUUR

BRAM VAN OJIK 
VOORGEDRAGEN ALS 

VOORZITTER
Op 1 maart werd het met veel spanning tegemoet geziene advies van de Kommissie 
Samenstelling Partijbestuur openbaar. Met name ging de aandacht uit naar het 
advies voor het voorzitterschap. Uit de rapportage blijkt -zoals de Radikalenkrant 
al eerder wist te melden- dat de keuze van de Kommissie ging tussen Bram van 
Ojik en Klaas-Wybo van der Hoek. De Kommissië adviseert Van Ojik voor het 
voorzitterschap en Van der Hoek voor de nieuw te kreëren funktie van 
vice-voorzitter/sekretaris inhoudelijk werk. Het verdere advies inklusief de 
motivering van de Kommissie wordt hier afgedrukt.

de Man als sekretaris buitenland te kiezen. Frans 
heeft al enkele jaren in de sektie buitenland zijn 
deskundigheid bewezen. Wat hij thans wellicht nog 
ontbeert aan bestuurlijke ervaring wordt ruimschoots 
goedgemaakt door de overtuigende manier waarop 
hij met mensen omgaat. Het bestuur zal in hem een 
enthousiast, solide en vrolijk teamlid treffen. Zijn 
ervaring met (en in) de Derde Wereld zal voor Frans 
het aksent van hét buitenlandbeleid wellicht meer op 
Noord-Zuid-kwesties richten, dan op de Oost-West- 
problematiek. Echter de sektie buitenland kent vele 
deskundigen die willen meehelpen op dit terrein. 
Ook Jan Huisman en Tim Verhoef zijn kandidaat 
voor deze post. Ofschoon Jan inhoudelijk door zijn 
jarenlange ervaring bijzonder goed op de hoogte is 
van het werkterrein, achtte hijzelf het beter uit te zien 
naar een andere kandidaat, gezien vooral zijn aspira
ties naar een andere (betaalde) funktie. Tim beschikt 
in vergelijking met de overige drie kandidaten duide
lijk over een geringere ervaring. Hij blijft uiteraard 
wel beschikbaar voor de Beleidsgroep Buitenland. 
Een toezegging, die we overigens gelukkig ook van 
de andere kandidaten hebben gekregen.

Sekretariaat publiciteit
Met Rouke Broersma in het huidige partijbestuur 
heeft de publiciteit in de afgelopen jaren verfrissende 
impulsen gekregen. Publiciteit is bovendien tot een

Bram van Ojik: vrolijk, optimistisch en gedreven. Klaas-Wybo van der Hoek: leidinggevende kapaciteiten. Rouke Broersma: strategisch kreatief.

vernieuwing van de partij op grond van de herover
weging is dus eerste prioriteit van het nieuw aantre
dende partijbestuur. Ook het feit dat de te verrichten 
taken nu over een aanmerkelijk geringer aantal 
bestuursleden moeten worden verdeeld, geeft een 
bijzonder aksent aan de eisen van kwaliteit en de 
vaardigheid om te werken in teamverband.
De aftredende partijbestuursleden beschikken uiter
aard over de meeste ervaring om het karwei te 
klaren. Ook nu het aantal funkties is teruggebracht 
tot zeven ligt het voor de hand dat ervaring -mits 
ingebracht in een goed samengesteld team- een 
waarborg kan zijn voor kontinuering van het uitge
stippelde beleid. De KSP heeft dit gegeven duidelijk 
mee laten wegen bij haar uiteindelijke advies. Onder
staand geven wij per funktie een toelichting op het 
advies dat in unanimiteit tot stand is gekomen.

Voorzitter en 
vice-voorzitter

Gelukkig hadden er voor het voorzitterschap vol
doende bekwame kandidaten bewilligd. Dit maakte 
onze keuze aan de ene kant gemakkelijker (veel 
keuze), aan de andere kant moeilijker (allen be
kwaam).
Bram van Ojik heeft heel veel in zich van wat wij van 
een voorzitter verwachten. Hij weet mensen te 
inspireren en is deskundig op tal van terreinen die 
voor de partij belangrijk zijn. Dat hij beschikt over 
redaktionele vaardigheden behoeft gezien zijn huidi
ge funkties en' zijn werk in Straatsburg geen betoog. 
Ook zijn Middenamerikaanse ervaring geldt als een 
bijzondere noot. Bram is vrolijk, optimistisch en 
gedreven. We zien hem ook als realistisch en ener
giek.
Klaas-Wybo van der Hoek heeft ook stellig de 
bekwaamheid om voorzitter te worden van onze 
partij. Hij verenigt leidinggevende kapaciteiten en 
politieke bekwaamheden, en weet mensen en proble
men op een zakelijke manier te benaderen. Hij lost 
problemen op en treedt daarbij weldoordacht en niet 
forcerend op. Van de drie voorzitterskandidaten is 
het vooral Klaas-Wybo die heel goed is ingevoerd in 
de lopende aktuele ontwikkelingen. Ook is hij tot nu 
toe de vormgever van het huidige inhoudelijke werk 
in de partij. Klaas-Wybo gaf blijk er zich van bewust 
te zijn dat zijn presentatie op anderen nogal zakelijk 
overkwam, zodat er -bij gevolg- voor sommigen iets 
moet verbeteren om inspirerend over te komen. 
Hoewel hij ons verzekerd heeft voornemens te zijn 
om bij verkiezing tot voorzitter zijn statenlidmaat
schap op te geven, is hij in zijn overblijvende 
beschikbare tijd toch wat gehandicapt door een 
behoorlijk gevulde (deeltijd)baan elders.
Jaap Röell beschikt over veel politieke ervaring als 
oud-medewerker van de Tweede Kamerfraktie en als 
langjarig statenlid. Hij dankt zijn overtuigingskracht 
meer aan zijn grote deskundigheid en de ervaring die 
men in het kollegiale .vlak heeft met zijn integere

benadering van problemen, dan aan een enthousiaste 
uitstraling. Jaap is een politikoloog, die door zijn 
ervaring ten dienste van de partij meer bedreven lijkt 
in de praktische politiek, dan in het management van 
de partijorganisatie. (zie noot)
De KSP heeft in haar advies gekozen voor Bram van 
Ojik als voorzitter. Vooral zijn wijze van presentatie 
naar andere mensen heeft de doorslag gegeven. Bij 
de keuze tussen Bram en Klaas-Wybo heeft de 
bereidheid van laatstgenoemde om in het nieuwe 
partijbestuur opnieuw het vice-voorzitterschap op 
zich te nemen, ook een rol gespeeld. Juist zijn 
onmiskenbare bestuurlijke kwaliteiten en aktuele 
kennis van zaken zijn van wezenlijk belang voor de 
partij in de komende periode, zeker ook omdat ze ten 
dele een welkome aanvulling vormen op de door ons 
geadviseerde voorzitter Bram.. Met andere woorden: 
in ons advies ligt besloten dat er een voortreffelijk 
koppel van voorzitter en vice-voorzitter beschikbaar 

•is.
Daarom adviseert de KSP Klaas-Wybo van der Hoek 
als vice-voorzitter. Het vice-voorzitterschap zou dan 
volgens de KSP niet moeten worden gekoppeld aan 
het sekretariaat scholing, vorming en emancipatie, 
maar aan het sekretariaat inhoudelijk werk.

Sekretaris organisatie/ 
penningmeester

Job van Keulen heeft zich bereid verklaard voor een 
nieuwe periode als penningmeester, in de nieuwe 
figuratie gekoppeld aan het sekretariaat organisatie. 
De KSP heeft -ondanks de beperking dat er slechts 
één kandidaat is- veel vertrouwen in deze kandidaat, 
die beschikt over een overtuigende managementvisie. 
Job heeft aangetoond in een betrekkelijk korte tijd 
de organisatorische en de financiële aspekten van de 
partij op positieve wijze vorm te kunnen geven.

Sekretaris scholing, 
vorming, emancipatie

Ruth Post is een vrouw van wie de KSP een zakelijke 
en doortastende inbrerig verwacht in eigenlijk alle 
bestuursaangelegenheden. Zij heeft bestuurlijke er
varing als voorzitter van het Drents Vrouwenburo. 
Bovendien houdt ze van ‘het besturen’. Ook op het 
specifieke terrein van scholing en vorming zal ze zich 
eerder als bestuurder opwerpen, dan als iemand die 
zelf scholing en vorming doet. Zij wil zich duidelijk 
belasten met koördinatie en afstemming. Het onder
wérp emancipatie heeft wezenlijk haar belangstelling. 
De partij is naar haar mening nog onvoldoende 
gefeminiseerd. De voortgang van die feminisering is 
voor haar een belangrijk punt. Ruth beschikt over 
veel ervaring en is misschien juist daardoor overtui
gend en vasthoudend waar het gaat om de doelen die 
zij zich stelt.
Gelet op de koppeling van deze portefeuille met het 
vice-voorzitterschap merkt de KSP op, dat Ruth ook 
daarvoor kwaliteit bezit. De meer inhoudelijke on

derdelen van deze portefeuille hebben echter haar 
eerste belangstelling. Zij heeft er dan ook geen 
problemen mee als het vice-voorzitterschap aan een 
andere portefeuillehouder zou worden verbonden, 
zoals de KSP adviseert.
Voor sekretaris scholing, vorming, emancipatie/vice- 
voorzitter waren ook Rouke Broersma en Klaas- 
Wybo van der Hoek gekandideerd. Zonder ons, in 

welke zin dan ook, te willen uitspreken over beider 
kwaliteiten voor deze post, adviseren we beiden op 
andere posten.

Sekretaris 
inhoudelijk werk

Geadviseerd is om Klaas-Wybo van der Hoek voor 
deze portefeuille te kiezen (tegelijk met het vice- 
voorzitterschap). In de afgelopen periode heeft 
Klaas-Wybo het brede terrein van het inhoudelijk 
werk opnieuw en doeltreffend weten te organiseren 
en wel zo dat het de hele partij duidelijk ten goede 
komt. Daarbij heeft hij zich niet al te zeer bekom
merd om de vele hokjes om en de grensjes tussen de 
diverse organen en personen die inhoudelijk werk 
bedrijven, maar hen juist tot een grotere eenheid 
aangezet. Ondanks zijn vele funkties binnen en 
buiten de partij en zijn betrekkelijk decentraal 
gelegen woonplaats, heeft hij aangetoond altijd daar 
aanwezig te zijn, waar het partijwerk dat verlangde. 
De koppeling van het vice-voorzitterschap aan deze 
portefeuille -zoals door de Kommissie geadviseerd- 
heeft niet zozeer met de portefeuille te maken, maar 
met de persoon van Klaas-Wybo zelf. Ook in de 
afgelopen periode heeft hij beide funkties voortreffe
lijk weten te kombineren.
De kandidatuur van Rouke Broersma voor deze 
funktie moest voor de KSP buiten beschouwing 
blijven, omdat we hem nodig hadden voor de post 
publiciteit. Datzelfde geldt voor Ruth Post, die door 
ons ook elders is geadviseerd. Uiteraard doet dat 
weinig af aan de kennelijke kwaliteiten van beiden 
voor het inhoudelijk werk.

Sekretaris
buitenland

Bea Stolte heeft in korte tijd haar plaats in het 
partijbestuur als sekretaris buitenland waargemaakt. 
De KSP is blij dat zij bereid bleek haar funktie voort 
te zetten. Wel bestaat er het probleem dat zij wellicht 
in de komende periode haar bestuurslidmaatschap 
moet opgeven, wegens het aanvaarden van een baan, 
die zij dan verwacht niet te kunnen kombineren met 
het sekretariaat buitenland. De KSP adviseert deson
danks haar herverkiezing positief. De baan in de 
toekomst is nog onzeker. In ieders persoonlijke 
omstandigheden kunnen zich zo dringende eventuali
teiten voordoen dat ze moeten leiden tot een andere 
keuze voor de besteding van de beschikbare tijd. 

'Wanneer Bea voor het partijbestuur zou moeten 
afhaken,' adviseert de KSP met veel genoegen Frans

van de prioriteiten voor de komende periode ver
klaard. Rouke is weliswaar de enige kandidaat voor 
deze funktie, maar hij is zodanig strategisch kreatief 
en weet ernstige zaken zo goed ludiek publiekelijk 
aan de orde te stellen, dat het jammer zou zijn 
wanner zijn publiciteitsbeleid niet zou worden voort
gezet. Dit zijn even zoveel redenen waarom wij iewat 
gemakkelijk voorbij gaan aan de andere funkties, 
waarvoor Rouke bereid is te kandideren. Funkties 
overigens, waarvoor gelukkig meer goede kandidaten 
ter beschikking zijn.

Sekretaris 
lokale politiek

De ruime kandidaatstelling voor deze funktie maakte 
het wérk van de Kommissie er niet eenvoudiger op. 
Er waren verscheidene kandidaten die in het oog 
lopende kwaliteiten voor deze funktie hebben. De 
keuze van de KSP is uitgekomen op Hans van Egdom. 
Hans heeft zich in enkele funkties in de partij doen 
kennen als een serieus en hard werker. Hij heeft een 
behoorlijke diepgang en werkt strategisch doordacht. 
Gezien de noodzaak om te werken in teamverband 
kreeg de waardering die Hans bij de andere partijbe
stuursleden bleek te genieten een bijzonder aksent. 
Ook de kontaktuele vaardigheden die nodig zijn in 
het overleg met aktiecentra en afdelingen deden de 
voorkeur naar hem uitgaan.
Chris Zeevenhooven gooide in de ogen van de KSP 
-wat kontaktuele vaardigheden betreft- zeker even 
hoge ogen voor deze funktie al Hans. Hij toont een 
prettig aandoend begrip voor politieke situaties. Zijn 
ervaring in de PPR is echter nog wat gering. Hij kan 
die overigens in de beleidsgroep aanmerkelijk verrij
ken en wij veronderstellen dat die verrijking weder
zijds zal zijn.
Jeltje Meulenbroek heeft duidelijke kwaliteiten voor 
deze funktie. Zij gaat met een zodanig eigen overtui
ging op in haar werk, dat het samenspel in teamver
band meer op de achtergrond lijkt mee te spelen. 
Van de beide Noordbrabantse kandidaten Norbert 
Vuysters en Piet de Peuter is Norbert de meest 
ervarene, vooral in het regionale vlak. Hij gaf blijk 
nogal kritisch te staan tegenover de huidige gang van 
zaken in de partij. Wij hopen dat hij voor zijn kritiek 
een goed klankbord zal vinden door zijn bijdrage aan 
de beleidsgroep lokale politiek. Piet hoopt in mei 
klaar te komen met zijn rechtenstudie. Ook hij zal 
ongetwijfeld in de beleidsgroep een goede bijdrage 
kunnen leveren, waarbij hij dan tevens ervaring in 
het landelijke partijgebeuren kan opdoen.

KOMMISSIE SAMENSTELLING 
PARTIJBESTUUR

Noot: Na het bekend worden van bovenstaand advies 
van de KSP heeft Jaap Röell zich teruggetrokken als 
kandidaat voor het voorzitterschap. Jaap liet weten 
het gezien de inhoud van het advies van de Kommis
sie niet wezenlijk te achten zijn kandidatuur te 
handhaven.
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In het grootste deel van de PPR-afdelingen is bij de 
afgelopen gemeenteraadsverkiezingen besloten om 
met andere progressieve partijen één lijst te vormen. 
Daarvoor golden verschillende motieven. Politiek- 
inhoudelijk zijn er veel overeenkomsten. Een gekom- 
bineerde lijst haalt gemakkelijker de kiesdeler en in 
grotere steden geeft een gemeenschappelijke fraktie 
de mogelijkheid om het vele werk te verdelen tussen 
verschillende raadsleden. In de praktijk bleek het 
mogelijk om soms via een kombinatie deel te nemen 
aan het kollege van B & W. Leiden, Wageningen, 
Den Haag en Delft zijn daar belangrijke voorbeelden 
van.
In het achterhoofd van veel ‘samenwerkers’ was vaak 
de hoop aanwezig dat deze lokale ontwikkeling zich 
op de één of andere manier zou doorzetten in de 
landelijke partijpolitiek. Het leek er in 1986 ook van 
te komen. De PPR sprak zich uit voor één gemeen
schappelijke lijst van PPR, PSP, CPN en EVP. Het 
PSP-kongres gooide op het allerlaatste moment roet 
in het eten. De frustatie was groot. De PPR moest het 
onverwachts weer alleen doen. „Zo nooit weer”, 
dachten velen. Nu het perspektief op landelijke 
overname van het samenwerkingsmodel niet dichter
bij komt, komen veel van de kombinaties in een 
vreemde situatie. Veel energie gaat zitten in het 
gemeenteraadswerk. Er blijft weinig tijd over voor 
landelijke aktiviteiten. De zeer geringe deelname van 
afdelingen aan de kandidaatstellingstellingsprocedure 
voor het nieuwe partijbestuur is daar een treffend 
voorbeeld van. Veel aktieve leden gaan zich meer 
identificeren met het plaatselijke samenwerkingsver

PARTIJBESTUUR EN LOKALE POLITIEK

PPR
HOOFD

WORDT
ZONDER

LICHAAM
Meer en meer bereiken het partijbestuur geluiden over de groeiende afstand 
tussen het landelijke en lokale nivo van de partij. Het partijbestuur zou zich te 
weinig aantrekken van wat er in de aktiecentra afspeelt. De op het afgelopen 
kongres aangenomen motie waarin de partij ervan uitgaat dat bij de komende 
Tweede Kamerverkiezingen de PPR zelfstandig — tenzij zich ‘verrassende 
ontwikkelingen voordoen die uitzicht bieden op politieke verbreding en vernieu
wing’— zal meedoen, is met name in de aktiecentra en provincies waar een goed 
lopend samenwerkingsverband funktioneert als een bittere pil geslikt. Het kongres 
bevestigde dan wel dat PPR-afdelingen zelfstandig konden blijven beslissen over 
de wijze waarop ze aan verkiezingen zouden deelnemen; het perspektief dat een 
lokale ontwikkeling ook in de Tweede Kamer gestalte zou krijgen lijkt nu niet 
realistisch.

A
een VUIST voor een 
RADIKAAL BELEID

profileren van zowel de PPR als de samenwerkings
verbanden is dat absoluut geen ideale ontwikkeling. 
Met name het feit dat lokale verkiezingen in de media 
steeds meer naar het nationaal nivo getrokken 
worden speelt de samenwerkingsverbanden parten. 
In de Tweede Kamer bestaat er nu eenmal geen Links 
Den Haag of Progressief Akkoord Amsterdam. 
Ondanks het feit dat de PPR deze nationalisering van 
de gemeenteraadsverkiezingen een slechte ontwikke
ling vindt hebben we er vanuit het oogpunt van

publiciteit en marketing rekening mee te houden 
Het partijbestuur wil de afstand tussen de nivo's in de 
partij verkleinen. De Heroverweging heeft hier aan
zetten voor gegeven. Het ontstaan van grotere 
afdelingen moet de mogelijkheid vergroten om weer 
energie vrij te laten komen voor de aandacht voor de 
landelijke politiek. Naast het gemeenteraadswerk 
moet de landelijke politiek een voorname plaats 
krijgen op de agenda’s van de afdelingsvergaderin- 
gen. Het partijbestuur wil een aktieve bijdrage gaan 
leveren aan de ondersteuning van de gemeenteraads- 
en statenleden. In het nieuwe bestuur komt een 
bestuurslid met de portefeuille Lokale Politiek die 
samen met haar of zijn beleidsgroep het werk van de 
Stuurgroep Raads- en Statenwerk zal gaan overne
men. De Rode Draad , een informatieblad ter 
ondersteuning van raads- en statenwerk, zal daarbij 
een belangrijke rol blijven spelen. In de nieuwe 
organisatie van het PPR-serviceburo blijft Anita 
Keuning met raad en daad de lokale en regionale 
politici bijstaan. Daarnaast zijn we bereid om lande
lijke dagen voor leden van samenwerkingsverbanden 
mee te helpen organiseren.
Dan blijft er het feit 3at de kiezer steeds weer met 
andere klubs te maken krijgt. Het zou onzin zijn om 
als oplossing van het probleem de kombinaties op te 
heffen. Er moet wel verder over nagedacht worden. 
Hoe goed je produkt ook is, een goede marketing is 
noodzaak. Die kan niet alleen tot het plaatselijk nivö 
beperkt blijven. De samenwerkingsverbanden moé; 
ten bereid zijn om ten behoeve van een eenduidige 
publicitaire aanpak om de tafel te gaan zitten en eeti 
aantal zaken ter diskussie te stellen. Een wat meer op 
elkaar afgestemde naamgeving en werkwijze zou een 
grote stap vooruit zijn. Wellicht is het verstandig om 
aan te sluiten bij ontwikkelingen die zich op dit 
moment bij de onderhandelingen voor het tot stand- 
komen van een nieuw Groen Progressief Akkoord 
aan te sluiten. De Europese Verkiezingen zouden 
weleens de trend kunnen gaan zetten.

JANNEKE VAN DER PLAAT 
HANS VAN EGDOM

PSP PPR CPN

band dan met de eigen partij. Een geïsoleerde positie 
dreigt te ontstaan. De PPR dreigt een hoofd zonder 
lichaam te worden.

Betrokkenheid
Natuurlijk is het prima dat vanwege de eerder 
genoemde overwegingen PPR-afdelingen niet zelf
standig in gemeenteraden opereren. De gevoerde 
politiek is vaak van een hoge kwaliteit en het door de 
PPR altijd bepleite idee van Progressive machtsvor
ming wordt zo inhoud gegeven. Er zitten helaas ook 
nadelen aan deze ontwikkeling. Zoals reeds eerder 
gesignaleerd gaat zeer veel energie zitten in het 
gemeenteraadswerk en wordt er in de afdelingen 
weinig meer gedaan aan landelijke politiek. Nu is het 
nog altijd zo dat de meeste nieuwe PPR-leden lid

worden van de partij vanwege het feit dat ze door de 
landelijke politiek van de PPR worden aangespro
ken. Pas in een later stadium raakt men in dc 
plaatselijke politiek geïnteresseerd. Een lokaal plat
form om aan hun betrokkenheid bij die landelijke 
politiek gestalte te geven ontbreekt vaak. Het gevaar 
is daarom groot dat ze in een vroeg stadium afhaken. 
Ten tweede heeft de geringere participatie vanuit de 
afdelingen tot gevolg dat de kwaliteit van de PPR op 
landelijk nivo minder wordt. Het wordt steeds 
moeilijker om voldoende goede mensen voor lande
lijke klussen te motiveren. Tenslotte wordt de kiezer 
regelmatig door ons in verwarring gebracht. Maar 
eens in de vier jaar is het op de meeste plekken in 
Nedefland mogelijk PPR te stemmen. Steeds krijgt 
de kiezer met een andere klub te maken. Voor het Jack Verduyn Lunel: wethouder dankzij de samenwerking.

VAN DER LEK GETUIGE IN 
GRIEKS DIENSTWEIGERPROCES
Donderdag 18 februari verscheen Europarlementariër Bram van der Lek (Groen 
Progressief Akkoord) voor het Atheens Militair Tribunaal. Als getuige- 
deskundige bepleitte hij de zaak van de Griekse dienstweigeraar Michalis 
Maragakis. Aangezien dienstweigeren in Griekenland nauwelijks erkend is, was 
Maragakis in een eerder stadium door een militaire rechter tot vier jaar 
gevangenisstraf veroordeeld. Onder andere met de hulp van Bram van der Lek
probeerde Maragakis dit nu, in hoger

In de meeste EG-landen kunnen dienstweigeraars, na 
een beroep op de wet gewetensbezwaarden militaire 
dienst, sociale dienstplicht buiten het leger vervullen. 
Over het algemeen is die sociale dienstplicht wel 
langer dan de militaire dienst. Nederland komt er wat 
dat betreft nog het beste af, in ons land is de militaire 
dienst 15 maanden en de vervangende dienstplicht 18 
maanden. Vier a vijf procent van de dienstplichtigen 
maakt gebruik van deze regeling. In andere EG- 
landen is de sociale dienstplicht vaak bijna tweemaal 
zo lang als de militaire dienst. Griekenland vormt 
echter een negatieve uitzondering. In dit zuidelijke 
EG-land konden tot voor kort alleen religieuze 
gewetensbezwaarden (Jehova’s) binnen het leger een 
ongewapende militaire dienstplicht vervullen. Boven
dien duurde hun dienstplicht dan tweemaal zo lang 
als dé gewone militaire dienst. Dienstweigeraars met 
andere bezwaren, zoals Maragakis, < draaiden de

beroep, ongedaan te maken.

gevangenis in. Sinds 19 januari 1988 geldt deze 
regeling in Griekenland voor alle gewetensbezwaren. 
De repressieve Griekse regeling hangt samen met de 
Turks-Griekse betrekkingen. Officieel beschouwt 
Griekenland zich namelijk in oorlog met Turkije. Nu 
heeft de recente ontmoeting van de Turkse premier 
Ozal en zijn Griekse kollega Papandreou in het 
Zwitserse Davos de betrekkingen tussen beide landen 
sterk verbeterd, maar dit heeft nog niet geleid tot een 
wijziging van de Griekse wetgeving in dienstweiger- 
kwesties. Maragakis wordt dus eigenlijk beschouwd 
als een soort deserteur en dienovereenkomstig be
handeld. De inspanningen van Van der Lek zijn er op 
gericht om de Griekse wetgeving op dit punt meer in 
overeenstemming te brengen met die van de andere 
EG-landen. Daarbij gaat het hem erom dat ook 
Griekenland dienstweigeren tot de mensenrechten 
gaat rekenen. Daarnaast wil Van der Lek natuurlijk

dat Maragakis wordt vrijgelaten.
Op twee manieren probeert Van der Lek zijn doelen 
te bereiken. Op 15 februari nam hij samen met Piet 
Dankert (PvdA) het initiatief tot het schrijven van 
een brief naar het Griekse parlement. In die brief, die 
werd ondertekend door nog 26 andere Europarle
mentsleden, wordt Griekenland verzocht Maragakis 
vrij te laten en dienstweigeren als recht te erkennen. 
Verder reisde hij zelf naar Athene af om daar als 
getuige-deskundige in het proces op te treden. 
Tijdens het proces stelde Van der Lek ondermeer dat 
de Raad van Europa zich al in 1967 uitsprak voor het 
erkennen van het recht op dienstweigering. Het 
Europarlement deed dit in 1983, terwijl de mensen- 
rechten-kommissie van de Verenigde Naties verleden 
jaar tot dezelfde uitspraak kwam. Voorts benadrukte 
Van der Lek dat „ongewapende militaire dienst geen 
oplossing is. Iemand die tegen het bestaan van legers 
is kun je geen ongewapende’ militaire dienst laten 
verrichten.”
De duidelijke stellingname van Van der Lek kon 
echter niet verhinderen dat het Atheens Militair 
Tribunaal Maragakis veroordeelde tot twee jaar en 
twee maanden gevangenisstraf. Maragakis heeft in
middels aangekondigd opnieuw in beroep te gaan. 
Ondermeer omdat hij tot tweemaal toe door een 
militaire rechter is veroordeeld, in plaats van door

"" * * *  red"“  JAN-WILLEM VOS
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[4et tempo van de technologische ontwikkeling is 
sinds de jaren zeventig in rekordtempo toegenomen. 
Industriële landen proberen elkaar de loef af te 
steken. Verwacht wordt dat deze tendens zich de 
komende decennia nog wel zal voortzetten. Wil ons 
land zijn konkurrentiepositie niet verzwakken, dan 
zal het volgens de makers van het rapport Dekker 
voorbereid moeten zijn op het overnemen en verwer
ken van de versnelde technologische ontwikkelingen. 
Dit zal aangrijpende veranderingen in de samenle
ving teweeg brengen. De samenstellers spreken zelfs 
van een transformatie van de maatschappij.
Het probleem in Nederland is volgens de kommissie 
Dekker niet zozeer de beschikbaarheid van technolo
gische kennis, maar vooral de doeltreffendheid en de 
snelheid waarmee deze kennis wordt omgezet in 
maatschappelijk nuttige, rendabele produkten en 
diensten. Daar schort het nog wel eens aan, met 
name bij de kleine en middelgrote ondernemingen. 
Het gaat niet alleen om de wat kleinere bedrijven. 
Pas als het gehele bedrijfsleven aktief deelneemt aan 
de technolgische vernieuwing en het een hoog tempo 
van verandering kan opvangen en verwerken, zal 
Nederland volgens de kommissie haar internationale 
konkurrentiepositie kunnen behouden.

Scholing
Een punt waaraan de kommissie uitgebreid aandacht 
f>esteed is het belang van onderwijs en scholing van 
de bevolking. Dit is volgens hen de basis van elk 
technologiebeleid omdat goed geschoolde mensen als 
‘kennisdragers' een sleutelrol in alle stadia van 
technologische vernieuwing spelen, of zoals het rap
port letterlijk stelt: „Omzetting van kennis in renda
bele ekonomische produkten staat of valt met een 
goed geschoolde beroepsbevolking” . Het onderwijs 
moet ook aan hogere eisen gaan voldoen. Verder 
moet het er voor zorgen dat er geen talent verloren 
gaat en dat talent voldoende tot ontplooiing komt. 
Veel belang hecht de kommissie ook aan onderzoeks
instellingen in de publieke sektor. Deze ‘kenniscen
tra’, bijvoorbeeld universiteiten en technologische 
instituten, moeten bereid zijn hoogwaardige en 
bruikbare kennis te leveren. Verder adviseert ze dat 
het Nederlandse bedrijfsleven, en met name de 
kleine en middelgrote bedrijven, meer in staat 
moeten worden gesteld om aan onderzoek en ontwik
keling te doen. Hiervoor zou de overheid financiële 
tegemoetkomingen moeten geven. Een laatste te 
memoreren punt is dat er een betere spreiding van 
kennis nodig is, wat ten goede aan alweer de kleine 
en middelgrote ondernemingen moet komen. Tijde
lijke plaatsing van akademici en HBO’ers is volgens 
de kommissie hiervoor een alternatief.

Het kabinet ging in hoofdlijnen akkoord met het 
rapport. Minister De Korte, belast met het technolo
giebeleid, maakte bekend de aanbevelingen in het

TWEEDE KAMER BUIGT ZICH OVER TECHNOLOGIEBELEID

PPR-FRAKTIE
WAARSCHUWT

In het regeerakkoord stelde het kabinet een inhoudelijke en organisatorische 
versterking van het technologiebeleid in het vooruitzicht. Het riep zelfs een 
kommissie in het leven, onder leiding van oud Philips-topman Dekker, die als 
opdracht kreeg advies te geven over de uitbouw van het technologiebeleid. Vorig 
jaar bood ze haar rapport ‘Wissel tussen kennis en markt’ aan. Een rapport dat 
gaat over de wisselwerking tussen technologische kennis en het gebruik daarvan in 
de marktsektor. Het kabinet reageerde enthousiast. De PPR niet, zo bleek uit de 
Uitgebreide Commissie Vergadering van 8 februari waar over dit onderwerp werd 
gepraat. ,,Zelden hebben de nieuwe kleren voor de keizer minder om het lijf 
gehad dan nu,”  stelde Ria Beckers.
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rapport over te zullen nemen. Hij ziet het rapport van 
de kommissie-Dekker ook als ondersteuning van het 
tot nu toe gevoerde kabinetsbeleid. De omzetting van 
kennis wordt het kernvraagstuk in het Nederlandse 
technologiebeleid voor de komende jaren. Verder 
noemt De Korte een goed ondernemersklima ;t en 
onderwijs en scholing als belangrijke faktoren in de 
technologische ontwikkeling.

Filosofie
Bij de presentatie van het rapport zei De Korte het 
verheugend te vinden dat de kommissie met een 
filosofie over de technologische ontwikkeling van de 
samenleving is gekomen die velen zal aanspreken. De 
PPR-fraktie denkt hier beduidend anders over. „Het 
is juist het ontbreken van een filosofie, het overdui
delijke gebrek aan een visie op de toekomst van de 
samenleving dat voor mijn fraktie het grote bezwaar 
is tegen het technologiebeleid van het kabinet,” zei 
Ria Beckers tijdens de Uitgebreide Commissieverga
dering.
Beckers vindt dat het kabinet de kommissie een te 
marktgerichte opdracht heeft meegegeven. Het ad
vies dat is teruggekomen vindt ze zonodig een nog 
enger perspektief. De fraktievoorzitster is bang dat 
het kabinet kritiekloos meegaat in de internationale 
technologische wedloop. Verder maakt ‘subsidie- 
verstrekkend Den Haag’ zich zo volgens haar te 
gemakkelijk tot een marionet van het bedrijfsleven, 
wat ze onaanvaardbaar vindt.
Volgens Beckers zijn de sociaal-maatschappelijke 
aspekten, die tot nu toe centraal stonden in het 
beleid, naar de marge gemanouvreerd. Voor de PPR 
is de vraag juist wel hoe nieuwe technologieën te 
gebruiken zijn voor problemen waarvoor de maat
schappij zich gesteld ziet. Beckers noemt bijvoor
beeld milieuproblemen, waarvoor de oplossing de 
ontwikkeling van schone technologieën vereist. Waar 
het volgens haar aan ontbreekt is de wisselwerking 
tussen menselijke behoeften en technologie, tussen 
oplossingen ter voorkoming van grote maatschappe
lijke problemen en technologie, en tussen kulturele 
verrijking en technologie. Beckers vindt dan ook dat 
de Minister van Ekonomische Zaken gefaald heeft in 
zijn rol als koördinerend bewindspersoon voor tech
nologiebeleid.
Ze stak tijdens de UCV al vast een waarschuwende 
vinger voor de toekomst op. „Ik durf nu al te 
voorspellen dat over een aantal jaren in brede kring 
de vraag weer opkomt wat er toch gebeurd is met de 
honderden miljoenen die jaar na jaar als ongerichte 
technologie-subsidies naar het bedrijfsleven zijn ge
vloeid. Want het enige resultaat zal waarschijnlijk 
zijn, dat een aantal Nederlandse bedrijven, met steun 
van miljarden aan gemeenschapsgelden, aardig mee 
kan komen in de moordende wereldwijde slag om het 
beheersen van markten.”

MARC BROERE

OOSTEUROPA-BELEID PPR TER DISKUSSIE

DE DIALOOG 
MET

MOET DOORGAAN’
In de Radikalenkrant van 25 januari 1988 rekende Jan Frederik van den Hoogen 
in een ingezonden brief af met de ‘amateurdiplomatie’ van de sektie buitenland 
van de PPR. Hij richtte zijn pijlen op uitspraken die Bea Stolte — sekretaris 
buitenland van de PPR — deed in een interview naar aanleiding van haar reis naar 
Roemenië. De buitenlandsekretaris antwoordt Van den Hoogen en verdedigt de 
kontakten die de PPR onderhoudt met Roemenië.

In het Oosteuropa-beleid van de PPR spelen meerde
re aspekten een belangrijke rol. Het meest zwaarwe
gende aspekt is voor ons de ontspanning in Europa. 
Onze bezorgdheid over de voortgaande wapenwed
loop en de opstapeling van wapens aan de grenzen 
tussen West en Oost Europa is de belangrijkste 
drijfveer achter het Oosteuropa-beleid. Daarbij laten 
we ons inspireren door de Helsinki-akkoorden: het 
kreëren van een wederzijdse vertrouwensbasis tussen 
West en Oost door een veelheid van kontakten door 
de barrière van het ijzeren gordijn heen.
Bij dergelijke kontakten word je gekonfronteerd met 
de kwestie van de mensenrechten. Dat is een bijzon
der ingewikkelde kwestie. Vanuit West Europa kij
ken wij graag door de bril van de individuele 
burgerrechten naar het Oosten. En dan zie je 
inderdaad verontrustende schendingen van deze 
rechten. Daarbij mogen we overigens niet alle Oost- 
europese landen op één hoop gooien. De situatie in 
Tsjechoslowakije is milder dan die in Roemenië of de 
Sovjet Unie. De PPR veroordeelt deze schendingen 
van de individuele mensenrechten en stelt ze ook aan 
de orde in haar kontakten met partijen in Oost 
Europa.
Maar tegelijkertijd zijn wij ons bewust van de 
beperktheid van de bril van de individuele mensen
rechten. Binnen de individuele mensenrechten zijn er 
‘universele’ rechten, waarvan de schending onder alle 
omstandigheden afkeer oproept. Voorbeelden hier
van zijn: marteling, verdwijningen, moord en wille
keurige arrestaties.
Andere individuele mensenrechten zijn minder uni
verseel. Bijvoorbeeld als het gaat om het recht van 
vrijheid van meningsuiting, het recht van persvrij
heid, het recht van vrijheid van vereniging en 
vergadering en het recht van vrijheid van vakbonds- 
en politieke aktiviteiten. Schending van deze rechten 
komt voor in de kontekst van elk politiek-systeem, 
ook in landen met een parlementaire demokratie 
zoals Nederland.
Naast individuele mensenrechten zijn er ook sociale 
mensenrechten. Daaronder horen onder andere het 
recht op werk, op gezondheidszorg, op huisvesting en 
op voedsel. Het is juist met betrekking tot deze 
mensenrechten dat de Oosteuropese landen hoog 
(hoger) skoren ten opzichte van de Westerse landen.

Spanningsveld
In het Oosteuropa-beleid zit per definitie een span
ningsveld tussen de wens tot ontspanning te komen 
en de wens aandrang uit te oefenen om de mensen
rechten te respekteren. In dit spanningsveld zijn 
verschillende aksenten denkbaar. In Nederland zet

ten de kerkelijke vredesbewegingen een duidelijke 
toon door te kiezen voor individuele mensenrechten 
en (dus) steun te verlenen aan oppositionele groepen 
in Oost Europa (zoals Charta ’77). Dat is tegen de 
achtergrond van de situatie van gelovigen in Oost 
Europa een begrijpelijke en legitieme keus. Voor een 
(kleine) politieke partij als de PPR ligt het aksent wat 
anders. Wij trachten als politieke partij (en niet als 
een maatschappelijke organisatie zoals de vredesbe
weging) mede uitvoering te geven aan de Helsinki- 
akkoorden. Voor de PPR zijn politieke partijen 
daarbij de meest aangewezen gesprekspartners.
De keuze van partners is in de loop der jaren tot 
stand gekomen op basis van zorgvuldige afwegingen. 
Een belangrijk element is de ‘underdog-positie’ van 
de gesprekspartner in het Oosteuropese politiek 
systeem. Daarnaast speelt de visie van de betrokken 
gesprekspartner een belangrijke rol: komt deze over
een met de politieke doelen van de PPR ? Een goed 
voorbeeld hiervan is ons kontakt met de Christliche 
Democratische Union in de DDR. Een relatief kleine 
christelijke partij, die kwetsbaar balanceert tussen 
politieke emancipatie van DDR-christenen en het 
delen in de regerings-verantwoordelijkheid.

Ontspanning
De keuze voor kontakt met Roemenië is gebaseerd 
op de eigenzinnige en op ontspanning gerichte 
buitenlandse politiek van Roemenië, die zich de

afgelopen jaren duidelijk en in positieve zin onder
scheidde van die van de andere Oosteuropese landen. 
Door de glasnost en de ontwapeningsdrift van Gor- 
batsjof is Roemenië gelukkig niet langer een buiten
beentje in Oost Europa. Deze nieuwe ontwikkeling 
maakt het buitenlandse beleid van Roemenië echter 
niet minder verdienstelijk. Zo heeft Roemenië diplo
matieke initiatieven ontwikkeld ten aanzien van de 
Palestijnse kwestie, die radikaler en konstruktiever 
zijn dan datgene wat de Nederlandse regering op dit 
punt onderneemt. Datgene wat kontakt met Roeme
nië in het verleden zinvol maakte (de op ontspanning 
gerichte buitenlandse politiek) is nog steeds aktueel. 
Tegelijkertijd is er al jaren een reden om vraagtekens 
te zetten bij kontakten met Roemenië. Haar leider 
Ceausescu voert een hofhouding als een absoluut 
vorst, de rapportage van Amnesty International over 
de mensenrechtensituatie is verontrustend, de schaar
ste aan energie en voedsel maakt het leven van velen 
ondraaglijk. Vanuit het oogpunt van de mensenrech
ten is Roemenië een uiterst dubieus land. Het is voor 
ons echter een vraag of je een regime moet veroorde
len en isoleren dat ‘vrijwillig’ een ekonomische 
politiek voert, die elders door Wereldbank en IMF 
-onder een goedkeurend oog van het vrije Westen- 
via financiële dwang wordt opgelegd. Natuurlijk zijn 
wij als PPR tegen het Roemeense binnenlandse 
beleid dat op schrijnende wijze voorbij gaat aan de 
behoeften van de eigen bevolking.

Je mag je vingers niet branden aan een dergelijk 
regime. Dat lijkt de suggestie van Van den Hoogen 
als hij zegt dat „de ainateurdiplomaten van de 
afdeling buitenland de integriteit van de PPR op het 
spel zetten.” Maar is het niet juist de moeite waard 
om de dialoog-mogelijkheden met Roemenië te 
gebruiken om onze bezorgdheid te uiten ?

Natuurlijk zijn de gevolgen minder vergaand, maar is 
er een fundamenteel verschil tussen de wurggreep 
omwille van de sanering van het financieringstekort 
op Nederlandse uitkeringstrekkers en de wurggreep 
omwille van de sanering van de buitenlandse schuld 
op Roemeense burgers ? Uit wiens ‘vrije’ keuze komt 
dit beleid voort ? Er is heus wel gesprekstof voor een 
wederzijdse dialoog over problemen in Nederland en 
Roemenië.

Vuile handen
Wij vonden dat de dialoog door moest gaan en dat we 
daarin onze bezorgdheid over de situatie van de 
Roemeense bevolking en de bezorgheid over het 
recente Amnesty-rapport over moesten brengen. Dat 
deze bezorgdheid slechts gepareerd is door te wijzen 
op de onafhankelijkheidswil van de Roemeense 
bevolking (en de bereidheid daarvoor offers te 
brengen) en te wijzen op de sociale mensenrechten, is 
jammer en teleurstellend.
Het bezoek aan Roemenië van oktober 1987 is 
vervolgd door een bezoek aan de Roemeense ambas
sadeur in Nederland. Daar is nogmaals en uitdrukke
lijker gesproken over de grote bezorgdheid in Neder
land over de situatie van de Roemeense bevolking. 
Ook de reaktie van de ambassadeur was defensief en 
gericht op het uitleggen van de Roemeense situatie. 
Toch menen we dat het goed is dat wij dit officiële 
bezoek hebben afgelegd en onze bezorgdheid hebben 
uitgesproken. Dat we daarbij vanuit ethisch gezichts
punt en vanuit het belang van de mensenrechten vuile 
handen hebben gemaakt, mag ons aangerekend 
worden. Het is een politieke keus waarin ontspanning 
op een hogere trede wordt gezet dan mensenrechten. 
Wij putten hoop uit het gegeven dat het daarbij 
gelukkig niet om kompleet gescheiden grootheden 
gaat. Niet alleen gelden mensenrechten als voorwaar
de voor ontspanning. Het omgekeerde verband geldt 
evenzeer en wordt te vaak veronachtzaamd; een 
grote mate van ontspanning werkt positief uit op de 
mensenrechtensituatie. Dat blijkt ook nu in de Sovjet 
Unie een frisse wind waait. Dat stimuleert de mensen 
daar om op te komen voor hun rechten.

BEA STOLTE
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Aldus de meest kritische vragen van een aantal 
Wageningse landbouwdeskundigen, die op uitnodi
ging van de PPR-landbouwgroep en PPR- 
Wageningen onlangs hun licht lieten schijnen over de 
stellingen van het aanstaande landbouwkongres. Wie 
nog dacht dat deskundigen los van de eigen politieke 
stellingname zaken kunnen bekijken, moest hier in 
ieder geval vaststellen dat dat niet gaat. Op de eerste 
plaats kwamen de politieke visies van de verschillen
de heren naar voren. Daaruit volgde echter ook dat 
het voorgestelde ‘zakelijk wel kan’. De diskussie gaat 
over of het wel zo moet.

Prof. Rabbinge: je moet de markt laten werken.

WAGENINGSE DESKUNDIGEN BUIGEN ZICH OVER PPR-VISIE

‘ZO ZIELIG ZIJN 
DE BOEREN OOK 

WEER NIET’
„Is de PPR niet bezig te proberen met drie sleutels tegelijk de deur open te krijgen 
? Als de veestapel in omvang is teruggebracht, waarom moet dan de krachtvoer- 
prijs nog omhoog ?”  En: „Denkt de PPR dat Nederland als een eiland is te 
beschouwen: luchtvervuiling houdt toch niet bij de grens op. ” Ook: „Wordt de 
uitvoering van de interessante milieuvoorstellen niet een illusie, als je tegelijk ons 
sociaal-ekonomisch stelsel op de schop neemt ?”  Of: „Wil de PPR de huidige 
landbouw opkrikken, of wil de PPR naar een andere landbouw ?”

diverse instrumenten om dat doel te bereiken. Pro
beer het direkt met het stellen van randvoorwaarden 
aan de markt, met subsidies voor milieu-objekten en 
heffingen voor vervuilende stoffen. Het energiege
bruik in de tuinbouw is ook geweldig gedaald als 
gevolg van het beleid op dit punt. Een overheid kan 
best. wel wat met een markt, dat zie je ook aan de 
EG. De bergen en de plassen bestaan alleen bij die 
produkten waarbij de EG kunstmatig de prijs ver
hoogde en niet bij de vrije produkten zoals aardappe
len.”
Een levendig debat met de zaal ontstond over de 
vraag hoe een verhoging van de landbouwprijzen de

prijzen van het voedsel voor de konsument beïn
vloedt. Dr. Oskam, recent gepromoveerd op model
studies over het melkaanbod, hield de zaal voor dat 
een goede 20% van het inkomen in Nederland aan 
voedsel wordt besteed. Stijging van de boerenprijzen 
met 10% verhoogt dit percentage met 0,5% (duide
lijk meer dus dan de PPR stelt!) en de konsument zal 
dat niet leuk vinden. Die wil niet meer voor zijn 
voedsel betalen dan nodig. En ging Oskam verder: 
,,De boeren zijn niet zielig. De boeren met grond en 
gebouwen in eigendom gebruiken maar zo’n 20% 
vreemd vermogen en het zijn dus voor een belangrijk 
deel miljonairs. In de melkveehouderij wordt op dit

Prof. Rabbinge, hoogleraar in de Theoretische Pro
ductie Ecologie, lid van de Wetenschappelijke Raad 
voor het Regeringsbeleid, lid van de PvdA en binnen 
die partij getipt als mogelijk Minister van Landbouw, 
stelde zich positief op. „Het moet inderdaad anders 
met de landbouw. Niet de progressieven hebben de 
landbouw vorm gegeven, maar CDA en VVD heb
ben alles opgeofferd aan de ekonomische groei. De 
Nederlandse boer heeft het niet slecht en doet het 
niet slecht, maar nu begint de wal het schip te keren. 
Verwacht echter niet alles van de overheid. Zaken als 
kontingentering en subsidies zijn fraudegevoelig en je 
moet in principe de markt laten werken.”
Een opmerkelijk woord van deze sociaal-demokraat. 
die zich stelde achter het idee van de lastenverschui
ving. Inkomenstoeslagen ziet hij echter slechts als een 
overgangsmaatregel wanneer de kunstmatig hoge 
EG-prijzen meer naar het wereldmarktnivo gaan 
zakken. De boer wil en moet zijn inkomen uit de 
markt krijgen. Hij betwijfelde echter of de mix van 
voorgestelde instrumenten wel zal werken. En het is 
wel echt een open deur te zeggen dat er geen 
overschotten moeten zijn. ”Wie is daar nou voor ?” 
vroeg hij zich af.

Omwentelingen
Dr. Van Dijk, voorzitter van de Werkgroep Land
bouwpolitiek van de Landbouwuniversiteit, bleek 
aangesproken door de milieuparagraaf. Maar hij 
vond het dan inkonsekwent braaklegging, bijvoor
beeld in de vorm van een roulerende dekvruchtver- 
plichting, af te wijzen. Deze forse vorm van extensi
vering kan best heel goed passen en dan moet je je h 
daar niet meteen rigide tegen opstellen. „Eerst g 
bepaal je wat voor soort landbouw je wilt en g 
vervolgens probeer je die met verschillende midde- S 
len te bereiken. Welke landbouw de PPR wil is § 
duidelijk: een houdbare landbouw die tevens de o 
natuur op een geïntegreerde manier behartigt. Die o 
landbouw moet je dan niet afhankelijk maken van < 
maatschappelijke omwentelingen als een basisinko- o 
men en je moet open staan voor het gebruik van 2

ogenblik goed geld verdiend. Daar zijn ze bezig een 
flink vermogen op te bouwen .”
Oskam had bedenkingen bij een verhoging van de 
krachtvoerprijs. Als je die 100-200% verhoogt (want 
minder helpt niet, zegt hij) betekent dat, volgens 
hem, het einde van de bio-industrie in Nederland. 
Een deskundige in de wandelgangen stelde evenwel 
dat de krachtvoerprijs de laatste vijf jaar van ƒ 50,- 
per 100 kg gedaald is naar ƒ 30,-. De uitbreiding die 
daarvan het gevolg is geweest (een kwart van de 
tegenwoordige omvang) moet zeker ongedaan wor
den gemaakt.
Nog een ander nietes-welles spel lokte Oskam uit. De 
kap van hardhout uit tropische landen is volgens 
verschillende deskundigen niet het gevolg van de 
koopkrachtige vraag uit het westen, maar een gevolg 
van de uitbreiding van de landbouw en veeteelt ter 
plaatse vanwege de bevolkingsgroei. Oskam vroeg 
zich tevens af wat er fout is aan import van bepaalde 
houtsoorten uit Zweden en onze export van bepaalde 
produkten daarheen. Van Dijk: „De kolonialen van 
vroeger hadden het beter begrepen. Handel kun je 
alleen doen, als je institutioneel verantwoordelijk
heid neemt voor je afnemers. Dus niet zomaar de 
houtproducenten het brood uit de mond stoten.”

Bunder
Prof. Röling, hoogleraar in de voorlichtingskunde, 
met veel internationale ervaring, vond de Derde 
Wereld-paragraaf maar minnetjes. „Waarom die 
betutteling dat ontwikkelingslanden importheffingen 
moeten instellen ? Wat moet er met die miljoenen 
arme, kleine boeren in de ontwikkelingslanden ? De 
Groene Revolutie brengt op dit ogenblik een drasti
sche stijging van de plaatselijke voedselproduktie. 
Geen voedsel meer hoeven in te voeren is voor een 
Derde Wereldland heel belangrijk. Die groei is daar 
in ieder geval nodig,”
Die groei is ook hier nodig, vonden Rabbinge en 
Oskam. Vanuit de zaal kwamen hier nogal wat 
protesten tegen. „Je moet het systeem zelf aanpak
ken en niet steeds met extra groei het feilen maske
ren,” was één van de tegenwerpingen. Waarna prof. 
Van Mansvelt, hoogleraar in de alternatieve metho
den in land- en tuinbouw, tenslotte de hamvraag 
stelde: „Wanneer is het eens ooit genoeg ?” Maar 
Rabbinge benadrukte dat je bijvoorbeeld voor zuive
ring van het milieu extra geld nodig hebt. En: „De 
meest intensieve manier van produceren is het minst 
vervuilend, want dan is de hoeveelheid hulpmiddel 
per kg produkt het kleinst. Op elke bunder spuit je nu 
eenmaal meestal dezelfde hoeveelheid bestrijdings
middel, of de produktie nu hoog of laag is. En de 
uitspoeling is het geringst wanneer de opname van 
het gewas het hoogst is.”
Rabbinge vervolgde zijn betoog met: „Of we met de 
lastenverschuiving toe gaan naar afbeidsintesievere 
werkwijzen, moet ik nog zien. De huidige prijzen zijn 
te hoog, die leiden tot overschotten. Het beste zal 
zijn ergens tussen de wereldmarktprijs en de huidige 
garantieprijs in te gaan zitten. Veel bedrijven zijn te 
klein, ze moeten groter worden. Parttime boeren is 
best een goede zaak. Het beste is een meermans- 
opzet. Schaalvergroting is op zich wenselijk, de 
kleine kruideniers hebben we ook niet weten te 
houden.”
Van Mansvelt bleek beducht voor zo’n industriële 
benadering van de landbouw. „Je hebt met een 
levend systeem te maken, met levende produkten, 
met de levende mens als konsument. Landbouw moet 
geen industrie zijn, maar omgaan met natuur als 
natuur.” Van Mansvelt vond verder, dat de boeren al 
lang geen vrije ondernemers meer zijn. „Het inko
men wordt in Den Haag of Brussel geregeld. Dan kun 
je ook net zo goed inkomenstoeslagen krijgen.” 
De voorzitter van de bijeenkomst, mr. Janssen, lid 
van de fraktie Links Gelderland vanuit de PSP en 
voorzitter van de Universiteitsraad van de Landbou
wuniversiteit, beëindigde het levendige debat met het 
prijzen van de PPR voor het ‘masochisme’ waarmee 
deze partij zich open stelde voor kommentaar van
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EEN AFWISSELEND DAGJE ALMERE

LANDBOUWKONGRES 
FEESTELIJKE1̂

K A R A K T E R .
h l V A ,

In de ‘Nacht van Schmelzer’ van 13 op 14 oktober 1966 werd de PPR verwekt. De 
officiële geboorte op 1 maart 1968 zou nog lVz jaar op zich laten wachten. Laat het 
nou uitgerekend diezelfde Schmelzer zijn, die voorzitter is van het Noord-Zuid 
komitee, dat het jubileumkongres van de PPR gaat subsidiëren.

In het voorjaar van 1988 organiseert de Raad van 
Europa in alle 22 aangesloten landen een publiciteits- 
kampanje rond het thema Noord-Zuid relaties.-Doel 
van de kampanje is de aandacht te vestigen op de 
strukturen die het dagelijks leven van Europeanen 
verbinden met dat van mensen in de Derde Wereld. 
De Nederlandse kampanje wordt georganiseerd door 
het Noord-Zuid komitee onder voorzitterschap van 
Norbert Schmelzer. Het sekreteriaat is gevestigd bij 
de Nationale Commissie Voorlichting en Bewustwor
ding Ontwikkelingssamenwerking. Vier thema’s krij
gen speciale aandacht:
•  het landbouw- en voedselvraagstuk 
9 de schuldenproblematiek 
9  de internationale handel
9 de kulturele dimensie van ontwikkelingssamenwer
king.

Potje
Het komitee zal zelf terughoudend aktiviteiten orga
niseren, men wil vooral initiatieven van maatschappe
lijke organisaties uitlokken en subidiëren. Ook voor 
politieke partijen is er een potje gereserveerd. De 
PPR is één van de weinigen die daar gebruik van 
maakt. Met het al vastgestelde landbouwkongres op 
16 april in de Metropole in Almere vallen we met de 
neus in de boterberg. Kwa onderwerp maar ook kwa 
datum, de publiciteitskampanje is gekoncentreerd in 
de maanden april en mei. Het feestelijk karakter dat 
het kongres krijgt vanwege het 20-jarig bestaan is een 
reden te meer om er wat moois van te maken.

De aktiviteiten die de PPR rondom landbouw zal 
organiseren beperken zich niet tot het kongres zelf. 
Het kongres is een onderdeel van een breed skala aan 
aktiviteiten om aandacht te schenken aan het land
bouwvraagstuk. Centraal staat natuurlijk de behan
deling van het kongresstuk ‘Het Groene Bondgenoot
schap’: de 25 richtinggevende uitspraken die het 
partijbestuur in de Radikalenkrant van 25 januari 
heeft gepubliceerd.

Daaraan voorafgaand zal een spreekster uit Nairobi 
de positie van de vrouwen in de landbouw in de 
Derde Wereld nader toelichten. Internationaal geo
riënteerde deskundigen van het Ministerie van Land
bouw, de voedselindustrie en een deelnemer van de 
Ronde Tafel Konferentie over landbouw (georgani
seerd door het Noord-Zuid komitee) zullen in een 
forum worden gevraagd, waarin ieder vanuit zijn 
eigen invalshoek kan reageren op Het Groene Bond

genootschap. Dit forum zal geleid worden door een 
onafhankelijk landbouwjournalist.
De landbouwpers. en andere belangstellenden van 
buiten de partij zullen uitgenodigd worden dit gedeel
te van het kongres bij te wonen.

Receptie
De Ronde Tafel Konferentie zal gehouden worden 
van 17 tot 19 maart. Deskundigen uit ontwikkelings
landen, Europa en Nederland zullen diepgaand kon- 
fereren over het thema overproduktie in het Noorden 
en voedseltekorten in het Zuiden. De konferentie zal 
worden toegesproken door President Arias van Cos- 
ta-Rica en Europees landbouwkommissaris Andries- 
sen. De resultaten van de konferentie zullen door een 
Nederlandse deelnemer worden ingebracht tijdens 
het forum op het PPR-kongres.

Om een afwisselend dagje in Almere te beleven 
zullen doorlopend enkele video’s, een diaserie en een 
tentoonstelling over de landbouw in de Derde Wereld 
te zien zijn. De landbouwdiskussie zal 's middags 
plaatsvinden. Na afloop wordt er in de foyers van de 
Metropole een receptie gehouden ter gelegenheid 
van het 20-jarig jubileum. De vertrekkende partijbe- 
stuursleden zullen onder het genot van een hapje en 
een drankje én een feestrede van niemand minder 
dan Henri Faas uitbundig uitgezwaaid worden. En 
net als 20 jaar geleden worden ook nu de kongresgan- 
gers gehaald en gebracht met bussen.

GERT VAN BERGEN
I
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Vrouwen en basisinkomen Kandidaatstelling 
Europese lijst
De PPR streeft bij de Europese verkiezingen van 1989 naar een voortzetting en 
versterking van het Groen-Progressief Akkoord. Nog vóór de komende zomer 
beginnen'de voorbereidingen voor deze verkiezingen. In juni as. moet binnen de 
PPR de kandidatenlijst worden opgesteld. Daarna gaan de besprekingen met de 
andere partners in het GPA van start. Het eindresultaat daarvan wordt 
voorgelegd aan een kongres in het najaar.

Op zaterdag 26 maart .organiseren de 
pSP-vrouwen een diskussiedag over het 
basisinkomen. Alle PPR-vrouwen worden 
uitgenodigd aan deze diskussie deel te 
nemen. Ook de CPN-vrouwen zijn uitge
nodigd. zodat wellicht op deze dag een 
radikaal-links vrouwenstandpunt over het 
basisinkomen ingenomen kan worden. 
Marion van Leeuwen, assistente van de 
PPR Tweede Kamerfraktie en deskundige 
op dit terrein, zal de diskussie inleiden

De aktie Neem Een Aandeel In De PPR 
dreigt een sukses te worden. In korte tijd 
werd ƒ 80.000,= aan leningen toegezegd 
en dat was voldoende om aan het werk te 
gaan met de inrichting en aankleding van 
het nieuwe partij buro.
Maar: ƒ 80.000,= is nèt niet genoeg. Er is 
ƒ 100.000 nodig. Nog twintig PPR-leden

door informatie over de hete hangijzers te 
verstrekken.

De dag duurt van 11.00 tot 15.00 uur en 
wordt gehouden in het PSP-gebouw te 
Utrecht, Oude Gracht 243. Als je er meer 
over wilt weten kun je bellen naar Corry 
van de Velden tel. 020-935470 of Hannah 
van Wijngaarden tel. 02982-3536 of naar 
het partijburo en vragen naar Trudi Koek 
tel. 020-267374.

dus, die per 1 mei as. voor een paar jaar ƒ 
1000,= vrij kunnen maken. Renteloos of 
tegen 31/2%. Op 1 mei 1990 wordt 25% 
uitgeloot en afgelost en daarna elk jaar tot 
1 mei 1993.
Doe mee! Vul de bewilligingsbon in en 
stuur die naar. het adres dat erop is 
vermeld. Dank!

Het partijbestuur wil de samenstelling van 
de lijst laten regelen door de kerngroep 
van 11 juni 1988. Het heeft daartoe een 
procedurevoorstel geformuleerd voor het 
komende kongres.
De partij heeft één maand de tijd voor de 
kandidaatstelling. De aktiecentra worden 
opgeroepen voor 10 april as. namen op te 
geven van PPR-leden die ze voor het 
Europese Parlement geschikt achten. Het 
partijbestuur vindt dat kandidaten zoveel 
mogelijk aan de volgende kriteria moeten 
voldoen:
- bereidheid om te funktioneren binnen 
het samenwerkingsverband van het GPA;
- in het bijzonder in staat zijn binnen de 
samenwerking specifieke PPR-ideeën on
der de'aandacht te brengen;
- werfkracht hebben en met name nieuwe 
kiezers kunnen aantrekken;
- goede spreekvaardigheid in de moderne 
talen; .
- kennis van zaken over wat er zich in 
Europa afspeelt;
- beschikken over voldoende politieke en 
publicitaire ervaring.
De partij is het verder aan zichzelf ver
plicht te zorgen voor voldoende vrouwelij- 
ke kandidaten op de Europese lijst.
Het recht van kandidaatstelling voor de 
Europese lijst is voorbehouden aan de 
aktiecentra en aan het partijbestuur. Zij 
kunnen (schriftelijk en ondertekend) tot

10 april as. worden aangemeld bij de 
Kandidatenkommissie Europese lijst, p/a 
partijburo PPR,le Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN Amsterdam.

Ook Polen kent een PPR. Het is daar de 
afkorting van de Poolse Arbeiderspartij 
(de officiële kommunistische partij in het 
land). Deze postzegel werd uitgegeven ter 
gelegenheid van het 40-jarig bestaan van 
die partij. De tekst luidt: de partij die 
vecht voor de bevrijding van volk en 
maatschappij.

Bewilligingsbon
Ja, ik neem een aandeel in de vernieuwde PPR door haar
ƒ 1.000,-/.........................................................................................................................
te lenen op een ermijn van maximaal 6 jaar.
De rente is nihil/3Vi% uit te betalen bij aflossing*.
De lening gaat in op 1 mei 1988/..................................................................................... *
Ik ontvang vóór die datum een schuldbekentenis en zal dan het geld o vermaken.

Datum: ................................................................................................................................

Naam: ............................................ .....................................................................................

Adres: ............................................................................... ..................................................

Postcode: ................................................ Woonplaats: ................................................

Handtekening: ....................................................................................................................

* S.v.p. doorhalen wat NIET van toepassing is.
S.v.p. toezenden aan Penningmeester PPR 
le  Weteringdwarsstraat 4 ,1017 TN Amsterdam.

Neem een aandeel

Woensdag 30 maart is de PPR weer 10 
minuten lang in de lucht via Nederland 2 
vanaf 19.12 uur. Dat zal de laatste televi
sieuitzending op woensdag zijn. Na de 
invoering van het derde televisienet ver
huizen de politieke partijen van woensdag 
naar maandag en van Nederland 2 naar 
Nederland 3.
Het 20-jarig bestaan van de PPR krijgt de 
komende tijd veel aandacht. Op 30 maart 
worden dg stoffige archiefkasten open 
getrokken.
Op radio 5 is de PPR iedere twee weken 
op dinsdag te horen vanaf 18.20 uur. 22 
maart en 5 april is de PPR weer aan de 
beurt.

/ ^ dikaTN
Koiofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 
4, 1017 TN Amsterdam. Redaktie: Mare Broere, Jan 
Dirx (eindredaktie), Bart de Graaft, Luuk Heijlman, Jan 
Huisman, Anneke van 't Huil, Loes Singels. Redaktie- 
sekretariaat: Enny Schmitz, Joke Schweitzer. Vormge
ving: Joep Paulussen, m.m.v. Tim van Ruiten. Foto’s: 
Angelo Goedemondt, Fred Jansz, e.a. Abonnementen: 
Gratis bij lidmaatschap PPR, anders ƒ 26.- per jaar, giro 
1575600, t.n.v. PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant.

Het gaat goed met de PPR-20 aktiviteiten

Op donderdag 25 februari vierde PPR-Nijmegen het 20-jarig bestaan van de 
partij. De festiviteiten werden geopend door ‘het gezicht’ van de PPR in 
Nijmegen Joop de Zeeuw, die als radikaal al 18 jaar onafgebroken lid is van de 
Nijmeegse gemeenteraad. De Zeeuw stak, staande naast het beeld van Mariken 
in het centrum van de stad, vol vuur een betoog af waarin hij de kracht van de
PPR roemde om door te gaan, ook 
Nijmeegse raad noemde z’n partij ,,

Kongres
Almere
Zaterdag 16 april wordt Almere over- 
spoeld door radikalen. Ze zeggen dat het 
eindelijk weer eens een ouderwets 
boeiend kongres gaat worden. Ze zeggen 
dat het in elk geval heel gezellig wordt: a. 
omdat er veel mensen (en dus oude 
bekenden) komen en b. omdat het verga- 
dergedoe afgesloten wordt met een uitge
breide borrel (tussen 5 en 7). Ze zeggen 
dat er al bussen gehuurd worden. Nou, als 
dat geen echte toogdag wordt.

tegen de stroom in. De nestor van de 
al op leeftijd, maar nog jong” .

Bij jou nog niet?? Bel onmiddellijk je 
bestuur of er nog wat van komt. Lekker 
met de bus. Voor de zaal afgezet worden, 
gezellig uitzakken en rozig teruggereden 
worden naar verre oorden.

Het kado
Jullie gaven met gulle hand. Het voorlezen 
van de gelukwensen op de girokaartjes 
maakte een extra partijbestuursvergade- 
ring nodig. Zelden hebben PPR- 
bestuurders zich zo gevleid gevoeld als die 
avond.

ƒ 35.000.-! De verjaarspot is door jullie 
gevuld met ƒ 35.000.-. Een bedrag waarop 
niemand in de feestkommissie (en daar 
zitten een paar optimisten in) had durven 
rekenen.
Dank, dank. En je merkt er wel wat van.

Halen 
politieke 
partijen 2000?
De essaywedstrijd rond dit thema blijkt 
een schot in de roos te zijn. Meer dan 
honderdentien mensen vroegen het wed- 
strijd-reglement al aan. Daaronder overi
gens opvallend weinig PPR-leden. Kom 
op schrijvertjes. Het radikale gedachten
goed is toch niet weggedroogd?
Vraag aan dat reglèment en schrijf, schrijf 
al je woede en kreativiteit van je af in dat 
ene stuk waar we met z’n allen al zo lang 
op zitten te wachten.

Dit kan 
anders
Fotowedstrijd. Ben je al aan het knippen? 
Leuk thema, mooie prijzen en een schat 
aan uitgestalde foto’s straks. Doe mee. 
Formaat 13x18. Inzenden vóór 31 mei. Zie 
voor meer informatie de vorige Radikalen
krant of bel het partijburo.

Het PPR 
orkest
Groot nieuws. Het gelegenheids PPR- 
orkest gaat zeker door. Op dit moment 
gaven 32 muzikanten zich op. Dp samen
stelling (naar instrument): 5 violen, 2 
cello’s, 2 gitaren, 3 trombones, 3 blokflui
ten, 1 mandoline, 1 hobo, 1 klarinet, 4 
dwarsfluiten, 3 engelse hoorns, 2 kontra- 
bassen, 4 saxofoons, 1 slagwerk.
Een prachtige bezetting reeds. Maar er 
kunnen er nog veel meer bij. Niet zo bleu. 
Pak die telefoon.
We hebben Wim de Ru uit Leiden (een 
wijd en zijd bekend staand dirigent) be
reid gevonden om als ,,gast-dirigent” dit 
orkest tot een glanzende uitvoering te 
brengen.
De repetitiedag is definitief vastgesteld op 
zaterdag 4 juni (dat is één week later dan 
eerder was aangegeven). Binnenkort 
krijgt iedere orkest-deelnemer verdere 
informatie thuis.

: /i

PPR-20 feest 
Zutphen
Vrijdag 9 en zaterdag 10 september. Dat 
staat nou toch wel dik in iedere agenda, 
mag ik hopen. Het definitieve programma 
is nog niet helemaal rond, maar we zijn 
wel een heel eind. Het komplete verhaal 
met aanmeldingsbon vind je dus in de 
Radikalenkrant van april. >
Wel is inmiddels vastgelegd dat op vrijdag
avond Hans Liberg een uur komt optre
den.
Politieke redenaars, een salon-orkest, een 
swing-band, Leidseplein jongleurs een vei
ling enz. enz. zullen verder de avond en 
nacht tot een waar spektakel maken. Je 
kunt blijven slapen. We regelen een ont
bijt. Je mag ’s morgens een toren beklim-

taart eten en over het boeiende middag
programma hoor je de volgende keer. 
Dronten ’68 te jong??
Arnhem ’77 gemist???
10-jaar PPR ook al niet meegemaakt????? 
Zorg er dan in elk geval voor dat je later 
tenminste mee kunt praten over Zutphen 
’88 !
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In 1976 had de werkgroep ‘Europa’ van de PPR een 
aantal diskussiedagen over de Europese verkiezingen 
georganiseerd. De belangrijkste konklusies waren dat 
de partij zich negatief diende op te stellen tegenover 
de Europese Gemeenschap, omdat deze uit een 
groep landen bestond die zich baseerde op een 
kapitalistisch groeimodel met alle gevolgen van dien 
voor met name de grondstoffen- en derde wereldpro
blematiek. De komende verkiezingen waren de enige 
veranderingsmogelijkheid om de Gemeenschap in de 
toekomst demokratischer te laten funktioneren. Men 
vond het, gezien het feit dat maar liefst 4% van de 
stemmen nodig was voor een zetel, aan te bevelen 
samen te werken met andere progressieve partijen 
waarbij vooral aan de PvdA werd gedacht.
De kerngroep van 24 september 1977 gaf het partijbe
stuur de opdracht de samenwerkingsmogelijkheden 
met de PvdA te onderzoeken. In gesprekken met de 
PvdA vroeg de PPR om een gemeenschappelijke lijst 
PvdA/PPR, een eigen kandidaat op een verkiesbare 
lijst, een gemeenschappelijk kernprogram op hoofd
punten en een gezamenlijke kampanje. De PvdA 
wilde op geen van de voorstellen ingaan. Slechts een 
eerste opvolgersplaats was er voor de PPR beschik
baar. Duidelijk was dat de PvdA geen samenwer
kingsverband meer met de PPR wilde aangaan. Dat 
maakte de onderhandelingspositie van de PvdA in de 
landelijke politiek naar andere partijen toe alleen 
maar moeilijker.

Beeldvorming
Er bleven voor het partijbestuur nu drie mogelijkhe
den over. De PPR kon afzien van deelname aan de 
verkiezingen, de PPR kon samen met de PSP één lijst 
vormen of de PPR kon zelfstandig meedoen aan de 
Europese Verkiezingen. Niet meedoen was volgens 
het bestuur slechts een theoretische mogelijkheid; al 
was het maar omdat het karakter van de PPR haar 
verplichtte telkens als de mogelijkheid zich voordeed 
een beroep op de kiezer te doen. De diskussie ging 
meer over de vraag of er wel of niet niet de PSP moest 
worden samengewerkt. Uiteindelijk koos het be
stuur, gesteund door de Eerste en Tweede Kamer- 
fraktie, voor zelfstandige deelname.
Dé PPR worstelde nog met de fatale verkiezingsne
derlaag van 1977. Wilde de PPR in de komende 
verkiezingsstrijd voor de Tweede Kamer een rol van 
betekenis spelen dan moest haar elektorale aantrek
kingskracht voor die tijd hersteld zijn. Volgens het 
bestuur kon zelfstandige dpelname aan de Europese 
verkiezingen daarbij een belangrijke rol spelen. Men 
geloofde wel dat het mogelijk zou zijn om met de PSP 
een akkoord te sluiten. Er waren echter tal van 
strategische en inhoudelijke bezwaren. In de beeld
vorming zou de PPR zich van de PvdA, die nog altijd 
als de eerst aangewezen partner gezien werd, verwij
deren. Daarnaast liepen de ideeën die er in beide 
partijen over de Europese politiek waren behoorlijk 
uiteen. Wat voor het bestuur de doorslag gaf was het 
verschil in politieke opstelling. De PPR was een partij 
die in tegenstelling tot de PSP als het maar enigszins 
kon politieke verantwoordelijkheid wilde dragen 
voor het uit te voeren beleid.

Dobber
Op de kerngroep van 26 augustus werd al gauw 
duidelijk dat het bestuursvoorstel niet gedragen werd 
door de gehele partij. Met een verschil van slechts 
één stem werd een motie, die het partijbestuur 
opdroeg toch het gesprek met de PSP aan te gaan, 
verworpen. In de PPRAK deed Rien van Hoeve een 
oproep om te gaan samenwerken met de PSP. Hij 
meende dat de keuze van het bestuur gedaan was uit 
angst om het voortbestaan. De redenering zou zijn 
dat ook bij de Europese verkiezingen de mensen PPR 
moesten kunnen stemmen omdat ze het anders nooit 
meer zouden doen. ,,Het behalen van een zetel wordt

EUROPESE VERKIEZINGEN

LEO JANSEN 
GING NIET NAAR 

STRAATSBURG

Sinds 4 jaar is de PPR vertegenwoordigd in het Europees Parlement via het Groen 
Progressief Akkoord. Dit Akkoord is een samenwerkingsverband van PPR, PSP, 
CPN en het Groen Platform Nederland. Het GPA heeft 2 zetels waarvan er één 
tweeëneenhalf jaar bezet is geweest door PPR-lid Herman Verbeek. Het GPA 
geldt voor samenwerkingsgezinden binnen de PPR als voorbeeld van hoe het ook 
op landelijk nivo zou moeten. In 1979 was de situatie nog totaal anders. De PPR 
deed zelfstandig aan de verkiezingen voor het Europees Parlement mee onder de 
slogan: ‘Leo Jansen moet naar Straatsburg’. Daar waren wel heel wat diskussies 
aan voorafgegaan.

ondergeschikt gemaakt aan een paar maanden rekla- 
me voor postbus 10, Lelystad (het toenmalige posta
dres van de PPR, hve).” Van Hoeve wees er op dat 
mensen willen stemmen op een lijst die kans maakt 
op een zetel en dat het absoluut onzinnig was 
zelfstandig mee te doen.
Het partijbestuur vermoedde dat het op het najaars- 
kongres een zware dobber zou worden om het 
voorstel door het kongres te krijgen. In de vergade
ring van 18 oktober maakte een aantal bestuursleden 
al duidelijk dat zij een motie die als strekking had dat 
er met de PSP zou moeten worden samengewerkt niet 
zouden uitvoeren. Het bestuur besloot dergelijke 
moties sterk te ontraden en dat men zich zou beraden 
als er toch een zou worden aangenomen. 
Voorzitter Herman Verbeek (die zes jaar later zitting 
zou nemen in de huidige GPA-fraktie waarin ook de 
PSP vertegenwoordigd is) had de moeilijke taak het 
kongres te overtuigen. Hij wees het kongres erop dat 
je zelfstandig het meeste stemmen wint. Hij wilde 
niet dat de PPR zich begaf naar de hoek waar de PSP 
zich bevond. Daar was slechts plaats voor één partij. 
De PPR diende zo dicht mogelijk bij de grote 
regeringspartners in de buurt te blijven. Dan zouden 
de kiezers uit het midden de stap naar de PPR eerder 
aan durven. Hij erkende dat er op gemeenteraadsni- 
vo vaak sprake was van een goede samenwerking. 
„Maar mag je dat zomaar tot landelijk beleid 
vertalen? Den Haag en het Binnenhof en het Cats- 
huis zijn niet hetzelfde als uw gemeentehuis.” Op een 
vraag van Cor Dijsting uit Woerden of de geruchten 
dat enkele bestuursleden met hun portefeuille had
den gezwaaid op waarheid berustten, antwoordde 
Verbeek taktisch met een pertinent nee: „Het 
bestuur wil het kongres op geen enkele manier onder 
druk zetten.”

Slippendrager
Er waren vele moties ingediend tegen het partijbe- 
stuursvoorstel. Moties om niet aan de verkiezingen 
deel te nemen kregen onvoldoende steun. Alle 
moties die voor de samenwerking met de PSP pleitten 
werden ten gunste van de motie van de aktiecentra 
Wageningen en Utrecht ingetrokken. Daarin werd 
gesteld dat de programmatische verschillen tussen 
beide partijen over Europa van dien aard waren dat 
een gekombineerd programma mogelijk moest zijn. 
De uitleg van de verkiezingsuitslag in de media zou 
sterker bepaald worden door het al of niet behalen 
van een zetel dan door het al of niet herwinnen van 
een bepaald stemmenpercentage. De voorstanders 
van de motie wezen er op dat de PPR zelfstandig een 
zetel in Straatsburg wel kon vergeten. Het argument 
dat er nu zelfstandig zou worden opgetreden vanwege 
de eigen identiteit was volgens de indieners vreemd 
omdat dat argument geen rol speelde toen er nog met 
de PvdA werd gepraat. De PPR moest nu maar eens 
ophouden de slippendrager van de PvdA te zijn. 
Met 211 stemmen voor en 371 stemmen tegen werd 
de motie Wageningen/Utrecht verworpen. Leo Jan
sen kon kampanje gaan voeren voor zijn zetel in 
Straatsburg. Het zou niet lukken. De grens van 4% 
werd bij lange na niet gehaald. In 1978 hield de PPR 
de deur naar de PvdA nog open. Ondanks het feit dat 
de PydA de PPR met een kluitje het riet had 
ingegooid bleef de partij hopen op nieuwe vormen 
van samenwerking met de grote broer. Samenwer
king met de PSP was daarom uit den boze. Vijf jaar 
later was die hoop allang verloren en kwam het GPA 
tot stand. Niemand minder dan Herman Verbeek 
werd daardoor volksvertegenwoordiger in het Euro
pees Parlement. De .geschiedenis neemt soms een 
rare wending.
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Het spijt me het te m oeten m ededelen .o  
m aar het is over. Begin januari had  ik e e n || 
veelbelovende start, doch naarm ate  degg 
nachtvorst uitbleef, zakte ik w eer terug.® 
Tot het u iterste gekoncentreerd kon ik ^  
uiterlijk nog wel de juiste houding verto-® 
nen. M aar innerlijk, nee. En d aa r m oetij 
het v an d aan  komen. W anneer je het enkelSi 
en  a lleen  op uithoudingsverm ogen m oet^  
doen houdt nog geen paard  het vol. Wiesa 
verzint er dan  ook zoiets, vrolijk links. 1 
Ach, lief partijbestuur. Jullie kw am en met 
die perspektiefvolle vrolijkheid. Noem mij 
in godsnaam  één  steekhoudende reden 
om vrolijk te wezen. En snel g raag , anders 
ben  ik me nog vóór P asen  alw eer achter 
mijn cynism e a a n  het verschuilen en dat 
terwijl ik nog geeneens een  intellektueel 
ben! En kom me niet a a n  met a l die 
feesten. Als er iets is w aar ik op afknap is 
het wel een  feest. W anneer ik jarig ben, 
heb ik altijd  zó'n gezicht, a l hossen de 
feestgangers trap  op trap  af en  hangen  ze 
een  w agonlading slingers op. Ik ben  een 
heel jaa r ouder gew orden en  word steeds
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GEZOND
m inder jarig. En zij m aar zingen!
De PPR b estaa t 20 jaa r en daarom  is er een  
feest. Hoezo? Zijn de belangrijkste doel
stellingen gerealiseerd  in die 20 jaar? Zo 
ja, d an  kun je jezelf opheffen: zo nee, dan  
kun je je afvragen w aar je eigenlijk m ee 
bezig bent. M aar een  reden tot vrolijkheid, 
la a t s taan  tot festiviteiten, kan ik er met 
de beste  wil van de  w ereld niet in  ontdek
ken. Van de vier verheugende voorzitters- 
kand idaten  is er ook alw eer één  afgeval
len,. nog voor ik de kans krijg niet op hem

te stem m en. Leuk hoor. Een andere  treedt 
terug a ls  b a a s  van  de partijkrant. W aar
om eigenlijk? Als-ie reklam e voor zichzelf 
in  de krant ging m aken zouden wij, gewo
ne  leden, dat echt wel doorzien en  dien
overeenkom stig handelen . Kennelijk den
ken ze dat wij d a a r  te stom voor zijn. Leuk 
hoor. M aar ondertussen zit d a a r  wel een  
strom an op zijn p laa ts  die kans ziet die 
naam  m et rode steunkleur vet op de 
voorpagina af te drukken, terwijl de ande
re kand idaten  zich met van  die piepkleine

zw arte lettertjes m oeten behelpen. Leuk 
hoor.
,,Nou, nou, jij bent behoorlijk depri!" hoor 
ik jullie m eelevend en  eigentijds a ls  jullie 
zijn; a l roepen. ..Zou je n iet eens een 
terapeut in de arm  nem en?" Niet nodig, 
lieve PPR-mensen, niet nodig. Ik las laa ts t 
het bericht dat mij e r w eer helem aal 
bovenop heeft geholpen. W anneer alle  
partijen  een  rapport over hun opstelling in 
de jaren  '90 uitbrengen, kan de PPR n a 
tuurlijk niet achterblijven. M aar bij ons 
g aa t dat anders dan  bij anderen . Wij la ten  
een lid een  diskette volm aken en  brengen 
het zonder verdere diskussie n aa r een  
uitgeverij. D aarna komt het werkje overal 
in het land  bij de erkende boekhandel. 
Dat is nog eens de gezonde Hollandse 
handelsgeest! De w instm arge is zelfs zo 
ruim  dat PPR-kongresgangers korting 
kunnen krijgen. Kan je begrijpen hoe die 
andere  vaderlanders het vel over de oren 
geh aa ld  wordt. Bravo, h ier word ik tot op 
het bot vrolijk van! M aar of het ook vrolijk 
links is? Ach. w at kan  het ook schelen.



DE KANDIDAAT- VOORZITTERS OVER DE TOEKOMST VAN DE PARTIJ

’T KAN NIET JONG GENOEG ZIJN 
IN DE PPR, LIJKT HET WEL

Klaas-Wybo van der Hoek: „Het kongres moet mij 
tot voorzitter kiezen, omdat het dan kiest voor het 
afmaken van de verbouwingsklus van de PPR. We 
hebben het gebouw intern op orde gesteld, de 
buitenkant is nu aan de beurt. Prioriteit daarbij heeft 
het op een kwalitatief hoger peil brengen van de 
inhoudelijke produktie, er moet meer nagedacht 
worden in de partij. We moeten meer in gesprek 
komen met de kiezer. En als je mij kiest, kies je voor 
de verjonging. Het gaat om strategische verjonging in 
de Nederlandse kuituur.”
Bram van Ojik: „Het kongres moet mij kiezen, 
omdat we op een andere manier aan politiek moeten 
gaan doen. Je moet je als partij met veel minder 
dingen gaan bezig houden. Dat wat je dan wel doet 
moet inhoudelijk meer diepgang krijgen, want alleen 
dan kun je een rol spelen in een aantal wezenlijke 
debatten, waaraan de PPR nu niet mee doet. Op die 
weinige punten waar je je intensief mee bezig houdt 
dien je verbindingen aan te gaan met groepen die 
daar ook mee bezig zijn. Daarnaast moet de partij 
expliciter een lange-termijn visie ontwikkelen: waar 
wil je met de samenleving heen. Als voorzitter kan ik 
aan zo’n ontwikkeling een belangrijke bijdrage leve
ren."

Aan het eind van het gesprek geven de twee 
kandidaten voor het voorzitterschap van de partij 
deze bondige samenvattingen van het waarom voor 
de één of de ander kiezen. Het was een gesprek 
tussen twee mensen die er van overtuigd zijn de ‘klus’ 
aan te kunnen. Twee kandidaten met opmerkelijke 
overeenkomsten, maar ook heel duidelijke verschil
len. De Kommissie Samenstelling Partijbestuur 
schreef al dat de kwaliteiten van Van der Hoek ‘een 
welkome aanvulling vormen' op de kwaliteiten van 
Van Ojik.
Het advies van die kommissie kenmerkte zich door 
een volkomen ontbreken van een politieke beoorde
ling van de kandidaten, welke visie hebben ze op de 
politiek, de PPR en de samenleving. Zeker bij het 
kiezen van een voorzitter zijn dat niet oninteressante 
vragen. Daarom die vragen maar voorgelegd aan Van 
der Hoek en Van Ojik, naast de vraag: wie zijn zij? 
Maar eerst de aktualiteit!

Lijsttrekker
Op 1 maart -de dag dat de PPR op het Binnenhof 
haar 20-jarig bestaan vierde- hield Bas de Gaay 
Fortman voor de kamera’s van Den Haag Vandaag 
een pleidooi voor een verjonging van de Tweede

De race naar het voorzitterschap van de PPR begon dit jaar met vier kandidaten. 
Twee haakten voortijdig af, de overblijvers waren bereid ter aanvulling op het 
advies van de Kommissie Samenstelling Partijbestuur met elkaar in gesprek te 
gaan. Klaas-Wybo van der Hoek en Bram van Ojik ontmoeten elkaar in een 
zaaltje naast het Amersfoortse station op de enige middag waarop beider agenda 
dat voor 16 april toelaat. Het appelgebak, dat in het etablissement geserveerd 
wordt, krijgt een kleine voldoende van Van der Hoek, die geldt als een specialist 
op dat gebied. Van Ojik probeert tijdens het gesprek -als voorbereiding op de 
partij bestuursvergaderingen- niet te roken. Een gesprek tussen twee PPR-leden 
die beiden als groot pluspunt hebben dat ze een goed gevoel voor humor koppelen 
aan een gezond relativisme.

Klaas-Wybo van der Hoek: Ik voel me geamputeerd door het rapport van de Kommissie.
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Kamerfraktie. Daarover waren nogal wat mensen 
weer eens kwaad op De Gaay Fortman. Zowel het 
tijdstip zou niet deugen als een pleidooi voor een 
andere lijsttrekker zou sowieso niet mogen. Waren 
de voorzitterskandidaten ook boos?

Van der Hoek: „Het was niet verstandig van Bas dat 
hij op dat moment de diskussie opende over het 
lijsttrekkerschap. Dat was bepaald niet prettig voor 
het partijbestuur. Mijn mening is: je moet in de 
opleidingssfeer iets doen aan de kandidaatstelling 
voor de Tweede Kamer. We moeten nu een aantal 
mensen aanwijzen, die opgeleid kunnen worden tot 
goede kamerkandidaten. Tot nu toe stelde de partij 
zich altijd afwachtend op, men zag wel wat er aan 
kandidaten boven zou komen drijven. Je moet echter 
niet alleen daarop vertrouwen, maar aktief worden 
om goede kandidaten te krijgen. Het kongres zou 
zo’n voorlopige groslijst kunnen opstellen. In een 
later stadium -na de scholing- kan het kongres dan 
een definitieve lijst maken.
„Ik denk wel dat de partij zich de vraag moet stellen 
of er een verjonging van de Kamerfraktie moet plaats 
vinden, want ik ben van mening dat er een verjonging 
van de hele partij moet plaats vinden met een 
duidelijke kwalitatieve toets.”

Van Ojik: „Het doel van verjonging spreekt mij niet 
zo aan. Als de vraag is moet er speciaal verjonging 
plaats vinden, dan zeg ik nee. Verjonging is voor mij 
namelijk niet synoniem met verbetering. Ik ben wel 
enthousiast over het idee dat Klaas-Wybo nu op tafel 
legt om te gaan werken met een groslijst van mensen 
waar je mee aan de slag gaat om te komen tot goede 
kandidaten voor de Kamer. De zittende Tweede 
Kamerfraktie neemt daarin, wat mij betreft, de zelfde 
positie in als de andere mensen op die lijst. Ik vind 
dan ook niet dat de diskussie over de huidige fraktie 
niet gevoerd mag worden. Het is ook niet verkeerd 
dat Bas op dit moment de samenstelling van de 
nieuwe Kamerfraktie aan de orde stelt, want dat kun 
je niet vroeg genoeg doen. Maar ik vind het wel 
verkeerd dat het aksent komt te liggen op ‘er moeten 
nieuwe jonge mensen op de lijst komen’, zonder dat 
dat verder is ingevuld. Dan blijkt dat Bas er nog niet 
verder over heeft nagedacht en dan praat hij voor zijn 
beurt. Hij roept een kreet die te maken heeft met het 
willen bereiken van een bepaald segment van de 
markt en wel de jonge kiezers. Die manier van aan 
politiek doen spreekt mij niet aan.”

Van der Hoek: „Als zittend partij bestuurslid vind ik 
dat Bas op dat moment niet die diskussie hoort aan te 
zwengelen, zo ga je niet met je Kamerfraktie om. 
Maar verjonging blijft voor mij één van de kwaliteits
eisen.”

Gymnasium
De Kommissie Samenstelling Partijbestuur beschreef 
Van der Hoek als ‘weldoordacht en niet forcerend’ en 
Van Ojik als ‘inspirerend en gedreven’. In dit gesprek 
blijken deze omschrijvingen duidelijk van toepassing: 
Van der Hoek formuleert zeer omstandig, rustig en 
docerend; Van Ojik praat snel, af en toe vol vuur en 
betogend. Twee kandidaten die verschillen, maar 
beiden zijn wel gevormd op het gymnasium.

Van der Hoek: „In 1946 zijn mijn ouders naar 
Indonesië gegaan en daar zijn ze zo’n zestien jaar 
gebleven. Mijn vader was theoloog en werkte voor de 
kerk. Ik ben in Indonesië geboren en heb daar een 
jaar of zeven gewoond. Die periode heeft heel veel 
indruk op mij gemaakt en dat geldt voor zowel de 
Indonesische kuituur als de situatie waarin wij daar 
leefden. Wij woonden bijvoorbeeld in een heel groot 
huis met een stoet bedienden, terwijl naast ons huis 
een brandgang was waarin zeven families woonden. 
Indonesië is één van de mooiste landen ter wereld en 
ik vind het een zeer inspirerend land, vooral in zaken 
die ik hier -afgezien van de warmte- mis. Ik bedoel 
dan zaken die liggen in de sfeer van de ‘stille kracht’. 
„Na terugkomst in Nederland werd mijn vader 
gewoon predikant en dat betekent meestal regelmatig

Zie verder pagina 3.
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Lokaal en Internationaal
LENI, Lokaal en Internationaal, steun
punt van de PSP en de PPR voor radikaal- 
linkse gemeentepolitiek op mondiaal ter
rein zal deze maand van de X min Y- 
beweging een subsidie krijgen van ƒ 2000.- 
als bijdrage voor de startaktiviteiten.
De X-Y beweging is een progressieve 
onafhankelijke fondsorganisatie. De deel- 
nemers/sters staan een deel van hun inko
men af. De organisatie stelt het geld ter 
beschikking aan groepen en bewegingen in 
Derde Wereldlanden en in ‘rijke’ landen, 
die gericht zijn op maatschappelijke ver
anderingen in politieke sociale, ekonomi- 
sche en kulturele zin. Rechtvaardigheid, 
zelfbeschikking en emancipatie zijn daar
bij voor X-Y sleutelbegrippen.

De overwegingen die bij de toekenning 
van subsidie aan LENI een rol hebben 
gespeeld zijn:
- de aandacht voor migranten in de ge
meentepolitiek;
- de samenwerking met migrantenorgani
saties;
- de verbinding die de werkgroep legt met 
betrekking tot de positie van de migranten 
hier en de sociaal-politieke en ekonomi- 
sche strukturen in Nederland en het land: 
van oorsprong;
- de werkgroep opereert (nog in beperkte 
mate) landelijk en maakt gebruik van de 
infrastruktuur van PPR, PSP en CPN. 
Adres X-Y: Noordermarkt 26, 1015 MZ 
Amsterdam, postgiro 609060.

Studieweekend
Op vrijdag 29 april en zaterdag 30 april 
organiseert de SRV samen met de basisbe
weging Nederland een weekend onder de 
titel Wat bezielt je nu eigenlijk?.
Het weekend wordt gehouden in Vor
mingscentrum ’t Dackhues te Huissen (bij 
Arnhem). Tijd: vrijdagavond 19.00 uur - 
zaterdag 16.00 uur. Op vrijdagavond zal

Herman Wiersinga een inleiding houden 
over het thema. Zaterdag zal aan de hand 
van teksten van Alan Boesak ‘De radikale 
vraag’ met elkaar in gesprek gegaan wor
den.

Meer informatie en opgave bij: Marie-José 
Burger, 020-247570.
! ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ m  ■

Naam:............................................................................ .........................................
Adres:......................................................................................................................
Postkode en woonplaats:.........................................................................................
Telefoon: .................................................................................................................

Geeft zich op voor het weekend PPR-BBN op 29 en 30 april 1988. 
Opsturen naar PPR/SRV, le Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amsterdam.

Emancipatieprojekt
In januari 1988 is het nieuwe emancipatie
projekt gestart. Het beoogt de participatie 
van vrouwen in de gemeenteraad te ver
groten. Dat betekent dat bij de verkiezin
gen in 1990 meer vrouwen in de gemeente
raad zitting zouden moeten nemen.
De aktiecentra, die op het terrein van de 
gemeentepolitiek aktiëf zijn, kunnen bij 
dat streven een belangrijke rol vervullen.
Daarom worden ze verzocht om kenbaar 
te maken of ze voor het emancipatiepro-

0 Graag meer informatie over het emancipatieprojekt opsturen 
0 Ons aktiecentrum is bereid om medewerking aan het projekt te verlenen 

Onze medewerking kan bestaan uit:
0 het schenken van aandacht voor het projekt op een ledenvergadering 
0 het organiseren van een diskussie over de positie van vrouwen in de 

gemeenteraad
0 het meewerken aan het opzetten van een studiedag of een kursus 
0 anders, nl_________________________________________________

Naam aktiecentrum:__________________________________________

Adres______________________________________________________

Telefoon____________________________________________________

Naam kontaktpersoon_________________________________________

Telefoon-------------------------------------------------------------------------------

jekt belangstelling hebben. In dat geval 
vragen wij de afdelingsbesturen om de 
onderstaande bon in te vullen en op te 
sturen naar Partijburo PPR, t.a.v. Ella 
Bartowska, le Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN Amsterdam.

Dit verzoek heeft geen betrekking op die 
aktiecentra, die door middel van de ën- 
quete van het partijbestuur op deze vraag 
al eerder antwoord hebben gegeven.

Gefeliciteerd, PPR
De PPR bestaat nu 20 jaar. Bijna volwas
sen. Eén van de jongsten in de politiek. 
Fris en vrolijk. Kritisch en vasthoudend.

Zo’n klub gun je toch een mooi kado. ‘200 
nieuwe leden’ staat er op de verlanglijst. 
Je kent ze wel: mensen die al jaren PPR 
stemmen, maar nog geen lid zijn. Ze 
hebben een duwtje in de rug nodig. Jij 
kunt ze die geven.

Geef zo de PPR een kado en je ontvangt 
een vrijkaart voor het jubileumfeest in 
september of het binnenkort in te boek
handel verkrijgbare boek ‘Vreemd gaan in 
gedachten’ van de PPR-studiestichting.

Politieke Partij Radikalen 
le Weteringdwarsstraat 4 
1017 TN Amsterdam 
020-247570

Noteer mij als lid van de PPR
Naam: ..........................................................................................................

Adres: ..........................................................................................................

Postkode: ................................................ Woonplaats: .........................

Handtekening: .................................................... .............................. .......

Ik ben opgegeven door

Postkode:

Hij/zij ontvangt graag: \   ̂S

o een vrijkaart voor het PPR-feest in september 
o „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)

Programma 
J ubileumkongr es 
Almere
Zaterdag 16 april 1988 vindt in De Metropole in Almere het jubileumkongres 
van de 20-jarige PPR plaats. De hele partij moet worden opgetrommeld om hier 
een massale en bovenal gezellige partijbijeenkomst van te maken. Het 20-jarig 
jubileum, de verkiezing van het partijbestuur nieuwe stijl en de landbouw staan 
centraal. Na afloop gaan we nog even door met een receptie in PPR-stijl. Vanuit 
de verder afgelegen provincies zullen bussen worden georganiseerd om de 
reiskosten en reistijd voor de kongresgangers te drukken.
Het programma ziet er als volgt uit:
09.30 uur Zaal open 
10.15 uur Opening
10.40 uur Toespraak Janneke van der 
Plaat, scheidend partijvoorzitter 
11.00 uur Verkiezing nieuwe partijvoorzit
ter
11.20 uur Toespraak Ria Beckers
11.40 uur Verkiezing overige partijbe- 
stuursleden
12.35 uur Pauze

13.35 uur Uitslagen en stemmingen 
13.45 uur Het Groene Bondgenootschap 
Inleiding door het partijbestuur; inleiding 
door mevrouw Wangari Maathai uit Nai
robi, Kenya*.
Voorafgaande aan de behandeling van 
Het Groene Bondgenootschap zullen ver
tegenwoordigers van het Ministerie van 
Landbouw en Visserij, de landbouworga
nisaties, de voedselindustrie en een deel
nemer vanuit de Ronde Tafelkonferentie 
Landbouw en de PPR ieder vanuit zijn 
eigen positie en visie reageren op de 
stellingname in het kongresstuk. Met na
me zal het gaan over de gevolgen van 
enkele aspekten van het Europese land
bouwbeleid op de landbouw in de Derde 
Wereld. Deelnemers voor zover bekend:
Herman Verbeek, fraktie Groen Progres
sief Akkoord (Europees parlement); een 
deelnemer Ronde Tafel Konferentie 
Landbouw en een vertegenwoordiger van 
het Ministerie van Landbouw en van de 
boerenstandsorganisatie (onderhandelin- 
gen zijn hierover nog gaande).

. j u b i l e u m c o n g r e s

Het forum staat onder leiding van Legien 
Kromkamp, presentatrice van het NCRV- 
radio programma Boer en Tuinder. Zij zal 
geassisteerd worden door een tweede 
journalist.
Behandeling richtinggevende uitspraken. 
15.55 uur Diverse moties 
16.05 uur Laatste uitslagen 
16.10 uur Toespraak nieuwe partijvoorzit
ter
16.20 uur Sluiting en aansluitend receptie. 
Henry Faas houdt een feestrede tijdens de 
receptie. Een salonorkestje zal voor verle
vendiging zorgen.

*Wangari Maathai, één van de meest 
spraakmakende vrouwen in Afrika, zal het 
kongres toespreken over de rol van de 
vrouwen in de landbouw in de Derde 
Wereldlanden. Van 1977 tot 1987 zat zij in 
het bestuur van de overkoepelende vrou
wenorganisatie National Council of Wo- 
men of Kenya (NCWK). Vanaf 1980 als 
voorzitter, (gvb)

De PPR is de komende tijd alleen op de 
radio te beluisteren. De eerstvolgende 
uitzendingen staan gepland op: dinsdag j  
april en dinsdag 19 april, Radio 5 van 
18.20 uur - 18.30 uur.

A A N G EB O D EN
I I  MI 1  „ I  N I H  1 l i l  I I I I  I I I I I I M 11 11|

De PPR-Tweede Kamerfraktie vraagt 
voor spoedige indiensttreding 

medewerk(st)er
Zij/hij zal nauw worden betrokken bij de 
voorbereiding van het beleid op één van 
de volgende gebieden:
9 volksgezondheid, welzijn, justitie, bin
nenlandse zaken;
9  milieubeheer, verkeer, volkshuisves
ting.
In overleg kan tot een definitieve invulling 
van het takenpakket worden gekomen. 
Aanstelling geschiedt voor ten minst drie 
dagen per week.
Op aanvraag wordt verdere informatie 
over de funktie toegezonden.
Vrouwen wordt nadrukkelijk gevraagd 
te solliciteren.
Sollicitaties voor 11 april a.s. zenden aan: 
PPR-fraktie Tweede Kamer, Binnenhof la, 
2513 AA Den Haag, tel. 070-183030/070- 
182211.

Landbouw
Beraad
Op 22 maart is in Den Haag met de 
publikatie van een Oproep voor een 
Andere Landbouwpolitiek het Kri
tisch Landbouw Beraad van start ge
gaan.
Bij het Beraad zijn 15 organisaties aange
sloten. Het betreffen organisaties van 
kritische boeren en boerinnen, kerkelijke 
organisaties en Derde Wereld organisa
ties. Gezamenlijk werkten zij een half jaar 
aan de oproep voor een andere landbouw
politiek. De oproep, waaraan vanuit de 
PPR Miny Wolterink, Tim Verhoef en 
Herman Verbeek meewerkten, is inmid
dels aan 150 organisaties gestuurd met het 
verzoek om ondersteuning. De Oproep is 
te bestellen bij:
Kritisch Landbouw Beraad, Postbus 256, 
7440 AG  Nijverdal.

/ ^ dikaWN
Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
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weg met
in aktie 

vo o r
Steun het verzet

het verzet 
in Namibië 
en Zuid-Afrika.
Organisaties variërend van vakbonden tot jongeren-,en vrouwenorganisaties in Zuid-Afrika 
en Namibië werken aan de bevrijding van deze landen. De Zuidafrikaanse organisaties laten zich 
daarbij inspireren door het Handvest van de Vrijheid. Zij streven naar een Zuid-Afrika 'dat behoort aan
iedereen die er woont, zwart en blank'.
Ondanks de dagelijkse bedreiging van de Zuidafrikaanse regering, vormen deze organisaties een belangrijk 
onderdeel van de strijd tegen apartheid.
Het Komitee Zuidelijk Afrika steunt in Zuid-Afrika projekten van de grote vakbondsfederatie COSATU en van bij het 
UDF aangesloten organisaties. In Namibië wordt ondermeer de vakbond NUNW gesteund.

G iro  2 6 6 5 5 , t.n.v. Bevrijdingsfonds Zuidelijk Afrika, K Z A , Am sterdam .
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Vervolg van pagina 1.
verhuizen. Zo verhuisden we halverwege mijn gym- 
nasiumperiode van Almelo naar Zwolle. De scholen 
in die twee plaatsen bleken helemaal niet op elkaar 
aan te sluiten, maar ik wilde zeker niet blijven zitten 
en dus heb ik keihard gewerkt om die breuk tussen 
die twee scholen te overbruggen. Ik kan wel zeggen 
dat ik het harde werken toen geleerd heb. Na het 
gymnasium ben ik Nederlands gaan studeren in 
Groningen en heb dat netjes gedaan tot en met het 
kandidaats. Op dat moment vond ik dat ik eigenlijk 
toch ook een vak moest leren, want Nederlands is 
niet echt een vak, het is meer een algemene ontwik
keling op hoog nivo. Ik ben toen naar de Middelbare 
Landbouwschool gegaan, met in mijn achterhoofd 
het idee: dat kan goed van pas komen als ik nog eens 
terug wil naar Indonesië of een ander ontwikkelings
land.
,,In die tijd -we praten dan over eind jaren zeventig- 
ben ik begonnen met free-lance journalistiek werk 
voor met name Hervormd Nederland. Later kwam 
daar voorlichtingswerk bij in een organisatie van 
jonge boeren. Dat leidde weer tot het les geven in 
voorlichtingskunde op een HBO-opleiding in Gronin
gen, waar ik nu sinds een jaar of twee in het 
management-team zit. En verder heb ik in ’76/’77 
rondgezworven door de VS en Latijns-Amerika. De 
rode draad in mijn aktiviteiten is: het bezig zijn met 
informatie en het motiveren van mensen.”

Van Ojik: „Ik ben niet in Indonesië geboren, maar 
heb wel net een reis naar dat land geboekt voor deze 
zomer. Ik kom uit een traditionele rode familie waar 
de VARA-gids gelezen werd, men lid was van de 
Industriebond-NVV en stemde op de PvdA. Er werd 
bij ons thuis veel aan politiek gedaan. Zover mijn 
herinneringen terug gaan werd er altijd ’s avonds 
onder het eten naar het nieuws geluisterd en moest je 
dus stil zijn. Het VARA-radiokommentaar vertelde 
hoe de wereld in elkaar zat en hoe het moest. Het 
AVRO-radiokornmentaar van Hilterman op zondag 
vertelde hoe de wereld niet in elkaar zat en hoe het 
niet moest. Alles was dus heel overzichtelijk. 
„Mijn vader was een ongeschoold arbeider die 
zichzelf in de loop der jaren heeft opgewerkt. 
Bijzonder in dat arbeidersmilieu was dat ik in de 
gelegenheid werd gesteld en gestimuleerd werd om 
wat meer aan opleiding te doen. Ik moest de kansen 
krijgen die mijn ouders vroeger niet gehad hadden. 
Ik herinner me dat kennissen van mijn ouders het 
echt belachelijk vonden dat ik naar het gymnasium 
mocht en vonden dat ik toch beter gewoon kon gaan 
werken.
„Aan het eind van die schooltijd raakte ik in mijn 
woonplaats Veenendaal betrokken bij de Derde 
Wereldwinkel. Dat werd heel bepalend voor de 
keuze van mijn studie na het gymnasium. Die keuze 
viel namelijk op ekonomie met als specialisatie 
ekonomie van de ontwikkelingslanden. In die Derde 
Wereldwinkel verkochten we het boekje Bommen 
Voor Brood, een uitgave van de PPR-Studiestichting. 
Dat boekje was voor mij een soort eye-opener, want 
daarin werd heel duidelijk het verband uitgelegd 
tussen zaken als onderontwikkeling, bewapening en 
overproduktie. Dat bepaalde voor mij de keuze voor 
de PPR.
„Tijdens mijn studietijd was ik aktief betrokken bij 
Amnesty International, waar ik een jaar of zes het 
Zuidelijk-Afrikawerk koördineerde. Na mijn studie 
ben ik -eerst als dienstweigeraar- gaan werken bij de 
NlO-vereniging (Nieuwe Internationale Orde, een 
Derde Wereld-aktiegroep, jd). In die tijd begon ik 
ook met schrijven, met name over Derde Wereld- 
onderwerpen. In 1982 kwam ik in dienst van de 
PPR-Studiestichting waar ik me vooral heb bezig 
gehouden met sociaal-ekonomische onderwerpen. 
Daar heb ik na twee jaar voor een jaar onbetaald 
verlof genomen om een tijd door Midden-Amerika te 
kunnen trekken. Sinds een jaar of drie werk ik nu al 
weer voor de Radikalenkrant als eindredakteur. 
Daarnaast doe ik veel free-lance journalistiek werk 
voor de radio en voor een breed skala aan bladen.”

Politieker
Het is voor het eerst in de recente geschiedenis van de 
partij dat er een zo duidelijk advies ligt voor het 
kiezen van partijbestuursleden. De meningen over 
een dergelijk advies zijn verdeeld: enerzijds lijkt de 
kans op een kwalitatief goed samenwerkend partijbe
stuur erdoor vergroot te kunnen worden, anderzijds 
wordt het voor het kongres moeilijker per funktie een 
eigen afweging te maken omdat de kommissie een 
team presenteert. Hoe denken de kandidaten er zelf 
over?

Van der Hoek: „Ik was een van de weinigen in het 
partijbestuur die zich verzet heeft tegen het instellen 
van een kommissie met zulke vergaande bevoegdhe
den. En dan bedoel ik de bevoegdheden om kandida
ten een bepaalde plaats in een team toe te kennen. Ik 
ben er wel een groot voorstander van dat de 
kommissie een scherpe beoordeling geeft van de 
kwaliteiten van de kandidaten, maar een dergelijk 
oordeel hoeft niet gekoppeld te worden aan het 
plaatsen van een kandidaat op een bepaalde bestuurs
zetel. Ik kan me goed voorstellen dat de kommissie 
met tweetallen was gekomen voor elke funktie en het 
aan het kongres was overgelaten daaruit een team 
samen te stellen. De positie van het kongres -als 
hoogste orgaan van de partij- zou daarmee ook beter 
gediend zijn geweest.”

Van Ojik: „Ik heb er niet zo veel moeite mee. Ik kan 
me goed voorstellen dat een kommissie een team 
voorstelt, maar dat moet dan wel zeer goed beargu
menteerd worden. Hoe duidelijker namelijk die

motivatie, hoe makkelijker het voor een kongres is 
op grond van inhoudelijke en kwaliteitskriteria daar 
tegen in te gaan. Een advies van een kommissie met 
een zeer explicitiete motivatie zou het kongres 
moeten prikkelen tot een inhoudelijk goed debat 
over wat voor een soort partijbestuur er moet komen. 
Voor mij had het advies dan ook bepaald politieker 
mogen zijn in de zin van: wat willen de kandidaten 
met de partij aan de komende tijd?”

Schouders
Als die vraag dan toch op tafel ligt, dan moet er ook 
maar onmiddellijk een antwoord komen.

Van Ojik: „De PPR heeft met de Heroverwegings- 
operatie een stevig fundament gelegd, organisato
risch loopt het nu beter in de partij. Wat nu vooral 
nog moet gebeuren is een inhoudelijke heroriëntatie. 
Op dat punt komt ook onmiddellijk prioriteitstelling 
om de hoek kijken: de PPR moet zich bewust worden 
van haar zeer beperkte mogelijkheden, ook naar 
buiten toe. Dat betekent voor mij dat je moet zeggen: 
kijk er zijn een paar onderwerpen waar de PPR zich 
mee bezig houdt en er zijn een paar manieren waarop 
we ons daarmee bezig houden. Nu geldt voor zowel 
het partijbestuur als de Tweede Kamerfraktie dat 
men de hele wereld op zijn schouders wil nemen. Als 
een volwaardige politieke partij in de traditionele zin 
wil men alles dekken. Kijk naar het verkiezingspro
gramma, dat is daar een voorbeeld van. Een ander 
voorbeeld ligt in allerlei standpuntbepalingen die de 
partij doet over zaken waarop echt niemand zit te 
wachten. Waar de PPR zich sterk in kan maken de 
komende jaren is te kijken: waar ligt onze inhoudelij
ke kracht. En dat hoeven wat mij betreft niet 
allemaal nieuwe ideeën te zijn. Integendeel ik vind 
dat de PPR een aantal oude ideeën heeft, die het zeer 
waard zijn afgestoft te worden en aktueel te worden 
gemaakt aan de hand van recente ontwikkelingen. Je

moet je dus inhoudelijk beperken en een vorm 
vinden die daarbij aansluit. Zo’n vorm vind ik dan de 
recent opgerichte werkplaats basisinkomen, waarin 
politieke partijen, vakbonden en andere organisaties 
samenwerken.”

Van der Hoek: „Een dergelijke sterke prioriteiten
stelling zie ik niet zitten. Natuurlijk kun je niet aan 
alles evenveel aandacht schenken, maar ik vind wel 
dat je als volwassen politieke partij met veel bezig 
moet zijn. Groepen in de samenleving vragen dat ook 
van je. Voor mij ligt de beperking dan ook niet in de 
onderwerpen die je moet aanpakken, maar in de

groepen die je wil aanspreken.
„De PPR zal zich moeten gaan richten op de 
jongeren tussen de 16 en 30 jaar. Ik vind het van 
eminent belang dat je als PPR de aansluiting zoekt 
met die jongeren, want daar zit de vernieuwing van 
de samenleving, daar zit de kreativiteit en daar zit 
ook kultureel-strategisch het belangrijkste wat er gaat 
gebeuren de komende 20 jaar in de Nederlandse 
samenleving. De PPR dreigt te vergrijzen, daarop 
moet je een antwoord hebben. Daarvoor is nodig dat 
je in je stijl de juiste toon en het juiste gezicht laat 
zien. Dat zou ik willen uitdrukken als bewogen 
zakelijkheid. Zorg dat je ‘apparaten’ goed in elkaar 
zitten, zet de eis van kwaliteit en efficiëntie boven
aan, maar vergeet niet de bewogenheid waarom je 
het allemaal doet.”

Van Ojik: „Je hoort dat natuurlijk veel de laatste 
tijd: de jongeren. Net hadden we het al over de 
uitspraken van Bas hierover. Het kan niet jong 
genoeg zijn in de PPR, lijkt het wel. Ik heb daar nooit 
aan meegedaan. Ik vind dat er in de jongerenkuituur 
-zoals in alle andere kuituren- dingen zitten waar je je 
bij kunt aansluiten, maar er zijn ook zaken waartegen 
je je heftig moet verzetten. Overigens bestaat de

jongerenkuituur natuurlijk niet. Er zijn tegenwoordig 
zulke tegenstrijdige ontwikkelingen te zien binnen 
één groep, en zelfs vaak binnen één persoon. Dat 
maakt het allemaal veel ingewikkelder en je kunt dan 
ook niet zeggen: wij mikken op de jongeren. Ik vind 
dat een partij, zoals ik al eerder zei, op een beperkt 
aantal punten goed uitgewerkte standpunten moet 
presenteren en daarop werf je dan kiezers en leden. 
Daarbij richt je je niet op bepaalde groepen, zoals 
een fabrikant die een gat in de markt zoekt, maar 
werf je op de standpunten die je inneemt. Aan die 
standpunten moet je je prestige ontlenen.”

Van der Hoek: „Ik vind dat je meer in gesprek moet 
met de kiezer, daarbij moet je je niet al te zeer laten 
leiden door je eigen prioriteiten. Je moet als partij 
ook steeds standpunten innemen over zaken waar je 
niet mee bezig bent.”

Van Ojik: „Dat is vaak zo vrijblijvend: een verkla
ring aannemen, of je naam onder een advertentie 
zetten. Maar dan wordt er niet thuis gegeven als het 
er echt op aankomt. Dan ben je te klein, of je zit in de 
oppositie, of je bent gebonden aan het regeerak
koord. Dat bezorgt de politiek een slechte naam. 
Bemoei je niet overal mee, ken je beperkingen en 
doe alleen dat wat je ook waar kunt maken.”

Geamputeerd
Een duidelijk verschil in visie op de toekomst van de 
PPR en een duidelijk verschil in kwaliteiten. Over die 
kwaliteiten rapporteerde de Kommissie Samenstel
ling Partijbestuur. Hoe denken de kandidaten over 
het oordeel dat de kommissie over hen velde?

Van der Hoek: „Door het rapport van de Kommissie 
voel ik me geamputeerd. Ik ben geen pure zakelijke 
manager, ook bij mij speelt bevlogenheid een grote 
rol. Ik wil ook niet verhelen dat de funktie waarvoor 
ik door de Kommissie geadviseerd wordt niet mijn 
grootste ambitie is. Ik was op de eerste plaats in voor 
het voorzitterschap, op de tweede plaats ging mijn 
voorkeur uit naar de kombinatie scholing & vorming 
plus vice-voorzitter en pas op de laatste plaats stond 
bij mij inhoudelijk werk op de lijst. En dat laatste is 
het dus geworden in het advies.”

Van Ojik: „Ik vind het jammer dat er geen inhoude
lijke beoordeling van de kandidaten heeft plaats 
gevonden, want ik denk dat er grote verschillen zitten 
tussen Klaas-Wybo en mij, als het gaat om de vraag 
met welke soort inhoudelijke produkten de partij 
naar buiten moet komen. Eerder in dit gesprek werd 
dat trouwens ook al duidelijk. Overigens denk ik niet 
dat je kunt zeggen dat ik bevlogener ben. dan 
Klaas-Wybo, zoals de Kommissie doet. Een verschil 
in stijl en presentatie zegt op zich niets over de 
motivatie die achter je werk zit. De Kommissie 
konkludeert terecht dat mijn managerskwaliteiten 
minder zijn dan die van Klaas-Wybo. Daarom ben ik 
ook zo blij met de nieuwe organisatiestruktuur van 
het partij-apparaat, waar ik in het volste vertrouwen 
nu op terug kan vallen.” . , w  niDy

Bram van Ojik: Het advies van de Kommissie had politieker mogen zijn.

OPVANG VREEMDELINGEN IN GEVANGENIS

ASIELZOEKERS BEHANDELD 
ALS MISDADIGERS

De ‘Krententuin’, de voormalige gevangenis in Hoorn, zal binnenkort worden 
heropend voor de inbewaringstelling van uitgeprocedeerde asielzoekers en andere 
illegale vreemdelingen. Zaterdag 19 maart jl. protesteerde een groot aantal 
mensen tegen dit voornemen van de staatssekretaris van Justitie. De aktiegroep 
‘Recht voor Vluchtelingen’, die het initiatief nam voor de demonstratie, noemt het 
schokkend dat asielzoekers als misdadigers worden behandeld. ,,Het gaat om een 
gekwetste en kwetsbare groep, die vaak in eigen land onderdrukt en vervolgd 
wordt.”

De aktiegroep maakt zich ernstig bezorgd over het 
huidige vluchtelingenbeleid. Met name sinds de 
invoering van de Regeling Opvang Asielzoekers 
(ROA), in november vorig jaar, bestaat de indruk 
dat de situatie voor asielzoekers is verslechterd. De 
nieuwe regeling voorziet in een centrale opvang van 
asielzoekers, die tijdelijk ondergebracht worden in

opvangcentra verspreid over het land. Daar wachten 
zij, in principe niet langer dan negen weken, de 
beslissing over hun asielaanvrage af. De indruk 
bestaat dat de juridische hulpverlening in de centra 
niet optimaal verloopt. Zo hebben asielzoekers soms 
nauwelijks de gelegenheid zich met hulp van een 
advokaat goed voor te bereiden op het verhoor. In

tegenstelling tot de kontaktambtenaar van het Minis
terie van Justitie, beschikken advokaten niet over een 
eigen ruimte in de opvangcentra. Wordt het asielver
zoek afgewezen, en dat gebeurt in 80% van de 
gevallen, dan kan men tegen deze beslissing in beroep 
gaan. Diegenen die ook dit kort geding verliezen, 
kunnen nog wel een herzieningsverzoek indienen, 
maar mogen niet altijd de uitslag van dit verzoek in 
Nederland afwachten. Zij moeten binnen zeven 
dagen het land verlaten. Geven zij aan deze verorde
ning geen gehoor, dan lopen zij in de toekomst de 
kans terecht te komen in één van de opgeknapte 
cellen van de ‘Krententuin’. Zij zullen daar ongeveer 
vier weken blijven, voordat zij op het vliegtuig 
worden gezet. De daadwerkelijke uitzetting is afhan
kelijk van de medewerking van de betrokken ambas
sades.

Opsporingsbeleid
In januari van dit jaar stuurde de staatssekretaris van 
Justitie, mevrouw Korte van Hemel, een brief aan de 
vreemdelingendiensten, waarin zij aandrong op een 
beter opsporingsbeleid. Nagegaan zou moeten wor
den of de afgewezen asielzoekers na die zeven dagen 
ook echt waren vertrokken, zo niet dan zouden ze 
moeten worden opgepakt. Als het vermoeden bestaat 
dat de afgewezen asielzoeker zal onderduiken, dan 
kan deze al op het moment dat de beschikking wordt 
uitgereikt in bewaring worden gesteld. De vreemde
lingendiensten van Amsterdam en Rotterdam hebben 
al laten weten aan een dergelijk opsporingsbeleid niet 
te willen meewerken. Leo van Duyvendijk van de 
Vereniging Vluchtelingenwerk Rijnmond gaat er 
vanuit dat, door al deze maatregelen, de druk om 
afgewezen asielzoekers op te sporen groter wordt. 
Hij verwacht dat met name de asielzoekers die hun 
procedure in een opvangcentrumn afwachten, goed in 
de gaten zullen worden gehouden.

LOES SINGELS
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BOERINNEN REAGEREN OP PPR-LANDBOUWVISIE

‘WIJ WILLEN ZEKERHEDEN 
VOOR GEZIN EN BEDRUP

De PPR houdt zich de laatste tijd aktief bezig met 
landbouw. Dit konstateert de groep Landelijke Boe- 
rinnenbelangen (LBB), zonder daar een waarde
oordeel aan te verbinden. Immers, de landbouw 
verkeert in een krisis en dus storten politieke partijen 
zich daarop. Als agrarische onderneemsters, en dus 
direkt betrokkenen, kijken wij slechts naar datgene 
wat van betekenis is voor ons en onze partners en 
gezinsleden. Van daaruit willen wij ons kommentaar 
geven op de aktuele PPR-visie op landbouw, zoals die 
de afgelopen maanden in de Radikalenkrant en in 
Radikale Notities verwoord werd. 
Landbouwtechnokratisch gezien is die visie in het 
algemeen een goed stuk werk en zal deze nut hebben 
voor mensen die weinig van landbouw weten. Vanuit 
onze positie (in een gezinsbedrijf) echter, zien wij 
slechts een pak materiaal dat ons nauwelijks kan 
raken. Ons wordt uit dat materiaal niet duidelijk wat 
de PPR voor ons wil betekenen en kan betekenen. Is 
er niet voor mensen gekozen? Waar valt dat konkreet 
te lezen? Het motto: ‘Omdat het om mensen gaat’ 
zou ons inziens de konkrete inhoud moeten bepalen 
en dit missen wij node. Het geschrevene is naar ons 
oordeel nogal produkt-systeemgericht en te weinig 
mensgericht.
Ergens wordt wel vermeld dat het aantal gezinsbe
drijven (die de hoeksteen van het landbouwbeleid 
worden genoemd) de afgelopen decennia enorm is 
gedaald, maar dit roept dan slechts de vraag op of het 
zelfstandig gezinsbedrijf op de lange duur wel de 
meest gewenste vorm is voor het bedrijven van 
landbouw. Vervolgens wordt met die vraag niets 
gedaan. Van de PPR verwachten wij dan juist dat zij 
radikaal, dus tot de wortel, de menselijke problemen h 
analyseert en op grond daarvan een politieke koers g 
uitzet. De positie van boeren en boerinnen in g
Nederland en de EG moet daarbij uitgangspunt zijn. g

o
Reproduktie g

Een gezinsbedrijf is onlosmakelijk verbonden met g 
het gezin. We zullen laten zien wat dat systeem < 
betekent voor de positie van de boerin. Hoe liggen nu o 
de verhoudingen binnen het gezin en in de produktie? o 
Anja Meulenbelt schrijft hierover heel duidelijk en 
wij citeren haar graag: „Sedert de opkomst van de 
industrie werden de meeste gezinnen geproletari
seerd; dat wil zeggen uitgesloten van produktief 
eigendom. Het gevolg was een scheiding tussen 
‘werk’ en ‘leven’. Werk is dan buitenshuis, is ver
vreemdend, is buitenwereld. Leven is dan de innerlij
ke wereld van de persoonlijke gevoelens, een domein 
los van de ekonomie. Een konsekwentie daarvan is 
dat de verhoudingen tussen mannen en vrouwen, in 
wezen een arbeidsdeling, als een ‘privé-zaak’wordt 
gedefinieerd. Hiermee ontstaat de kloof; de ongelijk
heid in de positie van mannen als producent en 
vrouwen als reproducent (reproduktie is herstel na de 
arbeid, zorg voor de komende generatie). Het één 
definiëren we als politiek, het andere als persoon
lijk.”
Wat houdt het bovenstaande nu in voor boerinnen?
In eerste instantie lijkt het of de beschreven arbeids
deling in agrarische zelfstandige gezinsbedrijven niet 
op die manier heeft plaatsgevonden, omdat de 
produktie binnen het gezin plaatsvindt en er over 
produktief eigendom beschikt wordt. Van het pri
vaateigendom van de produktiemiddelen zijn echter

De landbouwwereld is in rep en roer. De berg problemen waarvoor die sektor zich 
momenteel gesteld weet, lijkt bijna even onoverzienbaar als de bergen overschot
ten in de EG. En wat opmerkelijk is: de tot voor kort vrijwel onaantastbare positie 
van de gevestigde landbouworganisaties begint te wankelen. Op verschillende 
plaatsen zijn boeren bezig met het oprichten van nieuwe samenwerkingsverban
den. Al weer enige jaren geleden deden de progressieve boerinnen dat al. Zij 
richtten de organisatie Landelijke Boerinnenbelangen op. Deze groep reageert op 
de stukken voor het PPR- voorjaarskongres. „Geen basisinkomen alleen voor de 
landbouw.”

Miny Wolkrink, bestuurslid Landelijke Boerinnenbelangen

alleen nog de schulden en de aansprakelijkheid 
overgebleven (de negatieve kenmerken). Het gebrek 
aan handelingsvrijheid en het gebrek aan mogelijkhe
den om veranderingen door te voeren brengt ons tot 
de konklusie dat hier evenzeer gesproken kan worden 
van proletarisering, van uitsluiting van het eigendom 
van de feitelijke produktiemiddelen.
De scheiding tussen ‘werk’ en ‘leven’ heeft zoals 
hierboven beschreven dus ook in agrarische gezinnen 
plaatsgevonden op dezelfde wijze als in arbeidersge
zinnen. Het gevolg is bekend bij ons: wanneer het 
inkomen blijft dalen en er door de boer steeds meer 
uren worden gemaakt, dan worden de zorgen van de 
boerin voor de kwaliteit van het leven groter. 
Bovendien noopt dit haar een groter deel te leveren 
in de direkte produktie. Dit heet echter geen direkte 
produktie, dit heet nu ‘helpen’. De geproletariseerde 
boer heeft er ook belang bij dat het produktieve werk 
van zijn vrouw onzichtbaar (= privé) blijft, anders 
veliest hij het laatste stukje waardigheid als zelfstan
dig ondernemer. Hij is immers in wezen niet veel 
meer dan een werknemer in het landbouwnetwerk,

omdat hij geen handelingsvrijheid heeft èn niet 
genoeg verdient.

Sanering
Inkomensonzekerheid heeft natuurlijk alles te maken 
met bestaanszekerheid. Die bestaanszekerheid wordt 
nu juist in het huidige landbouwbeleid middels het 
markt- en prijsbeleid, het struktuurbeleid en het 
konkurrentiebeleid voortdurend op het spel gezet. 
Sanering heet dat dan! Dit saneringsbeleid is een 
onontkoombaar doel geworden voor het landbouw
beleid tot nu toe. Uit dit alles wordt duidelijk dat 
inkomenszekerheid zowel voor boeren als voor boe
rinnen even belangrijk is.
Boerinnen hebben geen mogelijkheden het voortbe
staan van het bedrijf veilig te stellen. Daar komt bij 
dat wij als beroepsgroep geen eigen belangenorgani
satie hebben die bij de overheid vertegenwoordigd is. 
In het rapport ‘Loon naar werken’ staat te lezen dat 
koöperaties en organisaties zich aktiever zouden 
moeten opstellen ten aanzien van vrouwen. Deze

aanbeveling is goed en zonder meer nodig. Echter 
daarmee zijn we er nog niet. Zelfs bij een super- 
aktieve opstelling van de koöperaties en organsiaties 
blijven we zitten met het probleem van het gericht 
zijn op het bedrijf en niet op personen. Nog sterker 
dan bij organisaties speelt dit bij het Landbouwschap 
en instituties van de overheid. Overigens ligt in de 
organisatiestruktuur sowieso al het probleem van het 
georganiseerd zijn als gezinsbedrijf, dus als bedrijf en 
niet als persoon. Juridisch is de man het bedrijfshoofd 
en lid van koöperaties en/of organisaties.
Daarnaast zijn zowel het huishoudelijk werk als het 
bedrijfswerk nog steeds niet opgenomen in het Bruto 
Nationaal Produkt. Dit betekent eenvoudigweg dat 
dit niet kan worden opgenomen in de kostprijs. Zou 
dit al gerealiseerd kunnen worden dan blijft nog het 
probleem dat wij boerinnen over die kostprijs niet 
rechtstreeks kunnen onderhandelen. Wij hebben 
immers geen rechtstreekse vertegenwoordiging in het 
hoofdbestuur van het Landbouwschap. Doordat wij 
niet in het Landbouwschapsbestuur zitten kunnen wij 
NIET over het landbouwbeleid meebeslissen!

Interen
Wij willen zekerheden voor ons gezin en ons bedrijf; 
wij willen samen met onze mannen het agrarisch 
bedrijf voeren en elk gezinslid moet daarin kunnen 
funktioneren. Echter, de overheid legt een bedrijfs
vorm dwingend op. Zonder keuze zijn wij zelfstandi
ge onderneemsters als het gaat over risiko dragen. 
Dit heeft als konsekwentie dat het ‘opeten’ oftewel 
interen van het gezinsvermogen (in de verdere 
samenleving alleen maar in relatie met bijstand) 
dwang is en gezien kan worden als diefstal door de 
landbouwoverheid.
Op grond van het voorgaande ziet LBB dan ook 
graag de volgende punten meegenomen in de diskus- 
sie op het aprilkongres van de PPR:

1. Aan alle boeren en boerinnen in Nederland en de 
EG dienen mogelijkheden geboden te worden om 
partikulier de persoonlijke en gezinsbelangen te 
behartigen. Daarvoor is een verandering in de wette
lijke status van het landbouwschap nodig. Het pu
bliekrechtelijke gedeelte, waaronder sektorbelangen 
en verordeningsbevoegdheid, dienen te worden te
ruggebracht naar het ministerie van landbouw. Het 
belangenbehartigirigsgedeelte dient weer de partiku- 
liere status te krijgen, waarbij boerinnen - indien zij 
dat wensen- automatisch de status van onderneemster 
krijgen, gelijk boeren.

2. Prijzen voor produkten moeten omhoog en wel op 
een zodanige wijze dat boeren en boerinnen inko- 
mens-en bestaanszekerheid krijgen. Dit betekent dat 
vormen van inkomenstoeslagen (of een basisinko
men) uit den boze zijn tot het tijdstip dat dit 
algemeen is in Nederland en de EG. Als volledige 
arbeidsinkomens zijn gerealiseerd kan produktiere- 
gulering zowel wat hoeveelheid als produktie wij ze 
geregeld worden. Kontingentering en prijsverhoging 
dienen aan elkaar gekoppeld te zijn.

LANDELIJKE
BOERINNENBELANGEN

Het adres van het sekretariaat van de Landelijke 
Boerinnenbelangen is Aimeloseweg 30, 7448 RN  
Haarle.

VERZETSMUSEUM AMSTERDAM 
EEN LEVEND MONUMENT

„Heel interessant hoor! ik hou wel van een beetje leren, vooral dit. ik wens jullie 
veel succes met de tentoonstelling, ik hoop dat er geen oorlog meer komt!” 
(Annemiek de Haan, 12 jaar)
„De computer is leuk. Groetjes uit den Haag. Vera”
„Wir waren tief beeindruckt vor allem von den Streikaktivitaten des Februar 
1941 die uns für Augen geführt haben dass Wiederstand gegen Unrecht und 
Unterdrückung möglich ist - damals wie heute . . .” (VVN - Bund der 
Antifaschisten, kreisvereinigung Bielefeld)
„It is uplifting to witness such bravery in the light of such oppression. May we all 
learn by it.”
Enige citaten uit het reaktieboek dat in het Verzetsmuseum Amsterdam klaar 
ligt voor alle bezoekers, die hun mening kwijt willen. Ze geven duidelijk aan 
waar het zwaartepunt van de museumaktiviteiten ligt: edukatie in de brede zin 
van het woord.

Het Verzetsmuseum Amsterdam wil geen verheerlij
kend monument zijn van ‘Het Verzet’ in de Tweede 
Wereldoorlog. Nee, daarvoor weten we allen inmid
dels te goed, dat de omvang en effekten van dat 
verzet nogal eens geïdealiseerd zijn. Geen monument 
in die betekenis dus. Wel wil het Verzetsmuseum 
Amsterdam de boodschap van toen levend houden.

Wat is er te zien?
Want de ruim vijf en twintig duizend mensen die 
destijds nee zeiden - niet alleen binnenskamers, maar 
hardop - zijn het voorbeeld van kritische, kompro- 
misloze geesten die gevangenis en doodstraf riskeer
den. Liever dan het hoofd in de schoot te leggen en 
mee te waaien met de heersende wind. Historisch 
materiaal dus. Het voorbeeld van zo’n 45 jaar 
geleden moeten we blijven vertellen. Daar hebben 
we het mooie en zeer konkrete materiaal van in huis, 
dat is de basis van ons werk en het is ook nodig, 
gezien de sterk afgenomen kennis van dit deel van 
onze geschiedenis en het gevaar van onwezenlijke en 
gevaarlijke mythes dat daarmee samenhangt. In het 
edukatieve werk van het museum zit echter altijd 
expliciet de stimulans na te denken over het heden. 
Het zou beslist onvoldoende zijn als we er niet in 
zouden slagen aan met name de duizenden jongeren, 
die jaarlijks het museum bezoeken, over te brengen 
wat dat betekent voor henzelf anno 1988. Zij moeten

zich bewust worden van de gevaren die onze demo- 
kratie bedreigen en van de rol die zij kunnen spelen 
in het verzet daartegen.
Het museum beschikt over een uitgebreide vaste 
opstelling die afgewogen het verhaal vertelt van het 
Nederlandse verzet. Naast authentieke dokumenten, 
foto’s, affiches, pamfletten en grotere voorwerpen, 
gebeurt dat middels videofilms, geluidsfragmenten en 
diapresentaties. De bezoeker die op deelgebieden

meer informatie wil staat bovendien een bescheiden 
bibliotheek en komputers ter beschikking. Daarnaast 
zijn er tijdelijke tentoonstellingen, die aspekten van 
het verzet in W.O.II uitdiepen of vormen van verzet 
tonen tegen onderdrukking in verleden en heden. Zo 
staat er nu tot eind juni de tentoonstelling Niet Stil Te 
Krijgen, Censuur in Zuid-Afrika met ondermeer een 
komplete studio van Radio Freedom, een fototen
toonstelling over deze ondergrondse verzetszender,

een vijftigtal prenten rond censuur van vrijwel alle 
vooraanstaande Nederlandse tekenaars/cartoonisten, 
illegale en anti-apartheidskranten uit Zuid-Afrika en 
een poster-expositie over militarisering en dienstwei
gering in dat land. Enkele andere onderwerpen die in 
eerdere wisseltentoonstellingen getoond werden zijn: 
Toneel en Cabaret, 1933-1945;
Leven en Werk van Etty Hillesum;
Spotprenten uit de jaren dertig;
Het illegale Vrij Nederland.

Brede steun
In de twee jaren van zijn bestaan heeft het museum 
bewezen een belangrijke funktie te vervullen en in 
een duidelijke behoefte te voorzien. Een grote groep 
vrijwilligers helpt enthousiast het museum een levend 
instituut te laten zijn. Meer dan 2500 vrienden en 
vriendinnen van het museum bewijzen de brede 
maatschappelijke ondersteuning. Maar we zijn er nog 
niet: de financiële basis is te smal en de ondersteuning 
nog niet breed genoeg. U treft in Radikale Notities 
een aanmeldingskaartje aan, waarmee u te kennen 
kunt geven het museum (financieel) te willen steu
nen. Daarbij is ieder bedrag van harte welkom want 
hierboven is al uitgelegd dat het om veel meer gaat 
dan om geld alleen.

PELLE MUG
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Eerst verscheen het rapport ‘Minder is meer’ van de 
landbouwwerkgroep van de PPR. Kort daarna was 
bijna een hele aflevering van Radikale Notities aan 
de landbouwpolitiek gewijd. En op 16 april kongres- 
seert de PPR over het stuk ‘Het Groene Bondgenoot
schap’ dat in de Radikalenkrant van januari is 
afgedrukt. Kortom, de PPR manifesteert zich de 
laatste tijd nadrukkelijk aan het groene front. Vol
gens het Kongresstuk wil de PPR daar - samen met 
mondige konsumenten, boeren hier en in de Derde 
Wereld, dier, landschap en milieu - een bondgenoot
schap vormen voor een ‘in de wortels verbeterde’ 
landbouw. Toch is de PPR bij lange na geen 
boerenpartij; de Nederlandse boer en boerin stem
men traditioneel CDA en W D . Jan Wiersema is 
PPR-boer van het eerste uur. Hij en zijn vrouw 
Harde hebben een gemengd bedrijf (koeien, graan 
en suikerbieten) nabij Godlinze, een dorp op het 
Groningse Hogeland. Hoewel de ontevredenheid 
over het huidige landbouwbeleid op het platteland 
onmiskenbaar groeit, vormen Jan en Martie Wierse
ma wat hun partijpolitieke keuze betreft hier nog 
steeds een uitzondering. Hoe valt dat te verklaren?

Jan: ,,Er is voor de meeste mensen geen duidelijk 
alternatief. Dat is ook het probleem van de socialis
ten; hadden ze dat alternatief wel, dan hadden ze

OP HET GRONINGSE PLATTELAND

VOOR DE BOER 
EN DE BOERIN 
GAAT DE PPR 

TE HARD
Naar het oordeel van de Groningse veeboer en akkerbouwer Wiersema is er geen 
enkele politieke partij die zo’n keurig en weldoordacht verhaal over landbouw 
heeft als de PPR. Maar waar het aan ontbreekt, is ,,een vent die de taal van de 
boeren spreekt” . Een gesprek met een PPR-boer en -boerin over de PPR als 
boerenpartij.

naar mijn gevoel in Nederland al lang de meerderheid 
gehad. En het alternatief dat de PPR aanreikt is zo 
ver van de dagelijkse werkelijkheid verwijderd dat de 
boeren dat niet meer meemaken. Ik merk wel dat 
kollega-boeren steeds meer geïnteresseerd raken in 
mijn ideeën, maar als er dan in de Kamer een debat is 
over landbouw gaat het voor de PPR weer helemaal 
fout. Gisteren kwam er nog een boer naar mij toe en 
die man had geluisterd - op zich is dat al nieuw! - naar 
wat Ria te vertellen had. Zijn reaktie was: nou, van 
de PPR hoeven we het als boer al helemaal niet te 
verwachten. De PPR heeft het dan over verzuring 
van het milieu: we moeten geen kunstmest meer 
gebruiken en er moeten zoveel koeien en varkens 
weg. De boer denkt dan: wat blijft er dan nog van ons 
over? Als hij nu met 500 varkens onvoldoende 
inkomen heeft om van te bestaan, dan ziet hij niet 
hoe hij het met 300 varkens wel zal redden. In de 
twee of drie minuten spreektijd die Ria heeft, kan ze 
natuurlijk ook onmogelijk het hele samenhangende 
PPR-verhaal houden, en dus profileer je je dan als 
milieupartij. Kijk, als je geen boerenachterban hebt, 
dan maakt het je natuurlijk ook niet veel uit hoe de 
boer over je boodschap denkt. Voor de PPR is het 
belangrijker hoe de konsument je beoordeelt, want 
dat is de potentiële kiezer. Als je dan de indruk wekt 
dat je de boer met minder produktie en meer geld 
zogenaamd in de watten wilt leggen, dan denkt de 
student: ‘Hé, mijn voedselpakket wordt duurder’. 
Dat is helemaal niet waar, en zeker niet op lange 
termijn, maar leg dat maar eens uit in drie minuten.”

Herman Verbeek
Met andere woorden, de PPR presenteert zich niet 
goed?
Martie: „Voor de boer en de boerin gaat de PPR op 
dit moment te hard. Ria Beckers ziet nu al dat de 
ontwikkelingen de verkeerde kant op gaan, maar op 
dit moment kun je die boodschap gewoon nog niet 
overbrengen op andere mensen. Ik verwacht dat wat 
zij nu zegt, dat de boer en boerin dat over vijf of tien 
jaar doen.”
Jan: „Herman Verbeek geeft een goed voorbeeld van 
hoe het moet. Hij reist het hele land door en neemt 
een avond de tijd om met boeren te praten en hen uit 
te leggen hoe het zaakje in elkaar steekt. Als er de 
laatste tijd al een gunstige ontwikkeling is van boeren 
naar de PPR toe, dan is dat in hoofdzaak aan de 
aktiviteiten van de heer Verbeek te danken. Het 
probleem van kleine partijen is natuurlijk dat één of

kosten, het milieu aantasten en mensen er uit 
schoppen, maar dan moet je arbeid subsidiëren en 
milieuvriendelijke teelttechnieken stimuleren. Braks 
krijgt nu van Ruding de opdracht om zoveel miljoen 
te bezuinigen. Het interesseert Braks verder geen 
donder wat daarvan de gevolgen zijn voor het 
ministerie van sociale zaken, milieu en energie. Als ik 
nu, na de laatste top van Brussel zou zeggen: goed, ik 
leg 20% van mijn land braak, dan levert dat de 
overheid niets op en ik krijg elk jaar 10.000 gulden in 
de hand. Op de boerderij is dan minder werk, en mijn 
zoon, die nu nog meewerkt, gaat naar de sociale 
dienst voor een uitkering. Dat is dan nog eens 20 
mille. Mijn zoon vertrekt naar de stad en de 
gemeente betaalt een woningsubsidie om te voorko
men dat zijn huis verkrot. Met veel kunst en 
vliegwerk wordt daar iemand ingezet om te voorkomen 
dat het platteland verder verpaupert. Op dit moment 
hebben we in het dorp nog een school met vier 
onderwijzers op 30 kinderen. Bij een verdere leegloop 
moet dat schooltje sluiten; de onderwijzers geven we 
een uitkering en voor de kinderen moet vervoer 
gesubsidieerd worden zodat ze in een dorp verderop 
les kunnen krijgen. Daar komt nog iets bij. Als je van 
de 150.000 boeren die we nu nog in Nederland 
hebben er 50.000 de nek omdraait, dan kun je er op 
rekenen dat er 30.000 bij de dokter op de stoep 
komen te staan. Sinds de Tweede Wereldoorlog is er 
al een proces aan de gang dat boeren langzaam 
weggesaneerd worden. De zoon nam het bedrijf van 
zijn vader niet meer over. Nu worden zittende boeren 
over de kling gejaagd. Realiseer je goed wat dat 
betekent: die boeren leven onder grote stress en 
spanningen. Om ontheemde boerenzoons weer in het

Jan: „De ander politiek, de nieuwe ekonomische 
orde is dus in feite niet duurder, maar zelfs goedko
per. Ik vind het Kongresstuk van de PPR daarom een 
goed stuk. Het staat voor mij als een paal boven 
water dat er geen enkele andere partij is die zo’n 
keurig en goed doordacht verhaal heeft over hoe het 
misschien beter zou kunnen. De PPR is er op uit om 
de struktuur van de ekonomie kleinschalig te houden 
en er is geen andere partij die dat zo uitgesproken 
bepleit. En een belangrijk middel om die schaalver
groting tegen te houden is de boer van een redelijk 
inkomen te verzekeren.”
Martie: „Je moet je ook realiseren dat als gezegd 
wordt dat het inkomen van de boer achteruit gaat, dat 
het dan in feite om een gezinsinkomen gaat. Vrouw 
en kinderen hebben daar ook aan meegewerkt. De 
gemiddelde boerin werkt 22 uur in de week op de 
boerderij, zonder daarvoor beloond te worden. Ze is 
niet verzekerd, heeft geen recht op een uitkering en 
krijgt geen zwangerschapsverlof. Een dag of tien na 
de bevalling werkt de boerin al weer in het bedrijf. 
Het schijnt ook dat in de landbouw veel meer 
miskramen voorkomen dan onder de rest van de 
bevolking. Het werk van boerinnen is onzichtbaar, 
maar de boerin hoort feitelijk in één adem met de 
boer te worden genoemd. De boerinnen zouden als 
beroepsgroep erkend moeten worden, met alle socia
le, fiskale en juridische rechten van dien."

Ketjap
De boeren trekken nu regelmatig demonstrerend de 
straat op. Verwachten jullie dat deze akties van 
invloed zullen zijn op de landbouwpolitiek? 
Martie: „Van de huidige akties, die vooral tegen de 
mestwetgeving zijn gericht, verwacht ik geen effekt. 
De veranderingen die in de landbouw nodig zijn, 
zullen niet door de landbouw zelf worden afgedwon
gen. Boeren zijn ook te verdeeld over de vraag hoe 
het nu verder moet. Op lange termijn verwacht ik 
daarom meer van het Kritisch Landbouw Beraad, 
waarin niet alleen boeren zitten, maar bijvoorbeeld 
ook konsumenten. Als de konsument bewuster gaat 
worden van de manier waarop voedsel wordt gepro
duceerd, met de effekten die dat heeft voor het milieu 
en de Derde Wereld, dan zijn er veranderingen 
mogelijk. Ketjap is niet het enige produkt waar 
verkeerde middelen in zitten. Als de huisvrouw 
beseft dat in het eten zulk zwaar gif voorkomt, dan 
zal zij om ander voedsel gaan vragen. Ik denk dat de 
tijd daar nu rijp voor is.”
Jan; „Men heeft zich jarenlang niet bemoeid met de 
manier waarop het voedsel wordt geproduceerd. De 
boer en zijn werk werden met de nek aangekeken; 
niemand wenste het zijn kind toe dat hij tot z’n 
knieën in de modder moest zitten wroeten om z’n 
brood te verdienen. Dan kon je maar beter wat, gaan 
studeren. De boer kon door die desinteresse ongehin
derd zijn gang gaan. Daarin komt nu verandering en 
dat moet ook.”

TIM VERHOEF

twee mensen in de Kamer het hele beleid moeten 
verwoorden. Terwijl je bijvoorbeeld voor het volks
huisvestingsbeleid een heel ander type woordvoerder 
nodig hebt dan voor de landbouwpolitiek. Eigenlijk 
zou je daarom de mogelijkheid moeten hebben dat je 
bij een debat over landbouw het verhaal kunt laten 
houden door een vent die de taal van de boeren 
spreekt. Of zo iemand zou het verhaal tenminste 
moeten schrijven. Daarmee neem je ook een groot 
stuk wantrouwen weg. Als socialist moet je al van 
bijzonder goede huize komen om door boeren serieus 
genomen te worden; voor de PPR geldt dat duidelijk 
in nog sterkere mate. De PPR heeft toch nog altijd 
het imago van een partij voor geitenwollen
sokkendragers, studenten en uitkeringsgerechtigden, 
waar ieder hard werkende figuur zich niet bij thuis 
voelt.”

Het Kongresstuk van de PPR draagt ook geen 
eenvoudige boodschap uit: de werkgelegenheid in de 
landbouw mag niet verder afnemen en tegelijk 
moeten de prijzen van de produkten voor de boeren 
omhoog. Dat tart alle ekonomische wetten en de 
geïnteresseerde leek denkt alleen: een dergelijke 
politiek maakt de landbouw nog meer onbetaalbaar. 
Jan: „De visie van de machthebbers, die door 
iedereen inklusief de socialisten wordt gedeeld, is: we 
moeten de oplossing in de marktgerichte produktie 
vinden. De overheid heeft door al z’n gestuur de zaak 
in de soep laten lopen, dus de overheid treedt nu 
terug. Maar de vrije markt, waar we het dan van 
moeten verwachten, werkt ook niet. Je hebt er als 
konsument bijvoorbeeld geen zak van gemerkt dat de 
boer nu voor een kilo graan 16 cent minder krijgt dan 
vier jaar geleden. Uw pakje Brinta is helemaal niet 
goedkoper geworden. Met andere woorden, voor de 
kosten van het voedselpakket spelen lagere prijzen 
geen rol; het enige dat gebeurt is dat de winstmarge 
van de handel en de verwerkende industrie wordt 
vergroot.”

Therapieboerderijen
„In een steeds ingewikkelder wordende samenleving 
zou de overheid zich naar mijn diepe overtuiging juist 
steeds meer moeten bemoeien met de manier van 
voedselproduktie. Ik zeg: de overheid heeft altijd 
bewust verkeerd gestuurd, en het is in feite heel 
simpel om goed te sturen. Als je een milieuprobleem 
en een werkloosheidsprobleem hebt, dan moet je 
geen premies geven op investeringen die energie

maatschappelijk gareel terug te brengen worden er 
therapieboerderijen ingericht, waar ze zichzelf in de 
natuur kunnen hervinden. De gezondheidszorg kan 
bij dit beleid daarom makkelijk een miljard duurder 
worden.”
„Het enige onderdeel van de EG-landbouwpolitiek 
dat ik goed vind is het toewijzen van individuele 
produktiekwota per boer, zoals in de zuivelsektor 
gebeurt. De graantelers hebben het nu duidelijk het 
zwaarst: zij hebben niet de mogelijkheid om individu
eel in te spelen op het produktieplafond dat de EG 
heeft ingesteld. Het enige dat ze kunnen doen is zo 
veel mogelijk produceren; een hoge graanopbrengst 
is de enige kans dat je nog wat kunt beuren.” 
Martie: „Jan geeft zo nu en dan gastlessen op de 
hogere landbouwschool in Groningen. Je hebt daar 
negen eerste klassen: drie ‘boerenklassen’ en zes 
‘milieuklassen’. Dus dat kleine groepje boeren ver
vuilt het milieu zo erg, dat je een dubbel aantal 
mensen nodig hebt om dat weer recht te zetten; die 
mensen verdienen eraan om de rotzooi weer op te 
ruimen. Zo zitten we verstrikt in het korte termijn- 
denken.”

Kort voor bet interview moest Jan W iersema in 
Leeuwarden voor de rechter verschijnen. Eerder was 
hij door de Groningse rechter vrijgesproken nadat de 
staat een proces tegen hem had aangespannen omdat 
hij na de kernramp van Tyernobyl geweigerd bad zijn 
koeien op stal te  houden. De officier van justitie was 
tegen deze uitspraak ia  beroep gegaan, maar Wierse
ma ziet de uitspraak van de rechter in Leeuwarden 
met vertrouwen tegemoet: „Feitelijk was bet een 
herhaling van zetten. De officier vond dat de Algeme
ne Inspectie Dienst op grond van de kernenergiewet de 
boeren tot de orde moest kunnen roepen. Maar die wet 
blijkt juridisch niet sluitend te  zijn. De boeren 
beroepen zich op overmacht: we hadden geen voer, 
dus moesten we de koeien wei naar buiten laten, We 
hadden de melkfabriek daarover ingelicht: onderzoek 
onze melk m aar, en als de melk niet goed is, dan moet 
het maar vernietigd worden. Onze melk overschreed 
de norm echter niet. Ik vond ook dat Braks met het 
graasverbod een valse suggestie wekte: ^iedereen kan 
rustig slapen want de koeien Wijven binnen” . Alsof 
Int probleem daarna zou zjjn opgeiost; radio-aktieve 
stof is  niet zomaar weer tdt de natuur verdwenen ”
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Dit is niet alleen een recensie maar tevens een 
kompetitie. Gerecenseerd worden de bladen ‘Links’ 
en ‘De Helling’. ‘Links’ betitelt zich zijnde een 
‘tijdschrift voor socialistische diskussie en analyse’. 
‘De Helling’ wil graag ‘een algemeen medium zijn 
voor linkse politieke meningsvorming en wil publieke 
debatten beïnvloeden’. Deze bladen bevatten artike
len over post-modernisme, klassenstrijd, alternatieve 
defensiepolitiek, komputernetwerken en - om nog 
eens wat te noemen - flexibilisering & individualise
ring. Ervan uitgaande dat de gemiddelde Nederlan
der in het algemeen wel wat anders aan z’n hoofd 
heeft, kan men stellen: beide bladen worden gemaakt 
voor links-radikale, welopgeleide lezers. Ze opereren 
op dezelfde markt. Vandaar de kompetitie. Uitmon
dend in de vraag: op welk van beide bladen kan een 
PPR-lid zich ’t best abonneren? Het kan zijn dat het 
antwoord is: op geen van beide, bespaar u het geld en 
de moeite. Maar dat leest u dan straks wel.

DE COVER. Op de cover van ‘Links’ staan twee 
jongelui, postmodernistisch kennelijk, want zo zijn ze 
gekleed en dat is ook de cover-story van het 
winternummer. De cover ziet er verzorgd uit en is 
niet echt saai - waarmee wat dit betreft ook alles is 
gezegd. De cover van ‘De Helling’ is een montagefo
to, te beschrijven als: man-met-snor-in-
vrouwenkleren-voorzien-van-rode-krassen. Niet echt 
begrijpelijk, te meer daar deze foto kennelijk slaat op 
de cover-story over flexibilisering en individualise
ring. Daar staat tegenover dat ‘niet echt begrijpelijk’ 
in dit geval haast hetzelfde is als ‘intrigerend’.

DE VORMGEVING. De vormgevers van ‘Links’ 
huldigen het idee: waarom moeilijk doen? Boven elk 
artikel in dit blad staat een kop en een inleiding, 
gevolgd door de kolommen tekst, af en toe voorzien 
van een illustratie. De redaktie heeft zo te zien een 
voorkeur voor zetfouten. ‘De Helling’ houdt er een 
moderne vormgeving op na: wat vormgeving betreft 
is het een enigszins bescheiden versie van het 
Amerikaanse blad ‘Spy’, wat u vast niet kent - maar 
geloof me: ‘Spy’ is verschrikkelijk trendy. Van de 
koppen in ‘De Helling’ heeft men tenminste gepro
beerd iets leuks te maken, wat soms ook nog is 
gelukt. Enig nadeel: een vormgeving als deze is vaak 
dermate overheersend, dat het wat moeilijk wordt 
om in alle rust artikelen te lezen. Ook deze redaktie 
blijkt trouwens een voorkeur voor zetfouten te 
hebben.

DE ARTIKELEN. Tja, met de beste wil van de 
wereld kan er van de inhoud van ‘Links’ niets anders 
worden gezegd dan: een kombinatie van saaiheid en 
het opentrappen van open deuren, dit al gekombi- 
neerd met omvallende boekenkasten en een non-

BLADEN VOOR 
LINKS-RADIKALE, 
WELOPGELEIDE 

LEZERS

polemische, in het geheel niet-attraktieve schrijfstijl. 
‘Er moet gepraat worden in de anti-fascistische 
beweging’ staat erboven een artikel - in het artikel 
zelf staat te lezen dat er aldaar al redelijk veel wordt 
gepraat, gevolgd door de konklusie dat nadere 
diskussie zeker nodig is. ‘Aanhoudend bewolkt’ staat 
erboven een artikel over ‘Glasnost in de DDR’. Wat 
ik ervan onthouden heb is dat in dit Oostblok-land 
nog geen glasnost is gearriveerd. Dat is niet best en 
de voorbeelden van de ijskoude sfeer aldaar zijn 
helemaal niet best, maar ja, dergelijke verhalen staan 
ook in de Volkskrant en NRC/Handelsblad. Het 
artikel over ‘Postmodernisme’ wordt betiteld als

‘essay’. De Britse filosoof Alex Calinicos bespeurt 
post-modernisme in de politiek, de kunst, de filosofie 
en de sociologie; ’t is, zoals hij het ziet, een enorme 
trend, wat best zo zal zijn - en misschien ook wel niet, 
want hij vergeet zijn essay te beginnen met een 
behoorlijke definitie. In het artikel laat hij niet zozeer 
een boekenkast als wel een hele bibliotheek omval
len. Wat me bij bleef van zijn woordenbrij is dat 
postmodernisme kennelijk niet te definiëren is en dat 
het doodernstig genomen dient te worden. Leuk was 
ook het artikel over de beurskrach van 1987, waarin 
gesproken wordt over ‘burgerlijke ekonomen’ die er, 
zo blijkt, geheel verkeerde analyses opnahouden. Tot 
slot wordt een zeer langdurige recessie in het vooruit
zicht gesteld, op een toon waarvan je als lezer toch 
denkt: de schrijver zit daar kennelijk wel erg op te 
wachten. Kan-ie zo alsnog z’n socialistisch gelijk 
krijgen. ‘De Duur betaalde Onmacht Van Het 
Medisch Complex’ is een zeer lang verhaal in ‘De 
Helling’ - desondanks heb ik het zonder moeite 
gelezen, en wel hierom: auteur Frank van dén Berg 
uit veel kritiek op de huidige medische industrie maar 
tevens ook op de ideeën die links hieromtrent heeft. 
Hij doet dat helder en soms lekker polemisch. ‘My 
Favourite Things’ gaat over het heimweegevoel dat 
een CPN-lid annex copywriter erop nahoudt. Heim
wee naar mooie, wilde gedichten. Beetje te sentimen
teel; de vraag hoe iemand kommunisme en copywri
ting voor de detailhandel kombineert wordt helaas 
niet beantwoord. Het manko aan ‘Flexibilisering & 
Individualisering’ is dat dit artikel op veel te veel 
vragen veel te veel antwoorden wil geven. Behalve 
over de titel struikel je aldus ook over de inhoud. 
Redelijk geslaagd is het profiel van Herman de Man, 
voor de oorlog invloedrijk socialistisch denker, tij
dens de oorlog kollaborateur. Jammer alleen dat het 
persoonlijke leven van De Man bijna geheel buiten 
beschouwing blijft. De onderwerpen over film en 
sport waren respektievelijk te voorspelbaar en ge
zeur.

DE TOON. ‘Links’ lijkt wat dit betreft anachronis
tisch en dat klopt: de toon is die van de jaren 
zeventig, meestal doodernstig. De redaktie zou bo
vendien eens moeten inzien dat je ook zonder noten 
en diep, diep moralisme een heel aardig, informatief 
en ook nog links artikel kunt schrijven. ‘De Helling’ 
doet wat dit betreft z’n best, iets teveel zelfs. Vooral 
in de koppen en de illustraties doet de neiging tot 
leuk & modern doen geforceerd aan. Maar kom: deze 
halfslachtige poging tot rock’nroll op de pagina’s 
toont tenminste aan dat de toestand in de wereld niet 
geheel,hopeloos is.

DE PRIJS. ‘Links’: losse nummers ƒ 5.- en abonne
menten ƒ 25.- per jaar (vijf nummers). ‘De Helling’: 
losse nummers ƒ 6.95 en abonnementen ƒ 30.- per 
jaar (vijf nummers).

DE UITSLAG. Het spijt me wel, maar ‘Links’ 
wordt, dunkt me, vooral geschreven voor vrienden en 
kennissen van de auteurs; en was ik iets minder 
zonnig gestemd, dan zou ik zeggen: de auteurs zijn 
vooral voor zichzelf bezig. ‘De Helling’ doet een 
serieuze poging blad en artikelen begrijpelijk en 
aantrekkelijk te maken. Met het pistool op de borst 
zou ik voor ‘De Helling’ kiezen. Zonder pistool op de 
borst zou ik me noch op ‘De Helling’ noch op ‘Links’ 
abonneren - maar wel benieuwd wezen hoe ‘De 
Helling’ er over een jaar uitziet.

HANS VERSTRAATEN

De eerste rake opmerking van die dag is er een van 
Willemijn van Riet, fraktie-assistente van Links 
Gelderland. Ze plaatst hem na de konstatering dat de 
opkomst wat magertjes is: „Vind je het gek! De 
meesten hebben een vaste baan en doen het raads
werk er in hun vrije tijd bij. Dan is het vrij logisch dat 
ze hier niet ook nog eens een vrije zaterdag aan 
opofferen.” Eén-nul.
Een aantal toespraken is het eerste wat op het 
programma staat. Gemeentelijk minimabeleid, de 
kompakte stad, etnische groepen in het onderwijs en 
de emancipatieprojekten van de drie partijen zijn de 
onderwerpen. De inleider van de kompakte stad valt 
bijna van z’n stoel wanneer hij als ‘direkteur stadsont
wikkeling van de gemeente Rotterdam’ wordt aange- 
kondigd. „Als dat zou kunnen” , zegt hij. „Misschien 
word je het na deze toespraak”, roept een grapjas. 
Zijn inleiding evenals die over het minimabeleid 
kunnen nog niet direkt boeien. De aandacht richt zich

RADIKAAL-UNKS IN WAGENINGEN BIJEEN

‘JE ZIET HIER EENS 
ANDERE MENSEN’

Op zaterdag 19 maart hielden de radikaal-linkse gemeenteraadsfrakties hun 
traditionele halfjaarlijkse konferentie. Plaats van handeling was een wat moeilijk 
bereikbaar buurtcentrum in Wageningen. Zo’n tachtig mensen kwamen opdraven 
en waren bij aankomst doorweekt van de regen. Weerman Erwin Krol kan het bij 
hen voorgoed schudden, omdat hij vrijdagavond in het journaal een droge zonnige 
dag voorspelde. Een impressie.

meer op het geluid van de kinderen in de crèche die 
een revolutie plannen door hard op de deur te 
bonken en luidkeels te schreeuwen dat ze naar binnen 
willen. Mijn rechterbuurman Jan Eieveid, het enige 
raadslid van Progressief Ede, is ook nog niet onder de 
indruk. „Ik heb nog niet echt wat opgestoken en om 
nu te zeggen dat de toespraken echt flitsend zijn: nee. 
Het zijn meer wat bespiegelingen.”
Bij de derde toespraak begint hij opeens aantekenin
gen te maken, zodat we maar even opletten. Aan het 
woord is Henry Dors, deskundige op het gebied van

meertaligheid in het onderwijs. Hij praat over witte 
en zwarte scholen. Dors heeft een trieste blik in de 
ogen en praat met een brok in de keel. We wanen ons 
even in Zuid-Afrika, zo wordt ons land tenminste 
voorgesteld. We hebben hier volgens Dors ook witte 
en zwarte wijken, hoge witten met zwart personeel en 
witte en zwarte scholen. Gezien het applaus delen de 
deelnemers deze mening.
Laatste spreekster is Eila Bartowska, de emancipatie- 
werkster van de PPR. Ze houdt een helder betoog 
over de emancipatieprojekten van de drie partijen.

„Alle drie de emancipatiewerksters zijn geen lid van 
de partij waarvoor ze werken. Is dit toeval of nieuwe 
stijl?” , vraagt ze zich af. Verder vertelt ze dat in 1986 
tweeëndertig vrouwen van de PPR in gemeenteraden 
zaten. Dat was toen achtentwintig procent van het 
aantal PPR-raadsleden. Nu is dat percentage gedaald 
tot zesentwintig en éénderde van de vrouwelijke 
raadsleden heeft al laten weten er de volgende 
periode niet mee door te willen gaan. „Als deze 
ontwikkeling zich doorzet gaan we terug naar a f ’, 
waarschuwt ze. Bartowska eindigt met een beroep op 
de vrouwen om hun kandidatuur serieus te overwe
gen.

Breiwerkje
Daarna gaan de deelnemers diskussiëren in groepen 
over een van de besproken onderwerpen, minus de 
emancipatieprojekten die alleen als kennisgeving op 
het programma staan. We volgen de groep over de 
scholenproblematiek even. Een man uit Boskoop 
vertelt dat de christelijke scholen in zijn gemeente 
weigeren etnische minderheden toe te laten. Een 
vrouw die daarvoor als enige met een breiwerkje was 
betrapt, voelt zich persoonlijk aangevallen. „In onze 
gemeente nemen konfessionele scholen wel etnische 
minderheden aan” , zegt ze fel. Lekker puh. Bos
koop: „Zeker zendingsdrang.” Breiwerkje, nu echt 
boos: „Nee, nee.” Een goed moment om de aan
dacht weer even op Henry Dors te richten. De man 
heeft het vermogen om te tekenen terwijl hij praat. 
Wat hij zegt probeert hij tegelijkertijd op papier uit 
te beelden. De Surinamer blijkt ook nog over een 
gezonde dosis humor te beschikken. „Ik kan een 
heleboel Surinaamse kinderen in Friesland niet ver
staan, omdat Fries hun voertaal is geworden”, vertelt 
hij, waarmee de lachers op z’n hand zijn.
Aan de bar ontwaren we inmiddels Anita Keuning, 
voor de PPR belast met Raads- en Statenwerk. „Ik

heb het koud en vind de plaats te ver weg” , is het 
eerste wat ze zegt. Vervolgens: „De dag werd tot nu 
toe door samenwerkingsfrakties georganiseerd, maar 
kwa organisatie was dat voor hen altijd erg veel werk. 
Daarom gaan de landelijke organen van de partijen 
vanaf de volgende konferentie meehelpen. Inhoude
lijk zal de invulling van de dag bij de gemeenten 
blijven liggen, het praktische gedeelte zullen wij voor 
onze rekening gaan nemen.” Even verderop staat 
Ella Bartowska. „Dit is de eerste keer dat ik als 
emancipatiewerkster een zaal toespreek ” , zegt ze. 
Ze had zichzelf voor de dag uitgenodigd. „Ik las 
erover en besefte dat dit precies mijn doelgroep is. 
Samen met de andere emancipatiewerksters heb ik 
toen gevraagd of we ruimte voor een inleiding 
konden krijgen.” Jenny Schoenmaker is namens 
Links Den Haag een van de organisatoren van de 
dag. Ze geeft wat achtergrondinformatie: „De konfe
rentie is bedoeld om over lokaal belangrijke zaken tot 
een uitwisseling van ideeën te komen. Verder leren 
de mensen elkaar evenals hun verschillende partijkul- 
turen wat beter kennen.”

Pilsje
Vanuit de bar kunnen we inmiddels de diskussie over 
de kompakte stad goed volgen. Oud-CPN Kamerlid 
Marius Ernsting heeft daar, zij het op een prettige 
manier, het hoogste woord. Stemverheffingen zijn 
hem bepaald niet vreemd. Ook ontwaren we een man 
met erg lang haar, een lange baard en ondanks de 
regen geitewollen sokken en sandalen. Anita Keu
ning vertelt dat de man altijd op PPR-kongressen 
aanwezig is en z’n foto vaak de volgende dag in de 
krant staat. Doch zo’n principieel is de man nu ook 
weer niet. Als enige van de deelnemers laat hij zich al 
vroeg in de middag een pilsje welgevallen. En nog 
wel een Heineken- niet natuurgebrouwen en multina
tionaal.

De diskussies lopen ten einde en de mensen komen 
de bar binnen druppelen. Zo ook Nan Louwerse, 
samen met echtgenoot Wim al sinds jaar en dag twee 
van de grote drijfkrachten achter de Radikaal-Linkse 
beweging in Ede. „Uitgepraat zijn we wel, maar 
oplossingen hebben we niet gevonden” , laat ze 
desgevraagd weten. Echtgenoot Wim komt even 
later. „Je ziet hier weer eens wat andere mensen” , 
zegt hij. „Op PPR-kongressen ken je iedereen al.” 
De plenaire afsluiting is wat moeilijk te verstaan door 
een kind dat uit de crèche is ontsnapt en het maar ‘la, 
la, la’ vindt. Nog net verstaanbaar is, dat er over een 
half jaar weer een nieuwe konferentie komt en dat de 
gemeenteraadsfrakties gezamenlijk aan een-reaktie 
op de nieuwe bezuinigingen van Lubbers gaan 
werken. De bierdrinker konsumeert er nog een. Een 
fotograaf heeft hem inmiddels ook in de gaten.

MARC BROERE
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BRIEVENLANDBOUW
Als je de koppen in de Radikalenkrant 
moet geloven dan hebben de boeren 
het zo slecht nog niet. Althans naar de 
mening van de Wageningse professo- 
ren. Het beeld van de boer met de 
dikke Mercedes en de nog dikkere 
sigaar wordt weer eens gesuggereerd. 
Alle ruimte dus voor Braks en Nijpels 
0m de landbouwprijzen drastisch te 
verlagen en de ene heffing na de 
andere op de boeren af te vuren. Ik ben 
geen 'Wageninger', zoals dat in de 
landbouw heet. Maar ik heb er ook 
voor doorgeleerd en het voordeel van 
een HBO-er is dat je nog binding houdt 
met de praktijk
Feit is dat jaarlijks het aantal melkvee
bedrijven met zo'n 2000 bedrijven ver
mindert; het zijn er nu nog 55.000 en in 
de andere sektoren is de situatie niet 
veel beter. Het is niet op papier te 
zetten wat het voor boerengezinnen 
betekent om het eigen bedrijf vaarwel 
te zeggen en in een rijtjeshuis te gaan 
wonen. 70 uur werken in de landbouw 
is geen uitzondering. Een hulp in 
dienst nemen kan niet, vrouw en kin
deren helpen wel mee. Je kunt probe
ren nog harder te werken of het gezins
inkomen ten gunste van het bedrijf nog 
verder te laten zakken tot onder bij- 
standsnivo. Maar op een gegeven mo
ment is er geen uitweg meer en is ook 
het eventuele buitenshuis verdiende 
inkomen van de boerin niet meer ge
noeg voor de bank.
De jongste Brusselse besluiten beteke
nen voor de granen de komende vier 
jaar een prijsdaling van 17%. Dan 
verdien je op één hektare pakweg ƒ 
700.- minder. Zo langzamerhand mag 
je nog blij zijn dat je van die hektare na 
aftrek van de kosten nog iets van je 70 
uur per week verdient. Reken m aar uit 
met welke inkomensverliezen de Fran
se boeren bijvoorbeeld te maken krij
gen. Zij hebben een veel minder groot

aandeel aan  aardappelen en suiker
bieten in hun bouwplan dan de Neder- 
landere boeren; gewassen die hier 
overigens ook steeds minder opbren
gen. Zij zijn dus nog veel meer afhan
kelijk van bijvoorbeeld 30 hektare 
graan (30 x ƒ 700.- = ƒ 21.000 inkomens
verlies). Het is niet alleen maar om 
verkiezingsperikelen dat de Fransen 
zich op de Brusselse top zo verzet 
hebben tegen deze plannen. Niet voor 
niets staat er in de PPR-landbouwnota, 
w aaraan ondergetekende als lid van 
de landbouwgroep heeft meegewerkt, 
dat de prijzen omhoog moeten. Het is 
toch redelijk dat boeren in ieder geval 
onder redelijke omstandigheden hun 
kostprijs vergoed moeten krijgen. In de 
Radikalenkrant van 15 februari kwam 
Jaap Schouls via een pseudo- 
ekonomisch-wetenschappelijke analy
se tot het basisinkomen als oplossing 
voor alle problemen. Dat doet het altijd 
goed in de PPR, m aar we moeten de 
zaken wel uit elkaar houden. Een ba
sisinkomen geeft inkomenszekerheid, 
m aar als de direkte opbrengsten van 
een hektare lager zijn dan de direkte 
kosten kun je beter gelijk maar een 
uitkering aanvragen.

Gert van Bergen
Deventer

CRY FREEDOM
Op een regenachtige woensdagavond 
op weg naar het sfeervolle theater van 
Tuschinski in Amsterdam om de pre
mière van de film Cry Freedom bij te 
wonen. Gelukkig wil de koningin de 
film zonder hoed bijwonen en kunnen 
we in tenue de ville verschijnen. De 
ingang van het theater is afgezet door 
politie te paard. Er zijn dranghekken

met wat mensen erachter die 'Shell uit 
Zuid-Afrika' roepen. Eenmaal binnen 
moet er gewacht worden tot het de 
koningin behaagt te arriveren. We 
korten de tijd met luisteren naar het 
strijkkwartet en om ons heen kijken (ja, 
Klaas de Jonge is er ook en Max van 
den Berg zit achter ons). Eia Bremer 
opent de avond. Ze doet bescheiden 
een stapje terug als er voor hare majes
teit geapplaudisseerd wordt. 
Tweeëneenhalf uur later willen we

staan twee jonge mensen op en han
gen een spandoek over de balustrade. 
Als Ria Bremer de avond afsluit roepen 
ze even heel hard 'boycot Zuid-Afrika, 
boycot Zuid-Afrika'. De bewaking is er 
als de kippen bij en sleurt de twee op 
een akelig hardhandige manier weg. 
Het geweld van het filmdoek verplaat
ste zich naar het balkon.

Joke Schweitzer
Zaandam

droom, nu het kleinere. Dat kan ook 
met meer mankracht per ha, milieu
vriendelijk zijn. In de bestaande eko- 
nomische orde kan dit niet. Die orde 
wordt van geheel tegengestelde aard 
als grondgebruikswaarden aan de ge
meenschap ten goede komen. Dit sa
neert de ekonomie en is de financiële 
grondslag voor het basisinkomen. Dit 
inkomen realiseert op deze wijze het 
recht dat alle mensen hebben op hun 
aandeel in het totaal van de grondge- 
bruikswaarde. Zonder dit recht, zo to
nen zowel werkloosheid en eveneens 
de grote inkomensverschillen aan, is 
er geen rechtvaardige samenleving 
mogelijk. In zo'n samenleving vervalt 
ook de schijnnoodzaak van 'steeds 
meer', waarvan ten onrechte werd ver
wacht dat dit 'meer' de ongelijkheid in 
de samenleving kan oplossen. Meer 
werkers in land- en tuinbouw saneert 
ook leegloop uit de dorpen. Het basis
inkomen voor iedereen maakt even
eens veel meer dienstverlening moge
lijk. Naast de kleine boer, met een 
verscheidenheid van produkten, is dit 
de winkelier op de 'hoek van de straat'. 
Veel kleine dorpen, die nu ten dode 
zijn opgeschreven, zullen gaan op
bloeien in hun bestaan. Mede door 
leven en werken van dorpsbewoners 
komen in de stadscentra torenhoge 
grondgebruikswaarden tot stand. Met 
bestemmen van grondwaarden aan  de 
gemeenschap en deze als basisinko
men verdelen onder allen, ontvangen 
ook de dorpelingen hun aandeel in 
deze waarden. Dit is in dubbele zin een 
ongekend perspektief. Dat zijn een 
gesaneerde ekonomie en eveneens het 
grondvesten van een rechtvaardige sa
menleving. Zoals dr. Mansholt voor de 
ontwikkeling van de landbouw tot een 
tegengestelde visie kwam, zo is het 
ook nodig dat allen afstand nemen van 
het jpartikulier genieten van grondge
bruikswaarden .

Siebe Sevenster Bennekom

PJgf

■■■■
eigenlijk eerst even bijkomen. Een film 
die indruk maakt, hoe kommercieel 
dan ook. Wat bijblijft zijn de beelden 
van een politieagent in Soweto die aan 
het prijsschieten is op vluchtende kin
deren. Van die kleuter die moederziel 
alleen in haar ledikant je zit te huilen 
terwijl om haar heen de hutten worden 
afgebroken en mensen in elkaar gesla
gen worden. En van een nog net niet 
doodgeslagen Biko. Bekende beelden, 
m aar ze blijven schokkend.' Tijdens de 
toespraak van de regisseur van de film

GRONDWAARDEN
De titel van Jaap Schouls artikel 'Basis
inkomen is middel tegen overschotten 
in landbouw' (15.2.88), klinkt mij als 
muziek in de oren. In het onderstaande 
een poging deze gedachte te onderbou
wen. De bekende dr. Mansholt gaf 
daarvoor in 'Spil 55-56' gegevens, 
waaruit blijkt dat produktiewaarden 
op kleine bedrijven door meer zelfvoor
ziening, half zo groot zijn als op grote. 
In tegenstelling tot steeds groter - 
steeds meer, eens het Mansholt syn-

VRIJDAG 9/ZATERDAG 10 SEPTEMBER HANZEH0F ZUTPHEN

FEESTPROGRAMMA
19.00 ZAAL OPEN
Binnenlopen, koffie, muziek enzovoorts.

20.00 FEESTREDE
Flitsend verhaal met historisch besef én aktualiteits- 
waarde. Om in de stemming te komen. Vrolijk links 
dus.

20.15 SOCIËTEIT
De wandelgangen van het jaar. Ontmoetingen, felici
taties, herinneringen, afspraakjes, plannen maken. 
Het geheel omlijst door rinkelend glaswerk en een 
salonorkest.

20.15 VIDEOBAND
20 jaar PPR. Voor liefhebbers. Non stop tot 22.00 
uur.

21.00 WEDSTRIJD POLITIEKE REDENAARS
In de heersende politieke kuituur wordt veel rede
naarstalent vroegtijdig om zeep geholpen door het 
‘je-hebt-nog-één-minuut’ syndroom van de kongres- 
presidia. Nu krijg je de kans. In maximaal vijf 
minuten mag je alle sluizen van je welsprekendheid 
open zetten. De zaal jureert. Een voorzitter regis
seert. Je kunt voortijdig sneven. Thema: HET 
IMAGE VAN DE PPR. Zeg nou zelf (breek me de 
bek niet open). Precies. Je mag één korrespondentie- 
kaartje met trefwoorden meenemen naar het spreek
gestoelte. In een slotronde strijden de drie besten om 
de eindzege in een drie-minuten speech a 1’improviste 
(over drie kort van tevoren opgegeven trefwoorden). 
Pak op die uitdaging. Laat horen wat de PPR in huis 
heeft.

22.00 HANS LIBERG
Theater van de jaren negentig nu al bij de PPR.

23.00 EVEN BIJKOMEN
Voortzetting wandelgangen.

23.15 OPEN PODIUM
Realiseer je verborgen droom. Wat had je nu altijd al 
eens in een echte theaterzaal voor een enthousiast 
publiek willen doen? Bijvoorbeeld; een piano spelen, 
de zaal aan het zingen krijgen, een goochel-act 
opvoeren, voorlezen uit eigen werk (proza, gedich
ten, je eigen haiku’s), een aria zingen, een strijkers- 
kwintet, een verstild nummer voor hobo en cello, een 
theaterstukje, een kabaretnummer, enzovoorts. 
Theaterfaciliteiten, geluid, belichting, technikus 
staan ter beschikking. Bij opgave vermelden soort en 
duur van je optreden. Wij maken dan een non-stop 
programma dat doorloopt naast het feestgedruis in de 
buitensoos.

23.45 LEIDSEPLEIN
Swingend feest in de prachtige buitensociëteit (in 
direkte binnendoor verbinding met de Hanzehof- 
foyers). Vanzelfsprekend een opwindende band. Tus
sen de muziek door korte acts op de vloer (jongleur, 
goochelaar, straattoneel enzovoorts; als je iets weet 
in die richting: aanmelden graag). Ook een veiling 
van politiek en ander ‘antiek’. Lees je in de volgende 
krant meer over.

24.00 SLEEP-IN
Als je een matrasje en slaapzak meeneemt, kun je in 
de Hanzehof overnachten. Voor hen die vroeg naar 
bed willen: de balletzaal. Denk je niet voor 2.00 uur 
te gaan slapen: een stille foyer in de nok van het 
gebouw. Je kunt je ook opgeven als je in een centrum 
in de buurt van Zutphen wilt slapen. Voor het laatste 
heb je eigen vervoer nodig. Ook onderzoeken we de 
reservering van een low-budget hotel in Zutphen zelf 
(wandelend te bereiken). Als je (tegen kostprijs) 
geïnteresseerd bent in deze wat komfortabeler slaap- 
plekken: aanmelden op de bon. Je hoort dan van ons.

04.00 BREAK-DOWN
Het swing-festijn in de buitensoos gaat door zolang 
het leuk is. Dit ter beoordeling van de kommissie. 
Maar om 4.00 is alles echt over en heerst er in alle 
zalen een serene stilte.

09.00 STADSWANDELING
Voor de vroege vogels is er een routebeschrijving 
beschikbaar voor een frisse wandeling door de (zeer 
oude) binnenstad van Zutphen.

09.45 TOTALE REVEILLE
Iedereen uit bed, voor de kraan of onder de douche.

10.00 ONTBIJT
In de foyer van de Hanzehof wordt een wandelend 
ontbijt georganiseerd met alles d’r op en d’r aan.

11.00 KOFFIE EN TAART
Het verzamelpunt voor iedereen die was uitge
zwermd of alleen vandaag (nauwelijks voorstelbaar) 
naar Zutphen komt. De bedoeling is dat je partijbe
stuur en fraktie fêteert met een eigengebakken taart. 
Die mogen ze niet zelf houden, maar snijden en 
ronddelen onder alle koffiedrinkers. We verwachten 
zeker 500 mensen. Dus minimaal 50 taarten. Ook dit 
koffie-uurtje kan gebruikt worden voor het leggen en 
hernieuwen van alle mogelijke kontakten.

11.30 TOREN-BEKLIMMING
Tussen 11.30 en 13.00 wordt de Walburg-toren 
speciaal opengesteld om beklommen te worden door 
sportieve PPR-mensen die hogerop willen. Beloning: 
een schitterend uitzicht over een oude Hanzestad en 
de IJsselvalei.

11.30 SCHAAKSIMULTAAN
Voor de intelligentsia onder ons. De simultaangever 
blijft nog even een verrassing. Eerst weten hoeveel er 
mee willen doen.

11.30 KLAVERJASDRIVE
Voor de meer speelsere feestgangers (niet minder 
slim, maar anders) bieden we een uitgelezen kans om 
even bij te komen van een vreselijke nacht: effe een 
kaartje leggen. Oer-Hollands en dicht bij de werk

vloer: klaverjassen. Natuurlijk pakken wij ook dit 
serieus aan: een toernooi voor koppels over drie 
partijtjes. Het winnende duo mag rekenen op een 
orginele PPRPRIJS. Reglementaire zaken als maat
slag wel/niet troeven, het tellen van de roem enzo
voorts worden ter plekke uitgelegd. De jasjes uit en 
het poker-face op. In de slag voor wat wel een 
vegetarische rollade zal worden. Opgeven op de bon. 
Met maat. Alleen mag ook, dan koppelen wij wel 
wat.

13.30 POLITIEK VERHAAL
Een boeiende, opwindende en uitdagende rede over 
wat de PPR bedoelt met SOLIDARITEIT.

14.00 PRIJSUITREIKING
Juryrapport en prijsuitreiking over en aan de prijs
winnaars van de fotowedstrijd DIT KAN ANDERS 
en de essaywedstrijd HALEN POLITIEKE PARTIJ
EN 2000.

14.30 KONFRONTATIE
Een diskussie tussen vijf prominenten van diverse 
pluimage, die je op het puntje van je stoel moet 
krijgen. Een journalist als intermediair tussen samen
leving (zaal) en politiek (podium). Kritische vragen, 
levendige diskussies en een geheel andere manier om

vanuit de zaal visueel een bijdrage aan de diskussie te 
leveren. Dit wordt spektakel. Thema: opnieuw SO
LIDARITEIT.

16.00 PPR IN KONCERT i»
Een speciaal voor dit feest geformeerd PPR-orkest 
zorgt voor de sprankelende muzikale apotheose van 
het PPR-20-feest. De eerste en enige uitvoering in 

■deze bezetting onder leiding van dirigent Wim de Ru.

16.25 SLUITING

Of het bovenstaande programma als vernieuwing van 
de politieke kuituur aangemerkt mag worden, moet 
nog blijken. Ongebruikelijk is het in elk geval wel. 
Duidelijk zal zijn dat je dit niet mag missen. 
Duidelijk is ook dat het alleen echt wat wordt als de 
Hanzehof door de opkomst uit z’n voegen barst. De 
PPR gaat uit haar bol.
Om alles wat overzichtelijk te houden en het begrip 
solidariteit alvast wat inhoud te geven, hebben we 
besloten voor het geheel of gedeeltelijk meemaken 
van en toegang krijgen tot dit PPR-festijn een 
eenheidsprijs te hanteren. Er moeten dus kaarten 
gekocht worden. Die kaart geeft recht op: toegang tot 
alle losse festiviteiten; bijwonen optreden Hans 
Liberg; idem PPR swing-feest; overnachting in de 
Hanzehof; een ontbijt op zaterdagmorgen; toegang 
tot de Buitensoos voor de thema-middag over solida
riteit.
Een kaart voor dit hele pakket kost (alt in) ƒ 17,--. En 
dat is toch niet teveel. Wil je zeker zijn van een 
plaats? Snel invullen en opsturen die bon.

DIT FEEST WIL IK NIET MISSEN, IK KOM.

Naam:.........................................................................................................................................................................

Adres:.........................................................................................................................................................................

Woonplaats: ...............................................................................................................................................................

Ik bestel .... kaarten ad ƒ 17,-; totaal bedrag ƒ ........
Dit bedrag wordt overgemaakt op giro 5555 t.n.v. PPR Amsterdam.

Hieronder geef ik aan (hokje aankruisen) welke aktiviteiten ik wil bij wonen of aan welke onderdelen ik aktief wil 
meedoen.

O Deelname aan wedstrijd politieke redenaars.
O Bijwonen optreden Hans Liberg.
O Deelname aan het Open Podium. Soort act:.............................  Tijdsduur..... minuten.
O Overnachting in Hanzehof (eigen matrasje/slaapzak). Indeling voor 02.00 uur/na 02.00 uur.
O Overnachting in low-budget hotel in Zutphen (tegen betaling kostprijs).
O Overnachting in centrum in de buurt van Zutphen (tegen kostprijs, alleen mogelijk met eigen vervoer). 
O Overnachting op camping in de buurt van Zutphen (idem, idem of per taxi).
O Ontbijt zaterdag 10.00 uur in de Hanzehof.
O Stadswandeling Zutphen.
O Beklimming Walburgtoren.
O Deelname aan schaaksimultaan.
O Idem klaverjas-drive. M’n maatje is:.....................................
O Bijwonen themamiddag solidariteit.
O Ik wil meespelen in het PPR-orkest. Instrument:.......................
O Ik bak een taart en bied die zaterdagmorgen om 11.00 uur aan. Meenemen in doos. Voor koele opslag wordt 

gezorgd.
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De PPR was opgericht door mensen afkomstig uit 
konfessionele partijen. Het door hen opgestelde 
program had echter niet alleen aantrekkingskracht op 
afvallige christen-demokraten. Vanuit verschillende 
inspiratiebronnen werden mensen lid van de partij. 
Hoewel over de inhoud van het programma een grote 
mate van overeenstemming heerste hadden de leden 
vaak zeer verschillende ideeën over de vraag hoe dat 
program werkelijkheid kon worden. Het gevolg 
daarvan was een nooit aflatende strategiediskussie. 
Hoogtepunten (of misschien beter gezegd dieptepun
ten) waren daarbij de diskussies over het al dan niet 
blijven deelnemen aan het kabinet Den Uyl. Ook na 
de desastreuse verkiezingen van 1977 bleef men 
verdeeld over de te volgen koers.
Een aantal leden, voornamelijk afkomstig uit grote 
aktiecentra, kwam regelmatig bijeen om te praten 
over de weg die de PPR zou moeten gaan. Deze 
zogenaamde Wageningen-groep was verontrust over

VLEUGELVORMING IN DE PARTIJ

AFWIJKINGEN NAAR 
RECHTS WERDEN 

TOEGEJUICHT
Elke politieke partij kent vleugels. De linker en de rechter doen hun uiterste best 
de keuzes van de partij zoveel mogelijk hun kant op te trekken. Een partijbestuur 
dat de gehele partij bijeen wil houden heeft de moeilijke taak met de verschillende 
stromingen rekening te houden. Als een vleugel zich gaat organiseren wordt het 
voor een partijbestuur moeilijker met zo’n ontwikkeling om te gaan en ontstaan er 
vaak grote spanningen. De geschiedenis van de sociaal-demokratie kenmerkt zich 
door het feit dat met de regelmaat van de klok de oppositie binnen de partij zich 
organiseert. Met name de linkervleugel laat geregeld van zich horen. Nieuw Links 
is daarvan een bekend voorbeeld. Ook de P P R  kent dit fenomeen. Een kleine 
krisis in het partijbestuur in 1979 laat iets zien van het spanningsveld dat 
daardoor kan ontstaan.

taak. Toen duidelijk werd dat Van der Wilk definitief 
het bestuurswerk zou opgeven werd een aantal 
mensen voor de funktie aangezocht. Bij die namen 
ontbrak Willemsen.
In de bestuursvergadering van 25 april werd aan de 
leden van het Dagelijks Bestuur gevraagd waarom 
dat zo was. Uit de daarop volgende diskussie bleek 
dat de leeftijd en de politieke ervaring van Bert en 
zijn deel uitmaken van de Wageningen-groep bij die 
beslissing een rol hadden gespeeld. Over beide 
redenen om Bert niet te vragen was het bestuur niet 
eensgezind. Na stemming werd besloten om Bert niet 
voor te dragen als kandidaat voor de funktie. Bert 
schreef in een brief aan het partijbestuur dat hij de 
beoordeling van zijn persoon zeer legitiem vond. Dat 
moest kunnen. Hij verbaasde zich er echter over dat 
de bewuste opmerkingen gemaakt waren door leden 
van het Dagelijks Bestuur, die zelf op het moment 
dat ze in het DB gekozen waren minder politieke 
ervaring hadden dan hij nu had. Hij wees erop dat de

Hans van der Wilk: definitief weg als algemeen sekretaris.
de gang van zaken in de PPR en wilde dat de partij 
haar links-radikale karaker zou behouden. Haar 
naam ontleende deze groep aan de plaats van 
samenkomst: de huiskamer van gastvrouwe Cox 
Merkelijn, die al weer een aantal jaren wethoudster is 
voor radikaal links in Wageningen. De groep telde op 
haar hoogtepunt zo’n vijftien aktieve leden, waaron
der oud vice-voorzitter Jaap de Jong, de huidige 
Haagse wethouder Jack Verduyn Lunel, het Nij
meegse raadslid Joop de Zeeuw en de tegenwoordige 
voorzitters van de radikaal-linkse statenfrakties in 
Zuid-Holland en Gelderland John Steegh en Jan 
Dirx. Ze vonden elkaar in de kritiek op de binnen de 
partij gevoerde strategische diskussies.

Angst
Het partijbestuur wist van het bestaan van deze 
groep. Enige leden hadden er zelfs kontakten mee. 
Bestuursleden Bert Willemsen en Lieuwe Zigterman 
deelden in een brief aan het partijbestuur mee dat zij

betrokken waren bij de Wageningen-groep. Tijdens 
de vergadering waarin deze brief behandeld werd 
meende Willemsen grote angst voor deze groep te 
bespeuren. Men vreesde dat via bestuursleden infor
matie vanuit het bestuur naar buiten zou komen. Hij 
zelf meende dat het een normale zaak was dat in een 
partij als de PPR dergelijke vleugelvorming zich 
voordeed. Ervaringen in andere partijen leerden juist 
dat vleugels heel verfrissend konden zijn. Tijdens de 
vergadering wilde Willemsen wel toezeggen dat hij 
het bestuur een notitie zou voorleggen over de 
W ageningen-groep.
De diskussie over Bert’s betrokkenheid kwam weer 
naar voren toen door het aftreden van Hans van der 
Wilk de funktie van algemeen sekretaris vakant was 
geworden. In een eerder stadium was men er vanuit 
gegaan dat Van der Wilk slechts tijdelijk niet 
beschikbaar zou zijn en de funktie een korte periode 
waargenomen zou moeten worden. Bert was toen 
vanuit het Dagelijks Bestuur benaderd voor deze Egbert Boeker: vleugels moeten kontroleerbaar zijn
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W aar eens de golven het land  bedolven 
houdt nu de PPR h a a r landbouw kongres 
met feestelijk karakter. Video's, d iaseries, 
tentoonstellingen, een  forum, niets heeft 
m en a a n  het toeval overgelaten om ons, 
gew one leden, een  onvergetelijke d ag  te 
bezorgen. Het m inste dat wij bij wijze van 
tegenprestatie  kunnen doen is a llem aal 
verschijnen in boerenkiel met rode zak
doek en  zwart petje. Wij zullen de ag rari
sche stand  voor eens en  voor altijd aan  
ons binden, w ant d aa r g aa t het per slot 
van  rekening a llem aal om. Wie g aa t er op 
zo'n dag  nou nog zitten zeuren over één of 
ander ARU, a ls  je je in  de foyer in  de 
horlepiep kunt uitleven? Kuituur, dat gaa t 
er bij de PPR in a ls  koek.
Als 't zover is zijn wij reeds in het bezit van 
een nieuw  partijbestuur. En niet zo'n 
béétje nieuw! Nieuwe stijl, nieuw e sa 
m enstelling en  vooral: nieuw e procedure! 
Terwijl wij met de slee in  de hand  op 
sneeuw  zaten te w achten is de Kommissie 
Sam enstelling Partijbestuur druk in de 
w eer gew eest om voor ons een advies in 
e lkaar te d raa ien . G ew apend met dit
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ADVIES
c
d
""advies komen wij- n a a r het kongres en-  
n iets kan er m eer m isgaan . Dat w as 
vroeger w el anders! Een stel pennelikkers 
m aakte een  lijst van  kandidaten , kom
pleet met allerlei in teressan te  gegevens. 
De leeftijd; de w oonplaats; het beroep; de 
in  de partij beklede funkties; de duur van 
het lidm aatschap; de stellingnam e ten 
aanzien  van  de sam enw erking met an d e
re partijen, zodat het kongres erop kon 
toezien da t de strateg ied iskussie ook in 
het partijbestuur met vuur gevoerd zou 
worden. Verder zochten we het m aar uit.

Ach. er zat a ltijd  w el een  bekende tussen 
de kand idaten  zodat je zeker w ist op wie 
je niet m oest stem m en. Niets w as frustre- 
render d an  m achteloos te m oeten toezien 
hoe zo iem and bij gebrek a a n  tegenkandi
d aten  op de felbegeerde zetel kon p laa ts 
nem en. Liever een  ongeschikte kandidaat 
d an  een  vakature, dacht men in die tijd. 
En ik heb  w at pa rad es van bestuurskandi- 
da ten  over het podium  voorbij zien trek
ken! Lombroso is a l jaren dood, m aar het 
kongres w ilde de kand idaten  altijd even 
zien om zo een  verantw oorde keus te

werkelijke reden om hem niet voor te dragen zijn 
deelname aan de vergaderingen van de Wageningen- 
groep was. Hieruit trok hij de konklusie dat PPR. 
leden, die tot een enigszins naar ‘links’ afwijkend 
standpunt komen, maar zich toch nog zo verwant 
voelen met de PPR dat zij daar aktief lid van blijven 
door sommige anderen in de partij niet meer serieus 
genomen worden. Afwijkingen naar ‘rechts’ werden 
volgens Willemsen eerder toegejuicht dan bestreden.

Vertrouwensbasis
Nu was deze kwestie rond de opvolging van Hans van 
der Wilk niet het enige dat hem dwarszat. In het 
bestuurswerk was hij al verschillende situaties tegen
gekomen waarbij de linkervleugel op een niet al te 
korrekte wijze in een hoek was gedrukt. Hetgeen op 
de bestuursvergadering van 25 april was gebeurd, was 
voor hem de druppel die de emmer deed overlopen. 
Bert kondigde in zijn brief daarom aan af te treden. 
Vanwege het ontbreken van een vertrouwensbasis 
met drie DB-leden (Herman Verbeek, Egbert Boe
ker en Erik Akkermans) kon hij het bestuurswerk 
tegenover zichzelf niet langer meer verantwoorden. 
Tevens zag hij tussen die drie en zichzelf te grote 
politieke verschillen om goed te kunnen funktione- 
ren.
In de vergadering van het partijbestuur van 9 mei gaf 
vice-voorzitter Egbert Boeker te kennen dat hij geen 
bezwaar had tegen vleugels in de partij zolang die r 
maar kontroleerbaar waren. Louis Vuurboom rea
geerde hierop met de opmerking dat de Wageningen- 
groep niet de enige onkontroleerbare groep in de 
partij was en dat enkele groeperingen in de partij 
onvoldoende serieuze aandacht kregen. Het bestuur 
erkende dat er slordigheden waren begaan. Het zou 
beter geweest zijn als de kriteria voor het vervullen 
van de funktie van sekretaris eerder waren uitgespro
ken. Bert moest maar uitgenodigd worden voor een 
gesprek dat op 16 mei zou plaatsvinden. Dat gesprek 
was voor Bert aanleiding om zijn aftreden in herover
weging te nemen. Hij vond in het gesprek verschillen
de openingen om tot een diskussie te komen over zijn 
ongenoegen. Hij zag er vanaf om zijn afscheidsbrief 
naar de kerngroepleden te sturen. Hij deed weer 
gewoon mee. In juni werd de al heel lang toegezegde 
notitie van Willemsen over de Wageningen-groep in 
de partijbestuursvergadering voor kennisgeving aan
genomen. De gehele kwestie liep met een sisser af.

HANS VAN EGDOM

kunnen m aken. Borstelige w enkbrauw en? ̂  
Dicht bij e lkaar s taan d e  ogen? Geringe; 
schedelom vang? Dan kon je een  bestuurs--" 
zetel wel op je buik schrijven. Op z 'n °  
hoogst mocht je voor de partij ach ter led en a  
met kontributieachterstand aan . E;
Nu g aa t da t dus a llem aal anders. D en 
Kommissie voelt voor ons de k an d id a ten ^  
aa n  de tan d  en  komt met een  hecht a  
doortim m erd advies. De liefhebbers v a n a  
human interest komen niet m eer a a n  h u n D 
trekken. M aar de vraag  w ie er voorzitter o fa  
sekretaris van  w at d an  ook moet w orden °  
wordt beantw oord. Er is m eteen geen  □ 
speld  m eer tussen  te krijgen. W illen jullie °  
een  andere voorzitter d an  de geadviseer- □ 
de? Kan niet, w ant dan  dondert de r e s ta  
van  het advies a ls  een  kaartenhuis in a  
e lkaar. In elk geval kan de b en o em in g c- 
van  een  nieuw  partijbestuur in  een  vloek °  
en  een  zucht worden afgewerkt. A llem aal □ 
even app laud iseren  voor het advies en  we °  
kunnen ons w eer met een  borrel in  de □ 
hand  op de klom pendans storten. Volgen- D 
de keer beter.



HET JUBILEUM-KONGRES IN ALMERE

De landbouwdiskussie
Peultjes uit Kenya mag je kopen

Pagina 3

Positieve aktie
Vrouwen doen het beter

Pagina 4

Afscheid van een harde werker
Even laten zien hoe het ook kan

Pagina 5

i

funktie flink aangepast. Keurig geknipt en geschoren 
en gestoken in een nieuw jasje beklom hij het 
podium. Zijn eerste toespraak, als versgekozen par
tijvoorzitter, blonk van optimisme. Hij riep zijn 
partijgenoten op weer idealistisch te durven zijn en 
ondanks het huidige tijdsbeeld van cynisme en ironie, 
te kiezen voor een utopie. Dit zou het politieke debat 
stimuleren en de betrokkenheid van de burgers bij de 
politiek vergroten.
Konden de overige kongresgangers zich wel vinden in 
deze stemming van optimisme en vrolijkheid? Het 
applaus dat hij kreeg leek dat wel te bevestigen, maar

bewilligden twee kandidaten voor de post van vice- 
voorzitter, Ruth Post en Klaas-Wybo van der Hoek. 
De laatste werd met grote meerderheid gekozen. 
Met enige vertraging volgde het feestelijke slot van 
dit jubileumkongres. In een veel te kleine, benauwde 
ruimte konden de kongresgangers zich tegoed doen 
aan een overdadig koud buffet. En dankzij de 
feestrede van Henri Faas werd het, voor het eerst die 
dag, echt vrolijk.

LOES SINGELS
Met bijdragen van Jan Dirx.

’N STEMMING VAN OPTIMISME
EN VROLIJKHEID ̂ EKLAN0S6£°UT

Wordt de PPR echt een vrolijke partij? Tijdens het 
afgelopen jubileumkongres bleek herhaaldelijk dat 
het nieuwe gezicht van de PPR. uitdagend, offensief 
en vrolijk, nog geen vanzelfsprekendheid is. Kandi
daten voor het partijbestuur werden door een wan
trouwige Wim de Boer gevraagd of ze zich in dit 
nieuwe profiel wel konden vinden. Kandidaat sekre- 
taris buitenland Frans de Man, als eerste op de 
voordracht geplaatst nadat Bea Stolte haar kandida
tuur kort voor het kongres had ingetrokken, ant
woordde met te herhalen dat hij gemotiveerd was

voor de klus. Een van de weinige vrouwelijke 
kandidaten, Ruth Post, gaf aan dat haar inspiratie 
elders ligt: „Ik ben een boze vrouw en ik ben ook wel 
eens vrolijk.” Getuige de reakties uit de overvolle 
zaal waren meer PPR-leden deze mening toegedaan.

Spontaan
Tot nieuwe partijvoorzitter werd, met grote meerder
heid, Bram van Ojik gekozen. Met zijn 33 jaar de 
jongste voorzitter in de geschiedenis van de PPR. 
Sommige kongresgangers noemden hem de ideale 
figuur, een personifikatie van het nieuwe gezicht van 
de PPR. Hij is open, spontaan en bovendien vrolijk. 
Dit in tegenstelling tot zijn mede-kandidaat Klaas- 
Wybo van der Hoek, die vooral als zakelijk en 
afstandelijk werd gekenschetst. Van der Hoek werd 
op het kongres bedeeld met het sekretariaat inhoude
lijk werk. Niet echt enthousiast bleek hij daarover,

Na twintig jaar zocht de PPR opnieuw haar weg in de oneindig lijkende ruimte van 
de polder. In De Metropole, een goed kongresgebouw gelegen aan een modern 
ingericht plein waaraan ook het prachtige Almere CS ligt, zou er over landbouw 
gediskussieerd en gestemd moeten worden. De zaal was vol, maar waren al die 
mensen gekomen voor de landbouwdiskussie? Of trok de verkiezing van een nieuw 
partijbestuur meer? Of bracht de aangekondigde receptie na afloop oude 
gezichten, gestaalde kongrestijgers en nieuwe leden bijeen? Hoe dan ook, echt 
vrolijk werd het tenslotte toch nog.

want op de vraag waar zijn voorkeur lag, antwoordde 
hij kort en duidelijk: „Ik ben in voor scholing & 
vorming.”
Met deze keuze volgde het kongres het advies van de 
Kommissie Samenstelling Partijbestuur, hetgeen het 
kongres overigens deed voor zes van de zeven te 
vergeven funkties. Naast de twee genoemden werden 
verder gekozen Frans de Man als sekretaris buiten
land, Ruth Post als sekretaris scholing, vorming & 
emancipatie, Rouke Broersma als sekretaris publici
teit en Job van Keulen als sekretaris organisatie & 
penningmeester. Alleen bij lokale politiek werd het 
moeilijk. Geadviseerd was Hans van Egdom, maar 
bij de niet geadviseerden zat een vrouw: Jeltje 
Meulenbroek. In de eerste stemronde haalde Van 
Egdom bijna de kiesdeler en werd de rest van de 
stemmen verdeeld over Meulenbroek en de andere 
kandidaten. Maar in de tweede ronde -tussen Van

Egdom en Meulenbroek- haalde de vrouwelijke 
kandidaat net de kiesdeler met 109 stemmen. Van 
Egdom bleef steken op 105. „Ik heb maar op Jeltje 
gestemd omdat ze vrouw is. Een partijbestuur met 
slechts één vrouw kan toch niet in de PPR”, was een 
veelgehoorde opmerking in de wandelgangen.

Aktievoerderstype
Van Ojik, die uiterlijk altijd meer leek te passen bij 
het inmiddels afgezworen PPR-imago van het slordi
ge aktievoerderstype, had zich voor zijn nieuwe

Europa zonder grenzen
Goed voor de multinationals

20 jaar PPR
Henri Faas bromt terug
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eerder op de dag had Ria Beckers in haar toespraak 
te kennen gegeven dat links niet altijd vrolijk kan 
zijn. Het huidige kabinetsbeleid geeft hiertoe weinig 
aanleiding. Dus moest ze wel met harde verhalen 
komen, vond Ria. Zij blikte kort terug op de 
afgelopen twintig jaar en moest konstateren dat er 
helemaal niet zo veel is veranderd. „De machtsstruk- 
turen blijken van gewapend beton” , betoogde zij. Op 
sommige gebieden is de situatie zelfs verslechterd. De 
tegenstelling Noord-Zuid is de laatste jaren drama
tisch verscherpt in plaats van verkleind. Een konse- 
kwente ekologische politiek is volgens haar de enige 
oplossing.

Terugblikken
Een onderdeel van deze ekologische politiek, de 
landbouwpolitiek en de gevolgen voor de Derde 
Wereld, kwam s’middags aan de orde tijdens een 
forumdiskussie, voorafgegaan door een toespraak 
van mevrouw Wangari Maathai. Zij hield een 
boeiend betoog over de positie van de vrouw in het 
ontwikkelingsproces.
Deze keuze voor het middagprogramma gaf aan dat 
het terugblikken - een veelal verplicht onderdeel van 
jubilea - uitgesteld is tot september. Het doorgaan 
met de huidige diskussie staat voorop. Afdelingen 
kregen van de diskussieleidster dan ook de bood
schap mee, over dit onderwerp verder te praten. Of 
iedere afdeling even enthousiast met de landbouw
problematiek aan de slag gaat, valt af te wachten. De 
reakties in de zaal waren verdeeld.
Mocht de forumdiskussie zich nog verheugen in een 
belangstellend publiek, anders werd dit bij het 
overige middagprogramma. Tijdens de toelichting op 
het Groene Bondgenootschap door Minie Wolterink, 
gehuld in een boeregroene hes en een blauwe 
PPR-rok, begon de zaal langzaam leeg te lopen. 
Later, bij de behandeling van de diverse 'alternatieve 
richtinggevende uitspraken' (ARU’s), zoals amende
menten tegenwoordig schijnen te heten, overstemde 
het geroezemoes in de wandelgangen de sprekers in 
de zaal. De vaart was eruit, de aandacht verslapte.

Onoplettend
Het tumult rondom de verkiezing van de vice- 
voorzitter kon de aanwezigen weer even boeien. Alle 
tot sekretaris gekozen bestuursleden, werden door 
een onoplettend stemburo kandidaat gesteld voor het 
vice-voorzitterschap. Onder hen bestuursleden die 
zich nadrukkelijk niet voor deze post beschikbaar 
hadden gesteld en anderen, die niet eens wisten dat 
ze kandidaat gesteld konden worden. Uiteindelijk
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HET PAASDEBAT IN DE KAMER

PPR kiest voor 
milieuinvesteringen
De Tweede Kamer ging iets later op paasreces dan de bedoeling was, want er 
moest gedebatteerd worden. De regering had een aantal voorstellen op financieel 
en sociaal-ekonomisch terrein bij elkaar vergaderd, waar niemand nou echt 
gelukkig mee leek te zijn. De door de CDA-fraktie bij monde van Bert de Vries 
verwoorde kritiek was niet gering en kreeg dan ook uiteraard alle aandacht in de 
pers. De PPR-fraktie bekritiseerde in stevige bewoordingen de plannen van het 
kabinet waar deze een aantasting betekenden van de positie van die groepen in 
de samenleving die toch al zwak staan, zoals de jongeren en de ontwikkelingslan
den. Maar niet alleen kritiek, ook een alternatief werd op tafel gelegd.

I B S

„De PPR-fraktie vind het mèt het kabinet 
noodzakelijk dat het beleid halverwege de 
periode wordt bijgesteld. De analyse en de 
voorstellen zijn echter uiterst eenzijdig. 
Niet de financiële positie van de grote 
bedrijven en de gegoede burgers, maar de 
onrustbarend hoge werkloosheid, de nog 
altijd groeiende milieuproblematiek en de 
benarde situatie in de zorg schreeuwen om 
een oplossing. Wij stellen dan ook voor de 
drie miljard gulden, waarmee het kabinet 
de belasting voor het bedrijfsleven en voor 
de de mensen met hoge inkomens wil 
verlagen, te gebruiken voor milieu
investeringen, voor de problemen in de 
verpleeg- en bejaardenhuizen en de ge- 
zins- en gehandicaptenzorg. Dat schept 
direkt arbeidsplaatsen en maakt daardoor 
bezuinigen in de sociale zekerheid overbo
dig. Het verhoogt bovendien de kwaliteit 
van de samenleving.” Zo verwoordde Ria 
Beckers de uitgangspunten die de PPR- 
fraktie koos voor een alternatieve beste
ding van de drie miljard gulden die het 
kabinet wilde laten toekomen aan hen die 
al het nodige hebben.
Een aspekt dat onderbelicht bleef in het 
debat, werd wel uitdrukkelijk door de 
PPR-fraktie voor het voetlicht gebracht, 
namelijk de aanslag op de financiële mid
delen voor ontwikkelingssamenwerking. 
„Niet voor niets is de PPR-fraktie zo 
geschokt over het gemak waarmee de

ontwikkelingsgelden verder worden uitge
hold. Ook dat is een sluipend proces, dat 
alleen zal stoppen als de Kamer het een 
halt toeroept. De premier heeft twee jaar 
geleden in het debat over de regerings
verklaring helder uiteengezet wat het re
geerakkoord bedoelde. ‘Het gaat daarbij 
(namelijk in welke situatie kan er gekort 
worden op ontwikkelingsgelden? red.) 
naar mijn oordeel om niet voorzienbare 
uitzonderlijke omstandigheden. Daarmee 
is dit element als het ware teruggebracht 
naar een zodanige kategorie van onwaar
schijnlijkheden, dat ik niet het gevoel heb 
terug te komen op eerdere politieke stel- 
lingnames.’ Welke in juli ’86 niet voor
zienbare uitzonderlijke omstandigheden 
zijn nu dan de reden om op ontwikkelings
gelden te korten. Je vraagt je zo langza
merhand af wat nog de waarde is van 
toezeggingen aan de Kamer gedaan. De 
boekhoudersmentaliteit waarmee de rege
ring nu ook de ontwikkelingslanden te lijf 
gaat is verbijsterend. En dat op een 
moment dat de nood in de arme landen 
groeit. Hoe durven we eigenlijk.” De 
Kamer durfde echter wel, en naast de 
jongeren met een uitkering werden ook de 
ontwikkelingslanden met de Pasen ont
haald op een lege dop. De aktievoerders 
in de tuin van staatssekretaris De Graaf op 
Goede Vrijdag hadden wat weinig kruisen 
bij zich.(jd)

Vreemd
Zag u ook, al van een kilometer afstand, 
dat het zogenaamde bezuinigingsdebat van 
een paar weken geleden een van te voren 
afgesproken rollenspel was tussen de Heren 
Lubbers en De Vries?
Denkt u ook dat Lubbers tegen De Vries 
gezegd heeft: Luister Bert, ik wil bezuini
gen, jij wilt kiezers. Hoe kunnen we het 
nou zo regelen dat we allebei krijgen wat

we willen?
Heeft u zich de ogen uitgewreven over hoe 
de twee heren het durfden om in een slecht 
toneelstuk in drie dagen over veertien 
miljoen mensen heen over dertien miljard 
gulden te beslissen?
Wordt u groen wanneer de Heer Brinkman 
in ons leven binnen gluurt of we wel ‘veilig 
vrijen’, opdat we geen AIDS krijgen? 
Bent u wel eens verbaasd dat u de enige 
bent in een groep ‘progressieve’ mensen die 
zich boos maakt, wanneer iemand, die voor 
zijn idealen uitkomt, in een hoek wordt 
geduwd?
Dan is er goed nieuws voor u. Het lang 
verwachte boek van Bram van Ojik en de 
PPR-Studiestichting is uitgekomen. 
Waarom is dat goed nieuws? Omdat hij de 
spelletjes van de Heren Lubbers en De 
Vries doorschijnend maakt; de moraal van 
Brinkman tart. Het is goed nieuws, omdat 
hij aantoont dat linkse politiek alleen kan 
bestaan met idealen, met fantasie en met 
utopie! Het is goed nieuws, omdat hij 
konkrete handvaten aanreikt voor linkse 
politiek in de komende jaren.
Het boek is te koop in de boekhandel en 
voor PPR-Ieden tegen een gereduceerde 
prijs te koop bij de PPR-Studiestichting. 
Een enkele boekhandel op de Veluwe 
weigert het boek te verkopen, want het 
heet: VREEMD GAAN IN GEDACHTEN. 
Bestellen door ƒ 17,50 (dat is inkiusief 
verzendkosten) over te maken op gironr. 
2144633, t.n.v. PPR-Studiestichting Am
sterdam, o.v.v. Vreemd gaan.

Boeren in Gelderland
Op zaterdag 23 april houdt Links Gelder- 
landhaar jaarvergadering, ’s Morgens ver
gaderen PSP, PPR en CPN afzonderlijk 
over eigen partij-aangelegenheden, maar 
vanaf 13.00 uur trekt men gezamenlijk op. 
Hoofdmoot van de agenda vormt het 
thema landbouw. De statenfraktie van 
Links Gelderland zal een nota presenteren 
die in haar opdracht geschreven is door 
een doktoraal-student van de Landbouwu
niversiteit van. Wageningen. In de nota 
worden de mogelijkheden en onmogelijk
heden van een eigen provinciaal land
bouwbeleid op een rijtje gezet. De 
konklusie is dat de provincies meer kun
nen doen dan algemeen aangenomen

wórdt.
Verder zullen vertegenwoordigers van het 
Nederlands Agrarisch Jongerenkontakt en 
van Natuurmonumenten een inleiding 
houden. En uiteraard bestaat er ruime 
gelegenheid voor de aanwezigen om met 
elkaar en de inleiders in diskussie te gaan. 
Na afloop -rond 16.00 uur- nodigt de 
fraktie van Links Gelderland alle aanwezi
gen uit op een hapje en een drankje.

De bijeenkomst wordt gehouden op zater
dag 23 april in gebouw de Coehoorn in 
Arnhem. De Coehoorn is te vinden in het 
straatje recht tegenover de stationsuit
gang.

Pax Christi
"Solidair zijn met Latijns Amerika 
moet meer zijn dan geld geven"

Maantje van VVeegen 
(T.Y.-presentatrice)

Werk dat uw 
steun verdient.

Maak ƒ  15,- (steunlid) of ƒ  35,- (Jubileum-lid: u ontvangt 8 x per 
jaar 'het Kommunikatieblad') over op gironummer 593352 t.n.v. 

Pax Christi, Den Haag. Ook uw gift is welkom.

V redesor atorium
Op 7 en 8 mei 1988 wordt het vredesorato- 
rium The Gates o f Greenham van de 
Engelse komponist Tony Bigging voor de 
eerste maal in Nederland uitgevoerd. 
The Gates of Greenham vertelt het ver
haal van de eerste vier jaar van het 
vrouwenvredeskamp bij Greenham Com- 
mon in Engeland. Het is in de eerste plaats 
een eerbetoon aan de vrouwen, die de 
moed hadden huis en haard te verlaten om 
zich te verzetten tegen de plaatsing van 
kruisraketten, maar daarnaast is het ook 
een eerbetoon aan allen die zich steeds 
weer ingezet hebben en nog steeds inzet
ten voor de vrede.
In het oratorium zal iedereen die aan 
demonstraties en akties heeft meegedaan 
iets van zichzelf herkennen. De teleurstel
ling, het gevoel van machteloosheid, maar

toch ook steeds weer de moed om door te 
gaan. Gesproken woorden doen soms 
vonken overspringen, die anderen ‘aanste
ken’. De extra kracht die de muziek van 
Tony Bigging aan het verhaal van de 
vrouwen van Greenham Common geeft, 
maakt het oratorium tot een indrukwek
kend en moed gevend geheel.
Het oratorium wordt uitgevoerd door een 
koor van 145 vrouwen en mannen, ont
staan vanuit de Schola Cantorum van de 
Leidse Studenten Ekklesia en het wordt 
begeleid door het Randstedelijk Begelei- 
dingsorkest. Het geheel staat onder lei
ding van dirigent Wim de Ru.

Voor informatie en kaarten kan men 
terecht bij K&O, Oude Vest 45 te Leiden, 
071-141141 of 071-141200.

Afval in zout
Twee jaar na Tsjernobyl staat in Neder
land een ander probleem van kernenergie 
centraal: het afvalprobleem. Kernenergie 
houdt onvermijdelijk de aanmaak van 
kernafval in. Dit afval blijft gedurende 
miljoenen jaren gevaarlijk. Daardoor 
vormt het een bedreiging voor mens en 
milieu, nu en in de toekomst. Nog nergens 
ter wereld is een veilige oplossing gevon
den voor het opbergen van kernafval. 99% 
van het Nederlandse afval is afkomstig van 
de kerncentrales in Borssele en Dode- 
waard, de rest komt uit de industrie, uit 
laboratoria en uit ziekenhuizen.
De regering wil dit afval opbergen in 
zoutkoepels in Noord en/of Oost- 
Nederland. De risiko’s die hieraan ver
bonden zijn vindt de overheid aanvaard
baar. Toekomstige generaties krijgen die 
risiko’s als erfenis mee van de beslissers 
anno nu. Niet iedereen vindt echter die 
ondergrondse opslag van kernafval aan
vaardbaar.
Daarom wordt er een manifestatie gehou
den in Gasselte, tussen Groningen en 
Emmen en wel op zaterdag 23 april.
Van 11.00 tot 16.00 uur is er een doorlo
pend programma in het dorp met muziek, 
kabaret, een markt, kinderaktiviteiten, 
een demonstratieve wandeling en een 
fietstocht.

is fout
MANIFESTATIE

Voor meer informatie: ’s morgens van
9.00 tot 12.00 uur Jeugdsoos ‘ons hoes' te 
Gasselte, 05999-65159.

InMemoriam Frans Wiessing
Het sterven en doodgaan van mensen 
brengt mensen terug naar hun oorspron
kelijkheid. Zo ook het sterven en dood
gaan van Frans. Vanuit die oorspronkelij- 
heid wil ik enkele voor Frans en de PPR 
betekenisvolle momenten aan allen die 
Frans gekend en gewaardeerd hebben, 
meegeven.
Frans heeft de aanzet gegeven tot het 
oprichten van de PPR in Zevenaar. Het 
was eind jaren zestig. Frans heeft het 
sekretariaat opgebouwd en jarenlang 
vorm gegeven. Hij werkte achter de scher
men en aan het front. Achter de formele 
gemeentelijke politieke schermen, maar in 
aktie in het veld. In de dubbele zin van het 
woord. Hij organiseerde aan de ene kant 
de noodzakelijke politieke werving en aan 
de andere kant de broodnodige picknick 
om uit te blazen en plezier te maken. Het

harde werken dat hem eigen was, ver
wachtte hij ook van anderen. Dezelfde 
bezieling en geestdrift. Dat maakte hem 
geliefd en gevreesd.
De laatste keer dat mensen met Frans in 
aktie geweest zijn, was voor de provinciale 
verkiezingen over de kwestie van samen
werking met de PSP en de CPN. Hij 
mobiliseerde mensen met de mededeling: 
het komt op stemmen aan -Zevenaar zal 
niet ontbreken.
En zo werkte Frans, met en voor ons, met 
en voor de PPR. Ik meen te mogen zeggen 
dat we met Frans niet iemand verloren 
hebben, maar iemand gekregen hebben. 
En laten diegenen, voor wie hij de ogen 
geopend heefffde hoop zijn voor vandaag 
en morgen. Frans, bedankt.
GERARD BROERSEN 
voorzitter PPR-Zevenaar

Allemaal de geschiedenis van de PPR met 
het gewone lid gezien op 30 maart?
De volgende TV-uitzending op dinsdag 24 
mei is gereserveerd voor de volgende 20 
jaar van de PPR. Inmiddels zijn de politie
ke partijen verhuisd naar het Derde Net. 
En we zijn van woensdag naar maandag 
verhuisd. Deze reuzestap doen wij wat 
kalmer aan. We gaan eerst naar dinsdag, 
omdat 23 mei tweede Pinksterdag is en 
dan wordt er niet aan politiek gedaan, ook 
al is het fris en vrolijk.
Dus dinsdag 24 mei, 19.41 uur, Nederland 
3, na TV3 en Socutera, maar voor reklame 
en journaal.
De eerste volgende radiouitzending is op 
dinsdag 3 mei en verder iedere 14 dagen 
op Radio 5, 18.20 uur.

Ethiek
De werkplaats ‘ethiek’ organiseert twee 
diskussiebijeenkomsten over nieuwe 
voortplantingstechnieken.
Deze bijeenkomsten zijn: 
dinsdag 19 april en 
dinsdag 17 mei.
Beide avonden beginnen om 19.30 uur in 
het gebouw van de Tweede Kamer, Den 
Haag.
Informatie en opgave: Marie-José Burger, 
020-247570 (ma, woe, vrij).

De volgende bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten wordt gehouden op 
woensdag 27 april in Basta, Scheveningse- 
veer 7 te Den Haag.
Basta is te bereiken vanaf het Centraal 
Station met tram 7 en bus 4 en 22, en vanaf 
Holland Spoor met tram 8 en bus 5. 
Alle lezeressen en lezers van het Vlinder
tje zijn hartelijk welkom op deze bijeen
komst, die om 2 0 .0 0  uur begint.
De PPR-Flikkers en Potten geven een eigen 
blad uit: Het Vlindertje. Een abonnement 
kost minimaal ƒ 11 ,- per jaar en is te 
bestellen door overmaking op gironr. 
4295824, t.n.v. PPR-Flikkers en Potten te 
Amsterdam.
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De PPR is de partij van het totale plaatje. Voor 
deeloplossingen moet je bij andere, grotere partijen 
zijn. Het nieuwe landbouwprogramma, in de vorm 
van ‘Het Groene Bondgenootschap’ getuigt hiervan: 
zowel de lotsverbetering var de kistkalveren in 
Nederland als die van de arme boer in de Derde 
Wereld wordt bepleit.
Deze Derde Wereld-dimensie past aardig in de 
Europese Noord-Zuidkampanje. Hoewel deze kam
panje later in de forumdiskussie door Herman Ver
beek als ‘schijnvertoning’ bestempeld wordt, heeft ze 
de PPR wel een behoorlijke subsidie opgeleverd. 
Subsidie ter stimulering van de diskussie en de 
voorlichting over de relatie tussen de landbouw hier 
en die in de ontwikkelingslanden. Hierdoor is het 
mogelijk geworden de spraakmakende Afrikaanse 
vrouw, Wangari Maathai uit Kenya, uit te nodigen 
voor een inleiding en de forumdiskussie.

De meeste kongresgangers steken sober en grijs af 
tegen de prachtige verschijning van Wangari Maat
hai, in haar lange felrode jurk. Maathai, voorzitter 
van de Kenyaanse Vrouwenraad, opent het themage- 
deelte over de landbouw met een rustig maar 
bewogen betoog over de positie van vrouwen in haar 
land. Ze maakt duidelijk dat vrouwen op het platte
land, in tegenstelling tot de mannen, een centrale rol 
vervullen in de basisvoorzieningen (voedselproduk- 
tie, brandstofbevoorrading en het huishoudelijk 
werk). Omdat de resultaten van hun harde arbeid 
niet interessant zijn in termen van export en winst, 
krijgen deze vrouwen weinig aandacht van de (man
nelijke) machthebbers. Deze mannnen in bevoor
rechte posities werken juist vaak de gewenste veran
deringen tegen, omdat ze bang zijn hun posities te 
verliezen.
Maathai waarschuwt echter voor een emancipatie, 
die alleen gericht is op vrouwen. Wil een emancipa- 
tiekampanje suksesvol zijn, dan zullen ook de man
nen daarbij betrokken moeten' worden. Echter, 
zolang Kenya afhankelijk blijft van de exportop-

/A&dikaW i
De Radikalenkrant is de leuke, informa
tieve en kritische partij krant van de PPR 
nieuwe stijl, gemaakt door een team van 
vrijwilligers, free-lance fotografen en een 
gerenommeerde vormgever, onder leiding 
van een

EINDREDAKTEUR (m/v)
De huidige, Bram van Ojik, is partijvoor
zitter geworden. Dus zoeken we een 
nieuwe. Een vrouw of man:
0 met journalistieke zowel als redaktione- 
le kennis, inzicht en ervaring;
•  met inzicht in vormgevingsaspekten; 
O met een brede politieke en kulturele 
belangstelling;
O met een warm hart voor de PPR (als lid 
of partijloze symphatisant), zonder daar
bij het journalistieke hoofd te verliezen; 
0  met een gedurfde, aanstekelijke schrijf
trant, die de lezer in vuur en vlam zet;
•  met kijk op het funktioneren van een 
partij-orgaan;
0  met voldoende stress-bestendigheid om 
één keer in de drie weken de dead-line te 
halen;
0 met vrolijk linkse ideeën voor de 
werkgroep publiciteit;
0 met een gezonde afkeer van post
modern cynisme.

De PPR biedt een spannende baan van 16 
uur per week in een stimulerende werk
omgeving en een salaris gebaseerd op de 
CAO voor de dagbladjournalistiek. 
Nadere informatie kan ingewonnen wor
den bij Jan Dirx (eindredakteur a.i.), tel. 
020-247570(w) en 080-785028(p). 
Sollicitaties binnen twee weken na ver
schijnen van dit blad richten aan Sollicita- 
tiekommissie PPR, t.a.v. Jan Dirx, le 
Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amster
dam.
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GEEN SIMPELE OPLOSSINGEN VOOR INGEWIKKELDE PROBLEMEN

MAG JE PEULTJES 
UIT KENYA 

WEL KOPEN ?
Landbouw stond er op de agenda van het PPR-kongres in Almere. Dus werd er 
gediskussieerd over Derde Wereldboeren, over braaklegging, over kontingente- 
ring en natuurlijk over het milieu. De ‘alternatieve richtinggevende uitspraken’ 
vlogen door de zaal. Maar, zoals de nieuwe voorzitter al zei: een kongres is niet het 
einde van een diskussie, maar het begin. Nu de PPR weet hoe het moet, zullen we 
de boeren nog moeten overtuigen.

brengsten om de enorme schulden te kunnen afbeta
len en zolang de voedselmarkt bedorven wordt door 
de dumping van Europese overschotten, z&l er van 
een plattelandsontwikkeling niet veel terecht komen. 
Een veranderingsproces aan Westerse zijde is daarom 
minstens zo belangrijk.

Wereldoorlog
Na haar vurige pleidooi voor de emancipatie van de 
plattelandsbevolking, neemt Maathai plaats tussen de 
heren-deskundigen van het forum. In het forum 
zitten Gerard Doornbos van de Christelijke Bond van 
Boeren en Tuinders, Henk Letschert van de Voe
dingsbond FNV en Piet Jeuker van de Noord- 
Zuidkampanje. Ze worden ondervraagd door Piet de 
Boer (landbouwer) en Regien Kromkamp (presenta
trice van het NCRV-programma ‘Boer en Tuinder’). 
Thema van de diskussie is de relatie tussen de

Europese landbouw en die in de Derde Wereld. 
Regien blijkt een geroutineerde gespreksleidster te 
zijn. Met simpele voorbeelden en duidelijk toegelich
te vragen weet ze de diskussie langs de klippen van 
breedsprakigheid en ontwijkende antwoorden te la
veren. Ze opent de diskussie met een persoonlijke 
anekdote over haar bezoek aan de groenteman: 
„Door het mooie weer had ik trek gekregen in 
zomers voedsel. Ik zag verse peultjes uit Kenya 
liggen. Ik wist niet wat te doen; wel of niet kopen. Of 
met andere woorden: moet je blij zijn met een vrije 
wereldhandel?”
De forumleden reageren voorzichtig. Ook later in de 
diskussie wordt telkens weer herhaald dat er geen 
simpele oplossingen bestaan voor komplekse proble
men. Herman Verbeek heeft als enige geen last van 
deze duidelijke behoefte aan nuancering. Met luide 
stem licht hij zijn theorieën en analyses toe. Hij wijst

op de ‘wereldoorlog’ die momenteel gaande is om de 
voedselmarkten te veroveren. De prijzen van voedsel 
worden nu en straks, hier en in de Derde Wereld, 
door Westerse bedrijven en door de politiek bepaald. 
Pas als de bereidheid ontstaat om voor voedsel 
prijzen te betalen die in een goede verhouding staan 
tot de werkelijke kosten van een ekologisch verant
woorde produktie, zal er iets wezenlijks in positieve 
zin veranderen. Het inzicht moet doorbreken dat 
kwalitatief goed voedsel niet voor een appel en een ei 
te koop zal zijn.
Het is in ieder geval duidelijk dat Herman zich niet 
van de wijs laat brengen door korte-termijn-denken 
en de stugheid van de realiteit. Regien, die op een 
gegeven moment eerlijk verzucht Herman vaak niet 
te kunnen volgen, laat zich de aktualiteit van de 
problemen voor het hier en nu niet ontglippen en 
brengt de diskussie steeds weer terug naar onderwer
pen als de rol van multinationals, de bio- 
technologische ontwikkelingen en het belang van 
boerenorganisaties in de Derde Wereld. Tot slot 
herhaalt ze haar beginvraag over de peultjes. Maathai 
als meest aangewezen persoon, moet bekennen dat 
zolang er nog geen sprake is van strukturele verande
ringen, het kopen van deze groente uit Kenya door 
haar niet afgeraden zal worden. De opbrengst sijpelt 
toch door naar de man of vrouw op de akker. Een 
aantal kongresbezoekers haalt opgelucht adem na 
deze mededeling.

Ritueel
Na de forumdiskussie mag Minie Wolterink namens 
het partijbestuur het woord voeren over ‘Het Groene 
Bondgenootschap’. Minie bekent dat ook voor haar 
als PPR-boerin geldt dat het hemd nader is dan de 
rok. Dat blijkt ook uit haar betoog, waarin ze heel 
duidelijk schetst wat er leeft onder de boeren: de 
druk om je voor je familie steeds waar te maken; de 
roep van je zoon om te vernieuwen; de bikkelharde 
onderhandelingspraktijken van de banken. Een boer, 
die wil veranderen, is vaak de gevangene van zijn 
benarde financiële positie.
Nadat Minie het landbouwprogramma door de bril 
van een boerin gelezen heeft komen eindelijk de 
(alternatieve) richtinggevende uitspraken aan bod. 
Al vrij snel maken de stemmingen duidelijk dat het 
kongres het bijna helemaal eens is met de stellingna- 
mes van het partijbestuur. Het voorstel om dit 
tijdrovende ritueel van toelichten, verdedigen en 
stemmen te beëindigen in het voordeel van de 
toespraken van de nieuwe voorzitter en van feestre
denaar Henri Faas, wordt dan ook met een zucht van 
verlichting door het kongres overgenomen. De kern
groep van elf juni aanstaande mag in de laatste 
vergadering van dit overleefde partij-instituut over de 
overgebleven uitspraken beslissen.

JAN HUISMAN

POSITIEVE AKTIE ?
Uiteindelijk waren er nog twee vrouwen kandidaat 
voor een zetel in het nieuw te kiezen partijbestuur op 
het kongres van 16 april. Bea Stolte, de aftredend 
sekretaris buitenland, had zich namelijk op het laatste 
moment teruggetrokken voor een herverkiezing. Eén 
van de twee vrouwen -Ruth Post- was door de 
Kommissie Samenstelling Partijbestuur geadviseerd 
voor het sekretariaat scholing, vorming & emancipa
tie. Zij zou dus wel gekozen worden; hetgeen geschied
de. De andere vrouw, aftredend partijbestuurslid 
Jeltje Meulenbroek, was niet geadviseerd. Maar, zo 
weinig vrouwen en dan toch niet geadviseerd, daar zou 
het kongres wel eens tegen het advies van de Kommis
sie in kunnen gaan, was de verwachting van menig 
wandelganger; hetgeen geschiedde.
Wat schreef de Kommissie ook al weer over Jeltje 
Meulenbroek: „Zij gaat met een zodanige eigen 
overtuiging op in haar werk, dat het samenspel in 
teamverband meer op de achtergrond lijkt mee te 
spelen.” En wat schreef de Kommissie ook al weer op 
als één van haar uitgangspunten bij het opstellen van 
het advies: „De afweging, wie van de kandidaten naar 
het oordeel van de Kommissie onderling het best in 
teamverband kunnen funktioneren.”
Of let alleen een kniesoor op dit soort zaken bij het 
kiezen van partijbestuursleden? Maar was er niet 
meer? Stelde het kongres niet ’s morgens nieuwe 
statuten en een nieuw huishoudelijk reglement voor de 
PPR vast? Waren niet twee van de belangrijkste 
punten daaruit de verkleining van het partijbestuur en 
de vergroting van aktiecentra tot afdelingen? En wat 
had Jeltje Meulenbroek hier toch over tegen de

Kommissie gezegd, volgens het rapport van die 
Kommissie: „Ze heeft moeite met de verkleining van 
het Partijbestuur en met de vergroting van de Aktie
centra, omdat ze twijfels heeft aan de realiteitswaarde 
daarvan.”
Is niet één van de centrale punten in het PPR-program 
het basisinkomen? Wordt dat door de partij niet 
gepresenteerd als een middel om de kontradikties in de 
huidige maatschappelijke werkelijkheid te doorbre
ken? En -het wordt eentonig- wat zei Jeltje Meulen
broek daarvan: „Het basisinkomen acht ze (Jeltje 
Meulenbroek, jd) alleen realiseerbaar, als er voldoen
de rekening wordt gehouden met de huidige maat
schappelijke werkelijkheid.”

Elders in deze krant staat een verhaal over ‘positieve 
aktie’. Daarin wordt onder andere de suggestie gedaan 
als uitgangspunt bij benoemingen te hanteren: als er 
een vrouw geschikt is voor een bepaalde funktie, 
wordt ze benoemd. Uit bovenstaande zou een toevalli
ge voorbijganger de indruk kunnen krijgen dat het 
PPR-kongres als uitgangspunt hanteert: als er een 
vrouw kandidaat is voor een bepaalde funktie, wordt 
ze gekozen. Uit respekt voor zichzelf en uit respekt 
voor de beeldvorming naar buiten had het kongres 
toch minimaal enig konsekwent handelen kunnen 
betrachten. Of onderschrijft het PPR-kongres de 
gevleugelde uitspraak van Molly Geertsema, dat 
nergens geschreven staat dat politici konsekwent 
moeten zijn?

JAN DIRX
Hans van Egdom, slachtoffer van positieve aktie?
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Het begin van het evenement heeft een uitgesproken 
ludiek karakter. Bij de ingang van de universitaire 
aula wordt iedereen spontaan ontvangen door een 
vrolijke groep vrouwen in witte kleren. Verpleeg
sters?, vraag ik mij af. Ik krijg een folder in mijn 
handen geduwd ‘Positieve Ingreep Kollektief, voor 
mannen met kwaliteiten’. Daarin lees ik: „In deze 
tijden van positieve aktie voor vrouwen hebben 
mannen het niet makkelijk. Hoeveel kwaliteit ze ook 
bezitten, ze lopen vaak een karrière mis alleen maar 
vanwege hun geslachtsorgaan. Dat hoeft nu niet 
langer. Dankzij het Positieve Ingreep Kollektief. Via 
een kleine ingreep verwijderen wij die lichaamsdelen 
die u zo onmiskenbaar tot man bestempelen en 
daarmee uw toegang tot de arbeidsmarkt blokkeren.” 
Geen verpleegsters dus, en ook zeer zeker geen 
‘schreeuwerige en boze feministen’, maar vrouwen 
met humor.

Kwaliteit
Er is echter ook plaats voor een serieuze diskussie. 
De leiding daarvan ligt in de handen van G.J. 
Wolfensperger, lid van de Tweede Kamerfraktie van 
D66  en een man. Het feit dat hij als diskussiemeester 
gevraagd is, laat hij niet onopgemerkt. „Men heeft 
uit een wel overwogen daad van repressieve toleran
tie een man gevraagd. Dat is wel slim, want als wij 
straks de mist in gaan dan komt dat omdat weer een 
man heeft gepoogd die diskussie te leiden en als het 
goed gaat dan bent u snel vergeten wie voorgezeten 
heeft.”
De meningen polariseren zich al aan het begin van de 
diskussie; zowel onder de mannelijke als de vrouwe
lijke deelnemers bevinden zich voor- en tegenstan
ders van positieve aktie. De tegenstanders zijn van 
mening dat de kwaliteit het belangrijkste selektiekri- 
terium bij een aanstelling moet zijn. Positieve aktie 
kan tot kwaliteitsverlies leiden en daarom is deze 
verwerpelijk.
De voorstanders werpen de vraag op: hoe is deze 
opvatting te rijmen met de door tegenstanders 
onderschreven mening, dat de kwaliteit niet objektief 
vast te stellen is. De kwaliteit wordt namelijk 
beoordeeld aan de hand van intersubjektieve kriteria, 
dat wil zeggen een mengsel van subjektieve kriteria 
van elke deelnemer aan een sollicitatiekommissie. 
De heer S.C. Dik, hoogleraar Algemene Taalweten
schap, merkt op dat voor een bepaalde funktie helaas 
niet altijd de beste gekozen wordt. Volgens hem 
komt dat omdat keuzes maken mensenwerk is; 
daarom worden fouten gemaakt. Ik werp even een 
blik op een stuk van C. Dresselhuys. En lees daar: 
„Wij moeten de beste hebben, zeiden ze bij Fokker 
en namen Swarttouw;
Wij moeten de beste, zeiden ze bij het ABP en 
namen Matèkofi;!!:|T
Wij moeteff ife beste, zei Lubbers en nam Deetman; 
Wij m oetende beste, zeiden ze in Oostenrijk en 
namen Kurt Waldheim.” (Opzij, maart 1988)

Effektiviteit
B. Gomes de Mesquita, onderzoekster in opleiding, 
stelt dat bij vrouwen bij voorbaat lagere kwaliteiten 
worden verondersteld en daarom worden dezelfde 
kwaliteiten niet gelijk beoordeeld. Dat kan leiden, 
reageert een vrouw uit de zaal, tot overgekwalifi- 
ceerdheid van vrouwen. Daarom pleit ze eerder voor 
het voeren van een positieve aktie voor vrouwen

INTERSUBJEKTIEVE KWALITEIT EN POSITIEVE AKTIE

‘EEN VROUW IS IN DE REGEL 
BETER DAN EEN MAN’

Onder het motto ‘Over kwaliteit gesproken’ werd onlangs op de Universiteit van 
Amsterdam een diskussieforum gehouden over positieve aktie voor vrouwen, dat 
wil zeggen over de wenselijkheid of noodzaak van voorrangsmaatregelen voor 
vrouwen. Aan dit forum namen zowel universitaire medewerkers als deskundigen 
op het gebied van positieve aktie van buiten de universitaire wereld deel. Ella 
Bartowska houdt zich in het kader van het emancipatieprojekt bezig met het 
uitwerken van een positief aktieplan voor vrouwen binnen de P P R . Dus volgde ze 
vol interesse deze diskussiemiddag.

onder het motto: ‘bij voldoende, en niet bij gelijke 
geschiktheid, wordt een vrouw benoemd’.
In het forum zitten ook deelnemers, die niet alleen de 
stelling bestrijden dat positieve aktie tot kwaliteits
verlies kan leiden, maar zelfs sterk overtuigd zijn van 
het tegendeel, namelijk dat positieve aktie ten goede 
aan de kwaliteit kan komen. De heel J.A. Uien , 
staf-direkteur Sociale Zaken van Holec NL, is van 
mening dat de mono-kultuur doorbroken moet wor
den. Hij beroept zich op een onderzoek als hij stelt 
dat positieve aktie tot kwaliteitsverhoging kan leiden. 
De effektiviteit stijgt als vrouwen bijvoorbeeld in 
kommunikatieve funkties aangesteld worden. 
Mevrouw N. Schoemaker, hoofd centrale afdeling 
sociaalwetenschappelijk onderzoek PTT, is het daar
mee eens. Ze voegt er aan toe dat bedrijven en 
andere organisaties op vrouwen meer dan op mannen 
kunnen rekenen. Tegen de gangbare ideeën in 
poneert ze de stelling dat vrouwen langer in een 
bedrijf werken. „Ik durf te veronderstellen dat een 
man binnen drie jaar weg is. Positieve aktie zie ik als 
inhaalbeleid voor vrouwen en tevens als beleid tegen 
positieve aktie voor mannen” , merkt ze op. Mevrouw 
A. Grewel, gemeenteraadslid in Amsterdam, gaat in 
haar uitspraken het verst. „Heel genuanceerd gezegd 
is een vrouw als docent in de regel beter dan een 
man” , aldus Grewel. Ze is ook de enige in het forum 
die bij het voeren van positieve aktie stellig pleit voor 
de werving alleen onder vrouwen.
Na drie uur praten wordt de diskussie afgesloten. Het 
was zeker een interessante middag, maar ook bevre
digend? Nee, niet helemaal. Er is veel gezegd over de 
verschillende aspekten van positieve aktie, maar niet 
één van die aspekten is uitgediept. Dat geldt ook voor 
het kernvraagstuk van deze diskussie, namelijk wat is 
kwaliteit. Wat houdt het precies in, welke kwaliteits
eisen moet je hanteren. Deze vragen blijven onbeant
woord.
Binnen de PPR is een paar jaar geleden de kwaliteits- 
diskussie uitgebreid gevoerd. Een konkreet resultaat 
daarvan was een lange lijst met kwaliteitseisen. Bij 
benoemingen kunnen kommissies deze lijst als lei
draad hanteren. Ze is ook bedoeld om vrouwen meer 
kansen te geven, daar in die lijst kwaliteiten opgeno
men zijn, die bij vrouwen sterk vertegenwoordigd 
schijnen te zijn. Ik sta daar tweeslachtig tegenover. 
Enerzijds kan ik deze redenering begrijpen en in 
zekere mate onderschrijven. Anderzijds zie ik ook 
een gevaar in het opstellen van zo’n enorm lange lijst 
met eisen. Ik kan mij voorstellen dat je schrikt als je 
ziet wat er van je verwacht wordt, zelfs al ben je een 
assertieve vrouw of een man. Zonder dat ik het 
belang van een goede diskussie over de inhoud van 
kwaliteit uit de weg wil gaan, ben ik wel van mening 
dat je bij werving je kwaliteitseisen niet te specifiek 
en te uitgebreid moet formuleren.

ELLA BARTOWSKA

T oegangskaarten 
feest
Toegangskaarten voor het PPR-20 feest 
op 9 en 10 september 1988 in Zutphen 
kunnen nu besteld worden.
Een kaart voor het hele programma kost 
ƒ 17.= (jongeren en minvermogenden 
ƒ 12.=), over te maken op giro 5555 t.n.v. 
Politieke Partij Radikalen, Amsterdam. 
De kaarten worden dan thuis gestuurd.

FOTO: ANGELO GOEDEMONDT

REDAKTIE STELT PRIJS TER BESCHIKKING

Taartenfestijn 
wordt wedstrijd
In hét vorige nummer van de Radikalenkrant werd het programma van het 
groot PPR-feest op 9 en 10 september 1988 te Zutphen afgedrukt. Eén element in 
dat programma wordt gevormd door een zogenaamd ‘taartenfestijn’. Op 
zaterdagmorgen 10 september om 11.00 uur kunnen aan het partijbestuur en 
aan de Tweede Kamerfraktie taarten worden aangeboden. Bestuur en fraktie 
delen die taarten dan uit onder de aanwezige feestgangers. De redaktie van de 
Radikalenkrant, die bekend staat om haar gastronomische en vinologische 
interesses, juicht het initiatief van de feestkommissie toe ook een culinair 
element in te bouwen in de herdenking van twee decennia PPR. Maar de 
redaktie wil daar graag zelf iets aan toevoegen.
Onlangs gaf de Bijenkorf een Nederlandse 
vertaling uit van het prachtige boek van 
Alexandre Dumas ‘Le Grand Dictionnaire 
de Cuisine'. Deze ‘Kookkunst van Ale
xandre Dumas’, zoals het boek in het 
Nederlands heet, herbergt een wonder- 

i baarlijke verzameling recepten. Door die 
recepten ontstaat niet alleen een beeld van 
de culinaire stand van zaken in het Frank
rijk van de negentiende eeuw, maar ont
staat ook een beeld van de gehele kuituur 
in die periode. Een kuituur wordt name
lijk in niets zo goed weerspiegeld als in 
datgene dat op een bord opgediend en in 
een glas, beker of roemer geschonken 
wordt.

In de inleiding bij de ‘Kookkunst van 
Alexandre Dumas’ schrijft Heen Montijn 
over de auteur van onder andere De drie 
musketiers het volgende: „Een man met 
meer dan levensgrote eetlust, kennis en 
fantasie, wiens motto had kunnen zijn: het 
hoeft niet weinig te zijn, als het maar 
lekker is." (cursivering, red.)

Onder dat motto wil de redaktie van de 
Radikalenkrant alle culinaire amateurs en 
professionals in de PPR oproepen mee te 
doen aan het ‘taartfestijn’ op zaterdag 10 
september 1988. En de redaktie wil daar 
iets aan toevoegen. Wetende hoe een 
kompetitief element de inzet en kreativi- 
teit van mensen kan vergroten maakt de 
redaktie van het ‘taartfestijn1 een taarten
wedstrijd. De redaktie looft een zeer 
aantrekkelijke prijs uit voor de lekkerste 
taart. De jury wordt gevormd door de 
redaktie van de Radikalenkrant. Dat bete
kent dat redaktieleden niet aan de wed
strijd mogen meedoen en dat betekent dat 
de redaktie in de gelegenheid gesteld moet 
worden alle deelnemende taarten te proe
ven. Over de prijs zullen in een komende 
Radikalenkrant verdere mededelingen 
volgen.
Tenslotte, er bestaan niet alleen zoete 
taarten, ook hartige taarten kunnen inge
leverd worden voor deze wedstrijd. Maar 
er is één uitzondering: geen worteltjes- 
taart. Vies hè!(jd)

Taartrecept
Elders in deze krant schrijft de redaktie 
dat ze een prijs ter beschikking stelt voor 
de lekkerste taart die aangeboden wordt 
op het PPR-feest op 10 september.
Daarbij hanteert de redaktie. het volgende 
motto: het hoeft niet weinig te zijn, als het 
maar lekker is. Een motto dat ontleend 
werd aan de inleiding bij het boek ‘De 
kookkunst van Alexandre Dumas’. Uit dat 
zelfde boek nemen we een recept over als 
aansporing voor alle taartenbakkers in de 
PPR.

Abrikozenvlaai a la Metternich
Beleg een taartvorm van korstdeeg met 
twaalf abrikozen die u heeft geschild, 
ontpit en gehalveerd. Voeg er veertig 
kersen aan toe, eveneens ontpit. Verdeel 
de vruchten zodanig dat de halve abriko
zen afgewisseld worden door vier kersen. 
Bestrooi alles met suiker. Bak de vlaai in 
de over gaar.
De pitten van de rode vruchten en de helft 
van de abrikozenpitten stoot u in een 
marmeren vijzel met een metalen stamper 
zo fijn mogelijk. Aan het mengsel suiker 
toevoegen, daarna verdunnen met room, 
zodat het qua dikte lijkt op vla. De saus 
over de vlaai gieten, zodra deze uit de 
oven komt, ervoor zorgend dat hij niet 
over de rand van de taart vloeit. Alvorens 
op te dienen even laten afkoelen.

Uiteraard kan dit recept allerlei verande
ringen ondergaan. Een korstdeeg, dat 
velen misschien te moeilijk vinden, kan 
ingeruild worden voor bijvoorbeeld een 
bladerdeeg. De saus van gestampte pitten, 
die menigeen wat vreemd kan overkomen, 
is ook vervangbaar. Wat te denken van 
een dunne romige vanillesaus met een 
vleugje liqueur d'abricots geparfumeerd. 
Veel plezier in uw keuken.(jd)
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AFSCHEID VAN EEN HARDE EN SERIEUZE WERKER

‘STOPPEN IS BETER 
DAN ROMMEL 
PRODUCEREN’

Gerard Nijssen is een bekend gezicht binnen de PPR. Zijn bedachtzame, serieuze 
en grondige aanpak, die soms als lastig ervaren wordt, is bekend bij partijbestuur, 
Tweede Kamerfraktie en Kerngroep. Zijn werk voor de Werkgroep Gezondheids
zorg kan als basis gezien worden voor zijn vruchtbare inbreng in de partij. Na elf 
jaar lidmaatschap van deze werkgroep, waarvan de laatste zes jaar als voorzitter, 
heeft Gerard onlangs besloten er mee op te houden. Zakelijke en persoonlijke 
motieven hebben hierbij een rol gespeeld.

Als ik ’s avonds bij Gerard thuis binnenkom voor het 
interview neemt hij behulpzaam mijn jas aan. De 
entree van zijn flat blijkt een typisch visitekaartje van 
een gedreven PPR-lid te vormen: de gangmuren zijn 
behangen met oude affiches van Boycot-Outspan, 
Amnesty International, Amsterdam Autovrij en der
gelijke.

Wat trok jou aan in de PPR toen je in '76 lid werd?
Als puber ageerde ik, zoals een goed puber be

taamt, tegen de zogenaamde klere maatschappij. 
Toen ik na mijn middelbare schoolperiode wat meer 
kranten begon te lezen, werd ik getroffen door de 
milieustandpunten die door de PPR-bewindslieden 
binnen het kabinet-Den Uyl verdedigd werden. Met 
milieu hield ik me destijds intensief bezig. Ik zag in 
het lidmaatschap van de PPR een mogelijkheid om 
op een meer konstruktieve manier te ageren."

Toch koos je al vrij snel voor de Werkgroep 
Gezondheidszorg en niet voor de Themagroep Mi
lieu.
„In '76 begon ik met de studie medicijnen en ging me 
dus steeds meer richten op de gezondheidszorg. In 
ons partijblad, toen nog PPRAK geheten, las ik een 
oproep om mee te helpen de PPR-standpunten 
inzake euthanasie, alternatieve geneeswijzen en 
tuchtrecht uit te werken. Het thema euthanasie 
interesseerde me vanwege de ethische beladenheid. Ik 
reageerde dus op de oproep. Omdat al vrij snel 
duidelijk werd dat ik de enige echte belangstellende 
was, heb ik zelf een aantal mensen binnen de PPR 
benaderd. Het resultaat was dat de PPR nog voor 
CDA, VVD en D66  over een rapport ‘euthanasie’ 
kon beschikken. Dit rapport heeft ook buiten de PPR 
vrij veel aandacht gekregen. Later heb ik ook de 
thema’s ‘tuchtrecht’ en ‘alternatieve geneeswijzen' 
uitgewerkt.”

Professioneel
Dit bevestigt de indruk van een serieus en hardwer
kend persoon.
„Ik heb als vrijwilliger altijd veel tijd gestoken in de 
werkgroep. In het begin wel een paar dagen per 
week. Ik stelde en stel hoge eisen aan mezelf en aan 
mensen waarmee ik samenwerk. De Themagroep g 
Welzijn, waarvan ik in het begin ook nog sekretaris °  
was, funktioneerde goed. Ik vind het nog steeds g 
jammer dat ons advies over de verbetering van de o 
themagroepenstruktuur destijds niet is opgevolgd. ® 
Het gevolg was dat veel deskundige en enthousiaste üi 
leden wegliepen. De Werkgroep Gezondheidszorg § 
(als onderdeel van de themagroep) is de enige groep * 
die is overgebleven. Het is nog steeds een groep waar £ 
mensen professioneel en op een prettige manier •*- 
samenwerken, en die kwalitatief goede resultaten 
aflevert.;’

Kun je daar een paar voorbeelden van noemen? 
„Naast het genoemde euthanasie-rapport, is er bij
voorbeeld een nota geproduceerd over de financie
ring van de gezondheidszorg, nog voordat de kom
missie Dekker met resultaten kwam. Verder is er een 
soort handleiding over de gezondheidszorg voor 
gemeenteraadsleden verschenen.”

Als je  de PPR van nu vergelijkt met die van twaalf 
jaar geleden, wat valt je  dan op?
„Ik kan dat moeilijk vergelijken, omdat ik er nu heel 
anders tegenover sta dan in het begin. Wat me in de 
loop der jaren wel is opgevallen en wat me heeft 
teleurgesteld is het gebrek aan kontinuïteit en profes
sionaliteit binnen de partij. Steeds zie je nieuwe 
mensen, nieuwe besturen voor de zoveelste keer het

wiel uitvinden. Een goede archievering en een betere 
overdracht zouden denk ik al veel kunnen helpen.. 
Dingen raken nu vaak zoek of worden vergeten. Over 
dit amateurisme heb ik me ook verbaasd toen ik 
meewerkte aan een enquete onder PPR- 
gemeenteraadsleden in Noord-Brabant. Met deze 
enquête wilden we inventariseren wat onze raadsle
den aan gezondheidszorg doen, waar ze hun informa
tie vandaan halen en hoe goed ze de produkten van 
de Werkgroep Gezondheidszorg en het programma 
van de PPR kennen. Het bleek dat de meeste 
raadsleden nauwelijks het PPR-programma kenden! 
Om maar niet te spreken over de door onze werk
groep geproduceerde stukken. Terwijl we toch veel 
moeite gedaan hebben om aan deze stukken bekend
heid te geven. Vaak bleek dat men volksgezondheid 
aan andere partijen, waarmee men een bepaald 
samenwerkingsverband had, overliet of dat men 
steunde op niet-deskundige steunfraktieleden.”

Heeft deze kritiek iets te maken met je  vertrek? 
„Nee. (We hebben namelijk als werkgroep altijd een 
heel goede relatie met Ria Beckers in de Tweede 
Kamer gehad. Toch zou ik willen dat de PPR meer 
invloed op het gezondheidszorgbeleid zou kunnen 
uitoefenen. Nu beperkt het zich tot kleine wijzigingen 
en aanvullingen in beleidsstukken en wetgeving, die 
voor insiders wel als PPR-invloed te herkennen zijn, 
maar niet voor het grote publiek. Hiermee kan ik niet 
meer echt tevreden zijn. Dit zal wel te maken hebben 
met mijn huidige betaalde baan bij het Landelijk 
Patienten/Consumenten Platform. Hier wordt vijf 
dagen per week door een hecht team op een 
professionele manier gewerkt. De resultaten zijn er 
ook naar. Ik besef natuurlijk ook wel dat je van een 
vrijwilligersgroep van een kleine partij niet hetzelfde 
mag verwachten, maar het verschil in effektiviteit 
blijft. Toch is dit niet de reden om op te stappen. Die 
wordt gevormd door een gebrek aan tijd. Mijn

betaalde funktie vergt momenteel vijftig uur per 
week. Wil ik de funktie van voorzitter serieus blijven 
nemen, dan moet ik er mee ophouden.”

Al pratende komt steeds het thema ‘serieus en hard 
werken' terug. Gerard zegt hierover:
„Vroeger, een paar jaar geleden nog, zou ik een 
grote werkdruk niet zo als een last ervaren. Integen
deel, ik genoot er bijvoorbeeld van om op zaterdag
avond, na een werkgroepvergadering, de notulen uit 
te werken om ze vervolgens zondag te posten zodat 
de leden van de werkgroep ze maandag al in de bus 
konden vinden. Even laten zien hoe het ook kan. 
„Mijn ‘vrije’ tijd is altijd voor het grootste deel 
opgegaan aan het doornemen van literatuur, stukken 
schrijven, vergaderingen organiseren en bijwonen. 
Daarnaast ging ik zo nu en dan naar de bios of het 
kabaret. Momenteel doe ik ook twee keer per week 
aan judo.”

Waardering
Waar putte je voortdurend energie uit om alsmaar 
bezig te zijn?
„Het heeft waarschijnlijk allemaal te maken met 
mijn jeugd. Als jongste zoon van een bloembollen
kweker was ik vanaf mijn twaalfde jaar enig kind 
thuis. Mijn twee zusters en een broer, die veel ouder 
zijn dan ik, waren toen al het huis uit. Ik heb me 
altijd nogal alleen gevoeld. Ik denk nu dat ik de 
rationele, intellektuele houding als kind heb ontwik
keld omdat ik op andere fronten, bijvoorbeeld op het 
emotionele gebied, niet zo goed meekon.
„Door een afstandelijke, ingehouden en beredeneer
de benadering heb ik de situatie altijd willen beheer
sen. Deze benadering leverde ook positieve resulta
ten op, omdat ik door bijvoorbeeld goede prestaties 
op school veel waardering en belangstelling afdwong. 
Deze beperkten zich echter tot schouderklopjes van 
ouderen, meer dan van leeftijdgenoten. Ik bleef er 
alleen mee.
„Dit verdedigingsmechanisme ben ik gaan gebruiken 
als middel om mezelf af te schermen, waardoor veel 
belangrijke prikkels niet meer tot me doordrongen en 
het leven iets kleurloos kreeg. De broodnodige 
verademing werd niet meer gevonden, kontakten met 
mijn vrienden en vriendinnen leden er onder. Het 
werd ook steeds moeilijker om enthousiasme op te 
brengen voor mijn werk, met als gevolg dat de 
kwaliteit achteruit dreigde te gaan. De angst op een 
gegeven moment rommel te produceren, bekroop 
me. Voor dat het zover is kun je beter stoppen. 
„Onder andere door konfrontaties in mijn relaties 
ben ik er achter gekomen dat er iets in mijzelf moest 
veranderen. Dat het geen zin meer had om de 
oorzaken van de ellende almaar buiten jezelf te 
zoeken. Daarom heb ik een aantq|Qj^ren terug 
besloten meer tijd voor mezelf uit te jjtq^ken. Een 
besluit waar ik erg gelukkig mee befy \yel moet ik 
nog steeds oppassen niet overruled te worden door 
werk.”

Voor ik vertrek leidt Gerard me trots langs de wand
en archiefkasten. Een indrukwekkende hoeveelheid 
aan beleidsstukken, nota’s, rapporten en artikelen uit 
de afgelopen tien jaar is verzameld en keurig geor
dend. Als de Werkgroep Gezondheidszorg na het 
vertrek van Gerard uiteenvalt, ligt dat niet aan een 
gebrek aan mogelijkheden om de bestaande lijn door 
te trekken. Maar Gerard relativeert de formele kant 
van een groep met de opmerking dat goede persoon
lijke kontakten binnen een groep vaak veel belangrij- 
ker zijn voor het voortbestaan van die groep dan een 
goede overdrachtsstruktuur.

JAN HUISMAN

DE KERNGROEP IN HAAR LAATSTE DAGEN

BIJ TUD EN 
WIJLE WORDT ER 

GELACHEN
De PPR reorganiseert, aktiecentra worden afdelingen, het partijbestuur wordt 
gehalveerd en de kerngroep wordt partijraad. Die kerngroep ja , in 1975/1976 zat 
Joop den Uyl vol spanning bij de radio op de zaterdagen dat de PPR-kerngroep 
vergaderde. Zou dat machtige orgaan zijn kabinet wel of niet opblazen? Dat deed 
de kerngroep niet en overigens lijkt het alsof de kerngroep daarna ook niets 
bijzonders meer gedaan heeft. Hans Schoen, jarenlang notulist van de kerngroep- 
vergaderingen, kijkt zonder heimwee terug bij het afscheid van een partijorgaan.

Nog slaperig bestijg ik de trein met mijn valies met 
kerngroepstukken. In principe zou de vrije zaterdag 
heilig moeten zijn. Daar word ik nog eens extra op 
geattendeerd als de trein vlak voor station Amers
foort stil blijft staan. Voor het landelijke magazijn 
van De Slegte met het aanstekelijke opschrift: 
30.000.000 boeken. Lag ik nog maar met een goed 
boek en een kop koffie in bed. De kerngroep is de 
plek in de PPR waar de kontrole op frakties en 
partijbestuur en het meedenken op landelijk nivo 
gestalte krijgt. Het kongres is weliswaar het hoogste 
orgaan, maar de kerngroep biedt meer ruimte om van 
gedachten te wisselen zonder besluitvormingsdruk. 
Op deze kerngroep in maart 1988 staat een paar open 
diskussies geagendeerd. Een agenda die de kern
groep overigens onder eigen verantwoording opstelt. 
De eerste diskussie over de kant die het inhoudelijk 
werk in de PPR op moet, komt moeizaam op gang. 
Minutenlang wordt er over procedures gepraat. Wat 
is de status, wat gebeurt ermee. Het duurt lang voor 
de kerngroep door heeft dat haar mening in een prille 
fase het beleid mee zou kunnen bepalen. Bij de 
diskussie later met de nieuwe emancipatiewerkster 
wordt lang gepraat over de opzet van het projekt, 
terwijl die officieel vast ligt en op een eerdere 
kerngroep de revue is gepasseerd. Het partijbestuur 
Mg met de nodige spanning uit naar de verantwoor
ding over het omstreden Roemenië-beleid. Geen 
woord hierover. Ook weinig respons voor Ria Bec
kers bij de fraktieverantwoording. Ze geeft een 
try-out van haar overigens uitstekende bijdrage aan 
het komende, grote bezuinigingsdebat in de Kamer. 
De matheid op de kerngroep bereikt ’s middags een 
klimax aan het eind van de Eerste Kamerverantwoor- 
ding van Bas de Gaay Fortman. Hij moet zelf, als was 
bij een kolporteur van incourante waren, de kern
groep het aanbod doen: misschien zou men iets willen 
veniemen over wat deze week in de krant heeft 
gestaan? Waarna een lange monoloog volgt over het 
groene politieke bos, waarbij - naar ik achteraf heb

mogen konstateren - niemand de bomen uit elkaar 
heeft kunnen houden. Later zal de Senator zeggen 
dat als de PPR van naam zou veranderen iets met 
groen niet meer aan te bevelen is. PvdO (Partij van 
de Overleving) zou het kunnen worden.

Leukheid
Eindelijk aan het eind van de middag dreigt de vlam 
in de pan te slaan, maar het deksel wordt er snel 
opgeklemd. Het publiciteitsbeleid staat ter diskussie. 
Eerst is er een boeiende gedachtenwisseling over de 
grenzen aan leukheid in de tv-uitzendingen naar 
aanleiding van enkele videofragmenten. Daarna is 
een aantal prikkelende stellingen aan bod over 
publicitair goede en uniforme naamgeving: „Klein

links is al uit. Nu Radikaal-links nog. Vanaf nu 
presenteert de PPR zich als Groen/Links of Groen/ 
Progressief. De toonzetting van de PPR-presentatie 
kan getypeerd worden door de aanduiding Vrolijk 
Links. Op lokaal of provinciaal nivo presenteert de 
PPR zich als PPR of in samenwerkingsverbanden als 
GPA.” Maar tot een open bespreking komt het niet. 
Een aantal kerngroepleden meent dat hier het paard 
van Troje op komt draven met in de buik verborgen 
de strategiediskussie, die ze absoluut niet willen 
voeren maar toch steeds van stal halen. Zo dooft deze 
diskussie in bedekt wantrouwen en gepaste tegenzin.

Na bijna vijf jaar notuleren begint het allemaal sterk 
op elkaar te lijken. Eigenlijk kunnen de notulen

vooraf geschreven worden. Wie zal spreken - ook 
deze kerngroep waren grotendeels zes manpen aan 
het woord - en wat hij of zij zal zeggen is zeer 
voorspelbaar. Slechts het kontroleren van de presen
tielijst wie er wel en wie er niet was zal voldoende 
blijken te zijn. Van vernieuwing valt niet veel te 
merken. Politiek lijkt de neiging te hebben mensen in 
een vast keurslijf te dwingen, waaruit ontsnappen 
moeilijk lijkt. Soms kunnen karikaturale trekken 
gaan overheersen. Het zou een charmante gedachte 
zijn als het reglementsartikel dat bepaalt dat mensen 
maar vier jaar achtereen kemgroeplid mogen zijn 
geen dode letter blijft. Niet dat er niet veel behartens- 
waardige dingen worden gezegd. Niet dat het niet 
gezellig kan zijn op de kerngroep. Bij tijd en wijle 
wordt er smakelijk gelachen. Maar toch is een stevige 
bloedtransfusie wenselijk. Een groep nieuwe mensen 
zou met elan, een kritische opstelling en een absolute 
afkeer van procedureel gezeur de partijtop kunnen 
uitdagen, prikkelen en aanspreken op de kern van het 
beleid, in plaats van het alleen maar stellen van 
informatieve vragen in de kantlijn.

P a rtijra a d
Zo kan het worden als in september de partijraad van 
start gaat. De leden daarvan moeten idealiter een 
hechtere band hebben met een achterban; wat de 
voorbereiding en inbreng ten goede komt. De volgen
de Kerngroep in juni zal de laatste zijn. Dan zal de 
maatschappijveranderende naamgeving van rond 
1970 definitief verleden tijd zijn. Geen kerngroep 
meer, geen aktiecentra meer. Een vrolijk linkse, 
nieuwe start.
Die avond lig ik in bed met een aardig boek en een 
glas wijn. In het toepasselijke stukje Vergaderen van 
Remco Campert lees ik de volgende troostende zin: 
„Het groepje vergaderbelusten komt langzaam tot 
zwijgen.” Tot ziens op de Partijraad!

HANS SCHOEN
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De European Round Table, een gezelschap van grote 
Europese bedrijven zoals Philips, Siemens, Nixdorf, 
AEG, CGE, Olivetti, is min of meer de initiator van 
de interne markt. In 1985 bracht Philips-topman 
Wisse Dekker daar zijn plan ‘Europe 1992’ ter 
sprake. Het plan bestaat uit vier hoofdpunten: 
afschaffen van de dokumentatie-rompslomp aan de 
grenzen, harmoniseren van de technische voorschrif
ten en normen, opengooien van de markt voor 
overheidsaankopen en een afstemming van belas
tingsystemen. In 1990 zou dat alles gerealiseerd 
moeten worden. Doel van ‘Europe 1992’ is ervoor te 
zorgen dat de Europese industrie een leidende positie 
in de wereld blijft behouden.
Het plan viel niet alleen goed bij de kollega- 
direkteuren, maar ook de Europese kommissie was 
enthousiast. De Europese kommissie ontwierp een 
Witboek waarin zij meldde dat de binnenmarkt in 
1992 een feit moest zijn. Sindsdien volgt een aparte 
werkgroep van de European Round Table de EG op 
de voet. Deze werkgroep spoort knelpunten op, 
adviseert ambtenaren van de Europese kommissie en 
bekijkt ook in welke mate de richtlijnen in de 
lidstaten ingevoerd worden. Hoewel de EG nog flink 
op de pedalen moet staan voordat er op 31 december 
1992 werkelijk sprake kan zijn van één interne markt, 
is de stevige druk van het bedrijfsleven niet zonder 
resultaat gebleven.

Kostenbesparing
Dat juist veel elektronika-bedrijven zich zo druk 
maken over de Europese eenwording is geen toeval-' 
ligheid. Om te beginnen is er ook binnen de 
elektronika-branche een moordende konkurrentie 
gaande. Dat geldt voor meer ekonomische sektoren, 
maar wat dé EG voor een bedrijf als Philips zo 
belangrijk maakt, is het feit dat meer dan de helft van 
de omzet uit Europa komt. Terwijl dit voor Japanse 
bedrijven bijvoorbeeld maar zo’n 20% is. En zolang 
die Europese markt zo versplinterd is, werkt dat voor 
een bedrijf als Philips kostenverhogend, waardoor de 
konkurrentie met Japanse bedrijven er moeilijker 
door wordt. Philips moet bijvoorbeeld zeven verschil
lende tv’s produceren om in alle Europese landen te 
kunnen verkopen. Een staf van zeventig mensen is 
dagelijks in touw om nieuwe systemen aan de lokale 
eisen aan te passen. Eén interne markt met één 
Europese tv-standaard betekent voor Philips een 
sterke kostenbesparing. Daar ligt dan ook een be
langrijke drijfveer van de European Round Table om 
zich zo in te spannen voor de binnenmarkt.
Nu zitten er in de Round Table groep niet alleen 
elektronische bedrijven. Die wens om één interne 
markt te realiseren geldt niet alleen voor elektroni-, 
sche koncerns. Wat algemener geformuleerd zou je 
kunnen zeggen dat de interne markt van belang is 
voor Europese bedrijven om de strijd tegen de 
Amerikaanse en Japanse kollega’s suksesvol te kun
nen ondernemen. Voor bedrijven die voor het 
leeuwendeel van hun omzet zijn aangewezen op de 
Europese markt, zoals Philips en de meeste autofa
brikanten, krijgt dit belang nog een extra aksent. 
Direkteur Waldenstrom van Booz Allen & Hamilton 
zegt dat ook: „Today the strongest companies doing 
business throughout Europe are U.S. companies. By 
1992 the Europeans will begin the challenge.” (Fortu
ne, 1/2/88)

Schaalvergroting
Om in de scherpe konkurrentiestrijd te overleven is 
kostenbesparing op veel meer terreinen aan de orde 
en zijn daarnaast ondernemingen en fusies een steeds 
meer voorkomend verschijnsel. In feite doordringt de 
konkurrentiestrijd vele nivo’s van de samenleving, 
zoals onderstaand overzicht aantoont.
1. Een groot aantal vaste medewerkers verhoogt de 
kosten en maakt een bedrijf minder konkurrergnd. 
Met name Japanse en Amerikaanse bedrijven zijn 
dan ook begonnen hun kern van vaste medewerkers 
uit te dunnen. Zij doen dat door zich terug te trekken 
op hun kernaktiviteiten en voor de overige aktivitei- 
ten externe bedrijven in te huren. Ook Europese 
bedrijven kunnen, om konkurrerend te blijven, hier 
niet langer onderuit. Philips moest zodoende kortge
leden aankondigen dat zij enige duizenden staffunk- 
ties zal schrappen. Voor de bedrijven betekent deze 
tendens een stevige kostenreduktie, loonkosten kun
nen wel met zo’n 10% dalen. Bovendien maakt het de 
bedrijven veel flexibeler, voldoet de externe deskun
dige niet, dan neemt men gewoon een andere.
2. Kostenreduktie vindt ook plaats door produktie- 
koncentratie. Bedrijven zoals Philips hebben vaak in 
meerdere Europese landen fabrieken staan die pro- 
dukten als compact-discs leveren. De Japanners 
daarentegen bedienen de Europese markt vanuit één 
of twee fabrieken, wat uiteraard veel goedkoper is. 
Deze produktie-koncentratie zal in de komende jaren 
steeds meer ingang vinden.
3. Inmiddels zijn ook voornamelijk nationaal opere
rende concerns begonnen zich voor te bereiden op 
1992. Om straks te kunnen overleven is ook voor hen 
schaalvergroting geboden. Fusies liggen voor de 
hand. Het recente samengaan van de Amro-bank en 
de Belgische Generale Bank lijkt hiervan een voorbo
de te zijn. Terwijl het in de Nederlandse verzeke
ringswereld al gonst van de geruchten over mogelijke 
fusies. Niet zo verwonderlijk, want ons land telt 700 
verzekeraars, de Bondsrepubliek maar 380. Onder de 
kleine verzekeraars lijkt dus een slachting op komst 
te zijn.
4. Overneming van andere bedrijven, om zo sterker 
te staan op de mondiale markt, is eveneens aan de 
orde van de dag. De poging van Carlo Benedetti om 
de Generale in België over te nemen, waarmee hij in 
één klap een derde van de Belgische ekonomie 
‘koopt’, is daarvan een goed voorbeeld. Daarnaast

HET EUROPA ZONDER GRENZEN IN 1992

DE KONKURRENTIE 
AAN DE MACHT

Op 11 en 12 februari 1988 besloot de Raad van Ministers van de EG in een extra 
topkonferentie om het ‘pakket Delors’ in een enigszins gewijzigde vorm te 
aksepteren. Daarmee kwam een einde aan een maandenlang getouwtrek over de 
financiering van de EG. Maar -wat belangrijker is- daarmee komt de realisering 
van één interne markt in 1992 in zicht. Op welke wijze bereiden de bedrijven zich 
eigenlijk op 1992 voor en wat zijn de mogelijke gevolgen daarvan voor de 
werknemers in de EG?

Wisse Dekker, maker van ‘Europe 1992’.

lijkt de beurskrach op ‘zwarte maandag’ (19 oktober 
1987) overnemingen te stimuleren, omdat veel bedrij
ven ‘spotgoedkoop’ zijn geworden. Waar nog bij 
komt, dat allerlei beschermingskonstrukties tegen 
overnemingen meer en meer op de helling worden 
gezet,
5. Konkurrentie is er ook in toenemende mate tussen 
de lidstaten. Niet langer kan een lidstaat, zeker niet 
wanneer de interne markt een feit is, met subsidies 
zijn bedrijfsleven steunen. De interne markt maakt 
het de bedrijven bovendien beter mogelijk om na 
1992 de vestigingsplaats te kiezen, waar het profijt 
optimaal is. Willen de lidstaten dus interessant 
blijven voor de industrie, dan zal men met andere 
middelen moeten konkurreren. Faktoren als een 
goede infrastruktuur, het sociaal-ekonomische be
leid, lastenbeperking voor het bedrijfsleven en ver
mindering van staatsbemoeienis zijn daarbij van 
eminent belang. De gunstige ligging van Nederland is 
dan ook niet langer een garantie voor voldoende 
investeringen. Vandaar de plannen om de Randstad 
met nieuwe PTT-telefooncentrales, nieuwe viadukten 
en wegen uit te rusten. Ook de kortgeleden versche
nen Vierde Nota Ruimtelijke Ordening spreekt zich

onomwonden uit voor het volgen van de industriële 
ontwikkeling als leidraad voor de ruimtelijke orde
ning.
6 . Konkurrentie is er tenslotte tussen de werknemers. 
Ook op dit terrein gaan Japan en de VS ons voor. In 
Japan is het nu al zo dat bedrijven een kleine vaste 
kern van goedbetaalde medewerkers hebben en 
verder voor 75% mensen aantrekken die allerlei 
tijdelijke kontrakten krijgen. In de VS is men nog 
niet zo ver, daar heeft 25% van de medewerkers een 
tijdelijk arbeidskontrakt. Vooral in de dienstverle
nende sektor is het fenomeen tijdelijk werk echter 
sterk in opkomst. Het grote probleem voor de 
tijdelijke krachten is dat hun sociale voorzieningen 
erbarmelijk zijn. In de VS heeft 42% van deze 
krachten geen ziektekostenverzekering, om van een 
pensioenregeling mog maar te zwijgen. Ook in 
Europa is het verschijnsel thuiswerk, tijdelijke- en 
afroepkrachten inmiddels sterk in opkomst. Ge
vreesd moet worden dat de interne markt deze 
tendens zal versterken. Een harmonisering van de 
sociale wetgeving zal, om te kunnen blijven konkur
reren met de VS en Japan, eerder in neerwaartse zin 
plaatsvinden, dan dat werknemers behoorlijke socia

le voorzieningen kunnen behouden. Deze voorzienin
gen kosten immers geld en dat is ongunstig voor de 
konkurrentiepositie.

Mondialisering
De uitdaging van het Europa zonder grenzen is dus 
vooral een konkurrentieslag. Daarbij gaat het niet 
alleen om de 320 miljoen Europese konsumenten. De 
mondialisering van de ekonomie betekent een kon
kurrentieslag op eikaars markten, zeg maar op een 
mondiale markt. Deze wereldomspannende markt 
bestaat uit West-Europa, Japan, de VS, de Newly 
Industrialising Countries (zoals Zuid-Korea en Tai
wan) en enkele grote ontwikkelingslanden, waarbij 
gedacht moet worden aan Brazilië. Dit mag een 
kolossale markt lijken, in feite is zij reeds verzadigd. 
Van grote ekonomische groei is nauwelijks sprake, 
bevolkingsaanwas kennen de VS, Japan en West- 
Europa niet, zodat de konkurrentie zich vooral 
toespitst op het begroten van het marktaandeel op die 
verzadigde markt. Om dat te realiseren zijn vooral 
marketing, reklame en onderzoek & ontwikkeling 
van groot belang.
Wat de mondiale markt ook duidelijk maakt is dat er 
grote bevolkingsgroepen buiten de boot vallen. Dit is 
het merendeel van de ontwikkelingslanden en -in 
mindere mate- zijn het ook de armen in West-Europa 
en de VS. De mondiale markt is in feite dan ook een 
markt waar twee derde van de wereldbevolking 
meetelt, de rest wordt min of meer afgeschreven. Dit 
heeft vooral grote gevolgen voor de werknemers in 
West-Europa. Het werken met een kleine vaste kern 
van medewerkers en een grote groep tijdelijke 
krachten bestond al enige tijd in de ontwikkelingslan
den. Daar verkeren immers grote delen van de 
bevolking in het zogenaamde ‘informele circuit’. De 
geleidelijke introduktie van deze arbeidsverhoudin
gen in Japan, de VS en nu ook in West-Europa, 
betekent in West-Europa een breuk met het sociale 
verleden. Vele West-Europese landen hebben de 
afgelopen veertig jaar een welvaartsstaat opgebouwd, 
met behoorlijke sociale voorzieningen voor 
werkenden en werklozen. Deze voorzieningen ko
men nu op de tocht te staan.

Kapitaalvlucht
Of we dat nu leuk vinden of niet, de zojuist 
beschreven ontwikkelingen zijn grotendeels onstuit
baar. De EG krijgt in 1992, of misschien een jaartje 
later, haar binnenmarkt, waardoor Europese bedrij
ven het beter kunnen opnemen tegen hun kollega’s 
uit Japan en de VS. Verzet tegen deze gang van zaken 
komt niet alleen neer op het willen uitstappen op een 
al gepasseerd station, maar houdt weinig rekening 
met-de vraag of de EG zoveel beter af zou zijn zonder 
interne markt. Dat perspektief zou waarschijnlijk 
geleid hebben tot kapitaalvlucht, waardoor de EG de 
strijd met de VS en Japan verloren zou hebben en 
verarming het gevolg zou zijn geweest. Maar of deze 
gang van zaken daarmee dus voor zoete koek geslikt 
moet worden is weer wat anders.
Paul Elshof, medewerker van de Stichting Onderzoek 
Multinationale Ondernemingen (SOMO) vindt voor
al de dreigende teloorgang van de West-Europese 
welvaartsstaat zorgwekkend. „Als die interne markt 
er dan toch komt” , stelt hij, „dan wordt het hoog tijd 
dat niet alleen bedrijven, maar ook werknemers- 
bewegingen internationaliseren.” Juist nu er in Zuid- 
Oost Azië steeds meer verzet komt tegen de slechte 
voorzieningen van de werknemers moeten er volgens 
hem koalities gesloten worden. Werknemers- 
bewegingen in Europa moeten gaan samenwerken 
met bewegingen in Japan, Zuid-Oost Azië en de VS, 
zodat de betrekkelijk goede voorzieningen in Europa 
op wereldschaal inzet worden gemaakt van de strijd 
van werknemers. Of zijn pleidooi vruchten afwerpt 
moet worden afgewacht, voorlopig is niet de interna
tionale samenwerking maar de (internationale) kon
kurrentie aan de macht.

JAN-WILLEM VOS
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POSTBUS 51
In tegenstelling tot Paul Kalma denk ik 
niet dat het socialisme maar het parle- 
mentarisme op sterk water gezet moet 
worden, daar ter bestrijding van de

p o s t b u s

huidige wereldproblemen partijpoli
tiek heeft afgedaan. In wezen is Den 
Haag daardoor niet bezig met beleid 
maken maar met zakjes plakken, als 
gevangene van een politiek systeem 
dat niet is opgewassen tegen de noden 
van deze tijd. Om aan  deze gevangen
schap te ontsnappen zullen onze rege
ringspartijen geen ledenwerfaktie, 
maar een proces tot (mondiale) ver
broedering moeten starten via het 
overheidsvoorlichtingscentrum 'post
bus 51'. Slechts op die wijze is een 
beleid te kreëren dat boven partijpoli
tiek uitstijgt en waarmee ieder uit de 
voeten kan. Een puur demokratisch 
beleid derhalve, waarm ee de alge
meen maatschappelijke problemen ef- 
fektief bestreden kunnen worden en 
dat de huidige, bewust levende mens 
waardig is èn recht doet.
Mocht onze overheid dit postbus-idee 
oppikken, dan zullen de daaruit rollen
de televisiespots ongetwijfeld in het 
gehele land met veel enthousiasme 
worden bekeken. Een enthousiasme 
dat in de ons omringende landen niet 
onopgemerkt zal blijven. Integendeel, 
het zal onze buren juist inspireren tot 
navolging. Een inspiratie die verder 
als een niet meer te stuiten spook door 
Europa en de rest van de wereld zal 
waren, met als uiteindelijk resultaat 
de beoogde verbroedering der volken. 
Een resultaat als bekroning van de 
kreatie van een alom gerespekteerd 
(want vruchtbaar, rechtvaardig en hu
maan) wereldbeleid. Een krëatie die 
het logisch gevolg zal zijn van een 
fundamentele reorganisatie van onze 
volkerenorganisatie, 'de Verenigde 
Naties'. Een reorganisatie die op haar 
beurt weer het resultaat zal zijn van 
een algemene konferentie die officieel 
al in de pen zit, daar zij volgens artikel 
109 in 1965 had moeten plaatsvinden, 
maar destijds is uitgesteld tot een 
daartoe geschikt tijdstip.

Wouter ter Heide
Langenholte

VERZETSMUSEUM
Als een van de eerste leden van de PPR 
(nog voor Dronten, aangeworven door 
oud-minister Pieter Bogaers in het A.C. 
De Bruyn Instituut te Driebergen), 
maar vooral als oud-verzetsstrijder uit 
de Tweede Wereldoorlog, deed het mij 
genoegen in de Radikalenkrant van 28 
maart 1988, nummer 4, pagina 4, een 
artikel aan  te treffen van de hand van 
Pelle Mug over het verzetsmuseum 
Amsterdam, waarvan ik vanzelfspre
kend een van de 2.500 vriend(inn)en 
ben.
De tijd van 1940-1945 heb ik als jongere 
intens meegemaakt. Ik was toen be
trokken bij het grensoverschrijdend in
ternationaal verzet en heb dan ook in 
de Ridderzaal te Den Haag in 1954 een 
tweetal eervolle onderscheidingen van 
de Belgische regering in ontvangst 
mogen nemen, terwijl ik tevens drager 
ben van het Nederlands Verzetsher- 
denkingskruis, dat ik op 5 mei 1981 in 
de Nieuwe Kerk te Amsterdam uit 

anden van Koningin Beatrix mocht 
krijgen.
Jk ben Pelle Mug dan  ook zeer dank- 

aar voor het feit d a t hij in  onze krant

BRIEVEN
via het artikel 'Verzetsmuseum Amster
dam een levend monument' aandacht 
heeft willen besteden aan  het 'illegale 
werk' van de ruim vijfentwintig dui
zend mensen van het verzet die des
tijds NEE zeiden -niet alleen binnens
kamers, maar hardop- en die het voor
beeld zijn van kritische, kompromislo- 
ze geesten die gevangenis en dood
straf riskeerden,- liever dan het hoofd 
in de schoot te leggen en mee te 
w aaien met de heersende wind.
Wat ik hieraan toe wil voegen is, dat ik 
mij al twintig jaar zeer goed thuisvoel 
bij een partij als de PPR, waarvan ik 
van vele leden ervaren heb, dat het 
ook kritische, kompromisloze geesten 
zijn, als het erom gaat op te komen 
voor de belangen van minderheids
groepen in onze samenleving, en die 
bereid zijn hun steentje bij te dragen 
als het gaat om steunverlening aan 
hun verdrukte medemens, waar ook ter 
wereld. Ik moge de PPR in dit jubi
leumjaar nog vele jaren sukses toe 
wensen in de politieke strijd, die naar 
mijn gevoelen in het verlengde ligt van 
de strijd tegen fascisme en racisme in 
de oorlogsjaren 1940-1945.

A. Delfino
Baarn

ROEMENIE (I)
In haar artikel in de Radikalenkrant 
van maart, dat gepresenteerd wordt 
als een 'antwoord' op mijn ingezonden 
brief in de Radikalenkrant van januari, 
roept de sekretaris buitenland het

wordt. In het redelijk positieve inter
view van december heb ik geen vraag
teken bij de Roemeense kontakten kun
nen vinden.
Nu worden de dialoogmogelijkheden 
met Roemenië aangeprezen als hèt 
middel om bezorgdheid over mensen
rechten te uiten. Vergelijk dat eens met 
de volgende passages uit de Radika
lenkrant van december: „We kennen 
de vele kritiek zo langzamerhand wel, 
zo is de teneur in haar beschrijving. 
(...) Je kunt niet ergens op bezoek gaan 
en de integriteit van je gastheren in 
twijfel trekken. (...) Wil je processen 
daar positief beïnvloeden, dan moet je 
niet steeds maar met kritiek rondlo
pen." Door dit soort uitspraken wordt 
op z'n minst de indruk gewekt dat 
mensenrechten eerder een vervelend 
struikelblok zijn bij het uitoefenen van 
vermeende invloed dan een centraal 
thema voor een Oost-West dialoog. 
Het initiatief om de Roemeense am bas
sadeur nog eens uitdrukkelijk te wijzen 
op de bezorgdheid over de situatie van 
de Roemeense bevolking lijkt daarom 
wel te wijzen op een beleidswijziging. 
Een beleidswijziging die ik toejuich, 
hoewel Bea Stolte zelf aangeeft dat de 
reaktie van de am bassadeur weinig 
bemoedigend was. Er worden nauwe
lijks serieuze argumenten aangevoerd 
voor de handhaving van de kontakten 
met Roemenië in het Gorbatsjov- 
tijdperk. Roemenië is inderdaad geen 
buitenbeentje meer in het Oostblok, 
als je tenminste de unieke repressie 
buiten beschouwing laat.

mentarisme. Maar met alle terechte 
kritiek op de parlementaire demokratie 
ben ik mij er wel degelijk van bewust, 
dat het relativeren van de verworven
heden ervan een voorrecht is voor een 
kleine minderheid op deze wereld. De 
overgrote meerderheid van de staten 
wordt immers met harde hand gere
geerd door autoritaire machthebbers 
die aan  demokratie en burgerrechten 
helemaal geen boodschap hebben. Zo 
bezien getuigt het op één lijn stellen 
van misstanden in Nederland met de 
misdaden van een diktatuur van nogal 
wat arrogantie ten opzichte van de 
slachtoffers van lieden als Ceausescu. 
En een politieke partij die die kant 
opgaat, begeeft zich op een spekglad 
hellend vlak.

Jan Frederik van  den Hoogen
Blokker

ROEMENIE (II)
Omdat ik in het verre buitenland de 
Radikalenkrant niet altijd van A tot Z 
lees, werd pas via het weerwoord van 
Bea Stolte ('De dialoog met Roemenië 
moet doorgaan') in nr. 3 mijn aandacht 
gevestigd op het oorspronkelijke arti
kel in nr. 13 van het vorig jaar ('Als je 
invloed wilt, moet je niet steeds met 
kritiek rondlopen'). Het artikel van Jan 
Frederik van den Hoogen kan ik niet 
meer vinden, maar ook zonder dat te 
lezen geef ik hem bij voorbaat gelijk 
met zijn kritiek op Bea Stolte.
Het voert me te ver om de door mw. 
Stolte geventileerde ideeën in hun ge
heel te analyseren en daarom beperk
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Ceaucescu, blijvend partijleider. Bea Stolte, aftredend partijbestuurslid.

beeld op van een beleid dat, na een 
intensieve worsteling met konflikte- 
rende prioriteiten en met bloedend 
hart, uiteindelijk kiest voor ontspan
ning boven mensenrechten. Een keus 
die bovendien nog verzacht wordt door 
het feit dat de kontakten met Oosteuro- 
pese kommunistische partijen worden 
gebruikt om mensenrechtenschendin
gen aan de kaak te stellen.
W aar maakt Van den Hoogen zich 
eigenlijk druk om, is de vraag die 
logischerwijs uit het betoog voort
vloeit. En inderdaad, wie kan een 
redelijk bezwaar aan  voeren tegen zo'n 
afgewogen beleid? Maar de voorstel
ling die mevrouw Stolte geeft, is op z'n 
zachtst gezegd selektief.
,,Natuurlijk zijn wij als PPR tegen het 
Roemeense binnenlandse beleid dat 
op schrijnende wijze voorbijgaat aan 
de behoeften van de eigen bevolking", 
schrijft Stolte nu. Er is al jaren een 
reden om vraagtekens te zetten bij 
kontakten met Roemenië, zo heet het. 
Maar in december las ik toch iets heel 
anders. Het bezoek had een 'redelijk 
positief beeld' van Roemenië opgele
verd. Met instemming werd gesproken 
over de pogingen die Roemenië onder
neemt om 'onafhankelijk' te worden en 
er werd hoog opgegeven van de zoge
naam de 'basisvoorzieningen' (een fout 
die overigens in het artikel van maart 
opnieuw gemaakt wordt). En dat ter
wijl de berichten er nu juist op wijzen 
dat in Roemenië ieder denkbaar recht 
(dus ook sociale rechten) geschonden

Maar ik vind de beschouwingen van 
mevrouw Stolte op nog een punt teleur
stellend. Het lijkt wel of Stolte het 
gedrag van het Roemeense regime 
enigszins wil rechtvaardigen door te 
wijzen op de fouten van Westerse 
regimes. Zo werd in december de vrij
heid van meningsuiting in het Westen 
in twijfel getrokken onder verwijzing 
naar bepaalde desinformatiekampan- 
jes. In het nieuwste artikel worden de 
kortingen op de Uitkeringen in Neder
land op één lijn gesteld met het uithon- 
geringsbeleid^ van de Roemeense 
staat. Zo'n kwaje jongen is Ceausescu 
nog niet, in het Westen is ook niet alles 
koek en ei, lijkt de suggestie van Stolte 
te zijn.
Nog afgezien van dit principiële argu
ment kan men zich afvragen of niet 
iedere vergelijking tussen een totali
taire politiestaat en een parlementaire 
demokratie bij voorbaat al verschrik
kelijk mank gaat. Ieder onrecht is 
verwerpelijk, maar dat wil nog niet 
zeggen dat het zinvol of terecht is om al 
het onrecht op één hoop te gooien. 
Manipulatie van de pers en desinfor
matie van regeringswege is princi
pieel iets anders dan totalitaire cen
suur en excessen zoals in Roemenië 
zijn juist dankzij de parlementaire de
mokratie en de burgerrechten in Ne
derland ondenkbaar. Kortom: de socia
le misstanden en het oplevend autori- 
tisme in Nederland bewijzen wat mij 
betreft de noodzaak van libertaire a l
ternatieven voor kapitalisme en parle

ik mij tot twee denkfouten en één 
onjuistheid.
1. Mw. Stolte vindt dat we de vrijheid 
van meningsuiting bij ons best mogen 
relativeren, omdat „wat we zeggen 
vaak allem aal niets helpt'. Dat het 
vaak niet helpt wat mensen zeggen, is 
soms jammer en soms maar goed ook, 
m aar heeft niets te maken met de 
vrijheid van meningsuiting. Die be
staat eruit dat het gezegd kan worden. 
Dat kan bij ons wel, en in Roemenië 
niet. En dat is een essentieel verschil. 
Dat mw. Stolte dit verschil 'relativeert', 
lees: bagatelliseert, vind ik kortzichtig 
(en voorzover haar opvatting voedsel 
geeft aan degenen die met die vrijheid 
de Roemeense kant opwillen, zelfs 
gevaarlijk).
2. Volgens mw. Stolte is de gezond
heidszorg in Roemenië gratis. Deze 
konstatering gaat voorbij aan het feit 
dat ook daar dokters en verpleegsters 
salarissen krijgen en medicijnen ge
kocht moeten worden, met andere 
woorden dat de gezondheidszorg geld 
kost. Die kosten kan je op diverse 
manieren bestrijden, bijvoorbeeld door 
de mensen ziekenfonds- en verzeke
ringspremies te laten betalen (zoals in 
Nederland) of door de benodigde gel
den te putten uit algemene middelen 
(zoals kennelijk in Roemenië gebeurt). 
Men zou derhalve de geldstromen bin
nen het Roemeense overheidsbudget 
moeten analyseren om te zien wie nou 
werkelijk wat betaalt. Gezien het klas- 
sekarakter van de Oosteuropese sa 

menlevingen (een partij-elite vegeteert 
op kosten van de bevolking) kan het 
haast niet anders of ook de kosten van 
de 'gratis' gezondheidszorg worden 
grotendeels gedragen door die minder 
bedeelde meerderheid.
3. Maar misschien bedoelt mw. Stolte 
alleen maar dat de patiënt niets hoeft 
te betalen als hij of zij naar huisarts of 
ziekenhuis gaat. Jammer, maar ook die 
veronderstelling klopt niet. Wie in Roe
menië een behandeling wenst die aan 
minimale standaarden voldoet, doet er 
goed aan  de arts bij het eerste konsult 
een welgevulde enveloppe toe te 
schuiven. Bea Stolte zou dat ook ge
hoord hebben, als ze (net als ikzelf een 
aantal jaren terug) met gewone men
sen had gesproken. Maar daarvoor 
was zij zeker te druk met de 'dialoog' 
met de marionetten van Ceausescu. 
Net als de overige sociale mensenrech
ten, ten aanzien waarvan de Oosteuro
pese landen volgens Bea Stolte zo hoog 
scoren, is het aldaar volgens mij niet 
veel beter gesteld. Ik durf de stelling 
zelfs om te draaien: Nederland scoort 
op 95% van de sociale mensenrechten 
hoger dan elk willekeurig Oostblok
land. Ik daag mw. Stolte uit daarover 
met mij (zodra ik in het najaar terug 
ben in Nederland) in het openbaar te 
debatteren.
Mijn konklusie is dat Bea Stolte er 
onzuivere en gevaarlijke ideeën op 
nahoudt over zoiets essentieels als de 
mensenrechten, niet in staat is de 
feiten in het buitenland bloot te leggen 
en te analyseren en -dus- zich door 
vertegenwoordigers van diktatoriale 
regimes bij de neus laat nemen. Haar 
verkiezing als sekretaris buitenland 
zou dan ook een ernstige tegenslag zijn 
in ons aller streven de PPR weer terug 
te brengen als een serieuze kracht in 
de Nederlandse politieke arena. Ik 
roep het kongres op iemand anders te 
kiezen.

Karei van  Kesteren 
Bogota, Colombia

ROEMENIE (III)
Zowel mw. Beckers in het dagblad 
Trouw (1 maart) als de sekretaris bui
tenland mw. Stolte (Radikalenkrant 7 
maart) doen pogingen het vreemde 
Oost-Europabeleid van de partij te 
verdedigen. Waar de Radikalen zeg
gen op te komen voor mensen die 
onder verdrukking en onrecht lijden, 
geldt dat ineens niet meer voor de 
Oosteuropese situatie. Nee, mw. Bec
kers pleit juist voor de goedpraters van 
de Russische inval in Praag ('68) en de 
lasteraars van Charta '77: de 'Christe
lijke' Vredeskonferentie. De sekretaris 
buitenland heeft ook zo haar eigen 
voorkeuren: 't gaat in Roemenië wel 
slecht, de Hongaarse minderheid 
wordt onderdrukt. Jan met de Pet heeft 
niet te vreten en voor het minste ver
dwijn je in Ceaucescu's gevreesde ge
vangenissen, maar de PPR moet een 
keuze maken en die valt dan -'t is even 
slikken hoor- uit in het voordeel van de 
goede kontakten met de officiële in
stanties.
En dan die gruwelijke vergelijking: 
„de wurggreep omwille van de sane
ring van het financieringstekort op de 
Nederlandse uitkeringstrekkers en de 
wurggreep omwille van de sanering 
van de buitenlandse schuld op de 
Roemeense burger: er is geen funda
menteel verschil"!
Het enige verschil is dat Ruding géén 
Eichmann is en Ceausescu wèl een 
Stalin. Peanuts, natuurlijk..
Beste lieden, de regeringsgezinde poli
tieke partijtjes in Oost Europa, of het 
nu de CDU in de DDR is, of de Roe
meense Boerenpartij die het regerings
beleid van hun land aan  anders den
kenden proberen te slijten, behoren 
niet tot onze vriendenkring: Zij zitten in 
het rode pluche. De PPR richt zich op 
de rand van de samenleving: in Zuid- 
Afrika, Zuid-Amerika, maar ook in 
Oost-Europa.

Aart Vos 
Zaltbommel

Naschrift redaktie: Bea Stolte heeft zich 
kort voor het kongres teruggetrokken 
als kandidaat voor het sekretariaat 
buitenland. Dit overigens om zuiver 
persoonlijke redenen. Het partijbe
stuur heeft inmiddels besloten alle 
officiële kontakten m et de Roemeense 
autoriteiten, zoals bezoeken en ge
sprekken, te verbreken. De diskussie 
over het Oost-Europabeleid van de PPR 
wordt voortgezet in Radikale Notities 
van juni 1988.
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EEN FEESTREDE BIJ TWINTIG JAAR PPR

LIEVER GEITEN BREIEN 
DAN MIEREN NEUKEN

Een feestrede moet dit worden, lees ik in de krant. 
Dat kan een mooie ramp worden. De laatste keer dat 
ik in dit gezelschap het woord voerde is zo’n vijftien 
jaar geleden en ik was toen zeer kwaad. Mijn 
optreden werd een fiasko. Ik was kwaad omdat de 
PPR wilde gaan meedoen aan het kabinet Den Uyl, 
waarin zich ook christen-demokraten bevonden. De 
PPR had de schijn gewekt dit nooit te zullen doen 
buiten de kiezers om. Dus wilde ik de vergadering de 
vraag voorleggen of het gesodemieter van het kiezers-

Het k o t je s  van 16 april in Almere werd afgesloten met een feestelijke receptie ter 
gelegenheid van 20 jaar PPR. Tijdens deze druk bezochte bijeenkomst werden 
vele mensen in de bloemetjes gezet: de vertrekkende partij bestuursleden, de leden 
van de landbouwwerkgroep, de mensen van het kongrespresidium. Maar de 
meeste aandacht ging uit naar iemand die geen enkele funktie in de PPR heeft of 
had. Iemand die bij de PPR zit vanaf het eerste uur en ‘brommend vanaf de 
zijlijn’ zijn partij al die jaren gevolgd heeft. Henri Faas sprak na vijftien jaar weer 
een zaal PPR-ers toe.

Ik ben zeer voor kinderen, maar ze leiden zo af.

bedrog nu ook al in onze eigen jonge klub was 
doorgevreten. Het tegenovergestelde was de bedoe
ling geweest.
Ik had begrepen dat je nooit meteen fel moest 
beginnen. Het was verstandig te starten met een 
luchtige anekdote. Dat deed ik dus. Ik weet niet meer 
welke. Toen de anekdote voorbij was, was ook mijn 
spreektijd bijna op. Ik mocht nog enkele zinnen 
zeggen, die echter niet overtuigend óverkwamen. Dit 
werd mede veroorzaakt door de omstandigheid, dat 
aan mijn voeten op het podium enkele kinderen 
krijgertje aan het spelen waren. Tevens huppelden 
daar twee honden rond. Ik ben zeer voor kinderen, 
maar ze leiden wel af als je woedend probeert te 
wezen. Als de babies van toen zich nu in de zaal 
bevinden wil ik ze straks wel in een donker hoekje 
ontmoeten.
Mijn woorden maakten niet de minste indruk en de 
PPR zette haar opmars in de richting van de macht 
voort. Vluchten naar weer een andere partij kon niet 
meer, want daar was het nog erger. Brommen op de 
zijlijn dan maar.

Vrije expressie
Wat is er trouwens van die kinderen geworden? Ook 
in Dronten wemelde het van de babies, voor het eerst 
op een politieke vergadering. Sommigen van hen 
studeren geschiedenis of vrije expressie. Een aantal is 
door de komputers opgegeten en er zullen er ook 
zijn, die -uit verzet of zo- in de public relations zijn 
gegaan, of zich er zorgen over maken dat de Derde 
landen hun schulden niet betalen. Anderen zijn

vermoedelijk vandaag benoemd tot lid van het 
bestuur. Enkele van die honden op het podium zijn 
we later bij de parlementaire enquetes tegengeko
men.
Kijken we naar de smoeltjes op de foto’s van rond 20 
jaar geleden dan valt op, dat de radikalen op latere 
leeftijd niet van de honger zijn omgekomen. Vooral 
de christen-radikalen, die niet zijn meegegaan naar 
de PPR, maken het over het algemeen goed. Zij 
werden minstens premier, direkteur van de optie- 
beurs of burgemeester. Maar ook de radikalen die 20 
jaar geleden iets verderop in dit nieuwe land wel 
meededen aan het oprichtingsfeestje van de PPR zijn 
maatschappelijk niet slecht terecht gekomen. Onder 
hen bevinden zich ettelijken, die later iets hoogs zijn 
geworden in de regering, de universitaire wereld of 
bij de omroepen. Terecht, want volgens de foto’s van 
toen zagen ze er keurig uit, met stropdassen en zo, 
eerbiedig luisterend naar Theoderakis van Liesbeth 
List. Zij aten met mes en vork. Dit keurige beeld 
werd versterkt door het feit, dat Bogaers er nog was 
en Bas de Gaay niet.

Ik was in Dronten en heb ook geen klagen gehad over 
mijn banen. Dus mijn konstatering is allerminst 
bedoeld als kritiek, maar ik wijs op het verschijnsel 
vooral met het oog op het nut van het dwarsliggen.

Molenaar
Ons wordt voortdurend voorgehouden dat je slaafs 
moet zijn om bijvoorbeeld in de NAVO mee te 
kunnen praten. Als je braaf bejaardenoorden sluit,

bezuinigt op de zorg voor zieken en de binnenlandse 
boeven vrij laat rondlopen hou je voldoende geld 
over om mee te doen aan de wapenwedloop tegen 
buitenlandse boeven. En als je dat doet wordt er naar 
je geluisterd. Zo is de redenering.
Dit is in strijd met alle ervaringen. Als je dwars ligt, 
stijg je op de ladder en mag je wat zeggen. Wanneer 
Nederland de defensie-uitgaven zou halveren zouden 
ze van alle kanten komen aanhollen om te horen wat 
we te zeggen hebben. Nu we braaf zijn, weten ze niet 
waar Nederland ligt.
Om dwars te kunnen liggen moet je deel uitmaken 
van het systeem. Dat wel. Het is steeds een dilemma 
geweest voor de PPR. Wij mogen daarom ernstig 
betwijfelen of veel van de feestgangers van twintig 
jaar geleden zouden hebben staan juichen als zij 
geweten hadden, dat de PPR anno 1988 nog steeds 
zou bestaan en minder dan vijftig zetels zou hebben. 
In Dronten wilden we groter worden -bij voorkeur in 
een geweldige progressieve volkspartij.
Als christenen hadden we weliswaar gehoord, dat je 
zo klein moest zijn als kinderen om het rijk der 
hemelen te kunnen binnen treden, maar het rijk der 
hemelen was niet een oord waarheen iedereen 
onmiddellijk wenste te vertrekken.
Het was een andere tijd. Martin Luther King was net 
vermoord. Johnson was president van Amerika. 
Vanwege enkele problemen in Zuidoost Azië werd 
hij hier op demonstraties moordenaar genoemd. Dat 
mocht niet. Dus maakte men er ‘Johnson molenaar’ 
van en nog later ‘Johnson kindermeel’.
Zelf zat Nederland bij te komen van de schande van 
een koloniale oorlog. De herinnering aan de Tweede 
Wereldoorlog was nog minder prettig. Bij Oranje was 
niet alles kosher. In de binnenlandse politiek gingen 
de behoudende krachten tot de tegenaanval over. 
Wanneer kwam die betere wereld nou?

Verlate provo
De autoriteiten hadden het niet goed gedaan. Die 
moesten dus weg. Er was een innige behoefte te 
geloven in de goedheid van de mens. Henriëtte 
Roland Holst werd geloofd, want zij schreef: ,,De 
zachte krachten zullen zeker winnen in ’t eind.” 
Machiavelli, die daaraan twijfelde, werd in de kast 
geborgen, want hij had gezegd dat de mens alleen het 
goede doet als hij ertoe gedwongen wordt.
God moest ook een eind naar de achtergrond, want in 
het beeld dat wij van hem hadden geschapen zaten 
duidelijk dwangmatige elementen. De mens, dachten 
we, was goed genoeg om het zelf te kunnen rooien. 
Gorbatsjow, een verlate provo, probeert nu op 
vergelijkbare wijze de dwingelanden Marx en Stalin 
onder het tapijt te vegen -in de hoop dat de 
sovjet-mens goed is en van de wodka afblijft. Hij stuit 
op soortgelijke moeilijkheden als de vernieuwers 
hier. De zachte krachten zullen misschien wel win
nen, maar niet meteen. We moeten nog leren hoe. 
God en Marx zijn min of meer dood of stervende, 
maar Machiavelli nog lang niet.
We geloofden twintig jaar geleden dus in politieke 
partijen en vooral in grote politieke partijen. Het 
denken is nu wat meer genuanceerd, vooral na wat

we de laatste maanden gezien hebben aan pogingen 
van grote partijen om hun identiteit te omschrijven 
en zeker na het paasdebat, dat de koers voor lange 
tijd weer een stuk naar rechts verlegde. Was het met 
Pasen zoveel leuker lid te zijn van de PvdA dan van 
de PPR? Of effektiever?
Grote partijen hebben hun eigen nomenclatura, hun 
eigen burokratie, hun eigen ondoordringbaarheid. 
Tot mijn misnoegen merkte ik dat zelfs hier vandaag 
een organisatietafel was, waar mensen die iets wilden 
zich moesten melden. Er is bij mij geen heimwee naar 
een PPR van boskabouters met ribfluwelen broekjes 
en geiteharen sokjes aan, die knabbelen van onbe
spoten, loodvrije radijsjes. Hoewel ik nooit begrepen 
heb wat er tegen het breien van geiten is. Het is beter 
dan het neuken van mieren.

De PPR hoeft geen oude partij te worden. De PPR is 
toch al geen partij voor de grote organisaties. Zij 
behoort een partijtje mee te blazen, doch slechts op 
de dwarsfluit. .Nu de oude partijen vermolmen kan 
het een voordeel zijn niet tot dat soort te behoren. 
Maar we weten nog niet precies hoe het wel moet. 
De ongelukkige kandidaat voor het Amerikaanse 
presidentschap -door een vergeetachtig staatshoofd in 
het Midden-Oosten aangeduid als „Hoe heet hij ook 
al weer? Kom nou die vriend van Donna Rice”- Hart 
dus, heeft tijdens de kampanje opgemerkt: „Wat we 
nodig hebben zijn frisse, goede ideeën.” Volgens zijn 
bespotters werd hem toen voorgehouden: „Geeft u 
zelf eens zo’n nieuw idee.” Waarop Hart gezegd zou 
hebben: „Dat heb ik net, een sekonde geleden, 
gedaan.”
Wie weet had hij in de verte een beetje gelijk. 
Waarom zouden politici de ideeën moeten leveren? 
Zijn de mensen niet mondig genoeg om te zeggen wat 
ze willen? Het parlementaire stelsel waarin politici de 
burgers vertellen wat zij behoren te willen is afge
leefd. Misschien is de toekomst aan de klub die niet 
doet alsof zij zelf alles al weet, maar die luistert naar 
wat meer normale mensen zeggen. Een beetje glas
nost. Misschien is het dan een voordeel als je klein 
bent. Kleine potjes hebben grote oren.

Ik heb genoeg gezegd voor vijftien jaar. Ik ga naar 
mijn kleindochter van zes weken. Als u ook met de 
auto bent gekomen verzoek ik u uit te kijken voor 
langzaam rijdend verkeer. Sinds we van de VVD 120 
kilometer moeten rijden, heb ik steeds vaker de 
neiging mij te houden aan de limiet van honderd. 
Hoewel, met die baby thuis weet ik het vandaag niet.

HENRI FAAS

INGEZONDEN MEDEDELING

Wegens familie-omstandigheden tijdelijk gesloten.

■ Het is zondagmorgen 17 april 1988. Hè, hè, *
■ dat kongres zit erop. Eindelijk hoef ik geen ■
■ belangstelling meer te veinzen voor de ■ 
™ landbouwproblematiek. Ik heb jarenlang ^
■ op het platteland gewoond en daar over ■
■ boeren twee dingen geleerd. Eén: ze kla- m 
m gen altijd, het is öf te droog öf te nat öf te ■
■ koud óf te heet. Alles waar 'te' voor staat J  

is goed behalve tevreden. Twee: over de ■
■ zaken des boers kan alleen door boeren ® 
™ worden meegepraat. Gaarne heb ik de |
■ heren wat betreft dat laatste hun zin ■ 
™ gegeven, zodat ik me van die klaagzan-
■s gen niks meer hoefde aan te trekken. Deze 
m houding heb ik in mijn eigen PPR een paar 
B maanden moeten onderdrukken, maar
■ voor de rest van deze eeuw laat ik de 
™ landbouw weer langs mijn kouwe kleren 
m afglijden. Ze zoeken het maar uit.
m Als jullie deze krant ontvangen is het nog 
m maar 17 x 20 nachtjes slapen en dan barst
■ het Flitsende Feest los, dat de inwoners 
m van Zutphen ('ph' spreek je uit als 'f', denk
■  maar aan 'ophaalbrug') in september van 
™ hun nachtrust zal beroven. Het ene spran-

y y i L H E L M V E R S C H U R E N

kelende evenement na het andere wordt 
ons voorgeschoteld. Daar zal de feestkom- 
missie wel heel wat kreativiteitsvergade- 
ringen voor nodig hebben gehad. Het 
resultaat mag er dan ook wezen. Ik was al 
gretig met keurige blokletters de bon aan 
het invullen. Dat feest zou ik niet missen, 
ik zou komen! Jammer dat je voor het 
insturen van de bon zo'n kostelijk stuk 
krant moest afknippen dat je graag voor 
het nageslacht had willen bewaren, maar 
alla. Toen ik echter het kalligraferen van 
mijn woonplaats achter de rug had en

verder las, viel mijn mond open van 
verEazing. Kaarten moest ik bestellen, ad 
ƒ 17.=! Daar zit je dan, kontributie be
taald, zelfs bij de giroronde van de feest- 
kommissie de hand over het hart gestre
ken, en dan zoiets. Hoezo ƒ 17.=, de PPR 
bestaat toch 20 jaar? Waar is het draag
krachtbeginsel gebleven? Waarom krijg je 
geen korting als je een taart meebrengt? 
Is het redelijk dat iemand die alleen de 
toren beklimt net zoveel moet betalen als 
een veelvraat die het hele programma 
konsumeert? Kan ik in het vervolg op mijn

J  verjaarspartijtje ook entree heffen om uit 
■de kosten te komen? Wanneer staat de 

verantwoording van de feestkommissie op 
■de agenda van de partijraad en wie heeft 
■die figuren eigenlijk gekozen?
■
■Maar ja, ik kan hier wel gaan zitten 
^zeuren, maar daar lossen we niks mee op. 
■Nou las ik ergens dat het partijbestuur 
®van plan is dit najaar een extra kongres te 
i houden wegens de verkiezingen voor het 
1 schertsparlement van Europa. Dat kost 

natuurlijk een bom duiten en dat is de 
zaak niet waard. Ik hoor het Herman 
Verbeek nog roepen: ..Het Europees Parle
ment is de érgste plaats waar je iemand 
naartoe kunt sturen!" Wat was ik op dat 
moment blij dat ik niet was gaan stem
men. Partijbestuur, wees verstandig. Voor 
de Euro-hobbyisten is in Zutphen 
waarachtig wel een plekje op 10 septem
ber. Stort die bom duiten in de feestkas, 
zodat wij, gewone leden, allemaal voor 
niks naar het feest kunnen. We schorten 
de betaling zo lang nog even op.
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IK VERTEGENWOORDIG" 
DE POLITIEKE VERNIEUWING

Bijna onopgemerkt werd na afloop van het kongres in Almere afscheid genomen 
van vertrekkend voorzitter Janneke van der Plaat. Zij was het langst zittende 
partijbestuurslid aller tijden en heeft heel wat bewogen momenten uit de 
PPR-geschiedenis van nabij meegemaakt. Onder haar leiding werd de partij 
‘verbouwd’ naar het model van het rapport ‘De PPR bij de tijd’ en zij stond mede 
aan de wieg van Vrolijk Links. Nauwelijks een dag vrij gehad en nu al weer vol 
enthousiasme voor een volgende klus: Europa. Een portret van een vrouw wiens 
kracht niet ligt in mooie goed voorbereide verhalen, maar in het direkte 
persoonlijke kontakt.

Hartje centrum van het stadje Zutphen. Een smal 
straatje met oude huizen, een Ethiopië-winkel, er
gens een verkleurd affiche van Links Gelderland, aan 
het eind -vlak voor een blok moderne sociale woning
bouw in het stadsvernieuwingsgebied begint- een 
groot wit pand met een intiem rond erkertje. Er 
hangt een 1-mei-affiche voor het raam. Daar woont 
Janneke van der Plaat, oud raadslid van Zutphen, 
oud voorzitter van de PPR, en vol enthousiasme om 
voor het Groen Progressief Akkoord in Europa aan 
de slag te gaan.
Op het kongres van 16 april in Almere werd ze als 
voorzitter opgevolgd door Bram van Ojik. Niet dat ze 
weg wilde, maar de reglementen in de partij zijn op 
sommige punten onverbiddelijk. Bestuursfunkties 
mag je maximaal zes jaar hebben. Janneke van der 
Plaat zat zeveneneenhalf jaar in het partijbestuur, ze 
had dispensatie, maar langer kon echt niet.
We praten in haar werkkamer die modern wit is 

• ingericht, maar wel vrijwel volledig is behangen met 
aktie-affiches. Op het prikbord vallen twee foto’s op: 
een blok van 12 fotootjes van de ministers die 
allemaal hun hoofd steunen op een hand en eenzelfde 
-maar dan grotere- foto van Wim de Boer. Het 
gesprek begint in Oost-Groningen.
„In tegenstelling tot veel andere mensen in de PPR 
heb ik geen christelijke achtergrond. Ik kom uit een 
Oost-Gronings socialistisch milieu. Daar heerste een 
automatisme van: wij zijn arbeiders, dus stemmen wij 
Partij van de Arbeid. Het was een heel rustig 
klassebewustzijn. Bij ons thuis heerste een sterk 
besef van het moet veranderen, maar het zal pas 
veranderen als je er ook zelf strijd in stopt. Men was 
er zich van bewust dat de hoge heren het zeker niet 
voor je zouden regelen. Je moest dus politiek, of 
maatschappelijk aktief zijn. Ik had zelfs een opa die 
af en toe op de kommunisten stemde en daar reklame 
voor maakte. Dat ging de meesten in mijn familie 
echter toch te ver. Het was namelijk de tijd van de 
koude oorlog.”

Tegenbeweging
Janneke van.der Plaat, die in 1944 geboren is, is in 
haar jeugd nog niet aktief. Ze trouwt jong -op haar 
negentiende- en heeft al snel twee kinderen. Tegen 
de tijd dat haar kinderen naar school gaan wil ze 
echter graag wat gaan doen, want ze vindt dat ze tijd 
over heeft. Ze voelt zich aangetrokken tot de andere 
kuituur die dan ook in Zutphen, waar ze inmiddels 
woont, begint door te dringen. Een kuituur die in die 
tijd verwoord wordt door jonge mensen die bezig zijn 
met een JAC, met een jeugdsoos. Janneke van der £ 
Plaat komt terecht in de Derde Wereldpoot van die § 
andere kuituur en ze richt samen met anderen de S 
Derde Wereldwinkel in Zutphen op. u
,,ln die tijd werd ik ook lid van de PPR. Ik vond in o 
Zutphen de PPR ook die sfeer van die anti-kultuur, 3 
van de tegenbeweging uitstralen. Maar ook Bas de o 
Gaay Fortman en Dolf Coppes (de toenmalige < 
PPR-voorzitter, jd.) pasten in die sfeer. Ook voor mij o 
heeft het pamflet ‘Nu is het meest radikale nog niet £ 
goed genoeg’ van Dolf een belangrijke rol gespeeld.
Ik koos voor de PPR en niet voor de PSP, omdat de 
PPR ook aangaf hoe je zelf dingen kunt veranderen.
De PSP had het vooral over de grote strukturen, de 
PPR ook wel maar die gaf ook aan hoe je bijvoor
beeld anders met je vuilnis kon omgaan. Ik vind het 
nog steeds ontzettend belangrijk dat een politieke 
partij ook steeds de mensen erop wijst hoe ze in hun 
e'gen leven met kleine dingen zaken kunnen beïn
vloeden en veranderen.”

In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen 
van 1974 vinden de Zutphense PPR-ers dat Janneke 
van der Plaat maar de gemeenteraad in moet, omdat 
ze degene is met de meeste tijd. „Absoluut geen 
gezeur en gedoe over kunnen vrouwen dat wel, of 
moeten vrouwen voorrang hebben. Nee, het was een 
mannengroepje dat rustig om zich heen keek, van wie 
heeft er tijd. En dat was ik dus. Ik werd gekozen 
terwijl ik nog nooit het gemeentehuis van binnen 
gezien had. Ik kon wel gillend weglopen toen ik voor 
het eerst in de raadszaal kwam en achter zo’n tafel 
met een mikrofoon erop moest plaats nemen. Ik 
dacht, wat moet ik hier nu in godsnaam doen? En 
toen realiseerde ik me ook pas voor het eerst van wat 
voor n formalistisch gedoe zo’n gemeenteraad is en 

at ik daar eigenlijk helemaal niet in thuis hoorde. In 
e PPR had ik een heel ander beeld van politiek 

gekregen.”
lanneke van der Plaat was in die tijd de enige vrouw 
y rïe gemeenteraad van Zutphen die kinderen had.

vertelt dan ook dat vele raadsleden op haar

gemoed werkten door steeds maar te herhalen dat ze 
toch eigenlijk als moeder bij haar kinderen hoorde te 
zijn in plaats van te vergaderen. Ze heeft het vol 
gehouden in die moeilijke eerste tijd door de steun 
van de Zutphense burgemeester. „Je houdt het niet 
voor mogelijk hoe die man aanvoelde hoe ik het beste 
kon funktioneren. We hadden ook wel een band, 
evenals ik was hij namelijk erg geïnteresseerd in de 
Vrije School en hij kocht bijvoorbeeld ook zijn 
groenten in biologische winkeltjes. Hij hanteerde de 
vergaderregels voor mij niet zo strak en daardoor kon 
ik funktioneren zoals ik dat het beste kan: insprin
gend, veel interrumperend en niet zozeer door 
allemaal goed voorbereide verhalen.”
Janneke van der Plaat zal uiteindelijk twaalf jaar 
raadslid blijven. In haar laatste periode neemt ze een 
kruciale plaats in, omdat het PvdA-kollege van vier 
wethouders alleen met haar steun op een meerder
heid kan rekenen. Zowel zij zelf, als óok andere

raadsleden die je spreekt uit die tijd, omschrijven 
haar positie in de periode ’82-’86 als die van de vijfde 
onbezoldigde wethoudster.

Kruimels
Herman Verbeek ‘ontdekt’ haar in 1981 voor het 
partijbestuur. „Herman was toen voorzitter en in die 
funktie trok hij vrij veel door het land. Hij had 
verspreid over het land een aantal slaapadressen en 
mijn huis was zo’n adres. Dus ik heb toen regelmatig 
Herman ontmoet. Op zijn tochten van aktiecentrum 
naar aktiecentrum noteerde hij namen van mensen 
waarvan hij vond dat die geschikt zouden zijn voor 
funkties op landelijk nivo. Op die lijst van hem kwam 
ik ook terecht, met als gevolg dat ik ineens ergens in 
1981 een briefje thuis kreeg met de vraag of ik wilde 
bewilligen voor het partijbestuur en dat heb ik toen 
gedaan.
„Mijn eerste ervaringen met het partijbestuur waren
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bijna nog erger dan met de gemeenteraad. De 
mannetjes in het partijbestuur maakten de dienst uit 
en voor de vrouwen bleven wat kruimels over. Het 
heeft te lang geduurd voor ik daar een beetje greep 
op had. Ik zat er toen met Emmy van Noord in en we 
hebben wel eens samen teruggekeken op die periode 
en gekonstateerd dat we het ons gewoon lieten 
aanleunen. Wij wachtten gewoon heel braaf tot wij 
van de heren wat mochten doen. Wij hadden vol
strekt niet in de gaten dat je daar zelf aktief in moest 
zijn en als je dat niet deed dat je dan alleen die 
kruimels kreeg. Pas later kregen we door hoe het 
funktioneerde en dat je zelf moest knokken. Het 
aantal vrouwen is helaas niet echt vooruit gegaan 
sinds die tijd, maar de kuituur is wel veranderd in de 
partij. Het zijn nu niet meer de mannetjes die de 
dienst uitmaken.”

Presentatie
Janneke van der Plaat is tevreden als ze terugkijkt op 
de periode van haar voorzitterschap van de partij. 
Ondanks het feit dat het niet bepaald een eensgezind 
partijbestuur was, is er wel ontzettend veel bereikt, 
vindt ze. Het proces van vernieuwing heeft vorm 
gekregen, zowel in de organisatie als in de wijze van 
presentatie. Tevreden is ze ook dat de partij niet 
meer bang is zichzelf als links te definiëren en nu 
duidelijk een plaats aan de linkerzijde van de 
sociaal-demokraten opeist. Het doorzetten van die 
lijn van vernieuwing moet nu ook plaats vinden bij de 
kandidaatstellingen die nu gaan komen voor het 
Europese Parlement en de Tweede Kamer. „Kandi
daten moeten mede beoordeeld worden aan het 
antwoord op de vraag of ze een wijze van presentatie

Zie verder pagina 3.

SAATGHI 
EN SAATCHI 
VAN KOOTEN 
EN VAN KOOTEN 
POSTBUS 51
Die heeft de PPR niet nodig.
Wel nieuwe leden.
Dat moeten we zelf doen:
Je kent ze wel, die mensen die al jaren PPR stemmen 
maar nog geen lid zijn geworden. Trek ze over de 
streep en geef zo de PPR een kado. Je krijgt dan een 
toegangskaart voor ons verjaardagsfeest of het boek 
‘Vreemd gaan in gedachten' van Bram van Ojik.

NOTEER ALS LID VAN DE PPR

Naam: ........................................................................

Adres: ........................................................................

Postkode: ....................... Woonplaats: .................. .

Leeftijd:.........................  Handtekening:................

OPGEGEVEN DOOR

Naam: ........................................................................

Adres: ........................................................................

Postkode: .......................  Woonplaats: ..................

Hjj/zij ontvangt graag:

O een vrijkaart voor het PPR-feest in september 
O ‘Vreemd gaan in gedachten’
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PROFIEL KIEZER BIJ EUROPESE VERKIEZINGEN

GPA richt zich op 
groen-linkse yuppies
In 1989 zijn er verkiezingen voor het Europees Parlement. Zoals het er nu naar 
uitziet zal de PPR, net als in 1984, aan die verkiezingen meedoen in het verband 
van het Groen Progressief Akkoord. Twee medewerkers van dat Akkoord 
-Jan-Willem Vos en Gijs Bax- hebben onlangs de resultaten gepubliceerd van 
een onderzoek naar de positie van het GPA op de kiezersmarkt. „We moeten 
proberen de PvdA-twijfelaars ‘om te turnen’.”

samenwerking met groene en alternatieve 
partijen in andere landen dekt deze term 
volgens ons de lading.”
Vos en Bax pleiten ervoor de kampanje 
toe te spitsen op die delen van Nederland 
en die kiezers waar het GPA het sterkst is. 
Dat betekent dus, volgens de hierboven 
weergegeven konklusies, dat de kampanje 
zich vooral zal moeten richten op de 
groen-linkse yuppies.

L

„Groen-links bestaat vooral uit kiezers die 
in de steden wonen, tussen de 17 en 35 
jaar zijn, een hoge opleiding hebben 
genoten en veel minder radicaal zijn, dan 
men wel eens geneigd is om te denken. 
Verschillende aspecten van het onderzoek 
wijzen hierop. Ook bij groen-links zegt 
64,6% immers niet in actie te zullen 
komen als er een in hun ogen onrechtvaar
dig wetsontwerp behandeld wordt. Op de 
vraag of men door revolutionaire actie de 
samenleving moet veranderen antwoordt 
slechts 6,1% bevestigend, terwijl 78,8% 
door geleidelijke veranderingen de samen
leving wil veranderen. Ook de afwijzing 
van de EG blijkt bij de stemmers aller
minst aanwezig te zijn. 75% van groen
links vindt het immers een goede zaak dat 
Nederland lid is van de EG. Dat betekent 
niet alleen dat afgestapt moet woren van 
de anti-EG-houding, maar ook dat een 
aansluiting bij het radicale imago niet voor 
de hand liggend is. Maar dit impliceert nu 
ook weer niet, dat we onze radicale ideeën 
aan de wilgen moeten hangen. Waar het 
om gaat is dat het imago van het GPA 
wordt omgebogen in de richting van een 
partij die radicaal in gedachten en prak
tisch in oplossingen is. Een partij ook, die 
nuchter tegen de wereld aankijkt.”
Dit zijn enige van de belangrijkste konklu

sies uit het rapport Het GPA en de kansen 
op een groeiend marktaandeel. In de 
lijvige nota wordt uitvoering ingegaan op 
de kwantitatieve en kwalitatieve aspekten 
van het kiezerspotentieel van groen-links. 
Dit groen-links is de verzamelnaam waar 
de opstellers van het rapport voor kiezen 
na een aantal aanduidingen bekeken te 
hebben. ,,In de media heten die drie 
partijen (PPR, PSP en CPN, jd) meestal 
‘klein-links’, dat vonden wij een wat onge
schikte verzamelterm . Het zegt immers 
voornamelijk wat over de omvang en veel 
te weinig over de ideeën. Het kader van 
drie partijen afficheert zich nogal eens als 
‘radicaal-links’. Dat zegt inderdaad meer 
over de ideeën, het doet vermoeden dat 
deze drie partijen wel buitengewoon 

' linkse taal uitkramen. Nu kan dat best zo 
zijn, maar vanuit publicitair oogpunt heeft 
dat woord volgens ons eerder een stigmati
serende en afstotende uitwerking op de 
potentiële kiezers, dan een positieve uit
werking. Bovendien dekt deze opmerking 
niet de resultaten van het onderzoek. Na 
enig speurwerk kwamen wij uiteindelijk 
uit bij de term ‘groen-links’. Dat woord 
geeft aan, dat de partijen niet alleen links 
zijn, maar ook oog hebben voor groene 
politiek. En gelet op de ontwikkelingen in 
de drie partijen en onze ervaringen in de

G R O E N

PROGRESSIEF
A K K O O R D
VAN CPN,gnre0deeK adrtij,PPR,PSP

De resultaten van het onderzoek liggen 
volledig in lijn met eerdere rapporten 
betreffende de groen-linkse kiezer. Opval
lend in al die onderzoeken is de grote 
groep van twijfelaars tussen PvdA en 
groen-links. Een deel van de PvdA-kiezers 
en vrijwel alle groen-linkse kiezers twijfe
len bij alle verkiezingen tussen stemmen 
op de sociaal-demokraten of op een partij 
ter linkerzijde daarvan. Die twijfelende 
PvdA-kiezers wijken wel af van de ‘echte’ 
groen-linksen. „Voor deze (PvdA-, jd) 
twijfelaars geldt dat zij als groep afwijken 
van de GPA-kiezers (lager opgeleid, ou-

Ivoordraaien 
met de kroonprins

Milieu

Op de avond voor koninginnedag presen
teert koningin Beatrix zich in een NOS- 
programma als een evenwichtige vrouw 
met een brede belangstelling voor de 
samenleving. Zelfs de linkse pers laat zich 
de volgende dag lovend uit over het 
■programma en de vorstin. Beatrix lijkt de 
tegenstanders van de monarchie de wind 
uit de zeilen te hebben genomen.
Dat blijkt echter niet helemaal het geval te 
zijn. Min of meer gelijktijdig weet het 
Links Akkoord Amsterdam (waar ook de 
PPR in zit) de voorpagina’s van de Neder
landse dagbladen te halen met zijn bezwa
ren tegen de monarchie. Het Links Ak
koord heeft namelijk de uitnodiging afge
slagen om samen met kroonprins Willem- 
Alexander zijn 21e verjaardag te vieren. 
Het Akkoord adviseert de prins op vrien
delijke, maar vaderlijke, toon de voor 
hem uitgestippelde weg naar het konings
schap te verlaten. Daarbij wordt gewezen 
op de diskussie over de monarchie die nog 
gevoerd moet worden tegen de tijd dat 
zijn moeder zal aftreden.
PPR-senator Bas de Gaay Fortman vindt 
dit een paternalistische en op de man 
gespeelde aanpak en hij klimt daarom 
boos in de pen. Hij noemt de opstelling 

.van het Links Akkoord beledigend voor 
de kroonprins en vindt dat de Amsterdam
mers hiermee niet alleen zichzelf, maar 
ook de progressieve politiek belachelijk 
maken. Hij zegt wel respekt op te kunnen 
brengen voor Andrée van Es die verklaar

de principiële bezwaren te hebben tegen 
de monarchie, maar de koningin en de 
kroonprins als persoon te respekteren. 
Ook zegt De Gaay Fortman het protest te 
begrijpen van de FNV-jongeren die het 
prijskaartje van de monarchie, vooral in 
een tijd van bezuinigingen, te hoog vin
den.
Met aansporingen aan het adres van Wil- 
lem-Alexander om af te zien van het 
koningschap strijk je negentig procent van 
de Nederlanders tegen de haren in. Op 
deze manier jaag je potentiële kiezers bij

De Kleine Aarde organiseert op 17 juni, 
aanstaande een studiedag over ‘milieu- 
edukatie in kleine gemeenten’.
Op deze dag staan konkrete voorbeelden 
uit kleine gemeenten centraal, waarin 
edukatie of voorlichting gekombineerd 
wordt met een duidelijk handelingsper- 
spektief.
De studiedag is bedoeld voor gemeente
ambtenaren, raadsleden, milieugroepen 
en andere belangstellenden.
Tijd: 1(100 - 16.30. Plaats: De Kleine 
Aarde, Munsel 17, Boxtel.
Prijs, inklusief lunch en syllabus: ƒ 80,-. 
Betalen: kontant bij aanvang van de stu
diedag of vooraf door overmaking op 
gironummer 3871330, ten name van DKA- 
kursuswerk, Postbus 151, Boxtel, onder 
vermelding van ‘studiedag milieu-edukatie 
in de gemeente’.

der), daar moet in de campagne rekening 
meegehouden worden. Daarnaast letten 
zij meer op partij-grootte (58,6% zegt dit 
van belang te vinden bij hun partij-këuze, 
bij groen-links is dit 37,5%) en op de 
lijstttrekker (51,4% vindt dit belangrijk, 
bij groen-links is dit 30,6%).”
Het GPA rapport eindigt dan ook met 
enige opmerkingen over de lijsttrekker. 
„Onze lijsttrek(st)er zal dus met zorg 
gekozen moeten worden en van hem/haar 
zal het gewijzigde GPA-imago moeten 
afstralen.”
En ook in dit rapport een pleidooi voor 
‘vrolijk links’. „In meer reclame-achtig 
jargon moeten we over het voetlicht zien 
te krijgen dat ‘het GPA een vrolijke, 
eigenwijze club is, die kritisch denkt over 
de samenleving, pal staat voor een schoon 
milieu en rechtvaardige verhoudingen, 
vindt dat er veel mis is in de maatschappij, 
er niet vies van is om zaken radicaal om te 
gooien, maar daarbij de beide benen wel 
op de grond houdt’.”(jd)

Meidengroep
Is een superras nabij? Het perfekte kind 
op bestelling het perspektief van morgen? 
Wat is perfekt? En wie bepaalt dat? 
Kortom, tot hoever kunnen en willen we 
gaan met nieuwe geboortetechnologieën, 
genen-onderzoek en genetische manipula
tie? Over deze vragen zal de meidengroep 
van PPR-jongeren op 25 juni een thema
middag organiseren. Via informatie, stel
lingen en vragen zal worden geprobeerd 
de verschillende dilemma’s rondom dit 
thema bloot te leggen. De middag is 
bedoeld voor jongeren en PPR-jongeren 
(jongens en meisjes) en verder voor alle 
andere geïnteresseerden die meer over dit 
onderwerp willen weten en er in ieder 
geval over mee willen denken en praten. 
Plaats en tijd zullen nog worden bekend 
gemaakt, maar hou in ieder geval 25 juni 
vrij!

FLIKKERS&POTTEN
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bosjes weg, aldus De Gaay Fortman. Op 
de tegenargumenten van het Links Ak
koord dat de brief vanuit een diep respekt 
voor de kroonprins geschreven is en dat 
meerdere PPR-standpunten bij het over
grote deel van de Nederlandse bevolking 
niet aanslaan, reageert Bas met de opmer
king dat ze in Amsterdam zijn boek De 
kunst van het ivoordraaien nog maar eens 
goed moeten lezen, (jh)

De volgende bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten wordt gehouden op 
woensdag 22 juni. Plaats: het nieuwe 
partijburo van de PPR: le Weteringdwars
straat 4 te Amsterdam.
Begin: 20.00 uur.
Alle belangstellenden zijnv hartelijk wel
kom!
De PPR-Flikkers en Potten geven een 
eigen blad uit: Het Vlindertje. Een 
abonnement kost minimaal ƒ 11,- per 
jaar en is te bestellen door overmaking 
op gironr. 4295824, t.n.v. PPR- 
Flikkers en Potten te Amsterdam.

Ria Beckers onthulde het post-moderne uithangbord, waarin -als je tenminste 
van de goede kant aan komt lopen- het PPR-logo te herkennen is. Zij en 
partijvoorzitter Bram van Ojik hielden, uiteraard vrolijk linkse, toespraken. 
Zo’n zestig mensen verwerkten in een paar uur tijd zoveel drank en hapjes dat 
het leek alsof alle EG-landbouwoverschotten die zelfde dag nog opgeruimd 
moesten worden. Permanent werden er bloemen afgeleverd, zelfs namens de 
PvdA. Kortom, de PPR opende officieel haar nieuwe kantoorpand. Achter 
kogelvrij-glas strekken zich de kantoortuinen uit. Daarin werken nu niet meer 
het partijburo en een handjevol stichtingen, maar vanachter een respektabele 
verzameling pe’s biedt het PPR-serviceburo zijn diensten aan.

Zou het de PPR lukken wat andere 
partijen niet lukte? De trend van lage 
kijkcijfers op 3 doorbreken?
Groen Links en Vrolijk Links nu ook on 
TV: dinsdag 24 mei, 19.41 uur, Nederland
3. Op Radio 5 zijn we een week later te 
beluisteren: dinsdag 31 mei, 18.20 uur en 
verder weer iedere 14 dagen.

PPR- "
publikaties
Na het recent verschijnen van 
‘Vreemd gaan in gedachten’ en, in de 
PPR-Standpuntreeks, ‘Een beweeglijk 
antwoord’, is er alle reden om de 
PPR-publikaties, die nog te verkrijgen 
zijn onder de aandacht te brengen. 
In de PPR-schriftenreeks zijn nog te ver
krijgen:
0 De beer is los, over automatisering (met 
De chip of het ei) (ƒ 2.00)
0 Een kat in ’t nauw, over energie (ƒ 2.00) 
0  Haringen in ’n ton, over bezitswoning- 
beheer (ƒ 2 .00 )
0  Verdediging, een alternatief, over socia
le verdediging (ƒ 3.00)
0 Lastenverschuiving, over arbeid, kapi
taal en milieu (ƒ 4.00)
0 Politie, over het korps, agenten en 
agentes (ƒ 5.00)
0 Basisinkomen, de best-seller uit de 
reeks (ƒ 5.00)

In de PPR-Standpuntreeks zijn in de 
aanbieding:

0  Feminisering, de weerslag van het 
feminiseringskongres voorjaar 1984 (ƒ
1.50)
0 Met ’n bezwaard geweten, over gewe
tensbezwaren in werksituaties (ƒ 1.50) . 
0 De kwalijke kant van Nederland, kon- 
gresuitspraken over racisme, najaar 1984 
(ƒ 1.50)
0 Een beweeglijk antwoord, naar vertrou
wen, stabiliteit en gedeelde veiligheid; de 
weerslag van het najaarskongres 1987 (ƒ
2.50)

Naast publikaties in deze beide reeksen 
zijn nog te verkijgen:
0 PPR-afvalpIan, over een radikale 
aanpak van het huishoudelijk afval (ƒ
2.50)
0 Vreemd gaan in gedachten, een pleidooi 
voor een utopische politiek van Bram van 
Ojik (ƒ 15.00)

Alle publikaties zijn makkelijk te bestel
len. Een telefoontje of briefkaartje naar 
het PPR-partijburo is voldoende: PPR- 
partijburo, le  Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN Amsterdam, tel. 020-247570. 
De betaling hoeft pas achteraf, je krijgt 
een akseptgirokaart meegestuurd met je 
bestelling. De prijzen zijn eksklusief por
tokosten.

Kongres
PPR-jongeren
Op 28 mei houden de PPR-jongeren hun 
halfjaarlijkse kongres. ’s Ochtends bestaat 
het programma uit een bestuursverant- 
woording, een publiciteitsplan en een 
voorstel van de werkgroep ‘Kijken naar de 
Toekomst’. De werkgroep heeft een aan
tal nieuwe ideeën over inhoud en werkwij
ze onderzocht. Het kongres moet beslissen 
of er inderdaad het één en ander gaat 
veranderen. Janneke van der Plaat zit het 
ochtendgedeelte voor. Het kongres begint 
om kwart voor elf.
’s Middags gaat er gepraat worden over 
jongerenhuisvesting. Huisvesting is een 
groot probleem voor veel woningzoeken
de jongeren, vooral in de steden waar 
jarenlange wachttijden heel normaal zijn- 
Vier sprekers zullen ieder een bepaald 
facet van deze problematiek belichten. 
Hierna volgen diskussie en ludieke akties. 
’s Avonds is er feest.
Het geheel vindt plaats in de Korenbeurs, 
Voldersgracht 1, Delft.
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Vrolijk links...Is progressief Nederland een gezel- 
heids-sociëteit geworden? Elke dag opnieuw wordt 

onze demokratie, onze rechtsstaat aangetast door dit 
kabinet van leugen en bedrog! Daartegen moeten we 
ten strijde trekken in plaats van naar de gunst van de 
kiezer te jengelen. We moeten de ‘kiezer’ peper in 
2jjn reet douwen in plaats van hem te lijmen met 
‘getwinkel’ en ongein... Ik zeg: liever een miereneu- 
ker dan een lui die zich laat verneuken door rechts.” 
2o laat Jaap Vegter in zijn wekelijkse strip in Vrij 
Nederland een ‘humorloze’ PPR-kongresganger aan 
kot woord.
gn hij was niet de enige satirikus die de nieuwe 
uitstraling van de PPR op de korrel nam. Opland laat 
in de Groene Amsterdammer PPR-frater Venantius 
‘zeg maar ja tegen ’t leven’ zingen terwijl de vrolijke 
frater huppelend met een gitaar in zijn armen de 
zwangere soeur Andrée volgt. Het onderschrift bij dit 
alles: vrolijk links.
De altijd tot een aardig kommentaar op de PPR

Vrolijk links

Opland in De Groene Amsterdammer.

bereid zijnde Jan Blokker vraagt zich in de Volks
krant bezorgd af hoe de juist overleden Jacques de 
Kadt zou hebben gereageerd op de humor van hopsa, 
heisasa van de radikalen.
En zouden Van Kooten en Van Kooten met hun 
fun-channel ook al zijn gaan mee drijven op de niet 
aflatende stroom van vrolijkheid die de PPR de 
afgelopen weken over ons land heeft laten stromen? 
Hoe je het wendt of keert, Vrolijk Links slaat aan. 
Na enkele jaren werken aan de nieuwe beeldvorming 
lukt het de partij om daaraan ook een etiket te 
hangen, dat de schrijvende pers inmiddels heeft 
opgepikt.

Apolitiek
Het is nu allemaal zo’n twee jaar geleden begonnen. 
Kampanjeleider Wim de Boer trachtte bewust de 
beeldvorming van de partij in positieve zin om te 
buigen.. Het moest anders. De kiezer moest weer 
geraakt worden door een uitdagende PPR. We 
moesten nu eindelijk eens verlost worden van het 
zogenaamde geitenwollensokken-imago. Samen met 
Rouke Broersma wist hij de nieuwe toon te verwoor
den in een serie advertenties waarin naast de radikale 
politieke inhoud ook humor en zelfrelativering te 
vinden waren. Links en rechts werd de PPR gekom- 
plimenteerd en werd het kampanjeteam er openlijk 
van verdacht een reklameburo te hebben ingehuurd. 
Maar toen waren de tijden nog niet aangebroken dat 
Saatchi en Saatchi deze markt voor hun reklamewerk

Vervolg van pagina 1.
hebben die past in het beeld dat de partij graag wil 
opbouwen. Het gaat niet alleen om de inhoud, maar 
ook om het kunnen overtuigen op een wijze die past 
in de vernieuwde PPR.”
Zelf heeft ze bewilligd voor de eerste plaats op het 
PPR-deel van de gemeenschappelijke Europese lijst. 
Ze heeft er zin in en wil graag op dat Europese nivo 
aan de slag gaan. Twee elementen trekken haar 
bijzonder aan, zegt ze. Op de eerste plaats vindt 
Janneke van der Plaat het proces van politieke 
vernieuwing dat zich afspeelt binnen het GPA- 
verband, en dan met name de verbreding naar niet 
politiek-gebondenen toe, bijzonder interessant. Ze 
werkt daar momenteel al aan mee en zou daar graag 
mee doorgaan als Europarlementariër. Op de tweede 
plaats noemt ze de politiek-inhoudelijke vernieuwing 
die zich in Europa zal gaan voltrekken. Er zullen 
andere verhoudingen ontstaan tussen de nationale 
parlementen en het Europese Parlement, is haar 
verwachting, nu de grenzen zullen gaan vervagen. Ze 
vindt dat van belang, bijvoorbeeld omdat ze als 
voorzitter van de werkplaats basisinkomen vaak 
tegen het argument oploopt van: dat kunnen we in 
Nederland toch niet invoeren, als de rest van Europa 
niet meedoet.

Ze hoopt dat ze door de kerngroep als lijsttrekster 
gekozen wordt, want: ,,Ik kan met recht van spreken 
°p pad gaan voor die door ons gewenste politieke 
vernieuwing. En dan bedoel ik zowel de politiek- 
inhoudelijke vernieuwing als de vernieuwing op het 
terrein van de samenwerking. Dat zal niet ongeloof
waardig zijn. Die vernieuwing past bij mijn funktio- 
neren. En als de kerngroep kiest voor iemand anders, 
dan wordt er gekozen voor andere aksenten. Het is 
niet zo dat kiezen voor Herman of Janneke, kiezen is 
voor één inhoud en één stijl die door beiden gedragen 

an worden. Nee, kiezen voor mij is ook kiezen voor 
een andere inhoud en stijl dan kiezen voor Herman.”

JAN DIRX

DE PARADOX VAN DE NIEUWE BEELDVORMING

BOOS EN TOCH 
VROLIJK

Niet de Iandbouwdiskussie, of het nieuwe huishoudelijk reglement haalde de pers 
na het kongres te Almere; het begrip vrolijk links deed dat wel en niet zo weinig 
ook. Zelden heeft een term in politiek Nederland zoveel pennen in vervoering 
gebracht. Hans van Egdom, die veel tijd heeft nu het kongres hem niet in het 
partijbestuur koos, las alles wat die pennen neergeschreven hebben. Hij vindt dat 
we moeten ophouden met te roepen dat we vrolijk zijn, we moeten gewoon vrolijk 
doen.
ontdekt hadden. Wij deden het allemaal nog zelf. 
De advertenties kwamen een jaar later terug bij de 
kampanje voor de Provinciale Statenverkiezingen en 
de Eerste Kamer. Broersma en De Boer hanteerden 
de pen en Bas de Gaay Fortman trok zijn ‘Pak’ aan. 
Hoewel de wrevel in de partij toenam over de voor 
sommige leden wat al te uitdagende en a-politieke 
teksten kreeg het trio de handen op elkaar na de 
schitterende verkiezingsoverwinning die voor een 
deel te danken was aan de opmerkelijke kampanje. 
De nota van de werkgroep Heroverweging zette de 
ideeën om in beleid voor de komende jaren. De 
kiezer moest het idee krijgen: ‘Bij de PPR gebeurt 
tenminste wat.’ Ramen open, frisse lucht, energiek, 
vrolijk, nuchter. „Ook al zijn we ongerust over de 
toekomst en verzetten we ons tegen onrecht, toch 
maakt dat ons niet somber of cynisch.” Zelfbewust, 
betrouwbaar, uitdagend, relativerend en zakelijk; dat 
waren de kernwoorden van de nieuwe huisstijl. 
Publiciteit moest één van de belangrijkste prioriteiten 
worden.

Yuppie-dom
Wim de Boer liet ook geen moment onbenut om zijn 
ideeën over de nieuwe beeldvorming kenbaar te 
maken. Op het afgelopen najaarskongres liet hij een 
Volkskrant-journalist weten dat we nu maar eens van 
die softerige vriendelijkheid in de PPR verlost moes
ten worden. Geen tobberig gedoe meer. Dat paste 
niet meer bij de nieuwe flitsende partij. Een aantal 
kreten uit dat bewuste interview werden aaneenge
smeed tot een advertentie met als kop: Vrolijk Links.

Een nieuw begrip was geboren. De reakties op de 
advertentie waren ongekend. Meer dan 100 mensen 
reageerden. Buiten de partij bleek men enthousiaster 
dan erbinnen waar steeds meer gemopper viel te 
horen over de nieuwe aanpak. „Was er niet wat te 
veel zelfrelativering en was de leus ‘omdat het om 
mensen gaat’ niet door de PPR in verkiezingstijd ooit 
gekozen om de politiek wat mensvriendelijker te 
laten zijn?”, waren de vragen die door de verontruste 
leden werden gesteld. De vrees voor het postmoder
ne yuppie-dom was in de PPR duidelijk aanwezig. 
Ook na het afgelopen kongres blijft de vraag spelen 
wat die vrolijkheid nu eigenlijk met linkse politiek te 
maken heeft. Is het niet zo dat links helemaal niet 
leuk is? Willemien Nieuwenhuizen, aktief lid in 
Uithoorn, waarschuwde al in een interview in Radi
kale Notities voor'het teveel nadruk leggen op kreten 
als vrolijk links. „Het is geen vrolijke tijd waarin we 
leven.” Of zoals Jan Tromp in zijn verslag van het 
laatste kongres in de Volkskrant schreef, dat het

leuke van links hooguit is dat er altijd wat te zeiken is. 
Is vrolijk links niet net zo vreemd als ‘Links en toch 
leesbaar’, een leus waarmee de Haagse Post ons 
enkele jaren geleden uitnodigde een abonnement te 
nemen.

Hoofdpijngezichten
Rouke Broersma, chef publiciteit in het partijbe
stuur, gelooft dat we moeten leren leven met die 
paradox. Het komt voort uit de vreemde situatie 
waarin linkse mensen verkeren. „We zien om ons 
heen de ellendige situatie waarin onze wereld ver
keert maar erkennen toch het belang van het maken 
van plezier.” Het heeft allemaal iets gespletens. 
Links worstelt volgens hem te vaak verbeten met 
hoofdpijngezichten om de wereld er in de toekomst 
vrolijker uit te laten zien. „Geen wonder dat veel 
mensen dan zeggen: Prachtig plan hoor wat jullie 
hebben maar ik was eigenlijk van plan dit jaar naar 
Tunesië te gaan, kun je voor die heilstaat van u 
volgend jaar ook nog boeken.” Rouke vreest wel dat 
het beeld de boodschap gaat overwoekeren. Het mag 
niet zo worden dat (zoals Jan Tromp in zijn verslag
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Jaap Vegter in Vrij Nederland.

stelde) vrolijk links het ruimschoots gaat winnen van 
‘ekologisch links’. „Groen links verwijst naar de 
inhoudelijke en de strategische positie, vrolijk links is 
de typering van de toonzetting. Vrolijk mag niet 
worden verward met guitig of oppervlakkig.”
Ook De Boer ziet dit gevaar. Volgens hem is er in de 
PPR teveel het idee dat je aan de éne kant mensen 
hebt die zich met de inhoud bezighouden en dat je 
aan de andere kant mensen hebt die zich met de vorm 
bezighouden. Dat ergert hem mateloos. De inhoud 
en de presentatie hebben volgens hem alles met

EUROPA
Op 11 juni zal de Kerngroep van de PPR de 
kandidatenlijst voor de Europese verkiezingen van 
1990 vaststellen. Deze lijst zal in een later stadium 
geïntegreerd worden met de lijsten van PSP, CPN en 
mogelijk anderen tot één gemeenschappelijke lijst. De 
volgorde van de kandidaten op de gemeenschappelijke 
lijst zal deze keer niet alleen afhangen van de vraag 
van welke partij de kandidaten lid zijn, maar de 
kandidaten zullen ook zelf beoordeeld worden op hun 
geschiktheid voor een bepaalde plaats.

Zoals bij alle kandidaatstellingen, geldt ook nu dat 
vooral de eerste plaats van belang is. Daarvoor 
konden kandidaten dan ook apart bewilligen. Vier 
PPR-leden deden dat, twee vrouwen en twee man
nen. Bewilligd hebben Bert Willemsen, Herman 
Verbeek, Cora Smit-Bon en Janneke van der Plaat. 
Willemsen was eerder sekretaris buitenland van de 
PPR en draait de laatste jaren mee in de sektie 
buitenland. Verbeek was in 1985 bij de eerste 
verkiezingen voor het Europees Parlement lijsttrek
ker voor de PPR en tweede op de gemeenschappelij
ke lijst. Smit-Bon was korte tijd lid van het partijbe
stuur en was statenlid voor de PPR. Nu is ze 
fraktie-assistente bij Links Gelderland. Van der Plaat 
was lange tijd raadslid in Zutphen. Ze was ruim zeven 
jaar lid van het partijbestuur, waarvan de laatste 
jaren als voorzitter.
Het eerste opmerkelijke feit bij deze kandidaatstel
ling was dat Verbeek eerst een briefje schreef dat hij 
niet bewilligde, maar na een nacht slapen liet weten 
wel te bewilligen. Zijn eerste afwijzing was ingegeven 
door de negatieve reakties die hij uit de partij had 
ontvangen na zijn optreden in het forum op het

kongres van de PPR in Almere. Kort samengevat 
kwamen die reakties erop neer dat een dergelijk 
optreden, dat onder andere omschreven werd als 
negatief-drammerig, niet past in de vernieuwde par
tij.
Het tweede opmerkelijke feit was het ontbreken van 
een naam bij degenen die bewilligden, namelijk Wim 
de Boer. In en buiten de partij leefde de hoop en 
verwachting dat Wim de Boer de Europese lijst zou 
gaan aanvoeren. Als voorzitter van het Groen Pro
gressief Akkoord kende hij de Europese problema
tiek als geen ander en van hem werd verwacht dat hij 
de juiste toon zou weten aan te slaan. In de PPR was 
men er ook van overtuigd dat een PPR-lijst met De 
Boer op de eerste plaats vrijwel automatisch zou 
resulteren in een gemeenschappelijke lijst met De 
Boer op de eerste plaats. Bij geen andere naam is 
men zeker van deze hoogste klassering.
Daarom aan De Boer de vraag voorgelegd: waarom 
niet? „Kijk ik heb mijn hele leven hard gewerkt en 
toen ik een tijd geleden besloot het rustiger aan te 
gaan doen, heb ik tegen mezelf gezegd: Willem, 
alleen als je iets heel leuks tegen het lijf loopt ga je 
nog één keer hard ertegen aan. Dat kan overigens in, 
maar ook buiten de politiek zijn. Ik heb lang 
nagedacht over de vraag of een lidmaatschap van het 
Europees Parlement dat leuke zou zijn en ik heb daar 
nee op moeten zeggen. Juist omdat ik die wereld 
goed ken en van mening ben dat ik daar een goed 
oordeel over kan geven, kon ik tot dat besluit komen. 
„Ik vind namelijk dat het Groen Progressief Ak
koord zich, uiteraard in het samenwerkingsverband 
waar het GPA in het Europees Parlement in zit -de 
GRAEL, meer in buiten-parlementaire richting zou

elkaar te maken. Hij is ervan overtuigd dat de PPR 
uitstekende ideeën heeft. Het ontbreekt er alleen nog 
aan dat we andere mensen weten te overtuigen van 
het feit dat met radikale keuzen de wereld ook leuker 
en rechtvaardiger wordt. Hij vat het zo samen: „Hou 
nu eens op met dat tobberige gezeur en geef de 
mensen het gevoel dat wat jij wil ook de moeite 
waard is. Dat mag je dan vrolijk links noemen.” 
Hans Siepel, voorlichter van de Tweede Kamerfrak- 
tie, is tevreden met de reakties in de pers op het 
begrip Vrolijk Links. Voor de fraktie heeft de 
publieke geboorte van de term niet zoveel konse- 
kwenties voor het politiek gedrag. „Hoewel wij als 
fraktie niet de uitvinder van het begrip zijn hebben 
wij de afgelopen twee jaar wel getracht er vorm aan 
te geven.” Het happy hour van 1 maart (de receptie 
ter gelegenheid van het 20 -jarige bestaan) noemt hij 
als voorbeeld. Hij kan zich de kritiek op het begrip 
wel indenken. „Het is op zich prima dat je met één of 
twee woorden iets kunt duiden. De taak van de partij 
is om in de komende tijd het begrip meer body te 
geven.”

Wensdroom
Is de kritiek op het gebruik van het woord vrolijk 
terecht? Staat vrolijk voor oppervlakkig en zegt het 
verder weinig over de politiek die je als partij 
voorstaat? Het etymologisch woordenboek laat vro
lijk afstammen van de oud-germaanse vorm frawa, op 
zijn beurt weer verwant aan een Oudindisch woord 
dat opspringen, haasten betekent en een Russisch 
woord dat sprong betekent. Het oudnoorse frar staat 
voor vlug en flink. Van Dale geeft voor vrolijk naast 
de betekenis blij/opgewekt ook levendig. De beteke
nis van het woord is dus allesbehalve soft of opper
vlakkig. Het heeft veel meer de betekenis van 
aanstekelijk. Dat is voor een politieke partij toch 
prima?
Maar is de PPR dan zo aanstekelijk? Is de introduktie 
van de term Vrolijk Links niet meer te verklaren als 
een wensdroom? Op partijraden en kongressen krijg 
je toch af en toe de indruk dat migraine een 
besmettelijke ziekte is. Geen lachje kan er af. 
Sommige woordvoerders geven je het idee dat 
morgen de wereld vergaat en als je geluk hebt nog 
tijdens de bijeenkomst. Of liet het afgelopen kongres 
werkelijk zien dat het anders kan? Trouw meent van 
wel. „Vrolijk Links is het toverwoord en de kersverse 
voorzitter Van Ojik getuigt ervan. Van Ojik is 
exponent van de moderne PPR. Geen man die bij het 
torsen van het wereldleed zijn geitewollen sokken en 
sandalen verslijt. Maar iemand die pleit voor ‘kon- 
kreet en herkenbaar politiek handelen’ in de beschei
den marge die de PPR ter beschikking heeft.” Kleur 
bekennen in de grijsheid en welgemoed werken aan 
een aantal politieke prioriteiten is zijn doel. Tegen 
Jan Tromp van de Volkskrant deelt hij dan dok mee 
dat we bijvoorbeeld moeten durven zeggen dat we 
even niet solidair met Polisario zijn.

De PPR bevindt zich in een wat vreemde situatie, De 
nieuwe beeldvorming van de partij lijkt nu gedekt te 
worden door twee woorden: Vrolijk en Links. Het 
merkwaardige is dat een ieder daar weer een andere 
betekenis aan geeft. De vraag is nu wie bepaalt wat 
de juiste interpretatie is. De beste oplossing is 
wellicht om nu maar eens gewoon vrolijk te doen in 
plaats van steeds te roepen dat we dat zijn. Voor de 
kersverse sekretaris scholing en vorming is er vol
doende werk aan de winkel. De kursus ‘boos en toch 
vrolijk’ kan van start. Op het feest in september 
worden de vorderingen getoetst.

HANS VAN EGDOM

moeten ontwikkelen. Je moet het lidmaatschap van 
dat Parlement, met alle faciliteiten die dat biedt, 
gebruiken als middel om een netwerk van kontakten 
op te bouwen met gelijkgezinde groepen en bewegin
gen in Europa. Ook voor dat Europa moeten de 
grenzen opengaan en daarvoor kun je uitstekend je 
lidmaatschap van het Europees Parlement gebruiken. 
Eén aspekt daarvan is dat in de komende periode de 
centrale aandacht van onze Europese fraktie niet 
gericht zou moeten zijn op Straatsburg, maar op Den 
Haag en de vertegenwoordigers van de samenwer
kende partijen daar. Je zou kunnen zeggen: vanuit 
het Europese parlementaire nivo een buiten
parlementaire macht ontwikkelen gericht op het 
nationale parlementaire nivo. Uiteindelijk wordt 
Europese politiek nog steeds gemaakt in de nationale 
parlementen. Ik weet dat mijn grootste kracht niet 
ligt op dat buiten-parlementaire terrein en juist 
omdat ik die ontwikkeling zo noodzakelijk vind, heb 
ik bedankt.”
Wie moet het dan wel gaan doen volgens De Boer, 
„Van de vier kandidaten voor de eerste plaats op de 
PPR-lijst zal het ongetwijfeld gaan tussen Herman en 
Janneke. Van Herman vind ik dat hij niet de juiste 
politieke toon en stijl heeft. Zijn manier van optre
den past minder dan vijf jaar geleden in een PPR 
zoals die zich de afgelopen jaren ontwikkeld heeft en 
wat samengevat wordt in de term Vrolijk Links. Dat 
wil zeggen een partij die aanstekelijk is, vanuit de 
eigen ideeën de dialoog zoekt en op een eigentijdse 
manier mensen wil werven. Daarnaast is Herman 
echt een parlementariër en ik zie hem dan ook nog 
niet funktioneren in meer buiten-parlementaire rich
ting. Janneke past heel duidelijk wel in die vernieuw
de PPR en ik acht haar, door haar kommunikatieve 
eigenschappen, zeker in staat leiding te geven aan die 
andere rol in Europees verband. Je zou kunnen 
zeggen dat de werkplaats basisinkomen, waar Janne
ke voorzitter van is, een voorbeeld is van de gewenste 
wijze van werken op Europees nivo.”(jd)
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Veiling
Precies anderhalf jaar na het feest valt er 
weer wat te vieren. De daverende verkie
zingsoverwinning van de PPR in 1990.

Daarom openen we de fondswerving voor 
de Kamerverkiezingen in Zutphen met 
een veiling. Als veilingmeester zal Frank 
van der Meijdenoptreden. Al eerder suk- 
sesvol in deze funktie voor aktiecentrum 
Amsterdam.
Geveild zullen worden:

Naast de klaverj asdrive wordt er voor de 
intelligenten onder ons een schaaksimul- 
taan georganiseerd. We hebben Bas de 
Gaay Fortman (regelmatig parlementair 
schaakkampioen) bereid gevonden om op

0  PPR-relikwieën en andere attributen uit 
het verleden
0 andere interressante curiosa 
Een ieder wordt gevraagd met een veiling- 
stuk van zolder op het feest te komen, 
zodat een ander PPR-lid daar weer mee 
kan afreizen ...
Wie onverhoopt er niet is in Zutphen, 
maar wel een veilingstuk kwijt wil, kan 
kontakt opnemen met Hans Schoen, PPR- 
partijburo, tel. 020-247570.

zaterdag 10 september tussen 11.15 en 13. 
15 uur een simultaan te geven op 20 
borden. Ook hiervoor: aanmelden. An
ders valt er niets te organiseren.

1968  -1988

Een taart van 
twee eeuwen
In het vorige nummer van de Radikalen- 
krant kondigde de redaktie aan dat het 
taartenfestijn tijdens het PPR- 
jubileumfeest te Zutphen door haar was 
omgezet in een taartenwedstrijd. Dat 
blijkt een schot in de roos te zijn geweest. 
Van alle kanten worden de redaktie en de 
feestkommissie overspoeld met opgaven 

-n tot deelname. Maar er zijn zeer veel 
3 taarten nodig, dus iedereen die graag bakt 
 ̂ kan zich nog aanmelden de komende tijd. 

g En zoals ook al vorige keer vermeld, in elk 
P nummer van de krant tot aan het feest ter 
°  aanmoediging een recept voor een taart, 
m Voor het recept van deze keer zijn we in 
m de geschiedenis gedoken. Dat deden we 
o aan de hand van het onlangs door Bert 
o Bakker in Nederlandse vertaling uitgege

ven boek De smaak van het verleden, 
geschreven door Barbara Ketcham Whea- 
ton. In deze geschiedenis van de Franse 
keuken van 1300 tot 1789 staat een onver
moede schat aan gegevens en wetenswaar
digheden over koks, keukentechnieken, 
eetgewoonten, ingrediënten en berei
dingswijzen. Een prachtig boek voor ie
dereen wiens maag in meer geïnteresseerd 
is dan alleen in fast food. De schrijfster 
van het boek heeft onder andere gebruik 
gemaakt van oude kookboeken die het 
verblijf in keukens overleefd hebben. 
Daaruit haalt ze niet alleen veel informa
tie, maar daaruit heeft ze ook integraal 
recepten overgenomen. Eén van die boe
ken is Le Cuisinier Moderne, dat geschre
ven werd door Vincent La Chapelle en in 
1742 werd uitgegeven. Uit dat boek citeert 
ze onder andere het recept voor een cake 
uit Savoye.

Gateau de Savoie
Verwarm de oven voor op 160 graden. 
Beboter een bakvorm. Sla 4 eiwitten zeer 
stijf en klop er dan de 4 eierdooiers door, 
een per keer. Klop er dan beetje voor 
beetje 100 gr suiker door en meteen 
daarna 200  gr gezeefd meel, geraspte 
citroenschil en, indien gewenst, geconfijte 
bloesem. Doe het beslag in de vorm en 
bestrooi de bovenkant met gehakte aman
delen, gehakte pistachenoten en gehakte 
geconfijte citroenschil. Meteen bakken en 
gaar laten worden (breinaald-test). Na het 
uit de oven halen, even laten afkoelen en 
uit de vorm halen. Voor het opdienen 
bestrooien met poedersuiker.
Barbara Ketcham Wheaton noemt het 
‘geen moderne cake, maar wel lekker’.
(jd)

BO N.........................
Naam: ..........................................................................................................................

Adres: ..........................................................................................................................

Postkode en plaa ts:.....................................................................................................

Telefoon: .....................................................................................................................
bestelt . . . kaarten ad ƒ 17.= en/of kaarten ad ƒ 12.= (studerend of 
vergelijkbaar inkomen).
Het totaal bedrag wordt overgemaakt op giro 5555 t.v.n. PPR Amsterdam. 
Zjj/hjj geeft zich op voor deelname aan de volgende aktiviteiten:

Maak een keuze uit (meer dan één mag):
wedstryd politieke redenaars, open podium, inbreng van stuk voor de veiling, 
taart bakken, schaaksimultaan, klaverjasdrive, beklimming Walburg-toren. 
Hij/zij wil overnachting/ontbijt in de Hanzehof (matje en slaapzak meenemen): 
JA met . . . personen/NEE.
Zij/hij wil informatie over andere overnachtingsmogelijkheden: Ibishotel, 
low-budget hotel, camping.

Schaak simultaan

Politieke redenaars
In de heersende politieke kuituur wordt 
veel redenaarstalent om zeep geholpen 
door het ‘je-hebt-nog-één-minuut’ syn
droom dat de meeste kongressen teistert. 
Maar vrijdagavond 9 september in Zut
phen krijg je de kans. Een echt theater, 
een spreekgestoelte, een glaasje water, 
een goed werkende mikrofoon, een spot
light op jou gericht. In maximaal vijf 
minuten mag je alle sluizen van je welspre
kendheid open zetten. De zaal jureert. 
Een voorzitter regisseert een beetje. Je 
kunt voortijdig sneven, maar je kunt ook 
de zaal aan je voeten krijgen. Kom op 
PPR-praters. Dit mag je niet laten lopen.

Open Podium
Realiseer je verborgen droom. Wat had je 
altijd al eens in een theaterzaal voor een 
enthousiast publiek willen doen. Bijvoor
beeld:
een piano-solo spelen, 
de zaal aan het zingen krijgen, 
voorlezen uit eigen werk (proza, gedich
ten, je eigen haiku’s), 
een aria zingen,
een verstild nummer voor hobo en cello
uitvoeren,
een theaterstukje,

Geef je op en maak er een uur lang een 
echte happening van. Het thema waarop 
je je welsprekendheid mag loslaten is: Het 
image van de PPR. Zeg nou zelf. Dat moet 
toch alle remmen losgooien.
Je mag één korrespondentiekaartje met 
trefwoorden (als geheugensteuntje) mee
nemen naar het spreekgestoelte. In een 
slotronde strijden de drie besten om de 
eindzege in een drie minuten speech ‘a 
1’improviste’ over drie kort van te voren 
opgegeven trefwoorden. Dit spektakel 
gaat alleen door als er tijdig voldoende 
aanmeldingen zijn. Vul daarom nu de bon 
(zie elders op deze pagina) in.

een kabaretnummer, 
enzovoort, enzovoort. 
Theaterfaciliteiten, geluid, belichting en 
een technikus staan tot je beschikking. Bij 
opgave moet je soort en duur van je 
optreden aangeven. Wij stellen uit de 
aangemelde acts een afwisselend program
ma samen dat parallel loopt aan het 
gedruis in de buitensoos. Ook hiervoor 
geldt: het gaat alleen door bij voldoende 
aanmeldingen. Daarom: nu beslissen, bon 
invullen en vast gaan oefenen.

Fotowedstrijd
De sluitingsdatum nadert en er zijn nog moeten zijn. Kom op. Doe mee. (Voor 
(te) weinig inzendingen binnen. Dinsdag wedstrijdreglement bel even het partijbu- 
14 juni is de uiterste datum waarop de ro 020-247570.) 
inzendingen op het partij buro gearriveerd

Kolumnisten zijn soms leuk in hun rechtlij
nigheid. Zo ook onze eigen Wilhelm Ver-J 
schuren. Maar zelfs bij deze vermaarde^ 
stukjesschrijver valt weer te ontdekken* 
dat de scheidslijn tussen rechtlijnigheid^ 
en domheid flinterdun is. Dat is ook de* 
reden dat zoveel maatschappelijk, al-J 
thans intellektueel gesjeesden, hun ar-0 
beidzaam leven eindigen als kolumnist.J 
Sla de sportbladen of de Telegraaf e n  
maar eens op na. Maar vroeg of la a tj 
vallen ze door de mand. Terwijl je w een  
zo'n geestig hersenspinsel zit te lezen. 1 
ontdek je in een flits de zwakke plek, ( 
waardoor ook deze kolumnist nooit het 
borstbeeld zal halen dat alleen aan grote' 
geesten, oorlogzoekers of bedrijfsdirek- 
teuren (maar dan in de hal van hun eigen 
bedrijf) is voorbehouden. Het defekt dat 
een glanzende karrière in de weg staat en 
wat onze Wilhelm al die jaren met kolom
men vol leukerigheid heeft willen verber
gen, staat sinds zijn vorig stukje onbarm
hartig te kijk: hij kan niet rekenen.
Dat Hollanders altijd voor een dubbeltje 
op de eerste rang willen zitten, wist de 
feestkommissie al lang. Dat er dus gezeur 
zou ontstaan of de kaarten voor het feest 
nou niet vijftien in plaats van zeventien 
gulden hadden moeten kosten: een inge- 
kalkuleerde rimpel. Maar dat iemand 
gaat staan roepen dat het voor niks moet, 
slaat werkelijk alles. Dan heb je er toch 
wel helemaal niets van begrepen. Sinds

17 (II)
WILHELM KAN 
NIET REKENEN

wanneer krijg je. als je naar een feestje 
gaat geld toe? Want daar komt het idee 
van Wilhelm op neer. Omdat hij (en 
misschien wel meer mensen die zijn stuk
jes leuk vinden) niet kan rekenen, rekenen 
wij het even voor.
Het is een prachtig weekend in septem
ber. Het maatschappelijk seizoen is net 
weer in volle hevigheid losgebarsten en je 
hebt er een week yan hard werken voor 
boterham en maatschappij op zitten. Wat 
doe je dan? Juist, je besluit -nu het nog 
kan en lekker weer is- een weekendje 
naar buiten te gaan en je 's avonds eens 
fijn kultureel te ontspannen. Zutphen 
wordt het reisdoel. Mooi stadje, prachtige 
omgeving en er valt het weekend van 9 en 
10 september een hoop te beleven: een 
radikaal feest, theater, overal in de stad

jazz-bandjes op straat, op zaterdagmid
dag een politiek-intellektuele diskussie 
op hoog nivo, de hele dag kun je hoogge
plaatste politici in het wild zien. 's Avonds 
een internationaal jazz-festival en dat 
alles overgoten door een milde septem- 
berzon. Je zou vandaag al willen vertrek
ken. Wat kost nou zo'n weekend.
Bij ons soort mensen hoort dat we het 
simpel houden. Geen extravagante uit
spattingen dus. Reiskosten: variabel (fiet
sen en liften is het goedkoopst). Konsump- 
ties: pro memorie (geef je ook uit als je 
thuis bent). Theater: 15,- (voor topamuse- 
ment zeer laag geschat). Swingieest/ 
band: 5,- (eveneens aan de lage kant). 
Overnachting: 8.- (centraal verwarmd, 
douches, toiletten). Ontbijt: 7,- (kompleet 
met alles d'r op en d'r an). Taart: 3,- (zo'n

weekend neem je altijd iets lekkers). Kla- 
verjasdrive: 3,- (heel laag, dat in-
schrjfgeld). Schaaksimultaan: p.m.(in ver
band met de lage ELO-rating van Bas). 
Topdiskussie/kabaret/konsert: 10,- (kwali
tatief evengoed als een middag met Henry 
Kissinger, maar wel iets goedkoper). To
taal: ƒ 50,-
Trek daarvan af de kosten voor een bios- 
koopje dat je altijd neemt op vrijdag
avond. het zaterdagmorgenontbijt. het ge
bakje voor de vrije zaterdag en de kosten 
van 'iets leuks gaan doen op zaterdagmid
dag', samen begroot op zeg zestien gul
den. Blijft over ƒ 34,-. Daarop geeft de 
feestkommmissie nog eens 50% korting. 
Blijft over ƒ 17,- voor een sociaal, kultu
reel, intellektueel weekend er op uit. Als 
dat niet zwaar gesubdidieerd is, dan 
weten wij het niet meer. En voor studeren
den en anderen die van een dergelijk 
minimaal inkomen moeten leven, geldt 
nog eens een extra korting van ƒ 5,-. All-in 
prijs voor hen: 12 piek.
Maar goed: als er mensen zijn die net als 
Wilhelm niet kunnen rekenen of als Hol
landers geld terug willen als ze van een 
onderdeel geen gebruik maken, dan kun
nen die tijdens het feest aan kommissielid 
Wim de Boer vragen of ze ƒ 7,- terug 
kunnen krijgen voor niet gebruikte over
nachting of ontbijt. Waarmee alle rimpels 
weer zijn gladgestreken. Kaarten bestel
len dus.
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PLEIDOOI VOOR DE UTOPIE

VREEMD GAAN MET 
INA BROUWER

Onlangs presenteerde Ina Brouwer haar eerste boek met als titel Tussentijds. Een 
paar dagen na het verschijnen van het boek was er in het CPN-gebouw een 
bijeenkomst waar drie mensen van buiten de CPN hun kommentaren gaven op het 
boek. Een van de sprekers was de toen net gekozen PPR-voorzitter Bram van 
Ojik. In zijn bespreking van Tussentijds maakt hij duidelijk hoe noodzakelijk de 
utopie is voor linkse politiek en welke parallellen er liggen tussen Tussentijds en 
zijn eigen boek Vreemd gaan in gedachten. Een recensie.

Op zaterdag 16 april werd ik gekozen tot voorzitter 
van de PPR- Ik kreeg bloemen en schouderklopjes. 
Bij thuiskomst was er zelfs een fles champagne. De 
maandag erna stond ik in de krant. Eén enkeling 
herkende me op straat. Dinsdagochtend begon ik m’n 
kleine prille karrière in de trein op weg naar de 
fraktievergadering in Den Haag. De zon scheen en ik 
was in een goed humeur. In mijn mooie rode 
koffertje zat het boek van Ina Brouwer. Nog niet in 
de vorm waarin het uitgegeven is, maar als een bijna 
niet te tillen manuskript. Mijn koffer was meteen op 
het minimaal vereiste gewicht (ook al beschikte ik 
nog niet over de bij de politiek behorende stapel 
papieren).
Als de trein Amsterdam CS verlaat, ben ik aan het 
lezen in Tussentijds op bladzijde 38. Het is 3 juni 
1986 en Ina Brouwer heeft de Tweede Kamer de dag 
ervoor vaarwel gezegd. De volgende ochtend wil ze 
naar het strand en belandt ze als vanouds in de trein 
naar den Haag. Dit keer kijkt ze om zich heen. In de 
coupé waar ik in stap, heerst de mij bekende sfeer 
van de ochtendreis naar Den Haag: veel ambtenaren, 
aktetassen, officiële stukken en slaperige gezichten 
van overwegend dertigers. Het is allemaal weer snel, 
snel. Nog geen goed uur wakker en het lijvige stuk 
voor de volgende bespreking ligt alweer op schoot. 
De krant moet ook nog gelezen worden en als het 
meezit, komt er nog iets van een onbijt als de 
juffrouw met koffie en broodjes langs komt. Ik word 
al moe als ik het zie.
Voor iemand die voor het eerst aan politiek gaat 
doen, niet echt een opwekkende passage. Aan mijn 
goede humeur begint heel zachtjes iets te knagen. 
Mijn gedachten dwalen af en ik vraag me af waar ik 
eigenlijk aan begonnen ben. Ik blader wat door 
Tussentijds en lees een flink stuk verder een passage 
over omgangsvormen aan Het Binnenhof. Zo leert de 
ervaring dat het weinig nut heeft een gedegen betoog 
te houden of kwalitatief goed tegenwerk te bieden. 
Wat telt is die ene zin die de krant o f het nieuws 
haalt. A l het andere is goed voor de Handelingen van 
de Tweede Kamer o f voor een enkele parlementaire 
hobbyist. (...) Voor de woordvoerder van een kleine 
fractie is zo mogelijk nog minder aandacht. Is het zijn 
of haar beurt om het woord te voeren, dan vertrek

ken regelmatig aanwezige Kamerleden van de grote 
partijen naar de koffie o f de krant. (...) Het meest in 
trek was de microfoon waarbij men rechtstreeks de 
televisiecamera's in kon blikken. Om daar terecht te 
komen, was veel geoorloofd. Zo kon het zijn dat 
dezelfde heer, die je vlak voor het debat nog beleefd 
uit je  jas had geholpen, je  bij de interruptiemicrofoon 
opzij duwde om het ding zo snel mogelijk in bezit te 
krijgen.

Vrolijkheid
Het mag dan goed zijn opgeschreven en raak geob
serveerd, ik werd er op dat moment niet echt vrolijk 
van. Moet dat dan zo nodig, zult u zich afvragen. Of u 
denkt misschien: daar heb je de PPR weer met haar 
zucht tot vrolijkheid. Hoezo Vrolijk Links? Daar wil 
ik wat over zeggen.
Gisteren moest ik met twee partijgenoten aantreden 
voor een optreden voor een tv-uitzending in het 
kader van de door de regeringskommissaris aan 
politieke partijen toebedeelde zendtijd. Om de in
druk van schaamteloze propaganda te vermijden 
treedt er in dergelijke uitzendingen tegenwoordig 
vaak een een zogenaamd onafhankelijke ondervrager 
op. Deze persoon stelt zogenaamd kritische vragen 
waar de geïnterviewde zogenaamd even over na moet 
denken, voordat er antwoord kan worden gegeven. 
In werkelijkheid wordt alles natuurlijk van tevoren 
ingestudeerd. Wat dat betreft lijken deze uitzendin
gen trouwens steeds meer op wat er verder op het 
scherm komt.
Hoe kun je nou vrolijk links zijn als er zoveel ellende 
op de wereld is? Zó luidde gisteren een van de door 
ons bedachte, zogenaamd kritische vragen. Nou daar 
wilden we wel wat over zeggen. Voor Wim de Boer 
-hij is zo ongeveer de uitvinder van het begrip Vrolijk 
Links, dus was hij er gisteren ook bij- betekende 
Vrolijk Links vooral dat je optimistisch was, zo 
bleek. De samenleving is wel degelijk veranderbaar. 
Verzet heeft zin. Alleen als kleine partijen systema
tisch dwars liggen wordt onthuld hoe verdomd 
onrechtvaardig de samenleving in elkaar zit. Dit 
optimisme brengt je altijd weer in enigszins moeiza
me posities. Je doet namelijk mee aan politieke 
besluitvormingsprocessen, waar je daar maar de 
gelegenheid voor krijgt (je denkt immers dat het 
helpt), maar tegelijkertijd zul je in alle parlementaire 
organen altijd dwars liggen. Een buitenbeentje, een 
dwarsligger zijn. Dat is nodig omdat de parlementaire 
organen zelf ook deel uitmaken van de hardnekkige 
krisisverschijnselen waarmee de samenleving wor
stelt.
Het is met name deze variant van Vrolijk Links

waarvoor Tussentijds van Ina Brouwer van de eerste 
tot de laatste bladzijde een reklame vormt. Kritisch 
over de parlementaire demokratie, maar tot het 
uiterste overtuigd van het belang om er in mee te 
blijven doen. En dan ook nog optimistisch, vertrou
wend op de mogelijkheid om de samenleving te 
veranderen.

Utopie
Een zeker idealisme is Ina Brouwer daarbij niet 
vreemd. Van het o zo post-moderne cynisme is in het 
boek, godzijdank, geen spoor te merken. De auteur 
schroomt niet om ons daarbij een wenkend perspek- 
tief voor te houden. Een perspektief op de toekomst, 
maar geworteld in het verleden. Je hebt een verleden 
of je hebt het niet, schrijft ze op bladzijde 103. Je 
kunt dat verleden kritiseren en deels verwerpen maar 
je wordt pas geloofwaardig, ook in de beeldvorming, 
als je een duidelijk perspectief aangeeft.
Het is me uit het hart gegrepen. Op het PPR-kongres 
en in het zo juist van mijn hand verschenen boek 
Vreemd gaan in gedachten heb ik een pleidooi 
gehouden voor een scheutje utopie. Waar steeds 
meer mensen hun interesse voor de politiek verliezen 
en steeds minder mensen uit traditie christen, liberaal 
of socialist zijn, zullen er aan partijen in de toekomst 
andere eisen worden gesteld. Partijen moeten nuttig 
en herkenbaar zijn. Anders kun je het wel schudden. 
Nuttig ben je door je ombudswerk voor uitkeringsge
rechtigden, politieke vluchtelingen en bejaarden die 
uit hun verzorgingsflats dreigen te worden geplaatst. 
Herkenbaar ben je door een beperkt aantal politieke 
eisen met een nauw omschreven einddoel om te 
zetten in ook voor een kleine partij hanteerbare 
konkrete politieke stappen. Over het einddoel, het 
ideaal, de utopie, hoe u het ook noemen wilt, mag bij 
niemand misverstand bestaan. Evenmin over je 
bereidheid om op kortere termijn met minder dan de 
utopische eindsituatie genoegen te nemen.
Herstel van optimisme, geloof in de veranderbaar- 
heid van de samenleving, laten zien hoe het kan, het 
schetsen van een wenkend perspektief. Dat allés 
moet de betrokkenheid van de burgers bij het 
politieke bedrijf stimuleren.
Ook bij Ina komt de utopie nogal eens om de hoek 
kijken. Ze gelooft in een ontwapende wereld. Trouw 
aan de NAVO en het Warschau-pact staan in ons 
denken niet langer centraal, zegt ze. De ekonomische 
last, de vernietigingskracht van de wapens en de 
disciplinering van het bondgenootschap zijn een 
beklemming geworden. We zijn aan het einde geko
men van een ontwikkeling. De oorlog spreekt minder 
tot de verbeelding, de taal van de vredesbeweging 
wordt beter verstaan dan die van politici en militai

ren, de publieke opinie heeft aan invloed gewonnen 
en heeft de manoevreerruimte van politici kleiner 
gemaakt.
Hier is geen cynica en zelfs geen moe gestreden 
politica aan het woord, maar -zo is mijn indruk- 
iemand die staat te trappelen weer aan de slag te 
gaan. Het vacuüm dat ontstaat doordat het militaire 
denken uit het politieke centrum wordt verdrongen, 
moet worden opgevuld. Met samenwerking en ont
spanning, met kulturele en ekonomische verbintenis
sen en met een gezamenlijke zorg voor het internatio
nale milieu.

Het zal uit mijn terloopse verwijzingen al zijn 
opgevallen dat Tussentijds bijna overal pjypr gaat. 
Dat is geen enkel bezwaar, want het boek is 
uitstekend geschreven en de auteur heeft wat te 
vertellen. Soms zou ik zelfs wel meer willen lezen. 
Over de vernieuwing van de CPN bijvoorbeeld, die 
gaat in het boek wel erg snel. Zo lezen we nog over 
een ten aanzien van vernieuwing aarzelende en 
verdeelde, partij leiding in 1977. Eind jaren zeventig is 
er als antwoord op feminiseringseisen nog een gerust
stellend: wacht maar op het socialisme. En dan is er 
in 1981 ineens als eerste de zeer afwijkende reaktie 
van het Dagelijks Bestuur van de CPN op de militaire 
machtsovername in Polen. Ergens daar tussen door 
moet zich de vernieuwing van de CPN voltrokken 
hebben.
Ik hoop dat Ina dat meer zal gaan schrijven, maar ik 
hoop ook dat het haar niet van het dagelijkse 
politieke handwerk af zal houden.

BRAM VAN OJIK
Ina Brouwer, Tussentijds; Den Haag 1988, f  29,90.

PPR-V00RZITTER BREEKT LANS VOOR UTOPIE

DROMEN MOET 
WEER KUNNEN

Kort geleden verscheen van de hand van de nieuwbakken PPR-voorzitter Bram 
van Ojik een boekje, getiteld ‘Vreemd gaan in gedachten - pleidooi voor een 
utopische politiek’. In opdracht van de PPR-Studiestichting schreef Van Ojik een 
boekje over ‘solidariteit’. Hoe kan links het ideaal van solidariteit nog vorm geven 
in een tijd van bezuiniging, falend overheidsbeleid en individualisering van de 
intermenselijke betrekkingen? Van Ojik wil met zijn boekje een levendig debat 
entameren.

‘Vreemd gaan’ kent sterke en zwakke kanten. De 
helft van het boekje wordt besteed aan een politieke 
plaatsbepaling. Hoewel het vlot leest, blijft de vraag: 
waar wil hij naar toe? ,,De saaiheid van de Neder
landse politiek is struktureel. In dit land is de 
volmaakte politicus iemand die safe sex met zijn 
emoties weet te bedrijven.” Dat zal niemand ontken
nen. Maar wat is de Nederlandse politiek? Van Ojik: 
,,De afstand tussen Binnenhof en burger is groter dan 
ooit. Politici weten nauwelijks meer hoe de echte 
wereld er uit ziet en de wereld laat zich steeds minder 
gelegen liggen aan wat er op Het Binnenhof ge
beurt.” Ook dat zal niemand ontkennen. Maar op 
lokaal nivo kan dit heel anders liggen. Daar is de 
betrokkenheid tussen bestuurders en bestuurden 
groter. Van Ojik kiest ervoor linkse politiek weer 
aantrekkelijk te maken voor de burgers. Dat is geen 
geringe opgave, des te meer daar hij konstateert: 
i>Ideologie is nu in diskrediet geraakt. Links en rechts 
zijn vrijwel niet meer uit elkaar te houden. De in 
wezen aan elkaar tegengestelde politiek-economische 
systemen van Oost en West zijn naar elkaar toege
groeid.”

Politieke idealen
Het antwoord op de vraag wat politiek voor burgers 
betekent, is het laatste decennium anders komen te 
liggen. Vaak wordt de vraag gesteld: wat heb ik aan 
deze of gene maatregel? Wat levert het mij op? 
Beoordeling van politieke maatregelen is individueler 
geworden. Van Ojik herkent deze tendens, maar 
steunt die niet. Vanuit de solidariteitsgedachte pleit 
hij weer voor politieke idealen. Maar: „Op vage 
beloften en nieuwe regels zit niemand meer te 
wachten. De samenleving moet ontregeld worden en 
de glurende overheid moet een sturende overheid 
worden. Pas dan verliezen politieke idealen hun 
vrijblijvende karakter.”
De tweede helft van het boekje wordt pas echt leuk.

Hierin gaat Van Ojik over van beschrijvingen van de 
Nederlandse politieke situatie naar wat hem zelf voor 
ogen staat. Als fundamentele keus ziet hij de keuze 
tussen enerzijds opkomend individualisme en ander
zijds handhaving van kollektivistische, op groepsbe
langen en morele opvattingen geënte politiek. „Op 
het snijvlak van individualisering en solidariteit moet 
links een utopie aandragen...Het geloof in de maak
baarheid van de samenleving wordt hersteld...Uto
pie, plannning, demokratisering en terughoudend
heid (van de overheid, vu), dat zijn de labels voor een 
linkse politiek.” Van Ojik laat zich niet verleiden tot 
een keuze tussen individualisering en solidariteit. Hij 
vat beide op als een politieke realiteit. De keuze voor 
een nieuwe utopie lijkt een Salomonsoordeel. De 
verbeelding weer aan de macht? Misschien is het 
oneerlijk om een utopie op de pijnbank van de 
realiteit te leggen. Van Ojik weer: „Moderne uto
pieën paren een radikale maatschappij-kritiek aan

een groot vertrouwen in de mogelijkheid om de 
technologische ontwikkelingen aan te wenden in 
emancipatorische zin.”

Moedig
Van Ojik doet een moedige poging linkse politiek 
nieuw leven in te blazen. Moedig, want de apathie en 
de afkeer van (partij)politiek is toegenomen. Voor 
het menselijk geluk wend je je niet meer tot een 
politieke partij. Veel mensen voelen zich gelukkiger 
naarmate ze minder gekonfronteerd worden met 
politiek partijen. In dit klimaat waait dus een ferme 
tegenwind voor (linkse) politiek. Zou de idee, de 
utopie sterk genoeg zijn om er tegenop te tomen? 
Van Ojik geeft zelf het antwoord: „Hij (de utopist, 
vu) is zich voortdurend bewust van de kwetsbaarheid 
van zijn positie. Hij geeft zijn utopie graag voor een 
betere en geniet van het debat over zijn idealen. Hij 
vindt het absoluut niet eFg als mensen zioh bij

gelegenheid over zijn hoogdravendheid vroijk ma
ken....Ze mogen de wereldverbeteraar een vreemde 
snoeshaan vinden, het lijkt ze leuk om in zijn land te 
leven.”

VINCENT UITVLUGT
Bram van Ojik, Vreemd gaan in gedachten; uitgeve
rij Acco, Amersfoort 1988. Voor f  17,50 (inklusief 
verzendkosten) te bestellen bij de PPR- 
Studiestichting te Amsterdam, giro: 2144633.
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Bij een ieder schiéten twee dingen door het hoofd 
wanneer ze de termen Inlichtingen- en Veiligheids
diensten horen: James Bond en 007. Men weet dan 
ook meteen dat deze twee ‘begrippen’ bij elkaar 
horen. De held James Bond bindt de strijd aan tegen 
de schurken. De ‘good guys’ en de ‘bad guys’ zijn in 
de Bond-films zo scherp gekontrasteerd, dat we wel 
partij voor Bond moeten kiezen. Alleen in de laatste 
film natuurlijk niet omdat de ‘bad guy’ niemand 
minder dan onze eigen Jeroen Krabbé was. De 
geheim agent wordt in de films geromantiseerd. Niet 
alleen in de films, maar ook in de boeken. Zowel 
gerenommeerde thriller-auteurs als Desmond Bagley 
en Alistair Macclean en goedkope pocketschrijvers 
werken aan dit romantische beeld van de geheim 
agent mee.
Hoe anders daarentegen is de werkelijkheid. Goed, 
er zijn huzarenstukjes door inlichtingendiensten ge
pleegd. Denk maar aan de Israëlische geheime dienst 
die de oorlogsmisdadiger Eichmann in Latijns- 
Amerika opspoorde en hem naar het beloofde land 
bracht. Maar toch, er staat zoveel tegenover. De 
Amerikaanse inlichtingendienst CIA bijvoorbeeld. 
Zij organiseerde in 1954 een Amerikaanse inval in

EEN STAAT IN DE STAAT

GEHEIME DIENST 
IS TE GEHEIM

Peter Lankhorst hield op 26 april een scherp betoog in de Tweede Kamer waarin 
hij pleitte voor meer openheid bij en kontrole op de Inlichtingen- en Veiligheids
diensten van ons land. De vaste kamerkommissie aan wie deze diensten 
verantwoording moeten afleggen, bracht onlangs verslag uit. Ondanks dat 
openheid was toegezegd, mondt het verslag uit in beknoptheid. Reden genoeg voor 
de PPR-fraktie om het punt op de kameragenda te laten zetten.
Guatemala, bewerkstelligde de val van de Chileense 
president Allende en probeert Fidel Castro al 25 jaar 
met dodelijke klapsigaren blij te maken. De kollega’s 
uit Israël kunnen er ook wat van. Nog maar enkele 
weken geleden organiseerden ze een moordaanslag 
op de tweede man van de PLO. En onlangs werd een

Israëliër tot levenslang veroordeeld omdat hij tegen 
een Engelse krant gezegd had dat Israël over kernwa
pens beschikte. De man dook onder maar werd door 
de Israëlische geheime dienst in Rome opgespoord. 
Een ongetwijfeld aantrekkelijke dame lokte hem mee 
naar een hotel vanwaar hij ontvoerd werd. Hoe je het 
ook bekijkt; je ontkomt niet aan een eng beeld 
wanneer je naar deze dienst kijkt, hoe spannend een 
mooie thriller ook kan zijn.
In Nederland hebben we er ook een paar, waarvan de 
Binnenlandse Veiligheids Dienst (BVD) en de Cen
trale Inlichtingendienst (CID) de bekendsten zijn. Ze 
houden zich voornamelijk bezig met het bespioneren 
van en infiltreren in linkse groeperingen. Wellicht 
herinnert u zich nog dat een meneer genaamd John 
Gardiner in het vredeskamp in Woensdrecht rond
sloop. Hij was een BVD-infiltrant. Leden van de 
aktiegroep Onkruit pleegden in 1984 een inbraak in 
het Utrechtse kantoor van de CID. Ze troffen daar 
een prikbord aan met daarop de namen van 178 
mensen en 64 organisaties variërend van de wan- 
delklub ‘Is het hier oorlog’ tot de organisatie ‘kerk en 
vrede’. Ook voor belangrijke overheidsbanen wordt 
de sollicitant door de BVD doorgelicht en wordt 
gekeken of hij bijvoorbeeld geen lid is van de 
Socialistische Arbeiders Partij.

Doofpot
Je zou je kunnen voorstellen dat het kabinet en de 
politiek deze organisaties nauwlettend in de gaten 
houden. Niets van dat al! De diensten moeten 
verantwoording afleggen aan een Vaste Kamerkom
missie bestaande uit de voorzitters van de vier 
grootste partijen. Deze kommissie brengt dan weer 
verslag uit aan de Kamer. Onlangs gebeurde dat 
weer. Peter Lankhorst was bijzonder ontevreden 
over dat verslag. Het verslag munt volgens hem uit in 
beknoptheid. Het PPR-kamerlid vindt verder dat het

kabinet tegen de afspraken in nalaat in de memories 
van toelichting enige informatie over deze diensten te 
verschaffen. Lankhorst beseft dat volledige openheid 
bij de inlichtingen- en veiligheidsdiensten niet moge
lijk is. „Maar”, zo zei hij in de Kamer, „dat 
rechtvaardigt geen afweerreakties en een doofpot- 
mentaliteit. Integendeel zou ik willen zeggen! Een 
dienst die zich zoveel mogelijk buiten de publiciteit 
houdt, een dienst die zich mag onttrekken aan de 
dagelijkse parlementaire kontrole - zo’n dienst moet 
in elk geval door de vaste kommissie zeer 
kritisch gevolgd worden. Maar opnieuw toont dit 
verslag op geen enkele wijze aan dat dit geschiedt en 
dat de kommissie dat zelfs maar vindt.”
Lankhorst vindt verder dat de diensten geen ‘staat in 
de staat’ moeten gaan vormen en vindt daarom 
zelfkorrektie en zelfreflektie zeer geboden. Hij 
vraagt zich af op welke wijze daar naar gestreefd 
wordt. En op welke wijze er garanties worden 
ingebouwd dat de diensten zich houden aan hun 
doelstellingen en niet buiten hun boekje gaan. 
Lankhorst vraagt de vaste kommissie en de verant
woordelijke bewindslieden verder welke strategie zij 
ontwikkeld hebben om die diensten nauwgezet te 
volgen. En of ze daarbij kijken wat de diensten doen, 
welke personen en instanties ze in de gaten houden 
en wat ze met de verkregen informatie doen. Ook 
vraagt het Kamerlid zich af of er ook werkzaamheden 
verricht worden die volstrekt overbodig zijn en 
voortkomen uit louter hobbyisme.
Met z’n krachtig betoog heeft Lankhorst zichzelf in 
ieder geval vrijgesproken. Wellicht herinnert u zich 
nog een onlangs gepubliceerde foto van hem, waarop 
hij met een wel zeer duistere zonnebril staat afge- 
beeld. Even dachten we dat hij geheim agent 008 was. 
Die verdenking is opgeheven. Alhoewel ...

MARC BROERE

*

Peter Lankhorst, geheim agent 008.

Slechts een klein deel van de wereldbevolking bezit 
de Amerikaanse nationaliteit. De burgers van de 
Verenigde Staten bezitten echter wel het grootste 
deel van de rijkdom in de wereld. In het State 
Department realiseerde men zich al vlak na de oorlog 
dat het in stand houden van deze ongelijkheid 
problemen zou kunnen opleveren voor de nationale 
belangen en voor de nationale veiligheid. De Ameri
kanen hebben daarom ontwikkelingen in de Derde 
Wereld steeds met argusogen gevolgd. Niet alleen 
zagen ze het gevaar dat de arme massa’s, die zich 
tegen armoede en onrecht verzetten, zich daarmee 
tegen de belangen van de Verenigde Staten zouden 
keren. In elke poging tot verzet herkenden ze de 
hand van de op uitbreiding van hun invloedssfeer 
loerende Russen.

Legereenheden
De Sovjet Unie zat natuurlijk ook niet stil en 
ondersteunde inderdaad bevrijdingsbewegingen, al of 
niet met verdergaande bedoelingen. Zo werd de 
tegenstelling tussen Noord en Zuid steeds moeilijker 
los te zien van die tussen Oost en West. Naarmate in 
de Verenigde Staten zelf en in de rest van de wereld 
het verzet tegen direkt ingrijpen door Amerikaanse 
legereenheden toenam, groeide de behoefte aan een 
nieuwe strategie. Deze behoefte werd vooral beïn
vloed door faktoren als het echec in Vietnam, de 
afbrokkelende machtspositie van Noord-Amerika, 
het zoeken naar sterk leiderschap, de veranderende 
Oost-Westverhoudingen en Public Relations- 
overwegingen.
De speciaal op de Derde Wereld toegesneden nieuwe 
strategie van Amerikaanse belangenbehartiging, 
waarbij oude beproefde methodes in nieuwe gedaan
tes en in nieuwe omstandigheden worden uitgepro
beerd, is onder Reagan die van het Low-Intensity 
Conflict (LIC) geworden. Hieronder zullen we een 
aantal elementen uit de strategie behandelen. Enkele 
daarvan komen bekend voor omdat ze ook al werden 
toegepast in de zogenaamde Counter Insurgency 
Strategy, die in de jaren vijftig en zestig in Azië werd 
bedreven.

Het LIC is een strategie waarmee grootmachten hun 
kontrole over gebieden willen garanderen. Het gaat 
daarbij niet botweg om militaire overwinningen. Het 
gaat eerder om het door middel van selektief stabili
seren en destabiliseren kneedbaar houden van een 
potentieel lastige situatie. Zo wordt voor en door de 
beoogde regionale partner een basis voor macht 
gekreëerd. Die partner is even zo vaak een regering 
als een verzetsbeweging. Het militaire aspekt moet 
daarbij zoveel mogelijk worden teruggedrongen. 
Veeleer probeert men tegenstrevende regeringen en 
organisaties, in eigen land en daarbuiten, verdacht te 
maken en te isoleren.
Een LIC is een schermutseling die buiten de officiële,

ONDERDRUKKING IN EEN NIEUW JASJE

‘LOW-INTENSITY
CONFLICT’

Onlangs organiseerde IKVOS in samenwerking met de LIC-werkgroep een 
studiedag over Low-Intensity Conflict en Ontwikkelingssamenwerking. Deze 
studiedag stond in het teken van de relatie tussen dit nieuwe door de regering 
Reagan ontwikkelde konsept van oorlogsvoering in de Derde Wereld en het 
Nederlandse ontwikkelingsbeleid. Ontwikkelings- en donororganisaties, vredes
groepen en mensen van de overheid gingen hierover met elkaar in diskussie. De 
sektie buitenland van de PPR neemt deel in de LIC-werkgroep en vraagt daarom 
aandacht voor deze problematiek.

Met alle beschikbare middelen wordt bijvoorbeeld 
gepoogd de tegenstander in een kwaad daglicht te 
stellen. Steun aan, begrip voor of dialoog met ‘de 
vijand’ is voldoende om aan de schandpaal genageld 
te worden, De initiator van het LIC probeert vooral 
de opinieleiders van betrokken landen voor zich te 
winnen. Zij doen dan de rest. De pogingen tot 
verweer kosten de getroffen organisaties vaak zoveel 
energie dat belangrijker zaken verwaarloosd worden. 
En des te eerder keert de publieke opinie zich weer 
tegen ze.
De aanduiding Low-Intensity Conflict is. dus mislei
dend. Het gaat om ‘a total war at the grassroots level’ 
(de definitie van Kolonel John Waghelstein). Ekono- 
misch, politiek, kultureel en psychologisch wordt er 
oorlog gevoerd. Koördinatie is daarbij het sleutelbe
grip. Een goed gestreden LIC eist de meest subtiele 
samenwerking van diplomaten, artsen, zendelingen, 
journalisten, vakbondsmensen, zakenlieden enzo
voorts. Door een LIC wordt de aandacht van de 
werkelijke problemen afgeleid. In de Derde Wereld

traditionele gevechtskaders om wordt uitgevochten. 
Zoveel mogelijk worden bestaande ‘vreedzame’ ka
nalen gebruikt om de nodige invloed te laten gelden. 
Het gaat uiteraard niet om een verklaarde oorlog. 
Het besef is gegroeid dat een grootmacht met puur 
militaire middelen gemakkelijk zijn doel voorbij 
schiet.
Alle middelen worden aangewend in een LIC. De 
tegenstander wordt ekonomisch en politiek het leven 
zuur gemaakt. Door middel van het stopzetten en 
tegenwerken van hulp en leningen, het verbieden van 
handel in bepaalde produkten, het tegengaan van 
investeringen, in- of exportbeperkingen, politieke 
resoluties, diplomatieke missies etc. Ekonomische 
machten in de regio, zoals multinationale onderne
mingen, spelen daarin vaak een belangrijke rol.

Wij-gevoel
Ook kultureel onderscheidt een LIC zich van andere 
strategieën. Alle operaties worden aangepast aan de 
plaatselijke kuituur en leefgewoonte'n. Alles gebeurt 
in tahl en tempo van de lokale bevolking. Tegelijker
tijd wordt er via scholing en vorming gebouwd aan de 
natie, aan een wij-gevoel. Bijvoorbeeld beperkte 
landhervormingen worden gebruikt om een sfeer van 
vooruitgang te kweken. Men realiseert zich boven
dien meer dan vroeger, dat het oplossen van het ene 
konflikt vaak leidt tot het opdoemen van het volgen
de. Op deze manier wordt elke regio anders bena
derd. Het LIC is een typisch regionale benadering. 
Hoewel dan niet de belangrijkste, toch blijft militair 
geweld een grote rol spelen. De grootmacht stuurt 
echter geen eigen troepen, hoogstens adviseurs. 
Belangrijke adviezen aan bevriende legers zijn: ver
over de genegenheid van de bevolking, en dat kun je 
niet schietend, en .dodend; als er vuil w.erk .is op te

knappen, leid daartoe dan plaatselijke milities of 
doodseskaders op en geef ze wapens; grootscheeps 
militair ingrijpen moet vermeden worden, moorden
de militairen doen het slecht thuis op het journaal. 
Een belangrijk wapen in een LIC is dat van de 
propaganda. Om voldoende steun te verkrijgen 
moeten overal bruikbare beelden worden gevormd.

verschuift de aandacht van het Noord-Zuid probleem 
naar de Oost-West konfrontatie, en ook in de rijke 
landen worden organisaties naar verkeerde normen 
beoordeeld. Het is hoog tijd om te kijken of we ons 
door de LIC strategie in het ootje laten nemen.

JAN VAN LAAR 
FRANS DE MAN
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BRIEVENVAN DE GEKKE _
Het is niet mijn gew oonte n a a r de 
Radikalenkrant te  schrijven, m aar ik 
wil mijn verontw aardiging a a n  zoveel 
mogelijk m ensen la ten  w eten, van
daar. Het is toch van de  gekke, dat 
tijdens het kongres nauw elijks a a n 
dacht is geschonken a a n  oud- 
bestuursleden en  d an  met nam e aan  
Janneke van  der P laa t a ls  aftredend 
voorzitter. Zonder d ram atisch  te w illen 
doen: het is toch niet niks, zo'n funktie. 
Het vraagt een  totale inzet en betrok
kenheid. Bij h a a r m ankeerde d aar 
niets aan . De aan d ach t tijdens de 
jubileum receptie w as nonchalant en 
weinig betrokken. Een m agere bedoe
ning! De juist ontvangen R adikalen
krant zwijgt ook in  a lle  talen . Als deze 
manier hoort bij 'vrolijk' links, dan  ben 
ik g raag  'gewoon' links.

Cis W inter 
Den Haag.

VREEMD GAAN
Het post-m oderne levensgevoel van 
'alles moet kunnen ' is doorgedrongen 
tot de PPR. De v raag  is nu: blijft er 
naast de vrolijkheid en  de emotie nog 
ruimte voor de  kritische zin?
De PPR heeft een  reorgan isatie  achter 
de rug en de m entaliteit is bijgesteld. 
De m otivatie blijkt echter niet veran
derd te zijn: de  boosheid is gebleven 
over de m anipu laties van CDA en W D , 
het arrogante gedrag  van  de PvdA, de 
onrechtvaardige verdeling van de w el
vaart en de verspilling van  energie en 
grondstoffen. Hoe ziet het program m a 
van een partij eruit d ie  boosheid met 
vrolijkheid wil kom bineren? De partij- 
organisatie heeft d aa r reeds een an t
woord op klaar: we g aan  ons beperken 
tot een a an ta l hoofdpunten, die-zijn  
beschreven in het boekje van de n ieu
we partijvoorzitter: Vreemd g aan  in 
gedachten.
Ik w as zelf verhinderd  het feestgedeel- 
te van het kongres bij te  wonen en in 
plaats d aarvan  heb ik mij verdiept in 
het boekje. Een kleine aanm oediging 
voor de lezer: het boekje is zeer lees
baar geschreven -de vlotte pen van 
Bram van Ojik is ons a lle  inm iddels 
wel bekend- het ontbreekt het boekje 
alleen een beetje a a n  struktuur. Het 
begint met een  vijftig p ag ina 's  'w at 
hier a a n  vooraf ging', een  historisch 
overzicht van  de politieke en ekonomi- 
sche ontw ikkelingen van  de afgelopen

decennia. Er is geen cen traal them a of 
grote lijn, m aar de ontw ikkelingen zijn 
in een  groot a an ta l korte observaties 
zeer aansprekend  neergepend, ge la r
deerd m et citaten  uit de ekonomische 
literatuur en  de mem oires van  sociaal- 
dem okratische politici. Bram vertelt 
het verhaal vanuit een  sociaal- 
dem okratisch perspektief w aarin  de 
politiek zich voltrekt a ls  een  m achts
strijd tussen  regering en oppositie, met 
loonm aatregelen, bezuinigingen en 
taktisch spel van de politieke hoofdfi
guren. Het verhaal heeft en ige gelijke
n is met 'Schuivende panelen ' m aar is 
veel sm euiiger verteld.
Zijn we op pag ina  vijftig aangekom en 
dan  s taa t de verzorgingsstaat op w an
kelen en is het CDA bezig 'zichzelf ten 
grave te dragen '. Wat doet links op dit 
zo gunstige moment in de w ereldge
schiedenis? Bram behandelt tw ee vi
sies (utopieën noem t hij ze): partic ipa
tie in het m aatschappelijk  arbeidspro
ces en zelfverwerkelijking door zelf
voorziening. De sociaal-dem okraten 
hechten groot belang  a a n  het eerste: 
het geeft macht, het spreidt kennis en 
het verschaft inkomen. Bram kiest voor 
het tw eede, het a lternatief van  André 
Gorz: lokale autonom ie. De noodzake
lijke grootschalige arbeid  wordt zo 
goed mogelijk verdeeld (arbeidstijd
verkorting), de tegenstelling  tussen  a r
beid  en onbetaa ld  werk verzwakt (ba
sisinkomen) en de d iensten  bevorderd 
(lastenverschuiving). Dë zelfvoorzie- 
ninhg verm indert de afhankelijkheid 
van  grootschalige strukturen, het geeft 
zelfbeheer een  kans en b iedt aankno
p ingspunten voor een verantwoord mi
lieubeheer en  onderlinge solidariteit 
in sociale zin. Tot zover het boekje. 
Er zijn mij een  tw eeta l d ingen opgeval
len tijdens het lezen. Ten eerste  het 
'grote m ensen'-perspektief d a t Bram 
kiest in p laa ts  van  het verhaal van  de 
tegenbew eging: ban-de-bom, Viet
nam , flower-power, kabouter. Derde 
Werld, rad ikale  christenen, milieu, 
em ancipatie, a lternatieve werk- en 
vredesbew eging en dergelijke. G een 
sekonde komt het in  beeld  en  met geen 
woord wordt erover gerept. Toch zijn

de issu es  d ie door deze bu itenparle
m entaire bew egingen n aa r voren zijn 
gebracht nog lang  niet de w ereld uit. 
Het tw eede w at opvalt is d a t de bree
kijzers voor de jaren  negentig  niets 
anders zijn dan  de aloude ingrediënten 
Van het PPR-scenario van de jaren 
tachtig. V ersta me goed, ik onder
schrijf de analyse  volledig en ik ben 
zelf een  van  diegenen die het hardst 
a a n  deze punten getrokken hebben en 
ik ben blij d a t de oude trits (basisinko
men, werktijdverkorting en  lastenver
schuiving) w eer in  eenheid  en ere 
hersteld  is. M aar wordt het niet eens 
tijd dat de PvdA zich verder met deze 
program m apunten g aa t bemoeien?
Er is nam elijk wel degelijk een synthe
se  mogelijk van  de tw ee utopieën. 
Bijvoorbeeld een arbeidsdeling  w aarin  
de landbouw  en m ateriële produktie 
volledig geautom atiseerd  en kwa 
w erkgelegenheid m arginale aktivitei- 
ten zijn en w aar vrijwel de gehele 
bevolking participeert in  het m aa t
schappelijke arbeidsproces, dat zich 
volledig bezighoudt met onderwijs, ge
zondheidszorg, kuituur, d iensten  en 
handel. Ook binnen  die konstellatie 
w erken basisinkom en en lastenver
schuiving positief en is arbeidstijdver
korting w ellicht niet eens nodig a ls  we 
m eer belang  hechten a a n  m eer kuituur 
en  onderwijs d an  a a n  vrije tijd en/of 
m eer inkomen. Het is slechts een  kw es
tie van  tijd voordat de PvdA d a t inziet. 
W aar we m ee blijven zitten is de 
doorgaande expansie  van  produktie en 
konsum ptie die met de logika van  de 
vrije markt en  de dynam iek van  de 
technologische ontw ikkeling a lles om- 
verw alst w at de m ens in tw intig eeu 
w en a a n  kuituur en  m ilieu heeft ge- 
kreëerd, die dat teloor doet g aan  voor 
de kortstondige genoegens van een 
16-kleps, 210 kilometer per uur rijdende 
bolide en voor een  toeristische kijk op 
de w ereld w aar de laa ts te  restjes n a 
tuur worden gekultiveerd a ls  rom anti
sche boerderijtjes in het groen en vis
sers d ie bij het ochtendgloren hun 
netten  uitw erpen in  de stille oceaan. 
W aar is de kritische faktor, de scherpe 
analyse  en het enthousiasm e van  de

tegenbew eging die financiële en eko
nom ische vanzelfsprekendheden ter 
d iskussie stelt en een nieuw e levens
stijl in praktijk brengt. Die een a lte rn a
tief b iedt voor het televisie- 
am usem ent, de m ateriële s ta tu s  van 
de kleinburgelijkheid, de verloedering 
van  het openbaar vervoer en de arm oe
de in de Derde W ereld?
W aar blijft het verhaal van onze oude 
utopieën? Er is w eer een boekje over 
taktiek (De kunst van het ivoordraaien) 
a a n  de PPR-boekenplank toegevoegd, 
m aar w ie geeft de richting voor de 
jaren  negentig?
Vrolijk links viert feest. W at doet kri
tisch links?

Erik Jansen
Voorschoten

SLACHTOFFER
Elke keer opnieuw  blijkt dat er geen 
vrouwen in het partijbestuur kunnen 
worden gekozen zonder dat m annen 
zich gepasseerd  voelen. De fem inise- 
ringsdiskussie moet ook in de PPR 
steeds opnieuw  worden gevoerd. Op 
zich zou dat een  goede zaak zijn, a ls  dit 
tot gevolg had  dat de fem iniseringsvi- 
sie van  de  PPR steeds m eer gestalte  
zou krijgen binnen de partij. Het tegen
deel lijkt echter ook bij de recente 
partijbestuursverkiezing het geval: 
w eer een 'slachtoffer' van positieve 
aktie. Fem inisering lijkt zo langzam er
hand  w el een  besm ettelijke ziekte te 
zijn, w aar vooral m annen heel bevatte
lijk voor zijn - h e laa s  in de verkeerde 
zin van het woord.
Jan Dirx is h iervan een  voorbeeld 
d.m.v. zijn suggestie  in de vorige R adi
kalenkrant dat het PPR-kongres zou 
onderschrijven dat nergens geschre
ven s taa t dat politici konsekw ent moe
ten zijn. Is het niet ju ist zo dat het 
kongres zeer konsekwent de aanbeve
lingen van  het ooit gehouden fem inise- 
ringskongres heeft uitgevoerd, nam e
lijk dat geschikte vrouwen voorrang 
krijgen boven m annen totdat 50% van 
a lle  partijfunkties door vrouwen wordt 
vervuld. Om d ie  geschiktheid te bew ij
zen verdient het o.i. aanbeveling  dat 
bij volgende (partijbestuurs)verkiezin-

gen a a n  elke kandidaat dezelfde v ra 
gen worden gesteld  en  dat de antw oor
den hierop in teg raal worden afgedrukt 
zodat voorkomen wordt d a t sommige 
kandidaten  uitsluitend positief en an 
deren uitsluitend negatief voorgesteld 
worden.

Henk van  Dalen
Dinie Donze 
Wijk bij Duurstede

POSITIEVE AKTIE?
Jeltje M eulenbroek is door het kongres 
voor de funktie van sekretaris lokale 
politiek gekozen: d a t tegen  het voorstel 
van  de Kommissie Sam enstelling Par
tijbestuur in. En ook tegen de zin van 
Jan Dirx in, die a a n  dit feit zelfs een 
stuk in de~ R adikalenkrant wijdt (Radi
kalenkrant, nr. 5)
Is Hans van Egdom (de tegenkandidaat 
voor die funktie) het slachtoffer van 
positieve aktie, v raag t Jan zich af. 
Laten we even zijn gedach tengang  
w eergeven. De positieve aktie houdt in 
da t bij een  gebleken geschiktheid bij 
de benoem ing de voorkeur a a n  een 
vrouw gegeven wordt. Jan vindt Jeltje 
geen  geschikte kandidate. Je kan  je 
dus afvragen of er in dit geval sprake 
w as van positieve aktie. Eerder werd 
hier een  principe gehanteerd: onge
schikte vrouw gaa t boven geschikte 
m an.
Als je dit leest denk je in eerste in stan 
tie: 'Ja, inderdaad, zo m oeten keuzes 
niet gem aakt worden. Je brengt posi
tieve aktie in diskrediet en roept veel 
w eerstanden op.' M aar .... toch is er in 
deze redenering een aanknopingspunt 
om hem  a a n  te vechten. Het woord 
'ongeschiktheid'. Jan vindt Jeltje onge
schikt. Om welke redenen? Bij deze 
v raag  wil ik even stilstaan .
Ze heeft gezegd dat het basisinkom en 
a lleen  rea liseerbaar is, a ls  e r voldoen
de rekening wordt gehouden m et dë 
huidige m aatschappelijke werkelijk
heid. W at is d aa r zo verkeerd aan? Het 
zou onverenigbaar met de PPR- 
standpunten  zijn a ls  ze tegen  het prin
cipe van basisinkom en zelf zou zijn. 
M aar dat is niet het geval. Ze m aakt 
bovendien kritische kanttekeningen bij 
het verkleinen van  h é t partijbestuur en 
het vergroten van  aktiecentra. Ze zegt 
echter niet d a t ze het m et deze partijbe- 
slu iten  absoluut niet eens is. Is de PPR 
d an  van kritische standpunten niet 
gediend?

Ella Bartowska

Op de eerste avond van het door de Groningse PPR 
georganiseerde politiek-kulturele café wordt door 
‘korte en flitsende’ interviews een aantal aktuele 
thema’s uit de lokale en regionale politiek aan de 
orde gesteld. Verder is er heel veel kuituur. In dit 
PPR-jubileumjaar zullen nog vier van dergelijke 
avonden worden gehouden.
De Groningse pers heeft de noviteit uit de koker van 
de PPR welwillend opgepikt. Om de betrokkenheid 
van de kranten bij de avonden in Het Binnenhof 
verder te vergroten, wordt in elk café een journalist 
uitgenodigd die als gast-interviewer een aktieve 
bijdrage aan het programma levert. Voor de eerste 
keer is Lilian Vinther, verslaggeefster bij de Win- 
schoter Courant, uitgenodigd om lokale en provincia
le grootheden uit de Groningse politiek eens kritisch 
aan de tand te voelen.
Dat lukt niet bij alle gasten even goed. De PvdA- 
gedeputeerde van ekonomische zaken Roel Vos 
blijkt bijvoorbeeld lastig uit de tent te lokken. Vos zal 
de volgende dag deel uitmaken van een delegatie van 
de provincies Groningen, Friesland, Drenthe en 
Overijssel, die met het kabinet in de slag moet om 
extra middelen los te krijgen in het kader van het 
steunprogramma voor het noorden des lands. „Als ik 
het hier vanavond te gek maak, staat dat morgenoch
tend in de krant en dat praat niet lekker in Den Haag. 
Ik houd het dus leuk en vriendelijk vanavond” , 
verduidelijkte Vos zijn terughoudendheid. En voegt 
hij eraan toe: „Maar ik las dat dat ook de bedoeling 
was van deze avond.”

Job Schuring, kabaretier met gelukkige jeugd.

Positief denken
Hoewel het werkloosheidspercentage in de drie 
noordelijke provincies nog altijd beduidend hoger ligt 
dan in de rest van het land (in maart van dit jaar 18,4 
procent tegen 13,6 procent in de rest van Nederland), 
hebben de Groningers te kennen gegeven bij het 
kabinet niet meer met zware noodklokken en gezeur 
om geld te willen aankloppen. Roel Vos probeert het 
Haagse ijs nu met een glimlach en met ‘positief 
denken’ te breken en elk onvertogen woord in het 
openbaar moet daarbij vermeden worden. De zaal 
moet daarom genoegen nemen met de geruststellen
de opmerking van de gedeputeerde dat „de provincie 
veel goeds in stilte doet” . Naar de volgende dag zal 
blijken, werpt het positieve denken in elk geval wel 
vruchten af: alle door Groningen ingediende projek- 
ten (met een totale subsidiewaarde van meer dan 110  
miljoen gulden) zijn door het kabinet gehonoreerd.

He gesprekken met de leidster van het suksesvolle 
Groningse dansgezelschap Reflex, Yoka van Brum-

ORGINEEL IDEE VAN PPR-GRONINGEN

‘HET BINNENHOF 
ALS CAFÉ

„Ze beweren dat het weer saai is in de politiek. Ze denken dat het er niet meer 
zoveel toe doet: allemaal even gelijk, allemaal even grijs. Nou, gelijk hebben ze. 
Maar daar gaan wij een beetje een eind aan maken. Weg met die muffe fora. Weg 
met het gebrek aan politieke kuituur en de angst voor de kulturele politiek. 
Daarom dit café als kadootje aan de Groningers; een café met een forse scheut 
kuituur en gepeperde politiek.”  Aldus Klaas-Wybo van der Hoek op 28 april bij 
de aanvang van de eerste politiek-kulturele avond in café ‘Het Binnenhof te 
Groningen. Een initiatief van de provinciale steunfraktie van de PPR.

melen, en met de Groningse wethouder van milieuza
ken Hans Morssink leveren veel meer op. Van 
Brummelen schetst in het haar toebedeelde kwartier 
spreektijd de mogelijkheden en moeilijkheden om 
buiten het kulturele Mekka van Nederland -de 
Randstad- een kwalitatief hoogwaardig tableau van 
dansers op de planken te brengen en te houden. En 
wethouder Hans Morssink voorspelt voor de stad 
Groningen in de nabije toekomst ‘Singaporeaanse 
toestanden’ vanwege zijn streven om van Groningen 
de schoonste stad van het land te maken. In Singapo
re worden aan straatvervuilers forse boetes doorbere
kend. „Ik denk dat we hier ook die kant op moeten 
nu we merken dat gerichte voorlichting en intensieve
re schoonmaakakties van de gemeente onvoldoende 
effekt sorteren. We moeten nu naar zwaardere 
middelen grijpen en dan denk ik inderdaad aan 
bestraffing en beboeting.”

Morssink, één van de twee CDA-wethouders in een 
kollege dat verder bestaat uit vier PvdA-ers, maakt 
bezwaar tegen de suggestie dat hij als CDA- 
wethouder is ingehuurd om in een linkse stad in zijn 
eentje de straat aan te vegen. „Natuurlijk is het zo 
dat de PvdA 18 zetels in de Raad heeft en het CDA 
slechts 6 , maar ik durf de stelling te verdedigen dat 
wij door de invloed van twee wethouders kwa 
machtsverhouding zelfs wat boven onze stand leven.”

Dubieus
Aan het einde van de avond krijgt de 26-jarige 
kabaretier Job Schuring, de winnaar van het eerste 
Amsterdamse Kleinkunstfestival, de zestig bezoekers 
van het goed gevulde café met zijn doordachte 
konference nog op het puntje van de stoel of barkruk. 
Met knap geschreven en uitgevoerde liedjes en een 
zorgvuldig geformuleerd verhaal dat ontsproten is 
aan zijn ‘gelukkige jeugd’, zorgt hij voor een fraaie 
finale van deze eerste editie van het politiek-kultureel 
café. En voor de nodige vrolijkheid natuurlijk. Te 
oordelen naar het relatief geringe aantal PPR-leden 
dat naar Het Binnenhof is toegestroomd, is het 
vrolijk-linkse pleit in Groningen overigens nog niet 
beslecht. Maar volgens Rouke Broersma, de grote 
voorvechter van het nieuwe PPR-image, is dat niet 
meer dan logisch. In de gesproken column die hij 
halverwege de avond verzorgt, steekt hij de organisa
toren van het café een dubieus hart onder de riem: 
„Vrolijk Links kan eigenlijk niet, het is een paradox 
tot de vierde macht. Maar daarom is het juist zo leuk 
misschien, en iets om mee door te gaan.”

TIM VERHOEF
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„Met zijn allen lid worden van de PvdA. In samen
werking met het Netwerk voor politieke vernieuwing 
een eenvoudige organisatie oprichten om binnen de 
PvdA gezamenlijk invloed uit te oefenen. Op termijn 
de PPR opheffen.” Dat was één van de vier mogelijk
heden voor de toekomst van de PPR die ex-voorzitter 
Wim de Boer in de Radikalenkrant na de verkiezings
nederlaag van 1986 schetste. Het leek hem een 
aantrekkelijk alternatief. Het zou weinig energie 
kosten. Hij vroeg zich alleen af of het wel zo leuk 
was.
In de geschiedenis van de partij waren de diskussies 
over strategie doorgaans heviger en emotioneler dan 
die over inhoudelijke kwesties. Vooral als er ideeën 
werden gelanceerd om de klub maar op te heffen 
werd er menige gevoelige snaar geraakt. Vanaf de 
oprichting kom je opheffingsvoorstellen tegen. 1980 
was een hoogtepunt. In dat jaar stonden dakloze ex 
christen-demokraten, waaronder Goudzwaard, in de 
belangstelling. Een aantal vooraanstaande PPR- 
leden pleitte voor gesprekken met deze mensen, 
waarbij het voortbestaan van de PPR als partij ter 
diskussie gesteld zou moeten worden.

Stropdas
Daarnaast zorgde Harry van Doorn voor opschud
ding in een interview met Ischa Meyer in de Haagse 
Post. Van Doorn had op dat moment al een respekta- 
bel aantal dienstjaren in de politiek erop zitten. Van 
1954 tot 1962 was hij voorzitter geweest van de KVP, 
van 1956 tot 1968 kamerlid voor die partij en van 1961 
tot 1973 voorzitter van de KRO. In 1968 had hij aan 
de wieg gestaan van de PPR. Samen met Boy Trip en 
Michel van Hultcn trad hij in 1973 toe tot de 
regeringsploeg van Den Uyl waar hij op een respekta- 
bele manier het ministerie van CRM leidde.
In 1980 keek hij samen met Ischa terug op deze 
periode en liet zich verleiden tot een aantal uitspra
ken over de PPR. Hij merkte op dat hij af en toe wel 
wat moeite met de politieke kuituur in de PPR had. 
Hij hield namelijk van een beetje geacheveerde stijl 
en als ze dan gingen schreeuwen als er nog iemand 
aan het woord was had hij daar wel hinder van. Hij 
droeg, volgens hem als enige, nog een stropdas op 
partijbijeenkomsten en was absoluut niet van plan

STRATEGIEDISKUSSIES ZONDER EINDE

‘DE PPR HOORT IN DE 
PVDA OP TE GAAN’

Harry van Doorn, als enige met stropdas.

Een kleine partij als de PPR worstelt konstant met de vraag naar de zin van het 
bestaan. Heb je met twee of drie zetels wel voldoende invloed in de Nederlandse 
politiek? Is het wel zinnig om zoveel energie in je partij te blijven steken als zo 
weinig kiezers dat belonen met hun stem? Omdat in de PPR de partij eerder als 
middel dan als doel gezien wordt, heeft menig lid deze vragen wel eens aan zichzelf 
gesteld. Er wordt dan ook steeds gezocht naar vormen van samenwerking die 
progressieve krachten kunnen bundelen. De vraag hoe dat moet is niet altijd zo 
makkelijk te beantwoorden. Het gevolg is een strategiediskussie zonder einde.

partij mocht haar 150.000 kiezers en 12.000 leden niet 
zomaar in de steek laten. De partij bruiste van het 
leven. Een overgang naar de PvdA zou ook op grote 
problemen stuiten vanwege de programmatische ver
schillen tussen de twee partijen, waarbij Verbeek met 
name op het groei-denken in de sociaal- 
demokratische partij wees. Het zou volgens hem 
uiterst slecht voor de demokratie zijn als er slechts 
grote partijen over bleven. Die zouden de kiezer 
nooit een echt alternatief bieden. Door het bestaan 
van kleine partijen was er meer uitdaging voor de 
grote partijen om duidelijker positie te kiezen.
In een persoonlijke brief aan Harry van Doorn sprak 
Verbeek waardering uit voor de openhartigheid van 
de ex-minister. Hij gaf toe dat niet iedereen in de 
partij de uitspraken van Van Doorn prettig zou 
vinden maar erkende dat hij als voorzitter er geen 
enkele moeite mee had. Dergelijke meningen die in 
de partij leefden moesten ooit ergens in het publiek 
verkondigd kunnen worden. Het publicitaire effekt 
van de uitspraken van Van Doorn was voor de PPR 
niet ongunstig. Vele journalisten zagen in het inter
view aanleiding om een analyse te maken van het nut 
van een kleine partij als de PPR. In de Volkskrant 
schreef Hans Goessens dat dergelijke partijen vaak 
een stem geven aan opvattingen van groepen in de 
samenleving, die anders niet gehoord zouden wor
den. Elk standpunt van een partij, hoe klein ook, is 
van invloed op standpunten van anderen. Daarbij 
waren standpunten van kleine partijen veelal frisser 
dan die van de grote omdat de beginselen niet waren 
uitgesleten door elektorale of machtspolitieke over
wegingen.
Ook de PPR had zo invloed: de PvdA vreesde dat 
door minder radikale standpunten een deel van haar 
elektoraat naar de PPR zou verdwijnen. De PPR 
verschilde nog genoeg van de PvdA om haar be
staansrecht te mogen blijven behouden. Harry van 
Doorn kwam zijn belofte om lid te blijven zolang de 
PPR zou bestaan niet na. De PPR is er nog steeds. 
Van Doorn werd na een aantal jaren partijloosheid in 

,1986 lid van de PvdA. Een partij die hij in zijn 
periode als voorzitter van de KVP nog zo verketterd 
had.

HANS VAN EGD0M

Michel van Hulten, geen stropdas, wel in de rege
ringsploeg.

g sandalen aan te schaffen. Toch vond hij dat ze in de 
g PPR op een hele fijne manier met elkaar omgingen: 
g er werd op een zeer open manier met elkaar 
y  omgegaan. Die PPR-mensen waren toch verdomde 
s  goed. „Ze strijden op zo’n faire, zo gave, zo zuivere 
2  manier voor wat ze zeggen voor te staan. Daarom 
Tj alleen al zijn het geweldig leuke mensen.”
|  De vervreemding van de partij was in 1977 in een 

versnellingsproces geraakt. Op het kongres had de 
PPR volgens Van Doorn de stommiteit begaan om te 
stellen: Wij vinden alleen maar dat wij mee kunnen 
doen (in de regering, hve) als dat en dat gebeurt. Wat 
neerkwam op: Wij zullen zo genadig zijn om onze 
hoge kwaliteit in te brengen in het landsbelang als een 
aantal andere partijen zich maar even in slagorde wil 
opstellen. Hij verklaarde het verlies van 1977 uit 
dergelijk arrogant gedrag. Het werd volgens hem dan 
ook tijd voor de PPR om te zeggen dat ze haar 
boodschap zo goed als mogelijk het Nederlandse 
wereldje had ingezonden en dat het tijd was om weg 
te wezen. Er moesten nu maar eens eindelijk zaken 
gedaan worden met de PvdA. „Het is duidelijk dat 
de PPR in de PvdA hoort op te gaan. Anders 
bereiken we niks.” Zolang de PPR bestond zou hij 
wel lid blijven. Voor een tweede keer weglopen bij 
een politieke partij vond hij wat teveel van het goede. 
Voorzitter Herman Verbeek had namens het partij
bestuur al gauw een reaktie klaar op de uitspraken 
van Van Doom. Opheffing was nicht im Frage. De Herman Verbeek: opheffing is ‘nicht im Frage’.

Het partijburo is niet m eer, nu het nieuw e Ë 
PPR-serviceburo feestelijk is geo p en d ^  
„Nou èn", hoor ik som m igen alw eer roe® 
pen. „De n aam  verandert m aar het blijfQ 
natuurlijk dezelfde adm inistratieve wan® 
hoop!" Zulke zwartkijkers kunnen b e t e j  
ogenblikkelijk tw ee nieuw e leden  w ervem  
en  de  PPR verlaten, d an  g a a n  b e id ^ j 
partijen  erop vooruit en  ontvangen z^ i 
bovendien het Roze Boekje van  VoorzitteP 
Van Ojik zodat hun boekenkast w eer e e i^  
verfrissende tint rijker is. In de PPR i P  
geen  behoefte a a n  dit soort postm odern J 
cynism e -god m ag w eten w at dat is m aar I 
het klinkt hier wel aard ig .
Het PPR-serviceburo g aa t diensten verle
nen. En w ees nou eerlijk, dat w aren wij 
van  het oude partijburo toch niet gew end. 
V ragenlijsten rondsturen, een  puzzel m a
ken van  de ledenadm inistratie , van  alles 
w as er mogelijk behalve d iensten  verle
nen  a a n  ons, gew one leden. Wij g aan  er 
dus op vooruit! Zo las  ik laa ts t een  regio
n aa l PPR-stencil. Die m ensen hadden  in 
de krant gelezen dat het in de partijtop 
zo'n vrolijke boel is en  dat inspireerde hen 
tot de volgende tekst: „Vele bestuurders

y y l L H E L M  V E R S C H U R E N

DIENST
zitten een beetje met hun handen  in het 
h a a r  en  met de v raag  op welke m anier dat 
gevoel ook op het basisnivo kan  worden 
ervaren ." D aarna belegden ze een  bijeen
komst met a lle  leden met dezelfde vraag  
en  kw am en er dus niet uit. Nogal w iedes. 
Vanaf nu  w end je je met zo'n probleem  tot 
het PPR-serviceburo en  d aa r trekt men 
a lle  registers open om de v raag  te  bean t
woorden. Eerst komt de sektie Vorming en 
Scholing met een  straf trainingsprogram 
m a om het soort term en a ls  'gevoelens 
ervaren ' en  'b a s is ' er voor eens en  voor

altijd  uit te ram m en. Dat softe jaren  
'60-jargon kan echt niet m eer a ls  straks in 
1992 de grenzen opengaan .
Vervolgens komt er iem and van  de sektie 
Lokale Politiek opdraven om jullie uit te 
leggen  hoe dat eigenlijk werkt met die 
vrolijke zelfbewuste houding. Denken jul
lie nou écht da t een  partijbestuurder rond
loopt met het idee dat de PPR een  zielto
gend klubje is, w at gezien de  verkiezings
resu lta ten  en  het led en aan ta l een  niet zo 
onzinnige gedachte  zou wezen? W elnee, 
zo'n bestuurden trekt een  gezicht of die

'tijdelijke inzinking' alw eer voorbij is en  ® 
’jg hij blikt vol vertrouwen in de  toekomst. Al a
■ klopt het niet met de feiten, het geeft in  *
■ elk geval g lans a a n  zijn funktie. Op lokaal h
■ nivo is da t precies hetzelfde. Dus: n iet ■ 
*  diskussiëren  m aar ijdelheid kultiveren. ™
■ Voor je het weet geloof je er zelf w eer in. h 
J  Nou, worden jullie zo geholpen of niet! ®
■ D aar m ag best w at tegenover s taan . Het is ■ 
■ algem een  bekend da t erJbij deze krant een  ®
■ chronisch gebrek is a a n  ingezonden brie- ■ 
■ ven  van  gew one leden. Hoe is da t moge- m 

g lijk? M aken jullie je soms nergens m eer B
■ boos over? Moet ik eerst p ropagandachef ®

Broersma met G oebbels vergelijken voor “  
jullie n aa r de balpen  grijpen? Nee toch ■ 
zeker. En a ls  de Volkskrant pissig  over de “  
PPR schrijft klimmen jullie wél in  de pen; B 
sterker nog, zelfs a ls  de Volkskrant niet ■ 
over de PPR schrijft leveren jullie die m 
lakeien  van  de Rooms-Roze sam enw er- a  
king nog g ra tis  kopij. En da t terwijl ze bij “  
de R adikalenkrant w anhopig tegen  lege ■ 
p ag in a 's  zitten a a n  te kijken. Kom op, “  
schrijven! De ene d ienst is de andere  m 
w aard. ■



UITGAVE PPR, 13 JUN11988, NUMMER 7

Inhoud dekt titel

HERMAN VERBEEK EERSTE OP PPR-DEEL
D° C^M£

EUROPESE

RIA BECKERS:
Het condoom in het ziekenfonds

L lT f£ K £

Leonieke en Ella

‘DE KERNGROEP MAAKT ZICH
BELACHELIJK’ To be continued

Twee oud-voorzitters van de partij gedesavoueerd, 
de voorzitter van het Groen Progressief Akkoord 
gepasseerd, een aan flarden geschoten partijbestuurs- 
advies, een ongekend boze Ria Beckers, en twee 
mannen die de PPR zullen Vertegenwoordigen in 
Europa. Het resultaat van een dagje vergaderen in 
Amersfoort. Daar kwam de PPR-kerngroep voor het 
laatst bijeen, want in het kader van de reorganisatie 
van de partij zal de kerngroep in september worden 
vervangen door een partijraad met meer bevoegdhe
den. De kerngroep wilde blijkbaar nog even laten 
zien dat ook zij tanden had en kon bijten.
Ook deze keer vergadert de kerngroep weer in een 
van die naargeestige zaaltjes waar dit partij-orgaan 
patent op schijnt te hebben. De geur van slechte 
sigaren en psalmen is niet te verdrijven door het 
eenzame affiche van de ‘PPR tegen verzuring’ aan de 
muur. Integendeel, de triestheid van de omgeving 
wordt er alleen maar door geaksentueerd.
Aan het begin van de dag verloopt de vergadering, 
zoals steeds de laatste jaren, in diezelfde sfeer: kalm 
voortkabbelend, niet om je over op te winden. Maar 
al snel wordt de sfeer grimmiger. De eerste schoten 
worden gelost door het Groningse kerngroeplid Henk 
Hamminga. Het doelwit vormen Wim de Boer 
(oud-voorzitter PPR, voorzitter Groen Progressief 
Akkoord, kandidaat voor Europa vanaf plaats drie), 
Janneke van der Plaat (oud-voorzitter PPR, kandi- 
daat-lijsttrekker voor Europa) en de Radikalenkrant. 
De aanvallen richten zich op de openlijk kritische 
kanttekeningen die De Boer en Van der Plaat in het 
vorige nimmer van de krant plaatsten bij de kandida
tuur voor het lijsttrekkerschap van het huidige 
Europese fraktielid Herman Verbeek. Uit het in
stemmend gemompel blijkt dat meer kerngroepleden 
zich ergeren aan deze openheid. De Haagse afgevaar
digde Ben Baks is een van de weinigen die zegt het 
toe te juichen dat in de nieuwe PPR-stijl ook past dat 
mensen eerlijk hun mening over andere mensen 
durven te zeggen. Zelfs al is die mening een kritische. 
Opmerkelijk is dat bij de presentatie van de vier 
kandidaten voor de eerste plaats op de lijst (naast 
Van der Plaat en Verbeek zijn dat Cora Smit en Bert

Ue PPR bestaat 20 jaar. Dat was voor het partijbe
stuur reden iets luchtig links te doen. En daarom werd 
wn politiek-kulturele prijs ingesteld - de zogenaamde 
Wisselsteek- voor politiek aktieven die voldoen aan één 
°f meer van de volgende eisen: 
zij/hij heeft een steek laten vallen, 
zij/hij verdient een flinke steek onder water of heeft 
een dergelijke steek uitgedeeld, 
zij/hij heeft dringend een opsteker nodig.

Om die laatste reden werd de Wisselsteek 1988 
toegekend aan de voorzitster van de JOVD, Annette 
Nijs. De JOVD kreeg dit jaar de prijs, omdat het van 
politieke moed getuigt om je om principiële redenen 
mt te spreken als tegenstander van de monarchie en 
omdat de JOVD voor een basisinkomen kiest.
De ‘Wisselsteek’ werd tijdens de vergadering van de 
kerngroep door de voorzitter van de PPR, Bram van 
Ojik, op het hoofd van Annette Nijs gezet. Annette 
Nijs bedankte de PPR „hartelijk vrolijk” en sprak de 
hoop uit dat radikaal-liberale samenwerking in de 
toekomst op meer terreinen gestalte kan krijgen. Zij 
eelde, onder groot applaus, mede dat de JOVD zich 
ad aangemeld voor de Werkplaats Basisinkomen.(jd)

i  m x t n i

Janneke van der Plaat (l) en Herman Verbeek

lijk. Dit betekent dat de PPR geen vrouwen levert 
voor de Europese fraktie. Kongresuitspraken worden 
hier volkomen genegeerd.”

Maar dit zou nog niet alles zijn. Zonder over de 
andere kandidaten nog te spreken gaat de kerngroep 
door met het samenstellen van de lijst. En dan komt 
de volgende verrassing. Op de derde plaats had het 
partijbestuur Wim de Boer geadviseerd. Het bestuur 
vond het van belang dat de zittend voorzitter van het 
Groen Progressief Akkoord die positie op de lijst zou 
krijgen om vanuit die positie dat voorzitterschap ook 
te kunnen kontinueren. De kerngroep kiest echter 
met 25 van 35 stemmen voor Cora Smit op de derde 
plaats. Nu staat Wim de Boer op en ook aan hem is te 
merken dat Ijij echt kwaad is. ,,Nu is het te grijs aan 
het worden'Ik ontken niet het recht van de kern
groep mij n. A“te kiezen en iemand anders wel. Waar 
het om gaat is dat er een gemotiveerd advies ligt van 
het partijbestuur, dat ik voorzitter ben van het GPA 
en dat zowel dat advies als mijn voorzitterschap in de 
prullenbak belanden, zonder dat ook maar iemand 
van jullie daar een woord aan wijdt. Je kunt toch 
minimaal je keuze motiveren en verantwoorden. Ik 
pas er voor zomaar aan de kant te worden gezet. Ik 
trek me terug voor de andere plaatsen op de lijst.”

Vandalisme
De kerngroep kan niet anders dan doorstemmen en 
de rest van de lijst samenstellen, maar dat is niet meer 
belangrijk. In de wandelgangen worden nu de belang
rijkste gesprekken gevoerd. Wat is hier vandaag 
gebeurd en welke konsekwenties moet het partijbe
stuur eruit trekken? Peter Lankhorst is van mening 
dat de kerngroep Janneke en Wim heeft willen 
afstraffen voor de openhartige wijze waarop zij 
beiden pleitten voor Janneke als lijsttrekster en 
kritiek leverden op Herman. Voor het partijbestuur 
is het hoe en waarom op dit moment minder 
belangrijk dan de vraag en wat nu verder? Voorzitter 
Bram van Ojik: ,,De kerngroep doet vandaag echt 
aan politiek vandalisme. Ze zeggen tegen het partij
bestuur: jullie moeten voor ons gaan onderhandelen 
over de Europese lijst, maar we gooien eerst wel al 
jullie glazen in. Het partijbestuur heeft nu ruimte 
nodig om zich te bezinnen op de nieuwe situatie. Ons 
advies is de prullenbak in gegaan, er hebben zich 
twee mensen teruggetrokken die voor het funktione- 
ren van het GPA van groot belang zijn, en er zijn 
twee mensen hoog op de lijst gekomen (Bert en 
Cora) die afwijken van de partijbestuurslijn. De 
vraag is nu of het partijbestuur vindt dat het met deze 
lijst de onderhandelingen binnen het GPA in kan. 
Als het partijbestuur vindt dat het dat piet kan, dan 
zal het bestuur de kerngroepuitspraken moeten voor
leggen aan het kongres.”

JAN DIRX

Een mooie zonnige zaterdag. Een interessante en volle agenda. Daarop als 
hoogtepunt de verkiezing van de Europese lij'st. Een duidelijk advies van het 
partijbestuur voor die lijst. Er kon toch gewoon niets meer mis gaan tijdens die 
allerlaatste vergadering van de kerngroep? Maar dat bleek toch te kunnen. ,,De 
kerngroep wilde een paar mensen even een afstraffing bezorgen” , zo vatte Peter 
Lankhorst aan het eind van de dag de emoties samen.

Het partijbestuur heeft een advies opgesteld voor de 
lijst. Uit dat advies wordt duidelijk dat het gaat om de 
bovenste twee plaatsen op die lijst. Met de twee 
namen die daar terecht komen gaat het partijbestuur 
de onderhandelingen in met PSP en CPN over de 
samenstelling van de gezamenlijke lijst van het Groen 
Progressief Akkoord. In het advies van het partijbe
stuur staan Herman Verbeek en Janneke van der 
Plaat genoemd voor die eerste twee plaatsen. Zelf 
heeft het bestuur geen volgorde aangegeven, omdat 
het beide kandidaten geschikt acht voor plaats één en 
plaats twee. Wel wil het partijbestuur heel nadrukke
lijk met deze twee kandidaten de onderhandelingen 
in omdat zij samen een volledig team vormen. Een 
man en een vrouw die elkaar in eigenschappen en 
kwaliteiten goed aanvullen.

Verbijsterd §
2

De verkiezing voor de eerste plaats op de lijst levert o 
een overweldigende meerderheid voor Herman Ver- o 
beek op. Hij krijgt 29 van de 36 uitgebrachte Q 
stemmen. Janneke van der Plaat krijgt slechts één ei 
stem. De tweede ronde brengt de echte verrassing, z  
niet Van der Plaat maar Willemsen krijgt de meeste - 
stemmen. Hij haalt net de kiesdeler met 18 van de 35 {5 
stemmen. Een deel van de vergadering juicht, terwijl “■ 
een ander deel verbijsterd naar de uitslag kijkt. Ria Wim de Boer: ik pas er voor.

Willemsen) niemand aan Janneke van der Plaat zelf 
een vraag stelt over haar opmerkingen betreffende 
Herman Verbeek. Wel wordt aan elke kandidaat de 
vraag voorgelegd wat hij of zij vindt van dat ‘vrolijk’ 
van de PPR. Bert Willemsen vindt dat de vrolijkheid 
het wint van de linksheid en dat vindt hij slecht. Cora 
Smit, toch op de vroege ochtend al met een vrolijk 
schuimend glas bier voor zich, zegt dat ze doodziek 
wordt als het allemaal zo vrolijk en zo flitsend moet. 
Janneke van der Plaat vindt het een prima woord, het 
daagt uit en roept iets op. Herman Verbeek tenslotte 
zegt dat hij zich in ieder geval uitgedaagd voelt door 
het begrip vrolijk. En hij wil ook wel antwoorden op 
de vraag wat hij vindt van de kritiek die op hem 
geleverd wordt. ,,Ik vind dat we eerlijk moeten 
zeggen wat van elkaar denken. We doen dat veel te 
weinig in de PPR. De kritiek die Wim de Boer op mij 
heeft betekent ook helemaal niet dat we niet goed 
zouden kunnen samenwerken in het Groen Progres
sief Akkoord. Integendeel, dat gaat heel goed. Ik kan 
me ook wel iets voorstellen bij die kritiek, want ik 
ben nu eenmaal iemand die zich eerder bedient van 
de pauken van Beethoven dan van de toverfluit van 
Mozart. Maar een zelfde schilder kan de Aardappele
ters schilderen én de Zonnebloemen.”

Beckers zal later opmerken dat ze schrok van de 
onvolwassenheid van de kerngroep en van de gretig
heid waarmee een groot deel van de kerngroepleden 
zich verlekkerde in de nederlaag van Janneke.
Als de gemoederen enigermate tot bedaren zijn 
gekomen staat Janneke van der Plaat op. Wit 
weggetrokken, uiterlijk kalm, maar met de tranen in 
haar ogen trekt ze haar kandidatuur voor de andere 
plaatsen in. ,,Ik heb geen overtrokken zelfbeeld. Ik 
vind het dan ook helemaal niet erg te verliezen van 
Herman. Maar ik vind het wel een politiek feit dat ik 
nu van Bert verlies. Daarmee kiest de kerngroep voor 
een andere stijl van politiek bedrijven en daarmee 
kiest de kerngroep ook voor een lijst die aangevoerd 
wordt door twee mannen. Ik trek me daarom terug 
voor een plaats op deze lijst.”
Ook Ria Beckers vraagt het woord. Haar stem trilt 
van woede, met een rood aangelopen hoofd en 
gebalde vuisten bijt ze de vergadering toe: „De 
kerngroep maakt zich hiermee onsterfelijk belache-
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Eindredakteur
Het partijbestuur heeft een nieuwe eindredakteur voor de Radikalenkrant 
benoemd. De benoeming was konform de unanieme voordracht van de 
sollicitatiekommissie. Benoemd is Malou van Hintum. Hiermee staat voor het 
eerst een vrouw aan het hoofd van de redaktie van de Radikalenkrant. Malou 
van Hintum is een 26-jarige Nijmeegse politikologe die haar journalistieke 
ervaring onder andere heeft opgedaan bij het KU-Nieuws (het blad van de 
Nijmeegse universiteit). De nieuwe eindredakteur, die Bram van Ojik opvolgt, 
zal per 1 augustus in dienst komen. In haar sollicitatiebrief schreef ze: 
,,,,Klein-links en dus de PPR moet meer body krijgen. Een frisse wind en 
gedurfde stellingnames zijn daarvoor onontbeerlijk. Een PPR-sympathisant om 
hieraan journalistiek vorm te geven, is niet de slechtste keuze.”
De redaktie wenst haar veel sukses in deze nieuwe baan.

Leve het afval
Er moet minder afval verbrand worden. Dit is de belangrijkste konklusie uit de 
nota ‘Leve het afval’ van de gemeenteraadsfraktie van het Links Akkoord in 
Amsterdam. De nota gaat over de verwerking van het afval.

Gezocht
Student voor onderzoek over inko
menstoeslagen
In de landbouw is er duidelijk steeds 
meer belangstelling voor het verschaf

fen van bestaanszekerheid aan boeren 
door middel van één of andere vorm 
van inkomenstoeslagen. Deze kunnen 
zowel verbonden worden aan een be
paald hoeveelheid produkt, als aan 
een bedrijfsgrootte of areaal van een 
bepaald gewas als aan het feitelijk of 
norm-inkomen van personen met 
hoofdberoep in de landbouw. De land- 
bouwgroep is bezig met een studie 
hiervan. De financiële, ekonomische, 
juridische en psychologische effekten 
van de verschillende vormen van inko
menssteun blijken een omvangrijk ge
heel. Daarom zoekt de PPR- 
Landbouwgroep een student die hier
van speciaal een studie wil maken als 
onderdeel van zijn programma.
Een korte omschrijving van de pro

blematiek, nadere inlichtingen en 
eventuele aanmelding bij Jaap 
Schouls, Lawickse Allee 76-b, 6707 
A K  Wageningen.

In 1993 komt er in Amsterdam een grote 
nieuwe afvalverwerkingsinstallatie in be
drijf. Reden voor het Links Akkoord om 
een voorstel te lanceren de hele afvalver
werking anders te organiseren. Het tover
woord lijkt scheiding van afval te zijn. De 
nota roept de konsument op hieraan mee 
te werken. Er wordt een aantal konkrete 
voorstellen gedaan.
Zo stelt men voor om het huisvuil dat 
verbrand moet worden in de eerste helft 
van de week op te halen. In de tweede 
helft kan dan het afval dat hergebruikt kan 
worden, zoals groente, fruit en tuinafval,

■ opgehaald worden. Verder bepleit de nota 
ook. dat bedrijven hun afval gaan schei
den. Zij zullen een afvalboekhouding 
moeten instellen zodat kontrole op nale
ving mogelijk zal zijn. Ook is de fraktie 
van mening dat er een afgifteplicht moet 
komen voor bedrijven waar chemisch af
val ontstaat.
Het Links Akkoord stelt verder voor om 
twee keer per jaar een grote inzamelaktie 
te houden van chemisch afval. Dit moet 
gepaard gaan met publiciteit om er de 
aandacht op te vestigen dat het belangrijk 
is om het chemisch afval gescheiden op te

halen. Volgens de samenwerkingsfraktie 
zijn de voorstellen financieel haalbaar en 
vanuit milieu-oogpunt zeer gewenst.
De nota is op te vragen bij de gemeente
raadsfraktie van het Links Akkoord. Tel. 
020-5523479, tussen 12.00 en 17.00 uur. 
(mb)

Op een dag ...
Dinsdagavond 24 mei 19.50 uur. De uit
zending van de PPR in het kader van de 
zendtijd voor politieke partijen is zojuist 
geweest. Vier heren wachten in spanning 
aan de telefoon op reakties uit het land. 
De nieuwe voorzitter Bram van Ojik heeft 
net het Nederlandse volk laten weten dat 
hij met „zo’n PPR” wel de jaren ’90 in wil. 
„Zo’n PPR” is dan een partij die vanuit de 
utopie haar politieke prioriteiten durft te 
kiezen. We moeten de zaak weer op zijn 
kop durven zetten: een schone Rijn, een 
schone lucht etc. etc. „Om ervoor te 
zorgen dat de zon dan ook weer naar 
Nederland terugkeert en we niet meer met 
z’n allen in augustus naar het zuiden 
hoeven te trekken”, legt het op de uitspra
ken van Van Ojik kommentaar gevende 
mannetje ons uit.

Een aantal mensen voelt zich aangespro
ken en bestelt telefonisch het programma 
of wordt lid. Anderen gebruiken de moge

lijkheid om eens hun hart te luchten. Al 
snikkend legt een mevrouw uit wat het 
voor haar betekent de gevolgen van elkaar 
opvolgende bezuinigingsrondes te onder
vinden. Een boze mijnheer legt na de 
boodschap „uw partij moet verboden 
worden” snel de hoorn er weer op.
Het blijft helaas nogal rustig aan de 
telefoon. Net als de andere partijen merkt 
de PPR het effekt van de verhuizing naar 
het derde net. Slechts een vijfde van de 
reakties uit de tijd dat we nog gewoon op 
een pretnet mochten uitzenden is het 
resultaat. Wellicht moeten de politieke 
partijen gezamenlijk nog eens tegen deze 
bedenkelijke ontwikkeling protesteren. 
Of moeten we ons maar aansluiten bij het 
Avro/Veronica/Tros-initiatief: een PPR- 
politikus die na wat radikale pep-talk een 
flesje Grolsch drinkt en met het vingertje 
de kijker aanmaant tot een andere keuze. 
„Op een dag doe je niet meer aan 
politiek, maar stem je PPR.” (hve)

Voorlopig is het weer afgelopen met de 
PPR op TV. Na het zomerreces komen we 
weer terug. Op radio gaan we nog even 
door. Iedere veertien dagen, op dinsdag 
radio 5, 18.10 uur. De eerstvolgende keer 
op 21 juni.

Meiden
Nieuwe geboortetechnologieën, genen- 
onderzoek en genetische manipulatie: o[ 
je er vrolijk van wordt is maar de vraag. 
Het is in ieder geval belangrijk en aktueel j 
genoeg om erover mee te denken en te 3 
praten.
De PPR-Meiden hopen dan ook dat veel 
mensen dit zullen doen op 25 juni in 
Jongerencentrum ‘de Paraplu’, Burge
meester Norbruislaan 476, Utrecht (lijn 3 
vanaf Utrecht CS tot eindpunt).
Tot hoever mag je gaan wanneer je niet op 
een ‘normale’ manier in verwachting kunt 
raken? Wanneer je weet dat je toekomsti
ge baby een (ernstige) afwijking zal heb
ben, wat doe je dan? Iedereen is welkom.

Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 
4, 1017 TN Amsterdam. Redaktie: Mare Broere, Jan 
Dirx (eindredaktie), Hans van Egdom, Luuk Heijlman, 
Jan Huisman, Loes Singels. Medewerkers: Arda van 
den Brink, Bart de Graaff, Anneke van ’t Huil. Redaktie- 
sekretariaat: Enny Schmitz, Joke Schweitzer. Vormge
ving: Joep Paulussen, m.m.v. Tim van Ruiten. Foto’s: 
Angelo Goedemondt, Fred Jansz, e.a. Abonnementen: 
Gratis bij lidmaatschap PPR, anders ƒ 30.- per jaar, giro 
1575600, t.n.v. PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant

Waar blijven jullie ?
Er gebeurt weer wat. Terwijl heel links nog amechtig ligt bij te komen van de 
harde klappen ’77-’86 of wat onhandig met dekorstukken in de weer is, heeft de 
PPR zich, in een voor dat soort operaties ongekend tempo, gereorganiseerd. 
‘Frisse lucht en de bezem er door’ bleek niet alleen een gemakkelijke leus voor 
de verkiezingen: het werd binnenskamers gepraktiseerd. Een nieuwe partijorga- 
nisatie, een andere struktuur, een nieuw partijburo, een kleiner en slagvaardi
ger bestuur, een verfrissend kongres, een levenslustige presentatie, grotere 
aandacht van de media, nieuwe interesse bij de jongeren, een opzetje voor een 
wat andere typering (Vrolijk Links) die er inging als koek.

Bij de PPR gebeurt weer wat. Het voorlo
pige hoogtepunt van deze metamorfose 
kun je op 9 en 10 september in Zutphen 
ontdekken. Een blik öp de achterkant van 
het affiche en het zal je duidelijk zijn dat de 
PPR daar geschiedenis wil maken. Dat 
wordt een feestelijk, kultureel en politiek 
spektakel waar nog jaren over gepraat zal 
worden. Over vernieuwing van politieke 
kuituur gesproken. Als je wilt weten wat 
daar nou precies mee bedoeld wordt, dan 
moet je zorgen dat je erbij bent.
En dat is nou het rare.

Wij dachten: al dat gekanker op de 
politieke malaise, al dat gezeur over ver- 
gadermoeheid en troosteloze zaaltjes waar 
alles zich alleen maar eindeloos herhaalt
..... mensén zitten te wachten op wat
nieuws.
Iets wat leuk is, waar je je lekker bij voelt; 
iets dat spannend is, waar je weer eens op 
het puntje van je stoel bij gaat zitten; iets 
waar je zelf aan mee kunt doen in plaats 
van alleen maar te konsumeren.
Wij dachten: de PPR zit vol met mensen 
die daar op zitten te wachten.
Ja?
Vergeet het maar. Dacht je dat de bestel
lingen met honderden het partijburo bin
nenrolden? Dacht je dat er al handenvol 
aanmeldingen waren voor de wedstrijd 
voor politiek redenaars, het open podium, 
de veiling, de schaaksimultaan, de klaver- 
j asdrive en wat er nog meer te doen valt? 
Dacht je dat we van alle kanten vonkend 
enthousiasme zien en horen?
Dacht je dat PPR-ers feest durven te 
vieren?
Vergeet het maar.
Hollanders wachten af. Ze zien wel. 
Hollanders gaan alleen voor pop-idolen in 
de Kuip of voetballers in Duitsland ergens 
voor de deur liggen.
Hollanders denken: het zal zo’n vaart niet 
lopen. Ik kan er altijd nog wel in.

Het laatste moeten we toegeven: als het zo 
doorgaat, is er ruimte zat daar in Zutphen. 
Kortom: WAAR BLIJVEN JULLIE 
NOU?
Beter dan dit programma kunnen we niet 
maken.
Meer energie en geld voor een kultureel- 
politiek spektakel valt er niet op te bren
gen.
Of jullie er nu dus maar even voor willen 
zorgen dat het aanbod ook afgenomen 
wordt.
600 mensen in de zaal, minstens 300 
mensen die elkaar al een hele tijd niet 
gezien hebben.
Voldoende deelnemers aan ‘Open po
dium’, ‘Politiek redenaars’, ‘Schaaksimul
taan’, enz.
Een ding is zeker: terug kunnen we niet 
meer. Alles gaat door, ook al blijven we 
met z’n tienen.
Wat een afgang zal dat worden: zo’n 
programma en zo’n suffe boel. Bas voor 
lege borden. Een redenaarskatheder met 
alleen een glaasje water. Hans Liberg 
solo-toneel. Een open podium dat dicht 
kan. Niks te veilen. Een feestelijke band 
die een holle buitensoos als een kerk doet 
galmen. Marjanne Sint die vaststelt dat de 
PvdA toch echt heel wat groter is. 
Kortom zouden jullie NU (niet straks, 
later, morgen, volgende week) maar NU 
je kaart willen bestellen, je vrienden (van 
vroeger) op willen peppen, dit feest te 
gebruiken om weer eens die leuke kern 
van een paar jaar geleden op te tromme
len, de beste spreker of kunstfluiter uit 
jullie kring willen opgeven.
Zouden we voor een keer, asjeblieft, 
asjeblieft niet in de zenuwen hoeven te 
zitten of het dat festijn gaat worden waar 
we ons voor uit de naad werken en dat de 
PPR en de politiek heel hard nodig heb
ben.
Lauwheid is het ergste dat er is.
Laat ’s wat van je horen.

Veiling
Precies anderhalf jaar na het feest valt er 
weer wat te vieren. De daverende verkie
zingsoverwinning van de PPR in 1990.

Daarom openen we de fondswerving voor 
de Kamerverkiezingen in Zutphen met 
een veiling. Als veilingmeester zal Frank 
van der Meijdenoptreden. Al eerder suk- 
sesvol in deze funktie voor aktiecentrum 
Amsterdam.
Geveild zullen worden:
•  PPR-relikwieën en andere attributen uit 
het verleden
•  andere interressante curiosa
Een ieder wordt gevraagd met een veiling- 
stuk van zolder op het feest te komen, 
zodat een ander PPR-lid daar weer mee 
kan afreizen ...
Wie onverhoopt er niet is in Zutphen, 
maar wel een veilingstuk kwijt wil, kan 
kontakt opnemen met Hans Schoen, PPR- 
partijburo, tel. 020-247570.

Verse aardbeien
In de Radikalenkrant van eind augustus 
zal de redaktie bekend maken welke 
prijzen te winnen zijn met de taartenwed
strijd tijdens het feest op zaterdagmorgen 
10 september te Zutphen. Nog twee maan
den om te oefenen en uiteraard ook in 
deze krant weer een recept.
Voor dat taartrecept zijn we deze keer niet 
in de historie gedoken, maar naar een 
taartenbakker toegestapt. We vroegen aan 
de patissier van restaurant In gen Thun in 
Heerlen een recept voor een mooie taart 
die hoort bij de maand juni en bij een 
politiek van vrolijk links. Het lag vrijwel 
voor de hand dat er een taart van vrolijk 
rode aarbeien op tafel zou komen.

Aarbeienbavaroistaart 
Maak een biskwiedeeg door 3 eieren stevig 
schuimig te kloppen met 80 gr suiker en 
dan 80 gr gezeefde bloem erdoor te spate- 
len. Vet een springvorm met een doorsnede 
van 24 cm in en doe de deegmassa in de 
vorm. Bak deze bodem in een voorver
warmde oven van 180 C. Kontroleer met

een satéstokje of het deeg gaar is (stokje 
moet droog uit het deeg komen). Als de 
bodem gaar is, deze uit de vorm halen en 
op een rekje laten afkoelen.
Was inmiddels 1 kilo aardbeien en ontdoe 
de aardbeien van hun kroontjes. Pureer de 
helft van die kilo en verwarm de puree. 
Voeg daarbij 7 in koud water geweekte 
blaadjes gelatine. Laat de massa afkoelen 
tot deze begint op te stijven. Spatel dan Vt 1 
gezoete en opgeklopte room erdoor.

Snijd de inmiddels afgekoelde bodem hori
zontaal doormidden. Leg een helft terug in 
de springvorm. Houd wat aardbeien apart 
en halveer de resterende aardbeien. Leg 
deze gehalveerde aardbeien met de snij- [ 
kant helemaal in het rond tegen de zijkant 
van de springvorm. Doe daarna de bava
rois in de vorm en leg de tweede helft van 
de bodem erop. Laat de bavarois verder in 
de koelkast opstijven, haal de taart weer 
uit de vorm en garneer de bovenkant met 
(al of niet gezoete) stijfgeklopte room en de I 
achtergehouden aardbeien, (jd)

a

BON
Naam:

Adres: .................................................................................... , ...........................................

Postkode en p laats:...........................................................................................................

Telefoon:...........................................................................................................................
bestelt . . . kaarten ad ƒ 17.= en/of kaarten ad ƒ 12.= (studerend of 
vergelijkbaar inkomen).
Het totaal bedrag wordt overgemaakt op giro 5555 t.v.n. PPR Amsterdam. 
Zij/hij geeft zich op voor deelname aan de volgende aktiviteiten:

Maak een keuze uit (meer dan één mag):
wedstrijd politieke redenaars, open podium, inbreng van stuk voor de veiling) 
taart-bakken, schaaksimultaan, klaverjasdrive, beklimming Walburg-toren. 
Hij/zij wil overnachting/ontbijt in de Hanzehof (matje en slaapzak meenemen): ( 
JA met . . . personen/NEE.
Zij/hij wil informatie over andere overnachtingsmogelijkheden: Ibishotel, 
low-budget hotel, camping.
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Ruimtelijke Ordening, zou je kunnen zeggen, is een 
Nederlandse uitvinding. Een van de nieuwste pro- 
dukten op dit gebied is de onlangs verschenen 4e nota 
Ruimtelijke Ordening. Ongeveer dertig PPR-raads- 
en statenleden en een Tweede Kamerlid hebben zich 
een hele zaterdag-ochtend gebogen over deze nota. 
Hoe ziet het huidige kabinet Nederland in het jaar 
2015? Kunnen we ons met dit toekomstbeeld vereni
gen? Zo nee, wat doen we er dan aan. Dat was de 
opdracht waarmee de PPR-vertegenwoordigers de 
diskussie in gingen.
Hoe ziet, volgens de nota, Nederland er in 2015 uit? 
Ongeveer zoals nu, alleen waar al veel is, komt nog 
wat bij en waar weinig is gaat nog wat af. Jaap Röell, 
statenlid in Utrecht, drukte het als volgt uit: „Er 
staan fraai beschreven passages in de nota over 
ontwikkelingen die zich momenteel voordoen. We 
zullen dan ook zien dat in de toekomst een aantal 
zaken zich zal voltrekken die in deze nota prachtig 
zijn beschreven. Het is een soort voorspellingsnota.”

Groene Hart
Waar het op neer komt is dat deze nota alles overlaat 
aan de private sektor. De nota staat in dienst van de 
ekonomische groei. Het gevolg zal zijn, aldus de 
nota, dat de randstad zich zal uitbreiden tot Centraal 
Nederland, met daarin een aantal stedelijke knoop
punten zoals Amsterdam, Rotterdam, Utrecht, Nij
megen en Eindhoven. Binnen deze stedenring ligt 
dan nog het Groene Hart, dat volgens de nota wel 
gehandhaafd moet worden. Maar hoe, dat wordt er 
nergens bij verteld. Hier ligt dan tevens een van de 
grootste kritiekpunten op de nota ter tafel: het 
volledig ontbreken van mogelijkheden om een ge
wenste ontwikkeling in de juiste richting te sturen. 
Dat men het initiatief aan de markt laat, a la, maar 
dat, als het uit de hand dreigt te lopen, er nergens 
aangegeven wordt hoe men deze ontwikkeling kan 
bijsturen, dat gaat de meeste aanwezigen toch te ver. 
In de nota wordt wat dat betreft alles overgelaten aan 
het gezond verstand van de lagere overheden, zonder 
daarbij overigens de financiële middelen te leveren. 
Alles moet budgettair neutraal kunnen verlopen. 
Elly Wassenaar uit Harderwijk ziet de bui al hangen: 
„Als je kiest voor de ontwikkeling van de randstad en 
de stedenring dan zal dit onherroepelijk gevolgen 
hebben voor de andere provincies en gemeenten. Er 
zal geld in de randstad gepompt worden. Dat geld zal 
ergens vandaan moeten komen. Het ligt dus voor de

NEDERLAND OPGESTOTEN IN DE VAART DER VOLKEREN

‘JE MAG BEST 
KIEZEN VOOR DE 

RANDSTAD’
Nederland is een van de dichtstbevolkte landen van de wereld. Het is dan ook geen
overbodige luxe om enigszins zuinig om te springen met onze ruimte. Een van de 
eerste dingen die buitenlanders opvalt aan ons land is dat het zo netjes is. En dat 
komt niet alleen omdat we onze vuiligheid onder de grond stoppen of anderszins 
uit het oog laten verdwijnen, maar ook omdat we ordelijk en efficiënt met de ons 
toebedeelde ruimte proberen om te gaan. Niet altijd met evenveel succes volgens 
sommigen, maar toch....

hand dat dit onttrokken zal worden aan de overige 
regio’s buiten de randstad.” De voorzitter van de 
bijeenkomst -Hans Siepel, medewerker Tweede Ka- 
merfraktie- stelt de volgende gewetensvraag aan de 
aanwezigen: „Kunnen wij ons als PPR verenigingen

met de ontwikkeling van de randstad en de stedenring 
zoals die in de nota geschetst wordt?”
Peter Lankhorst zegt dat zijn zeer persoonlijke 
standpunt is dat je best mag kiezen voor de randstad, 
maar dat hij dan wel de konsekwentie onder ogen ziet

dat Het Groene Hart geen haalbare kaart meer is. 
„Als ik wat ouder ben zal ik waarschijnlijk niet meer 
in de randstad wonen maar in de regio.” Elly 
Wassenaar zegt dat volgens haar de uitgangsvraag 
moet zijn: geloven wij in die ekonomische groei, en in 
het meegaan van Nederland in de vaart der volkeren? 
Zelf zegt zij daarover: „Ik denk niet dat je als PPR 
een kabouterverhaal moet gaan ophangen en zeggen: 
daar doen wij niet aan mee. Nee we doen wel mee. 
We geloven best in het ekonomisch meedoen van 
Nederland. En natuurlijk zullen de stedelijke knoop
punten daar het meest van profiteren. Maar de nota 
geeft niet aan hoe ook andere mensen die niet in die 
steden wonen daarin mee kunnen delen.”

Eenvormig
De teneur van de bijeenkomst was over het algemeen 
dat men niet al te negatief over de uitgangspunten 
van de nota dacht. Knelpunten waren er natuurlijk 
wel degelijk maar die zijn op te lossen. De angst dat 
Nederland er over een aantal jaren nogal eenvormig 
uitziet wordt door deze nota minder gevoed dan door 
de drie vorigen. Hierin verschilt de PPR waarschijn
lijk van andere linkse partijen als CPN en PSP. In het 
afdelingsblad van de PSP in Rotterdam schrijft Erik 
Meijer, statenlid voor Links Zuid-Holland: „De 
liberale ruimtelijke ordening die in de vierde nota op 
ons wordt losgelaten, is een ordening ten dienste van 
het kapitaal. Terwijl in het verleden ruimtelijke 
ordening een instrument van links was om de door 
het kapitaal opgeroepen chaos enigszins binnen de 
perken te houden. Op de vorige, sinds 1960, versche
nen nota’s konden we kritiek hebben, maar die 
konden in principe met wat kleine veranderingen tot 
goede resultaten leiden. De uitgangspunten van de 
vierde nota maken het nauwelijks mogelijk om die 
nota in de goede richting bij te buigen. Zonder 
buitenparlementaire strijd zal het moeilijk zijn om er 
nog iets aan te verbeteren ten behoeve van betaalbare 
en leefbare woningbouw voor de laagstbetaalden, 
werkgelegenheid voor die vele stadsbewoners die al 
langdurig uit het produktieproces gestoten zijn en het 
behoud van natuur en milieu.”
De PPR heeft kennelijk iets meer vertrouwen in de 
private sektor en het gezond verstand van de lagere 
overheden dan Erik Meijer. Is dat dan misschien wat 
ze noemen het libertaire gedachtengoed van de PPR?

ANITA KEUNING

„Het socialiïme kan haar mid-life krisis overwinnen 
en aan een tweede jeugd beginnen door zonder valse 
illusies maar met het nodige zelfbewustzijn een eigen 
visie te ontwikkelen op de maakbaarheid van de 
samenleving, zoals die zich ontwikkelt, en door met 
argumenten aan te tonen dat de ongebreidelde 
vrijheid van de marktekonomie de sociale ongelijk
heid vergroot en maatschappelijke problemen onbe
heersbaar dreigt te maken.”
Een rapport dat eindigt met deze inhoudelijk en 
stilistisch warrige konklusie kan geen opzienbarend, 
verfrissend rapport zijn. En dat is het ook niet. Het 
rapport Socialisme zonder illusies, Manifest van de 
Werkgroep Socialisme-diskussie van de PSP wil de 
aktualisering zijn van het socialisme zoals dat de PSP 
voor ogen staat. Een aktualisering die in mijn ogen 
samengevat kan worden met de woorden: als we onze 
verwachtingen niet te hoog spannen, dan kunnen we 
hier en daar nog een lichtpuntje zien in deze door 
botte rechtse regeerders bestuurde wereld. Het is 
natuurlijk wel leuk voor de pacifistisch-socialistische 
broeders en zusters dat er lichtpuntjes te ontdekken 
zijn in de wereld waarin ze moeten zwoegen en 
ploeteren, maar onder een visie op socialistische 
politiek voor de jaren negentig versta ik toch heel wat 
anders.

OP ZOEK NAAR DE ZOVEELSTE WEG NAAR HET SOCIALISME

TREURIG LINKS 
WACHT

OP BETERE TIJDEN
Na de visie-rapporten van CDA en VVD, na de Schuivende Panelen van de PvdA, 
na Vreemd Gaan In Gedachten van de PPR-voorzitter komt nu ook de PSP met 
een bijdrage aan het debat over de vraag: hoe gaan we de jaren negentig in? 
Socialisme Zonder Illusies heet het PSP-manifest. Het gebruik van het begrip 
manifest suggereert strijdvaardigheid en revolutionair elan, zeker als in de 
inleiding nog even dat andere beroemde manifest aangehaald wordt -het 
Communistisch Manifest-, maar het tegendeel is waar. Socialisten u moet terug 
naar af en u ontvangt geen ƒ 200,-.

middelen, over een planekonomie, over een klassen-' 
loze maatschappij zijn gewoonweg niet meer te 
handhaven. Maar het ontwikkelen van nieuwe ideeën 
is nog niet op gang gekomen, want daarvoor beheer
sen die oude zekerheden toch nog teveel het denken. 
Het resultaat is dan ook een opsomming van afge- 
zwakte oude denkbeelden. Bijvoorbeeld: geen vrije 
marktsocialisme, geen totaalplanning, niet elk markt- 
mechnisme is kapitalistisch,-demokratische koördina- 
tie en planning van de ekonomie zijn noodzakelijk, er 
kan worden volstaan met een globale planning-op 
hoofdlijnen, in een socialistische demokratie kunnen 
kleine privé-bedrijven bestaan, in een demokratische 
planekonomie moet ook het gesocialiseerd bedrijfsle
ven rendabel zijn.
Voorbeelden zoals deze zijn te geven uit elk hoofd
stuk van het rapport. Nergens wordt het manifest 
echt konkreet, het blijft steken in abstrakt geformu
leerde vage uitgangspunten en wensen. Daarmee 
wordt het niet alleen maar een socialisme zonder 
illusies, maar ook een socialisme zonder hart en ziel. 
Er wordt namelijk geen perspektief meer geboden, er 
wordt geen offensieve strategie bepleit. Het blijft 
defensief, afwachtend. Het kontrast wordt heel dui
delijk als dit rapport vergeleken wordt met Vreemd 
Gaan In Gedachten (het onlangs door de PPR-

Basisinkomen
Illustratief voor het defensieve karakter van het 
rapport -en voor de PPR belangrijk- zijn de passages 
over het basisinkomen. Uitdrukkelijk wordt het 
basisinkomen afgewezen en wel om een aantal 
redenen. Op de eerste plaats wordt er gezegd: „Wij 
verwachten niet dat brede maatschappelijke steun 
voor een basisinkomen te verkrijgen is.” Deze 
uitspraak is zeer opmerkelijk. Hij is opmerkelijk 
omdat het, denk ik, de eerste keer in de geschiedenis 
is, dat de PSP een idee afwijst wegens het ontbreken 
van een maatschappelijk draagvlak. Als je dit soort 
cynisme gaat los laten op je politiek program kun je 
beter onmiddellijk verantwoord gaan samenleven. 
Opmerkelijk is hij ook omdat socialisten tot voor 
kort, dacht ik, altijd probeerden een maatschappelijk 
draagvlak te organiseren als ze dat nodig vonden voor 
een goed idee. En van de Werkplaats Basisinkomen 
hebben de opstellers van het rapport zeker nog nooit 
gehoord. Er zijn in de recente geschiedenis weinig 
voorbeelden te vinden van radikale ideeën die zo snel 
aan maatschappelijk draagvlak winnen en waar zo 
innig door de politiek, de vakbeweging en anderen 
samengewerkt wordt aan inhoudelijke verdieping en 
verbreding van dat draagvlak, als juist de idee van het 
basisinkomen.
Het basisinkomen wordt op de tweede plaats afgewe
zen omdat „er zeer veel verschillende ideeën bestaan 
over de inhoud van een basisinkomen, variërend van 
enkele honderden guldens tot ƒ 1500,- per maand.” 
Dat is een argument dat alleen maar getuigt van 
luiheid. Het is een redenering in de zin van: Nu er 
zoveel verschillende opvattingen over het basisinko
men bestaan, moet ik ook nog zelf gaan nadenken 
over wat ik er van zou moeten vinden en dat is toch 
best wel een beetje lastig. Dus laten we het hele idee 
maar vergeten, dat is veel makkelijker.
Op de derde plaats wijzen ze het basisinkomen af 
omdat: „Een basisinkomen alleen mogelijk is als er

voor iedereen betaald werk beschikbaar is. Zolang er 
grote werkloosheid heerst zal een basisinkomen het 
recht op betaald werk uithollen en vrouwen in hun 
traditionele rol bevestigen.” Je kunt je ogen bijna 
niet geloven als je dit leest. Het lijkt wel of de 
opstellers van het manifest de afgelopen vijf jaar de 
diskussies over het basisinkomen niet meer gevolgd 
hebben. Het basisinkomen vormt nu juist een belang
rijk element in de strategie op weg naar het beschik
baar krijgen van betaald werk voor iedereen. Door 
de deelnemende organisaties in de eerder genoemde 
Werkplaats Basisinkomen wordt dat juist als één van 
de elementaire voordelen van een basisinkomen 
aangegeven.
De PSP pleit in haar manifest wel voor drastische 
arbeidstijdverkorting met een sterke nivellering van 
de inkomens. Hoe men dat dan wil realiseren en waar 
het brede maatschappelijk draagvlak voor die maat
regelen te vinden is, kon ik helaas niet vinden in het 
manifest. Maar ter geruststelling lezen we nog het 
volgende: „In de diskussies rond het basisinkomen 
speelt het recht voor iedereen op een leefwaardig 
eigen inkomen een belangrijke rol. Dit zou ook te 
realiseren moeten zijn door individualisering van het 
huidige stelsel van sociale zekerheid.” Wie had ooit 
kunnen dromen dat de PSP het huidige stelsel van 
sociale zekerheid nog eens zou omarmen. Of is men 
ook hier de ontwikkelingen van de afgelopen vijf jaar 
vergeten te volgen?

Ijscokarren
Een van de mooiste verhalen uit de geschiedenis van 
de PSP betreft de diskussie op een kongres van de 
partij waar de kern van het ware socialisme bespro
ken werd aan de hand van de vraag of ijscokarren wel 
of niet gesocialiseerd zouden moeten worden. Uiter
aard was de uitkomst van die diskussie dat ware 
socialisten ook ijscokarren socialiseren. In het socia- 
lisme-zonder-illussies-tijdperk hoeft dat niet meer,

want „een software-specialiste mag haar eigen perso- 
nal computer kopen, daar zelf programma’s op 
maken en die kennis te gelde maken, kortom een 
eigen software-bedrijfje hebben.” Tekenend voor de 
tijd is niet alleen de verandering van het inhoudelijke 
standpunt, maar ook de verandering van voorbeeld. 
Beide veranderingen hebben misschien iets te maken 
met het feit dat er weinig PSP-ers met ijscokarren hun 
brood verdienen, maar de PSP wel nogal wat compu- 
ter-freaks onder haar leden telt.
Het hoofdstuk uit het rapport waar dit voorbeeld in 
staat ‘Planning versus markt’ maakt het meest duide
lijk dat de PSP eigenlijk niet weet wat haar nu te doen 
staat. Oude ideeën over socialisatie van de produktie-

Studiestichting uitgegeven en door Bram van Ojik 
geschreven boek), waarin met een beroep op de 
kracht van de utopie die schittert aan de horizon een 
konkrete realistische offensieve politiek verwoord 
wordt. Daarin wordt duidelijk hoe links wel het 
initiatief in handen kan nemen door te vechten voor 
een basisinkomen, herverdeling van werk, lastenver
schuiving en een vloer in de zorg.
De titel van het PSP-manifest Socialisme Zonder 
Illusies is helaas een uitstekende samenvatting van de 
inhoud en ik word daar treurig van. Geef mij maar de 
ondertitel van Van Ojik zijn boek: Pleidooi Voor Een 
Utopische Politiek.

JAN DIRX
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PPR-JONGEREN HOUDEN VOORJAARSKONGRES

SPIJKERBROEKEN 
EN
Op 28 n>ei hielden de PPR-jongeren hun voorjaarskongres in Delft. Een mooiere 
lokatie hadden ze niet kunnen kiezen. De grachten, panden en Delfts Blauw geven 
de stad een pittoresk gezicht. Bovendien zijn er op die bewuste zaterdag allerlei 
aktiviteiten zoals een rommelmarkt en fanfare. Voor het gebouw waar de jongeren 
bijeenkomen is het volgepakt met marktkraampjes. Eenmaal binnengekomen 
blijken er zo’n veertig mensen te zijn. Een verslag.

Vrolijk links heeft ook bij de jongeren haar intrede 
gedaan. Dat blijkt wel uit de openingstoespraak van 
voorzitter Michiel Plugge. „Tenslotte wil ik stilstaan 
bij een leuke uitdaging. We worden over ruim een 
jaar tiener. Onze puberteit staat er aan te komen. 
Begin 1990 worden we tien jaar. En dat kan 
natuurlijk niet ongemerkt aan Nederland voorbij
gaan. Laten we dat vieren. Feest en politiek kan 
namelijk heel goed samen” , zegt hij. De voorzitster 
van het huishoudelijk gedeelte van het kongres is 
Janneke van der Plaat. Ze heeft een bruine hand. 
Tijdens een bezoek aan Polisario is haar hand met 
hennep ingesmeerd wat daar een teken van vriend
schap is.
Zo’n huishoudelijk gedeelte is voor een buitenstaan
der altijd een wat saaie boel. Het belangrijkste was 
dat er een rapport ‘Kijken naar de toekomst’ werd 
aangenomen. Dit rapport spreekt zich uit over het 
beleid van de PPR-jongeren in de komende drie tot 
vijf jaar. Verder zijn er veel vragen uit de zaal over 
financiële dingen. Bijvoorbeeld of het nieuwe logo 
van de jongeren niet te duur is en of een voorstel de 
jongeren een koffertje met informatie te geven niet te 
duur is. Het nieuwe logo blijkt geen extra geld te 
kosten en Plugge stelt de zaal gerust door te 
vermelden dat het niet om een ‘Samsonite’ koffertje 
gaat. Aanvankelijk gaan de formaliteiten snel. Daar
na volgt er een periode die gekenmerkt wordt door 
deze opmerking die een aantal keren valt: „Ik heb 
een reaktie op de reaktie van ...” Hierdoor loopt alles 
erg uit.
Even is er nog wat opheffing wanneer bestuurslid 
Heleen Kuiper het benauwd krijgt. Ze heeft zich 
opnieuw kandidaat gesteld als sekretaris inhoudelijk ^ 
werk en in de kongreskrant vermeld gelukkig steeds § 
minder mensen met geitewollen sokken en dito § 
hoofden op kongressen te ontwaren. Enkele kongres- S 
gangers vinden dit wat ver gaan. Kuiper reageert o 
lichtelijk geïrriteerd en trekt een gezicht waarmee ze 3  
in het panel van Sonja Barend niet zou misstaan, o 
Plugge haalt haar uit de puree met een opmerking als < 
zou het meisje dit niet letterlijk bedoeld hebben, g 
Door het uitlopen wordt het op papier leukste £ 
gedeelte binnen vijf minuten afgehandeld. Het be
treft een motie van de afdeling Groningen die luidt: 
‘Het condoom moet in het ziekenfondspakket'. De 
toelichting laat zien dat men in het verre Groningen 
niet echt achter loopt kwa ontwikkeling: „Veel 
jongeren ontdekken sex. Dit leidt vaak tot enig 
geëxperimenteer met wissenlende partners.” De mo
tie wordt unaniem aangenomen.

Gemoedelijker
Janneke van der Plaat lijkt zichtbaar te genieten van 
haar rol als voorzitster. Eén keer speelt ze voor 
moeder. Wanneer een zeer lange motie wordt inge
diend, gebiedt ze: „Een motie behoort kort te zijn. 
Lange moties moeten jullie zien te voorkomen in de 
toekomst.” Haar impressie na het huishoudelijk 
gedeelte: „Het gaat veel gemoedelijker dan op een 
gewoon PPR-kongres. Een overeenkomst is dat 
zowel hier als op PPR-kongresen het huishoudelijke 
gedeelte het minst interessante is. Ik denk dat de 
meesten wachten op het inhoudelijke gedeelte.” Dat 
blijkt tegen te vallen.
Tijdens het thema, dat over jongerenhuisvesting 
gaat, loopt de zaal langzaam leeg. Tijdens een aantal 
inleidingen is de zaal nog redelijk gevuld. De

Michiel Plugge: welnee, dit is helemaal niet EO-achtig.

workshops trekken al veel minder mensen. De 
plenaire evaluatie wordt slechts bijgewoond door een 
handjevol mensen. Leonieke Daalder, de nieuwe 
jongerenwerkster van de PPR, is erg verbaasd: „Dit 
valt me erg tegen. Het valt me op hoe weinig men 
hierbij betrokken is. Er zijn al veel mensen weg en ze 
vertrekken ook tussentijds. De markt is kennelijk 
interessanter. Bij de jongeren die er nog wel zijn 
bespeur ik weinig enthousiasme. Het hoort spannend 
te zijn en men moet meepraten. Er wordt braaf 
gewacht en na een toespraak applaudiseert men. Het 
vuur ontbreekt.” Wel memorabel is de zeer logische 
manier waarop Michiel Plugge de problematiek van 
de jongerenhuisvesting samenvat: „Jongeren willen 
graag wonen. Maar wonen kost geld. En jongeren 
hebben geen geld. Jongeren kunnen dus niet wonen.” 
Gezelligheid kan altijd gezocht worden. Die is er 
bijvoorbeeld in de keuken. Een aantal jongeren heeft 
zich daar verzameld. Onder leiding van Jan Spelier 
wordt er een heuse ‘feest’-maaltijd bereid. Een 
Antilliaans ratjetoe en briesoep staat op het menu. 
Marja van Hesse helpt ook mee. Zij neemt ha drie 
jaar afscheid als bestuurslid. „Je wordt na zo’n lange

tijd geleidelijk aan wat minder enthousiast. Boven
dien moet ik hard aan m'n studie werken", zo licht ze 
haar vertrek toe. Henk Thuis van de afdeling 
Limburg is er ook te vinden. Tijdens het huishoude
lijke gedeelte werd een motie van hem niet aangeno
men. Daar lijkt hij even van slag van te zijn. 
Struikelend met een dienblad met bier komt hij 
binnenzetten. Z’n toestand blijkt toch wel mee te 
vallen: „Ik vind het niet erg dat m’n motie niet werd 
aangenomen. Het gaat om de denklijn waar de 
voorzitter het mee eens was. Het was mijn onhandig
heid om het als motie in te dienen”, zo relativeert hij 
zichzelf. Waar anders dan bij de bar kunnen we Tim 
van Ruiten, medewerker van het partijburo, ontwa
ren. Hij ziet er gekleed in bonte kleuren het meest 
vrolijk links uit. Van Ruiten is in gesprek met iemand 
die zich verbaast over het uitlopen van het huishoude
lijk gedeelte. „Normaal krijgt de voorzitter van zo’n 
gedeelte al kritiek als het twee minuten uitloopt. Met 
Janneke kan het twee uur uitlopen zonder dat iemand 
kritiek geeft” , merkt hij op. Z’n naam ziet hij liever 
niet in de krant. Rest de hint dat z’n initialen H.A. 
zijn en hij werkzaam is bij de Tweede Kamerfraktie.

En dan de voorzitter, Michiel Plugge. „De PPR. 
jongeren zijn tegenwoordig niet alleen meer te 
herkennen aan hun oprechtheid en hun spijkerbroek 
Bij die spijkerbroek is iets modern gekomen. Een 
jasje bijvoorbeeld", zei hij in z'n openingstoespraak 
Plugge is zelf het levend voorbeeld van die PPR. 
jongeren nieuwe stijl. Niet verwonderlijk draagt hij 
zelf ook een spijkerbroek met jasje. Maar het is bij 
Plugge meer. Bas de Gaay Fortman zei niet lang 
geleden in Den Haag Vandaag dat de PPR-jongeren 
een uitstekende voorzitter hebben, en terecht. Plugge 
lijkt niet zomaar een nieuwe voorzitter te zijn, maar 
is ook daadwerkelijk het gezicht van de PPR. 
jongeren. Tijdens zijn voorzitterschap haalden de 
jongeren regelmatig de publiciteit en bovendien heeft 
hij ook een duidelijke boodschap. Hij lijkt de ideale 
voorzitter van de jongeren te zijn. Buiten op een 
trapje doet hij z’n verhaal. We zitten achter een 
haringkraam. Plugge kijkt verafschuwd naar een 
dame die een haring hapt. Wel weet hij te vertellen 
dat dit een slecht haringjaar is. De voorzitter begint 
met te zeggen dat het inhoudelijke werk bij de 
PPR-jongeren nu echt vormgegeven gaat worden. 
„Door al de subsidieperikelen waren we gedwongen 
om teveel alleen aan ledenwerven te doen. Hierdoor 
was het inhoudelijke werk te ad hoe. Een uitzonde
ring maak ik voor het meiden- en onderwijswerk”, 
zegt hij. Plugge vindt ook dat het huishoudelijke 
gedeelte van het kongres te lang duurt. „Maar", zegt 
hij, „een kongres is er niet voor het bestuur maar om 
de leden hun zegje te laten doen. De orde van het 
kongres moet je daarom aan hun overlaten want zo 
blijven ze erbij betrokken." Het meest nieuwsgierig 
maakt natuurlijk de motie over de condooms. Hoe zit 
het eigenlijk met de wisselende sexuele kontakten bij 
de PPR-jongeren onderling. Plugge laat zien dat een 
typisch politiek antwoord ook leuk kan zijn: „Ik 
hoop dat de kontakten nog beter worden naar 
aanleiding van de werkgroep Kijken naar de Toe
komst en met het vormgeven van het inhoudelijk 
werk, waardoor we profijt kunnen hebben met de 
uitvoering van de motie.”

Bloem
Aan het eind van de middag staat er nog een ludieke 
aktie op het programma. Met een kar waarop een 
tent staat trekken de jongeren door het centrum van 
Delft. Men wil de tent voor 300 gulden verhuren om 
zo de problematiek van de jongerenhuisvesting dui
delijk te maken. Onderwijl worden er pamfletten 
uitgedeeld. Het begint te regenen. H.A. houdt een 
paraplu op. Een aantal mensen gaat terug. Tien 
minuten later komen de overigen letterlijk binnen
druppelen. „We hebben de tent niet verhuurd, maar 
ik heb wel vier diskussies gevoerd” , zegt Plugge. Van 
een willekeurige voorbijganger heeft hij een bloem 
gekregen. De aktie wekt associaties met de E.O.-op. 
„Welnee” , zegt Plugge, „dan ga je met een gitaar de 
straat op, raak je in trance en hallucineer je." 
Inmiddels wordt er een gigantische installatie binnen
gebracht voor een band die ’s avonds optreedt. Een 
goed moment om naar huis te gaan. Dat is even 
moeilijk. De uitgang is bedolven met PPR-jongeren 
die zich vergapen aan de marionettes die net langs 
marcheren.

MARC BROERE 
DIEDERIK ROSCAM ABBING

BASISVORMING WELLICHT ALTERNATIEF

VERNIEUWING IN ONDERWIJS HARD NODIG
Het is bekend dat minister Deetman een grote puinhoop van z’n departement 
maakt. De meeste aandacht gaat uit naar de studiefinanciering. Maar ook de 
vondst om tot een zogeheten ‘basisvorming’ in het voortgezet onderwijs te komen 
belandde in de prullenbak. Basisvorming betekent dat alle leerlingen van 12 tot 15 
dezelfde stof krijgen. Daarna kunnen ze kiezen tussen VWO, HAVO, MAVO of 
LBO. Hein Albeda, medewerker Tweede Kamerfraktie, klom in de pen en bericht 
over basisvorming en de voors en tegens.

Twee jaar geleden, toen ik medewerker van Peter 
Lankhorst in Den Haag werd en onderwijsbeleid 
onder mijn hoede kreeg, verscheen er een interessant 
advies van de Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid (WRR), getiteld: ‘Basisvorming in 
het voortgezet Onderwijs’. In het advies werd gepro
beerd een uitweg te vinden uit de vastgelopen 
diskussie tussen voor- en tegenstanders van de 
middenschool. De WRR stelde dat er teveel diskussie 
was over de nieuwe struktuur. Voorstanders van de 
middenschool wilden een geheel nieuw systeem, 
tegenstanders wilden juist rust en niet een nieuwe 
struktuur. De WRR trachtte de diskussie verder te 
helpen door niet de struktuur, maar de inhoud 
voorop te stellen. Vrijwel iedereen in de onderwijs
wereld was er voor de keuze voor een bepaalde 
leerweg (MAVO VWO, LBO) uit te stellen. Vrijwel 
iedereen was er voor om het onderwijspeil te verho
gen. Wat was er vervolgens logischer dan met dat 
gegeven aan de slag tc gaan en niet teveel aandacht te 
geven aan de verschillen van mening over de struk
tuur? Dat was de vondst die een uitweg kon bieden.

Vrije ruimte
De basisvorming in het voortgezet onderwijs zou er n 
als volgt uit gaan zien. Iedere leerling van 12 tot § 
ongeveer 15 jaar zou voor 80% van de leertijd q 
dezelfde stof krijgen. De een zou die stof wat sneller ï  
tot zich nemen dan de ander en zou in de ‘vrije ^ 
ruimte’ tijd hebben voor verdieping van de stof en g 
andere vakken. De ander zou er misschien wat langer “■ 
over doen en de vrije ruimte moeten gebruiken voor 
praktischer vakken en extra aandacht voor de basis
stof. Na de basisvorming kan de leerling dan naar 4 
VWO, HAVO, MAVO of LBO. De keuze voor een 
bepaald schooltype wordt dan dus pas op latere 
leeftijd gemaakt. Het verplichte pakket werd aange
past aan de nieuwe eisen van deze tijd. Informatie
kunde en techniek werden aan het huidige pakket

toegevoegd. De nieuwe struktuur moest niet nu al 
worden vastgelegd: daar moest vanuit de huidige 
praktijk naar toe gegroeid worden. De inhoud 
voorop stellen en dan komt de rest vanzelf wel. Dat is 
heel globaal wat de WRR wilde.
Op de invulling was kritiek te leveren, zo was de 
samenstelling van het vakkenpakket bijvoorbeeld 
eenzijdig gericht op kennis. Verder kwam Maat

schappijleer niet meer in de verplichte ruimte voor en 
een voor VWO en HAVO onbekend vak als verzor
ging werd helaas niet voorgesteld, terwijl dat juist een 
verbetering van het vakkenpakket zou zijn. Toch was 
het algemene idee dat de WRR een goede bijdrage 
had geleverd aan de diskussie over het voortgezet 
onderwijs. Met belangstelling werd uitgekeken naar 
de wet waarmee Deetman zou komen.

Afgelopen januari lag het wetsvoorstel van Deetman 
op mijn buro. ‘Teleurstellend’ was mijn kommentaar. 
De vondst van de WRR om vanuit de huidige 
struktuur naar een vernieuwde struktuur te komen 
was in de papierbak gegooid. Voorop stond dat de 
huidige struktuur gehandhaafd zou blijven. Het vak
kenpakket, waar juist weer kritiek op was, werd 
zonder meer overgenomen. En bij de financiële 
paragraaf uit de toelichting van het wetsvoorstel 
bleek dat Deetman er vanuit ging dat de hele operatie 
na wat tijdelijke investeringskosten niet duurder zou 
worden dan het huidige onderwijs. Daar ging het 
idealisme. Verhoging van het onderwijspeil voor 
dezelfde prijs. Jongeren moeten meer vakken doen. 
vrijwel allemaal kennisvakken. Je vraagt je af wat dat 
voor gevolgen moet hebben voor de vroegtijdige 
schoolverlaters die al lang de balen hebben van al die 
kennisvakken. Zouden die gebaat zijn bij deze 
veranderingen?

. De PPR-fraktie heeft in het onderwijsbeleid steeds 
het schoolklimaat en de motivatie van de leerlingen 
vooropgesteld. De motivatie en een goed schoolkli
maat zorgen ervoor dat de scholen effektief zijn en 
met weinig uitval zonder diploma te maken krijgen. 
Als je dat voorop stelt, blijken ineens veel leerkrach
ten bereid te zijn verder te zoeken naar vernieuwing 
Er gebeurt dan ook al veel aan vernieuwing. Welis
waar binnen de huidige vakken en de huidige 
struktuur, toch zijn de meeste leraren bezig met het 
zoeken naar nieuwe vormen en gedachten. De 
basisvorming zou hier aan getoetst moeten worden. 
Een andere verbetering in het onderwijs zou het 
aanbrengen van meer samenhang zijn. De wereld 
komt niet op de leerlingen af in de vorm van vakken. 
Het zou goed zijn de vakken dan ook niet zo strikt te 
scheiden. In de bijdrage aan het wetsvoorstel over 
basisvorming heeft de PPR dat dan ook aangekaart-

HEIN ALBEDA
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Leonieke, vierentwintig jaar, spijkerbroek, rode 
kuif, is een geboren en getogen Amsterdamse. Ze 
studeerde politikologie, maar heeft meer noten op 
haar zang. ,,Ik ben hier jongerenwerkster, maar 
behalve dat ook geluidstechnika bij de popgroep 
Eton Crop. Daarmee reis ik het land door en nog wel 
wat verder ook. We hebben namelijk al opgetreden 
in Polen, Zwitserland, Hongarije en Engeland. Eer
der ben ik jarenlang aktief geweest in een jongeren
centrum als discjockey én als bestuurslid. Ik werk ook 
nog mee aan een informatief programma bij een 
radiopiraat.”
Ella, 10 jaar ouder, korte rok, glanzend zwarte 
haren, spreekt met een grappig aksent dat haar 
buitenlandse afkomst verraadt. „Ik ben in Krakau, 
Polen, geboren. Krakau is een hele romantische stad. 
Zelf ben ik helaas niet in die romantische omgeving 
opgevoed omdat we in een nieuwe arbeiderswijk 
woonden. In Polen heb ik een universitaire opleiding 
kunstmanagement gevolgd. Toen ik in Nederland 
kwam bleek dat diploma echter niet veel waard te zijn

TWEE NIEUWE VROUWEN IN DE PPR

‘ZE HOUDEN HIER 
WEL VAN EEN
BABBELTJE’

Leonieke Daalder en Ella Bartowska, twee nieuwe gezichten op het PPR- 
serviceburo. Nog geen half jaar geleden aangesteld als jongerenwerkster en als 
emancipatiewerkster. Hoe komen een geluidstechnika en een Poolse kunstmana- 
ger terecht bij die PPR?

Leoniek Daalder (links) en Ella Bartowska

en ben ik in Leiden andragologie gaan studeren. 
Tijdens en na m’n studie heb ik allerlei baantjes 
gehad. Zo ben ik zes jaar muzieklerares geweest op 
verschillende scholen."

Voortreffelijk
Vijf maanden geleden kwamen ze bij de PPR terecht. 
Leonieke als jongerenwerkster. „Na m’n studie ben 
ik gaan solliciteren. Het was een verrassing dat ik bij 
een van m'n eerste sollicitaties al werd aangenomen. 
Dat ging heel snel." Ella als emancipatiewerkster. 
„Het sollicitatiegesprek hier bij de PPR vond ik 
voortreffelijk verlopen. Na dat gesprek had ik al het 
gevoel dat ik zeker een kans had. Ik sloot kennelijk 
goed aan bij de mensen. Anders gezegd: ik voldeed 
aan de PPR nieuwe stijl."
Leonieke: „Ik ben voor 20 uur aangesteld. Dat is 
verdeeld in 8 uur inhoudelijk werk, 8 uur vorming en 
scholing en de overige 4 uur doe ik administratieve 
taken. Op papier tenminste. In de praktijk ben ik 
meestal met inhoudelijk werk bezig. De jongeren 
hebben een aantal onderwerpen gekozen die priori
teit hebben. Wanneer een dergelijk onderwerp speelt 
hou ik dat in de gaten, lees er veel over en 
beantwoord vragen van de jongeren hierover.” 
Ella: „Ik ben belast met het uitwerken van het 
emancipatieprojekt. Dit houdt in dat ik vrouwen 
stimuleer zich kandidaat te stellen voor de gemeente
raadsverkiezingen in 1990. De afgelopen maanden 
heb ik vooral voorbereidend werk gedaan. Nu ben ik 
bezig met het opzetten van een kursus voor vrouwen. 
Na de vakantie zal ik meer het land in trekken.” 
Wat vinden ze van hun werk na die eerste maanden?

WETSARTIKEL DISKRIMINEERT HOMOSEKSUELEN

MASSAAL 
HOMO-PROTEST 

IN LONDEN
Peter Lankhorst en Jan Hopman hingen op Koninginnedag niet de vlag uit, maar 
waren namens de PPR in Londen. Daar demonstreerden zij met 50.000 anderen 
tegen een nieuw artikel in de Engelse wet dat diskriminerend is voor homoseksue
len. Ze brengen verslag uit en vinden dat ook de Nederlandse regering een 
standpunt moet innemen.

Engelsen houden er van in demonstraties alles naar 
sekties in te delen. De internationale sektie, de 
vrouwen, de gehandicapten, de joodse sektie, de 
verschillende steden en landen. Ieder loopt braaf 
achter zijn eigen spandoek. En vrij rustig. Je hoort 
weinig kabaal of zangpartijen. De Hollandse sektie 
behoort verreweg tot de luidruchtigste. Bij het begin 
van de demonstratie wemelt het van de bobby's. Bij 
het parlementsgebouw en de ministeries staan ze om 
de vijf meter. Een groot aantal. Maar de autoriteiten 
zijn wel zo slim om ons op die zaterdagmiddag een 
uitgestorven buitenwijk in te laten lopen. Dat scheelt 
politie en er zijn weinig mensen die iets van de 
demonstratie merken. En omdat ook de Britse 
kranten er niet veel over schrijven, is de invloed van 
zo’n grote demonstratie toch beperkt. Overigens 
schenkt de BBC er op de TV wel enige aandacht aan.

Propageren
Waar gaat het nu om? Het bewuste artikel, Clause 
28, verbiedt het propageren van homoseksualiteit 
door plaatselijke autoriteiten, inklusief financiële 
steun aan iedereen die homoseksualiteit 'propageert'.
Te denken valt een centra voor lesbiennes en homo’s, 
telefonische hulpdiensten, maar ook aan organisaties 
die diskriminatie bestrijden. Bovendien kunnen kom- 
merciële bars voor homoseksuelen gesloten worden, 
omdat die afhankelijk zijn van plaatselijke vergun
ningen. Verder mag op scholen niet meer over de 
aanvaardbaarheid van homoseksualiteit als een zoge
naamd gezinsverband gesproken worden. Het wetsar
tikel is bedoeld om de plaatselijke autoriteiten aan 
banden te leggen, die op hun beurt elke positieve 
stellingname ten opzichte van homoseksualiteit moe
ten verbieden.
Het Verenigd Koninkrijk kent geen konstitutie en 
geen anti-diskriminatiebepalingen of wetgeving. Het 
is de rechter, die Clause 28 moeten invullen. En van 
veel progressiviteit is de Britse rechter nog nooit t; 
beschuldigd. Dat belooft weinig goeds. Toetsing aan § 
Europese wetgeving schijnt ook niet eenvoudig te > 
zijn volgens de deskundigen. Kortom, de Britse cj 
homo’s en lesbiènnes verkeren in een steeds moeilij- o 
ker situatie. En erg rooskleurig was die toch al niet. ö 
Homo-organisaties zijn er zwak en niet landelijk g 
gekoördineerd. Vergeleken met Nederland is het 
allemaal erg bescheiden. Vandaar dat de opkomst bij 
de demonstratie op 30 april zo groot was. De 
anti-homowetgeving heeft de Britse homo-beweging 
strijdlustiger en groter gemaakt.

Zwakkelingen
Door het Engelse kiesstelsel durven ook de parle
mentariërs van Labour zich niet massaal en fel tegen 
het artikel te verzetten. Mevrouw Thatcher heeft 
Labour met deze wet in de verdediging gedrukt en 
het is haar wel toevertrouwd om tegenstanders van de 
Clause 28 als zwakkelingen of erger af te schilderen.
En zo is de Britse anti-homowetgeving de zoveelste

Peter Lankhorst demonstreert m Londen.

bijdrage van de Premier om haar eigen zin door te 
drukken en haar tegenstanders in vertwijfeling achter 
te laten.
Britse homoseksuelen moeten het voorlopig hebben 
van de eigen onderlinge solidariteit en van die uit het 
buitenland. De komst en de belangstelling van 
buitenlanders tijdens de demonstratie werd erg op 
prijs gesteld. Dat zegt eigenlijk alles. Daarom zou het 
goed zijn als ook de Nederlandse regering zich tegen 
Clause 28 zou keren. Tot nu toe heeft ze dat 
geweigerd met als argument: geen inmenging in 
zaken van een ander land. Maar het gaat in dit geval

om diskriminerende maatregelen. Met de eigen tekst 
van de Nota Homoseksualiteit en Overheidsbeleid in 
de hand moeten de bewindslieden daar een standpunt 
over innemen en dat aan de Britse regering kenbaar 
maken. Aan nota’s hebben we niets als die niet 
worden waargemaakt. Kamerleden van PvdA, VVD, 
D66  en PPR hebben de bewindslieden Van den 
Broek en Brinkman gezamenlijk gevraagd alsnog een 
ferm standpunt in te nemen.

JAN HOPMAN 
PETER LANKHORST

Leonieke: „Ik blijf het zoeken vinden, zoeken naar 
waar ik pas. De vorige jongerenwerker deed veel 
meer administratieve zaken dan inhoudelijke. Daar
uit vloeit nog voort dat ik met dingen belast word die 
ik niet verwachtte. Ik word meer gebeld met het 
verzoek iets te kopiëren en dat op te sturen, dan dat 
er aan me gevraagd wordt inhoudelijke informatie te 
leveren. Dat is eigenlijk een slechte zaak, want de 
jongeren maken zo niet optimaal gebruik van me.” 
Ella: „Ik hoef gelukkig niet zo te zoeken. Dat komt 
omdat ik een duidelijker taakomschrijving heb dan 
Leonieke. Er staat zwart op wit wat ik moet doen. 
Hierdoor kan ik ook wat gemakkelijker dingen 
afschuiven.”
Geen van beiden is partijlid. Hoe kijken ze tegen 
deze ‘vrolijk linkse organisatie’ aan?
Leonieke: „Ik vind de PPR een symphatieke partij, 
maar dat vrolijk linkse ligt me niet. Ik heb niets tegen 
vrolijkheid hoor. Als je vrolijk bent moet je vrolijk 
zijn. Maar als je het niet bent moet je ook het recht 
hebben om cynisch te zijn.”
Ella: „Aangezien ik de CPN ook van dichtbij ken, 
vergelijk ik de PPR wel eens met die partij. Het 
voordeel van de PPR vind ik dan dat men ondanks 
ideologische verschillen in goede harmonie samen
werkt. Verder vind ik dat de PPR realiseerbare 
ideeën heeft. De sfeer op het partijburo is prima, 
waarbij opvalt dat de formele en informele kontakten 
niet zo gescheiden zijn. De medewerkers houden wel 
van een babbeltje."

MARC BR0ERE

Twee juni, H eerenveen. Een door de p laa t
selijke politie gesloten jongerenkafé 
('drugshol') is door een  ex-raadslid  van 
Links Heerenveen (niet te  verw arren met 
de PvdA) om gebouwd tot onderm eer ver
gadercentrum . 28 m ensen in een  vrolijk 
zaaltje. Veel ouderen. Een 80-jarige voert 
op gedragen  toon het woord tegen  werken 
met behoud van  uitkering en  voor sociale 
gerechtigheid. In de pauze vertelt hij 
sinds tw ee weken lid van  de PPR te zijn. 
Opgevoed in het utopisch socialism e van 
de Bellamy-bew eging liet hij zich heel 
lang  geleden  inschrijven a ls  het dertiende 
lid van  de  PSP. „P app ie  Syn Partij", 
noem den zijn kinderen d ie partij. „M aar 
tegenw oordig doen ze d a a r zo raar. me
neer." En dus had  hij opgezegd. Lang 
geaarzeld  om de overstap n a a r de PPR te 
m aken: „Ik vond het jam m er d a t die Basje 
weg is ."  M aar nu toch m aar een knoop 
doorgehakt: „Die Ria begint het geloof ik 
a l aa rd ig  in  h aa r vingers te  krijgen." En 
dus heeft de PPR e T in Heerenveen weer 
een  kleurrijk en  enthousiast lid bij.
Vier juni. M aastricht. Er zijn opnieuw  28 
m ensen. Het g aa t opnieuw  over b asisin 
komen. Voor vragen of kritiek m ag mijn 
inleiding onderbroken worden. Hij zit op 
de voorste rij en  in een rolstoel. Als ik 
tw ee zinnen heb  gezegd steekt hij een  
vinger op. „Bent u nou de vervanger van 
Bas de G aay Fortm an?" Even zie ik het 
schrikbeeld voor m e van  een m orrend 
publiek dat met een  bekende N ederlander 
n aar b innen is gelokt en dat nu teleurge
steld zijn geld  terug wil. Zo blijkt het niet 
g eg aan  te  zijn. Ook de m an in  de rolstoel 
is na  afloop tevreden. Hij koopt m 'n boekje 
en v raagt m 'n telefoonnummer. We eten 
nog een  flink stuk v laa i en  vieren 's  
avonds het tw intigjarig PPR-bestaan in 
één van de vierhonderd kroegen in de 
b innenstad  a a n  de M aas.
Zes juni. Norg. Basisinkom en vormt het 
diskussiethem a en het aan ta l toehoorders 
bedraagt, a ls betreft het een m athem ati
sche w etm atigheid, 28. Het regionale 
PvdA-kamerlid W allage stelt dat er bij 
een  groeiende groep m ensen geen  bereid
heid is om prem ies te be ta len  voor m en
sen die niet w illen werken. Daarom, en 
om dat hij zelf ook vindt dat er tegenover 
een  inkom ensgarantie een  tegenprestatie  
moet s taan , is hij tegen  het PPR-voorstel. 
Als velen van  zijn partij beroept hij zich 
daarbij op de socialistische trad itie . Die 
traditie  ontbeert de PPR. da t is juist. M aar 
daarm ee hebben we natuurlijk nog niet 
altijd  ongelijk. Morgen g a  ik n a a r  Gronin
gen. Benieuwd hoeveel m ensen er zijn.
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Het is inmiddels een traditie in de PPR dat met een 
zekere regelmaat PPR-vertegenwoordigers een be
zoek brengen aan het door Polisario op Marokko 
veroverde gebied. Het roemruchte bezoek van Ne
derlandse parlementariërs met onder andere Henk 
Waltmans is het meest bekende en aansprekende 
voorbeeld (zie hiervoor de achterpagina). Maar 
ondanks al het ‘gevaar’ dat zo’n reis met zich mee kan 
brengen hebben twee vrouwen na hem de overtocht 
aangedurfd. In 1986 was dat Emmy van Noord. In 
1988 Janneke van der Plaat. De laatste deed dat als 
vertegenwoordigster van het Groen Progressief Ak
koord. Het GPA had van het Polisario een uitnodi
ging ontvangen aanwezig te zijn bij de festiviteiten ter 
gelegenheid van 15 jaar strijd tegen Marokko. Janne
ke, die toch al wat meer met het buitenland te maken 
wil krijgen, pakte haar koffers en vertrok voor een 
bezoek van vier dagen.
De geschiedenis van het volk van Saharenen, dat 
strijdt om een eigen onafhankelijke staat in de 
Westelijke Sahara, staat in nauw verband met de 
westerse kolonisatie. Gedurende een lange periode 
heeft Spanje zich in dit gebied opgehouden. Tot 1975 
richtte de strijd van zowel de Saharenen als de 
Marokkanen zich tegen de Europese bezetter. Beide 
waren het erover eens dat Spanje hier niet hoorde. 
Marokko maakte aanspraken op de Westelijke Saha
ra omdat dit nu eenmaal bij het ‘Groot Marokkaanse 
Rijk’ hoorde, dat zich uitstrekte over Marokko, een 
deel van Algerije, de Spaanse Sahara en Mauretanië.

Onderdrukking
Het Internationaal Gerechtshof in Den Haag erkende 
in ’75 dat het gebied van de Westelijke Sahara voor 
de Spaanse bezetting banden had met Marokko en 
Mauretanië. Het achtte deze banden echter niet 
hecht genoeg om te kunnen spreken van een erkend 
gezag. Marokko las deze uitspraak waarschijnlijk wel 
erg selektief: meer dan driehonderdduizend Marok
kanen werden naar de Spaanse Sahara gezonden. 
Een tocht die als de ‘Groene Mars’ de geschiedenis in 
zou gaan. Volgens het Polisario-komitee was deze 
mars het begin van de systematische onderdrukking 
van de Saharenen door Marokko. De Spanjaarden 
bliezen onder druk van deze Marokkaanse invasie de 
aftocht. De woestijn werd verdeeld tussen Maureta
nië en Marokko. Toen Mauretanië zich in 1979 
terugtrok annexeerde Marokko ook dat deel van het 
gebied. Het Sahareense volk fungeerde bij dit alles 
slechts als een speelbal.
De Marokkanen bouwden een muur die het Polisario 
Front, dat sinds 1973 streed voor een onafhankelijke 
republiek, moest weren. Het buurland Algerije koos 
partij en steunde Polisario zowel militair als finan
cieel. Een groot deel van de Saharenen vluchtte naar 
Algerije van waaruit zij zich trachtten te reorganise
ren. De Demokratische Arabische Republiek van de 
Sahara werd daar realiteit. In tentenkampen probeer
den de hondervijftigduizend Saharenen een nieuwe 
maatschappij op te bouwen. Een basis voor de 
terugkeer in betere tijden.
Janneke van der Plaat is uitermate tevreden over de

JANNEKE VAN DER PLAAT OP BEZOEK BIJ POLISARIO

TOESPRAKEN 
EN PARADES

Moeten we nu wel of niet solidair zijn met Polisario? Janneke van der Plaat vond 
van wel en stapte onlangs in het vliegtuig om de viering van 15 jaar strijd in de 
Westelijke Sahara bij te wonen. Daar kreeg ze een programma van militaire 
parades en öfficiële redevoeringen voorgeschoteld. Hans van Egdom vroeg naar 
haar bevindingen en geeft een historische schets van de problemen in dit gebied.

Toch geeft het verdrag wel wat lichtpuntjes. Ver
wacht wordt dat de door Marokko bezette gebieden 
eindelijk voor buitenlandse journalisten toegankelijk 
zullen worden. „Tot nu toe is het totaal onduidelijk 
hoe de situatie daar is. Onbekend is, of het Polisario 
ook handelt in de geesf van de Saharenen die niet 
gevlucht zijn. Niets is daarover bekend. Veronder
stellingen als zou er een groot verschil zijn tussen de 
Saharenen in het bezet gebied en Saharenen in het 
bevrijde gebied voor wat betreft mentaliteit en 
instelling, blijven vooralsnog berusten op gissingen.” 
Een paar maanden geleden was het Janneke’s opvol
ger Bram van Ojik die beweerde dat we bijvoorbeeld 
moesten durven zeggen dat we even niet solidair met 
Polisario zijn. Er moesten weer duidelijker prioritei
ten gesteld worden in de PPR. We konden nu 
eenmaal niet het leed van de hele wereld op onze nek 
nemen. Op de vraag of het niet wat vreemd is dat

ontvangst. In tegenstelling tot hetgeen Henk Walt
mans en zijn kollega-parlementariërs zeven jaar 
geleden rapporteerden, heeft zij veel waardering 
voor de perfekte organisatie. „Het is ongelooflijk om 
te zien dat mensen die zelf onder niet al te beste 
omstandigheden moeten leven, in staat zijn om 
zoveel gasten op een perfekte wijze te ontvangen. 
Alles liep op rolletjes.”
Emmy van Noord was in 1986 zeer onder de indruk 
van de wijze waarop er aan de opbouw van iets 
nieuws werd gewerkt. Een vanuit het niets opge
bouwde maartschappij die, gebaseerd op de oude 
waarden van broederschap, gastvrijheid en gelijk
heid, samenwerkt en samen deelt sprak haar zeer 
aan.
Janneke van der Plaat is minder enthousiast. Het 
haar voorgeschotelde programma was een aaneen
schakeling van militaire parades en officiële redevoe
ringen. „Als gast die geïnteresseerd is in het wel en 
wee van een volk in onderdrukking en daar graag 
over wil praten, is dat nu niet het meest interessante 
onderdeel van zo’n bezoek. Ongeveer 40 speeches 
kreeg ik te verwerken. Met name bij sprekers uit niet 
zulke frisse landen als Syrië en Iran ben ik maar iets 
anders gaan doen.”
Van de nadrukkelijke aanwezigheid van het militaris
me is zij nogal geschrokken. „Het gehele gebeuren 
was doordrenkt van de strijd tegen Marokko. Naast 
militaire parades waren er ook de steeds terugkeren
de strijdkreten. Op zich is dat allemaal natuurlijk 
goed te begrijpen. Het volk leeft in feite in een 
permanente oorlogstoestand. Ik heb nog niet zo’n 
probleem met het feit dat die samenleving een 
militair karakter heeft, maar het dreigt alleen op dit 
moment gigantisch uit de hand te lopen. Alle 
pogingen om een rechtvaardiger samenleving op te 
bouwen zijn natuurlijk prima. Daar heb ik veel 
bewondering voor. Dat wordt echter overschaduwd 
door de militarisering en de haat tegen alles wat met 
Marokko te maken heeft en dat vind ik zorgwek
kend.”
Het bezoek stond vooral in het teken van de vraag of 
recente ontwikkelingen in Noord-Afrika de situatie

Janneke van der Plaat schrok van het militarisme
voor de Saharenen zouden kunnen verbeteren. Vol
komen onverwacht hebben Marokko en Algerije hun 
diplomatieke betrekkingen onlangs hersteld. In een 
verklaring spraken beide landen de hoop uit dat deze 
stap zou leiden tot een oplossing van het konflikt 
rond de Westelijke Sahara. Afgesproken zou zijn dat 
de Verenigde Naties een referendum over een even
tuele zelfbeschikking van het volk mochten houden. 
Een stap die Marokko tot dan toe nooit aangedurfd 
had.

Voorzichtig
De reakties tijdens de feestelijkheden waren uiterma
te voorzichtig. Volgens Janneke verwacht men niet 
veel van de nieuwe ontwikkelingen. „Natuurlijk 
hoopt men op een doorbraak. De vraag is alleen op 
welke manier het referendum plaats zal vinden. 
Marokko heeft door middel van een bewuste vesti- 
gingspolitiek ervoor gezorgd dat veel Marokkanen in 
de Westelijke Sahara wonen. Als zij ook mee mogen 
stemmen, is er weinig hoop voor de oorspronkelijke 
bevolking.”

Janneke, als GPA-vertegenwoordigster, nauwelijks 
vier weken na deze uitspraken in het vliegtuig naar 
Afrika stapt, reageert ze wat afhoudend. „Zo’n 
bezoek is het gevolg van een gegroeide relatie waar 
we op dit moment niet zoveel konkreets mee kunnen 
doen, maar wel duidelijk bedoeld als solidariteitsbe
tuiging. Het is voor de Nederlandse situatie ook niet 
aktuéel. We zouden er natuurlijk weer bij de Neder
landse regering op aan kunnen dringen dat ook 
Nederland zich aansluit bij de ongeveer 70 landen die 
tot nu toe de Republiek hebben erkend. Je moet daar 
alleen niet zoveel van verwachten. Belangrijk zijn nu 
de ontwikkelingen rond het te verwachten referen
dum.” Voor de komende tijd hoeft de Westelijke 
Sahara wat Janneke betreft daarom niet op het 
prioriteitenlijstje van het nieuwe bestuur te komen. 
„Wel zouden we meer moeten nadenken over hoe we 
met de steeds verdergaande militarisering van een 
dergelijke bevrijdingsbeweging omgaan.”

HANS VAN EGDOM

PPR-DELEGATIE IN BULGARIJE

‘WAAR IS DE
INTERRUPTIE- MIKR0F00N’

Een PPR-delegatie bestaande uit Peter Lankhorst, Henk Waltmans en Hans Siepel 
bracht onlangs een bezoek aan Bulgarije. Daar kregen ze veel perestroika en 
alkoholische versnaperingen voorgeschoteld. Het is niet duidelijk of de perestroika 
of de alkohol Hans Siepel inspireerde tot dit mooie stukje proza.
Met enige vertraging en de Roemenië-diskussie in de 
achterzak, landen we op het vliegveld van Sofia. Met 
een krachtige wind tegen de vliegtuigtrap af. Een 
warm welkom met vrienden van de Agrarische Partij 
en parlementslid, Vassia Atchanov, eerste sekretaris 
van de Haagse ambassade en twee tolken. Voor 
Henk en Peter een weerzien met bekenden. Koffie en 
de eerste alkoholische versnapering begeleiden de 
bespreking van het ons voorgeschoteld programma. 
Een blik leert mij dat veel tijd verorberd kan worden 
aan spijs en drank. Daarnaast staan op het menu 
officiële ontmoetingen. Zullen ook in Bulgarije ‘glas
nost’ en ‘perestroika’ de maatschappelijke en politie
ke gespreksthema’s zijn? Leven deze zaken ook hier? 
Een eerste antwoord kwam vlot. Na, in een wel erg 
luxe hotel te zijn ingekwartierd, ons eerste gesprek 
tijdens het avondmaal. Openhartig, direkt en zonder 
mooi-weer verhalen, konden alle onderwerpen ter 
sprake komen. Kritische vragen onzerzijds (bijvoor
beeld over de Turkse minderheden, over pluriformi
teit in de nieuwsvoorziening) worden niet telkens 
gepareerd met ideologische frasen. Nee, integendeel, 
erkenning van gemaakte fouten. Het onderschrijven 
van de noodzaak dat zaken misschien anders aange
pakt moeten worden. Het lijkt erop dat ook in 
Bulgarije beweging is. Natuurlijk, spreken over 
beleid en het uitvoeren daarvan is niet hetzelfde. 
Maar toch, er gebeurt iets. En dat, aldus Henk en 
Peter, is bij eerdere bezoeken wel eens anders 
geweest. En zij kunnen het weten. Toen lange 
monologen over de paradijselijke vruchten van het 
socialisme. Uitputtende opsommingen van liters melk 
per koe, per jaar. Indrukwekkende jaarcijfers van 
meest uitlopende ekonomische plannen... We gingen 
slapen.

Onbeleefd
De volgende dag Sofia. Een toeristische rondleiding 
door geen mooie stad. Aardig was het bezoek aan het 
Bulgaarse Parlement. Wat opviel? De interruptie- 
mikrofoon, toch één van de handwerktuigen van onze 
parlementaire demokratie, was niet te vinden. Wat 
nu? Het antwoord was helder: „Het is onbeleefd om 
de spreker te onderbreken”, zo reageerde de parle
mentsvoorzitter. Tja, mocht ik het vergeten zijn, 
ondanks ‘glasnost’ en ‘perestroika’, bestaan er funda
mentele verschillen tussen onze politieke systemen. 
Met één van onze tolken, Elian, een ‘bright-young- 
man’, perfekt Engels met een vleugje Amerikaans, 
staan we daar langer bij stil. „Natuurlijk, die 
verschillen bestaan, maar juist nu, in deze historische 
periode komt het erop aan een brug van verstandhou
ding te slaan. Een kritische dialoog, zonder vooringe
nomenheid” , aldus Elian. „Van groot belang daar
bij” , zo vervolgde hij, en hij stak een nieuwe sigaret 
op en blies kringetjes rook, „is ekonomische en 
technologische samenwerking. Vooral de technologi
sche geeft problemen. Het is voor ons vaak onmoge
lijk geavanceerde technologieën te krijgen. 
Waarom? Omdat die technologieën vallen onder die 
kategorie, die niet aan het Oostblok geleverd mogen 
worden, omdat ze militair aangewend zouden kunnen 
worden. Niet omdat we geen buitenlandse valuta 
zouden hebben. Dat is geen probleem” . Met zijn voet 
dooft hij zijn sigaret op de straattegel. We gaan 
lunchen.
De laatste dag een ontmoeting met Petar Tanchev, de 
belangrijkste man in de Agrarische hiërarchie. In zin 
welkomstwoord ging Tanchev uitvoerig in op (u raadt 
het al) perestroika. „Centrale planning” , het in

verleden zo geadoreerde socialistisch ekonomisch 
instrument, „werkt niet meer. Decentralisatie is het 
nieuwe sleutelwoord” , aldus Tanchev. Voorts bena
drukt hij het grote belang van gesprekken tussen 
Oost en West. In zijn antwoord onderstreept Henk 
dat laatste. „Maar dat impliceert ruimte voor kritiek. 
Elkaar de waarheid durven te zeggen op momenten 
dat het moet” . Aan het eind van de middag wacht ons 
een ander hoogtepunt. Met vervaarlijk hoge snelheid 
scheuren we naar ‘Bankya Town’, een voorstadje van 
Sofia. Daar wachten aktieve partijleden. Na een 
wandeling met veel volgende ogen op straat, bereiken 
we het ‘dorpshuis’. Daar gaat het gebeuren. Dertig 
aktieve leden offeren hun vrije uurtjes voor ons op 
(verplicht?). Eén jongere, de rest even of ver boven 
de vijfendertig. Vrouwen aan de ene kant van de 
carré-vormige opstelling; de mannen daar tegenover. 
Groene tafelkleedjes, kopjes koffie en flesjes fris. 
Het kan beginnen.

Spuug
De voorzitter van het plaatselijk kwartier schraapt de 
keel en neemt het woord. Zinnen van vriendschap, 
van waardering rollen over de lippen. Kracht bijgezet 
door zwaaiende vuisten en wat spuug in de mondhoe
ken. „Kleine landen, zoals Nederland en Bulgarije 
kunnen een belangrijke rol spelen in de progressie in 
het Oost-West verkeer. Zeker nu, in dit tijdperk van 
veranderingen” , zo betoogde de plaatselijke leider. 
Instemmend geknik vanachter de groene tafelkleed
jes. Applaus. Dimitriv, de gedoodverfde opvolger 
van Petar Tanchev, staat met al zijn gewicht op en 
vervolgt de loftrompet. Hij neemt de aanwezigen 
mee in de geschiedenis. „In 1974”, zo hield hij het 
aandachtige publiek voor, „schoven twee Nederland
se parlementariërs het ijzeren gordijn opzij. Als 
eerste uit het Nederlandse politieke veld zochten zij 
kontakt met partijen in het Oosteuropese”. Dat dit 
nog steeds zeer wordt gewaardeerd, illustreert Dimi
triv door Henk Waltmans bij leven reeds een ‘histori
sche figuur’ te noemen. Ik kijk naar Henk. Hij glimt 
en ik hoor hem denken: „Wie doet mij dat in de PPR 
na? Niemand toch!” Na een goed geregisseerd 
vraag-en-antwoord spel met zaal en gasten, in ge
strekte draf terug naar Sofia. Het laatste avondmaal. 
Met viool en piano. De volgende ochtend afscheid op 
de luchthaven. De man in de lange regenjas, nooit op 
de voorgrond maar immer aanwezig, reikt onze 
paspoorten aan. Zijn klus zit er ook op.

HANS SIEPEL
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BRIEVEN'GODGEKLAAGD'
Ik ken geen van de betrokkenen in deze 
kwestie persoonlijk, m aar toch werd ik 
zo kwaad over het stukje 'Positieve 
aktie?' van Jan Dirx in de Radikalen- 
krant van 18 april dat ik een ingezon
den brief schrijf. Al is dat voor het eerst 
in mijn 13-jarig partijlidm aatschap.
Ik was aanw ezig op het kongres in 
Almere, had  het adv ies van  de KSP 
vantevoren goed gelezen en heb op 
Jeltje M eulenbroek gestem d zowel in 
de eerste a ls  tw eede ronde. Toen ik het 
advies las, eerst in de R adikalenkrant 
van 7 m aart en la te r in de Kongres- 
krant, vergezeld van  de portretjes van 
alle kandidaten, w as het oordeel van 
de KSP over Jeltje één  van  de (weinige) 
punten die mij onaangenaam  trof. En 
wel omdat zo w einig beargum enteerd  
werd waarom de kom m issie h aa r on
geschikt vond, terwijl uit het portretje 
bleek dat ze ruim e bestuurlijke (PPR-) 
ervaring had  en  een zittend partijbe- 
stuurslid w as. (De KSP zou nam elijk 
ook het gegeven dat handhaving  van 
zittende bestuursleden  de kontinue- 
ring van het beleid  ten  goede zou 
komen duidelijk m ee la ten  wegen.) 
Het was de gem iddelde kongresganger 
wel duidelijk dat de komm issie Jeltje 
niet in het totale door hen  voorgestelde 
team zag funktioneren. En inderdaad  
was het ook een  - zichzelf opgelegd - 
uitgangspunt van  de kom m issie dat ze 
een goed sam enw erkend team  wilde 
voorstellen. (Ook zonder Jan Dirx' kom- 
m entaar konden w e het tot zover echt 
wel volgen.) M aar dat w as wel een  
uitgangspunt, w aarm ee ik het ten 
ene m ale oneens ben  (en met mij 
waarschijnlijk vele PPR-leden en kon- 
gresstemmers, a l heeft n iem and dit 
aan  de orde gesteld, w aarschijnlijk om 
tijd te sparen op de druk bezette kon- 
gresdag). Ik vind nam elijk dat je be
stuursleden kiest op hun kw aliteiten 
en politieke lijn (w aar een  KSP je als 
niet-ingëwijde n a a r beste  kunnen over 
informeert), en  d a t op de gekozen be
stuurders dan  de verantw oordelijkheid 
berust hun verkiezing w aar te  maken, 
ook wat betreft het sam enw erken met 
hun kollega's. W aat blijft anders je 
demokratische organisatie? Hoe m eer 
de partij bijvoorbeeld opgedeeld zou 
zijn in vleugels, hoe m eer kans je zou 
hebben dat a lle  bestuursleden  uit één 
vleugel afkom stig zouden zijn, w ant 
dan is het fijn sam enw erken...
Mijns inziens h ield  Jeltje een  goed 
verhaal bij het voorstelrondje, w aarin  
ik de m eeste kand idaten  voor het eerst 
een beetje leerde kennen. Eventuele 
twijfels die leden  over h aa r k an d id a -1 
tuur konden hebben n a  lezing van de 
stukken, w erden door een  vraagsteller 
uit de zaal, ik m een Wim de Boer, 
korrekt verwoord en  mijns inziens door 
Jeltje op duidelijke én  bevredigende 
manier beantw oord. Vond Jan Dirx van 
niet? Misschien lu isterde hij m aar half, 
overtuigd da t zij nu  eenm aal verkeerde 
standpunten h ad  om in het nieuw e 
bestuur te kunnen. W aar het volgens

mij op neer kwam w as, dat Jeltje 
inderdaad  een ander standpunt had  
gehad  dan  welk standpunt uiteindelijk 
gew onnen had  in partijbestuur en  par
tij, en dat zij zich nu neerlegde bij het 
besluit en het loyaal en  kreatief zou 
uit voeren. Is dat niet een  norm ale 
gang van zaken in d iskussies en be
sluitvorm ingsprocessen? Als je tot het 
eind toe een m ening verdedigt - om dat 
je nog steeds niet overtuigd bent door 
de tegenargum enten - d ie  op het laa tst 
een m inderheidsm ening blijkt te zijn, 
heb je jezelf dan  gediskw alificeerd om 
verder m ee te doen? Dat zou dan  wel 
heel kwalijk zijn voor een  dem okrati
sche m enselijke partij en  zou op den 
duur leiden tot een onduidelijke, oppor
tunistisch d iskussiegedrag. (Dat is 
m isschien één  van de vorm en van 
'm annelijk ' d iskussiegedrag  w aar 
vrouwen op afknappen en  w aar femi
nisten  tegenin  proberen te gaan.)
Dit m oest me a llem aal even van  het 
hart, hopelijk ook ter ondersteuning 
van Jeltje. Tot slot: ik hoop dat h aar 
kollega-bestuurders op de gang  van 
zaken bij de verkiezingen op een ande
re m anier gereageerd  hebben d an  J.D., 
die ik - woede gekoeld - m isschien niet 
m eer 'godgeklaagd ' wil noem en m aar 
in elk geval wel: beneden  peil.

W ilma Wilbrink
Deventer

Wij vinden J.D. wel ‘godgeklaagd’ maar 
niet beneden peil. (mb)

SPORTEN
Ooit heb ik mij eens afgevraagd  w aar
om de PPR, a ls  zij zitting neem t in 
bestuurskolleges, vrijwel altijd  de  por
tefeuille beheert w aarvan  sportzaken 
een onderdeel uitm aken. Voor zover ik 
heb kunnen m eem aken is de be lang 
stelling van  onze volksvertegenwoor
d igers a llesbehalve gericht op sport. 
Dat geldt evenzo voor de m eeste leden. 
Ik heb  regelm atig  vergaderingen gef
rustreerd doordat ik per definitie w ei
gerde een  volgende afspraak  vast te 
stellen op een w oensdag. Eén keer heb 
ik voorgesteld in het kader van  de 
strijd tegen de  w apenw edloop een vre- 
desloop te  organiseren. Het w erd mij 
echter a l snel duidelijk d a t d a a r  geen 
PPR-leden a a n  m ee zouden doen. 
Toen de jubileum kom m issie h a a r eer
ste p lannen  ter viering van  het 20-jarig 
b estaan  van  de  PPR in ons a lle r klub- 
b lad  publiceerde, viel ik zowat om van 
verbazing. Het stond er echt! De kom
m issie stelde voor om ter ere van  het 
jubileum  a a n  sport te  g aan  doen. O n
middellijk ben  ik a a n  het ronselen 
gegaan . Binnen een  w eek had  ik ie 
m and gevonden die w el w ilde volley
ballen . In p laa ts  van  het gedachteloos 
omhoog houden van stem kaarten  op

kongressen zouden de PPR-leden el
k aar nu van een heel andere kant leren 
kennen.
Bij a lle  vrolijkheid in de partij tegen
woordig is het toch diep  treurig  dat 
voor de jubileum kom m issie PPR-leden 
alleen  zittend sport kunnen bedrijven! 
Voor zover je klaverjassen en een 
schaaksim ultaan  a ls sport m ag betite
len. Ik had  het natuurlijk kunnen w e
ten. G evoelsm atig dacht ik, dat het 
toch een keer mogelijk m oest zijn. 
Rationeel redenerend had  ik deze u it
komst eigenlijk a l verwacht. Ik w il het 
er echter niet bij la ten  zitten. Daarom 
roep ik a lle  rennende, voetballende en 
andere  sportende PPR-leden op om de 
jubileum kom m issie te bestoken met 
briefkaarten, w aarop jullie aangeven  
w elke SPORTEN jullie w illen doen op 
d ie  zaterdag (10 september). Persoon
lijk wil ik best het voetbalgedeelte 
organiseren. Ik stel mij daarbij voorlo
pig drie team s voor: een  rood, een 
groen en een b lauw  team . Kunnen we 
de richtingenstrijd eens op een  andere 
m anier beleven. Dus a lle  voetballende 
m ensen in de PPR kunnen mij een 
kaartje sturen in  welk team  zij w illen 
spelen. Tot ziens op 10 september! 

Rob Kniesmeijer
M argarethalaan  71 
2591 TW Den H aag

DIMMEN
Met C is W inter (Radikalenkrant num 
mer 6) ben ik het eens dat het oude 
bestuur en met nam e Janneke van  der 
P laat wel w at m eer aandach t had  
kunnen krijgen bij hun aftreden. G e
lukkig bleek ook onze hoofdredakteur 
d a t gem is te hebben gevoeld en zo 
kwam  Janneke van  der P laat toch nog 
in  het m iddelpunt van de be langste l
ling te  staan . Terecht, ze heeft veel 
voor de  partij gedaan . Wel kreeg voor 
mijn gevoel h aa r bew illiging voor de 
eerste  p laa ts op de lijst voor de  Europe
se verkiezingen wel een  te groot aksent 
in  dit stadium .
Toevallig viel mijn oog in  die R adika
lenkrant ook op eén  artikel over Euro
pa, ook a l van de hand  van  onze 
hoofdredakteur. En verdraaid , het gaa t 
w eer over Janneke. Het lijkt w el of hier 
de b a l wordt toegespeeld  a a n  één  van 
h a a r fans. En w eer lijkt het m e vroegtij
dig. M aar a ls  onze hoofdredakteur vol
ledig w as gew eest, h ad  hij e r wel bij 
m oeten zeggen dat Herman Verbeek 
zich heeft bedacht, om dat e r  gelukkig 
een  heleboel PPR-mensen zijn die hem 
daarom  gevraagd  hebben. Zelfs a ls  
H erm ans licht te  helder scheen voor de 
andere  forumleden achter de  tafel in 
Almere, dan  is e r met hem  best over te 
p ra ten  of hij niet w at zou w illen dim 
men. Hij is te  goed ingevoerd en  hij is

een te goed PPR-vertegenwoordiger, 
om hem  zomaar te la ten  vallen.
Als dat nou de konsekw enties zijn van 
vrolijk links! Voor de goede orde en 
voor hen die ons moeilijk uit e lkaar 
schijnen te kunnen houden, ondergete
kende is dus niet Ruth Post die zich op 
het kongres moest verantw oorden over 
h aa r kritiek op vrolijk links, m aar h aa r 
partner, die d aar steeds m eer moeite 
m ee begint te krijgen. Als we zo m aar 
niet het Paard  van Troje b innen heb
ben gehaald . Daarvoor g aa t mij de 
PPR teveel aan  het hart.

Rieks Post
Nijlande

Naschrift redaktie: Het zou van een 
grote mate van schijnheiligheid getui
gen als een interview m et Janneke van 
der Plaat ook niet zou gaan over haar 
wensen voor de toekomst. Een van de 
kenmerken van vrolijk links is nu juist 
dat mensen eerlijk voor hun eigen 
ambities durven uitkomen en eerlijk in 
hun kritiek op anderen zijn. Juist het 
verborgen houden van dit soort zaken 
in wandelgangen en achterkamertjes 
was een kenmerk van de oude politiek, 
waartegen zich 20 jaar geleden de 
grondleggers van de PPR verzetten. 
Overigens is onze hoofdredakteur heel 
benieuwd naar de wijze waarop een 
heleboel PPR-mensen er achter kwa
men dat Herman Verbeek niet bewil
ligde voor de Europese lijst en er toen 
in zo'n korte tijd in slaagden hem van 
mening te doen veranderen.

DUUR
In de R adikalenkrant van  16 m ei stond 
het. Het komende PPR-feest is niet 
duur. Zo'n feest zou wel ƒ 50,- w aard  
zijn. Nu heb ik in deze zelfde krant 
gelezen dat we ons op zogenaam de 
groen-linkse yuppies m oetèn g aan  
richten. Deze m ensen hebben natuur
lijk een heleboel geld.
Op dit moment zit de PPR echter nog 
met m ensen die werkelijk denken dat 
linkse partijen  voor de m inder bedeel
den opkomen. Zij v indan dan  ook dat 
bovenal ook de m ensen met de lagere  
inkom ens op dit feest m oeten kunnen 
komen. Even voor de m ensen d ie  m eer 
dan  een  ton per jaa r verdienen. Er zijn 
b innen de PPR m ensen d ie  voor hun 
levensonderhoud m inder dan  ƒ 700,- 
per m aand  te besteden  hebben.
Nu kan  ƒ 17,- heel goedkoop zijn voor 
w at er geboden wordt. Voor iem and 
met een  laag  inkom en is ƒ 17,- veel 
geld. Menig student eet en drinkt in 
drie dagen  voor minder.
De feestkom m issie heeft ingezien dat 
ƒ 17,- toch wel heel veel geld  is (vooral 
met reiskosten erbij). Daarom, let wel, 
geeft zij hen een  korting van  ƒ5,-.

Hiermee worden de minder- 
verm ogenden nog eens ekstra op hun 
situatie  gedrukt. Kunnen ze ƒ 12,- nog 
niet opbrengen dan  mogen ze bij de 
'gulle gever' Wim de Boer om ƒ7, -  
bedelen.
Hiervoor m oeten de minder- 
verm ogenden natuurlijk wel vreselijk 
dankbaar zijn en  vooral niet ook nog 
eens een grote mond hebben (de on
dankbare honden). Hiermee toont de 
PPR w eer eens h aar goede christelijke 
achtergrond. Paus de Boer gaa t a a l
moezen uitdelen en het volk is dank
baar.

Peter Janssens 
Delft

VROLIJK
Als de PPR nieuw e woorden introdu
ceert snelt half N ederland n aa r de 
boekenkast om n a  te g aan  w at voor 
diepe betekenis een  sim pel woord a ls 
vrolijk wel kan hebben. Dit leid  ik 
a lthans af uit het artikel 'Boos en  toch 
vrolijk' in R adikalenkrant nr. 6, w aarin  
het be lang  van vrolijk links w eer eens 
breed u itgem eten wordt. Voor mij blijft 
'vrolijk' een  w einigzeggende term en ik 
denk dan  ook dat we deze kreet op een 
vrolijke wijze de kop om m oeten d raa i
en. Niet langer gekakel over vrolijk 
links: hoeveel kram pachtige pogingen 
we ook besteden  om deze term een 
politieke lading te geven, het zal op 
n iets uitlopen, w ant vrolijk is niet 
politiek te vertalen. Ditzelfde geldt 
voor de relatie  d ie men legt met groen 
links. 'Groen links verwijst n a a r  de 
inhoudelijke en stra teg ische positie, 
vrolijk links is de typering van  die 
toonzetting. Vrolijk m ag niet verw ard 
worden m et guitig of oppervlakkig' is 
mijns inziens onjuist.
Bij groen links is het inderdaad  ondui
delijk d a t het gaa t om het kiezen van 
een  strategische positie, m aar hoe je *■* 
vrolijk ook w endt of keert -alleen met 
een  woordenboek in de hand  zou je na  
veel d iskussie mogelijk uit kunnen 
komen op een  strategisch  begrip van 
vrolijk. M aar vooralsnog heeft het niets 
met strategie te m aken en  zal het voor 
een groot deel van de m ensen zowel in 
a ls  buiten de partij tot verw arring 
leiden en  gekoppeld g aan  worden aan  
guitig  en oppervlakkig. Is het tenslotte 
niet zo dat Wim de Boer a ls  uitvinder 
van  de kreet dit gevaar a l inziet en  dat 
Bram van  Ojik in  de Volkskrant van  28 
mei nog eens een kram pachtige po
ging doet om de kreet 'vrolijk links' te 
onderbouwen? Blijkbaar kunnen kriti
sche pren tentekenaars a ls  O pland en 
Jaap Vegter ook alleen  m aar de opper
vlakkige kant van vrolijk links schet
sen. Of hadden  a l deze m ensen toeval
lig  geen woordenboek bij de hand  
w aarm ee ze op gefundeerde wijze het 
begrip 'vrolijk' konden omzetten tot een  
strategische overtuiging? Ik ben  nog 
niet zo overtuigd van deze vrolijke 
noot.

Henk van  Dalen
Wijk bij Duurstede

Een teleurgestelde Xmin Y-deelneemster (1973):
‘De consekwentie is een radikaal-politiek engagement, waar ik persoonlijk 

niet aan mee wil doen.'

AMRO-bank, door Xmin Y vanwege investeringen in Zuid-Afrika ge
boycot (1974):
‘Ons bankbeleid beweegt zich volledig binnen de door de overheid gestelde 

grenzen.’

VPRO, in brief aan Xm inY (1974):
‘Uw boycot tegen de AMRO-bank is onbillijk en discriminatoir.’

d e ö n d ë r KRANt :
Onderkrant
Hoera! Weer een nieuw links blad. Altijd 
leuk om even bij stil te staan. Het perio- . 
diek heet ‘de Onderkrant’ en noemt zich 
een aktie- en diskussieblad rond krisispoli- 
tiek en verzet. De titeldeed al vermoeden 
dat het om mensen gaat die aan de 
onderkant van de samenleving bungelen. 
De uitgever is de stichting ‘opstand’. Een 
wat ongenuanceerde naam waar we uit 
kunnen afleiden dat we bij de extreem
linkse splintergroepjes uitkomen. De le
zers kunnen zich bewapenen met een 
aantal artikelen. Ze kunnen zich bijvoor
beeld identificeren met Jenny, die al 
negen jaar in de bijstand zit en maling 
heeft aan autoriteiten. Wauw! De foto van 
Jenny waar ze op staat met een pop van 
een sociaal rechercheur die is opgehangen 
aan een galg, is erg stoer. Maar wellicht is 
Arjan een beter alternatief. Hij pikt het 
niet meer en vecht terug. Vol trots vertelt 
Arjan hoe hij meehielp de deur van het

ministerie van Sociale Zaken te forceren. 
Andere verhalen gaan over jongeren in de 
knel, de marktwaarde van een werkloze,

de verborgen industrie van onzichtbare 
werkers en de al dan niet solidaire houding 
van de kerken. Het blijft jammer dat deze 
blaadjes altijd star voor hun eigen klub 
werken. Wat meer genuanceerdheid 
schrikt niet zoveel mensen af. In dit geval 
extra jammer omdat de Onderkrant er 
best aardig uitziet en de artikelen vaak vrij 
vlot van stijl zijn. Voor een exemplaar kan 
men bellen: 020-181817.(mb)

PVV
We hebben er een nieuwe politieke partij 
bij: Partij voor Vrijheid en Vrede (PVV). 
De partij is onlangs in Groningen opge
richt. In een persbericht staat dat sommige 
ideeën van de partij te kenschetsen.zijn als 
liberaal en andere als pacifistisch.
In het persbericht staat verder dat het 
uitgangspunt van de P W  een minimaal 
gebruik van dwang en geweld van de 
overheid is voor het beschermen van 
vrijheid en vrede. Het programma van de 
partij behelst een aantal voorstellen voor 
hervormingen op het gebied van onder 
andere sociale zekerheid, belastinghef
fing, onderwijs, strafrecht en defensie. 
In een bijgevoegd formulier staat dat de 
PVV zich onderscheidt van andere liberale 
partijen. Zo is de partij tegen dienst- en 
leerplicht en privatisering van het onder
wijs. Van de sociaal-demokratie onder
scheidt de partij zich doordat men welis
waar ook iedereen gelijke kansen wil 
geven, maar dan door het afbreken van de 
macht van de sterkeren in plaats van de

zwakkeren meer macht te geven via de 
staat.
Het partijprogramma is te bestellen bij 
PVV, Postbus 2257, 9784 EG Groningen.

Homomonu-
ment
Over een jaar zal er in Den Haag een 
internationaal homomonument worden 
onthuld. Een breed komitee van aanbeve
ling is aangesteld voor de verwerving van 
het benodigde geld, zodat het monument 
er ook daadwerkelijk komt. In dit komi
tee zitten onder meer Jack Verduyn Lu- 
nel, Molly Geertsema, Jesse Jackson en 
aktrice Wieteke van Dort.
De gemeente Den Haag heeft honderd
duizend gulden uitgetrokken voor dit mo
nument. Daarmee geeft het kollege van 
Burgemeester en Wethouders uitvoering

Internationaal 
Homomonument 
Den Haag
Door Uw steun komt het 
internationale 
lesbies/homomonument er!

G » °  a M 5979
Stichtingsregister K.v.K.-Den Haag 
S154938

aan het beleidsprogramma 1986-1990, 
waarin staat dat er in de komende vier jaar 
een monument voor de homo- en lesbische 
emancipatie zal komen. Het monument 
komt op de lokatie Koekamp-Malieveld. ^  
Naast het door de gemeente beschikbare 
bedrag heeft de Stichting Homomonu
ment Den Haag nog vijfentwintigduizend 
gulden nodig.
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De Westelijke Sahara was één der laatste Afrikaanse 
landen die door Spanje werd gekoloniseerd. In 1975 
werd tegen de beloften in het volk verkwanseld aan 
Marokko, dat ook aanspraken maakte op het gebied. 
Vanaf dat moment werd er tussen de bevrijdingsbe
weging Polisario en Marokko oorlog gevoerd waarbij 
Marokko de meest gruwelijke methoden gebruikte 
om dit gebied onder zijn invloedssfeer te krijgen. 
Vele inwoners vluchtten naar Algerije waar ze in 
tentenkampen de onafhankelijkheid van hun Repu
bliek afwachtten.
Vanaf 1976 waren er, vooral door het werk van 
internationaal sekretaris Kees van Twist, kontakten 
tussen de PPR en het Polisario-front. In 1977 erkende 
het partijbestuur van de PPR het Polisario-front als 
vertegenwoordiger van de Demokratische Arabische 
Republiek der Sahara.

Henk Waltmans kreeg de schrik van z'n leven.

In 1980 nam PPR-kamerlid Henk Waltmans, na een 
uitnodiging voor een bezoek aan het Frente Polisario, 
het initiatief tot een bezoek van een parlementaire 
delegatie bestaande uit leden uit de frakties van 
PvdA, CDA, VVD, D’66 en PPR. Doel van de reis 
werd omschreven als ‘feiten verzamelen en indrukken 
opdoen’. Zo gingen in maart 1983 vijf kamerleden 
naar de Westelijke Sahara, Marokko en de vluchte
lingenkampen in Algerije. De ontvangst door het 
Polisario was nogal koel. De politici konden niet gaan 
en staan waar ze wilden. Er deden zich tussen de 
leden van de delegatie en de gastheren verschillende 
incidenten voor die irritaties opriepen. Met name de 
nogal direkte manier van vragen stellen door de 
parlementariërs en de met hen meegereisde journalis
ten viel bij de Afrikanen in slechte aarde.

Bevrijde gebieden
Het grootste probleem deed zich echter voor met 
betrekking tot het programma. Eén van de door de 
delegatieleden voorafgemaakte afspraken was dat de 
ze geen bezoek zouden brengen aan de door Polisario 
bevrijde gebieden. Dat werd niet noodzakelijk geacht 
voor de vorming van een politieke visie op de 
kwestie. Dit bef’uit was niet aan het Front meege
deeld. Het Polisario had echter wel een voyage dans 
les zones liberées de la R.A.S.D. in het programma 
opgenomen.
De delegatie besloot ondanks het tegensputteren van 
Henk Waltmans toch met dit programma-onderdeel

VOOR HENK WALTMANS STOND DE WERELD EVEN STIL

ROEPENDEN 
IN DE WOESTIJN

In het voorjaar van 1986 woonde Emmy van Noord, de toenmalige sekretaris 
buitenland van de PPR, de viering van het tienjarige bestaan van de Demokrati
sche Arabische Repbuliek van de Sahara bij. Vol lof was zij over de wijze waarop 
in de door Polisario op Marokko veroverde gebieden aan de opbouw van een 
rechtvaardige maatschappij werd gewerkt. Teleurgesteld was zij over het feit dat 
in de Westeuropese landen de Republiek nog steeds niet was erkend. Vijf jaar 
eerder was de situatie in dit noordelijk deel van Afrika nog aanleiding voor een 
diskussie tussen partijbestuur en fraktie geweest.
akkoord te gaan. Tijdens het uitstapje bleek plotse
ling dat de delegatie naar Marokko was gevoerd. Het 
Front wilde laten zien waar het strijdgebied zich 
bevond. Woedend hadden de kamerleden geëist dat 
men terug zou keren. Op de terugtocht reed één van 
de jeeps op een mijn. „Alsof -pssfffft- de hele wereld 
stilstond” , herinnerde Henk Waltmans zich later. 
Enkele Polisario-strijders vonden hierbij de dood. 
Hoewel geen van de Nederlanders gewond was 
geraakt was de konsternatie bij de parlementariërs 
groot, vooral gezien het feit dat de leiders van het 
Polisario niet erg onder de indruk van het incident 
waren.
Verschillende kamerleden deden bij thuiskomst dan 
ook hun uiterste best elkaar te overtreffen in het in 
een kwaad daglicht stellen van het Polisario. Gualthé- 
rie van Weezel zag in het gebeuren zelfs aanleiding 
om alle landenkomitees in een kwaad daglicht te 
zetten. Het door Polisario bevrijde gebied was 
volgens hem slechts een hoop zand.
Henk Waltmans deed het wat rustiger aan, maar ook 
zijn uitspraken over Polisario waren aanleiding voor 
onrust in de PPR. Hoewel hij het Polisario nog steeds 
als een authentieke bevrijdingsbeweging zag vroeg hij 
zich af hoe serieus je ze moest nemen. Een admini
stratief apparaat hadden ze niet en het ziekenhuis was 
waardeloos. Het bestaan van de Demokratische 
Saharaanse Republiek ontkende hij.

Blindelings
In de vergadering van het partijbestuur van 17 
maart toonde bestuurslid Jack Vcrduvn Lunel zich

zeer ongerust over de uitspraken van Henk Walt
mans. In de pers leek het nu alsof de PPR haar 
standpunt inzake de Westelijke Sahara had gewij
zigd. Volgens hem waren er onvoldoende argumen
ten om dat te doen. De Tweede Kamerfraktie

weigerde een verklaring te ondertekenen waarin 
gesteld werd dat de PPR vasthield aan het oude 
standpunt (erkenning van'de West-Saharaanse repu
bliek). Er werd daarom door het bestuur een kom
missie ingesteld die het gebeurde op een rij zou zetten 
en het tot nog toe ge\ oerde PPR-beleid daaraan zou 
toetsen.
Henk Waltmans vroeg zich af of het zinnig was dat de 
PPR zich blindelings achter bevrijdingsbewegingen 
stelde. In zijn schriftelijke evaluatie van de reis stelde 
hij dat hij had vastgesteld dat Polisario niet in staat 
was geweest aan te tonen dat het de bevolking van de 
Westelijke Sahara vertegenwoordigde en meer zou 
zijn dan een verzetsbeweging. Volgens hem kon de in 
1976 uitgeroepen Demokratische Republiek van de 
Sahara niet voldoen aan de minimum-eisen die in 
Nederland waren gesteld om tot erkenning van een 
staat over te gaan. Een officiële volksraadpleging 
onder de verantwoordelijkheid van de Verenigde 
Naties moest volgens Waltmans maar uitsluitsel 
geven over wat de bevolking van de Westelijke 
Sahara zelf wilde. Tot dat moment diende de PPR 
noch de bezetting door Marokko noch de Republiek 
te erkennen.
De ad-hoc kommissie ‘Polisario’ van het partijbestuur 
verklaarde het niet bewoond zijn van de ‘bevrijde 
gebieden’ uit het feit dat de burgerbevolking zich had

moeten terugtrekken door de Marokkaanse luchtaan
vallen. Dit gebied werd daarentegen nog wel militair 
door Polisario beheerst. De kommissie vond het 
strikt toepassen van minimum-eisen voor het erken
nen van een staat niet juist. Het gebruik van 
dergelijke kriteria ging voorbij aan het politieke 
oordeel dat gegeven moest worden. De kommissie 
was van mening dat aan de kriteria weliswaar niet 
volledig kon worden voldaan, maar dat een politiek 
besluit tot erkenning gerechtvaardigd kon worden 
door de feiten. De kommissie had de konklusies van 
Henk gewogen en beoordeeld maar toch besloten de 
lijn van de partij die tot dan toe gevolgd was voort te 
zetten.
In de partijbestuursvergadering van 20 januari 1982 
onderschreef het partijbestuur het standpunt van de 
kommissie. De partij bleef de Republiek erkennen. 
De standpunten van fraktie en partijbestuur liepen 
hier uiteen. Deze verdeeldheid in de PPR-top zou 
volgens Gregor Rensen, die de gang van zaken in de 
Radikalenkrant versloeg, niet veel bijdragen tot het 
veranderen van het negatieve beeld dat door de reis 
over Polisario was ontstaan. Het deed ook geen goed 
aan het beeld dat de kiezer van de PPR had. 
Zeven jaar later is de toestand in de Westelijke 
Sahara nog niet veel verbeterd. Letterlijk en figuur
lijk is hier nog steeds sprake van roependen in de 
woestijn.

HANS VAN EGDOM

Tijdens de kam panje van  '86 heelt mijn | 
zoontje in  een onbew aakt ogenblik een ■  
PPR-sticker op mijn iiets geplakt. Ver- 5 
domd goeie dingen! Twee jaa r lang  is ■  
w eer en  wind er genadeloos overheen J  
g e g aan  en  nog steeds is het kreng duide- Ml 
lijk leesbaar. Jullie zult begrijpen da t ik *  
sedert '86 d an  ook heel w at kom m entaar a  
krijg bij mijn fietstochten. Derhalve ben  ik ■  
een  kenner bij uitstek van  de beeldvor- 2  
m ing van  onze partij. En ik kan jullie ■  
m ededelen  dat er iets is veranderd. Al *  
zeker een  half ja a r  heb ik de kreet ..bos- i 
neuker!" niet m eer ach terna geroepen 1 
gekregen. ..Hé. w aar zijn je geitew ollen 
sokken!" in die periode slechts één  keer, 
op 10 m aart om precies te  zijn. Verder een  
hele  tijd n iets. W at w as er a a n  de hand? 
W as het publiek de PPR vergeten? Heerste 
er verw arring? Of hing mijn nieuw e lange 
w interjas voor de zelfklever? Het bleek dat 
la a ts te  te  zijn. w ant toen ik mij on langs - 
de w eerberichten negerend - zonder jas op 
de fiets w aagde hoorde ik op de eerste  de 
beste  straathoek ..vrolijke Frans!" roepen. 
Wij hebben m aar w einig zekerheden op 
deze wereld m aar dit s taa t vast: ik heet

Y l I L H E l  M V E R S C H U R E ||

ZORGEN
geen  F rans en  vrolijk ben  Ik a l helem aal 
niet. De konklusie - w ellicht w eer w at te 
rechtlijnig - ligt voor de hand: 'Vrolijk 
links' is bij het gew one publiek ingesla
gen  a ls  een  bom. De vernieuw ers van het 
PPR-imago wrijven zich natuurlijk verge
noegd in  de handen, terwijl w eer anderen 
zich nu  alw eer zorgen m aken hoe we over 
17 jaar. a ls  vrolijkheid helem aal uit is, 
van  dat ellendige beeld  af kunnen komen 
da t ons a ls  een  m olensteen om de nek 
hangt.
Veel gew one leden zitten inm iddels met

de gebctkken peren. Zoeken zich suf in 
etym ologische w oordenboeken n a a r de 
betekenis v an  'vrolijk'. ('Links' w eten  ze 
kennelijk al.) M aken zich zorgen of ze wel 
voldoende optim ism e u itstra len . Of ze de 
blijde PPR-boodschap w el aanstekelijk  
genoeg brengen. Of ze straks een  kursus 
m oeten volgen teneinde op het kongres op 
het juiste moment te kunnen lachen, a l is 
het geveinsd. Of ze nog wel som ber of 
zelfs cynisch m ogen wezen a ls  we straks 
w eer m aar tw ee zetels halen . Leden die 
zich zulke zorgen maken, begrijpen natuur-

1 lijk geen  snars van  de vrolijkheid in de
■ partijtop. Het verbaast mij dan  ook da t die
2  sm aakm akers zich geen enkele inspan-
■ h in g  getroosten zulke zorgen weg te ne- 
J  men. Dat ik da t w eer moet doen. Wees 
«  gerust, gew one leden. De beeldvorm ing 
*  van  de partij en  jullie hebben  gewoon 
«  n iets met e lkaar uit te s taan . 'De rebel-
■  lenklub ' heette  het eerst. Hoeveel rebellen 
a zaten  er nou helem aal in  de PPR? Twee 
■ .m isschien en  die hebben  inm iddels hun 

,  lidm aatschap  opgezegd. 'Geitewollensok-
■ kenklub '. Kunnen jullie die kriebelkren- 
1 gen  a a n  je vel verdragen? Nee toch zeker.

'Bosneukers'. Ik moet er niet a a n  denken 
met a l die dennenaaiden , net a ls  jullie 
w aarschijnlijk en  bovendien is met a l die 
zure regen de lol er in tussen  wel af. Jullie 
hoeven dus evenm in vrolijk links grijn
zend over s traa t te fietsen of op het 
kongres te  zitten schuddebuiken om elke 
kw inkslag van  voorzitter of andere beeld 
bepalende funktionaris (m/v). Die m oeten 
vrolijkheid uitstralen , n iet wij. Ze worden 
er tegenw oordig speciaa l op uitgezocht. 
Arme Herman.



DIKA
PROCEDUREFOUT MAAKT HERSTEMMING NOODZAKELIJK

JANNEKE EN WIM ALSNOG 
OP EUROPESE LIJST

Toch nog een vergadering van de kerngroep. Enige dagen na de 
tumultueuze laatste (!) vergadering van de kerngroep bleek namelijk 
dat er een procedurefout was gemaakt bij de stemmingen voor de 
Europese lijst. En dus moest er over gestemd worden. Vakantie of geen 
vakantie. 37 kerngroepleden en zeer veel niet-stemgerechtigde PPR- 
leden bevolkten woensdagavond 6 juli opnieuw dat bekende zaaltje in , 
Amersfoort. Deze keer geen ‘politiek vandalisme’. Integendeel, opge
lucht op vakantie.

Wim de Boer krijgt het vertrouwen van de kerngroep.

Het is maandagavond 13 juni. Op het partij- 
buro in Amsterdam vergadert het partijbe
stuur. Belangrijkste agendapunt vormt de 
nabespreking van de vergadering van de 
kerngroep die twee dagen eerder zo ‘verras
send’ verlopen was (zie vorige nummer Radi- 
kalenkrant). Het partijbestuur is verdeeld 
over de vraag wat er moet gebeuren nu de 
kerngroep het advies van het bestuur voor de 
Europese lijst zo zwaar heeft beschadigd. De 
meningen variëren van het bijeen roepen van 
een extra kongres tot het je neerleggen bij de 
lijst die het gevolg is van de beslissingen van 
de kerngroep. Dan ineens staat Louis Vuur- 
boom, de sekretaris van het partijbestuur, op 
en verlaat de vergaderzaal. Een tiental minu
ten later komt hij terug en aan zijn gezicht is 
te zien dat hij net een emotionele schok heeft 
opgelopen. Bezorgd kijken de partij bestuurs
leden hem aan en vragen wat er aan de hand 
is.

Fout
Louis Vuurboom gaat zitten en vertelt, terwijl 
hij zijn stem zo rustig mogelijk probeert te 
laten klinken, dat hij net tijdens de vergade
ring nog eens even de lijsten met uitslagen van 
de stemmingen in de kerngroep zat te bekij
ken en ineens een fout meende te ontdekken. 
Bij de stemming over plaats twee op de 
Europese lijst was in de kerngroep meege
deeld dat Bert Willemsen 18 van de 35 geldig 
uitgebrachte stemmen had gekregen. Daar
mee had Willemsen net de kiesdeler gehaald. 
Maar uit de lijsten die Vuurboom in zijn bezit 
had bleek dat er niet 35 maar 36 geldig 
uitgebrachte stemmen waren geweest. En dus 
had Willemsen niet meer dan de helft van het 

- aantal stemmen gehaald en dus was hij niet 
gekozen en dus was de lijst vanaf plaats twee 
niet geldig.
Vuurboom vertelde dat hij z’n eigen ogen 

o nauwelijks kon geloven toen hij dat zag en 
o zich de konsekwenties realiseerde. Daarom 
g had hij de vergadering verlaten en onmiddel- 
o lijk met Paul van der Hijden gebeld die de 
“  stembriefjes in zijn bezit had. Van der Hijden 

had tijdens dat telefoontje die stembriefjes 
z gekontroleerd en het vermoeden van hem 
<t bevestigd.
k Voor het partijbestuur was daarmee de nood- 

zaak om een gezamenlijk antwoord te vinden 
op de vraag: wat te doen na de kerngroep,
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Voorzitter stemburo, Gijs Ketelaar, leest de uitslag voor

vervallen. Als een deus ex machina loste de 
gekonstateerde procedurefout dat vraagstuk 
op. Het was nu aan de kerngroepkommissie te 
beslissen wat er moest gebeuren.

Ongeldig
De kerngroepkommissie besluit de stemming 
vanaf plaats twee ongeldig te verklaren en een 
nieuwe vergadering voor de eigenlijk al begra
ven kerngroep uit te schrijven op woensdag 6 
juli. En ze zijn er weer allemaal, of vrijwel 
allemaal. Want Rotterdam laat weten dat hun 
afgevaardigden de klap van de vorige verga
dering nog niet te boven zijn en het dus 
moeten laten afweten. Ook in een andere zin 
zijn ze er weer allemaal, want het partijbe
stuur deelt mee dat Janneke van der Plaat en 
Wim de Boer weer kandidaat staan voor de 
lijst.
Op het moment dat Herman Verbeek op staat 
wordt het voor het eerst echt muisstil in de 
zaal. Wat zal de lijsttrekker gaan zeggen? En 
zoals zo vaak, ook nu verrast hij weer vriend 
en vijand. Verbeek vertelt dat hij er de vorige 
vergadering vanuit was gegaan dat Janneke 
van der Plaat lijsttrekker zou worden. Hij had 
toen ook al een kadootje voor haar bij zich. 
Tegen zijn verwachting in had hij dat ka
dootje weer mee naar huis moeten nemen. En 
hij vervolgt: „Ik vind het ontzettend belang
rijk dat ik niet een mannenlijst hoef aan te 
voeren. Daarom moet Janneke erbij zijn. En 
Wim de Boer moet erbij blijven, want Wim 
moet voorzitter blijven van het GPA. Hij doet 
dat werk uitstekend en zeker in deze moeilij
ke periode van onderhandelingen heeft de 
PPR Wim hard nodig.”

Vrolijk links
Bram van Ojik houdt de kerngroep voor dat 
het advies van het partijbestuur voor de 
Europse lijst zeer zorgvuldig tot stand was 
gekomen en dat het partijbestuur dat advies 
nog steeds overeind houdt. Het bestuur is van 
mening dat het zonder hardop uitgesproken 
argumenten door de kerngroep afwijzen van 
dat advies eigenlijk niet kan. „Je mag toch 
minimaal rekenen op tegenargumenten als je 
als partijbestuur meent een serieus voorstel te 
doen, dat afgewezen blijkt te worden.” Hij 
hoopt dan ook dat er nu wel argumenten op 
tafel gaan komen. En hij deelt mee dat zowel 
Janneke van der Plaat als Wim de Boer 
gevraagd hebben om een vertrouwensvotum 
van de kerngroep voor het werk dat ze 
momenteel doen in GPA-verband. Van der 
Plaat voor haar werkzaamheden in de werk
groep die probeert ongebondenen bij het 
GPA te betrekken. En De Boer voor zijn 
werk als voorzitter van het GPA. De uitslag 
van dat vertrouwensvotum willen ze bepalend 
laten zijn voor het al of niet handhaven van 
hun kandidaatstelling.
Een aantal kerngroepleden voelt zich duide
lijk aangesproken en argumenten komen los. 
De Brabantse afgevaardigde Guido van de 
Mosselaar, die door de hele gang van zaken 
natuurlijk de kansen van provinciegenoot 
Willemsen in gevaar ziet komen, briest: „De 
kerngroep zou zich pas echt onsterfelijk bela
chelijk maken, als ze nu anders zou stemmen 
dan op 11 juni.”
Maar ook andere argumenten worden ge

noemd en daaruit blijkt dat het niet steunen 
van Van der Plaat en De Boer vooral gezien 
moet worden als een afrekenen met ‘vrolijk 
links’. Van Ojik en De Boer benadrukken dat 
die term slechts een advertentieterm is, die 
past in de lijn die keer op keer door de partij 
bevestigd is in het applaus dat opklonk bij de 
laatste kampanjes en die door het aannemen 
van het rapport heroverweging ook formeel 
door het kongres bekrachtigd werd. De Boer 
noemt het van de gekke dat je mensen gaat 
beoordelen op een begrip, zonder dat je kijkt 
in welke kontekst dat begrip zijn inhoud 
krijgt. Van Ojik kondigt al aan dat op de 
eerste vergadering van de partijraad in sep
tember het partijbestuur opnieuw de diskussie 
zal aanzwengelen over de publicitaire lijn die 
de PPR de afgelopen tijd heeft uitgezet.

Unaniem
Wim de Boer wil nog één opmerking maken 
voor dat de kerngroep zich over het vertrou
wensvotum zal uitspreken: „Dat kan natuur
lijk geen gratuite stemming zijn. Het geven 
van dat gevraagde vertrouwen zal ook tot 
uitdrukking moeten komen in de plaatsen op 
de lijst.”
Dan blijkt dat zowel De Boer als Van der 
Plaat het vertrouwen van de kerngroep heb
ben. De Boer krijgt het vertrouwen unaniem, 
bij Van der Plaat wordt één tegenstem geteld. 
Het is inmiddels al weer zo laat geworden dat 
besloten wordt zonder verdere diskussie met 
en over de kandidaten over te gaan tot de 
stemming over de plaatsen twee en volgende. 
Er blijken 37 stemgerechtigde kerngroeple
den te zijn. Bij de eerste stemming voor plaats 
twee haalt Bert Willemsen 19 stemmen en 
Janneke van der Plaat 17 stemmen. Daarmee 
blijft Willemsen, al is de uitslag ook nu weer 
kantje boord, op die plaats twee staan. De 
eerste stemming voor plaats drie levert voor 
Van der Plaat en voor De Boer evenveel 
stemmen op, namelijk dertien. De nummer 
drie van 11 juni, Cora Smit, krijgt tien

stemmen. Bij de herstemming wordt Van der 
Plaat gekozen met één stem meer dan De 
Boer.
Voor plaats vier is slechts één stemronde 
nodig. Wim de Boer verovert 26 van de 37 
stemmen en laat daarmee Cora Smit met 
negen stemmen ver achter zich. Zij wordt 
daarna wel makkelijk vijfde.
Cora Smit was daarmee de enige die echt 
slechter uit deze vergadering kwam dan ze 
eraan begon. De ontdekte procedurefout met 
nasleep kostte haar haar derde plaats. Voor 
de rest leken slechts twee gedachten nog het 
opgeluchte PPR-kader te beheersen: haal ik 
m’n laatste trein en heb ik nu echt alles voor 
m’n vakantie in de koffer zitten?

JAN DIRX

Werk aangeboden
De PPR zoekt in verband met zwangerschaps
verlof van de huidige medewerkster een

MEDEWERKER SCHOLING, VORMING & 
EMANCIPATIE (v/m)

voor 16 uur per week. De vakature is voor een 
periode van 3 maanden, ingaande 19 septem
ber 1988.
Gevraagd wordt iemand met 
0 kennis en ervaring op het terrein van 
scholing en vorming
0  bekendheid met de PPR en de PPR- 
diskussies
0 affiniteit met de feminiseringsdiskussie in 
de PPR.

Informatie bij Marie-José Burger: 020-247570 
(na 1 augustus). Sollicitaties voor 15 augustus 
richten aan: Partijburo PPR, t.a.v. M.J. 
Burger, le Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN 
Amsterdam. In linkerbovenhoek envellop 
vermelden: sollicitatie.
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TOERISME IN DE DERDE WERELD

DIE VIJFSTERREN HOTELS, 
DAT IS MAAR NIKS

Staan de rugzakken al weer klaar? In juli mag het ventiel weer open. 
De druk die we elf maanden lang hebben opgebouwd door hard te 
werken en door onze drang naar vrijheid te onderdrukken mag een 
maandje ontsnappen: we mogen op vakantie!

Steeds meer mensen zoeken het ver weg. De 
Spaanse kust? Nee, die verschilt alleen nog in 
temperatuur en aantal zonuren van de Neder
landse. Bovendien willen we wel iets meer 
dan alleen zon, zand en zee. De Derde 
Wereld (die overigens al begint bij Tunesië en 
Turkije) is het alternatief. Veel PPR-leden 
zullen ook dit jaar weer een ontwikkelings
land bezoeken. De karakteristieken van de 
doelgroep zoals beschreven in marktonder
zoeken voor Derde Wereldreizen zouden zo 
kunnen zijn overgeschreven uit recente on
derzoeken naar Groen Linkse kiezers.
De politieke interesse uit de jaren zeventig 
heeft een toeristische belangstelling opgewekt 
die steeds meer in daadwerkelijk reizen wordt

omgezet. De behoefte aan rekreatie en vakan
tie wordt steeds groter en verre reizen worden 
ons makkelijker gemaakt. Prijzen dalen, het 
aanbod stijgt en veel landen in de Derde 
Wereld kreëren steeds meer faciliteiten. Toe
risme biedt een nog tamelijk onverdacht 
ontwikkelingspotentieel: nu alle grondstoffen 
zijn geëxporteerd moeten de klanten maar 
komen om ter plekke de overgebleven bron
nen te komen gebruiken, het is een schone 
industrie, we gaan onze dollars zelf brengen 
en door het kontakt begrijpen we elkaar 
misschien beter. Bovendien willen veel men
sen in de Derde Wereld het zelf.

Vervolg op achterpagina

Echt leuke vormen kreeg het wederzijds begrip 
aan de westkust van India, waar in het Mekka 
voor de alternatieve toerist, Goa, een toeris
tisch paradijs voor Indiërs zelf is ontstaan. Het 
Goaanse strand, met de blanke blote billen, 
oefent een aantrekkingskracht op Indiërs uit 
als was het een safaripark. De echte bofkont 
vindt na enig zoekwerk misschien nog wel een 
kopulerend paartje. Hele gezinnen komen op 
deze attrakties af. Dit zou nog tamelijk onge
vaarlijk zijn ware het niet dat de overwegend 
katholieke vrouwen van Goa door de strenge 
hindoestaanse mannen met deze vrije westerse 
moraal geassocieerd en lastiggevallen worden.

Het toerisme naar de Derde Wereld is een 
uitdrukking van de wereldwijde ongelijkheid: 
hoe vaak zien wjj hier toeristen uit Tahiti? De 
persoon die ons daar met bloemenkransen 
ontvangt zou hier met een aidstest verwelkomd 
worden. Zo lang daar niets aan verandert kan 
toerisme nooit tot echt wederzijds begrip 
leiden. Vraag willekeurig welke (alternatieve) 
toerist naar zijn vakantie. Zelden zul je horen, 
dat hij veel meer begrip heeft gekregen voor de 
Derde Wereld en er iets mee gaat doen. Tien 
tegen één is het antwoord: „Heerlijk weer, en 
goedkoop!!”

Het hoogtepunt van deze onverwachte en 
ongewenste ontmoetingen was de driedaagse 
boottocht over de Zambezi. Het bovendek van 
de oude schuit zat volgepakt met blanken die 
allemaal deze ontdekkingsreis door eenzaam 
zwart Afrika hadden geboekt. In een paar uur 
was het bier op. Voor de lokale bevolking was 
de boot het enige vervoer naar de stad. Zjj 
zaten bescheiden samengepropt in het benauw
de broeierige ruim. Slecht een enkeling durfde 
zich onder de Livingstones te mengen. De boot 
had een belangrijke funktie als enige verbin
ding tussen de voedselproducenten op het 
platteland en de konsumenten in de stad. Met 
de blanke veelvraten aan boord haalde het 
door de prauwen binnengebrachte voedsel de 
stad echter niet. De prijzen stegen met het uur 
en de boeren waren wel gek om te wachten met 
verkopen tot ze in de stad slechts marktprijzen 
zouden krijgen.

Voor de bevolking van de Derde Wereld maakt 
het niet zoveel uit of er 50 ‘massatoeristen’ met 
één bus komen of tien maal vjjf individuelen. 
Om hun aiternatief-zijn te vereren kreëren de 
individuele toeristen hun eigen Costa del Sols: 
Goa, Isla Mujeres, de Inca Trail en de 
Zambezi-boottocht. Na hun verkennend werk 
neemt een reisorganisatie als Sindbad de be
stemming op in haar programma, een jaar 
later volgt Cross Country Travels en na vijf 
jaar verschijnen de eerste sterrenhotels.
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ZOMEROFFE
Krisis-dreigiiig of niet, vervroegde verkiezingen of niet; de PPR startte 
vrijdag 17 juni haar zomerofïensief. Vrolijk en eigenzinnig werd de 
aanval gekozen. Ria Beckers, Peter Lankhorst, Bas de Gaay Fortman 
en Bram van Ojik zochten die vrijdagochtend in Utrecht de kiezers op. 
Op fietsen nog wel. 20 jaar tegen verzuring in de politiek.

meer openheid en een grotere solidariteit 
Wordt zelfs het kabinet den Uyl nu afgezwo
ren?”
Wat stelt de PPR tegenover dat ‘respekt voor 
de feiten’ van de PvdA? Van Ojik: „De PPR 
zal het ongewisse en de hoge prijs moeten 
benadrukken van een koalitie tussen PvdA en

„Een zomeroffensief tegen de verzuring, daar 
gaat het vandaag om. De PPR laat zich niet 
langer in de verdediging drukken. We hebben 
onze kiezers, onze leden, de weglopers en 
afhakers, maar ook de overstappers naar de 
PvdA iets aan te bieden: een moderne partij 
met een aktueel programma, een tot de 
verbeelding sprekende politieke stijl en een 
duidelijke visie op haar rol in de nabije 
toekomst.” Zo opende Bram van Ojik op 
vrijdagochtend 17 juni het zomeroffensiefvan 
de PPR. Als plaats voor die opening was 
Utrecht gekozen. Daar wordt getest of een 
intensieve bewerking van grote delen van de 
stad met een speciale krant een groot aantal 
informatievragers en nieuwe leden zal opleve
ren. Zo ja, dan kunnen ook de kaderleden in 
de rest van het land hun zomervakantie zinvol 
gaan besteden in dienst van de partij. 
Zowel Ria Beckers als Bram van Ojik gingen 
in hun toespraken uitvoerig in op het nieuwe 
strategierapport van de PvdA ‘Bewogen Be
weging’. „In Bewogen Beweging keert de 
PvdA haar linkse bondgenoten definitief de 
rug toe”, begon van Ojik. „Dat vinden we 
hinderlijk en hautain. Vooral omdat uit het
zelfde rapport, bijvoorbeeld in de passages 
over het verband tussen individualisering en 
solidariteit een vrijwel letterlijke verwant-' 
schap blijkt tussen wat er in onze partijen 
wordt gedacht. Maar de PvdA zoekt politieke 
bondgenoten alleen nog met de meetlat van 
het aantal zetels dat ze inbrengen in de 
koalitie met Kok als premier. Dat ze willen 
regeren, begrijp ik. Dat is ook wat de kiezers 
van ze verwachten. Dat ze links Nederland 
daarbij van zich vervreemden, dat breekt ze

ongetwijfeld nog lelijk op.”
Ria Beckers verwoordde het zo: „En dat is 
mijn kritiek: de PvdA zegt niet langer waar ze 
voor staat. Nee, (en nu citeer ik het rapport) 
‘de PvdA bepaalt haar program en werkwijze 
vanuit respekt voor de feiten1. Welke feiten, 
vraag je je af? -De feiten van een uitgehold 
sociale zekerheidsstelsel? Van een onaan
vaardbaar hoge werkloosheid? Van een op 
nul gezette studiefinanciering? Ik dacht dat de 
grootste progressieve partij het altijd als haar 
taak had gezien de politieke feiten en ontwik
kelingen te veranderen en om te buigen naar

CDA of VVD. Het is betreurenswaardig dat 
de PvdA op voorhand heeft laten weten dat ze 
die prijs wel wil betalen. Een deel van de 
kiezers zal gewoon afhaken. Die zien de 
verdere vervlakking van de politiek en de 
voortdurende hang naar het midden van de 
groten als een signaal dat het er toch allemaal 
niet toe doet. Aan hen zullen we moeten laten 
zien dat ook een kleinere partij veel kan 
bereiken. De PvdA verwart het streven naar 
progressieve machtsvorming met de vraag 
hoeveel sociaal-demokraten er straks in een 
nieuwe regering zitten.”(jd)

Vervolg van vorige pagina

Stress-gif
Wij, groen-linksen, vinden natuurlijk wel dat 
er aan een aantal voorwaarden moet worden 
voldaan. Die vijfsterren hotels, dat is maar 
niks. De lokale bevolking moet geen big 
business worden, schaarse goederen moeten 
eerlijk verdeeld worden, en kuituur mag niet 
tot uitverkoopartikel degraderen. Nee, mas
satoerisme, daar moeten we niets van hebben, 
we willen toerisme onder voorwaarden. Als 
wij het stress-gif, opgekropt in elf maanden te 
hard werken in een overspannen konsumptie- 
maatschappij, gaan dumpen in een maandje 
Derde Wereld, dan moet dat wel onder 
voorwaarden gebeuren! Zoals de Europese 
gifboeren zichzelf ‘schoon’ praten zo verzin
nen ook wij allerlei voorwaarden waaraan 
voldaan wordt om onze vakantie te ontdoen 
van elke zweem van eigenbelang. Daarmee 
aantonend dat we ons wel realiseren dat zo’n

ontspannende reis naar een ontwikkelingsland 
niet helemaal clean is.
Moet er nou ook al weer sjagrijnig gedaan 
worden over vakantiereizen? Het blijkt dat 
men zich niet alleen tijdens de vakantie ‘even 
niet druk wil maken over politiek, hoor’. Ook 
het in politieke termen denken en praten over 
ontspanningsreizen ligt moeilijk. ‘Bewegings
vrijheid is toch een hoog goed?’ Natuurlijk. 
Maar waarom laden we wel een verdenking' 
op ons als we Zuid-Afrika of Chili als reis- of 
vakantiedoel hebben terwijl Indonesië (be
kend van mensenrechten, politieke exekuties 
en Oost-Timor) Derde Wereldbestemming 
nr. 1 is, en Turkije (bekend van mensenrech
ten, kommunistenprocessen en Koerden) de 
snelst groeiende bestemming op de Neder
landse markt. En wij progressieven hoeven 
onszelf heus niet wijs te maken dat dat die 
andere toeristen zijn: wij reizen even zo 
vrolijk mee!

Kritici
De meest voorkomende argumenten zijn: 
Mensen in de Derde Wereld hebben liever 
met toeristen te maken dan met jullie soort 
kritici. Wat zeggen ze er zelf over? In de 
Derde Wereld wil men zelf het toerisme! 
Toerisme leidt toch tot wederzijds begrip? 
Wat kunnen individuelen en kleine groepen 
nu voor kwaad aanrichten?
Ik begrijp het wel, de reis is al geboekt, de 
koffers staan klaar, het geld is reeds gewisseld 
en de hond is al uitbesteed: natuurlijk gaat de 
reis gewoon door. Een goede raad echter nog. 
Bereid je reis goed voor. Zoek niet alleen uit 
hoe je Azië on a shoestring kunt bereizen 
maar verdiep je ook in het leven en de situatie 
van de bevolking. Het getuigt van weinig 
respekt voor de mensen die u bezoekt als je 
niets van hun weet. Prettige reis.

FRANS DE MAN
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en Joop de Zeeuw.
Politieke opstekers van een burge
meester, een w ethouder en een ge
m eenteraadslid.

pagina 6, 8 10

DDR tegen kernwapens
Honnecker hield een gloedvol be
toog voor een kernwapen vrije korri- 
dor in Europa. M aar verbood de 
vredesbeweging in eigen land kon- 
takt met W esterse politici.

pagina 9

Het grote PPR-Feest
Om de stemming erin te brengen 
alvast de uitslag van de essay
wedstrijd en een voorproefje van 
Hans Liberg. En: komt dat zien! 
Het eerste partij-orkest aller tijden.

pagina 3

Partijroerselen in 1982 en 1983
Het verbazingwekkende stemgedrag 
van de Tweede K am erfraktie in 
septem ber 1983. De PPR links ge
passeerd door D66. Plus: hoe vertel 
je  het kiezersvolk dat je  tegen kern
wapens bent?

pagina 10, 12

NEDERLANDSE POLITIEKE 
PARTIJEN

Topteam en kollektief leiderschap
De GPA-onderhandelingen verlopen 
niet naar wens. Niet alleen staat de 
naam  op de helling, ook de keuze 
voor een echte num m er één wordt 
uitgesteld. De PPR is teleurgesteid.

pagina 9

Het grote interview
Ria Beckers vertelt eindelijk wat 
haar op het hart ligt. Het PPR- 
Tweede K am erlid over verontruste 
katholieken en ludieke akties. M aar 
of ze na 1990 de K am er verlaat, 
komen we niet te weten.

pagina 4, 5

De Senioren
De langstzittende vaandeldragers 
van de PPR over hun werk en hun 
visie op de partij. Jacques Tonnaer,

De gezichten van de Radikalen- 
krant
Twintig ja a r  ledenkrant. Van 4 p a - ' 
gina’s propaganda tot kritische be
richtgeving. Opgewekte herinnerin
gen aan een enfant terrible en twee 
decaden m annelijke opperhoofden.

pagina 7 Cox M erkelijn

HET FEESTPROGRAM 
VAN UUR TOT UUR

Vrijdagavond 9 september
19.00 Zaal open, drankje, muziek
20.00 Feestrede Rouke Broersma 
20.15 Sociëteit:

Felicitaties genodigden
Salonorkest
Wandelgangen

21.00 Wedstrijd politieke redenaars 
Met: Klaas-Wybo v.d. Hoek, 
Peter Lankhorst, Marijke 
Knipscheer, Michiel Plugge, 
Bea Stolte, Antoinet Tanja, 
Herman Verbeek en Joop de 
Zeeuw
Jury: zaal

22.00 Cabaret-speciaal met
Hans Liberg (interview elders in 
de krant)

23.00 Swingen met The Bob Color 
Tussendoor veiling van ongere
gelde goederen met Frank v.d. 
Meijden en optreden Fratelli 
Fiasco (Mannetje van de TV- 
uitzendingen)

04.00 De laatste nachtbrakers gaan 
slapen

De Hanzenhof 
Coehoornsingel 1 
Zutphen

Zaterdag 10 september
10.00 Ontbijt

Stadswandeling voor vroege 
vogels met beklimming Wal- 
burgtoren

11.00 Koffie met zelfgebakken feest
taarten

11.30 Voetbalwedstrijd 
Schaaksimultaan met Bas de 
Gaaij Fortman 
Klaverjasdrive

14.00 Inhoudelijke middag over 
Solidariteit
+ tussendoor uitreiking prijzen 
essaywedstrijd + ten doop hou
den opstellenbundel radikaliteit 
in de jaren '90

14.00 Politieke rede Ria Beckers over 
solidariteit

14.30 Forum over solidariteit met o.a. 
Bram van Ojik en A. Oostlander 
(CDA-studieburo)

16.30 PPR in concert 
Gelegenheidsorkest PPR-leden
o.l.v. Wim de Ru

17.00 Sluiting 
Vanaf
13.00 kindercrèche met als feestat- 

tractie optreden Fratelli Fiasco.

Vreemd gaan
Dat doen ze al jaren. Sympathie voor de PPR, maar 
als het er op aan komt flirten met de PvdA.
Het moet nu maar eens uit zijn met die wisselende 
kontakten, Tijd voor een vaste relatie met een partij 
die al 20  jaar betrouwbaar is.

Je kent ze wel, die twijfelaars. Trek ze over de streep 
en geef zo de PPR een kado.

PPR, le Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amsterdam

Noteer mij als lid van de PPR
Naam:

Adres: ...........................................................................

Postkode: .............................................. Woonplaats:

Handtekening: ..............................................................

Ik ben opgegeven door
-----Naam: ....................................................................

Adres: ....................................................................

Postkode: .............................................. Woonplaats: ....... r T . . . . 8,
' 5 ^  Si. . \  Q  v? ^  s

Hij/zij ontvangt graag: \ T 9  -- ~

o een vrijkaart voor het PPR-feest in september 
o „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)
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Redaktieraad
Radikalenkrant
Tijdens de kerngroepvergadering van juni 
werd een aantal vragen gesteld over het 
redaktionele beleid van de Radikalen
krant. Met name over het funktioneren 
van de redaktieraad bestonden grote on
duidelijkheden. De hoogste tijd dus om 
één en ander uit te leggen.
„De Radikalenkrant is samen met het 
partijblad van het CDA één van de meest 
leesbare partijorganen.”Zo oordeelde een 
student journalistiek in zijn afstudeers- 
kriptie over partijbladen. De Radikalen
krant heeft een wat andere formule dan 
andere bladen, omdat ervoor gekozen is 
het blad door een zelfstandige redaktie te 
laten maken. Bij andere partijen staat het 
orgaan meestal onder direkte verantwoor
delijkheid van het partijbestuur. 
Natuurlijk is het niet zo dat de redaktie 
helemaal vrij is in haar doen en laten. Zij 
heeft te maken met een redaktiestatuut en 
een redaktieraad. In het redaktiestatuut is 
precies geregeld wat de doelstelling is van

Het kabinet heeft de zomer dan wel 
gehaald, dat neemt niet weg dat we op 
vervroegde verkiezingen voorbereid moe
ten zijn. Terwijl de PvdA lekker dicht 
tegen het CDA aankruipt, is de PPR deze 
zomer in de aanval gegaan.
Ter gelegenheid van onze twintigste ver
jaardag hebben we een verlanglijstje ge
maakt: 1 . nieuwe leden, 2 . meer nieuwe 
leden, 3. nog meer nieuwe leden.
Ter realisering van dat verlanglijstje is als 
start in Utrecht op grote schaal 'een 
ledenwerfkrant huis aan huis verspreid. 
Dat heeft naast veel publiciteit ook een 
kleine twintig nieuwe leden opgeleverd. 
Een beetje te weinig eigenlijk. Maar het 
zomeroffensief gaat door.
Er is inmiddels een tweede druk versche
nen van die ledenwerfkrant. Die is inge-

de Radikalenkrant en aan welke zaken het 
blad aandacht dient te besteden. Zo die
nen in de berichtgeving de aktiviteiten in 
de partij belicht te worden, moet rekening 
gehouden worden met de door de partij 
vastgestelde beleidslijnen en dient ruimte 
gereserveerd te worden voor de stukken 
die volgens het huishoudelijk reglement 
gepubliceerd moeten worden.
Het gevolg van het feit dat de Radikalen
krant een onafhankelijke redaktie heeft is, 
dat leden of bepaalde organen binnen de 
partij soms niet helemaal gelukkig zijn 
met de inhoud van de krant. Daarom is in 
het verleden de redaktieraad opgericht. 
Deze raad dient als buffer tussen redaktie 
en partij en in het bijzonder tussen redak
tie en partijbestuur op te treden. Partijle
den die ontevreden zijn over het redaktio
nele beleid kunnen een beroep doen op de 
redaktieraad. Deze raad toetst de klacht 
over de krant aan de bepalingen van het 
redaktiestatuut en treedt (zo nodig) in

vouwen in deze Radikalenkrant. Die le
denwerfkrant ligt dus wel morgen bij de 
buren in de bus!
Afdelingen kunnen de krant bestellen 
voor ƒ 37,50 per 1000 om te verspreiden. 
Bijvoorbeeld in wijken waarvan uit de 
verkiezingsuitslagen bekend is dat daar 
relatief veel PPR-symphatisanten wonen. 
Het kost misschien wat moeite, maar het 
kan de afdeling heel wat nieuwe leden 
opleveren.
De pabo’s (partijbonzen) Ria Beckers, 
Peter Lankhorst, Bas de Gaay Fortman en 
Bram van Ojik zijn bereid om in de 
afdelingen de straat op te gaan en op 
drukke punten (zoals de markt) de krant 
uit te delen en praatjes te maken met 
achteloze voorbijgangers, (gvb)

overleg met de redaktie. Op zo’n manier 
kunnen de problemen meestal uit de 
wereld geholpen worden. In geval van een 
blijvend konflikt tussen redaktieraad en 
redaktie kan de redaktieraad de partijraad 
berichten dat het op een specifiek punt of 
in het algemeen geen vertrouwen meer in 
de redaktie stelt.
Een bijzondere positie in het geheel neemt 
het partijbestuur in. Zij is de uitgever van 
het blad. Het redaktionele beleid van de 
redaktie is natuurlijk een onderwerp van 
blijvend goed overleg tussen redaktie en 
partijbestuur. In de praktijk werkt dat ook 
meestal prima. Om toch de onafhankelijk
heid van de redaktie te waarborgen dient 
in geval van een konflikt ook het bestuur 
een beroep op de redaktieraad te doen. 
De redaktieraad is een kommissie die 
meestal pas in aktie komt als leden er een 
beroep op doen. Kortom: als een lid 
problemen heeft met het redaktionele 
beleid van de Radikalenkrant, kan hij of 
zij kontakt opnemen met de medewerker 
publiciteit op het partijburo. Daarna zal 
het probleem naar de redaktieraad door
gesluisd worden.
Op deze wijze hoopt het partijbestuur de 
Radikalenkrant ook in de toekomst één 
van de meest leesbare partijorganen te 
laten zijn.

Het partijbestuur

De PPR-Flikkers en Potten geven een 
eigen blad uit: Het Vlindertje. Het 
verschijnt 4 a 5 maal per jaar.
Het abonnementsjaar van het Vlinder
tje loopt per kalenderjaar.

De Landelijke Bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten wordt gehouden op 
woensdag 14 september in Basta, Scheve- 
ningseveer 7 te Den Haag. Te bereiken 
vanaf het CS met tram 7 en bus 4 en 22 en 
vanaf het HS met tram 8 en bus 5. 
Alle lezeressen en lezers van het Vlinder
tje zijn hartelijk welkom. De bijeenkomst 
begint om 2 0 .0 0  uur.

Zomeroffensief

Smaakmakende 
informatie over 
het PP;
Nog maar een paar nachtjes slapen en het is zo ver: de PPR viert één etmaal lang 
uitbundig haar 20-jarig bestaan. De Hanzehof begint op papier inmiddels 
gezellig vol te lopen. Maar wees niet bang; je kunt er nog bij.

Even een laatste tussenstand. Rouke 
Broersma legt ver over de grens op woeste 
hoogten de laatste hand aan een opmerke
lijke feestrede. In eigen land laden een 
stuk of tien andere welbespraakte PPR- 
leden zich nu al op om elkaar vrijdag
avond 9 september in een wedstrijd voor 
politieke redenaars het vuur na aan de 
schenen te leggen. Na hun - ongetwijfeld 
nieuwe perspectieven openende - uiteen
zettingen over onder meer het image van 
de PPR, volgt een klein uur topamuse- 
ment van Hans Liberg.
Daarna wordt de jacht op begerenswaardi
ge (PPR)curiosa geopend op een veiling 
onder leiding van Frank van der Meijden. 
Haal voor deze gelegenheid nog eens de 
bezem door je zolder en neem je eigen 
vondsten mee naar Zutphen. De niet- 
verzamelaars kunnen ondertussen live 
kennismaken met het gezicht van de PPR- 
t.v.: Fratelli Fiasco (’t mannetje). De 
vrijdagavond wordt niet afgesloten. Daar

zorgt de daverende swingband ‘The Bob 
Color’ wel voor, met onder andere jaren 
zestig covers.

Wie de volgende ochtend op tijd wil zijn 
voor de stadswandeling door Zutphen, 
kan vanaf middernacht in haar eigen 
slaapzak en op zijn eigen matje ver van het 
feestgewoel uitrusten in de balletstudio’s 
van De Hanzenhof. De overnachting is bij 
de prijs inbegrepen. Datzelfde geldt voor 
het ontbijt in De Hanzenhof de volgende 
ochtend. Ook mensen die er de voorkeur 
aan geven op een camping of in een hotel 
te overnachten kunnen gratis mee
ontbijten.
In verband met opgave van het aantal 
ontbijters aan De Hanzenhof is het belang
rijk dat je nu echt zo snel mogelijk de 
opgavebon uitknipt en opstuurt. Hotel of 
camping moet je zelf reserveren: Berkho- 
tel, Marschpoortstraat 19, Zutphen, tel. 
05750-11135 (1-persoonskamer ƒ 50,- en

2-persoonskamer vanaf ƒ 70,-); Camping 
Warnsveld, Warkenseweg 5, Warnsveld, 
tel. 05751-1328; Camping Kleine Steege, 
Hakvoorterweg 33, Wichmond, tel. 05754- 
992. De campings bevinden zich allebei op 
ongeveer 5 kilometer van Zutphen.

Na het ontbijt komen we onmiddellijk 
weer in de verjaardagsstemming met kof
fie en originele PPR-feesttaarten. Opgave 
(niet voor het eten, maar voor het bakken) 
bij de Radikalenkrant. De fijnproevers die 
doorgaans de kolommen van dit blad 
vullen geven smaakvolle prijzen weg.
De strategen binnen onze club kunnen 
vervolgens achter het schaakbord plaats
nemen om tussen al en h8 hun denkkracht 
te meten met die van parlementair 
schaakkkampioen Bas de Gaay Fortman. 
Voor de gokkers of berekenaars is er een 
klaverjasdrive. En op speciaal verzoek is 
er ook ‘echte sport’ in het programma 
ingelast: voetbal (spelers en scheidsrech
ters gezocht).
Zaterdagmiddag krijgt het feest dan ein
delijk een serieus karakter met het basisin- 
komen-cabaret, de prijsuitreiking van de 
essaywedstrijd ‘Halen politieke partijen 
2000?’ en - naar het zich laat aanzien - de 
presentatie van de jubileumbundel over 
radikaliteit in de jaren ’90.

Hoofdschotel van het middagprogramma 
is echter een debat tussen Bram van Ojik 
(PPR-voorzitter), een sociaal-demokraat, 
een vakbondsbestuurder en de heer Oost- 
lander (directeur van het wetenschappe
lijk buro van het CDA) op het door Van 
Ojik in zijn onlangs gepubliceerde boekje 
‘Vreemd gaan in gedachten’ aangegeven 
snijvlak van individualisering en solidari
teit. Na een politiek verhaal van Ria 
Beckers over dit thema volgt een konfron- 
tatie op het scherpst van de snede.
Ter afsluiting van het spektakel zorgt een 
speciaal voor dit feest geformeerd PPR- 
orkest onder leiding van Wim de Ru voor 
een sprankelend muzikaal slot.
Een aardig programma zo alles bij elkaar, 
toch? Zet dus onmiddellijk het mes in 
deze krant of pak de telefoon en laten we 
zeggen: tot binnenkort in Zutphen. 
Kaarten kunnen ook telefonisch be
steld worden bij het partijburo: 020- 
247570. Of op 9 en 10 september aan 
de zaal.

nu n  r : i  □  □  □  ld □  a  etj czi □  □  □  □  □

Naam: ...................................................................................................................................

Adres: ..................................................................................................... .. ..........................

Postkode en p laats:............................................................................................................

Telefoon: .............................................................................................................................
bestelt . . . kaarten ad ƒ 17.= en/of kaarten ad ƒ 12.= (studerend of 
vergelijkbaar inkomen).
Het totaal bedrag wordt overgemaakt op giro 5555 t.v.n. PPR Amsterdam.

ACTIEF IN DE VREDESBEWEGING? 
PASSIEF ACHTER DE VREDESBEWEGING?

In K-edesnaamttKAflfAKkH.lJKE VKkDf-TCHANT VOO* NFDt*LANr In  VredesnaamON*ntANKU.UKF. VteDetKAANT VOOR Nt-OïlLANL)
„Nieuwe denken” in de Sovjet-Unie fe ouk een uitdaging voor het Westen Atoom vrije aSne voor MJdden-Europa 

uitbeelden tot Nederland en Bdg£

W m ê
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Som s vragen wij ons ook wel ’ns af waar toch al die honderd
duizenden mensen zijn gebleven, die destijds de vredesbewe
ging steunden en van wie nog gèèn 0,4 procent regelmatig een 
vredeskrant leest.

Is het niet jammer dat veel waardevolle kennis en informatie vaak 
blijft steken in de eigen, kleine kring van deskundigen en activisten? 
Door hun omvang en specialisatie alsmede de hoge abonnements
prijs bereiken veel actiebladen het brede publiek niet. Zij zijn voor
namelijk gericht op de eigen leden of achterban.

In Vredesnaam, geen vaktijdschrift, richt zich nadrukkelijk op een 
breder publiek. De afgelopen jaren ontving In Vredesnaam goede 
kritieken van de landelijke pers! Ontdek zelf waarom .

DOOR MEER (STEUN) ABONNEMENTEN 
BEREIKEN WE OOK MEER MENSEN!

Helpt U mee? Want zolang mèèr dan 1 procent van al hèt 
rakettentuig overeind blijft staan, is de wereld niet echt veiliger 
en blijft de vredesbeweging nodig.

> 1
Ja, ik neem een (steun)abonnement op In Vredesnaam. Dit jaar betaal ik 
slechts één tientje. Daarna ƒ15,-. Maar stuur mij eerst een gratis 
proefnummer.

(ik ontvang ook nog de eerder verschenen nummers van dit jaar)

NAAM: ....................................................................

STRAAT: .................................................................
POSTCODE: .....................................  PLAATS:
GIRO/BANK nr: ......................................................
Deze BON-in een open envelop gefrankeerd opsturen naar: 
In Vredesnaam, Woestijgerweg 45, 3817 SC Amersfoort. 
Bellen kan ook: 033-620070.

Wacht met betalen onze acceptgiro af.

In  Vredesnaam: informatief zonder leesm oeheid

Appelmoosvlaai
Achter het voorouderlijk huis van vaders 
kant in het Zuidlimburgse Geverik staat 
een grote gemetselde bakoven. Nadat 
deze bakoven enige jaren geleden volledig 
werd gerestaureerd, is hij nu gelukkig 
weer in gebruik. Echter, alleen tijdens 
speciale grootse familiefeesten. In vroeger 
tijden werd een dergelijke oven gemiddeld 
één keer per twee weken gestookt om 
groot vlees en brood te bakken. En om 
Limburgse vlaaien te bakken voor katho
lieke of wereldse feestdagen.
Zo’n oven is eigenlijk een klein huis met 
een halletje met planken langs de muur 
om de broden en vlaaien op te zetten. 
Achter dat halletje is de eigenlijke oven. 
Deze wordt gestookt met takkenbossen, in 
het Limburgs ‘sjansen’, om zo snel moge
lijk een hoge temperatuur te krijgen. De 
takkenbossen worden verbrand in de oven 
zelf. Als de speciale stenen waarmee de 
oven aan de binnenkant bekleed is op 
temperatuur zijn, wordt de as uit de oven 
geveegd en kunnen de spijzen erin. Eerst 
de vlaaien, dan het brood en tenslotte het 
vlees. In die volgorde, omdat deze samen
hangt met de vereiste baktemperatuur. 
Mijn oma kon altijd met veel enthousias
me vertellen over de hoeveelheden die 
vroeger gebakken werden. Met name als 
er dorpskermis was moesten er veel vlaai
en zijn. Het was dan heel gewoon een 
dertig tot veertig (!) vlaaien te bakken per 
huishouden. En omdat niet ieder huis 
beschikte over een oven, werden voor dat 
soort dagen vele honderden vlaaien in de 
oven bereid.
Een vlaai werd in die tijden ook niet in 
acht of twaalf partjes gesneden. Nee, 
gewoon in vieren delen dan heb je tenmin
ste een fatsoenlijk stuk. En per persoon 
werden heel wat van die stukken veror
berd. Dat ging ook vrij gemakkelijk, 
omdat het over het algemeen vrij licht op 
de maag liggende fruitvlaaien waren. Al
leen de Limburgse rijstevlaai valt wat 
zwaarder. Maar een fruitvlaai gemaakt 
van eenvoudig gistdeeg en lekker vers fruit 
is een lichte lekkernij.
Meestal bestond het grootste deel van die 
hoeveelheid vlaaien uit appelmoesvlaai,

appelmoosvlaai, want dat was het goed
koopste. Uit het door Netty Engels- 
Geurts geschreven kookboek met oude 
Limburgse recepten Bookeskook, n ’n op
zat, moorevlaai (uitgeverij Corrie Zelen, 
Maasbree 1977) halen we het recept voor 
die appelmoosvlaai.

Voor het deeg van slechts één vlaai 15 gr 
gist mengen met wat lauwe melk. Voeg 
dat papje met 20  gr margarine, 20 gr 
suiker en ongeveer 1 dl lauwwarme melk 
toe aan 250 gr bloem. Maak er een deeg 
van en kneed zeer goed. Het deeg in een 
kom afgedekt met een vochtige doek op 
een warme plaats laten rijzen. Het deeg 
opnieuw doorkneden en uitrollen met een 
deegroller tot de grootte van de vlaaiplaat. 
De plaat inboteren en het deeg erop doen. 
Overstekend deeg afsnijden. Het deeg 
met een vork hier en daar inprikken en 
nogmaals op een warme plaats laten rij
zen.
Maak in de tussentijd van geschikte appels 
een vulling. Zorg ervoor dat de appelmoes 
vooral niet te zoet is en doe er wat kaneel 
doorheen. Stort de nog lauwe of koude 
appelmoes op het uitgerezen deeg in de 
vlaaiplaat. Bak de vlaai op 220 C in 15 a 20 
minuten gaar. Als je je niet kunt bedwin
gen; zo’n vlaai is ook overheerlijk als ze 
nog niet helemaal afgekoeld is.(jd)

/ e e A m! t
Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 
4,1017 TN Amsterdam, 020 • 24 75 70. Redaktie: Mare 
Broere, Jan Dirx, Hans van Egdom, Luuk Heijlman, 
Malou van Hintum (eindredaktie). Jan Huisman, Loes 
Singels. Medewerkers: Arda van den Brink, Bart de
Graaft, Anneke van ’t Hul!. Redaktiesekretariaat'.Enny
Schmitz, Joke Schweitzer. Vormgeving: Joep Paulus- 
sen, m.m.v. Tim van Ruiten. Foto’s: Angelo Goede- 
mondt, Fred Jansz e.a. Abonnementen: Gratis bij 
lidmaatschap PPR, anders ƒ30,-per jaar, giro 1575600, 
t.n.v. PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant.
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Hans Liberg: 
een dynamische 
smeltkroes 
van tekst, muziek 
en kunst
Liberg begint hard te lachen als hij het nieuwe credo van de PPR hoort. „Het is 
een misvatting mij in het kader van vrolijk links uit te nodigen. Dat is een 
reklamekampagne, net zoals je koffie verkoopt. Ik snap dat wel hoor, zo’n partij 
moet ook haar posities behouden. Maar ik ben daar allergisch voor. Het zegt me 
ook niets, vrolijk links. Ik kom optreden omdat ik gevraagd ben. Voor de VVD 
zou ik het ook doen.”
Hans Liberg is al bijna een begrip. Recen
senten duiden hem aan als een uniek 
fenomeen, een pianovirtuoos, een erudie
te taalgoochelaar. Een echte rising star in 
het Nederlandse cabaretwereldje. Een ei
genzinnige conferencier, die zich voor 
geen enkel karretje laat spannen. „Ik hoef 
niet zo nodig op de televisie. En mijn 
bandjes breng ik wel in eigen beheer 
uit.” Liberg raast moeiteloos van Brecht - 
„weet je dat ik op hem lijk, uiterlijk”- 
naar the Beatles, van Mozart naar Mon
driaan, van elitair-intellectueel naar ba
naal. Levert ondertussen kritiek op het 
Zen-boeddhisme van John Cage en 
spreekt zijn verwantschap met Woody 
Allen en Victor Borge uit. Geeft en 
passant een exposé weg over de ‘grote 
historische vervalsingen’: de zogenaamd 
authentieke interpretaties van Beethoven,
Chopin en andere klassieke grootmees
ters. „Maar de Bach van Glenn Gould 
bewonder ik.” Liberg, het razende relati
veren.

„Ik heb mijn studie muziekwetenschap
pen betaald met het spelen op een banjo.
Twee of drie keer in de week, honderdvijf- 
entwintig gulden per avond. Toen had ik

Mondriaan-affaire, de schilderijenten
toonstelling van Mussorsky, de Zauberflö- 
te van Bergmann, om via het verschijnsel 
shop-art te eindigen bij het werk van Rob 
Scholten. Kweelt daartussenin het ‘New 
York, New York’ van Sinatra en verhaalt 
over een engelstalig optreden in het Con
certgebouw voor een internationaal gezel
schap van keel-, neus- en oorartsen. Li
berg wil naar Londen, en de kaarten 
beloven hem gunstige vooruitzichten. 
„Het is leuk om in een andere taal het 
medium theater te hanteren. Dan merk je 
dat het overal toegankelijk is. Je kunt in 
een andere stad spelen, optreden voor 
andere mensen.”
Voor het zover is wacht Zutphen een 
‘semi-intellektuele high-brow inleiding’. 
In het kwadraat.

MALOU VAN HINTUM

ook een jazz-gitaar. Maar op een bepaald g 
moment kreeg ik er genoeg van. Die sfeer ï  
van muziek, drank en vrijblijvendheid... ^ 
bovendien zat ik ondertussen verhalen te ^ 
bedenken. Dat leek me leuk, om dat < 
tegelijk te doen: muziek en tekst.” “  
Liberg is al zijn hele leven bezig met 2 
muziek. Hij maakte een slechte start met 
„halve verkrachte accordeonmuziek voor 
piano”, zette daarna zijn eerste drumstel 
van Philipsdozen in elkaar en leerde zijn 
gitaar bewerken. Anderen wezen hem op 
zijn ad rem gedrag. Zelf besloot hij zijn 
„perfecte motoriek”uit te buiten. Liberg 
trok een matrozenpak aan en voerde zijn 
eerste act van vijf minuten uit. Hij beland
de in de klassieke sferen, maar maakte 
ook kennis met de minimal music van 
Steve Reich. „Ik was daar nogal sceptisch 
over. Die hele cultus daaromheen, dat 
idee dat je in trance moest raken van die 
muziek. Dus ging ik in de pauze naar huis 
en kwam terug. Met een klein orgeltje, 
een microfoon en een versterkertje ging ik 
in de foyer staan met mijn eigen visie.” 
Iedereen bleef kijken.
„Ik heb altijd analyserend geluisterd. En 
ik heb die motoriek he, van jongsafaan. 
Een voortdurende pulse” , begint Liberg

overtuigend op de houten tafel te ramme
len. „Met handen en tanden heb ik 
telkens een ritme. Zinnen deel ik op in 
periodes en ritmes. Dat kun je vergelijken 
met de jazz, je hebt een grondthema 
waarop je improviseert.” Het getrommel 
krijgt een muzikale tegenhanger.
In zijn Lundiasysteem bewaart de 34- 
jarige cabaretier stapels bandjes, kranten
foto’s en closetpapiertjes met teksten. 
„Kilometers band. Ik spui veel en ik gooi 
veel weg.” Liberg is vitaal en snel in meer 
dan één opzicht. Hij draaft op het toneel 
heen en weer en werpt zijn muzikale en 
tekstuele grappen in ononderbroken vaart 
het publiek in. Het is onmogelijk alles te 
volgen, elke pointe mee te nemen. „Dat 
hoeft ook niet. Soms maak ik grappen 
voor één persoon, soms ook alleen voor 
mezelf. Maar misschien word ik nog wel 
efficiënter.” En begint een verhaal over de

Juryrapport essaywedstrijd

‘Politikus 
zonder Partij ? ’

L ilQ
Halen politieke partijen het jaar 2000? Over deze kwestie pijnigden dertig o 
mensen hun hersenen, ongetwijfeld geïnspireerd door het bedrag van duizend o 
gulden dat als eerste prijs binnen viel te halen. Helaas ontbrak het alle inzenders g 
aan voldoende kreativiteit om hun banksaldo met dit bedrag verhoogd te zien. < 
De jury oordeelde mild, maar besloot alleen de tweede en -drie- derde prijzen uit g 
te reiken. £

Ongeveer 150 mensen vroegen een regle
ment aan na de oproep voor de prijsvraag 
en dertig doorzetters besloten daadwerke
lijk zwart-op-wit een produkt in te zenden. 
De jury, die bestond uit Martin van 
Amerongen, Ria Beckers, Sytze Faber en 
Paul Kuypers, was van oordeel dat er in 
zijn algemeenheid sprake is van een gede- 

ï  gen kwaliteit. Vrijwel iedere schrijver of 
schrijfster -waarbij de laatste groep veruit 
in de minderheid was- blijkt te beschikken 
over een behoorlijk grote politieke en 
sociale kennis. Het is hierbij opvallend dat 
de meesten niet in direkte zin betrokken 
zlJn bij het huidige politieke systeem. 
De jury was echter ook van mening dat 
naast deze kwaliteit, de essays op andere 
punten minder voldoen aan de gestelde 
kriteria. De schrijfstijl is meestal aan de 
formele kant, zodat de essays soms méér 
weghebben van een hoofdstuk uit een 
leerboek over staatsinrichting dan van een 
persoonlijk gekleurde verhandeling.

Daarnaast zijn de essays inhoudelijk niet 
verrassend.
De antwoorden op de vraag ‘Halen poli
tieke partijen het jaar 2 0 0 0?’ ontbreekt 
het aan fantasie en originaliteit. De geko
zen oplossingen zijn vaak dezelfde als die 
welke al in de media cirkuleren. De jury is 
zich ervan belust dat het schrijven van 
een geloofwaardige toekomstvisie een 
zware wissel trekt op de verbeeldings
kracht, maar hoopte toch op meer avon
tuur en kreativiteit dan nu in de inzendin
gen het geval is.
Dit impliceerde dat de jury unaniem van 
mening was dat de eerste prijs niet uitge
reikt kon worden, omdat geen van de 
essays aan de daarvoor vereiste kwaliteit 
voldoet.
De tweede prijs, groot ƒ 750,-, wordt 
uitgereikt aan Maarten Hajer uit Amster
dam voor het essay ‘Tussen technocratie 
en publiek debat’. Een heldere analyse 
van de huidige politieke malaise met als

oplossing het organiseren van een publiek 
debat in openbare plaatsen, zoals bijvoor
beeld De Balie in Amsterdam.
De derde prijs,groot ƒ 250,- wordt uitge
reikt aan drie essays die ieder voor zich 
een opmerkelijke eigenheid vertonen. 
Jan-Willem Duyvendak uit Amsterdam 
schreef samen met Ruud Koopmans uit 
Utrecht ‘De verlatingsangst van een jong 
volwassene - het fin-de-siécle gevoel van 
PPR’. Zij betogen dat juist voor partijen 
als de PPR en D6 6 , die niet voortgekomen 
zijn uit de oude maatschappelijke verhou
dingen en tegenstellingen „de individuali
sering eerder een zegen dan een vloek is.” 
Ruud van der Donk uit Nijmegen schreef 
het essay ‘Diagnose: liber-realisme’. In 
een anekdotische stijl pleit hij voor het 
vervangen van de huidige partijhiërarchie 
en -burokratie door politieke netwerken, 
waarin meer ruimte is voor autonomie en 
naast zakelijke service meer aandacht 
voor menselijk kontakt.

Nico Verbeek uit Amsterdam stuurde ‘De 
politikus van de toekomst is meer egotrip
per dan partijganger’ in. Dit essay valt 
vooral op door de in de negentiende eeuw 
beginnende historische analyse. Hij voor
spelt een twee-partijenstelsel, waarin een
heid van programma en partijdiscipline 
vrijwel geen rol meer zullen spelen.
Tot slot: over één ding zijn alle schrijvers 
het eens. Politieke partijen halen het jaar 
200 0 , hoeveel er ook mag veranderen. 
Een hele geruststelling?(hs)

Rondo
radikaal
Al enkele jaren geleden werd er met het 
idee gespeeld: Het zou toch aardig zijn 
een eigen PPR-orkest op te laten treden. 
Het was bekend dat er veel muzikaal 
talent moest zijn onder die 6000 PPR- 
leden. Het feest ter gelegenheid van het 
20 -jarig bestaan gaf dan ook een prima 
aanleiding om het maar eens te proberen. 
In januari verscheen de eerste oproep in 
de Radikalenkrant. De respons was groot. 
Meer dan 40 PPR-leden gaven te kennnen 
het wel aan te durven.
Een dirigent was gauw gevonden: Wim de 
Ru, dirigent van o.a. de schola van de 
Leidse Studenten Ekklesia, was bereid het 
gelegenheidsorkest aan te voeren. Het op 
televisie uitgezonden oratorium ‘the gates 
of Greenham Common’, waar hij ook de 
leiding had, overtuigde de feestkommissie 
van zijn vakmanschap.
Een opvoering van een PPR-orkest kan 
ook niet zonder iets ‘eigens’. Geert de 
Vos, PPR-lid, werd gevraagd iets moois te 
komponeren. Zaterdagmorgen 4 juni was 
het dan zover. De eerste en vooralsnog 
enige repetitie van het PPR-orkest van de 
21e eeuw. Veel gezichten die je anders 
weinig op PPR-bijeenkomsten tegenkomt, 
kijken vol verwachting naar Wim de Ru 
als hij bladmuziek uitdeelt. „Ik weet niet 
hoe goed of slecht jullie zijn, we zullen 
maar eens kijken.”
Voor een leek onbegrijpelijke technische 
kwesties moeten worden opgelost voordat 
het spelen kan beginnen. Zo blijkt pen
ningmeester Job van Keulen transpone
rend zijn muziek te lezen. Bij de trombo
nes ontbreekt helaas de lage D. Anderen 
hebben weer een muziekinstrument dat 
niet aansluit bij de uitgedeelde muziek 
waardoor ze in de pauze het hele stuk 
moeten herschrijven. Slechts een man met 
een mandoline lijkt probleemloos de kom
positie te kunnen uitvoeren. Na een half 
uur zit het eerste deel er al aardig in. 
Het ‘rondo radikaal’ van Geert de Vos dat 
daarna wordt geoefend, levert meer pro
blemen op. Enkele minuten daarvoor zat 
hij in de foyer nog wat partijen uit te 
schrijven. Ook Wim de Ru, die het stuk 
nog nauwelijks heeft bekeken, heeft af en 
toe wat moeite met het lezen van de 
partituur. Toch lukt het voor de pauze het 
rondo op aardige wijze uit te voeren. „Het 
valt me allemaal mee” is de verbaasde 
reaktie van de dirigent over de première 
van zijn stuk.
De leden van het orkest krijgen er langza
merhand zin in. „Is de ons toebedeelde 20 
minuten op het feest niet aan de korte 
kant?” meent een wat al te enthousiaste 
muzikant. Er komt al gauw een plan op 
tafel om een toernee langs andere politie
ke partijen te organiseren. Na vrolijk en 
groen links is nu ook muzikaal links 
toegevoegd aan het rijtje dat de beeldvor
ming van de PPR in de jaren ’90 moet 
gaan bepalen. Het eerste orkest van een 
politieke partij is een feit.

HANS VAN EGD0M

Taartprijs
Op zaterdagmorgen 10 september zal de 
redaktie van de Radikalenkrant een oor
deel vellen over de door de feestgangers 
ingebrachte taarten. Bij voldoende aan
bod aan kwaliteit zal dat oordeel uitmon
den in het toekennen van een drietal 
prijzen in oplopende waardering. Als 
redaktieleden zelf met taarten komen 
aansjouwen, zijn deze uiteraard van deel
name aan de wedstrijd uitgesloten. Wel 
behoudt de redaktie zich het recht voor 
ook die taarten te proeven.

Z U N  O P D R A C H T  
l u / o t :  o h d c r -  
ZOCK 06 PC D€- 
/VCA/ V A N  H C T  
H O U A N D S C  
CCO NO M /SCHC  
s u c c e s  S/NDS  
o e  PPR, /O JA A R  
CCRDCR  D e  A S -  
SO LU T6  M 6 6 R -  
D 6 R H 6 1 D  //V H £ T  
P A R L 6M C N T  8 6 -  
H A A L D 6  €A/ 0 6  
Z R O U JK 6  R 6 V 0 -  
LUT/6 H A A R  
B 6SC A C  R R 666 .
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BECKERS WAARSCHUWT VOOR TEGENSTELLINGEN TUSSEN PARTIJTOP EN BASIS

‘DE BAASJES STEKEN WEER DE KOP OP’

Beckers: ,,Ik heb teveel de rol van sussende kleuterjuffrouw gespeeld”

Vanaf 1977 is ze het gezicht van de PPR in de Tweede Kamer. Ria Beckers. Een 
lijsttrekker die het debat niet schuwt, maar weigert onnodig te polemiseren. Die 
niet kiest voor óf-óf, maar voor én-én. Al zou ze nooit meer met de PvdA in zee 
gaan. Tenminste, niet zoals in 1977. Maar een progressief kabinet is volgens 
Beckers nog geen illusie. ,,Ik ben optimistisch over de mogelijkheden voor 
maatschappelijke en politieke verandering in de nabije toekomst. Voorwaarde is 
wel dat de PPR daar klaar voor is.”  Over de Europese lijst, Bas, Vrolijk Links en 
andere PPR-perikelen.

Als ‘partijleider’ heb je je altijd wat terughoudend 
opgesteld. Je bent niet iemand die gauw het machts
woord uitspreekt. Tijdens de kerngroepvergadering 
in juni over de lijst voor de Europese verkiezingen 
gebeurde dan ook iets unieks. ,,De kerngroep maakt 
zich onsterfelijk belachelijk”,was jouw kommentaar 
op de gang van zaken. Je was echt boos.
Daar was volgens mij ook alle reden voor. We 
hebben de laatste jaren op de kerngroepvergaderin- 
gen zeer goede inhoudelijke diskussies gevoerd. Dat 
is vroeger wel eens anders geweest. Maar nu had ik 
op die bewuste zaterdag voor het eerst weer het 
gevoel dat bij de diskussie over de Europese lijst heel 
oneigenlijke zaken onuitgesproken meespeelden. Er 
lag een uitstekend, beargumenteerd advies van het 
partijbestuur. Daarover was vóór de stemmingen 
geen echte diskussie. Dan mag je verwachten dat zo'n 
advies ernstig genomen wordt. Als de kerngroep het 
dan toch aan haar laars lapt, klopt er iets niet. Dat 
past niet bij de PPR. Er hing echt een lynchsfeertje. 
Het gevoel dat met een aantal mensen maar even 
afgerekend moest worden. Dat hoorde je duidelijk 
aan de manier waarop gelachen en gesproken werd. 
Met wie moest er dan afgerekend worden?
Het hele gebeuren was eigenlijk een reaktie op een 
ontwikkeling die al enkele jaren in de partij aan de 
gang is. De baasjes in de partij gaan weer de kop 
opsteken. De baasjes zijn mensen die teveel denken: 
‘Wij weten hoe het verder moet met de partij.' Dat 
roept tegenstand op en dat vind ik op zichzelf 
begrijpelijk. Daarnaast waren er twee artikelen in de 
Radikalenkrant verschenen waardoor kerngroeple- 
den het gevoel hadden dat ze gemanipuleerd werden. 
Wat je dan krijgt is, dat mensen hun stemgedrag door 
boosheid en emoties laten bepalen. Maar je mag toch 
nooit op zo’n manier laten bepalen hoe je de 
komende vijf jaar in het Europees parlement verte
genwoordigd zult zijn. Ik had het gevoel dat een 
aantal mensen zich nauwelijks realiseerde wat haar 
stemgedrag voor gevolgen kon hebben voor de partij.

Vrolijk Links
Hoe kun je zo ’n situatie dan voorkomen?
Wat de afgelopen jaren is gebeurd met de verbou
wing van de partij vind ik uitstekend. Het is begon
nen met de kampagne van 1986, toen Wim de Boer 
kampagneleider was. Daarna kwam de heroverwe

ging, een prima ontwikkeling. Er is alleen iets te 
weinig gevoel geweest voor het feit dat zoiets 
opgebouwd moet worden met de partij. Er w'as te 
weinig terugkoppeling naar de aktiecentra. Op het 
moment dat de nieuwe stijl en presentatie worden 
vertaald met het begrip ‘Vrolijk Links’ krijg je dan 
ook een reaktie. Op die bewuste kerngroepvergade
ring zag je enorm veel misverstanden bestaan over 
Vrolijk Links. Mensen vragen plotseling of je wel of 
niet voor Vrolijk Links bent. Alsof het zou gaan om 
een politieke lijn. Die mensen hebben het blijkbaar 
niet begrepen.
Je ziet in de partij een grote informatieachterstand. 
Ik denk dat bijna niemand besefte wat Wim de Boer 
voor het GPA heeft gedaan. De partijtop vergeet 
gewoon de partij te informeren. Het gevolg daarvan 
is dat iemand als Wim vanuit een geïsoleerde verant
woordelijkheid gaat opereren. Zo heeft hij zich op 
het kongres teveel met de voorzittersverkiezing be
moeid en nu op de kerngroep met de keuze .van de 
Europese lijst.

Opjutten
Wat is er zo fout aan wat jij ‘baasjesgedrag’ noemt ? 
Ik kan de frustraties van een aantal mensen in de 
partij heel goed begrijpen. Waar ik problemen mee 
heb is, dat ze heel gauw vanuit hun funktie zeggen: 
‘Als dit of dat niet gebeurt, dan hoeft het voor mij 
niet meer.’ Het is logisch dat het kongres of de 
kerngroep dat niet meer kunnen volgen. Als je nu 
bijvoorbeeld naar de keuze tussen Janneke en Her
man kijkt, dan kun je toch niet volhouden dat de één 
zoveel beter is dan de ander. Dat je uit de keuze van 
de één konsekwenties moet trekken. Beide personen 
hebben kwaliteiten, al zijn die heel verschillend. Je

kunt er alleen maar blij om zijn dat de kerngroep iets 
te kiezen had.
Die boosheid zijn we van jou niet gewend. In de 
wandelgangen hoor je weleens dat ‘Ria haar nek 
nooit durft uit te steken’. Ben je overgegaan op een 
andere stijl van leiding geven?
Ik denk het niet. Mijn optreden in de partij heeft te 
maken met mijn visie op de funktie van het partijbe
stuur. Het partijbestuur heeft een eigen verantwoor
delijkheid, het zou de fraktie veel meer moeten 
opjutten en uitdagen. De laatste jaren neemt de 
Tweede Kamerfraktie op inhoudelijk terrein het 
voortouw. Dat is niet goed. Het zou andersom 
moeten zijn. Partijbestuur, kerngroep en kongres; 
dat zijn in eerste instantie de verantwoordelijke 
organen voor de inhoudelijke en strategische partij
lijn. Als fraktievoorzitter wil ik het daar natuurlijk 
wel mee eens zijn, maar de partijvoorzitter moet het 
voortouw nemen.
Zo was ook die lijst voor de Europese verkiezingen in 
eerste instantie de verantwoordelijkheid van het 
partijbestuur. Het wordt pas ook mijn verantwoorde
lijkheid, als ik zie dat de kerngroep op een volstrekt 
verkeerde manier over zo’n advies diskussieert. Ik 
ben wel vantevoren bij de kommissie samenstelling 
partijbestuur geweest om daar samen met Janneke 
van der Plaat een advies te geven. Niet een advies om 
bepaalde mensen op de voordracht te zetten, maar 
om duidelijk te maken dat de kommissie bij haar 
keuze rekening moest houden met de weg van 
vernieuwing die we als partij zijn ingegaan.
Ik oefen mijn invloed veel meer op de achtergrond 
uit. Mensen zien dat veel minder. Goed leiding geven 
heeft niets te maken met zaken afdwingen of einde
loos voorkoken. Als er tijdens de kerngroep of het

kongres iets gebeurt, weet ik precies wie die week 
daarvoor met wie gebeld heeft. Ik heb ook een 
telefoon en die gebruik ik ook. Maar ik wil mij niet 
met bepaalde circuits vereenzelvigen. Ook Bram van 
Ojik moet als nieuwe voorzitter proberen daarbuiten 
te blijven. Hij heeft met de totstandkoming van de 
lijst voor de Europese verkiezingen zijn eerste zware 
klus gehad. Zoiets kun je alleen goed oplossen als je 
boven de partijen blijft staan.
Jouw politieke stijl speelde al een rol bij de verkie
zing tot lijsttrekker. Was de keuze tussen Michcl van 
Hutten en Ria Beckers niet één tussen een autoritaire 
man en een demokratische vrouw?
Michel wilde een partij van christen-radikalen. Ik 
was, volgens hem, teveel gericht op samenwerking 
met onder meer de PSP. In feite was dat de partijlijn 
waarin ik me kon vinden. Michel had een andere visie 
op de toekomst van de partij. Hij had inhoudelijk en 
strategisch bepaalde ideeën en iedereen die daar 
anders over dacht moest er maar uit. Hij wilde de 
zaak zó op scherp zetten dat een deel van de partij 
ermee zou kappen. Dat is nooit mijn manier van 
werken geweest. Ik ben er altijd voor een diskussie 
over de verschillen te voeren en zo te trachten de klub 
op één lijn te krijgen.

Verzoenend
Is jouw verzoenende rol in de partij niet ten koste 
gegaan van je eigen profilering?
Dat zou best weleens het geval kunnen zijn. Ik denk 
alleen dat dat de laatste jaren een kleinere rol speelt. 
Ik ben voorzitter en later lijsttrekker geworden in een 
tijd waarin de verschillen veel groter waren dan nu. 
Als ik terugkijk denk ik dat de PPR veel te vroeg aan 
het regeren is geslagen. De worsteling met het 
kompromis was veel te groot. Na ’77 moest er meer 
rust komen. De fraktie moest meer gaan vertolken 
wat in de p_. „j leefde. Maar de fraktie van Bas was 
eigenlijk niet meer dan een klub van eenlingen. Als 
voorzitter kwam ik daar regelmatig en dan zat na een 
vergadering de één na de ander in zijn of haar kamer 
te huilen. Zó stonden ze elkaar naar het leven. Ik 
kwam teveel in de rol van kleuterjuffrouw die de boel 
moest sussen. Een rol waarin ik me niet altijd even 
goed heb thuisgevoeld.
Is het zo dat door jouw verzoenende rol de PPR nooit 
een duidelijke keuze in de strategiediskussie heeft
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kunnen maken?
Ik heb nooit geloofd in een noodzakelijke keuze 
tussen óf geheel zelfstandig opereren óf met de PSP 
en de CPN in zee gaan. Waar het om ging en nog 
steeds om gaat is een ander, progressief beleid. 
Daarvoor is samenwerking met andere partijen abso
luut nodig. Maar het kan niet betekenen dat je je 
alleen bindt aan de twee uiterste groepen. Je kunt 
mijn rol dan ook niet afdoen als louter een verzoe
nende tussen twee groepen in de partij. Ik had zelf 
altijd de overtuiging dat zowel de éne als de andere 
keuze niet de juiste was. Nu volgens het kongresbe- 
sluit een nieuwe politieke formatie méér moet zijn 
dan alleen PPR, PSP en CPN, denk ik dat we op de 
goede weg zijn. Voor het eerst was er een besluitvor
ming waar de hele partij mee kon leven. Volgens mij 
zijn we nu de oude strategiediskussie overstegen. Op 
dat kongres heeft de PPR zichzelf overwonnen. 
Maar een progressieve meerderheid zit er niet meer 
in. De PvdA richt zich meer en meer op een 
mogelijke koaiitie met het CDA. Wat we al jaren 
vermoedden hebben ze nu netjes in een boek 
geschreven.
Het vreemde is dat de PvdA al voor de verkiezingen 
zegt samen te willen regeren met partijen waar ze de 
grootst mogelijke bezwaren tegen heeft. In de Kamer 
voert ze oppositie. Maar als het aan haar ligt gaat ze 

1 straks met de helft van de huidige ploeg regeren. 
Daarbij maakt ze geen uitzonderingen voor bepaalde 
personen. Iedereen mag. Zelfs ministers waartegen 
ze de afgelopen jaren moties van wantrouwen heeft 
ingediend. En dat terwijl de PvdA altijd zegt dat het 
bij de politiek om de inhoud gaat. Je moet goed 
begrijpen dat ik er geen bezwaren tegen heb dat, als 
het vanwege de verkiezingsuitslag niet anders kan, de 
PvdA met het CDA om de tafel gaat zitten. Ik heb 
alleen bezwaar tegen het feit dat die keuze al bij 
voorbaat genomen is. Het punt is dat de progressieve 
partijen niet gezamenlijk naar de kiezers durven te 
gaan en zeggen: als wij van jullie de meerderheid 
krijgen gaan we regeren en kun je een progressief 
beleid verwachten.
Maar een progressief kabinet is toch een illusie? Het 
lijkt onmogelijk om de meerderheid te halen en als 
we die halen zal het elektorale draagvlak zeer klein 
zijn. Met 51 % valt niet te regeren.
Dat weet ik niet. Ten eerste zitten de progressieven 
sinds de Eerste Kamerverkiezingen op 48 %. En als 
je ziet hoe de politieke diskussies nu beslist worden... 
Het komt vaak voor dat men het binnen de frakties 
van CDA en VVD inhoudelijk niet met het kabinet 
eens is, maar het toch blijft steunen. Juist op dit 
moment is het draagvlak van het kabinet uiterst 
gering. Het zou weleens kunnen zijn dat je met een 
elektoraal draagvlak van 51 % voor een progressieve 

i meerderheid een veel groter inhoudelijk draagvlak in 
de samenleving hebt. Steeds meer zie je dat zeer veel 
mensen die vanwege allerlei redenen nooit op een 
progressieve partij stemmen, het inhoudelijk op een 
heleboel punten met je eens zijn. Zo heb ik onlangs 
op de bijeenkomst van de 8 mei-beweging over vrede 
gesproken. Dat was in het kader van het conciliair 
proces. En het had nogal wat weerklank. Mensen die 
na afloop op me afkwamen en zeiden nooit op de 
PPR te stemmen, waren zeer tevreden over mijn 
verhaal. Er is in de samenleving een grote terughou
dendheid ten opzichte van partijen als de PPR. Want 
de PPR en Ria Beckers dat is niets. Als je dan toch de 
gelegenheid krijgt te spreken voor zo’n gezelschap als 
de 8 mei-beweging, blijkt dat er meer overeenstem
ming is dan je zou verwachten en de vooroordelen 
ook makkelijk verdwijnen.

Christelijke partij
Je bent dus op de bijeenkomst van de 8 mei-beweging 
geweest. Als PPR worden we vaak als een christelijke 
partij gezien. De ontstaansgeschiedenis van de PPR 
blijft ons achtervolgen. Bas was gereformeerd, jij 
katholiek. Wordt er in de partij een meerwaarde aan 
de religieuze achtergrond gegeven?
Ik moet heel sterk denken aan wat Marcus Bakker 
mij ooit heeft gezegd. Die zag dat het belangrijk is 
christelijke mensen bij de progressieve politiek te 
betrekken. Hij zag daar voor de PPR een speciale 

1 taak. Niet zozeer omdat we een christelijke partij 
zouden zijn, maar meer omdat wij een aantal mensen 
in onze klub hebben die die groep beter kan 
aanspreken.
In de partij is er vaak zeer onvolwassen met de 
diskussie over de christelijke inspiratiebron omge
sprongen. Dolf Coppes (oud-voorzitter, hve, rb) 
maakte ooit in een kongrestoespraak een opmerking 
over de vleespotten van Egypte. Hij kreeg meteen de 
hele partij over zich heen. Heel vreemd was dat. 
Daarnaast had je Roel van Duyn die terecht werd 
afgehamerd omdat hij met zijn armen als een kruis 
een verhaal voor het kongres hield. En dat alles 
terwijl we ooit als PPR de keuze gemaakt hebben om

Beckers: ,,Hetpartijbestuur zou de fraktie veel meer moeten opjutten”

op basis van een program open te staan voor mensen 
met verschillende levensvisies. Ik heb het idee dat de 
partij er heel lang over heeft gedaan daar op een 
goede manier mee om te gaan. Ik ben zelf altijd heel 
voorzichtig geweest om mij vanuit mijn levensbe
schouwelijke visie te presenteren. Ik wilde niet de 
indruk wekken dat ik maar één groep binnen de partij 
zou vertegenwoordigen. Gelukkig is er de laatste 
jaren meer ruimte om de diskussie met de kerken aan 
te gaan. Daarom was ik op die bijeenkomst van de 8 
mei-beweging waar maar liefst 13.000 verontruste 
katholieken waren. Ik heb het gevoel dat dat nu kan. 
Maar hoe moet je jouw kongresrede interpreteren 
waarin je  zegt:,, Groene politiek is wat meer dan een 
boom planten en wat babbelen over spiritualiteit”? 
Ik bedoelde toen absoluut niet dat je geen diskussies 
over spiritualiteit in de politiek zou mogen voeren. 
Maar ik vind dat een politikus allereerst een goed 
politiek program moet hebben en daarover moet 
diskussiëren. Bij een aantal groene mensen zie ik een 
bepaald soort zweverigheid die een alibi gaat worden 
om duidelijke politieke keuzes te ontlopen.

Bas
Als lijsttrekker en fraktievoorzitter zweefde altijd de 
geest van Bas de Gaay Fortman boven je. Was dat 
niet hinderlijk?
Bas is mij op den duur minder voor de voeten gaan 
lopen, al raakt hij zijn streken nooit kwijt. Voordat ik 
lijsttrekker werd, heb ik als voorzitter veel met Bas 
en zijn fraktie te maken gehad. Dat was niet altijd 
even makkelijk. Ik moest voortdurend mijn best 
doen het partijbestuur te betrekken bij de beslissin
gen van de fraktie. Het liep steeds achter de feiten 
aan. Ik kan me nog goed de abortus-diskussie tussen 
fraktie en partijbestuur herinneren. Dat is toen een 
harde konfrontatie geweest. Sommige fraktieleden 
hadden totaal geen benul van wat zich in andere 
delen van de samenleving afspeelde. Toch herinner ik 
me dat gesprek als een goede inhoudelijke diskussie. 
Iets anders was de hele toestand rond de anti-CDA 
resolutie in 1977. Na lang onderhandelen hadden 
PPR en PvdA voor de verkiezingen een regeerak
koord met bijbehorend strategiestuk opgesteld. 
Daarin stond dat we alleen met andere partijen 
zouden regeren als die het op vier inhoudelijke 
punten met ons eens zouden zijn. Dat waren de 
Vermogensaanwasdeling, de ondernemingsraden, de 
Wir en de grondpolitiek. Het kabinet werd toen op de 
grondpolitiek door de KVP-ministers ten val ge
bracht.
Een week later verklaarde Joop den Uyl dat hij 
regeren met de konfessionele partijen niet wilde 
uitsluiten, mits er maar ‘keiharde afspraken’ werden 
gemaakt. Er lagen keiharde afspraken tussen PvdA 
en PPR. Het PPR-kongres wilde zich aan die afspra
ken houden. Maar Bas werkte toen met een aantal 
anderen al aan een tekst die de deur naar de 
konfessionele partijen openhield. Ik heb toen, als

degene die over het akkoord met de PvdA had 
onderhandeld, de kant van het kongres gekozen. Dat 
is mij later nogal eens nagedragen. Ik zou volgens 
sommigen, waaronder Michel van Hulten en Bas, de 
PPR toen buitenspel hebben gezet. Dat vind ik een 
volstrekte vertekening en een miskenning van de 
situatie in de partij. De PPR stond voor duidelijkheid 
in de politiek. En als we hadden gedaan wat zij 
wilden, was er echt geen partij meer geweest die 
kampagne had kunnen voeren. Nü zou ik met een 
partij als de PvdA nooit meer dergelijke afspraken 
maken. In die zin heb ik ervan geleerd. De PvdA was 
en is veel opportunistischer dan de PPR.
Zou je kunnen zeggen dat Bas zich meer beroept op 
de kiezers en jij je op de leden?
Dat zou kunnen. Ik heb denk ik meer het idee dat ik 
er voor en namens de partij sta. Waarmee ik niet wil 
zeggen dat ik mezelf als een instrument van de partij 
zie. Dat gaat me net iets te ver. Bas is meer met 
kiezers dan met leden bezig, hoewel ik denk dat hij 
de kiezers ook weleens als een alibi heeft gebruikt om 
de partij voor het blok te zetten. Natuurlijk is het; 
belangrijk steeds de kiezer in je achterhoofd te 
hebben bij beslissingen die je als partij neemt. Ik wijs 
alleen maar op de huidige diskussie over de vraag of 
de lijst voor de Europese verkiezingen Groen Pro
gressief Akkoord of zoiets als Links Europa moet 
heten. Vanuit elektorale overwegingen zou het zeer 
onverstandig zijn nu met een andere naam te komen.

Jaren ’60
We vieren dit jaar het twintigjarig bestaan van de 
partij. De PPR is ontstaan in de woelige jaren ’60. 
Daar is de laatste tijd weer veel aandacht voor. Was 
die tijd ook voor jou bepalend om PPR-lid te 
worden?
De jaren ’60 als tijd van protest heb ik niet zo bewust 
meegemaakt. Wij woonden toen in Leuven, waar we 
meer werden gekonfronteerd met de taalstrijd tussen 
Vlamingen en Walen dan met de protestbeweging in 
Nederland. Eenmaal terug in Nederland werden wij 
enthousiast voor de PPR. Vanuit onze achtergrond, 
katholiek met een progressieve inslag en wars van 
alles wat met hiërarchie te maken heeft, vonden we 
dat de PPR met name over de Derde Wereld heel 
goede dingen zei.
Hoe ben je aktief geworden?
In 1970 werd ik opgebeld door Dolf Coppes die ik 
nog van vroeger kende. Of ik lid van het nieuwe 
bestuur wilde worden. Dat heb ik een jaar uitgesteld 
omdat ik juist in die tijd zwanger was. Het volgende 
jaar moest ik naar een zaaltje in Utrecht komen waar 
een aantal mensen zat die door de partijtop bij elkaar 
was gezocht. Uit die groep werd die avond een nieuw 
bestuur samengesteld. Het kongres mocht het geloof 
ik nog wel bekrachtigen. Achteraf moet ik er erg om 
lachen, maar ik denk dat dat zo nu niet meer kan in 
de PPR. Van bestuurslid werd ik vice-voorzitter en 
later voorzitter.

Werd je  ook zo gemakkelijk lijsttrekker?
Ik kan me nog herinneren dat er een vergadering was 
waar zowel Karei (haar man, hve, rb) en ik vanuit 
onze toenmalige funkties binnen de PPR aanwezig 
waren. We zijn toen onafhankelijk van elkaar be
werkt. Toen ik Karei ’s avonds laat tegen kwam zei 
hij: „Je raadt nooit wat ik gehoord heb. Jij zou 
lijsttrekker moeten worden.” Ik vond dat onzin. Dat 
was toch helemaal niet aan de orde. Ik was nog geen 
twee jaar voorzitter. Op een volgende vergadering 
hebben Harry van Doorn, Boy Trip en Bas zich heel 
duidelijk voor mijn kandidatuur uitgesproken. Het is 
toen allemaal vrij snel gegaan. Achteraf denk ik 
weleens dat de partij destijds enorm veel risiko heeft 
genomen. Wie wist eigenlijk iets van mij? Er werden 
wel heel snel keuzes gemaakt. Voor hetzelfde geld 
was het een foute keuze geweest. Je hebt voor zoiets 
toch een zorgvuldiger procedure nodig.

1990
Is er voor 1990 een zorgvuldige procedure nodig voor 
een nieuwe lijsttrekker?
Als jullie nu willen horen of ik wel of niet wegga, dan 
moet ik jullie teleurstellen. Eerlijk gezegd weet ik dat 
echt nog niet. Het kamerwerk vind ik na al die jaren 
nog steeds ontzettend leuk. Maar dat wil niet zeggen 
dat ik op mijn stoel vast zit. Ik vind het erg belangrijk 
dat er een goede, nieuwe PPR-lijst komt. We hebben 
als fraktie tegen het partijbestuur gezegd: zoek in de 
partij een aantal mensen die kwaliteiten heeft voor 
het kamerwerk. Wellicht moet je verder kijken dan 
de bekende namen die altijd weer op lijsten verschij
nen. Het is een beetje overbevolkt in het centrum van 
de partij. Aan de basis zit voldoende kwaliteit, maar 
men heeft het vaak te druk met ander PPR-werk. Er 
moet als het ware een kweekvijver komen waar 
mensen worden getraind, inhoudelijk en publicitair. 
Dan pas krijg je een groep die in staat is een nieuw 
partijgezicht te tonen.
Het is niet goed als er nu een sfeer gaat ontstaan 
waarin een aantal mensen aan de top een jongen of 
meisje gaat pushen die ze wel prima vindt. Die 
verantwoordelijkheid ligt bij het partijbestuur. Als zij 
snel stappen onderneemt kunnen we straks op basis 
van argumenten diskussiëren over de nieuwe lijst. Als 
een nieuwe, goede klub mensen zich aandient, kun je 
van zittende kamerleden verwachten dat zij niet aan 
hun stoel blijven vastplakken. Vernieuwing is belang
rijk. Maar vergis je niet in de klus die geklaard moet 
worden. Kontinuïteit blijft daarom ook nodig. Je 
hoort wel vaak in de partij: de partij is vernieuwd, nu 
is ook de fraktie aan de beurt. Dan denk ik: wie heeft 
de laatste jaren het meest uiting gegeven aan die 
vernieuwing?
Peter loopt zich al warm aan de zijlijn?
Peter lijkt herontdekt door de pers. Hij heeft in een 
aantal belangrijke debatten goed werk gedaan. Dat 
heeft een sneeuwbaleffekt. Wat ook meespeelt is, dat
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De Zeeuw: ,,Op gemeentelijk nivo liggen bestuurvorming en belangenerkenning dicht bij elkaar”

‘IK HEB HET 
NODIG DAT 

MENSEN TEGEN ME 
AANZEUREN OVER 

EEN BOOM DIE 
OMGEHAKT IS’

Joop de Zeeuw (49 jaar) is al vanaf 1970 raadslid voor de PPR in Nijmegen. Bijna 
20 jaar raadslidmaatschap hebben hem niet cynisch gemaakt over de politiek. Al 
was hij verschrikkelijk graag een keertje wethouder geweest. Maar dat zit er 
voorlopig niet in. De Keizerstad wordt geregeerd door een PvdA-CDA-kombinatie 
waarbinnen geen plaats is voor recalcitrante geluiden.

Vervolg van pag. 5
hij zo duidelijk voor zijn homoseksualiteit is uitgeko
men. Peter is ook politiek veel beter geworden. Hij is 
goed in staat op het strategisch juiste moment de 
juiste dingen te zeggen. Dat pikt de pers op.
Het lukt de fraktie de laatste jaren steeds beter in de 
pers door te dringen. We hebben een duidelijkere lijn 
uitgezet; We opereren offensiever. We vragen ons 
meer dan vroeger af op welke manier de informatie 
bij mensen aankomt. We zijn kritisch over de 
televisiedemokratie, maar blijven niet aan de kant 
staan. Je komt nu eenmaal makkelijker over door 
opvallende ludieke akties. Je moet die aangrijpen om 
je boodschap in te verpakken. Een voorbeeld: we 
hebben een motie tegen het plastic-food in het 
Tweede Kamerrestaurant ingediend. Zeer ongebrui
kelijk. Daarmee doorbraken we een kode. Dolman 
was geïrriteerd en de PvdA stemde verdeeld. Hilari
teit in de Kamer. Verschillende dagbladen hebben er 
met smaak over geschreven. Je kunt dan zeggen: wat 
een onzin. Toch stel je op zo’n manier een symptoom 
van iets veel groters aan de kaak.
Natuurlijk zijn er grenzen. Zo moet de presentatie 
wel aansluiten bij de inhoud. Ik zal nooit meer in een 
jury voor een songfestival gaan zitten.

Tot slot nog de toekomst: hoe kan de PPR gestalte 
geven aan de politieke vernieuwing?
Het politieke klimaat is gelukkig weer aan het 
veranderen. De bijstandsvrouwen voeren de armoe- 
de-diskussie, de boeren en boerinnen worden wak
ker, de studenten gaan opnieuw de straat op. Ik ben 
optimistisch over de mogelijkheden voor maatschap
pelijke en politieke verandering in de nabije toe
komst. Voorwaarde is wel dat de PPR daar klaar voor 
is. Inhoudelijk zijn we bij de tijd. Ekonomische 
groei, basisinkomen, milieu, ontwapening en ontwik
keling: dat zijn de zaken waar het ook de komende 
jaren om gaat. Nu komt het erop aan meer mensen 
voor die inhoud te winnen. We moeten als politieke 
partij een effektief instrument worden om die veran
dering mee te kunnen afdwingen. Een aktieve, 
enthousiaste, radikale klub, die aanspreekt en als 
vanzelf steun krijgt, die zelfbewust samenwerking 
met anderen zoekt. Niet omdat de top dat vindt, 
maar omdat de partij dat wil. Want dan pas kun je 
spreken van politieke vernieuwing.

ROUKE BROERSMA 
HANS VAN EGDOM

De Zeeuw bewoont een flat in een rustige Nijmeegse 
wijk. Niet gehinderd door de laatste ontwikkelingen 
op design-gebied, heeft hij zijn bescheiden woonka
mer volgepropt met ouderwetse, lage leunstoelen, 
gehaakte kussentjes, rieten vloerbedekking en twee 
opvallend grote televisietoestellen van voor het flat 
square-tijdperk. Zoals bijna elk volbloed PPR-lid, 
grijpt ook hij naar een pakje sigaretten. De ene half 
opgerookte peuk na de andere verdwijnt in een 
asbak. Terwijl tussendoor telefonisch overlegd wordt 
over de duizenden guldens huurschuld van een 
asielzoeker, steekt hij van wal.
„Het is echt meer dan een full-time baan hoor. Als je 
er minder tijd in zou steken, maak je je niet echt 
waar. Vooral niet omdat je in de oppositie zit. Want 
dat betekent: informatie-achterstand en de noodzaak 
het initiatief te nemen in diskussies. En ik vind het 
per definitie fout als mensen onderwerpen gaan 
selekteren. We moeten gewoon alles bij de kop

nemen. Speerpunten zijn prima, maar niet als metho
de om andere zaken te laten liggen. Bovendien ben je 
geen interessante gesprekspartner als je niet overal 
over mee kunt praten.” De Zeeuw geeft toe dat hij 
geen wonder van efficiency is, ook al begint hij ’s 
morgens om 8 uur op het stadhuis zijn werkdag. 
„Vooral dat papierwerk, daar ben ik veel te lang mee 
bezig.”

Konfronterend
De PPR-Nijmegen vormt sinds 1986 samen met PSP 
en CPN de 5 mens sterke fraktie Radikaal Links. De 
Zeeuw is de enige die de PPR binnen dit samenwer
kingsverband vertegenwoordigt. „Een radikaal 
linkse fraktie dus, met de nadruk op radikaal: het 
gaat erom naar de essentie van problemen en 
oplossingen te kijken, de zaken bij de wortel aan te 
pakken. Dat houdt het begrip radikaal in. Dat 
Vrolijk Links van nu is niet minder dan een desa-

vouering van het eigen PPR-handelen. Het wordt 
tegenover het idee van Radikaal Links geplaatst 
waar we al jaren inhoud aan proberen te geven. En 
dat kan niet. Begrijp me goed: het was een uitsteken
de verkiezingskampagne, een benadering van de 
kiezers die erg aansloeg. De PPR kan relativeren, is 
kreatief. niet negativistisch en leuk om bij te horen. 
Prima. Het is goed om ontspannen met politiek om te 
gaan.
„Maar dat Herman Verbeek te konfronterend zou 
zijn, en dat dat niet past binnen Vrolijk Links, dat 
kan voor mij niet door de beugel. Daarmee zeg je dat 
het niet meer essentieel is perspektieven te bieden en 
worden relativering en oppervlakkigheid doelen op 
zichzelf. Ik weet niet of dat de bedoeling is die 
erachter zit, maar het is in elk geval wel het effekt. En 
daar heb je mee te maken. Vrolijk Links is een 
kleurstelling die geen inhoudelijk effekt mag hebben. 
Dat is nu wel zo. Konfronterend funktioneren op 
Europees nivo - de enige manier om op te vallen - 
mag niet meer.”Er zit op dit vlak nogal wat zeer bij 
het Nijmeegse gemeenteraadslid. Veronwaardigd 
verhaalt De Zeeuw over Rouke Broersma, die vrolijk 
een kruis plaatste over het Radikaal Links affiche uit 
het Nijmeegse, met de woorden:,,Zo dus nooit 
meer.”

Toch is de PPR-man niet verzuurd. „De charme van 
dit werk is, dat je zichtbaar vorm kunt geven aan je 
ideeën, invloed uit kunt oefenen op je naaste 
omgeving. Op Staten- en Kamernivo liggen besluit
vorming en belangenherkenning ver uit elkaar. Ge
meentelijk is dat niet zo. Hier kan ik mijn betrokken
heid kwijt. Ik heb het ook nodig dat mensen tegen me 

w aanzeuren over een boom die omgehakt wordt of de 
m reorganisatie bij de brandweer. Die directe praktijk, 
< daar heb ik affiniteit mee.”

h Straatnamen
^ Het is geen vetpot, het raadslidmaatschap. De 
£ Nijmegenaar rekent voor dat hij onder bijstandsnivo 
“■ zit. „Voor het geld hoef je het niet te doen. Wat dat 

betreft zou ik weleens in een of andere betaalde baan 
terecht willen komen. Ik ben wel gemotiveerd om 
nog een raadsperiode aan te blijven, maar als ik nu 
niet in het betaalde circuit kom lukt het niet meer. 
Bovendien kan ik me voorstellen dat de afdeling 
misschien nieuw kader wil. Dat zou ik geen afstraf
fing vinden. Ik zit er natuurlijk al een lange tijd. 
Het doet me trouwens persoonlijk wel goed, dat er 
een soort Nijmeegse School ontstaan is in de PPR. 
Mensen als Kees Tillanus, Jan Dirx, John Steeg en 
Jaap de Zeeuw hebben allemaal in Nijmegen meege
draaid en zijn ergens anders terecht gekomen. Daar 
heb ik het gevoel aan overgehouden dat ik niet 
afstoppend ben geweest, maar juist stimulerend. 
Mensen hebben de kans gehad om aktief te zijn.” 
Een van de - naar eigen zeggen -leukste kommissies 
waarin Joop de Zeeuw zitting heeft, is de Straatna
menkommissie. Deze vergadert twee of drie keer per 
jaar. Op het ogenblik ligt er een cluster namen klaar 
van Zuid-Afrikaanse verzetstrijders. Ook namen van 
vrouwen uit de eerste en tweede emancipatiegolf 
zullen op termijn in een Nijmeegse wijk terug te 
vinden zijn. „Nou ja, dat is gewoon vreselijk leuk. 
Voorzitter van de kommissie vordering van woon
ruimte en van de kommissie beroepszaken, wat ik 
ook doe, is natuurlijk veel zwaarder. Dat zijn meer 
staffunkties die aan potentiële wethouders gegeven 
worden. In die sfeer zou ik trouwens wel aan de slag 
willen komen, ik heb redelijke ombudskwaliteiten.” 
De Zeeuw zegt veel kontakten met the men in the 
Street te onderhouden, wat soms leidt tot het indie
nen van moties waarvoor een rechtgeaard PPR-lid 
niet echt warm kan lopen. „Een tijdje geleden was er 
een motie over uitbreiding van de uren waarop 
mensen gratis kunnen trouwen. Voor zo’n onderwerp 
ben ik niet erg gemotiveerd. Overigens bleek nader
hand, dat juist betaald trouwen weer helemaal in is en 
die gratis uren niet eens vol zaten. We hadden nu 
mensen in de problemen geholpen die graag hun 
portemonnee op tafel wilden leggen. Maar ja, die 
motie was al aangenomen. Gelukkig viel er ambtelijk 
nog wel wat te regelen.”
De Zeeuw benadrukt dat hij de partij niet niet als 
middel wil gebruiken. „Je ziet wel mensen die via de 
kleine linkse partijen vertrekken naar de PvdA. 
Omdat ze daar beter kunnen werken, zeggen ze dan. 
Ik vind dat zulke mensen voor zichzelf bezig zijn en 
niet voor de partij. De PPR is het kader vanwaaruit ik 
werk, daarbij ga ik niet weg om wethouder van de 
PvdA te worden of zoiets.”
Twee dagen later komt hij nog even langs. Met vier 
volgetypte velletjes A4? „Want mondeling ben ik niet 
adekwaat in interviews” . De Zeeuw blijkt ook 
belangstelling te hebben voor het Eerste Kamerwerk. 
En PPR-burgemeester, dat lijkt hem ook wel wat.

MALOU VAN HINTUM
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PPR-ZOMEROFFENSIEF VOOR EEN ANDER KABINET

KUN JE VAN EEN OV-KAART ETEN DAN?
"Kunnen die lui niet gewoon rustig gaan 
studeren” bromde de voorbijganger die de 
tienduizenden protesterende studenten op Het 
Binnenhof misprijzend bezig zag. "H ebben ze 
niks beters te doen” mopperde de TV-kijkster 
vanuit haar luie stoel. Inderdaad, studenten 
hebben wel wat beters te doen: rustig studeren 
bijvoorbeeld. M aar verhoging van de kollege- 
gelden, kortingen op de studiebeurzen, verkor
ting van de studieduur- daar blijf je niet rustig 
bij. Daar word je onzeker en opstandig van. Je 
laat je toch niet zomaar uitkleden waar ieder
een bij staat.

Een beschaafd land
Nog niet zo lang geleden leek het een onaan- 

t tastbaar onderwijsbeginsel: gelijke kansen voor 
iedereen. Iedereen, ongeacht geslacht en af
komst, kreeg de kans om een zo hoog mogelij
ke opleiding te gaan volgen. En het stelsel van 
studiebeurzen zorgde ervoor dat een laag inko
men geen obstakel hoefde te zijn. Dat komt nu 
in gevaar. En daarmee dreigt één van de 
belangrijkste voorwaarden voor gelijke kansen 
weg te vallen.
Gelijke kansen, dat is geen gunst, maar een 
recht. Geen liefdadigheid maar een kwestie van 
beschaving.

OV-kaart
Op dit moment krijg je als student een basis
beurs - die je niet hoeft terug te betalen - van 
ongeveer tweehonderd gulden als je thuis 
woont, of van zeshonderd gulden als je uitwo
nend bent. En afhankelijk van het inkomen van 
je ouders kun je nog een aanvullende beurs 
krijgen en een studielening afsluiten. Bij elkaar 
is dat maximaal ƒ950,- per maand, waarvan 
zo n slordige ƒ150,- retour gaat aan kollege- 
geld.
Als het aan minister Deetman ligt. zal je het 
met nog minder moeten doen. Hij toverde een 
zoethoudertje uit de hoge hoed: een OV- 
jaarkaart voor alle studenten. Op zich een 
prachtig plan waar de PPR als groene partij

hard voor is: goed voor het openbaar vervoer 
en dus goed voor het milieu. Prachtig toch!

Maar daar was het allemaal niet om begonnen, 
het gaat de minister om het geld. Hij moet

bezuinigen. En een deel van die kaart moet je 
als student toch weer zelf betalen: er zal 
automatisch 60 gulden per maand van je beurs 
worden ingehouden. En je hebt niks te kiezen: 
nodig of niet, je hebt die kaart te slikken.

De rekening
Tel uit je winst: de studieduur wordt verkort, 
de basisbeurs gaat omlaag, de aanvullende 
beurs verdwijnt en voor de studielening zullen 
de banken wel even met je meedenken. En wat 
krijg je ervoor terug? Een OV-kaart waarmee 
je de huisbaas, Albert Heijn en de PTT niet 
kunt betalen.
Daar word je toch ontzettend kwaad van. Dan 
ga je toch de straat op met z’n allen om 
iedereen duidelijk te maken dat dit niet kan. 
Dan kan het deze herfst wel eens bijzonder heet 
worden.

Wat heet Deet
Gelukkig heeft Deetman het niet alleen voor 
het zeggen. Lansinkvan het CDA noemde de 
plannen uitermate pijnlijk. Maar zal hij zich 
echt verzetten als het erop aan komt?
Als het aan de PPR ligt, blijft de deur naar alle 
vormen van onderwijs voor iedereen wagen
wijd open staan. Peter Lankhorst(PPR ):“De 
toegankelijkheid van het onderwijs is in gevaar. 
Waar m en niet gewend is om door te studeren, 
m oeten geen hoge drempels worden opgewor
pen. M et het vooruitzicht van gigantische schul
den gebeurt dat wel. Z o  wordt het onderwijs 
een zaak van en voor de rijken. De kans dat 
intellektueel potentieel verloren gaat, dat talen
ten worden begraven, is levensgroot aanwe
zig. "
Er moeten wel degelijk twee dingen gebeuren: 
1 .Studenten moeten in september en oktober 
nog massaler protesteren, het moet maar eens 
een hete herfst worden onder het motto: WAT 
H EET DEET.
2.Er moet een ander kabinet komen. De PPR is 
haar kampanje al begonnen.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.
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700.000 
-  70.000

=  0?
De kreten

Je hoort ze om je heen. Op straat. In de tram. 
In het café. Voor de TV. De kreten, de 
leugens:
,,Er is werk zat"
„Laat ze gaan solliciteren, die opvreters” 
„Ze moeten zich omscholen"
„Dan reizen ze maar verder”
„Wie echt zoekt, vindt wel werk"
En dan hoor je een werkgever zeggen: „Ik kan 
niemand krijgen. Het lijkt wel of er geen 
werklozen zijn. We maken het ze veel te 
gemakkelijk. De uitkeringen zijn veel te hoog.”

De feiten
Of Lubbers het nu leuk vindt of niet. En of die 
werkgever het nu gelooft of niet. Feiten zijn 
feiten. En wat zijn de feiten?
Dat er 700.000 geregistreerde werklozen zijn. 
En dat er 70.000 onvervulde banen zijn. En als 
iemand zegt: er is werk zat, dan zegt hij, 
eigenlijk: 700.000 - 70.000 = 0. Dat klopt 
natuurlijk van geen kanten.
Maar we zijn er nog niet. Want er zijn ook nog 
wel zo’n dikke 100.000 WAO’ers die graag

aangepast werk zouden willen. En dan al die 
vrouwen die zich niet laten registreren bij het 
arbeidsburo, omdat ze wel weten dat er niks 
voor ze is.
Ruw geschat komen we zo op meer dan een 
miljoen werkzoekenden. Daar staan maar 
70.000 vakatures tegenover. Misschien wat 
meer, omdat niet alle banen geregistreerd 
staan. Vooruit, we maken er 100.000 van. Dan 
wordt de som dus 1.000.000 - 100.000 = 
900.000. 900.000 mensen zonder baan. Dat zijn 
de feiten.

De robots
Er zijn nog andere feiten. Machines nemen 
werk van mensen over. In Japan staan autofa- 
brieken waar de produktie vrijwel geheel door 
robots verricht wordt. Nederland zal op den 
duur niet achter kunnen blijven. Overal wordt 
geautomatiseerd. Dat kost banen.
Laten we maar eerlijk zeggen hoe het er voor 
staat: volledige werkgelegenheid bestaat niet. 
Tenminste niet als we allemaal 38 uur willen 
werken. Nu niet en in de toekomst niet. Ook al 
schroeven we de ekonomie nog zo omhoog. 
Robots werken goedkoper. Ze worden niet 
ziek. Hebben geen slecht humeur. Ze staken 
niet. Als een werkgever kan kiezen, kdan weet 
ie het wel. Kortom, ekonomische groei levert 
misschien wel meer werk op voor machines, 
maar niet voor banen voor mensen. Het lijkt er 
wel op dat de werkloosheid stijlzwijgend wordt 
geaksepteerd.

Al het werk verdelen
De enige echte oplossing is dus: het werk beter 
verdelen. Al het werk. Niet alleen de betaalde 
banen, maar ook het huishoudelijk werk en het 
vrijwilligerswerk. Dat is niet eenvoudig, maar

het moet gewoon. Anders blijven die haanlozen 
tweederangs-burgers. Mensen die niet meetel
len. Die zich uitgerangeerd voelen. Die leven 
van een uitkering die elk moment weer gekort 
kan worden.

Basisinkomen
De PPR vecht al jaren voor de invoering van 
een basisinkomen voor iedereen. Wat wil dat 
zeggen, basisinkomen?
Iedereen, baan of geen baan, ontvangt vanaf 
een bepaalde leeftijd (laten we zeggen 18 jaar) 
een vast maandelijks bedrag. Waarom? Ge
woon, omdat hij of zij bestaat. Omdat ieder 
mens recht op leven en dus recht op inkomen 
heeft. Omdat een beschaafd land ieder mens 
zijn plekje onder de zon gunt. Daarom. Is dat 
zo gek?
Studenten krijgen bijvoorbeeld al een basis
beurs. Dat is een begin.
Een basisinkomen dus. Genoeg om van te 
leven. Wie meer wil, neemt er een baan bij. En 
dat zullen de meesten zijn, want mensen willen 
graag werken. Voor het geld, mag het soms? 
Voor de sociale kontakten. Omdat het fijn is 
om iets te presteren, iets tot stand te brengen, 
samen met anderen.
Maar omdat je al een basisinkomen hebt, hoef 
je geen volle baan. Zo wordt het gemakkelijker 
om het werk te verdelen. Zo komt er ruimte 
voor hen die geen baan hebben. En de tijd die 
je over houdt, besteed je aan je hobby, het 
huishouden, vrijwilligerswerk, het leefbaar 
houden van je buurt. Je wordt leesvader op de 
school van je kind. Je wordt zangeres in een

popgroep. Je wordt eindelijk lid van die leuke 
politieke partij. Je kunt nu eindelijk dat bedrijf
je gaan opzetten. Je bent onafhankelijk. Je 
kunt eindelijk kiezen.

Emmer
Alsof je een emmer leeggooit.
En wat moet dat allemaal wel niet gaan kosten? 
Is het wel betaalbaar? Het kost natuurlijk veel 
geld, iedereen zo’n basisinkomen. Maar denk 
je eens in wat we nu aan uitkeringen kwijt zijn. 
Bovendien, het is toch eerlijk dat de hogere 
inkomens inleveren voor zo’n prima idee?
De PPR heeft een rekensom gemaakt. Die kun 
je opvragen. Het blijkt dat het kan, als we maar 
willen.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.

Even wennen
Wel even wennen zo’n idee. Gelukkig gaan steeds meer 
mensen en instellingen het belang van het basisinkomen 
inzien. De PPR staat niet meer alteen. Eind 1987 werd de 
Werkplaats Basisinkomen opgericht. Daarin werken sa
men: Industrie- en Voedingsbond CNV; Landelijk WAO- 
Beraad; Stichting Grondvest; Agalev; EVP; Stichting BLUT; 
Samenwerkingsverband Mensen Zonder (Betaald) Werk; Lan
delijk Steunpunt Komitees Vrouwen in de Bijstand; Ned. 
Claimants Association; Werkgroep Basisinkomen van Het 
Landelijk beraad Uitkeringsgerechtigden; Voedingsbond FNV; 
Werkgroep PvdA voor basisinkomen; BBK; UNO-Inkomen voor 
alle Mensen; Collectief Charles Fourier; Komitee Groen, Geel 
en Giftig; Stichting Steunbond Gemert; Stichting Weerwerk; 
Niet Beroepsmatig Aktieven; Commissie Oriënteringsdagen; 
ANIB; SJA; Vrouwenbond FNV; Stichting Ombudsvrouw; Vrou
wen in de Bijstand Roden & Winschoten; KOV; Europese 
Claimants Association; Fed. Vereninging Vrijbaan; WOZON; 
H.J. Achterhuis; K. Adelmund; H.S. Snijders-Borst; F.H. Trip; 
M.J. Grotenhuis; S.L. Leeflang; B. Nooteboom; J.P. Pronk; S.L. 
Mansholt; C. Schelling; en natuurlijk de PPR.

VAN AARDENNE BRAKS VAN EEKELEN BROKX DEETMAN VAN DER LINDEN

RSV VIS WALRUS BURGEMEESTER PUINHOOP PASPOORT

ZITTENBLIJVERSWeet je het nog?
Van Aardenne gaf teveel geld uit en loog de 
Kamer voor. Maar bleef zitten. En heeft nu 
alweer een duurbetaalde baan.
Braks liet de visfraude begaan. Maar blijft 
zitten.
Van Eekelen liet de Walrus-Duikboot veel te 
duur worden en verzweeg dat. En zit nog. 
Deetman maakte een puinhoop van de studiefi
nanciering. Blijft zitten.
Van der Linden klungelt wat aan met onze 
paspoorten. Maar blijft zitten.
Brokx sjoemelde met de bouwwetten. En 
wordt burgemeester van Tilburg.
Da’s niet gek: liegen, bedriegen, teveel geld 
uitgeven en toch je baan houden. Knoeien met 
de boekhouding en de baas laat het toe. De 
organisatie loopt door jouw schuld in het 
honderd en de chef praat het goed. De resulta

ten van je werk zijn nul komma nul en de 
direktie roept: prima werk.
In welk bedrijf kan dat? Dat kan natuurlijk 
nergens. Nergens? Toch wel, dat kan maar in 
één bedrijf: in de BV NEDERLAND, de firma 
LUBBERS & CO.

Stinkt de politiek?
Wel een beetje wrang voor al die werklozen en 
WAO’ers. En tamelijk zuur voor al die mensen 
die om een wissewasje hun baan wel kwijtraak
ten. Niet te verteren voor mensen die zonder 
sukses maar blijven solliciteren.

Er stijgt een geur van bederf op uit het politieke 
bedrijf. En dat moet ons dan regeren, denken 
we vaak. Dat moet ons zeggen, wat wel en wat 
we niet mogen. Dat stuurt sociale rechercheurs 
op ons af. Dat zeurt maar over de verloedering 
van de samenleving. Over de achteruitgang van 
de belastingmoraal.
Maar wat wil je van een samenleving met zulke 
voorbeelden? Natuurlijk praten wij wetsover
treding niet goed. Natuurlijk zijn wij tegen 
steunfraude. Maar een regering die de regels 
aan zijn laars lapt, zou eerst eens naar zichzelf 
moeten kijken.

Wat willen we wel?
Ten eerste: een regering die burgers serieus 
neemt en veel aan hun eigen initiatief overlaat. 
Niet teveel regels, niet op elke slak zout. Een 
aantal zaken moet natuurlijk goed geregeld 
zijn. Heel goed zelfs. Denk bijvoorbeeld aan 
het milieu. Dat is ons aller kapitaal voor nu en 
voor de toekomst. Daar kan niet mee geknoeid 
worden.
Ten tweede: duidelijke en eerlijke regels die 
niet alleen in het voordeel van de slimmerikken 
zijn en voor iedereen gelden. Dus ook voor de 
regering. Ook voor politici.
En ten derde: de politiek heeft behoefte aan 
frisse lucht, aan eerlijke politici die staan voor 
wat ze zeggen. Gelukkig zijn er ook zulke 
politici. Die verdienen meer steun dan ze nu 
krijgen.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.



April 1986
De wereld stond even op zijn kop. Een fatale 
ramp in een Russische kerncentrale: Tsjerno- 
byl. Een aantal weken voorpaginanieuws. De 
gevolgen waren verschrikkelijk. In Rusland 
vielen vele doden. Een groot gebied moest 
sjeëvakueerd worden.

In heel Europa heerste paniek. Ook in Neder
land. Verhoogde radioaktiviteit. Doorgedraai
de spinazie. Een graasverbod voor koeien. 
Geen direkte schade voor de volksgezondheid, 
de natuur en het milieu, zeggen de deskundi
gen. Maar op de lange duur? Dat is onduide
lijk.
Eén ding is wel duidelijk: kernenergie is ge
vaarlijk. Kernenergie deugt niet.

Mei 1986
Verkiezingen voor de Tweede Kamer. Een 
maand na Tsjernobyl. Dus zijn de kernenergie- 
partijen CDA en W D  opeens ook een beetje

20 jaar geleden
1 maart 1968 werd de PPR opgericht. Waarom 
eigenlijk? Omdat een eigenwijs stelletje maar 
eens voor zichzelf wilde beginnen? Baantjesja- 
gerij?
Nou, als je daar op uit bent, kun je maar beter 
aankloppen bij een grote partij. Nee, het klinkt 
misschien wat parmantig, ze deden dat uit 
idealisme. En de bestaande grote partijen 
boden voor dat idealisme geen ruimte.
Nu, 20 jaar later, kun je je niet voorstellen dat 
de grote partijen zich toen nauwelijks druk 
maakten over de zaken die nu iedereen belang
rijk of vanzelfsprekend vindt:
•  ontwikkelingshulp;
•  kernwapens;
•  kerncentrales;
•  grondige demokratisering van de samenle
ving;
•  milieu.
Toch was dat zo. En daarom was de PPR nodig. 
Toen. En nu? Eerst even terugblikken.

Toen
In 1972 haalde de PPR 7 zetels in de Tweede 
Kamer. En daardoor kreeg de PPR twee 
ministers in het kabinet-Den Uyl. Dat leverde 
behoorlijk wat invloed op. Vaak tegen de zin 
van de ministers van de andere partijen, want:
•  de PPR-ministers hielden de levering van 
kernreaktoren aan Zuid-Afrika tegen;
•  de PPR-ministers waren tegen indamming 
van de Oosterschelde. Die bleef dus open. En 
die open dam is nu onze nationale trots;
•  de PPR-ministers waren als enigen tegen de 
bouw van drie nieuwe kerncentrales. En die 
z‘jn er nog steeds niet.
Mogen we daar misschien een beetje trots op 
zijn?

En nu?
Goed. Akkoord, zul je zeggen. Mooi werk. 
Toen waren jullie nodig. Maar nu nog? De 
grote partijen zijn nu toch allemaal een beetje 
tegen kernwapens en kerncentrales. Ze zijn 
toch allemaal een beetje voor het milieu?

TSJERNOBYL
tegen kernenergie. Nu willen zij ook onder
zoek, en herbezinning. Nu moeten de veilig
heidseisen wel opeens aangescherpt worden. 
Nu geven ze toe dat ze niet precies weten hoe 
veilig onze kerncentrales in Borssele en Dode- 
waard zijn.
Maar hun bezorgdheid in verkiezingstijd lijkt 
onecht. Want CDA en VVD vinden dat Borsse
le en Dodewaard voorlopig toch maar open 
moeten blijven. De PvdA trouwens ook.

1988
Twee jaar later. De storm is geluwd. Tsjernobyl 
is uit het nieuws. Keer op keer laat de kern- 
energie-lobby ons weten dat het wel goed zit 
met onze kerncentrales. En de regering pro
beert ons langzaam voor te bereiden op de 
bouw van nieuwe kerncentrales. Wat in Tsjer
nobyl gebeurde, kan in Nederland immers niet. 
Toch konstateren officiële rapporten kleine 
mankementen aan onze kerncentrales. Toch 
horen we telkens van kleine veiligheidsproble
men. En voor kerncentrales geldt: kleine oorza
ken, grote gevolgen.

De kleinste fout kan fataal zijn. Dat heeft 
Tsjernobyl ons geleerd. Kerncentrales zijn on
veilig. Ze produceren bovendien een berg 
gevaarlijk kernafval waar we geen raad mee 
weten. En wat te denken van de wereldwijde 
smokkel in plutonium, de grondstof voor kern
bommen?

1968-1988
Al 20 jaar vecht de PPR tegen kernenergie. 
Van 1973-1977 had de PPR twee ministers in 
het kabinet-Den Uyl. Die PPR-ministers wisten 
toen de bouw van drie nieuwe kerncentrales 
tegen te houden.
Intussen is de Nederlandse bevolking in meer
derheid tegen kernenergie. Dat bleek uit een 
Brede Maatschappelijke Discussie die werd 
georganiseerd door de regering. Geen nieuwe 
kerncentrales, zei een meerderheid. En na 
Tsjernobyl vinden nog meer mensen dat.

En wat doet de regering? Die lapt de uitkom
sten aan zijn laars. Het besluit tot de bouw van 
nieuwe kerncentrales is niet herroepen. Wel 
zijn de plaatsen aangewezen waar ze moeten 
komen. Is dat demokratie?
Moet er dan een tweede Tsjernobyl komen 
voor ze het echt geloven?

Maar wat dan?
Wij vinden nog steeds dat er geen nieuwe 
kerncentrales mogen komen. En Borssele en 
Dodewaard moeten dicht. Liefst vandaag nog. 
Maar wat dan?
Kernenergie is goedkoop, hebben de voorstan
ders altijd beweerd. Daar hoor je ze niet zoveel 
meer over. Dat klopt, want al die noodzakelij
ke veiligheidsmaatregelen maken kernenergie 
steeds duurder.

Kernenergie is schoon, zeggen de voorstanders. 
Wat je maar schoon noemt! Nu ja, schoner dan 
die smerige kolencentrales. Alsof er geen me
thodes ontwikkeld worden om kolen om te 
zetten in schoner gas.
En alsof er geen andere mogelijkheden zijn: 
0 energiebesparing in bedrijven;
0 energiebesparing door minder hard te rijden; 
0 energiebesparing door energiezuinige huizen 
te bouwen;
0 kleine, moderne en efficiënte elektriciteits
centrales;
0 energie uit wind en zon;
0 warmte-krachtkoppeling.
En al deze alternatieven brengen minder ellen
de en meer werk. En daardoor nog goedkoper 
ook. Veilig en beheersbaar.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.

FEEST: 20 JAAR PPR
Precies. Een beetje. Maar een beetje is niet 
genoeg. De kernwapens moeten allemaal weg. 
En de bestaande kerncentrales moeten dicht. 
En zolang zelfs de plannen voor nieuwe kern
centrales niet van de baan zijn, zijn we niet 
tevreden. Want de atoomlobby zit niet stil.

Maar met het milieu zit het toch goed. O ja, en 
die 120 km dan? Die laat toch zien wat de 
mooie verhalen over bestrijding van de verzu
ring, over energiebesparing, over verkeersvei
ligheid van VVD en CDA waard zijn?

Maar Kok dan?
Maar dan zit ik toch goed bij Kok van de PvdA, 
zul je zeggen. O ja?
0  Luister eens goed naar Kok als die het heeft 
over nieuw realisme. Hoor je veel verschil met 
VVD en CDA?
0  Nog niet gemerkt dat het kernwapenstand- 
punt van de PvdA aan het verschuiven is? 
0  Vraag eens aan een haanloze wat die vindt 
van het verzet van de PvdA tegen de kortingen 
op uitkeringen.
0  Hoor je de PvdA nog over arbeidstijdverkor
ting?
0  Hoor je Kok wel eens over het basisinko
men?
0  Hoor je ze nog over de gevaren van 
ekonomische groei die ons land onder asfalt en 
afval bedelft?

Nee dus. En daarom is het goed dat er nog 
steeds een PPR-fraktie in de Tweede Kamer zit 
die niet moe wordt deze punten telkens weer 
naar voren te brengen. Die duidelijk maakt dat 
de verschillen tussen de grote partijen niet zo 
groot zijn.

Hard nodig dus, die PPR.
Voor de broodnodige variatie.
Voor de veelkleurigheid van de demokratie. 
Leven in de brouwerij.
Frisse lucht.
Tegen de verzuring van de politiek.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.



VROLIJK NAAR 2000

EEN NIEUWE START
C J S S S ^ v k  ■ • “ ■ *..............  ■■*■■.>*.-■ V. ■ .-.-.V:!.--V-. .\ ' . . »*.V.v'.-.,; . ,.'.S£:a!S5to
T T  -f, -  - -  \  ••

PPR-JONGEREN

POLITIEK MET #N RIETJE

Tobberig
Politiek is niet leuk, zeggen veel mensen. 
Begrijpelijk.
Politiek stinkt, zeggen anderen. En niet ten 
onrechte.
Politici, daar word je niet vrolijk van. Of ze 
willen niet deugen, of ze zijn eerlijk maar saai 
en tobberig.
En politieke partijen zijn drammerig. Ze weten 
het allemaal zo precies. En ze leggen zo beslag 
op je. Net of er niks anders is in het leven, ’t Is 
net of je niet een beetje aan politiek kunt doen, 
nee, je moet je er helemaal ingooien. Met huid 
en haar. Fanatiek.
Hoe zit dat eigenlijk met de PPR?
Om eerlijk te zijn, niet veel beter. Tobberig, 
tikkeltje betweterig, vaak dat geheven vinger
tje. Somber. Net of er niks te genieten valt.

Vrolijk links
En dat moet maar eens afgelopen zijn hebben 
we tegen elkaar gezegd. Frisse lucht in de 
politiek? Dan toch zeker ook in de PPR. Tegen 
de verzuring? Dan toch allereerst tegen de 
eigen zure gezichten.
De ramen open en de bezem erdoor. Grote 
schoonmaak. We zijn begonnen met vernieu
wing van de organisatie: weg met de burokratie 
en de papierwinkel. Minder vergaderen, meer 
doen. Geen saaie kongressen meer. Die moe
ten leuk, spannend en ook een beetje gezellig 
zijn.
Een tweede stap: minder navelstaren. Niet 
zoveel met onszelf bezig zijn. Meer naar buiten 
kijken. Naar de mensen toe gaan. In begrijpe
lijke taal vertellen waar we mee bezig zijn en 
wat ons bezighoudt. Wat we belangrijk vinden. 
Wat we fout vinden. Wat volgens ons verande
ren moet.
Daarbij nemen we geen blad voor de mond. 
Dat heb je gemerkt. We kunnen over dingen 
die niet deugen nog steeds verdomd kwaad 
worden. Maar we moeten verder. Doorgaan. 
Dat kan niet met een afgezakt gezicht. We 
kunnen ook lachen om onze eigen gewichtig
doenerij.
Een derde stap: meer en andere mensen bij die 
nieuwe PPR betrekken. Dat is nodig. Alleen 
kunnen we het niet. We hebben nieuwe mensen 
nodig om onze plannen te realiseren. De jaren 
negentig staan voor de deur. Het is maar zo 
2000.

Wat voor mensen hebben we nodig? Allerlei 
mensen.
9 Mensen die alleen maar op de PPR stemmen. 
Liefst heel veel.
9 Mensen die de PPR financieel steunen door 
betalend lid te worden en niet meer. Dat mag. 
Dat is belangrijk. Je kunt niet overal even 
aktief in zijn.
•  Mensen die alleen in verkiezingstijd aktief 
zijn: folderen, affiches plakken. Aan leuke 
akties meedoen.
9 Mensen die niet veel willen of kunnen

vergaderen, maar het wel leuk vinden van tijd 
tot tijd een klus te doen: een folder maken, een 
advertentie ontwerpen, een paar keer meeden
ken in een werkgroep.
9 Mensen die mee willen doen in de partijorga- 
nisatie: vergaderen, maar dan wel op een 
kreatieve manier.
9 Mensen die het gemeenteraadslid willen 
steunen. Of zelf gemeenteraadslid willen wor
den. Of aktief willen zijn in provinciale of 
landelijke politiek.
Dat kan allemaal. Niks moet.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN.

Wat kost het?
9 Geld. Eigenlijk net zo veel als je zelf wilt, 
maar de minimumkontributie is f  26. = per 
jaar.
9 Tijd. Net zo veel als je  zelf wilt.
9 Energie. Idem.

Wat koop je er voor?
9 Je ontvangt eens in de drie weken de zeer 
leesbare RADIKALENKRANT.
9 En vier keer per jaar RADIKALE NOTI
TIES met uitvoeriger artikelen.
9 Je blijft op de hoogte van allerlei uitgaven, 
evenementen en akties.
9 Je kunt meepraten en daardoor invloed 
uitoefenen.
9 Niet alle PPR-mensen zijn even leuk of 
aardig, maar heel veel wel. Meedoen levert je 
dus gegarandeerd een aantal plezierige kontak
ten op. En dat is mooi meegenomen.

Waarom noemt CDA-leider Bert de Vries 
jongeren ‘lui’.
Hij moet wel, want hij steunt een regering die 
het minimumjeugdloon verlaagt, de wedde 
voor dienstplichtigen verlaagt, studiebeurzen 
verlaagt. Zelf dóet hij er nog een schepje 
bovenop met zijn voorstel om 350 miljoen 
gulden op de uitkeringen van jongeren te 
korten. Dat betekent een halvering van de 
uitkering voor uitwonende jongeren. Ja, als je 
dat verdedigd, moet je de jeugd wel ‘lui’ 
vinden.
En door dat alles kunnen jongeren nauwelijks 
meer een zelfstandig leven leiden. En daar is 
het de PPR-jongeren voor een groot deel om te 
doen.

Maar waarom zouden jongeren zelfstandig 
moet kunnen leven. Wel, gewoon omdat ze ook 
plichten hebben, zoals iedereen. Ze moeten 
belasting betalen, hebben schoolplicht, dienst
plicht, sollicitatieplicht, enz.. En om die rede
nen hebben jongeren dus ook rechten, net als 
ieder ander. Recht op bijvoorbeeld, inkomen, 
huisvesting, inspraak. En daar gaat het de 
PPR-jongeren nu juist om.
Wat moeten jongeren nu met de politiek? De 
politiek is zo grijs en grauw als de oudste 
zwart-wit TV.

Maar die grijze grauwe politiek bemoeit zich wel 
met ons. Daarom zijn de PPR-jongeren aktief: 
9 om de politiek kleur te geven;
9 om op te komen voor jongeren;
9 om de overheid van de stoep te houden, waar 
eigen initiatief is.
Politiek kan zo leuk en vrolijk zijn als je zelf 
wilt. Wij proberen dat en noemen het ‘politiek 
met een rietje’. Wij doen er op ’n afstandje aan 
mee. En juist daarom worden wij niet zo grijs 
als al die anderen.
PPR-jongeren, een groen lichtje in de grijze 
politiek.

Z ^ dikaW
Kolofon: Deze krant is een extra editie van de Radikalenkrant, een 
uitgave van de Politieke Partij Radikalen.Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN 
Amsterdam, 020 - 24 75 70. Redaktie: Rouke Broersma, Hans van 
Egdom en Gert van Bergen. Redaktiesekretariaat: Enny Schmitz en 
Joke Schweitzer. Vormgeving: Joep Paulussen m.m.v. Tim van
Ruiten. Abonnementen: Gratis bij lidmaatschap PPR, anders ƒ30,- 
per jaar, giro 1575600, t.n.v. PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant.

KAD0 VOOR DE JARIGE PPR
De PPR is jarig. De PPR heeft zich vernieuwd.
Twee redenen om een feestje te vieren.
En bij een beetje feest hoort een kado.
Hier volgt ons verlanglijstje:
1. nieuwe leden
2. meer nieuwe leden
3. nog meer nieuwe leden
Waarom zou je lid worden van de PPR?
Omdat er een sterke partij nodig is die:
#  knokt voor het milieu;
#  kiest voor het basisinkomen;
#  eerlijke politiek bedrijft;
#  vecht voor vrede;
#  ongelijkheid ontmaskert.
Kortom, een partij die het vrolijk en vasthoudend (en een tikkeltje uitdagend) 
opneemt tegen de verzuring. De verzuring van het milieu, de verzuring van de 
samenleving, de verzuring van de politiek.
Een partij die jouw steun daarbij nodig heeft. Jong, oudere jongere, middelbaar, 
ouder, of gewoon bejaard.
De hoogste tijd voor Vrolijk Links.
Kom op.
JE KUNT ER WAT AAN DOEN. VUL IN DIE BON.

Ja , ik word lid van de PPR.

Naam: ..........................................................................................................................

A dres: ..........................................................................................................................

Postcode: .....................................................................................................................

W oonplaats: ...............................................................................................................

H andtekening: ..........................................................................................................

Als je  jonger bent dan 27 jaa r kun je als lid van de PPR  gratis lid worden 
van de PPR-jongeren.

Ja , ik w ord lid van de PPR-jongeren.
M ijn geboortedatum  is: ..........................................................................................

Bon opsturen naar: PPR, le  W eteringdw arsstraat 4,
1017 TN A m sterdam ,
020 - 24 75 70.
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Mocht iemand het allereerste nummer van de Radi- 
kalenkrant in huis hebben, dan wordt hij of zij 
vriendelijk verzocht dit naar het partijburo op te 
sturen. In de stoffige archieven van de Radikalen- 
krant. die in het rommelige onderste gedeelte van het 
partijburo zijn opgeslagen, is dit allereerste nummer 
nergens meer te vinden. Dat is jammer. Tim van 
Ruiten, manager van het buro, kijkt verbaasd als hij 
dit hoort Volgens hem moet cr wel degeli|k een 
eerste nummer zijn. Toch vertelt hij daarna dat het 
Parool ook nooit een eerste nummer gehad heeft. De 
voormalige verzetskrant probeerde de Duitse bezet
ter te misleiden door nummer twee op de opemngs- 
uitgave te zetten. Zou er wellicht ook geen eerste 
nummer van van de Radikalenkrant bestaan en wilde 
de PPR de andere politieke partijen zand in de ogen 
strooien?

RADIKALEN-KRANTlvr
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We moeten het dus met nummer twee doen. Dat 
kostte vijfentwintig cent in de losse verkoop. Een 
echte krant kon je het bepaald niet noemen. Vier 
pagina’s propaganda op krantenformaat. Het ope
ningsartikel begon met de niet bijster nieuwsgierig 
makende kop ‘Elk mens meer ruimte om mens te 
zijn.’ Een oproep voor een nieuwe naam is in het 
vierde nummer te vinden. Die naam is er een maand 
later al: PPRadikalenkrant. Erg veel is er dus niet 
veranderd. PPRadikalen staat met zwarte letters 
dwars door de dikke letters van het woord krant 
heen. Vanaf dat nummer verschijnt de krant maande
lijks en zal ze aan alle PPR-leden worden toegezon
den. Niet-leden kunnen zich voor een tientje abonne
ren.

Sigaren
Zo kabbelt het een aantal jaren voort. In maart 1973 
veranderen de naam en het formaat. De krant gaat 
PPRAK heten. En wordt ze ook wat scherper van 
toon? De kop ‘Een veel te vol kongres’ lijkt daar de 
eerste kleine aanwijzing voor te zijn. Enkele maan
den later gaat Kees Waagmeester, tegenwoordig 
hoofdredakteur van Onze Wereld, deel uitmaken van 
de redaktie. Of het toeval is dat ongeveer datzelfde 
moment een bekend sigarenmerk in de krant gaat 
adverteren, is niet bekend.
Een nummer later is Waagmeester al eindredakteur

RADIKALENKRANT
1 9 6 8 - 1 9 8 8

Het allereerste nummer van de Radikalenkrant mag dan verdwenen zijn, toch zijn 
er nog genoeg exemplaren over om te konstateren dat de PPR eigenlijk best een 
aardig huisblaadje heeft. Kritischer en onafhankelijker dan de andere partijbla
den. En ze heeft een aantal eindredakteuren gehad dat behoorlijk goed terecht is 
gekomen: Kees Waagmeester, Hans Verstraaten en Bram van Ojik. Eeen duik in 
de geschiedenis van de Radikalenkrant en een gissing naar de reden voor de 
onafhankelijkheid van dit blad.
en treedt Lou Hoefnagels af als hoofdredakteur. 
Deze gebeurtenis is belangrijk voor de latere journa
listieke ontwikkelingen bij de Radikalenkrant. Tot 
dan toe bekleedde een bestuurslid de funktie van 
hoofdredakteur. Zowel deze procedure als de titel 
hoofdredakteur worden afgeschaft. Een onafhanke
lijke eindredakteur komt ervoor in de plaats. Hoefna
gels licht één en ander toe in een afscheidsartikel:

»

„Een blad als PPRAK hinkt eigenlijk op twee 
gedachten. Het is spreekbuis van dc partij en het 
dient dc leden te informeren over wat er in de partij 
gebeurt en - eventueel onderhuids - leeft." En: ,, Ik 
realiseer mc best dat de PPR, om deze regering te 
helpen overeind te blijven, wel eens water in de wijn 
moet doen wanneer de partners zich op bepaalde 
punten minder radikaal willen opstellen dan wij 
wenselijk achten. Maar ik vraag me wel eens af of we 
ons niet vaak iets te gemakkelijk aanpassen en bij 
kompromissen neerleggen. Als echt onafhankelijk 
hoofdredakteur zou je zo’n twijfel onmiddelijk venti
leren in de aktiekrant. Als bestuurslid laat je de 
overweging dat zo’n artikel de partij ook wel een 
schade zou doen wat zwaarder wegen.”

LAAT HET MT JAAR 
27 MAART LENTE WORDEN

Wanneer Waagmeester in 1977 stopt als eindredak
teur verschijnt het blad twee keer per maand en ziet 
het eruit als een professioneel magazine. Walter van 
Opzeeland, oud-redakteur van De Tijd, neemt ver
volgens tot 1981 de honneurs waar. Hij verving het 
nauwelijks door je strot te krijgen woord PPRAK 
door PPR-Aktiekrant. Dan volgt vanaf 1981 een 
periode vol vuurwerk wanneer een jonge voormalige 
JOVD’er eindredakteur wordt: Hans Verstraaten. 
Wellicht worden met het noemen van zijn naam weer 
wat trauma’s opgerakeld. Wanneer hij afscheid 
neemt schrijft hij zijn PPR-memoires neer in Radika- 
le Notities. Het redaktionele beleid van het inmiddels

weer tot Radikalenkrant omgedoopte partijorgaan 
zag er volgens Verstraaten bij zijn komst als volgt uit: 
„Het ging goed met de partij ook al ging het slecht. 
Een produkt gevuld met juichkreten.” Verstraaten 
kon zich in zo’n beleid niet echt vinden. In Notities 
schrijft hij: „Ik meende niet verplicht te zijn aan deze 
fanmail een bijdrage te leveren. Het verkopen van 
zure en afstandelijke berichtgeving moest ook kun
nen. Dan nam je de leden tenminste serieus.” 
Konkreet vertaald: „Diverse PPR-kongressen be
schreef ik vervolgens als verspilling van tijd, geld en 
energie. Een kampagne idem dito. Indirekt deed ik 
m’n best een heel partijbestuur als onbekwaam af te 
schilderen, hetgeen tot een gesprek met de voorzitter 
leidde hetgeen de kwalifikatie bevestigde - een 
bekwame voorzitter zet zo’n eindredakteur terstond 
op straat.”

Jezus-liefhebber
De kongresverslagen van Verstraaten zijn prachtig. 
Vooral de wijze waarop hij de sfeer tijdens zo’n 
kongres belicht. Een voorbeeld: „De rest van de 
kongresdag heeft het kabbelende en rustieke karak
ter van een Zwitsers bergmeer, alleen nog kabbelen- 
der en rustieker. Op die manier gaat zo’n kongres een 
beetje op de jaarlijkse reünie van de Nationale 
Radikale Gezelligheidsvereniging lijken.” Nog een 
voorbeeld: „Op een vorig kongres konden mensen 
die een plaats in het partijbestuur wensten achter het 
katheder gaan staan om de zaal mee te delen of ze 
verstandig, ervaren of homo waren. Op dit kongres 
wordt het groepje kandidaten met luide stem gebo
den naar het podium te komen, waar ze even mogen 
staan te staan, en dan hup wegwezen. Het idee dat 
kongresgangers een beeld moeten krijgen van het 
partijbestuur wordt zo wel erg letterlijk in de praktijk

gebracht." Een aanval op een bepaald persoon 
schuwde de huidige stafredakteur van de Nieuwe 
Revu evenmin. Verstraaten noemde Roel van Duyn 
eens een jezus-liefhebber en vrijetijds-metafysikus. 
In 1984 treedt Bram van Ojik aan als eindredakteur. 
Met hem neemt de inhoudelijke kritiek toe. Een 
voorbeeld daarvan is zijn kommentaar op de bijdrage 
van Ria Beckers aan de algemene beschouwingen van 
1986. Hij schrijft: „Zo was er in de eerste termijn een 
onnodig mistige passage van Ria Beckers over het 
financieringstekort.” En: „Pas als de voorstellen van 
de PPR beter onderbouwd zijn, kunnen PPR- 
alternatieven een serieuze rol gaan spelen in een 
parlementair debat.” Ook Bas de Gaay Fortman 
diende ooit als schietschijf voor Bram van Ojik. Dit 
naar aanleiding van Bas’ opmerking dat de PPR beter 
opgeheven kon worden als ze geen vijf zetels in de 
Eerste Kamer zou krijgen. Van Ojik reageerde met: 
„Een slechtere kampagnestart was nauwelijks moge
lijk geweest; De kampagneleiding zal landelijk en in 
de provincies alle zeilen bij moeten zetten om De 
Gaay Fortman in de teugels te houden.”
Toen van Ojik partijvoorzitter werd, speelde Jan 
Dirx een paar maanden voor ad-interim opperhoofd. 
Die mogen ook zeker niet vergeten worden. Lees het 
verhaal over de kerngroepvergadering waar Wim de 
Boer en Janneke van der Plaat ‘gedesavoueerd’ 
werden er nog maar eens op na. Vanaf deze krant 
hebben we voor het eerst een vrouwelijke baas: 
Malou van Hintum. Of zij de trend van kritische 
berichtgeving zal voortzetten valt nog te bezien. De 
in haar sollicitatiebrief bepleite ‘gedurfde stellingna- 
mes’ zien er in ieder geval gunstig uit.

Hap-snap
De Radikalenkrant heeft een veel gedurfder stijl dan 
alle andere partijbladen. Waarom is dat zo? Een boze 
briefschrijver gaf dat, waarschijnlijk onbewust, eens 
aardig aan. Hij schreef naar aanleiding van een 
verhaal van Hans Verstraaten: „Wij vrezen dat 
dergelijke hap-snap journalistiek niet terug kan 
worden gebracht tot één persoon. Het is vanuit een 
partijkultuur en dat is pas erg zorgwekkend.” Zorg
wekkend of niet, het komt aardig overeen met wat 
Bram van Ojik me een keer vertelde. Hij schreef de 
onafhankelijkheid van de krant toe aan de niet- 
dogmatische traditie van de PPR. Hierdoor kan de 
Radikalenkrant volgens Van Ojik als vooruitgescho
ven post binnen die partijkultuur funktioneren. 
Een redaktiestatuut garandeert de onafhankelijkheid 
van de redaktie. De Radikalenkrant is één van de 
twee partijbladen in Nederland die over zo’n statuut 
beschikt. (De ander is, wat verrassend, het SGP-blad 
‘de Banier’.) In dat statuut staat onder meer: „De 
krant wordt door een zelfstandige redaktie geredi
geerd volgens de journalistieke beginselen van onaf
hankelijkheid in de berichtgeving en analyse.” Ver
derop wat toevoegingen die vertellen dat één en 
ander wel in overeenstemming met de PPR-lijn moet 
zijn.
De boze brieven geven aan dat niet iedereen blij is 
met de vaak kritische berichtgeving van de Radika
lenkrant. Bram van Ojik zei daar eens over: „De 
partij is een stuk minder interessant wanneer er geen 
ruimte is voor interne kritiek en onafhankelijke 
berichtgeving. De Radikalenkrant in z’n huidige 
vorm draagt bij aan het dynamische karakter van de 
partij.”

MARC BROERE
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‘IK SCHROK ME EEN ROLBEROERTE 
TOEN IK WETHOUDER BLEEK TE WORDEN’

Een huis waar de kranten hoog opgestapeld liggen in 
de entree. Binnen een grote houten tafel en een piano 
waaraan twee kandelaars bevestigd zijn. Walsen van 
Chopin.
Cox Merkelijn glimlacht als ze hoort bekend te staan 
als de ‘ontruimende’ wethouder. Sinds 1982 zwaait ze 
de scepter op Volkshuisvesting, Stadsvernieuwing en 
Sociale Zaken in Wageningen. De kontakten met de 
kraakbeweging zijn wisselend. Een steen door de ruit 
’s avonds laat, richting PPR-hersenen, was een 
dieptepunt.
,,De afgelopen vijf, zes jaar heb ik behoorlijk grote 
panden ontruimd. Niet altijd met genoegen. Een 
pand weigerde de burgemeester te ontruimen, maar 
de spekulant had een ontruimingsbevel gekregen. 
Een ander pand, hier op de hoek, moest plaats 
maken voor sociale woningbouw. Daarvoor is een 
kort geding tegen de krakers gevoerd met anonieme 
dagvaarding. Werd niet zo erg gewaardeerd. Maar 
niet anoniem dagvaarden zou tot gevolg hebben dat 
ze gewoon bleven zitten. En dat scheelde 47 wonin
gen. Die nieuwbouw staat er nu al.
,,,De verhouding met de kraakbeweging is dan ook 
tweeslachtig. Er zijn mensen die heel kwaad op ons 
zijn, maar er is ook een vleugel die denkt ‘we moeten 
bij hen zijn’. Toch gaat het meestal wel goed. Krakers 
doen weleens een beroep op mij om te bemiddelen. 
Dat kan best weer omslaan na de ontruiming van de 
barakken binnenkort.”

Bliksemkarriére
Merkelijn, net veertig jaar geworden, is sinds 1974 
aktief in de PPR. En nu toch alweer zes jaar 
wethouder. Een bliksemkarriére. „Het ging allemaal 
heel gemakkelijk, het kwam me eigenlijk aanwaaien. 
Die wethouderspost, daar zat ik helemaal niet om te 
springen. Maar ze hadden me tot lijsttrekker gebom
bardeerd - dat stond goed he, een vrouw bovenaan. 
Dus na twee jaar raadslidmaatschap werd ik ineens 
wethouder. Het eerste jaar vond ik verschrikkelijk 
moeilijk. Als raadslid deed ik alleen wat ik interes
sant vond, met de rest bemoeide ik me niet. Maar nu 
werd ik met allerlei verschillende aspekten gekon- 
fronteerd: managersproblemen, een vrij behoudend 
ambtenarenapparaat, een spanningsveld binnen 
BenW. En ook spanningen naar de andere kleine 
linkse partijen toe, met name naar de PSP. De PSP is 
van oudsher meer revolutionair, wil vooral misstan
den aan de kaak stellen. Terwijl de PPR dat besturen 
van nature meer in zich heeft, dat ook duidelijk als 
doel heeft.
„Ik ben de enige vrouw in de fractie. In het College 
zit er nog één. Hoe dat nou komt, weet ik eigenlijk 
niet. Op ledenvergaderingen komen ook al weinig 
vrouwen. Kan best toevallig zijn. Hoewel aan het 
einde van de jaren zeventig wel veel vrouwen aktief 
waren. Misschien is het toch het politieke kultuurtje 
van zo’n fraktie. Het beeld naar buiten zou weleens 
niet zo aantrekkelijk kunnen zijn. En er is ook te 
weinig aan getrokken vanuit de partij, die moet 
nieuwe mensen de kans geven om iets zinvols te

LEN MUNNIK

Merkelijn: ,, Wethouder zijn is best leuk, maar niet voor 60 uur per week"

„In 1982 werd ik lijsttrekker voor een gekombineerde lijst met PSP en CPN. We 
kregen vier zetels, wat een meerderheid voor PvdA, D’66 en ons erbij opleverde. 
De PvdA ging onderhandelen met het CDA over de vorming van een College. Ik 
twijfelde er niet aan dat het CDA door de bocht zou gaan. Schrok me dus een 
rolberoerte toen bleek dat ik een wethouderspost kreeg.”
doen. De mensen moeten sowieso over de streep 
getrokken worden, mensen binnen ons soort partijen 
hebben niet zo’n hoge ambities. Ze kijken niet 
positief tegen karriére-maken aan. Ik ook niet trou
wens. Het gaat erom dat je werk leuk is. Als je echt

invloed wilt hebben, moet je niet voor de PPR 
kiezen.”

Deeltijd
Merkelijn vindt het best leuk om wethouder te zijn, 
maar liever niet full-time. In haar eerste wethouder- 
speriode bleek een werkweek van 60 uur heel 
normaal te zijn. Daar wilde Merkelijk niet aan. „In 
1986 heb ik geeist in deeltijd te kunnen werken. Dat 
schijnt officieel niet te kunnen, want Wageningen 
mag niet meer dan vier wethouders hebben. Dus 
moest er ontheffing aangevraagd worden. Voor mij 
was het een test-case, want de overheid vindt immers 
dat deeltijdarbeid overal moet kunnen. Maar de 
PvdA wilde niet meewerken. Zij stelde voor een 
wethoudersassisitent in dienst te nemen, die een deel 
van de portefeuille over zou nemen. Principieel was 
ik het daar niet mee eens, maar uiteindelijk heb ik 
toch maar toegegeven.
En nu bestaat de Stichting Politieke Assistentie J.J. 
Merkelijn met 1 bestuurslid, ik, en 1 werknemer, 
Jan-Kees Wiemer. Een gedeelte van mijn salaris gaat 
naar de Stichting. Jan-Kees heeft een werkweek van 
25 uur, ik heb er nu eentje van 35-40 uur. Nou is het 
dus goed te doen. In de weekeinden is het rustiger en 
in principe heb ik elke vrijdag vrij. Jan-Kees heeft 
een fors deel van mijn taken overgenomen, maar ik 
houd de eindverantwoordelijkheid. Dat klopt er 
eigenlijk niet aan. Maar gelukkig hebben we geen 
inhoudelijke problemen.”
Merkelijn is niet van plan tot het einde der tijden 
wethouder te blijven. „Na 1990 ga ik wat anders 
doen. Ik overweeg rechten te gaan studeren. De 
woonruimtewet, de bijstandswet en alle procedures 
daaromheen vind ik interessant. Dat zeg ik nou, 
misschien ga ik toch wel wat anders doen. Of gewoon 
niets. Een poosje geleden leek het me leuk ergens 
burgemeester te zijn, maar van dat idee ben ik maar 
weer afgestapt. In elk geval doe ik dit werk niet nóg 
een periode. In 1990 zit ik al tien jaar in de 
gemeenteraad, dat is te lang. Je gaat vastroesten, 
hebt de neiging arrogant te worden. Daardoor 
worden andere mensen afgeremd om iets te gaan 
doen. Bovendien krijg je in mijn positie echt overal 
begrip voor, dat is ook niet altijd even handig.” 
Merkelijn gelooft niet dat er in de toekomst plaats is 
voor een aantal kleine linkse partijen. „Ik zou liever 
zien dat de kleine linkse partijen zich bij elkaar 
aansluiten. Dat biedt nog perspektief en is ook mijn 
motivatie om aktief te blijven. Maar ik heb geen

flauw idee of dat ook lukt.”Al te Vrolijk nieuwe stijl 
hoeft dat niet te zijn voor de Wageningse wethouder. 
„Het mag voor mij wel vrolijk zijn, als het maar links 
blijft. Dat Vrolijk Links heeft me wel geïrriteerd. De 
partij komt op die manier niet serieus naar buiten. Te 
luchthartig, te oppervlakkig. Die kreet is zo’n pu
bliekstrekker. Maar ik ben tegen loodzware vergade
ringen, daar niet van. Humor en vrolijkheid mogen 
best een onderdeel uitmaken van de politiek, maar ze 
moeten niet overheersen in het beeld naar buiten toe. 
Dan ben je te gemakkelijk een doelwit voor spotter
nijen.”

MAL0U VAN HINTUM

VAN OJIK 
20

Al vrij snel n a  onze kennism aking 
proefde een bekend PPR-senator me de 
nieren: Ben je van voor of n a  de 7 zetels 
van  1972? Ik moest het antw oord schul
dig blijven, m aar begreep de vraag . Het 
verschil bleek zeer belangrijk. Het heeft 
zich in talloze situaties la ter gem anifes
teerd. Aan de ene kant de strijders van 
het eerste  uur. Zij die m ijlen ver hun nek 
uitstaken om voor progressieve christe
nen een  nieuw  tehuis te m aken. De 
m eesten van  hen zijn la ter overigens 
niet slecht terecht gekom en. Aan de 
andere kant de linkse politiek- 
verdoolden van dat moment. Zij zagen in 
die partij met 7 zetels en  regeringsm acht 
een  goed alternatief voor de PvdA. En 
d a a r hadden  ze gelijk in. W anneer ik lid 
werd, w eet ik niet. Wel herinner ik me 
het w at brallerige verkiezingsfeest in 
een  lokatie van een  w at ballerige Am
sterdam se studentenvereniging. Er 
heerste grote vrolijkheid. Bas g ing op de 
schouders en  de wereld leek verander
b a a r in een  richting d ie de aanw ezigen 
a ls  prettig voorkwam. Het werd erg  laat, 
d ie avond in de Leidsedw arsstraat. Vijf
tien  jaa r la ter viert de 20-jarige PPR haar 
feest in Zutphen. Van de 7 zetels zijn er 
nog tw ee over, de doorbraak n a a r de 
progressieve christenen is niet doorge
g aan  en  over de veranderbaarheid  van 
de w ereld in onze richting wordt op zijn 
best gezegd genuanceerd  gedacht. Toch 
zit de stem m ing er op voorhand goed in. 
De PPR herstelt zich, krabbelt uit het dal 
omhoog.
Er komen nieuw e leden bij (een netto
w inst van  m eer dan  100 sinds januari), 
de Tweede Kamerfraktie is niet uit de 
kranten weg te b randen  en  de omvor
m ing tot eigentijdse service-organisatie 
krijgt steeds beter zijn beslag . Nu de 
zetels nog. In Utrecht zijn we op een 
vroege ochtend in juni de kam pagne 
begonnen voor een ander kabinet. Vro
lijk Links tegen  de verzuring in de poli
tiek. O pvallend veel p assan ten  bleven 
bij ons stil s taan . Niet zelden ontmoetten 
we enige instem m ing. De bij het zome- 
roffensief behorende ledenwerfkrant 
vond gretig aftrek. V erandering van ka
binet lijkt velen niet zo'n slecht idee. Met 
de PvdA erin  zal die verandering betrek
kelijk bescheiden zijn. M isschien dan 
toch m aar eens op de PPR stemmen, zo 
zag je m ensen denken. Voor het zover is, 
moet het zomeroffensief zich overal in 
het land  tot ver in de herfst uitstrekken. 
De tijd is er rijp voor. De derde generatie 
PPR-leden s taa t voor de deur. We hoe
ven ze a lleen  nog m aar binnen te vra
gen. Dat m oeten jullie doen. En, voor ik 
het vergeet: bestel nog gauw  w at kaar
ten voor het feest in Zutphen.
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PPR ONTEVREDEN OVER GPA-LIJST
ONDERHANDELINGEN VOOR EUROPA IN KRITIEKE FASE

Nadat de kerngroep van de PPR in twee rondes een 
kandidatenlijst voor de Europse verkiezingen had 
sameneesteld, konden de onderhandelingen met PSP 
en CPN echt beginnen. Daartoe werd een GPA- 
kandidatenkommissie in het leven geroepen, met 
voor de PPR daarin voorzitter Bram van Ojik. 
Onlangs rapporteerde die kommissie. Uit het verslag 
wordt duidelijk dat er twee serieuze kandidaten zijn 
voor het lijsttrekkerschap: PPR-lid Herman Verbeek 
cn CPN-lid Nel van Dijk. Zij komen in aanmerking 
omdat het ‘twee kandidaten met parlementaire erva
ring' zijn- De derde ervaren parlementariër. Bram 
van der Lek van de PSP, is niet meer herkiesbaar. 
De kommissie kon echter geen keuze maken tussen 
Verbeek en Van Dijk. ..Afzonderlijke leden van de 
kommissie hadden/hebben heldere argumenten om 
voor de een of de ander te kiezen. Voor de kommissie 
als kollektief was er geen gemeenschappelijke, door
slaggevende overweging die tot een keuze van lijst
trekker leidde." De kommissie meldt dan ook dat zij 
daarom kiest voor een topteam. Zo'n team vindt de 
kommissie ook passender voor het GPA. Het team 
zou moeten bestaan uit Van Dijk, Verbeek. John 
Hontelez (de nummer één van de PSP) en een 
ongebonden kandidaat. Er wordt veel belang gehecht 
aan een hoge plaats voor een niet-partij-gebonden 
kandidaat, want dat ‘zou een geweldige bijdrage zijn 
aan de nagestreefde beeldvorming.' En die bedoelde 
beeldvorming houdt in, dat vermeden moet worden 
dat het GPA gezien wordt als een verkiezings- 
gelegenheidskoalitie. Integendeel, het GPA 'moet 
duidelijk meer dan een optelsom van de aangesloten 
partijen worden.'

Rotatie
De kandidatenkommissie heeft zich ook gebogen 
over de bezetting van de zetels bij verschillende 
uitslagen. Als er twee zetels behaald worden, wordt 
voorgesteld Verbeek voor de volle periode parle
mentslid te laten zijn. Van Dijk en Hontelez roteren 
dan halverwege. Als er slechts één zetel gehaald 
wordt zal er een rotatie zijn tussen Van Dijk en 
Verbeek. Vanwege de kontinuïteit zal in beide 
gevallen eerst Van Dijk het pluche gaan bezetten. 
Logischerwijze rolt uit dit voorstel de volgende 
lijstvolgorde: 1. Nel van Dijk, 2. Herman Verbeek, 3. 
John Hontelez.
Het is nu aan het Groen Progressief Overleg (het 
algemeen bestuur van het GPA) te beslissen wat er 
met deze aanbevelingen van de kandidatenkommissie

„We zijn ervan overtuigd dat het GPA er ook weer komt,” schreef het 
partijbestuur van de PPR op 16 augustus aan de partners in de onderhandelingen. 
Echter, die onderhandelingen tussen PPR, PSP en CPN over deelname aan de 
Europese verkiezingen van juni 1989 verkeren in een kritische fase. Zowel over de 
naam waaronder deelgenomen zal worden, als over de vraag wie lijsttrekker moet 
worden zijn er duidelijke verschillen van mening tussen de partijen. Maar 
optimisme overheerst nog.

Van Dijk: kopstuk van een saaie kompromissenkonstruktie

DDR BEPLEIT 
KERNWAPENVRIJE

ZONE
Vlak voor de zomervakantie vond in de hoofdstad van de DDR op initiatief van de 
secretaris-generaal van de regerende Sozialistische Einheidspartei Deutschlands 
(SED) een internationale konferentie over kernwapen vrije zones plaats. Vertegen
woordigers van regeringen, politieke partijen, kerken, vredesbewegingen, kunste
naars en allerlei maatschappelijke organisaties uit 111 landen namen aan de 
konferentie deel. Alles bij elkaar waren er meer dan 1000 mensen naar 
Oost-Berlijn getrokken om de bijeenkomst bij te wonen. Onder hen ook twee 
vertegenwoordigers van de PPR: Janneke van der Plaat en Tim Verhoef.

Door de afwezigheid van de grootste Westduitse 
regeringspartij - en van andere Westerse regerings
vertegenwoordigers - kwam het achter de imposante 
spiegelramen van de Oosfduitse Volkskamer drie 
dagen lang nauwelijks tot een debat. Vrijwel alle 
sprekers toonden zich bijzonder positief over de 
betekenis van kernwapenvrije zónes voor de ontspan
ning tussen Oost en West.
Hoewel de konferentiedeelnemers uit alle delen van 
de wereld kwamen, ging de meeste aandacht uit naar 
de plannen om een 300 kilometer brede korridor in 
Centraal-Europa vrij te maken van kernkoppen en 
wapensystemen die nucleaire munitie kunnen over
brengen. Op initiatief van de ‘Onafhankelijke kom
missie voor ontwapenings- en veiligheidsvraagstuk
ken’ (de Palme-kommissie) hebben de regeringspar
tijen van de DDR en Tjechoslowakije samen met de 
SDP twee jaar geleden een konkreet voorstel voor 
zo’n korridor opgesteld.

Illusie
In de toespraak waarmee Honnecker de konferentie 
opende, maakte hij duidelijk dat zijn regering met 
dergelijke initiatieven een steentje bijdraagt aan de 
inrichting van Gorbatjovs gemeenschappelijke Euro
pese huis. ,,Ons doel is gelijke veiligheid voor alle 
staten te verzekeren. We denken dat de weg die 
daartoe leidt die van ontwapening is, te beginnen met 
de meest gevaarlijke offensieve wapens, met als 
resultaat een wederzijdse strukturele ongeschiktheid 
om de aanval te openen.”
Het Oostduitse staatshoofd meent dat een kernwa
penvrije zóne in het grensgebied tussen NAVO en 
Warchaupact een kruciale volgende stap zou kunnen 
betekenen in het proces van nucleaire ontwapening. 
Bovendien vermindert ze de militaire konfrontatie in 
Europa, verdiept ze het wederzijds vertrouwen en 
vermindert ze het risiko van een verassingsaanvai.

Uwe Ronneburger, vice-fraktievoorzitter van de FDP 
in de Bondsdag, toonde zich niet erg onder de indruk 
van Honneckers argumenten. Hij wees, geheel in lijn 
met het standpunt van zijn regering, regionale kern
wapenvrije zónes van de hand. De nucleaire dreiging 
is niet afhankelijk van de stationering van nucleaire 
wapens in een bepaald gebied, maar essentieel is of ze 
op het gebied in kwestie zijn gericht. Het alleen uit 
elkaar trekken van nucleaire arsenalen vergroot de 
stabiliteit daarom niet. Het geeft slechts een illusie 
van veiligheid, onder andere omdat moderne wapen
systemen binnen het tijdsbestek van enkele uren over

grote afstanden verplaatst kunnen worden, aldus 
Ronneburger.
Het plichtmatige applaus dat de FDP-er met deze 
uiteenzetting oogstte, stak schril af bij de ovationele 
bijval die de sociaal-demokratische partijbestuurder 
Egon Bahr ten deel viel. Bahr is mede-opsteller van 
zowel het Palme-rapport als van het initiatief van 
SPD en SED. Volgens hem is het idee van een 
kernwapenvrije korridor in Centraal-Europa méér 
dan alleen een vertrouwenwekkende maatregel: 
„Taktische nucleaire drachtwapens en kortedracht- 
raketten zijn zo ver naar voren opgesteld dat, mocht

gaat gebeuren. Worden ze overgenomen, dan zullen 
zc onderdeel uitmaken van het pakket dat ter 
besluitvorming wordt aangeboden aan de drie partici
perende partijen. De PPR zal op haar kongres van 10 
december 1988 ja of nee mogen zeggen.
Een onderdeel van dat pakket zal ook zijn de naam 
van het samenwerkingsverband. Argeloze partijgeno
ten die denken dat het voor de hand ligt de naam 
Groen Progressief Akkoord, die langzamerhand in- 
geburgerd lijkt te raken, gewoon te handhaven, 
hebben geen rekening gehouden met de eigen logika 
van oud-linkse symboliek. In een twaalf' pagina's 
dikke notitie legde het partijbestuur van de PSP dc 
wens op tafel dat in de naam van het samenwerkings
verband het woord links wel en het woord groen niet 
zou moeten voorkomen. De PPR- 
vertegenwoordigers hadden heel wat minder woor
den nodig om duidelijk te maken dat die wens. wat 
hun betreft, onvervulbaar is.

Saai
Het partijbestuur van de PPR is zeer ongelukkig over 
dc gang van zaken rondom lijstnaam en lijsttrekker
schap. „We maken ons ernstig zorgen over de 
kwaliteit van het uiteindelijke onderhandelingsresul
taat: een saaie kompromissenkonstruktie zonder 
weerklank bij de deelnemende partijen en zonder 
werfkracht bij het elektoraat." Het partijbestuur 
roept de partners op het GPA daadwerkelijk te 
gebruiken als platform voor politieke vernieuwing. 
Dat zou, volgens het partijbestuur, ondermeer moe
ten inhouden dat: „Het verzet tegen de huidige naam 
GROEN PROGRESSIEF AKKOORD wordt omge
zet in positieve aktie die leidt tot een aanbeveling aan 
lokale en regionale samenwerkingsverbanden om 
deze naam over te nemen.” Verder plaatst het 
partijbestuur de nodige vraagtekens bij het voorge
stelde kollektief lijsttrekkerschap. „Voldoet een kol
lektief lijsttrekkerschap wel aan de eisen die een 
eigentijdse kampanje stelt?"
Over een paar weken zullen we het weten. Duidelijk 
is in ieder geval wel dat het partijbestuur geen 
verstrekkende konsekwenties zal verbinden aan mo
gelijk afhoudende reakties van PSP of CPN. Want de 
brief eindigt met: „We willen ook realistisch zijn: als 
de tijd nog niet rijp is voor een GPA-nieuwe stijl, 
moeten we ons daarbij neerleggen. In dat geval rest 
ons niet anders dan opnieuw genoegen te nemen met 
een gelegenheidskoalitie."

JAN DIRX

er een konflikt uitbreken, zij óf onmiddellijk moeten 
worden ingezet óf als verloren moeten worden 
beschouwd - use them or lose them. Onder bepaalde 
omstandigheden zou de nucleaire drempel binnen 
enkele uren overschreden worden. Niemand weet of 
dit het begin van het einde van de mensheid zou 
betekenen of dat de ramp tot Europa of Duitsland 
beperkt zou kunnen worden. Het Westen heeft 
daarom net zoveel belang als het Oosten bij het 
verminderen van het risiko van ‘early use’. Dat kan 
door de wapens aan beide zijden terug te trekken en 
een kernwapenvrije zóne in te stellen. In geval van 
krisis kan het winnen van tijd het winnen van alles 
betekenen.”

Vredesgroepen DDR
In de marge van de massabijeenkomst sloot de PPR 
zich aan bij de lange rij van deelnemers die meende 
dat de invoering van zulke zónes (en hoe breder, hoe 
beter) een waardevolle stap kan betekenen op weg 
naar een veiliger Europa.
Overigens was het onafhankelijke vredesgroepen uit 
de DDR niet toegestaan aan de konferentie deel te 
nemen of zelfs maar een ontmoeting met vertegen
woordigers van de Grünen te hebben. Ondanks dat is 
het de verdienste van de Oostduitse regering dat zij 
wereldwijd de aandacht heeft gevestigd op een idee 
dat een belangrijke impuls kan geven aan het proces 
van ontwapening en versterking van de ontspanning. 
Zeker voor politieke partijen uit het hart van Europa 
ligt een mooie taak ervoor te zorgen dat deze 
internationale konferentie inderdaad die uitstraling 
krijgt die de organisatoren en de meeste deelnemers 
zo plechtig verklaarden ervan te verwachten. Dat 
betekent: de handen uit de mouwen voor een 
ontwapenend Europa.

TIM VERHOEF
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„Voor een fraktie die niet licht geneigd is tegen een 
begroting te stemmen blijft er altijd een element van 
opportuniteit in het argument: maar nu loopt het de 
spuigaten uit.” Aan het woord was Bas de Gaay 
Fortman bij de behandeling van de Onderwijsbegro-

OVER DE DILEMMA’S VAN LINKS STEMGEDRAG

TEGENSTEMMEN
Hoe moet een PPR-fraktie stemmen als een begroting onaanvaardbaar is? De 
Tweede Kamerfraktie besloot kritiek te leveren, maar niet tegen te stemmen. En 
was daarmee de enige kleine linkse fraktie die zich van tegenstemmen onthield. 
Sterker nog: zelfs D’66 stemde tegen de Onderwijsbegroting. De Eerste 
Kamerfraktie bracht wél een tegenstem uit. Fraktie, leden en partijbestuur 
kwamen er niet uit. De ambivalentie van een konstruktief denkende PPR.

ting in de Eerste Kamer op dinsdag 12 april 1983. 
Zijn keuze was duidelijk: hij kon zijn goedkeuring 
niet geven aan een begroting met dergelijke destruk- 
tieve gevolgen voor het onderwijs. Opvallend was dat 
de PPR-senator zich op deze wijze distantieerde van 
het stemgedrag van de Tweede Kamerfraktie. Die 
had gemeend vóór te moeten stemmen. Dat had in de 
partij al heel wat stof doen opwaaien.

Absurd
In 1983 was de bezuinigingskoorts van de toen nog 
verse Lubbers-ploeg flink gestegen. Met name minis
ter Deetman van Onderwijs wist van wanten. Zijn 
beleid werd het voornaamste mikpunt van het maat
schappelijk protest tegen de bezuinigingen. Zeer veel

mensen werden door deze maatregelen heel direkt 
gekonfronteerd met de gevolgen van de no-nonsense 
politiek van Lubbers en de zijnen. Natuurlijk was de 
PPR-fraktie zeer kritisch over de door Deetman 
gewenste bezuinigingen. „De PPR-fraktie wijst - 
evenals de onderwijsbonden - de bezuinigingsmaatre
gelen fel af en vraagt om andere en betere plannen”, 
aldus Peter Lankhorst tijdens de behandeling van de 
begroting in de Tweede Kamer. „De kabinetsplan
nen kunnen gemakkelijk leiden tot aantasting van de 
kwaliteit van het onderwijs. Ze leiden in elk geval tot 
nog grotere werkloosheid binnen het onderwijs en 
tegelijkertijd tot overbelasting van meer onderwijs
krachten.”
Een absurde situatie noemde Peter dit in zijn betoog.

In het debat legde hij grote nadruk op een eerlijke 
verdeling van werk. Door arbeidstijdverkorting, 
deeltijdbanen, inkomensherverdeling en het gebruik
maken van wachtgelduitkeringen was volgens de 
fraktie een samenhangend werkgelegenheidsbeleid 
mogelijk. De Kamer verwierp een motie waarin de 
regering opdracht kreeg deze maatregelen uit te 
werken. Toch leidde de fundamentele kritiek van de 
PPR-fraktie op Deetmans beleid niet tot 2 stemmen 
tegen de begroting.
Nu is tegen een begroting stemmen in het parlemen
taire gebruik een grote uitzondering. Als een meer
derheid van de Kamer tegen een begroting stemt, 
heeft dat tot gevolg dat de gehele geldstroom 
geblokkeerd wordt en er een tijd lang niets nieuws 
meer gedaan kan worden. Dat zou het tegengestelde 
te weeg brengen van wat de PPR wilde: meer in 
plaats van minder geld voor onderwijs. Oppositiepar
tijen gebruiken eerder andere middelen om hun 
afkeer van het beleid kenbaar te maken dan dat zij 
zich tegen de begroting als zodanig keren.
Indien de PPR tegen de onderwijsbegroting had 
gestemd, zou dat volgens Lankhorst verregaande 
konsekwenties hebben gehad voor het stemgedrag bij 
andere begrotingen. Hij meende dat net als bij 
onderwijs de bezuinigingen bij andere departemen
ten te verdedigen waren. Tegen veel begrotingen 
stemmen was niet de gewoonte van de fraktie. De 
enige begroting waar de PPR al jarenlang tegenstem
de was die van defensie. Daar lag de zaak zo duidelijk 
dat voorstemmen onmogelijk was geworden. Dat 
beleid kon de PPR-fraktie op geen enkele manier 
voor haar verantwoording nemen. Het harde ‘neen’ 
tegen delen van die begroting kon vertaald worden in 
positieve alternatieve tegenvoorstellen. Voor onder
wijs waren dergelijke tegenvoorstellen nog in de 
maak.
Het vervelende was volgens Lankhorst dat door het 
negatieve stemgedrag van D ’66  en EVP de verwach
tingen ten aanzien van de PPR anders waren gewor
den. De fraktie was met name verbaasd over D’6 6 . 
Deze partij was namelijk door haar deelname aan het 
rompkabinet Van Agt III verantwoordelijk geweest 
voor de oorspronkelijk ingediende begroting.

Het voorstemmen van de PPR als enige kleine linkse 
fraktie was nu wel erg opgevallen. Dat kwam tot 
uiting in de ingezonden brievenrubriek in de Radika- 
lenkrant. Onbegrijpelijk vond PPR-lid Jo Frissen uit 
Eibergen de keuze van de fraktie. In de onderwijsbe
groting kwam volgens hem het typische WD-beleid 
dat onomwonden kiest voor alle weldaden van het 
kapitalistisch systeem bij uitstek tot uiting; een 
systeem dat in grote delen van de wereld rooft en 
moordt en in onze kontreien manipuleert en liegt 
alsof het gedrukt staat. Hij hoopte dat het bij deze 
éné vergissing zou blijven want hij wist niet hoe hij 
het de kiezer uit moest leggen.

Getuigenispolitiek
Sonja van Dongen gaf namens de PPR-vrouwen in 
een brief in dezelfde Radikalenkrant uiting aan hun 
teleurstelling. „Wanneer je bezuinigingsmaatregelen 
fel afwijst tijdens een begrotingsbehandeling, wordt 
het een zwakke vorm van getuigenis afleggen als je 
later dan alsnog voor zo’n begroting stemt.”
Dat de fraktie met de negatieve reaktie uit de partij in 
haar maag zat, blijkt uit de notulen van de vergade
ring van 22 maart. Daarin valt te lezen dat het vóór of 
tegenstemmen de vorige vergadering zorgvuldiger 
afgewogen had moeten worden. De fraktie was wel 
enigszins verbaasd over de reakties uit de partij. Vóór 
de begrotingsbehandeling was er niemand geweest 
die de suggestie had gedaan om tegen te stemmen. 
In het partijbestuur kwam de zaak op 5 april aan de 
orde. Daar waren de meningen duidelijk verdeeld. 
Men was het erover eens dat het voor een deel een 
publicitair probleem was: het is heel moeilijk uit te 
leggen waarom je voor een begroting stemt als 
partijen als D ’66  en EVP tegenstemmen. Het partij
bestuur was teleurgesteld dat de fraktie er automa
tisch van uitgegaan was dat niet tegen de onderwijs
begroting gestemd kon worden, hoewel er gezien de 
onvrede over het beleid van Deetman wel aanleiding 
voor een diskussie was. Het bestuur sprak daarom 
ook de wens uit tot een meer algemene diskussie over 
richtlijnen bij stemmingen over begrotingen en wets
voorstellen.
Een op het voorjaarskongres door het aktiecentrum 
West-Friesland ingediende motie die het stemgedrag 
van de fraktie onaanvaardbaar noemde en daar 
afkeuring over uitsprak, werd door het bestuur 
vanwege de geladen termen van een negatief pread
vies voorzien. Het kongres verworp de motie.
Of de Eerste Kamerfraktie om taktische redenen 
tegen de begroting stemde is onbekend. Het verschil
lende stemgedrag van beide frakties illustreert wel de 
ambivalentie van een partij als de PPR. Aan de ene 
kant is zij bereid konstruktief mee te denken met de 
beleidsmakers, aan de andere kant dwingt het des- 
truktieve beleid van het kabinet af en toe tot een 
getuigenispolitiek waarbij het NEE als protest over
blijft.

HANS VAN EGDOM
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‘WE MOETEN WEER INVENTIEF WORDEN’
Vanaf 1975 is Jacques Tonnaer burgemeester van Sittard, een oude provinciestad 
in Zuid-Limburg onder de rook van het chemische concern DSM. Daarvoor heeft 
hij, als man van het eerste uur, een belangrijke rol gespeeld binnen de jonge partij 
van de radikalen. Tonnaer blikt kort terug en komt met enkele suggesties voor de 
partij die als twintigjarige nog steeds een fragiele jongeling genoemd kan worden.

Tonnaer: ,,De toets van het dragen van regeringsverantwoordelijkheid heeft de PPR niet doorstaan”

Vóór het interview bezoeken we het dak van het vijf 
verdiepingen tellende stadhuis. Ondanks een lichte 
mate van hoogtevrees beschrijft Tonnaer met zicht
baar plezier en gepaste trots het stedelijk panorama 
dat zich aan onze voeten ontvouwt. De aimabele toon 
en de gemakkelijke stijl van praten zijn ook kenmer
kend voor ons gesprek even later in zijn werkkamer. 
Een kamer met komfortabele fauteuils en schilderij
en van plaatselijke kunstenaars aan de muur.

Verontrust
„Berghuis, de voormalige voorzitter van de ARP, 
heeft de term ‘radikalen’ gelanceerd. Hij stelde dat 
we als christenen weer terug moesten naar de 
radikaliteit van het evangelie, dat we de opdracht van 
solidariteit weer serieus moesten gaan nemen. De 
grote konfessionele partijen bleken na het verbreken 
van de langdurige samenwerking met de PvdA in de 
jaren vijftig steeds meer naar rechts uit te wijken. 
Door de toenemende samenwerking tussen de kon
fessionele partijen verdween het uitzicht op een 
vooruitstrevende politiek. Reden voor verontruste 
partijleden, die onder de noemer van christen- 
radikalen regelmatig bijeen kwamen, te besluiten op 
te stappen. Ik was als kaderlid van de KVP (waarvoor 
ik Statenlid in Limburg ben geweest) één van die 
verontruste partijleden.” Aldus Jacques Tonnaer 
over de periode rond de oprichting van de PPR. 
De huidige burgemeester van Sittard is de eerste 
zeven, acht jaar als bestuurder en vertegenwoordiger 
van de PPR bijzonder aktief geweest. In 1969 werd 
hij lid van de Eerste Kamer. Is tweemaal als 
PPR-kandidaat in de Provinciale Staten van Limburg 
gekozen en was jarenlang lid van het landelijk 
partijbestuur, waarvan één jaar als voorzitter. Over 
het voorzitterschap begin jaren zeventig: „Het was 
een volstrekt slopende funktie. Een funktie die onder 
normale omstandigheden veeleisend is, maar in een 
pioniertijd, waarin alles nog op poten gezet moet 
worden, dubbel zo zwaar." Geen wonder dat Ton
naer er na een jaar mee ophield. Ook omdat hij deze

funktie kombineerde met het lidmaatschap van de 
Eerste Kamer en de Provinciale Staten. Een kombi- 
natie van funkties die noodzakelijk was vanwege het 
tekort aan kader in de begintijd.

Zootje ongeregeld
De problemen van de jonge partij spitsten zich 
volgens Tonnaer niet toe op de inhoud van het 
programma, maar op organisatorische groeistuipen: 
„Een nieuwe partij is per definitie' een zootje 
ongeregeld. Als prototype van een bestuurder werd 
ik gekonfronteerd met een organisatorische chaos. 
Autoritaire besluitvorming was destijds volstrekt 
verboden. Inspraak was heilig. Zo was in het begin 
ieder lid op een kongres stemgerechtigd. Omslachtig 
en tijdrovend. Dat betekende dat als hoofdstuk vijf in 
de avondzitting behandeld werd, bijna iedereen 
vertrokken was behalve de groep die wijzigingen 
voorstelde. Die kreeg dus haar zin. De volgende dag 
stond bijna iedereen zich behoorlijk achter de oren te 
krabben. Dat soort toestanden waren binnen de 
partij jarenlang aan de orde van de dag!”
„Een ander groot probleem was, dat de partij niet 
met de regeringsverantwoordelijkheid kon omgaan. 
Onze bewindslieden in het kabinet-Den Uyl werden 
door de eigen achterban onheuser behandeld dan 
door de buitenwacht. Ik heb me vaak verbaasd over 
de wijze waarop ze geattaqueerd werden. De Tweede 
Kamerfraktie moest het op een gegeven moment ook 
ontgelden, terwijl ze hun partij in de Kamer goed 
meebliezen. De meeste partijleden wilden in hun hart 
oppositie voeren. De gebondenheid aan een regeer
akkoord werd als een last ervaren. De toets van het 
dragen van regeringsverantwoordelijkheid hebben 
we dan ook niet kunnen doorstaan. Volgens mij was 
dat de hoofdoorzaak voor de dramatische teruggang 
bij de daarop volgende verkiezingen."
Tonnaer vindt het heel goed als de PPR een periode 
van regeringsverantwoordelijkheid afwisselt met op
positie voeren. „Maar door te verklaren dat je niet 
met het CDA in een regering wilt zitten, zeg je dat je

niet wilt regeren. De PvdA heeft het er niet veel beter 
afgebracht. Door het onderste uit de kan te willen 
halen heeft ze sindsdien geen of nauwelijks een stem 
in het kapittel gehad. Het is maar waar je voor kiest.”

Gezond verstand
Wanneer Tonnaer de PPR uit de beginperiode 
vergelijkt met die van nu, komen zijn zuidelijke 
vriendelijkheid en relativeringsvermogen helemaal 
tot hun recht: „Vrolijk links, die term vind ik niet zo 
meeslepend. Vanuit een ontspannen mentaliteit poli
tiek bedrijven slaat bij mij eerder aan. We kunnen 
wat vandaag gebeurt vreselijk vinden en bepalend 
voor wat in lengte van dagen zal plaatsvinden. Maar 
morgen begint een nieuwe dag. De beginfase waarin 
men van van alles en nog wat een zaak van 
levensbelang maakte is gelukkig voorbij. Je moet een 
aantal uitgangspunten hebben, een richting waarin je 
wilt gaan. Verder een beetje ontspannen de mogelijk
heden aangrijpen die zich voordoen om deze op een 
voor het publiek verteerbare wijze te presenteren.”

De burgemeester ziet na de dramatische terugval in 
1977 nog wel degelijk bestaansredenen voor de PPR: 
„Voor een kleine partij is kwaliteit belangrijk. Ze 
moet een geloofwaardige gewetensfunktie vervullen 
voor de grote partijen en proberen een voorhoede- 
funktie in denken en doen waar te maken. In de 
beginperiode trokken we aansprekende ideeën zo uit 
de la. Die inventiviteit moet herleven. Een goed 
voorbeeld daarvan is het idee van het basisinkomen. 
Plotseling zien verschillende mensen in dat dit PPR- 
idee zo gek nog niet is, tot aan de Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid toe! Voor dergelijke 
ideeën moet alles aan gezond politiek verstand 
gemobiliseerd worden. Het grote probleem is echter 
de mate waarin dergelijke ideeën gehonoreerd wor
den. Dat is afhankelijk van het politieke klimaat. De 
vernieuwingsgolf van begin jaren zeventig is voorbij. 
We moeten hopen op een nieuwe. Of die zich 
binnenkort zal manifesteren en in welke gedaante, 
daarover kan ik helaas geen zinnig woord zeggen.

JAN HUISMAN
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BRIEVENSNOEPREISJE LANKHORST
Toen ik las dat een  groep kam erleden 
per F27 naar Ham burg w as gevlogen 
om daar 'onze jongens' te  zien, schrok 
ik me rot dat ook 'onze' Peter Lankhorst 
aan zulke onzin m eedeed.
Ik heb hiertegen tw ee bezw aren. Peter 
was daar voor zijn eigen plezier en 
maakt zo misbruik van de extra m oge
lijkheden die hij a ls  kam erlid heeft. De 
elite heeft het w eer voor m ekaar terwijl 
de rest van N ederland vecht om een 
kaartje.
Ten tweede vind ik het slecht om met 
een NAVO-vliegtuig te  vliegen. Het 
lijkt zo alsof d ie doodsm achines on
schuldige vervoerm iddelen zijn. Als 
PPR vind ik dat w e het m ilitarism e 
moeten afbreken en  niet m oeten ver- 
goeilijken door snoepreisjes met F27's.

Lankhorst: Vrolijk olé-plezier in Hamburg

Dat die dingen toch m oeten vliegen 
kan een W D 'er, CDA'er of PvdA'er als 
argument gebruiken. M aar a ls  je van 
de PPR bent, d ie zich tegen de NAVO 
keert, kun je dat niet m aken. Zo moet je 
ook als an ti-apartheidsaktiv ist niet op 
uitnodiging van Botha g ratis op vakan
tie gaan in Zuid-Afrika. Of wel soms? 
Konkreet stel ik Peter Lankhorst dan 
ook voor om uit e igen  zak de kosten 
van een norm aal retourtje Hamburg 
over te maken op giro 2627582 van de 
Vereniging D ienstw eigeraars in Am
sterdam, zodat zijn NAVO-akseptatie 
weer enigszins gekom penseerd wordt. 
PPR is Vrolijk Links. Van voetbal word 
je vrolijk m aar van  F27's word ik dus 
heel erg droevig.

Geert Bergsma 
Delft

Dat kost Peter dan fl. 658,- (doorde
weeks KLM-tarief).

NAVELSTAARDERS
O m dat ik heel vaak kan instem m en 
met de akties van mevrouw Beckers in 
de Tweede Kamer heb ik mij enige tijd 
geleden opgegeven a ls lid van de PPR 
met het doel ook de partij zelf beter te 
leren kennen. De inhoud van de Radi- 
kalenkrant is voor mij echter een  grote 
teleurstelling, zo zelfs d a t ik mij af
v raag  of ik wel lid zal blijven. De 
breedsprakerige verhaaltjes komen 
mij voor a ls  het ronddraaien  in het 
eigen vertrouw de kringetje. Ik doe 
m aar heel w einig kennis op over d a t
gene w aar de partij nu eigenlijk voor 
staa t. Ook on tgaat mij geheel het 
verband tussen  politiek, sokken en 
jasjes.
Tevens krijg ik de indruk dat er erg 
gem akkelijk met geld  wordt om gegaan 
en dit terwijl zo velen uit de  Derde 
W ereld een  beroep op ons doen. Ik wil 
de zaak nog even aanzien  voordat ik 
mijn beslu it betreffende het lidm aat
schap  neem.

W. Smit 
Ermelo

PEPTALK
Net lid gew orden en  ik val met mijn 
neus in de boter. Als nieuw kom er krijg 
je een  pretpakket vol in teressan t lees
voer. D aaruit blijkt d a t de PPR zojuist 
(?) een  nieuw e levensfase is b innenge
stapt. De boze, kritische puber is een 
vrolijk, u itdagend  ventje geworden. 
Enkelen twijfelen nog: moet de W el
tschmerz, de onbedorven puber met 
zijn m inachting voor de prozaïsche 
w ereld nu wel verw isseld w orden voor 
de expansieve volw assene die de w e
reld in wil om zich te ontplooien en zijn 
krachten in te  zetten bij risikovolle 
ondernem ingen? De vrolijkerd zal zich
zelf voorbij lopen!
M aar vermoedelijk vergaat het een 
o rganisatie  niet veel anders dan  een 
mens. W anneer de puber beslu it toch 
m aar geen  zelfmoord te plegen, kiest 
hij daarm ee voor het leven en komt 
onherroepelijk het moment w aarop de 
energie zich n a a r  buiten  richt, d e  w e
reld tegem oet. De PPR heeft kennelijk 
gekozen, m aar dient h aa r laatb loeiers

te koesteren, zoals de m ens het kind in 
zich niet kwijt wil raken. Ten slotte 
verandert a lleen  de levensfase - vorm 
en funktie - de m ens (het partijpro
gram ) blijft dezelfde.
Deze nieuwkomer is voor groei en 
ontwikkeling, voor vrolijk links. Voor 
geloof in de potentie van de m ens deze 
aardbol nog heel w at eeuw en te bevol
ken.
Kritisch links heeft lang  genoeg het 
stoplicht op rood gezet. D aarm ee zijn 
dan  ook belangrijke m ankem enten in 
onze m aatschappij gesignaleerd . M aar 
vanuit deze rode invalshoek is het nu 
óók tijd gew orden diezelfde m aat
schappij verder te brengen door het 
stoplicht op groen te la ten  springen. 
Op w eg n aar een  w ereld met zuurstof 
en  idealen  voor iedereen. Als dat de 
PPR is van de komende jaren, ben ik 
van de partij.

M. van Offenbeek

INHOUDSLOZE SHOW

Mag het alsjeblieft afgelopen zijn met 
het van a lles m oeten in  de partij? Het 
ergste  is dat je tegenw oordig 'vrolijk' 
moet wezen. Anders heb je de  e isen  
des tijds niet goed verstaan  en  ben je 
een  achtergebleven ouwetje, w aar
n a a r m eew arig wordt gekeken. Moet ik 
nu  op m edelijden g aan  spelen  en zeg
gen: m aar d ie  ouw etjes zijn wel de 
m ensen w aardoor de partij nog be
staa t, d ie ook toen het 'niet zo goed' 
m eer ging in de besturen  bleven zitten 
en  het noodzakelijke werk deden? Moet 
ik nu vertellen hoe w einig ik me nog 
thuisvoel in die nieuw e sfeer, w aaraan  
zo w einig echt is? En d a t ik m e buiten
spel gezet voel om dat over vroeger zo 
m inachtend wordt gedaan? Ik kan me 
uitstekend voorstellen, dat je ideeën 
veranderen. M aar ik heb er geen  be
hoefte a a n  te doen alsof vroeger niet 
goed w as en ik vind ook niet dat we 
m aar blij m oeten zijn dat w e d aar 
vanaf zijn.
Ik denk dat het belangrijk  is - wil er 
een  gevoel van saam horigheid  kunnen 
on ts taan  tussen nieuw  en  oud - d a t de 
gesch ieden is van  de partij met respekt 
bekeken wordt. M isschien a ls  mijn

gevoel van irritatie verdw enen is, dat 
ik dan  de voordelen kan zien van de 
grote show die nu wordt opgevoerd. 
(Vroeger hadden we a ls vanzelf veel 
plezier onder elkaar, nu moet een show 
worden gem aakt, het gaa t niet meer 
vanzelf). W ant dat je humor gebruikt 
a ls  w apen om jezelf te handhaven  in 
de strijd, is niet a lleen  zeer akseptabel 
m aar ook effektief. Dat je jezelf profi
leert a ls  politieke partij op een politiek 
volstrekt inhoudsloos begrip, dat je als 
rad ikale  partij zo de nadruk legt op het 
loof en  de wortel wegmoffelt, dat je als 
program partij je toevlucht neem t tot de 
sfeer a ls  doel in p laa ts  van a ls middel 
en bijprodukt, dat je a ls  een  tiener in 
identiteitskrisis een  fagade opbouwt in 
p laa ts  van  je sterke punten te gebrui
ken, uit te  bouw en en jezelf te  blijven: 
ik kan  me niet goed voorstellen, dat 
dat op den  duur werkt.
Verschuren heeft vast gelijk: over 20 
jaa r w eten  we van gekkigheid niet hoe 
we van  dat oubollige vrolijke im age 
m oeten afkom en en s laan  we door 
n a a r één  of ander nieuw  marketing- 
konsept. Gooi m aar in mijn pet. Ik zal 
mijn (PPR-achtige) ideeën op mijn e i
gen m anier blijven brengen, a ls  ik me 
d a a r lekker bij voel in geitenwollen 
sokken en  sandalen . Ik hoop, dat de 
toonaangevers zich d a a r  niet voor zul
len scham en. Ik zal proberen me ook 
niet voor hen te scham en. Terwille van 
de inhoud.

C hrista G lasbergen 
Rotterdam

HAAGSE HOMO'S

De R adikalenkrant van  13 juni j.1. 
m aakt m elding van een  in ternationaal 
homom onument in Den Haag.
H ebben we a l niet een  homomonument 
met in ternationale  uitstraling? Het mo
num ent, op 5 septem ber 1987 in Am
sterdam  in gebruik genom en, w erd een 
gedenkp laats voor hom oseksuelen die 
w erden om gebracht in de Tweede We
reldoorlog. Een aandach tspun t in de 
stad  met de grootste homopopulatie 
van N ederland. In het bestuur van de 
stichting Homomonument w as ook de 
PPR vertegenw oordigd n aast de vrou

w en en m annen die het COC, Groep 
7152, Sjalhomo, W D , PvdA. CDA. PSP 
en CPN vertegenwoordigden.
Tijdens de jaren van voorbereiding 
m aar ook n a  de in gebruiknem ing 
kw am en vele blijken van w aardering 
uit binnen- en buitenland. Het homo
monum ent leeft. En dat wil Den Haag 
nog eens dunnetjes overdoen? Kunnen 
de financiële m iddelen niet worden 
benut voor bijvoorbeeld een schaalm o
del van het homomonument in Madu- 
rodam ? En w at dacht u van een goed 
voorlichtingspakket over flikkers en 
potten voor jonge H agenesen en Mede
landers? Pas a ls  deze zaken in ons 
land  geregeld  zijn m oeten we eens 
g aan  denken a a n  een lokaal monu
ment voor de gevallen hom oseksuele 
m ijnwerker te Heerlen en een roze kei 
in Amersfoort.

M enne Vellinga
Am sterdam

Internationaal 
Homomonument 
Den Haag
Door Uw steun komt het 
internationale
lesbies/homomonument er!

G \ P °  A ft lS 9 1 9

Stichtingsregister K.v.K.-Den Haag 
S154938

VIOLEN
Van de drieduizend films en serie- 
afleveringen die N ederland jaarlijks 
op 'v  uitzendt, zijn er veertig w aarin  
hom oseksualiteit een  (kleine) rol 
speelt, tegen drieduizend w aarin  hete
roseksuele rom antiek een  (hoofd)the- 
m a is. Van d ie  veertig zijn er veertig 
d ie  hom oseksuele liefde, passie; 
rom antiek tonen (of m eestal helem aal 
niet tonen, slechts noemen) b innen een 
problem atische kontekst.
Dit is een  system atische verdraaiing  
van de feiten.
W aar blijven onze violen?
Het wordt tijd voor een proces w egens 
belediging en m isleiding tegen de VA
RA, de TROS, VERONICA, de NOS, de 
AVRO. de KRO, de IKON en de VPRO.

Jan Berends
G roningen

Spreekvaardigheid
In de politiek komt het spreken in het openbaar heel vaak voor. Op 
vergaderingen, konferenties, in de gemeenteraad. Velen van ons hebben wel 
eens een spreekbeurt gehouden. ,,Hoe ging het” , vroeg je na afloop. Je hoorde 
dat het goed ging. En toch zullen sommigen dat gevoel van ongenoegen kennen: 
het had beter gekund.

Die vrouwen, die hun spreekvaardigheid 
willen vergroten, bieden we een kursus 
aan. Het programma zal onder andere de 
volgende onderdelen bevatten:
•  opbouw van een speech,
•  voordracht (houding, stem, omgang 
met mikrofoon),
•  improvisatie.
Deze kursus zal in drie verschillende 
regio’s georganiseerd worden. De eerste

vindt in Utrecht plaats, duurt vijf avonden 
en begint eind oktober. De plaats van de 
andere twee kursussen is afhankelijk van 
de aanmeldingen.
Kosten: ƒ 30,-. Als dit bedrag een pro
bleem vormt kan een regeling getroffen 
worden.
Telefonische opgave en meer informatie 
hij Ella Bartowska, emancipatiewerkster 
PPR, 020-247570 (behalve op woensdag).

Vredeswacht Volkel. In de Vredesweek 
van 18 tot 25 september zullen in Volkel 
stille tochten gelopen worden vanaf de 
kerk aldaar naar de poort van de vliegbasis 
(2 kilometer). Vertrek om 11.30 uur. Te 
bereiken met bus 21 vanaf Nijmegen en 
Eindhoven. Mensen die willen meelopen, 
kunnen kontakt opnemen met Jeanne, tel. 
04132-73370, die het rooster maakt.

Reünie.PPR-Enschede organiseert een 
reünie van mede-oprichters, raadsleden, 
wethouders en bestuursleden van het eer
ste PPR-uur in Glanerbrug. Tijd: weekend 
van 12/13 november, 19/20 november of 
26/27 november aanstaande. 
Aanmeldingen tot 1 september 1988 bij: 
Cecile Morselt-de Ruijter, tel. 053 - 61 20 
92.

Waar een kleine partij groot in kan zijn! de PPR. Met dank aan Frans van Doesum 
De kommercie heeft kennelijk een alar- uit Gaanderen. Wij houden ons aanbevo- 
merend vertrouwen in de kwaliteiten van len voor meer van dit soort vondsten.

Chili
Manifestatie
Op zondag 11 september 1988 wordt de 
staatsgreep in Chili van 11 september 1973 
herdacht met een landelijke manifestatie 
in Amsterdam. Het voorlopige program
ma is:
13.00 uur: vertrek demonstratie vanaf de 
dokwerker, Jonas Daniël Meijerplein
14.00 uur: manifestatie in Paradiso bij het 
Leidseplein met Nederlandse en Chileense 
sprekers en muziek. Tegelijkertijd infor
matiemarkt, toneel, een politiek-kultureel 
café, kinderprogramma en video in een 
tent naast Paradiso en het er tegenover 
gelegen Barlaeus gymnasium. En een kul- 
tureel programma in De Balie. 
Bovendien:
10.30 uur: kerkdienst gewijd aan Chili, 
geleid door Huub Oosterhuis, Mozes en 
Aaronkerk, Waterlooplein
11.30 uur: Start Chili solidariteitsloop van 
10 kilometer, start en finish bij Paradiso. 
Organisatie: Chili Komitee Nederland in 
samenwerking met Chileense organisaties 
in Nederland en een groot aantal Neder
landse politieke en maatschappelijke orga
nisaties.

C O tT U U P  tN O P O T  G f S T / M U -  
( ( ( P O ,  O /P T Y - O A N C /N G  B /J Z .

O O D 6  B f l / C / f S  H C B B f N  S P O N T A A N  
P f A A T S G f M A A N T  
f A / N G

Z O O P  N f / N G f N Z f P  -
Z O O A M A U G f  Q O /Z M A S T fP S ,  P / T T -  
B O U N O O D f P S  ( N  C N P / S T f N - O f M O -  
C P A T f N  Z / O A O f N  / N G f Z f T  8 0  0 (  

A T I N A T f P / N G  Z A N  H O U A N D . . .

N A  Z 0 P 6 V U l D / 6 (  B C S T U -  
D f A / N G  V A N  A L L f  A S P f C T f N  
Z A N  O f  Z A O O J A f  P fZ O C O T / t  
G A A T  M O J O  T f f t U G  N A A M
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1982
Voor een politieke partij is de kampagnetijd belang
rijk om aan de weg te timmeren met de ideeën die 
door de jaren heen ontwikkeld zijn. Een kampagne- 
kommissie heeft dan ook een grote verantwoordelijk
heid en wordt door het partijbestuur meestal heel 
goed in de gaten gehouden.
In 1983 was de klus die deze kommissie moest klaren 
extra zwaar. Het kabinet Van Agt-Den Uyl was 
gevallen en binnen enkele maanden zouden er 
nieuwe verkiezingen zijn. De in grote haast ingestel
de kommissie had ook nog eens het nadeel dat het 
grootste deel van de voorbereidingstijd in de zomer
maanden viel, waardoor veel menskracht in het 
buitenland verbleef.

Hemelbestormers
Kampagneleider Herman Verbeek en zijn medewer
ker Hans Nobel kregen de opdracht een aantal 
kampagne-aktiviteiten te organiseren. Eén van die 
aktiviteiten was de dag tegen de kernbewapening. De 
laatste zaterdag voor de verkiezingen zouden PPR- 
leden onder het motto ‘Ik ben kernwapenvrij’ de 
straat op gaan om kaarten en buttons met deze tekst 
te verkopen. Zo zou de kiezer zeer nadrukkelijk 
gevraagd worden zich persoonlijk tegen de kernwa
pens uit te spreken. ,,In ons hoofd, in ons hart, in ons 
huis is geen plaats voor kernwapendenken. Daar- 
om:‘Ik ben kernwapenvrij’, stond in de brief aan de 
aktiecentra te lezen.
Nu was niet iedereen gelukkig met de geplande aktie. 
Er rezen met name in het partijbestuur nogal wat 
bezwaren tegen de leuze ‘Ik ben kernwapenvrij’. Dat 
was toch wel weer wat al te hemelfietserig. Het beeld 
dat veel kiezers van de PPR hadden als een partij 
waarbinnen zeer idealistische en vreemde ideeën 
bestonden werd erdoor versterkt. Zonder uitgebreide 
uitleg zou de leuze absoluut niet wervend zijn. 
Herman Verbeek vond het juist belangrijk dat de 
leuze bij de kiezers vragen zou oproepen. De tekst 
was ietwat filosofisch, zelfs existentieel. Volgens hem 
zou ze aanleiding geven tot diskussie.
Het Dagelijks Bestuur van 3 augustus besprak deze 
geplande aktie. Men had bezwaren tegen de tekst en 
maakte die kenbaar aan de kampagneleider. Deze 
legde de kritiek voorlopig naast zich neer. Een week 
later stak het komplete partijbestuur de koppen bij 
elkaar. Net als het DB was men zeer ontevreden over 
de leus. Maar liefst 8 alternatieven werden tijdens de 
vergadering naar voren gebracht. Uiteindelijk werd 
‘Ik kies kernwapenvrij’ gekozen als leuze waarmee de 
aktie door mocht gaan.
De kampagneleider, die niet bij deze vergadering 
aanwezig was, liet de voorbereidingen voor de aktie 
met de afgekeurde leuze voorlopig gewoon doorgaan. 
De kommissie besprak pas op 16 augustus het besluit 
van het partijbestuur. Kampagnemedewerker Hans 
Nobel voelde zich overruled door het partijbestuur 
dat, zonder met de kommissie in overleg te treden, in 
haar vaarwater ging zitten. Herman Verbeek deelde 
mee dat hij zich na dit formele ‘nee’ van het 
partijbestuur over zijn positie als kampagneleider zou 
beraden.
Op 18 augustus traden de bestuursleden Rouke 
Broersma, Bert Willemsen, Janneke van der Plaat en 
Marijke Knipscheer in overleg met Herman Verbeek 
over de ontstane situatie. Toen bleek dat het al niet 
meer mogelijk was de leuze ‘ik ben kernwapenvrij’ te 
vervangen door die van het partijbestuur. De redak- 
tie van de Radikalenkrant had de aktie al aangekon- 
digd in de krant die de daaropvolgende dag zou 
verschijnen. Drie van de vier aanwezige bestuursle
den meenden daarom dat de zaak nu niet meer 
teruggedraaid kon worden. Daarnaast beseften zij 
dat aflasten zou betekenen dat zowel kampagneleider 
als medewerker hun werkzaamheden zouden beëindi
gen. In dit stadium van de kampagne zou dat

Een jubileum . Twintig jaar. Tja. da t zou 
reden tot u itbundigheid kunnen zijn, w are 
het niet dat er een  donkere wolk boven de 
m ijlpaal hangt. W ant uitgerekend dit mo
ment is gekozen om onze d ierbare  kern
groep op te heffen.
De kerngroep. De kweekvijver van m id
de lb aar en  hoger partijkader. Een be- 
stuursloopbaan begint bij de kerngroep. 
Behalve die van  Frans de Man dan , d aa r 
hadden  ze zelfs in zijn 'e igen ' aktiecen- 
trum nog nooit van  gehoord m aar hij w as 
w innaar van een  John-Denver-Look-Alike- 
Contest en  zodoende. Thank God I'm  a  
country boy! Over nog eens tw intig jaa r 
m oeten we w eer eens bestuurders kiezen 
en wordt ons een  hele reeks kandidaten  
voorgeschoteld. M aar er is er eentje bij die 
m eteen onze voorkeur heeft: een  oud- 
kem groepaf ge vaardigde! Dat zie je niet 
veel m eer tegen  die tijd.
Nou denken jullie natuurlijk dat het eigen
lijk doodeenvoudig w as om in de PPR 
karriére te  m aken. Dat je je enkel m aar in

GERUZIE RONDOM EEN AKTIELEUS

IK BEN KERNWAPENVRIJ’
De kampagneleider vond het een mooie, filosofische uitspraak die uitnodigt tot 
diskussie. Het partijbestuur zag haar imago van wereldvreemde hemelbestormer 
bevestigd en opteerde voor het meer realistische ‘ik kies kernwapenvrij’. Kortom: 
er lag weer eens een aanleiding op tafel om, getrouw volgens de traditie van klein 
links, elkaar in scherpslijperij af te troeven.

gekomen dat de aktie niet meer terug te draaien was 
zonder grote gevolgen. De voorzitter stelde daarom 
het partijbestuur voor het verzet tegen de aktie te 
staken. Tijdens de evaluatie van de kampagne moest 
één en ander nog maar eens goed besproken worden. 
In die evaluatie stond de afbakening van de bevoegd
heden van partijbestuur en kampagnekommissie cen

rampzalige gevolgen hebben. Op Bert Willemsen na, 
die weigerde akkoord te gaan met een besluit dat niet 
strookte met de bestuursuitspraak, gaf de bestuursde- 
legatie het groene licht voor de aktie.
Louis Vuurboom, sekretaris van het partijbestuur en 
lid van de kampagnekommissie, wilde de gang van 
zaken rond de totstandkoming van de aktie niet voor 
zijn verantwoording nemen. Inhoudelijk was hij het 
al vanaf het begin met de aktie oneens. Daarnaast 
vond hij de manier waarop de aktie door een aantal 
mensen was doorgedrukt onaanvaardbaar. Voor hem 
stond vast dat de kommissie onder de verantwoorde
lijkheid van het partijbestuur viel. Zij was er voor het 
ontwikkelen van ideeën; het partijbestuur diende 
uiteindelijk de besluiten te nemen. De kampagne
kommissie had zich veel te weinig van de geluiden uit 
het partijbestuur aangetrokken. Vuurboom vroeg het 
partijbestuur hem van zijn taak te ontlasten. Het was 
duidelijk dat de onderlinge verhoudingen behoorlijk 
verslechterd waren. Voorzitter Wim de Boer nam de 
taak op zich om één en ander helder te krijgen en de 
verhoudingen te normaliseren; het werk in de kam

pagne moest immers normaal door kunnen gaan. 
In zijn notitie over de gang van zaken rond de aktie 
stelde De Boer allereerst vast dat het partijbestuur de 
uiteindelijke verantwoordelijkheid had voor de kam
pagne. Daarentegen was de inbreng van het partijbe
stuur in de kommissie minimaal geweest. Het partij
bestuur had nauwelijks nieuwe ideeën aangedragen. 
De leden van het partijbestuur die deelnamen aan de 
kampagnekommissie waren op vergaderingen vaker 
niet dan wel aanwezig geweest. Het vele werk was 
daardoor op de schouders van zeer weinigen komen 
te rusten.

Kompetentiestrijd
Het konflikt was ontstaan door een gebrek aan 
kommunikatie. De bezwaren van het partijbestuur 
tegen de bewuste aktie werden pas in een zeer laat 
stadium in argumenten vertaald. Mede door de al 
aanwezige irritatie van de kampagneleider over het 
partijbestuur, had Verbeek te weinig aandacht ge
schonken aan de bezwaren van het bestuur. Door al 
deze ontwikkelingen was het volgens De Boer zover

W I L H E L M  YE RSC H U R E j j j

AFSCHEID?
de kerngroep hoefde te la ten  benoem en 
(in de m eeste aktiecentra stonden ze niet 
zó te trappelen) en dat d an  je kostje w as 
gekocht. Als jullie dat denken hebben 
jullie kennelijk nog nooit een  kerngroep- 
vergadering geprobeerd bij te wonen. Ik 
ben er 'ns één  keer gew eest. Jarenlange 
therapie heeft me er w eer een  beetje 
bovenop geholpen en  ik durf er nu w eer 
zachtjes over te spreken. Mijn God. d aar 
w as een  stel gesjeesde gem een teraadsle

den parlem entje aa n  het spelen. Een hele 
berg pap ier w as de geachte afgevaard ig 
den tevoren opgestuurd zodat men thuis 
reeds de hoofd- van  de bijzaken had  
kunnen scheiden. Dat w as op zich wel 
gemakkelijk w ant nu kon men zich tot de 
bijzaken beperken, af en  toe aangevuld  
met een  proceduredebatje of een  orde
voorstel. En m aar braaf elke keer 'Mijn
heer de Voorzitter!' roepen anders werd 
het niet in  de handelingetjes opgenom en.

traal. Hans Nobel schreef in zijn evaluatie dat volgens 
hem een groot deel van het partijbestuur druk bezig 
was geweest met de eigen positie in plaats van leiding 
te geven aan de partij. Daardoor kon over een 
aktieleus een kompetentiegevecht uitbreken. Eindre- 
dakteur van de Radikalenkrant Hans Verstraaten 
vroeg zich af of iedereen nou persé altijd weer over 
kompetenties moest beginnen, alsof ze lid waren van 
The Board of Directors of Exxon.
Het partijbestuur besloot dat voortaan de afspraken 
over de bevoegdheden van de verschillende organen 
van het begin af aan duidelijker moesten zijn. Nu is 
inmiddels door latere kampagnes bewezen dat er in 
zo’n periode altijd wel iets gebeurt dat onverwacht is 
en niet in een door het partijbestuur vastgesteld 
kampagneplan is opgenomen. De opmerking in de 
evaluatie van het partijbestuur dat in kampagnetijd 
een flinke dosis inkasseringsvermogen en redelijk
heid mag worden geëist van de betrokkenen, is 
geheel op zijn plaats. Dat zou toch mogelijk moeten 
zijn bij ‘kernwapenvrije mensen’.

HANS VAN EGDOM

De enige keer dat er met stemverheffing 
werd gesproken w as toen een nietsver
m oedende nieuw eling een sig aar had 
opgestoken. Ik heb steeds wijder geeu
wend de m iddagpauze nog gehaald . Het 
nachtleven van  G asseltem ijeveen  is be
slist bruisender d an  dat. Na deze vuur
doop heb  ik een  PPR-karriére m aar uit 
mijn hoofd gezet en  mij toegelegd op het 
figuurzagen. Veel opwindender!
M aar ja, de kerngroep is niet m eer. Op de 
valreep hebben  ze nog even vlug twee 
leden een vertrouwensvotum m eegege
ven. Had ik ook best w illen hebben; te 
la a t en dus ben  ik m aar met een  Reis- en 
Kredietbrief van  de ANWB op vakantie 
gegaan . Na het zomerreces wordt het 
a llem aal Nieuw en krijgen w e een  partij
raad . M aar w anneer de afdelingen uit 
gewoonte of om dat het om m ensen gaat 
die oude kem groepleden w eer in de par
tijraad  kiezen had  de hele operatie  net zo 
goed achterw ege kunnen blijven.
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De Partijraad
Voor de eerste keer kwam de nieuwe 
partijraad  bij elkaar. Naast het 
beleidsplan van het partijbestuur 
waren de GPA-onderhandelingen en 
Vrolijk Links onvermijdelijke agen
dapunten. Over censuur en paradox
en.

HET KABINET MISBRUIKT DE KONINGIN

PARTIJBESTUUR VRAAGT 
AFTREDEN DE KONING

,De Troonrede staat bol van tevredenheid. Het gaat 
goed met Nederland. De ekonomie groeit weer, het 
financieringstekort vermindert volgens plan, de in-i 
komsten vallen 11 miljard mee, grote operaties staan 
op de rails. Met modern uitgeruste bedrijven en een 
goed opgeleide beroepsbevolking liggen we goed in 
de race naar Europa 1992. Het karwei is geklaard. De 
markt doet verder het werk. Het kabinet kan 
eigenlijk naar huis.
„Het is weer het verhaal van de winnaars. Aan de 
andere kant van Nederland, aan de verliezers van de 
welvaartsrace hebben zij geen boodschap. Het wordt 
tijd voor een kabinet dat het niet laat bij de jaarlijkse 
obligate zinnen over minderheden en gehandicapten 
en geen fabeltjes vertelt over een land dat de 
afgelopen jaren schoner is geworden. Een kabinet dat 
mens en milieu niet langer uitlevert aan ekonomische 
groei. Een kabinet met visie en inspiratie.”
Zo luidde onder de kop KABINET KAN NAAR  
HUIS de eerste reaktie van de Tweede Kamerfraktie 
van de PPR op de Troonrede en de Miljoenennota. 
Een reaktie die de kern van de huidige situatie in 
Nederland treffend raakt: Het gaat goed met alles en 
iedereen in Nederland, behalve met hen waarmee het 
slecht gaat. En die laatsten, die eigenlijk centraal 
zouden moeten staan in de beleidsvoornemens die in 
de Troonrede worden verwoord, komen slechts ter 
sprake in een paar bijzinnen. Peter Lankhorst sneer
de op de vergadering van de PPR-partijraad dan ook 
dat het kabinet de koningin misbruikt voor een 
propagandarede.

Tegenstrijdigheid
Wil de fraktie het hele kabinet alvast naar huis 
sturen, het partijbestuur richt zijn aanval op één 
minister: de minister van Sociale Zaken en Werkgele
genheid. Het bestuur konstateert dat in de visie van 
minister De Koning de uitgaven voor sociale zeker
heid en bescherming van de minimum inkomens 
steeds weer in strijd komen met de bestrijding van de 
werkloosheid. Daarom worden de minima ‘bevro
ren’, moeten de jonge uitkeringsgerechtigden hon
derden guldens per maand inleveren en ligt de hoogte 
van het minimumloon bij de minister steeds weer 
onder vuur. Deze voorstellen miskennen in ieder 
geval de direkte samenhang tussen binnenlandse 
bestedingen en werkgelegenheid. Zolang het kabi
netsbeleid van deze visie doortrokken is, wekt de 
naam van het departement van De Koning de valse 
verwachting op dat er van een samenhangend beleid 
sprake is. Het partijbestuur is dan ook van mening 
dat van iemand, in wiens opvatting een dergelijke 
tegenstrijdigheid tussen sociale zaken en werkgele
genheid bestaat, niet verwacht mag worden dat hij op 
beide beleidsterreinen een effektief beleid voert. En 
daarom wordt aan de betrokken bewindsman ge
vraagd ruimte te maken voor een bewindspersoon die 
geacht kan worden op beide beleidsterreinen tegelijk 
nuttig werk te doen. Voor het geval De Koning geen 
gehoor wil geven aan deze oproep van de PPR, wordt 
het kabinet gevraagd de naam van het ministerie 
meer in overeenstemming te brengen met het feitelij
ke werkterrein.
Naast deze aanval op het beleid, of liever gezegd het 
gebrek daaraan, van minister de Koning heeft het 
partijbestuur ook felle kritiek op de wijze waarop het 
kabinet omgaat met lastenverlichting en lastenver
schuiving. Maar, aldus het partijbestuur, naast scher
pe kritiek verdient het voor 1989 voorgenomen 
kabinetsbeleid hier en daar ook instemming. De PPR 
is er verheugd over dat een deel van de voor volgend 
jaar verwachte meevaller van 11 miljard gulden wordt 
gebruikt voor verlaging van de werkgeverspremies op 
arbeid. De PPR heeft reeds vele malen eerder bepleit 
de kosten van arbeid te verlagen, zonder de netto- 
mkomens aan te tasten. Want in een periode van 
boge werkloosheid is het ronduit dwaas om het 
scheppen van arbeidsplaatsen zo zwaar te belastenzo- 
als dat nu in Nederland gebeurt. Ook de verkleining 
van de kloof tussen bruto en netto-lonen door 
verlaging van de loon- en inkomstenbelasting, wordt 
door het partijbestuur positief gewaardeerd. Deze 
verkleining zal de neiging tot een vlucht in zwarte en 
grijze circuits verkleinen.

Afkickende ondernemers
De verwachte belastingmeevaller van ruim 11 miljard 
m 1989 schept de ruimte voor nieuw beleid, dat al 
jaren heel hard nodig is. Het bestuur pleit ervoor een 
substantieel deel van de belastingmeevaller te herin
vesteren ten behoeve van werkgelegenheid, (de 
waliteit van de) dienstverlening en het milieu, 
aarnaast is lastenverlichting daarbij zeer wenselijk, 

stelt het bestuur. Maar dan moet deze wel gericht

Na het gekissebis over de paspoorten staan de komende weken weer serieuze 
punten op de agenda van de Tweede Kamer: de Algemene Beschouwingen zijn in 
aantocht. Troonrede en Miljoenennota werden gepresenteerd in een sfeer van 
halleluja. En in die sfeer past de redenering dat de rijken nog rijker moeten 
worden, zodat ze meer aan liefdadigheid kunnen doen. Wordt het echter niet eens 
tijd liefdadigheid door echt beleid te vervangen? Wordt het niet eens tijd de 
kreatieve geesten uit de oppositie, die als enigen echt suksesvolle maatregelen ter 
bevordering van de werkgelegenheid ontwerpen, aan het roer te zetten? De 
PPR-fraktie in de Tweede Kamer vindt in ieder geval dat het kabinet best naar 
huis kan. En het partijbestuur wil om te beginnen minister De Koning vervroegd 
laten uittreden.

Het PPR-Feest
De jarige gaf haar partijtje  op 9 en 
10 septem ber. Driehonderd vijftig 
feestvierders bezochten de Hanzehof 
in Zutphen w aar gevoetbald, ge
schaakt, geluisterd en geredeneerd 
werd. T aart en muziek ontbraken 
niet. Een impressie.

pagina 4, 5

Paspoorten
Het nieuwe grensdokument zorgde 
bijna voor een kabinetskrisis. CDA- 
en VVD-muizen brulden. Peter 
Lankhorst geeft kom m entaar en 
gluurt onder de deksel van de beer
put.

pagina 6

Narren
Na Vreemd gaan in gedachten een 
nieuwe PPR-publikatie. O nder het 
motto ,,radikaliteit in de ja ren  ne
gentig”  geven veertien partijleden 
hun visie op solidariteit, individuali
sering en de politieke toekomst. De 
essaybundel Narren in dominees
land.

pagina 7

1984
Geen Big Brother is watching you, 
m aar feministische ogen en oren in 
de PPR. Debatten over het persoon
lijke in de politiek, mannenzoenen 
en de terugkeer naar het eigen 
gevoel. M aar het tekort aan vrou
wen in de partij is gebleven.

pagina 8
gebeuren en dan moet deze meer zijn dan het 
uitdelen van geld ter kompensatie van de WLR- 
afschaffing, of ter voorkoming van ongewenste koop
krachtdaling. Bijvoorbeeld, de verlaging van de 
vennootschapsbelasting dient geen enkel ekonomisch 
doel, meent de PPR. Deze verlaging is volstrekt 
onnodig, als je let op de ontwikkeling van de winsten. 
Deze stegen de laatste tien jaar in Nederland met 
meer dan 40%, in de hele EG daarentegen ‘slechts’ 
met ruim 10%. Het partijbestuur noemt de verlaging 
van de vennootschapsbelasting niets meer dan smar- 
tegeld voor van de WIR afkickende ondernemers. 
Ook op de aangekondigde BTW-verlaging van het 
hoge tarief van 20 naar 18,5% wordt kritiek geleverd. 
Afgewacht moet nog maar worden of deze verlaging 
werkelijk tot prijsverlaging leidt. Als dat niet het 
geval zal zijn, dan komen de minima weer op de 
min-lijn te zitten. Bovendien maakt de voorgestelde 
verlaging ten onrechte geen onderscheid tussen niet 
per sé gewenste luxe konsumptie .en bijvoorbeeld 
arbeidsintensieve dienstverlening.
De PPR pleit ervoor dat het belastingstelsel een 
inkomens-politieke, een werkgelegenheids-politieke 
en een milieu-politieke dimensie krijgt. Dat wilj 
zeggen dat tegenover verlaging van de arbeidskosten' 
nieuwe heffingen op milieu-onvriendelijke en ener- 
gie-verslindende produktie en produkten zouden 
moeten staan. Een dergelijke wijze van lastenver
schuiving kombineert een vergroting van de werkge
legenheid met de zorg voor een beter milieu. En, zegt 
het partijbestuur, die lastenverschuiving zal voor de 
burgers zodanig moeten worden ingevuld dat de 
inkomensverschillen tussen de laagste en de hogere 
inkomensgroepen niet verder toenemen. Bij de huidi-i 
ge kabinetsvoorstellen worden de rijken uiteraard 
weer rijker. En De Koning dan? De Koning wacht op 
de kreatieve voorstellen van de oppositie.

JAN DIRX

G A  EENS O P Z IJ  LU BBERS
NU ZIJN WIJ AAN  DE BEURT 
HET KAN NIET ANDERS?
HET GEBEURT AL ANDERS!

11 oktober bespreekt de Tweede Kamer het regeringsbeleid. 
Om zich voor te bereiden op het debat zoekt Ria Beckers 
mensen die niet op Den Haag wachtten, maar zelf aan de slag 
zijn gegaan.
Mensen die hun ideeën over een 'leefbare wereld' met 
anderen in praktijk brengen.

Voorbeelden naar: 
PPR-fraktie 
Binnenhof la  
2513 AA Den Haag
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Fraktienieuws
* Paspoort
En dat noemen ze dan komkommertijd! 
Van Eekelen weg, Van der Linden uithui
lend in het Limburgse en Van den Broek 
aan het dreigen. De PPR-fraktie vroeg 
zich bij monde van Peter Lankhorst af. 
waarom beide heren niet al in februari of 
april de benen hadden genomen. ,,De 
feiten en fouten, zoals die uitvoerig in het 
enquêterapport staan omschreven, waren 
voor een groot deel ook toen bekend", 
aldus Lankhorst tijdens het debat over het 
rapport van de enquêtekommissie.
Hij stelde dat de vraag hoe volledig de 
Kamer ingelicht dient te worden centraal 
moet staan, en niet of er sprake was van 
misverstanden in de informatieverstrek
king. Bovendien sprak hij zijn bezorgd
heid uit over de indruk van de kommissie, 
dat het paspoortprojekt niet als geval op 
zichzelf dient te worden beschouwd. ,,De 
kommissie wil toch niet suggereren dat het 
in het gehele overheidsapparaat zo’n jan
boel is?”, vroeg Lankhorst zich af. Meer 
hierover elders in deze krant.

* Pensioenen
Een andere kwestie die in Kamer en 
media aanleiding gaf tot enige kommotie, 
was die van de NSB-pensioenen. Moet de 
overheid weduwen van NSB-leden hun 
pensioenrechten ontnemen of niet? De 
PPR-fraktie vond van wél en nam deel aan 
een initiatiefgroep die in één klap het kaf 
van het koren wilde scheiden: pensioen
rechten voor nabestaanden van landverra
ders en vergelijkbare ongure lieden zijn 
niet meer en komen ook niet meer. Wat in 
de toekomst niet meer mag gebeuren, 
moet ook voor het verleden alsnog gelden. 
Maar daar wilde de Kamer niet aan. Met 
68 stemmen vóór en 70 tegen besloot men 
de NSB-weduwen ongemoeid te laten. De 
initiatiefgroep trok daarop haar voorstel 
in, omdat zij de koppeling van verleden en 
toekomst principieel niet wilde loslaten. 
Ook foutief genomen beslissingen in het 
verleden moeten, aldus de initiatiefgroep, 
hersteld worden. En dat gebeurde nu 
niet.(mvh)

Perestrojka in Straatsburg. Op zaterdag 1 
oktober wordt in theater Desmet in Am
sterdam van 10.30 uur tot 17.00 uur een 
konferentie gehouden over de ontspan
ning tussen Oost- en West-Europa. 's 
Morgens zullen Bram van der Lek (Groen 
Progressief Akkoord), Paul Scheffer 
(Wiardi Beckmanstichting PvdA) en Wim 
Bartels (IKV) onder leiding van ina Brou
wer met elkaar in debat gaan over de 
vraag op welke manier Europese politiek 
kan leiden tot daadwerkelijke ontspanning 
tussen Oost- en West-Europa. Uit de 
Sovjet-Unie wordt een speciale gast ver
wacht. ’s Middags is er een mini-Russisch 
filmfestival. Voor de konferentie ver
schijnt een discussiemap. Graag vantevo- 
ren opgeven (map en konferentie zijn 
gratis) bij het Groen Progressief Akoord, 
tel. 020 - 245515.

In negen kleurige affiches gaat de tentoonstelling 'Zuidafrikaans 
verzet in beeld' in op het verzet en de onderdrukking in Zuid-Afrika.

U kunt de tentoonstelling bestellen door 10 gulden over te maken 
op gironummer: 600657, t.n.v. Komitee Zuidelijk Afrika, 
Amsterdam, o.v.v. Zuid-Afrika tentoonstelling.

Vrouwenkonferentie. Op zaterdag 12 no
vember wordt de zesde Brede Vrouwen
konferentie gehouden. Thema: onze geza
menlijke toekomst. Behalve een plenaire 
inleiding kunnen verschillende werkgroe
pen bijgewoond worden, waarin ekono- 
mie, vrede, vrouwen en milieu centraal 
staan. Plaats en tijd: Scholengemeenschap 
‘Van der Vlist’, Amerikalaan 109 in 
Utrecht, van 10.30 uur tot 16.15 uur. 
Opgave voor 1 november bij Suze Kroon, 
Heermoeshof 12 in Houten.

PPR-Jongeren. De PPR-Jongeren ver
wachten naar aanleiding van de onthutsen
de resultaten van het incest-onderzoek dat 
onlangs-aan minister De Koning is aange-' 
boden, een ministerieel rampenplan. Ze 
denken aan voorlichting op scholen en 
t.v., betrokkenheid van werknemers en 
werkgevers bij dit plan en willen meer 
financiële ondersteuning voor meiden
groepen. Bovendien vragen ze een Iange- 
fermijn onderzoek naar de oorzaken en 
het voorkómen van seksueel geweld.

NOVIB-kalender. De NOVIB geeft dit Daarnaast brengt de NOVIB ook een 
jaar voor de vijftiende keer haar kalender verjaardagskalender op de markt waarop 
uit. Schitterende panorama-fóto’s en in-' aquarellen afgebeeld staan. De kalender 
formatieve achterkanten tonen de lezer van 1989 kost fl. 33,50 en de verjaardags- 
het eigen gezicht van mensen in de Derde kalender fl. 12,50. Beide kunnen besteld 
Wereld. Iedere koper krijgt het vraag- en worden bij de NOVIB, tel. 020 - 421766. 
antwoordspel Brains gratis bij aankoop.

Zutphen 1988
De Hanzestad twee dagen óp z’n kop.
Niemand durft ooit nog te zeggen dat PPR-leden geen feest kunnen vieren. Was 
jij er ook? Kado vergeten?
Maak dit gauw goed en geef een nieuwe lid op. Dan doen we het over vijf jaar 
nog een keer.

Noteer mij als lid van de PPR
Naam: ..................................................................................................................................

Adres: ........................................................... ......................................................................

Postkode: ...................................... .........Woonplaats: .................................................

Handtekening: ....................................................................................................................

Ik ben opgegeven door
Naam: ..................................................................................................................................

Adres: ................................................................................... ..............................................

Postkode: ................................................ Woonplaats: .................................................

Hij/zij ontvangt graag: 

o ‘Narren in domineesland’
o „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)

De PPR-Flikkers en Potten geven een 
eigen blad uit: Het Vlindertje. Het 
verschijnt 4 a 5 maal per jaar.
Het abonnementsjaar van het Vlinder
tje loopt per kalenderjaar.

Een abonnement kost minimaal 
ƒ 11,00 per jaar. (te bestellen door 
overmaking op gironummer 4295824 
t.n.v. PPR-Flikkers en Potten, Am
sterdam, o.v.v. abonnement.)

Een los nummer kost ƒ 2,50 (inklusief 
verzending).

Bon
o ik wil meer weten over de 
PPR-Flikkers en Potten 
o ik wil een abonnement op 
het vlindertje
o ik wil meewerken aan het 
vlindertje
naam: .......................................
adres: .......................................
postcode: ..................................
plaats: ......................................

PPR-
publikaties
Na het recent verschijnen van ‘Vreemd 
gaan in gedachten’ en, in de PPR- 
Standpuntreeks, ‘Een beweeglijk ant
woord’, is er alle reden om de PPR- 
publikaties, die nog te verkrijgen zijn 
onder de aandacht te brengen.
In de PPR-schriftenreeks zijn nog te ver
krijgen:
9  De beer is los, over automatisering (met 
De chip of het ei) (ƒ 2.00)
•  Een kat in ’t nauw, over energie (ƒ 2.00) 
9 Haringen in ’n ton, over bezitswoning- 
beheer (ƒ 2 .00 )
9  Verdediging, een alternatief, over socia
le verdediging (ƒ 3.00)
9 Lastenverschuiving, over arbeid, kapi
taal en milieu (ƒ 4.Ó0)
9 Politie, over het korps, agenten en 
agentes (ƒ 5.00)
9 Basisinkomen, de best-séller uit de 
reeks (ƒ 5.00)

In de PPR-Standpuntreeks zijn in de 
aanbieding:

9 Feminisering, de weerslag van het 
feminiseringskongres voorjaar 1984 (ƒ
1.50)
9 Met ’n bezwaard geweten, over gewe
tensbezwaren in werksituaties (ƒ 1.50)
9 De kwalijke kant van Nederland, kon- 
gresuitspraken over racisme, najaar 1984 
(ƒ 1.50)
9 Een beweeglijk antwoord, naar vertrou
wen, stabiliteit en gedeelde veiligheid; de 
weerslag van het najaarskongres 1987 (ƒ
2.50)

Il l i l l l l i i l l is ii l il l l! !

Naast publikaties in deze beide reeksen 
zijn nog te verkrijgen:
9 PPR-afvalplan, over een radikale 
aanpak van het huishoudelijk afval (ƒ
2.50)
9 Vreemd gaan in gedachten, een pleidooi 
voor een utopische politiek van Bram van 
Ojik (ƒ 15.00)
9 Narren in domineesland, artikelen over 
politiek en beleid in de jaren negentig. 
Rijp, maar vooral ook groen, (ƒ 10.00)

Alle publikaties zijn makkelijk te bestel
len. Een telefoontje of briefkaartje naar 
het PPR-partijburo is voldoende: PPR- 
partijburo, le Weteringdwarsstraat 4, 

-• 1017 TN Amsterdam, tel. 020-247570. 
De betaling hoeft pas achteraf, je krijgt 
een akseptgirokaart meegestuurd met je 
bestelling. De prijzen zijn exklusief porto
kosten.

Image - 
building
De niet-feestgangers hebben hem gemist. 
De feestgangers hebben hem nu ook live 
gezien. De verbeelding aan de macht. 
Fratelli Fiasco. Trouwe kijkers van de 
PPR-t.v.-uitzendingen kennen hem als 
‘het mannetje’ van de PPR. Sommigen in 
de PPR vinden dat mannetje maar niks, 
hij is niet leuk. Tja, over smaak valt niette 
twisten. Maar het fenomeen Fratelli werkt 
wel.
Sinds begin 1987 worden de PPR. 
uitzendingen gemaakt door videoproduk- 
tiebedrijf STUG in Arnhem en ook sinds 
die tijd verlevendigd door Fratelli. Tot 
april 1988 zijn de kijk- en waarderingscij- ■ 
fers bekend. De. PPR haalde met 8,55% 
de béste gemiddelde kijkdichtheid. Dat 
kan toeval zijn. Maar vermenigvuldigd 
met de waardering is de PPR óók nummer 
1. Alleen de PvdA krijgt gemiddeld een 
betere waardering. En in de top 8 van alle 
uitzendingen van politieke partijen samen 
komen 3 PPR-produkten voor.
Maar ach, zoveel zegt het allemaal nou 
ook weer niet. De laagst gewaardeerde 
uitzending van de PPR leverde 15 nieuwe 
leden op; veel meer dan we gewend zijn. 
PPR-t.v. is niet in de eerste plaats bedoeld 
voor eigen leden. Toch kan het ook voor 
leden geen kwaad om ook eens te kijken. 
De uitzendingen worden aangekondigd in 
de Radikalenkrant. De eerstvolgende kun 
je op 14 november bekijken. De radioluis
teraars kunnen elke 14 dagen op dinsdag 
van de PPR genieten. De komende keer 
op 4 oktober, (gvb)

Internationale vrijwilligers. De Afrika- 
groep van de Stichting Internationale 
Werkkampen organiseert dit jaar een 
oriëntatiekursus voor groepen van onge
veer 8 personen, waarin wordt ingegaan 
op de ontwikkelingsproblematiek. De kur- 
sus is regionaal opgezet en de bijeenkom
sten vinden plaats tussen november en 
juli. Na het volgen van die kursus bestaat 
de mogelijkheid deel te nemen aan een 
vrijwilligersprojekt in Afrika. Meer infor
matie bij het sekretariaat van SIW, tel. 
030 - 317721.

Zuid-Afrika. De partijbesturen van PPR, 
CNP en PSP ondersteunen het pleidooi 
van de Nederlandse Hervormde Kerk om 
het luchtvaartverdrag met Zuid-Afrika op 
te zeggen. De KLM moet volgens hen de 
luchtverbinding die ze met Zuid-Afrika 
onderhoudt stopzetten, om de strijd tegen 
het apartheidsregime te ondersteunen. 
Minister Van den Broek voelt er overigens 
niets voor deze kwestie op Europees nivo 
aan de orde te stellen.

Bezuinig door ontwapening. Dat is het
motto waaronder BIVAK deelneemt aan ï 
de FNV-demonstratie van 8 oktober. Hoe
wel de vakbond deze demonstratie be
schouwt als een manifestatie tegen de 
bezuinigingspolitiek van de regering- 
Lubbers, wil BIVAK duidelijk de link 
leggen tussen sociale gerechtigheid en 
kernontwapening. De demonstratie start 
om 11.00 uur vanaf de Dam in Amster
dam.

/ ^ d i k a T n
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PARTIJRAAD LAAT GPA-ONDERHANDELINGEN ONGEMOEID

KADER SPREEKT ZICH UIT 
VOOR VROLIJK LINKS

De laatste kerngroepvergadering en de eerste partijraad er achteraan. Wat nu 
precies het verschil is tussen het één en het ander, werd niet duidelijk. Oude wijn 
in nieuwe zakken. De kersverse partijraad besteedde een druilerige zaterdag aan 
de bespreking van het beleidsplan van het partijbestuur, de steeds voortdurende 
diskussie over de term Vrolijk Links en de GPA-onderhandelingen. De gemoede
ren raakten aardig verhit.
De 24e september moest een gedenkwaardige dag 
zijn. Joop de Zeeuw, afgevaardigde voor Nijmegen, 
hield een praatje over 20 jaar kerngroep. Hij voelde 
zich een ‘doodbidder’ en gaf de kerngroep er flink 
van langs. De kerngroep had vólgens hem een eigen 
identiteit gemist en was nooit het verantwoordelijke 
gremium geweest dal ze had moeten zijn. Die funktie 
nam het kongres over. Ook bleek ze niet bij machte 
het sturingscentrum van ontwikkelingen binnen de 
partij te zijn, want dat hield de partij-organisatie ‘fors 
tegen’. De Zeeuw konkludeerde dat de kerngroep 
niet meer of minder was geweest dan de thermometer 
van de partij; ging het goed met de partij, dan ging 
het ook goed met de voorloper van de huidige 
partijraad. De uitermate beperkte mogelijkheden die 
de kerngroep had om invloed uit te oefenen, de 
gebrekkige samenstelling van dit orgaan en het gemis 
aan kreativiteit dat haar leden lieten zien, deden de 
zaak óók al geen goed, aldus De Zeeuw. Hij ontving 
ondanks deze scherpe opmerkingen een hartelijk 
applaus. De nieuwe partijraad kon aan het werk.

Het beleidsplan
Het was voor de eerste keer dat het partijbestuur een 
beleidsplan in deze vorm op tafel legde. Bram van

eens en altijd uit het vocabulaire te schrappen. Dat 
dit censuur zou betekenen, wilde er bij hem niet in. 
Rouke Broersma, verantwoordelijk voor het publici- 
teitsbeleid van de PPR, zette zich schrap. In navol
ging van Lubbers stelde hij niet ‘pluche-vast’ te zijn 
en zich dus te beraden als deze motie aangenomen 
werd. Geschrokken wilde een deel van de partijraad 
de diskussie uit de weg gaan, maar Broersma voelde 
niet voor ‘mist’ in deze.

Na de schorsing hing er dan ook een geur van 
gespannenheid in het Amersfoortse vergaderzaaltje. 
Broersma zette zijn beste beentje voor en probeerde 
de zaal met een humorvol betoog te overtuigen van 
het belang dat de gewraakte term voor de PPR heeft. 
Baks waarschuwde zijn mede-afgevaardigden dat 
Broersma hen inpakte. En dat deed hij ook. Zijn 
presentatie maakte zonneklaar waarom Vrolijk Links 
goed kan zijn voor een politieke partij. Maar ook 
inhoudelijk had Broersma voldoende in huis om de 
kritiek te ontzenuwen.
„Er zijn”, aldus Broersma, „drie soorten bezwaren 
tegen het begrip Vrolijk links. Sommige mensen 
vinden het begrip ongelukkig, anderen onbehoorlijk 
en de derde groep vindt de term onzedelijk. Wat die

eerste groep betreft: dat is dan jammer. De tweede 
groep kritici wijst een andere presentatie af. Maar na 
de Heroverweging is echt gekozen voor een andere 
politieke kuituur en Vrolijk Links is daar de uitwer
king van. Politiek is nou eenmaal voor 90% presenta
tie, in de publiciteit aanwezig zijn.
„Het derde bezwaar, dat van de onzedelijkheid, 
komt uit allerlei groepen in de partij naar voren. 
Vrolijk Links raakt aan het politieke denken. De 
analyses van links zijn altijd scherp en pessimistisch 
en daartegenover staat onze utopie: die is juist 
optimistisch. De term brengt die paradox tot uitdruk
king: het pessimisme van de rede versus het optimis
me van de wil. Daarom is Vrolijk Links een must, 
willen we overleven. De term zou a-politiek zijn. 
Nou, dat is juist. Daarom is het ook zo’n verrassende 
term. ‘Links’ zou wél een politiek begrip zijn. Maar is 
het daarom ook een veelzeggend begrip?”
Baks had het nakijken, maar vatte dat -sportief- 
energiek-links op. Er zijn belangrijkere zaken in de 
politiek, zelfs voor de PPR.

GPA
Wanneer drie kleine linkse partijen met elkaar aan 
het onderhandelen slaan, vraagt dat natuurlijk om 
problemen. Niet gesteund door bijbel, pragmatisme 
en een charismatisch leider, lijkt het op voorhand 
onmogelijk de suksesvolle kombinatie die ter rechter
zijde het CDA opleverde, te voorzien van een linkse 
kopie. De GPA-onderhandelingen zijn dan ook nog 
in volle gang. Belangrijkste punten daarbij: wat is de 
lijstvolgorde en onder welke naam gaan we de 
verkiezingen in. Want de drie partijen presenteren

zich nu wel als Groen Progressief Akkoord op 
Europees nivo, maar dat wil niet zeggen dat dat zo 
moet blijven. De PSP is niet dol op de toevoeging 
‘groen’ en wil ‘progressief’ vervangen door ‘links’. De 
PPR wil als groene partij ‘groen’ natuurlijk niet 
weggooien. En wie komt uiteindelijk nummer 1? 
Reden genoeg voor de afdeling Bunnik om tijdens 
deze partijraad een motie in te dienen waarin het 
partijbestuur met klem verzocht werd de onderhan- 
delingsdelegatie op te dragen voor Herman Verbeek 
de eerste plaats op de Europese Lijst te claimen. Het 
venijn zat in de staart. Van Ojik vond ‘claimen’ te 
sterk en deed een beroep op de partijraad de 
onderhandelingsruimte van de delegatie niet te klein 
te maken. Het gaat allemaal al moeizaam genoeg en 
natuurlijk maakt de PPR zich sterk voor Verbeek, 
stelde Van Ojik. Verder voelde hij niets voor het 
tweede deel van de motie, waarin gevraagd werd de 
naam GPA los te laten en Groen Links Akkoord als 
etiket van Europese samenwerking te aksepteren. 
Van Ojik wilde niet bij voorbaat het hoofd in de 
schoot leggen: „De motie komt ontijdig” . De partij
raad besloot daarop de motie te verwerpen.

MALOU VAN HINTUM

De vergaderdata van de partijraad voor 1988-1989 
zijn vastgesteld op 19 november, 4 maart, 3 juni, 7 of 
28 oktober en 16 december. Niet meer in het 
akoestisch onwerkbare en esthetisch volstrekt ver
werpelijke zaaltje te Amersfoort, maar zoals de 
Echte Groten in de Jaarbeurs te Utrecht.

Herman Verbeek, dynamische leider van een Groen Links Akkoord?

BELEIDSPLAN IN HOOFDLIJNEN
Ojik (partijvoorzitter) stelde in zijn inleiding dat het 
plan gekenmerkt is door pragmatisme: „We hebben 
meer zetels nodig en daarvoor hebben we'meer leden 
nodig. ” Hij bepleitte daarom een versterking van het 
inhoudelijk- en publiciteitswerk van de PPR. „Het 
programmatische gedeelte en de presentatie hangen 
heel nauw samen.” Toch ademt het beleidsplan 
volgens hem óók de sfeer van utopie die de PPR moet 
onderscheiden van de gedesillusioneerde PSP. „In 
tegenstelling tot wat modieus is, geloven we in de 
maakbaarheid van de samenleving.” Een pragma-, 
tisch utopisme dus, het blijft de vraag of dat geen 
contradictio in terminis is.
Zoals te verwachten hadden verschillende afgevaar
digden toevoegingen aan prioriteitenlijstjes en som
migen vonden zelfs het taalgebruik te ingewikkeld. 
Wat overigens flauwekul was, pardonnez-moipour Ie 
mot. Rotterdam begreep niet waarom aandacht voor 
konversie niet meer tot de prioriteiten van vredes- en 
veiligheidsbeleid behoorde, en Ria Beckers miste 
Midden-Amerika als aandachtspunt bij de beleids
groep Buitenland. Van Ojik pareerde de kritiek met 
de opmerking dat aktuele ontwikkelingen uiteraard 
meegenomen’ zullen worden. Een motie van Janne- 
ke van der Plaat, waarin het partijbestuur gevraagd 
wordt zich sterk in te zetten tegen de versnippering 
van linkse krachten ter linkerzijde van de PvdA werd 
aangenomen. En ^daarna begon het vuurwerk.

Censuur
Vrolijk Links, het blijft een omstreden begrip en het 
aatste woord is er nog lang niet over gezegd en 
geschreven. Helaas, volgens de afdeling Groot Den 
Haag, die bij monde van Ben Baks een motie 
mdiepde^watjrip gevraggd werd de term ‘vrolijk’ voor

Het Beleidsplan 1988-1990 van het Partijbestuur is in 
feite een beleids- én werkplan. Dat betekent dat niet 
alleen de algemene hoofdlijnen van beleid hierin 
verwoord zijn, maar ook de konkrete aktiviteiten die 
voor de uitvoering van dit beleid moeten zorgen. 
Het bestuur spaart zichzelf en de PPR-leden niet. Er 
zijn te weinig leden aktief, er is weinig goed kader, de 
partij is teveel naar binnen gericht, kortom: kwantita
tief en kwalitatief moet er nog heel wat verbeteren. 
Hoofddoel is dan ook een vergroting van het zetel
aantal. Want: meer zetels betekent meer leden en 
meer aktiviteiten. Dat gaat niet vanzelf. De PPR 
dient kreatief, ondogmatisch en optimistisch aan het 
werk te gaan, akkuraat en met persoonlijke aandacht 
voor leden en buitenstaanders. En dat alles op een 
kwalitatief hoogwaardig nivo. Het partijbestuur lijkt 
er niet voor terug te deinzen ook in eigen gelederen 
de utopie te omhelzen.

In dit beleidsplan komen de doelstellingen en aktivi
teiten van de verschillende beleidsgroepen aan de 
orde. Organisatie, Buitenland, Lokale Politiek, Scho
ling, Vorming en Emancipatie, Inhoudelijk Werk en 
Publiciteit dragen allemaal hun steentje bij aan de 
kennisontwikkeling binnen de PPR, de vertegen
woordiging naar buiten toe en de beeldvorming. 
De beleidsgroep Organisatie richt zich behalve op de 
organisatie van het partijburo, op afdelingen, provin
cies, de partijraad en alle andere groepen in de partij

die organisatorische adviezen kunnen gebruiken. Dit 
om de nieuwe partijstruktuur in te voeren en een 
oogje te houden op de geldstromen die van en naar 
de PPR gaan. Organisatie werkt momenteel aan een 
losbladig systeem ‘afdelings-handboek’,een produkt 
waarvan de afdelingen op korte termijn de efficiency 
kunnen beproeven.
Buitenland is een grote beleidsgroep (logisch natuur
lijk), die studeert op Europa, de Derde Wereld en 
Vrede en Veiligheid. De medewerkers onderhouden 
daarvoor kontakten in binnen- en buitenland, met het. 
doel een ‘gedurfd en solidair PPR-profiel’ naar buiten 
toe uit te dragen. In samenwerking met Inhoudelijk. 
Werk bereiden ze het Europakongres van 10 decem
ber voor, dat in het teken van ‘ekologische ekonomie’ 
zal staan.
De beleidsgroep Lokale Politiek richt zich op raads- 
en statenleden, die van haar een ‘service-pakket’ 
kunnen ontvangen. Daarnaast heeft deze beleids
groep een projekt ontwikkeld met de merkwaardige 
leus ‘Een aktieve gemeentepolitiek zonder raadslid'. 
In tegenstelling tot wat je zou denken, wordt in dit 
projekt niet geijverd voor het tot nul terugbrengen 
van het aantal PPR-leden in gemeenteraden.

Scholing, Vorming cn Emancipatie organiseert behal
ve inhoudelijke studiedagen en kursussen verschillen
de soorten trainingen, waaronder sprekerstrainingen 
en mediatrainingen. Daarnaast houdt deze groep zich

bezig met emancipatiebeleid. Dit beleid moet, aldus 
het 'beleidsplan, struktureel aangepakt worden en 
geïntegreerd worden in alle facetten van het partijbe- 
leid. Vrouwen in de PPR die ook hun partijtje mee 
willen blazen, kunnen dus bij deze groep terecht. 
De groep Inhoudelijk Werk staat of valt met intellek- 
tuele know-how en oorspronkelijke ideeën. Deze 
vinden hun plek in publikaties en binnenkort buigen 
de leden van deze groep zich over het partijprogram
ma 1990-1994. In dit najaar zal de permanente 
programwerkgroep, die valt onder deze beleidsgroep, 
haar vernieuwende gedachtengoed presenteren in het 
Visiestuk. Dit is de basis voor het nieuwe verkiezings
programma.
Ten slotte de beleidsgroep Publiciteit. De medewer
kers hiervan verzorgen alle publiciteit van de PPR; de 
radio- en t.v.'-uitzendingen. de folders, de ledenwer
ving en de kampanjes. Verder is deze groep betrok
ken bij alle uitgaven van de PPR. Aktiviteiten die 
blijven en die de groep 'zonder kommaneuken’ uit wil 
voeren.

Tijdens de eerste partijraadsvergadering van 24 
september jongstleden heeft de partijraad ingestemd 
met de beleidslijnen en geplande aktiviteiten die in 
dit plan verwoord staan.

MALOU VAN HINTUM
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Zoete taarten tegen de verzuring

,,Ik moet er niet aan denken om bijvoorbeeld in 
Zutphen of Almere te wonen, of ergens in de 
polder... Ik geloof dat ik van verveling zou sterven. ” 
Xaviera Hollander, De Happy Hooker, pag. 34. 
Toeval of niet, in ieder geval bewees de PPR dit jaar 
dat Xaviera Hollanders beschrijvingen ook op dit 
punt wat overdreven zijn. Want in april bleek Almere 
een prima plaats voor een flitsend kongres, en in 
Zutphen kan in ieder geval goed gefeest worden. Dat 
was het namelijk; een goed feest op 9 en 10 
september in de Hanzehof.
Een verrassend hoge opkomst vulde op vrijdagavond 
de ruimten van het multifunktionele centrum, waar 
Wim de Boer als ceremoniemeester moest proberen 
20 uur lang alles in goede banen te leiden. De Boer 
(met hoed, zodat in ieder geval uiterlijk duidelijk 
bleek dat hij met gezag bekleed was) noemde het 
feest al voordat het echt begonnen was „het grootste 
interne spektakel uit de geschiedenis van de PPR” . 
Achteraf zullen weinigen deze karakterisering over
dreven vinden. Het was vrolijk links vanaf de 
openingstoespraak van Rouke Broersma tot en met 
de toegift van het PPR-orkest aan het eind van de 
zaterdagmiddag.

The lion
„De vrolijkste tobber die we in de PPR hebben” , zo 
kondigde Wim de Boer Rouke Broersma aan als de 
officiële opener van het spektakel. En Broersma 
maakte zijn faam meer dan waar. In een gloedvol 
betoog liet hij zien dat alleen relativering en het ter 
diskussie stellen van alle gelijk -ook het eigen- tot 
kreativiteit leidt. Alle zwakke plekken en alle lange 
tenen kregen een beurt. En hij eindigde zijn uitgewo
gen toespraak dan ook met de volgende passage: 
„Toegegeven, het is nogal verwarrend allemaal. 
Maar daar is de PPR toch ooit voor opgericht? 
Verwarring stichten, ketterij bedrijven, onvoorspel
baar zijn, leven in de brouwerij brengen, nieuwe 
wegen inslaan. De oude politiek is natuurlijk veel 
overzichtelijker. En vroeger was alles veel duidelij
ker. Rechts at, zoop, gokte, ging vreemd, hoereerde 
en vierde feest, ook als ze verloren hadden, want de 
macht hielden ze toch. Links onthield zich, luisterde 
naar toespraken, balde een vuistje van de lege hand. 
En rechts maakte zich vrolijk over links dat sjachrijn- 
de over rechts. Links had altijd wat te zeiken, daar 
was links voor opgericht: de wereld het leed aanzeg
gen. Dat was vroeger. Nu tooit de PPR zich met 
Vrolijk Links. En dat is verwarrend, net zo verwar
rend als het leven zelf. Paradoxaal. Vrolijk Links .

f^jfeÊ^eest
'llloet niet, het is geen wet van Meden & PerIToët niet, het is geen wet van Meden & Perzen. 
Zoals de Engelse dichter William Blake zei: One law 
for the lion and the ox is oppression. (En nu mag u 
zelf uitmaken wie hier leeuw en wie os is.) Nee, 
Vrolijk Links moet niet, maar het is wel een must, 
zeker zo lang Keurig Links de platgetreden paden 
blijft bewandelen en Treurig Links bovendien nog 
met het badwater niet alleen het kind, maar ook nog 
de politieke kraamvrouw weggooit.”
Daarna mochten anderen hun redenaarstalent be
proeven. Klaas-Wybo van der Hoek beet samen met 
Joop de Zeeuw de spits af bij de wedstrijd voor

Rouke Broersma: vrolijke tobber

politieke redenaars. Winnaar werd Michiel Plugge, 
die in de finale Herman Verbeek versloeg. Plugge 
maakte indruk met een geestige speech waarin hij de 
PPR met een kangeroe vergeleek. Maar het aller
leukste van de wedstrijd was de man in groen colbert 
die de stemmen moest tellen. Zijn onevenwichtige 
loopje was een perfecte kruising tussen Charlie 
Chaplin en Stan Laurel.

Taart
Hans Liberg amuseerde vervolgens op professionele 
wijze het publiek. Zijn flitsende optreden bracht de

Prominent onderonsje. Bram van Ojik in gesprek met CPN-ers Ton van Hoek en Ina Brouwer

300 mensen in de zaal tot enthousiasme. Helaas was 
de door hem meermalen opgevoerde „man in het 
zwart” -Bas de Gaay Fortman- toen al naar bed. Bas 
(alleen krakers en Bas mag je publiekelijk bij de 
voornaam aanspreken, aldus Rouke Broersma) wilde 
namelijk goed uitgeslapen aan de schaaksimultaan 
beginnen op zaterdagochtend. En dat was hij, want 
van de 19 tegenstanders, waaronder slechts één 
vrouw, versloeg hij er acht en speelde tegen zeven 
remise. Waarvan eentje het resultaat bleek van 
schrik: ,, Die man keek me terwijl hij ‘remise’ zei zo 
indringend aan dat ik me liet overdonderen. Wat een 
persoonlijkheid.” Maar voordat het zover was moest 
er nog hevig gefeest worden. Ook nadat de band 
gestopt was met - erg hard - spelen, bleven nog een 
paar mensen achter om het glas te heffen op Wim de 
Boer. Bibere est vivere. Om half zes in de ochtend 
gingen de laatste nachtbrakers slapen.
De volgende morgen ontbeten er zo'n 200 mensen in 
de Hanzehof en werden 21 meegebrachte taarten 
beoordeeld en verorberd. Winnaar werd Emmy van 
Noord met een prachtige chokoladetaart, die una
niem door de redaktieleden van de Radikalenkrant 
als uitmuntend beoordeeld werd. Daarvoor ontving 
Emmy van Noord een dinerbon van ƒ 100,-, die ter 
beschikking was gesteld door restaurant In Gen Thun 
te Heerlen. Na de voor velen korte nachtrust, het 
ontbijt en de taart konden de sportieve aspiraties 
worden uigeleefd aan de klaverjastafel, het schaak
bord en het voetbalveld. Dat politiek niet slecht hoeft 
te zijn voor je sportieve prestaties werd op de grasmat 
bewezen, waar de PPR-jongeren fraai werden inge
pakt door de oudere partijgarde.
Dat politiek zelfs goed kan zijn voor je muzikale 
aspiraties bewees het PPR-orkest, zonder twijfel de 
grootste verrassing van het feest. Slechts tweemaal 
hadden ze geoefend, de 40 muzikanten (m/v), maar 
het klonk als een klok. En het onbetwiste hoogtepunt 
van deze muzikale afsluiting van de feestmarathon 
was het door PPR-lid Geert de Vos gekomponeerde 
Rondo Radikaal. Onder luide toejuichingen werd dit 
werk zelfs twee keer door het orkest ten gehore 
gebracht.
Op 10 december moet de partij weer kongresseren, 
met stemmingen en amendementen over komma’s en 
punten. Voor ons mag het orkest ook die dag een 
heel stuk amendementsruimte innemen. De politiek 
kan er alleen maar beter van worden.(jd, mb)

De toespraken van Ria Beckers en Rouke Broersma 
zjjn verkrijgbaar b(j het partfjburo. Het forum. Van links naar rechts: Arie Oostlander,



R.NE PPR-SPEKTAKEL

Wim de Ru instrueert PPR-violisten

26 SEPTEMBER 1986, RADIKALENKRANT NUMMER 16, PAGINA 5

De Theorie
Het valt natuurlijk niet mee met een flinke kater en 
een slechte nachtrust gekonsentreerd te luisteren 
naar een politieke rede van een uur. Maar Ria 
Beckers heeft een trouwe aanhang. Ze zaten er in elk 
geval wel allemaal, de feestvierders. Beckers hield 
een pleidooi tegen de tweedeling in de samenleving, 
de verarming van het maatschappelijk leven dankzij 
het allesbeheersende marktdenken en vóór machts
vorming op basis van vriendschap. Solidariteit en 
eigen verantwoordelijkheid waren dan ook centrale 
termen in een betoog dat vooral door de utopie 
geïnspireerd bleek: ,,Ik voel me als PPR-
vertegenwoordigster nogal ongemakkelijk bij het 
'socialisme zonder illusies’ van de PSP en bij het 
‘respekt voor de feiten' in de nieuwe rapporten van 
de Partij van de Arbeid. Wat dat betreft voel ik me 
meer thuis bij Loesje: ‘Streef onbekommert naar het 
ideale'", aldus het Tweede Kamerlid.
Beckers wees op de dodelijke vervreemding van het 
efficiency-denken, waarvan het spreken over mega- 
doden een duidelijk voorbeeld is. Het kosten-baten 
denken is verarmd tot de plussen en minnen van een 
dollarrekening, en heeft weinig oog voor de maat
schappelijke armoede en ongelijkheid die hiervan het 
gevolg zijn. Ze bepleitte daarom een terugkeer van 
de ethiek in de politiek.,,Politiek verantwoordelijken 
moeten geen technocraten zijn, ma; 
mensen, die midden in de samenlei,i 
kunnen inspireren, omdat ze een ideqh 
het met die samenleving naartoe moe; 
daarom grenzen gesteld worden aan de' 
de kommersie, de vertechnologiseri

tegenwicht krijgen door meer aandacht voor filosofie, 
psychologie en kleinschalige initiatieven in de ekono- 
mie en de gezondheidszorg.
Natuurlijk kwam op de valreep het basisinkomen ook 
nog even om de hoek kijken. Een van de middelen 
waarmee de PPR hoopt een positieve invulling van 
individualisering te koppelen aan demokratisering en 
solidariteit. Onderdeel van het Utopia dat Beckers 
levend wil houden. ,,De PPR bestaat pas twintig jaar. 
Leve de vriendschap. Leve het politieke ideaal.” 
Het forum dat hierna volgde, was een afknapper. 
Niet alleen waren de diskussiestellingen op een 
onmogelijke manier geformuleerd - wie heeft in 
hemelsnaam bedacht dat half overgeschreven boeken 
een duidelijke vraag op kunnen leveren - maar ook 
waren de vier leden nauwelijks te verstaan. Bram van 
Ojik (partijvoorzitter PPR) speelde een thuiswe- 
strijd, dus had nauwelijks problemen. Lodewijk de 
Waal (vakbondsbestuurder) bleek erg goed in vak- 
bondsjargon. Nog een spoedkursus bij Van der 
Scheur en hij kan weer hogerop. Paul Kalma (ad- 
junct-directeur van het wetenschappelijk buro van de 
PvdA) was te genuanceerd uitgevallen voor de 
aanvallen die hij te verduren kreeg, en kwam dus 
totaal niet tot zijn recht. En ten slotte Arie Oostlan- 
der (directeur van het wetenschappelijk instituut van 
het CDA), die niet gehinderd door de Pavlov-reaktie 
van de zaal op zijn verschijning - een CDA-er, dus 
onmiddeliik uitjoelen - het publiek op haar nummer 

ns hem betekent solidariteit méér dan 
eigenbelang, zoals De Waal het over- 

applaus formuleerde. Er bestaat 
erantwoordelijkheid voor elkaar, 

elemaal gelijk in. Jammer dat zijn 
beter naar hem luistert, (mvh)

De PPR van links naar rechts

Zwart-Wit denken
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LANKHORST OVER PASPOORTAFFAIRE

,TWEEDE KAMER 
LAAT ZIJN TANDEN

ZIEN’
De paspoortaffaire. Zelden zullen in de politieke geschiedenis zoveel bloed, zweet 
en tranen vergoten zijn voor een onbelangrijke zaak als de invoering van een 
nieuw paspoort. Een technische kwestie, vergelijkbaar met het bouwen van 
bruggen of de aanleg van een nieuw telefoonnet. Overheidsprojekten waarbij 
regelmatig dingen goed fout lopen zonder dat de kop van de politiek verantwoor
delijke rolt. Het spelletje dat nu in Den Haag gespeeld is zal in de ogen van veel 
buitenstaanders lijken op het vinden van een stok om de hond te slaan. Komt 
zoiets de geloofwaardigheid van de politiek ten goede?
Peter Lankhorst, die deze kwestie van nabij gevolgd heeft, wordt om kommentaar 
gevraagd.

de verzwakte ekonomie is weer aan de beterende 
hand. Vooral mensen met een betaalde baan profite- 
ren mee.
„Uit onderzoeken blijkt dat de geloofwaardigheid 
aan het afnemen is. Het is waar dat er flink 
ingegrepen moest worden. Alleen de wijze waarop 
komt de solidariteit tussen mensen die het goed 
hebben en mensen die weinig hebben niet ten goede. 
De laatste groep moet relatief veel te veel inleveren. 
Het no-nonsense beleid van Lubbers leidt ertoe dat 
mensen het voor zichzelf uit gaan zoeken. Wat 
ontbreekt is een inspirerend beleid, een visie, waar
door een gemeenschappelijk gevoel kan ontstaan. 
Voorwaarde is wel dat iedereen zijn bijdrage levert 
en dat de politieke leiding zich daar sterk voor maakt. 
„Als Lubbers, nog niet zolang geleden, op een 
partijraad zegt dat het met het milieu beter gaat dan 
weet je toch niet wat je hoort! Het tellen van een paar 
kleine verbeteringen getuigt van korte-termijn- 
politiek. Een politiek die niet aansluit bij het belang 
dat veel mensen hechten aan echte verbetering van 
het milieu. Vergeet niet dat zaken als voeding, 
drinkwater en gezondheid zwaar tellen.
„Het voortdurend denken in termen van sluitende 
begrotingen leidt ertoe dat zelfs de grondwet en de 
grondrechten in het gedrang komen. Neem bijvoor
beeld de Harmonisatie-wet van Deetman. De rechter 
heeft deze minister terug moeten fluiten. De Tweede, 
maar met name de Eerste Kamer, mag zich dit

De enquêtekommissie. Van links naar rechts: Van der Heijden, Van der Windt (griffier), Kosto, Krajenbrink, Hermans en Engwirda.

Lankhorst:„Dat gevoel van ‘moet er nou wéér over 
dat paspoort gepraat worden’ heb ik ook gehad. Er is 
teveel aandacht opgeëist vooreen op zich onbenullige 
zaak. Als Tweede Kamer moet je je eigenlijk niet 
met zoiets bezig hoeven te houden. Door de onder
schatting van het probleem door de verantwoordelij
ke bewindslieden werd de Kamer echter gedwongen 
om uitgebreid kontrole uit te oefenen. Bovendien 
moet je beseffen dat het om meer dan alleen het 
paspoortprojekt gaat. Het falen van het management 
op het Ministerie van Buitenlandse Zaken is ook aan 
de orde. Het gaat dus veel verder.”

Afschuw
Heel veel Nederlanders zullen toch het gevoel heb
ben gekregen van ‘barbertje moet hangen’.
„Ik denk dat je de zaak moet omdraaien. Als Van 
Eekelen en Van der Linden hadden mogen blijven 
zitten zou de afschuw veel groter zijn geweest. Dan 
zou iedereen het gevoel hebben gehad van ‘ze kunnen 
alles maken’. Het is natuurlijk waar dat de maat vol 
was en dat de twee heren daarvoor in zekere zin het 
gelag hebben moeten betalen. Het was beter geweest 
dat figuren als Van Aardennen en Deetman naar huis 
waren gestuurd. Dat dat niet is gebeurd is echter geen 
argument om Van Eekelen en Van der Linden nü te 
sparen.
„Het opstappen van Van der Linden kun je best 
relativeren. De ambtelijke top op Buitenlandse Za
ken treft waarschijnlijk veel meer blaam. Maar daar 
gaat het niet om. Van der Linden was politiek 
verantwoordelijk en heeft terecht zijn konsekwenties 
getrokken. Zo zijn de regels van het spel. Je kan dus 
niet zeggen dat hij niet deugt. Volstrekt niet. Het 
gemekker van Lubbers over hoe het allemaal gegaan 
is en de rol van de media, dit alles ter verdediging van 
de staatssekretaris, vind ik in dit verband niet aan de 
orde.”
Welke les kunnen we uit de paspoortaffaire leren? 
„Ik denk dat het een goede zaak. is dat de Tweede 
Kamer zijn tanden heeft laten zien. Was ook hoogno
dig. Meer afstand tussen kabinet en Kamer komt de 
kontrolerende funktie van de Kamer ten goede. Wat

opvalt aan deze parlementaire enquête is dat ze 
zoveel lijkt op de vorige. Het lijkt wel.alsof alles wat 
de overheid aanpakt fout gaat. Het zou interessant 
zijn om steekproefsgewijs onderdelen van het over
heidsbeleid door te lichten. Kijken of er ook nog iets 
goed, efficiënt geregeld kan worden.”

Geloofwaardigheid
Toch denk ik dat veel mensen het zo gek nog niet 
vinden wat de kabinetten Lubbers gepresteerd heb
ben. Dit ondanks een aantal blunders. Lubbers heeft 
het imago gekregen van iemand die flink puin 
geruimd heeft. Het overheidstekort is aangepakt en

aantrekken. Zij behoren nieuwe wetten aan de 
grondwet te toetsen. Ordinaire partijpolitieke over
wegingen hebben de doorslag gegeven bij het verle
nen van hun goedkeuring.”
Als je nu een parlementaire enquête zou mogen 
instellen, welk onderwerp zou je dan kiezen?
„Er zijn zat dingen, en niet alleen in de sfeer van 
besteding van overheidsgeld. Neem bijvoorbeeld het 
funktioneren van de Raad van Kinderbescherming of 
de kinderrechter. Zo kan ik nog veel méér opnoe
men. Er is nog genoeg te onderzoeken.”

JAN HUISMAN
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VAN OJIK

TOER
. N adat ik de loketbeam bte diskreet van 
mijn filatelistische neig ingen in kennis 
heb gesteld, komt hij van  achteren  met 
een  velletje Suharto 's. Ik w eiger be
leefd. Ik houd niet van  Suharto en  voor' 
een  gratu ite  verzetsdaad ben  ik nooit te 
beroerd. De beam bte lach t teleurgesteld 
(deze gem oedsuitdrukking bestaa t a l
leen  op Java) en  ik probeer het gesprek 
een politieke w ending te  geven. ,,Do 
you like Suharto?". De m an lacht op
nieuw , m aar nu stra len  zijn ogen vooral 
slim heid uit. ..Indonesia is my country, 
sir."
De m eeste Indonesiërs bezien hun 
landsbestuur met een  ingewikkelde 
m engeling van angst, ge latenheid  en 
nationalistische trots. De afgestudeerde 

■ dierenarts, d ie  in  afw achting van een 
b aan  koffie serveert in  het hotel w aar 
we logeren, blijkt van literatuur te hou
den. Hij kent z 'n k lassieken en  citeert d e . 
nationale  dichters m oeiteloos en  met 
gevoel voor m etrum  uit z'n hoofd. 
,,A nanta Toer m ogen we hier niet le-i 
zen", deelt hij plotseling mee. Dat w as 
me bekend. Een N ederlands tijdschrift 
dat voor me op tafel ligt bevat een 
verhaal van de d issidente auteur. Als ik 
het hem  laa t zien on tstaa t er grote 
opwinding. Hij roept z 'n kollega 's en 
wijst op de boven het verhaal gedrukte 
naam . ,.Als de politie d it ziet, nem en ze 
je boek af", zegt hij blijm oedig en zonder 
spoor van  verwijt. ,,A nanta Toer is so
cialist, of zelfs kommunist. D aar houdt 
de regering niet van ."
Dat lijkt me a l te voorzichtig uitgedrukt. 
Nog met een zekere regelm aat vinden er 
in Indonesië executies p laa ts . Als d issi
dent m ag je blij zijn a ls  je a lleen  m aar 
wordt vastgezet op een  ver afgelegen 
eiland. Ook anderszins hebben  de gene
raa ls  een beroerde s taa t van dienst. 
Korrupsie doordringt het leven, de kliek 
in en rond het pa le is verrijkt zich temid- 

, den van algem ene arm oede. Oost-Timor 
wordt illegaal bezet gehouden. Het is 
m aar een greep. N aast de angst is ook 
de gelatenheid  te begrijpen. Of de re
geerders nu in Den H aag zitten of in 
Jakarta, of ze nu Sukarno heten  of Suhar
to, veel verandert er niet. Met d issiden
ten is nog nooit zachtzinnig om gespron
gen. Landlozen en  stedelijke sabbelaars 
hebben nooit m eer d an  een hongerloon 
verdiend.
Rest nog de vraag  w aar de trots van
d aan  komt. Vergeleken met veel andere 
ontw ikkelingslanden is het in Indonesië 
zo slecht nog niet. De grond is vrucht
b aa r en wordt met superieure land- 

; bouw technieken bewerkt. Er is een  rede
lijke infrastructuur, onderwijs en ge
zondheidszorg kunnen heel w at slech
ter. De politiek van  fam ily planning 
schijnt niet zonder resu ltaa t te blijven. 
Dat m aakt het er a llem aal niet eenvou
dig op. Moet zo'n land  nou hulp krijgen?
Ja, mits ........ of toch m aar: nee, tenzij.
Mag je er eigenlijk op vakantie  heen? Ik 
weet het niet. Om met een  kaderlid  te' 
spreken: Het w as op het randje .... en 
m isschien wel net er over heen.
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BRIEVENSAAI
GPA-afgevaardigde Nel van Dijk is 
niet saai. Allesbehalve dat. De tekst 
onder de verouderde foto in de Radika- 
lenkrant bevatte ten onrechte deze 
suggestie voor de snelle lezer(es). 
Alexander de Roo 
Amsterdam

SLAP HANDJE
Twintig jaar PPR had zo mooi kunnen 
sijn. Zo vreselijk mooi en in volle glorie 
had de PPR met de bekende kop hoog 
opgeheven de volgende twintig jaar in 
kunnen gaan.
Een goeie partij was het. Altijd al 
gevonden. Na uitgebreide bestudering 
van het program dan ook lid geworden 
na vol afgrijzen de Schuivende Pane
len van de PvdA op de voet gevolgd te

hebben, en daarmee het vertrouwen in 
deze partij te hebben verloren.
Ik viel met de neus in de boter. Twintig 
jaar PPR! En een enorme berg tegen
vallers. Opeens was daar iets geboren 
waar ik in ieder geval niet voor naar de 
PPR was overgestapt: Vrolijk Links. Wie 
heeft dat 'in vredesnaam kunnen beden
ken? Het antwoord weten we wel. Ver
zonnen door een zeer kapabele persoon 
die blijkbaar grote waardering geniet bin
nen de PPR.
Maar wat een lachertje en wat een aanflui
ting voor al die mensen binnen de PPR die

nog wel principes hebben! ‘We moeten af 
van die linkse drammerigheid blah blah’ 
en ‘al dat gezeur over bijstandsmoeders 
kennen we nu wel blah blah’. Wat een 
schande. Wat denkt de PPR hiermee te 
bereiken? Wat denkt de PPR te bereiken 
met onze grijnzende dame met bloe
metjes, goed doorvoed en in groot kon
trast met de bleekscheet met de waterige 
oogjes en de dorre takjes in de hand? 
‘Tegen verzuring in de politiek’ en dus; 
opgefokte vrolijkheid en valse emoties. 
Heeft men dan niet begrepen dat er geen 
enkele reden bestaat voor vrolijkheid?

Leest men de krant nog wel eens? Wast 
men zich de ogen nog wel?
Ik hoef het toch niet te zijn die hier de 
misstanden in deze wereld opsomt? Daar 
zijn we toch zeker allemaal van doordron
gen? Waarom dan toch dat vrolijke links? 
Geen mens zal de PPR nog serieus nemen 
als we zulke konsessies doen ten opzichte 
van de matte tijdgeest.
Deze tijd vraagt om een vuist, de bekende 
kop d’r veur! De PPR moet met de vuist 
op tafel rammen en het vrolijke slappe 
handje onmiddellijk verwerpen. Eerlijk
heid, lieve mensen, staan voor principes,

staan voor idealen. Dat brengt waardering 
en vertrouwen. De PPR moet de rots in de 
branding zijn die staat als een huis; altijd 
recht door zee met trots opgeheven 
hoofden! Pas dan zal de PPR in alle glorie 
de komende twintig jaren doorstaan en ik 
voorspel u; pas dan zal de partij groeien en 
op geloofwaardige en respektabele wijze 
oppositie kunnen voeren...
Vrolijk links zal de PPR geen goed doen, 
integendeel. Smalend zullen anderen de 
PPR tegemoet treden en omver lopen en 
spottend zullen de media een afgrond 
graven die te diep is om nog uit te 
klauteren. Daarom beste PPR: de vuist op 
tafel!
Jeffrey M eulman 
G roningen

BOEKRECENSIE
Net als rond het jaar 1000 onstaat er op de drempel 
van de 21e eeuw onrust over wat in het nieuwe 
tijdperk te gebeuren staat. Onzekerheid over nieuwe 
technologieën, het milieu, het toenemend indivdua- 
lisme., de rol van de overheid en, last but not least, 
over de rol van politieke partijen in een veranderende 
samenleving. Die partijen zijn zich daarom grondig 
gaan bezinnen en de inhoudelijke politieke diskussie 
is de laatste twee jaar weer levendig. De zorgzame 
samenleving van het CDA, de Schuivende Panelen 
van de PvdA en het Liberaal Bestek van de VVD 
hebben daar hun steentje aan bijgedragen.
Ook ter linkerzijde van het politieke spectrum heeft 
men het hoofd gebogen over de toekomst. Ina 
Brouwer schreef het boek ‘Tussentijds’ en de PSP 
zette haar Socialisme zonder Illusies zwart op wit.Een 
ideeënpartij als de PPR kon natuurlijk niet achterblij
ven. Na Vreemd gaan in gedachten van Bram van 
Ojik ligt er nu een essaybundel met de titel Narren in 
domineesland op tafel. Een serie artikelen van 14 
PPR-leden die over hun specialisme een beschouwing 
geven, onder het motto ‘Radikaliteit in de jaren ’90’. 
Een prachtig citaat van dichter-schilder Lucebert 
verklaart de lezer de titel van het boek: „Wanneer de 
heerser geen pact sluit met de nar wordt hij de 
anti-humane mens. Ik vind dit pact het eerste dat we 
alle politici moeten toewensen.” Hans Schoen werkt 
in de inleiding dit thema op een fraaie manier uit voor 
de rol van de PPR in de Nederlandse politiek. Zijn 
uitleg van de (gewenste) manier van politiek bedrij
ven is een verfrissing na het vervelende gehakketak

rond het begrip Vrolijk Links de laatste maanden. 
De PPR als nar. De nar die bij buitenstaanders 
gedachten oproept aan oppervlakkige grappenmake
rij of spotzieke opmerkingen. Volgens Schoen kun je 
de nar ook zien als een vertrouwenspersoon van de 
vorst. Zonder direkte macht, maar juist vanuit een 
zekere belangeloosheid en onafhankelijkheid was 
zijn invloed op het beleid van de heerser groot. Een 
wijze figuur, die vlijmscherpe observaties verpakt in 
scherts.

Het narrige heeft er bij de PPR van meet af aan 
ingezeten. Daar heeft de licht-anarchistische inslag en 
het vrijheidslievende karakter van het radikale ge
dachtengoed volgens Schoen het nodige aan bijgedra
gen: een open, onafhankelijke benadering van de 
wereldproblematiek versus een gesloten, autoritaire 
benadering van de dominee. Ofwel: serieuze politiek 
bedrijven en verpakken in een narrige presentatie. 
Dat licht-anarchistische blijkt al snel bij het lezen van 
de artikelen, die kwa inhoud en vorm nogal van 
elkaar afwijken. En dat is juist het aardige van het 
boekje. Geen overall-visie op de wereldproblema
tiek, maar een aantal interessante bijdragen aan het 
politiek debat voor de jaren ’90. Met name de 
artikelen van Wim de Boer, Rouke Broersma, John 
Steegh, Bas de Gaay Fortman, Bram van Ojik en 
Michiel Plugge worstelen met het probleem van 
solidariteit en individualisering. Een aktueel debat, in 
en buiten de PPR.
De Boer gelooft dat door politieke vernieuwing een

nieuwe, uitdagende politieke formatie in Nederland 
mogelijk is. Zijn aanbevelingen zijn verhelderend, al 
is het jammer dat zijn taalgebruik bombastisch is en 
de analyse van een aantal tijdverschijnselen wat aan 
de oppervlakte blijft. De bijdrage van Broersma is 
gedegen. Hij meent dat de libertaire staat een 
mogelijkheid is. John Steegh gaat konkreet in op de rol 
van de staat in het PPR-program. Hij konstateert 
allerlei verschillen tussen het uitgangspunt van de 
libertaire staat en de praktische uitwerking daarvan. 
De Gaay Fortman laat de begrippen solidariteitspar- 
tij, mentaliteitspartij en voorhoedepartij nog eens de 
revue passeren. Hij vraagt zich daarbij af of deze 
typeringen van de PPR ook nu nog een rol spelen. De 
artikelen van Van Ojik en Plugge verdienen extra 
aandacht vanwege het uitdagend optimisme dat ze 
uitstralen'. Van Ojik leidt de lezer naar de jaren ’90 
waar de Wet Basisinkomen net niet door de Eerste 
Kamer wordt aangenomen. Science Fiction of uto
pisch realisme? In elk geval een boeiende toekomst- 
kroniek. Plugge legt uit waarom vernieuwing juist 
van de jeugd te verwachten is.

Het boekje past bij het nieuwe elan van de PPR. De 
partij ziet de toekomst hoopvol tegemoet en durft de 
inhoudelijke diskussie weer aan. Helaas blijft het 
verleden wat onderbelicht. De partij blijft nog steeds 
wat verlegen met haar geschiedenis omgaan. Desal
niettemin is de bundel zeer de moeite waard. Alle 
narren en dominees dienen het in hun boekenkast te 
hebben. De prijs kon laag gehouden worden dankzij 
soft-sponsoring door de Algemene Spaarbank Neder
land. Ook in dat opzicht durft de PPR met haar tijd 
mee te gaan.

HANS VAN EGDOM

Narren in domineesland. Onder redaktie van Hans 
Schoen en Klaas-Wybo van der Hoek. PPR-uitgave. 
136 pgs., fl. 10,-. Te bestellen bij het partijburo, tel. 
020 - 247570.
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AANDACHT VOOR EIGEN GEVOELENS DEED EMOTIES HOOG OPLAAIEN

HET FEMINISERINGSKONGRES
In de jaren tachtig besloot een groot deel van de vrouwenbeweging het veilige 
bastion van de praatgroep te verlaten. Gewapend met een flinke dosis ideologie en 
een onstuitbare vernieuwingsdrang bestormden de feministisch gevormden een 
andere vesting: het oeroude patriarchaat. En wat is een politieke partij anders dan 
een mannenbolwerk bij uitstek. De PPR moest er dus ook aan geloven. Maar de 
partij gaf zich niet zonder slag of stoot gewonnen.

Aan de toelichting van het partijbestuur op de 
heroverwegingsvoorstellen die het voorjaarskongres 
1987 behandelde, is af te lezen dat het feminiserings- 
standpunt van de partij één van de sterke punten is. 
Dat standpunt is niet zonder horten en stoten tot 
stand gekomen.
Sinds 1973 was binnen de partij een vrouwengroep 
aktief geweest. De ‘PPR-vrouwen’ hadden als doel de 
belangen van vrouwen binnen en buiten de partij zo 
goed mogelijk te behartigen. De PPR was een partij 
die altijd bereid was steun te geven aan de wensen 
van de vrouwenbeweging. Maar er moest méér 
gebeuren. Daarom besloot het partijbestuur in 1984 
een feminiseringskongres te organiseren.

Mannenzoenen
In de Radikalenkrant van februari 1984 werd het 
kongresstuk gepubliceerd. Duidelijk werd dat het 
niet om een gewoon kongres ging: geen tekst met 
stellingen die geamendeerd konden worden. De 
diskussie over feminisering moest zo min mogelijk 
abstrakt en afstandelijk worden. Er was daarom 
gekozen voor een aantal praktijkvoorbeelden. Elk 
voorbeeld beschreef in het kort een situatie die uit het 
leven gegrepen was en betrekking had op feminise
ring. Naar aanleiding van elk geval werden een aantal 
vragen gesteld waar de aktiecentra mee aan de gang 
konden. Zo ging één van de voorbeelden over de 
vraag of de mannelijke voorzitter de zojuist gekozen 
mannelijke lijsttrekker in het openbaar kon zoenen. 
De voorbereidingskommissie zou de reakties van de 
aktiecentra verwerken tot diskussiestellingen waar
over op het kongres gesproken en gestemd zou 
worden. Bij de voorbereiding van het kongres moes
ten de leden goed bedenken dat het in eerste instantie 
ging om eigen gevoelens, ervaringen en ideeën. Zo 
kon je feminisering aan den lijve ondervinden.
De partij moest als het ware een proces ondergaan. 
Dat proces komt aardig tot uiting in de notulen van 
de partijbestuursvergadering waarin het kongresstuk 
besproken werd. Dat het hier ook anders dan 
gewoonlijk toeging wordt alleen al bewezen door het 
feit dat de notulen een samenvatting zijn van de 
bespreking. Nergens is te vinden wie wat zei; er is 
geen systematische opsomming van opmerkingen die 
door de aanwezigen gemaakt zijn.
Eén van de betrokkenen wees erop dat hij in de strijd 
om de patriarchale samenleving af te breken beslist 
wel een bondgenoot wilde zijn (het gaat hier dus naar 
alle waarschijnlijkheid om een man), maar hij voelde 
zich daarin soms miskend. ,,De waarde van het 
mannelijk met elkaar omgaan verdient erkenning.''. 
Dat wilde hij niet prijsgeven. Een vrouwelijk be
stuurslid reageerde met de opmerking dat ze achter
dochtig stond tegenover feministische mannen: die 
hadden wat te verhezen. Tussen de regels van deze 
opsomming lees je de emoties af van de individuele 
bestuursleden. De slotopmerking van iemand :,,Is 
het goed dat ik niet zo erg uitzie naar dit kongres" 
geeft een indikatie van de sfeer tijdens deze vergade
ring.
Het partijbestuursstuk wekte in de gehele partij nogal 
wat beroering. Hoewel de voorbereidingsgroep in de 
Radikalenkrant van april meldde dat de reakties over 
het algemeen positief waren, valt er elders heel wat 
kritiek te signaleren. In hetzelfde nummer schreef Els 
Boxhoorn-Boot een vernietigend artikel over het 
kongresstuk: „Uiteindelijk is er een stuk ontstaan 
waaruit slechts op te maken is dat het 'ik-tijdperk' 
ook in de PPR zijn intrede heeft gedaan en politiek 
kennelijk alleen dan goed is wanneer het uitsluitend 
voortkomt uit eigen gevoel en ervaring”  Ze erkende 
dat emoties en angsten een rol spelen bij vraagstuk
ken als feminisering en kernbewapening. „Het is

echter de taak van een politieke partij die gevoelens 
om te zetten in standpunten onderbouwd met goede 
politieke argumenten."
In het kaderblad Radikaie Notities trok redakteur 
Jan Dirx fel van leer. Dirx meende dat het persoonlij
ke vormingselement een veel te zwaar aksent had 
gekregen voor een kongres van een politieke partij. 
Liever had hij gezien dat het kongres ‘Emancipatie- 
kongres’ genoemd was. Met feminisering wilde men 
veel verder gaan dan het zich inzetten voor de

formele gelijkberechtiging van vrouwen en mannen. 
Dirx vond dat een politieke partij zich niet mocht 
bemoeien met individuele gevoelens en handelingen 
die niet in strijd zijn met het formele kader van de 
gelijkberechtiging.
Emancipatiewerkster Marie-José Burger diende Dirx 
in het daaropvolgende nummer van de Notities van 
repliek. Zij stelde dat het alléén streven naar formele 
gelijkberechtiging van mannen en vrouwen de ver
schillen in opvoedingsprocessen, de konditionering

tot vrouwen cn mannen, tot hetero, tot de machts- en 
onmachtspositie die we worden geacht in deze maat
schappij in te nemen, versluiert. Voor haar was het 
de vraag hoe privé de privé-sfeer van mensen wel is. 
Door allerlei sociaal-ekonomische maatregelen laat 
de overheid keer op keer zien dat het ‘privé- 
organiseren’ van relaties maar heel beperkt is.

Man vijandig
Uit de reakties van de aktiecentra werden diskus
siestellingen voor het kongres gedestilleerd. In de 
ochtend zouden de verschillende groepen over deze 
stellingen praten waarna deze, al dan niet geamen
deerd, in de plenaire middagzitting in stemming 
gebracht zouden worden.
De reakties na afloop van het kongres hepen nogal 
uiteen. "Enig, een heel geslaagde dag", vond Anne
ke van ’t Huil. Met name over de uitspraken van het 
kongres dat in wervingskommissies voortaan een 
meerderheid aan vrouwen moest zitten en dat de PPR 
zich ten doel stelde in alle partijorganen een meerder
heid aan vrouwen aan te stellen, was zij zeer 
tevreden.
Sekretaris van het partijbestuur Louis Vuurboom 
meende dat er veel op de wijze van besluitvorming 
was af te dingen. Het kongres was in haar stemgedrag 
nogal eens tegenstrijdig geweest. Dat vrouwen tijde
lijk in partijorganen de meerderheid moesten hebben 
vond hij te dol. Met geen woord werd er over 
kwaliteit gerept. Marie-José Burger was nogal skep- 
tisch over de haalbaarheid van deze stelling. „Waar 
moet je in godsnaam al die vrouwen vandaan 
halen?” vroeg zij zich bezorgd af.
Bestuurslid Rouke Broersma had van het kongres 
een behoorlijke kater. Na de goede toespraak van 
Ria Beckers hadden we volgens hem beter kunnen 
stoppen. Inhoudelijke politieke standpunten had hij 
gemist. Hij vreesde dat voortaan in de PPR vrouwen 
gekozen zouden' worden enkel en alleen om hun 
vrouw zijn. Daar bewees je de vrouwenzaak geen 
goede dienst mee.
De publiciteit rond het kongres was vernietigend. De 
Volkskrant signaleerde dat de PPR de eerste man- 
vijandige politieke partij van Nederland leek te 
worden. Journaliste Emma Brunt schilderde de PPR- 
kongresgangers af als een verzameling naïeve idioten. 
Het partijbestuur was bij de nabespreking van het 
kongres beslist niet vrolijk. Men was zeer ontevreden 
over de plenaire diskussies. De schakel tussen de 
diskussiegroepen en de stemmingen in de middag 
funktioneerde onvoldoende, de stellingen waren niet 
allemaal even duidelijk, een enkele keer tegenstrijdig 
en de konsekwentics waren niet altijd voldoende 
doordacht. Voorzitter Wim de Boer zei dan ook dat 
hij zich erg ongemakkelijk voelde op het kongres. 
„Van alles liep uit de hand en er werd niet ingegre
pen. " Het bestuur was maar wat blij dat de stemmin
gen meningpeilend waren geweest en niet besluitvor
mend.
Men vond het raadzaam bij de publikatie van de 
kongresuitspraken het écn en ander te verduidelij
ken. Hierdoor probeerde het bestuur de verwarring 
over het ‘vooralsnog tegenstander zijn’ van mannen 
en over de gewenste ‘tijdelijke meerderheid van 
vrouwen' in politieke organen cn kommissies op te 
heffen. Toegezegd werd dat op basis van de uitspra
ken het bestuur in de komende periode beleid zou 
gaan uitstippelen.
Inmiddels is er het één en ander op het gebied van 
feminisering in de partij gebeurd. Toch blijkt het keer 
op keer moeilijk voldoende vrouwen te krijgen voor 
de te vervullen funkties. Het grote tekort aan 
vrouwelijke kandidaten voor het nieuwe partijbe
stuur - dat op het afgelopen kongres werd gekozen - is 
wat dat betreft een bedroevend dieptepunt.

HANS VAN EGDOM

y y i L H E L M  V E R S C H U R E N

FOLDER

■ Striem ende regenvlagen kondigden een 
2  vroege herfst a a n  toen ons, gew one leden,
■  het bericht bereikte van  het PPR-
■ zomeroffensief met g ra tis bijgeleverde le-
■  denw erikrant. d ie  natuurlijk niet voor ons
■  w as bedoeld m aar voor onze buren want 
a  wij zijn im m ers a l lid. Ik m eteen w eer in
■  gew etensnood. Welke buren? Links?
■  Rechts? Over? Boven? Beneden? En stel je 
a  hebt zo'n buur met de folder a a n  het
■  denken gezet. Nog w at twijfelend hangt
■  zijn pen  boven de bon a ls  er w eer iets door 
“  de brievenbus glijdt: de  lokale PPR is 
™ bezig de folder huis a a n  huis te versprei- 
m den . Na zo hard  aandringen  wordt de bon 
m vanzelfsprekend weggegooid. Dat is ove- 
h  rigens in het geval van  mijn buren m aar 
“  het beste ook. m aar w ellicht hebben an- 
m dere leden buren van  een  w at genietbaar- 
m der soort.
“  Toch is het kennelijk nog w at onw ennig 
■< voor de PPR om de blik n aa r buiten te 
Z richten. Als je a l jaren lang  n a a r je navel 
"  hebt zitten staren  moet je de nodige 
— drem pelvrees overw innen om zom aar de 
“  s traa t op te g aan . Dus er wordt w at

gedraald , er wordt w at voorzichtig gepro
beerd in Utrecht en  eindelijk, half septem 
ber g aan  de deuren open. Nog tw ee 
w eken zomeroffensiefje en d an  is het 
alw eer de hete herfst van  de heren stu
denten  die geen  geld  hebben  om te eten 
m aar wél voor stropdassen  en  voor de 
kontributie van  de ballenklub. Dat zome
roffensief is dus gelukkig vlug voorbij. We 
hebben nog een hele kwakkelw inter voor 
de boeg om bij het knappend haardvuur 
de  zaak te  evalueren en  m oed te verzam e

len voor een  volgende poging. En we 
hebben  het voorjaar om een  nieuw e folder 
in e lkaar te d raa ien . Liefst zónder portret
galerij van  falende bew indslieden of ze 
m oeten er a llem aal s taan . W aarom  ons 
beperken tot degenen  die door de m and 
zijn gevallen , we w illen toch het hele  stel 
w eghebben? Het is a l erg  genoeg dat het 
kabinet ze één voor één vervangt, zulks 
met het oog op de kontinuïteit. Juist tegen  
da t laa ts te  hebben  wij bezw aar.
Er s taan  w el m eer rare  d ingen  ih  die

lief partijbestuur. W anneer jullie zo'n 
tekst voor je rekening nem en kunnen jullie 
toch zeker wel m an en  p aa rd  noem en en 
m aatregelen  nem en om de rotte appelen  
uit de m and te verwijderen. 'M eedoen 
levert je dus gegarandeerd  een  aan ta l 
plezierige kontakten op', g aa t het verder. 
Hiermee worden de laa ts te  tw ijfelaars 
a a n  het nut van  een  politieke partij over 
de streep getrokken. Vrolijk koppelend 
h alen  we 2000. Je moet toch w at a ls  je niet 
m ag m eebesturen.
Inm iddels is de v raag  óf er leden m oeten 
geworven n aa r het schijnt positief b ean t
woord. Door wie w eet ik niet. mij is in elk 
geval n iets gevraagd . Ik persoonlijk heb 't 
er niet zo op. je w eet m aar nooit w at je 
a llem aal b innenhaalt. Doch zolang het 
n iet gepaard  g aa t met het u itdelen  van 
bonussen a a n  afdelingen met het hoogste 
groeipercentage hou ik da t m aar voor me. 
Met dit soort folders loopt het a llem aal 
toch niet zo'n vaart.
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DIKAWN
HERMAN VERBEEK LIJSTTREKKER BIJ EUROPESE VERKIEZINGEN

GROEN PROGRESSIEF AKKOORD 
WORDT ‘REGENBOOG’

Het dagelijks bestuur van het GPA met Wim de Boer 
als voorzitter vond dat het nu allemaal wel lang 
genoeg geduurd had. Daarom legde het „een eind
voorstel over naam en kandidatenlijst” voor aan de 
betrokken partijen: PSP, PPR, CPN, Groene Partij 
Nederland en als waarnemer de EVP. Grootste 
verrassing van het voorstel was de naam voor dit 
samenwerkingsverband: REGENBOOG.
Een nader onderzoek van het dagelijks bestuur naar

De laatste puntjes moeten nog op de i worden gezet, maar het nieuwe akkoord 
voor deelname aan de Europese verkiezingen van juni 1989 ligt er. Grootste 
verrassing van dat akkoord is de naam. Het maandenlange kissebissen daarover 
werd beslecht ten gunste van een op het laatste moment op tafel gekomen variant: 
REGENBOOG. Ria Beckers is enthousiast, want zij introduceerde die term ooit in 
de Nederlandse politiek. De Groene Partij Nederland van Bas de Gaay Fortman 
dreigt echter uit het akkoord te stappen, want ‘groen’ moet in de naam blijven.

de doorwerking van het begrip GPA in de pers 
leverde een negatief beeld op. „Allereerst moet 
vastgesteld worden dat het niet gelukt is de letteraan
duiding GPA bij de media ingeburgerd te krijgen.” 
Daarom besloot het dagelijks bestuur zich vóór 
naamsverandering uit te spreken. „Van een naams
verandering gaat een signaal uit. Dat is dan ook de 
reden dat wij eerst bezwaren hadden en er nu voor 
willen pleiten. Een verandering van naam kan dan 
uitgebuit worden als een omvorming van het GPA 
naar een pluriforme formatie die de deuren wijd open 
zet voor mensen die niet tot de bekende trits 
behoren.” De naam Regenboog kwam toen bijna als 
vanzelf op tafel. „De naam sluit naadloos aan bij de 
gelijknamige fraktie in het Europees Parlement, is 
ingeburgerd bij de media, ligt goed in het gehoor, kan 
niet afgekort worden, geeft goed het karakter van een 
diverse samenwerking weer en is heel goed te 
symboliseren.”

Verbreding
In de wandelgangen was al duidelijk geworden dat 
PSP, CPN en PPR geen probleem hadden met de 
naam Regenboog. Het PPR-partijbestuur reageerde 
er zelfs zeer enthousiast op. De nieuwe naam zou een 
symbool zijn voor de door de PPR nagestreefde 
verbreding van het oude GPA.
Echter, als de onderhandelaars van de partijen op 
donderdag 20 oktober rond de tafel zitten blijken de 
wandelgangen niet alles te weten. De PSP wil 
namelijk op het kiesbiljet: Regenboog (C.P.N. 
E V.P. G.P.N. P P R. P.S.P. en onafh.). Daar 

■jken de andere onderhandelaars niets voor te 
voelen. Het is eenonmogelijke kombinatie waartegen 
ook principiële bezwaren bestaan. De naam Regen- 
°°g en de kampanje daaromheen hebben als centra

le doelstelling de verbreding buiten de bekende enge 
partijgrenzen. Het vernoemen van de partijnamen 
zou deze verbreding juist weer teniet doen.
Tot verbazing en ongenoegen van alle anderen bleek 
ineens de Groene Partij Nederland van Wouter van 
Dieren en Bas de Gaay Fortman de naam Regenboog 
volstrekt onakseptabel te vinden. Een naam zonder 
het begrip groen erin kan volgens hen niet en zou de 
deelname aan de verkiezingen van andere groene 
partijen alleen maar bevorderen. De GPN zal dan 
ook uit het akkoord stappen als dat Regenboog gaat 
heten, liet Wouter van Dieren per telegram weten. 
Besluitvorming over dit punt en enige andere strijd
punten vond uiteindelijk niet meer plaats die avond, 
daarvoor werd het te laat. Nu kan de PSP even 
bedenken waarom ze in een eerder stadium wel 
akkoord ging met de naam GPA zonder toevoeging 
van de partijnamen.
Naast de naam was de volgorde aan de top van de 
lijst het tweede grote strijdpunt. De PPR had steeds 
in volgorde van wenselijkheid de volgende voorkeu
ren op tafel gelegd voor het lijsttrekkerschap: 1. een 
onafhankelijke zeer goede kandidaat, 2. Wim de 
Boer, 3. de best beschikbare kandidaat en 4. erover 
onderhandelen. De eerste twee voorkeuren bleken in 
de praktijk niet haalbaar. Een onafhankelijke zeer 
goede kandidaat werd niet gevonden en Wim de Boer 
wilde niet. Optie nummer drie bleek ook niet 
haalbaar, omdat de partijen het niet eens konden 
worden over wie de best beschikbare kandidaat zou 
zijn. CPN en PSP vonden dat Nel van Dijk (CPN) dat 
was en de PPR gaf de voorkeur aan Herman 
Verbeek. Daarmee was onderhandelen de enig open 
gebleven mogelijkheid.
Hoewel onderhandelen een groot woord is voor wat 
zich afspeelde rondom het lijsttrekkerschap. De PPR

stelde dat alleen Herman Verbeek voor haar aksepta- 
bel was en dat de samenwerking voor haar stond of 
viel met wel of niet honorering van deze eis. PSP en 
CPN stelden daar het vrouwschap van Nel van Dijk 
tegenover, maar legden zich snel edoch zuchtend 
neer bij het machtswoord van de PPR.
Daarmee waren de problemen rond de lijst nog niet 
de wereld uit. Het dagelijks bestuur van het GPA 
stelde namelijk voor dat bij twee Regenboog-zetels in 
het Europees Parlement halverwege de periode 
Herman Verbeek zou moeten plaatsmaken voor 
nummer drie op de lijst: de PSP-er John Hontelez. 
De redenering hierachter was: afgesproken is dat de 
PSP de tweede helft van de periode een parlementslid 
mag leveren bij twee zetels én dat bij twee zetels 
steeds één zetel zeker door een vrouw bezet moet 
worden. Dus moet Verbeek en niet Van Dijk 
wisselen.

Wisselzetels
In het PPR-bestuur stuitte dit voorstel op kritiek. 
Men vond het niet terecht dat de kleinste partner, de 
CPN, wel de volledige periode een zetel mocht 
bezetten, terwijl de twee grootsten. PPR en PSP. 
genoegen zouden moeten nemen met elk een halve 
periode. Aan de andere kant onderschreef het 
PPR-bestuur het uitgangspunt dat bij twee zetels er 
op één een vrouw moest zitten. Daarom werd een 
alternatief voorstel bedacht: halverwege de periode 
zouden Nel van Dijk en John Hontelez moeten 
wisselen, konform de afspraken tussen de partijen, 
maar op datzelfde moment zou Herman Verbeek zijn 
zetel afstaan aan de eerst-volgende vrouw op de lijst. 
Die vrouw zou of Janneke van der Plaat zijn. of een 
later nog op te voeren onafhankelijke kandidate. In 
beide gevallen zou Verbeek echter wisselen. Het

Beschouwingen
Het was een slappe boel in de 
Kam er. Lubbers en konsorten k re
gen hun plannen ongewijzigd door 
het parlem ent geloodst. De PPR was 
het er niet mee eens.

pagina 3

Debat
W aarom  zijn politici zo kam era- 
geil? Peter Lankhorst en Telegraaf- 
redakteur Cees Lunshof in debat.
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FNV
Studenten, m inderheden, vrouwen 
en gewone vakbondsleden demon
streerden 8 oktober tegen Lubbers. 
‘Aanvallen!’
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Buitenland
Met steun aan vluchtelingen kun je  
niet skoren in de PPR. Kernwapens 
zijn onbespreekbaar. Het ongenoe
gen van Piet Verstegen, ontslagen 
medewerker Buitenland.
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Positieve aktie
M eer vrouwen in de partij, m aar 
hoe? Linkse raads- en statenleden 
diskussieerden over feminisering, 
tijdslimieten en overbelasting.
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Lokale Politiek
Jeltje M eulenbroek is de nieuwe 
sekretaris Lokale Politiek van de 
PPR. ,,H et is belangrijk dat de 
partij gedragen wordt door de ba
sis.”
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Dekker
W at gebeurt er met de gezond
heidszorg? Ria Beckers levert kom- 
m entaar en zet de puntjes op de i.
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bestuur ging ervan uit dat de partners dit voorstel 
zeker zouden aksepteren. maar dat liep even anders. 
Klaas-Wybo van der Hoek is eerste woordvoerder 
van de PPR op die donderdagavond in het GPA- 
kantoor. Op zeer omslachtige wijze begint hij het 
PPR-alternatief uit de doeken te doen. Waar hij 
precies heen wil is voor de meeste aanwezigen een 
raadsel. Als hij dan ook nog het PPR-voorstel 
verkeerd brengt, is het al aan flarden geschoten voor 
het goed en wel vorm krijgt. Hij verdraait het 
voorstel van het PPR-bestuur door voor te stellen dat 
Verbeek zal wisselen voor Hontelez en Van Dijk 
voor de volgende vrouw. Daarmee wordt het alterna
tief ontkracht. De kracht van het PPR-idee was juist 
dat CPN en PSP zouden wisselen konform eerdere 
afspraken en de PPR haar zetel ten gunste van een 
vrouw zou ontruimen. De tweede onderhandelaar, 
Rouke Broersma. probeert nog te redden wat er te 
redden valt, maar het is al te laat. Men vindt dat de 
PPR begint te overvragen en alle anderen willen 
vasthouden aan het oorspronkelijke voorstel. 
Kortom, een dezer dagen zullen de onderhandelingen 
wel afgerond worden met de volgende geaksepteerde 
voorstellen: de naam wordt Regenboog zonder toe
voegingen, Herman Verbeek wordt lijsttrekker. Nel 
van Dijk komt op de tweede plaats en bij twee zetels 
wisselt halverwege de periode Verbeek met Honte
lez. Rest nog de vraag naar de onafhankelijke 
kandidaten op de lijst. Men besloot zelfs per adver
tentie mensen op te roepen. De voorzitster van de 
PSP. Saar Boerlage, wist wel iemand. Tot driemaal 
toe riep zij tijdens de onderhandelingen dat prinses 
Irene op de lijst moest, want oranje zit ook in de 
regenboog.

JAN DIRX
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Fraktienieuws
•  Rijbewijzen
De PPR-fraktie in de Tweede Kamer is 
het ook welèens ééns met dit kabinet. Is 
dat nieuws? Hoe dan ook, de fraktieleden 
zijn er erg vóór om bezopen automobilis
ten het rijbewijs af te nemen. Nu maar 
afwachten of dat ook preventief werkt. 
Dat deze blijmoedige bijdrage niet verge
zeld ging met zuur kommentaar op het 
openbaar vervoersbeleid van Smit-Kroes 
is jammer. Met wat kreativiteit was daar 
toch iets aardigs van te maken geweest.
•  Groepsakties
Nou, Peter Lankhorst vond dat het wel 
erg, erg lang geduurd had voordat het 
initiatief-wetsvoorstel Wet Groepsakties 
gelijke behandeling aan de orde kwam. 
De PPR-fraktie wil ‘zo spoedig mogelijk 
een algemene regeling voor groepsakties 
om burgers de mogelijkheid te geven

georganiseerd als procespartij op te tre
den.' Samen sta je sterker dan alleen, 
nietwaar. Lankhorst betreurde het dat 
alleen 'rechtspersonen ter bestrijding van 
diskriminatie' als procespartij mogen op
treden. Want er zijn natuurlijk altijd 
groepen die zich niet expliciet tegen diskri
minatie inzetten, maar daar wél het slacht
offer van zijn.
•  Diversen
De PPR-fraktieleden hebben vragen ge
steld over de kap van 250 bomen in 
Schinveld, verricht in opdracht van het 
Ministerie van Defensie. Die wilde zeker 
stiekum een oefenterrein maken. Van de 
Raad van State mocht het namelijk niet. 
Verder proberen PPR en D66 een biolo- 
gisch-dynamische boomgaard van de on
dergang te redden. Hoe kleine zaken toch 
nog in de Grote Politiek terecht komen.

Europa-kongres
Nog een klein jaar en er zijn weer Europe
se verkiezingen. In juni 1989 gaan alle 
Europese burgers naar dezelfde stembus, 
althans die burgers die het de moeite 
waard vinden. Als het een beetje wil doet 
de PPR weer net als in 1984 mee in het 
samenwerkingsverband. Om dat voor el
kaar te krijgen is het partijbestuur in 
onderhandeling met PSP, CPN, EVP en 
onafhankelijken. Het onderhandelingsre
sultaat zal aan de kongressen van de 
verschillende partijen moeten worden 
voorgelegd. Het kongres beslist tenslotte. 
Alleen ... de PPR heeft in 1988 al een 
kongres gehad en we hadden juist met de 
Heroverweging (de grootscheepse reorga
nisatie van de partij vorig jaar) afgespro
ken dat één kongres per jaar eigenlijk wel 
genoeg is. Europa wacht daar niet op, dus 
houden we een ekstra kongres. Daarvoor 
rukt de komplete PPR, van Maastricht tot 
Schiermonnikoog, op zaterdag 10 decem
ber 1988 uit naar de spiksplinternieuwe

aula van de Katholieke Universiteit Nij
megen.
Behalve de besluitvorming over de deelna
me aan de verkiezingen bespreken we het 
thema ‘Groene ekonomie’. Daarover 
vindt geen besluitvorming plaats, omdat 
we ’s morgens al het Europese programma 
hebben vastgesteld. In een soort café vorm 
worden enkele deskundigen, waaronder 
dr. Lucas Reijnders (Stichting Natuur en 
Milieu), geïnterviewd. Europa na 1992 zal 
daarbij niet worden vergeten. Het kongres 
wordt afgesloten met een toespraak van 
PPR’s eerste Europa-man Herman Ver
beek.
De afdelingen hebben een opgaveformu- 
lier voor kongresdeelnemers toegestuurd 
gekregen. Wie naar het kongres wil kan 
zich dus bij zijn of haar afdeling opgeven. 
De verantwoordingen van het partijbe
stuur en de Tweede Kamerfraktie zijn 
verkrijgbaar op het partijburo.(gvb)

Water en ozon
9  De Stichting Natuur en Milieu is niet 
tevreden over de bescherming van de 
Nederlandse drinkwaterbronnen. Om te 
beginnen zijn de beschermingszones te 
klein, en verder vallen alleen de grondwa- 
terwinningen door waterleidingbedrijven 
onder de provinciale maatregelen. Indus
triële en partikuliere winningen vallen 
daar dus buiten en dat is niet best. Natuur 
en Milieu verwacht een toenemende 
verontreiniging van het grondwater met 
bestrijdingsmiddelen. Bovendien, stelt ze, 
zijn de voorgestelde beperkingen aan 
overbemesting te gering om een toename 
van schadelijke konsentraties in het 
grondwater te voorkomen. ‘Drink je 
schoon’ kan straks echt alleen maar met 
Spa rood.
0 Behalve het drinkwater heeft ook de 
ozonlaag steeds meer te lijden van vervui
ling. In 1987 werd het verdrag van Mon- 
treal gesloten, dat moet voorzien in een 
bescherming van de ozonlaag. Volgens 
Natuur en Milieu is dit verdrag ontoerei

kend. Uitvoering ervan leidt tot een daling 
van 10-12% van de hoeveelheid ozon, met 
alle konsekwenties vandien: de kans op 
huidkanker neemt met de helft toe en de 
Stichting voorspelt een aanzienlijk op- 
brengstverlies voor de Nederlandse land
bouw en visserij. Het alternatief: een 
vermindering van de uitworp van ozon- 
Iaagbedreigende stoffen met 85%. Dat 
betekent onderhandelen met de industrie. 
Maar dan kan het ook: Noorwegen en 
Zweden beginnen in 1994. Het is dus nog 
niet te Iaat voor Nederland.
•  Watersporters en aardappeltelers heb
ben tenminste één ding gemeenschappe
lijk: het gebruik van organotin, een chemi
sche verbinding. Voor de één is het een 
bestanddeel in aangroeiwerende verf (te
gen viezigheid aan je boot dus) en de 
ander gebruikt het tegen aardappelschim- 
melziekte. Oplossing: schrobben respek- 
tievelijk een aardappel telen die gewoon 
goed tegen schimmel kan. Hoe eenvoudig 
toch.

Nederland schoner?
Met name lucht en water?
Daarvoor is de PPR hard nodig!
De groenste partij van Nederland.
Geef een nieuw lid op.
Ook wij lijden aan een groeisyndroom

Noteer mij als lid van de PPR
Naam:

Adres:

Postkode: ................................................ Woonplaats:

Handtekening: ................................................................

Ik ben opgegeven door
Naam: ..............................................................................

Adres: ..............................................................................

Postkode: ................................................ Woonplaats: ........

Hij/zij ontvangt graag: 

o  „Narren in domineesland”
o „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)

Mensen die de feiten onder ogen 
durven zien, komen nu in aktie:
De Wereldeconomie klopt van 
geen kant. De onrechtvaar
digheden en ongelijkheden 
moeten de wereld uit. p ja lJ V
Iederéén weet dat, -jr
wie doet wat? ?  J S i  ~ÏK STEUN "
De Wereldwinkels zijn al- i LS’̂
vast begonnen. Werken aan 
een menselijker samenleving!

Maar de Wereldwin
kels hebben geld no

dig. Om dit werk 
ook op de lan

gere termijn mogelijk 
te maken. Wij zoeken vooral vaste 

donateurs, maar een éénmalige 
bijdrage is natuurlijk ook welkom.

Er zijn er nu al zo’n 250 in Nederland. 
Volop bezig met de verkoop van 3e We- 
reldprodukten voor een eerlijke prijs.

GIRO 4 4 8  4 8  3 8

O  noteer mij als donateur; ik maak f ...... over
(min. f 25,-; donateurs ontvangen minstens 2 x 
per jaar de info-krant)

O  donateur word ik (nog) niet, maar ik maak f . .
. . . over voor dit belangrijke werk.

In gesloten envelop (postzegel niet nodig) 
verzenden aan: Stichting Steun de Wereldwinkels 

Antwoordnr. 9 186 
3500 Z A  Utrecht

PPR-
publikaties
•  Een beweeglijk antwoord, naar vertrou
wen, stabiliteit en gedeelde veiligheid; de 
weerslag van het najaarskongres 1987
(ƒ 2,50)
•  PPR-afvalplan, over een radikale 
aanpak van het huishoudelijk afval
(ƒ 2,50)
0  Vreemd gaan in gedachten, een pleidooi 
voor een utopische politiek van Bram van 
Ojik (ƒ 15,-)

l i i i i i Ê i i i i i i i l i i i i i i l i i i i l i É

Klagen
De PPR verkeert in de gelukkige omstan
digheid te beschikken over een onafhan
kelijk partijblad, de Radikalenkrant. Niet 
iedereen is daar altijd even gelukkig mee. 
In de krant staat weleens wat, dat volgens 
sommigen nooit geschreven had mogen 
worden. Nou bestaat daarvoor de ingezon
den brieven-rubriek, waar best meer ge
bruik van gemaakt mag worden.
En als de redaktie het echt te gek maakt, 
hebben we ook nog de Redaktieraad, die 
als een buffer tussen redaktie en partij 
funktioneert. Deze komt in aktie als leden 
er een beroep op doen. Toch denken we 
dat er een heleboel leden in de partij 
rondlopen die niet gelijk de pen willen 
grijpen of de redaktie willen tackelen, 
maar wel waardevolle suggesties hebben 
om de krant te verbeteren.
Op initiatief van het partijbestuur wordt er 
daarom op dinsdag 15 november in 
Amersfoort een bijeenkomst belegd. Ie
dereen die klachten heeft over alles wat 
maar iets met de krant te maken heeft, 
iedereen die aardige suggesties of ideeën 
heeft en iedereen die gewoon geïnteres
seerd is in het beleid van de krant, is 
welkom op dinsdag 15 november om 19.15 
uur in de Eenhoorn (konferentietoren), 
zaal 13, tegenover station Amers
foort.(gvb)

In de vorige Radikalenkrant stond nog 
abusievelijk vermeld dat de PPR om de 
veertien dagen op dinsdag radiozendtijd 
heeft. Dat gold echter voor het vorige 
seizoen. Nu zit de PPR op woensdag. 
De opzet voor de radiouitzendingen tot 
aan het eind van het jaar is iets gewijzigd. 
Per twee maanden zenden we vier keer 
uit. Daarvan gaan er twee over de aktuali- 
teit, één over jongeren, en één over een 
inhoudelijk thema. Het voorlopige sche
ma ziet er als volgt uit: 
woensdag 2 november: aktualiteit; woens
dag 16 november: jongeren; woensdag 30 
november: aktualiteit. Radio 5,18.20 uur. 
Op maandag 14 november heeft de rege- 
ringskommissaris voor de omroep vanaf 
19.41 uur tien minuten televisie-zendtijd 
voor de PPR op Nederland 3 gereser
veerd. Tien minuten aandacht voor de 
Derde Wereld en milieu, (gvb)

0  Narren in domineesland, artikelen over 
politiek en beleid in de jaren negentig. 
Rijp, maar vooral ook groen, (ƒ 10,-). 
Alle publikaties zijn makkelijk te bestel
len. Een telefoontje of briefkaartje naar 
het PPR-partijburo is voldoende: PPR- 
partijburo, le Weteringdwarsstraat 4, 
1017 TN Amsterdam, tel. 020-247570. 
De betaling hoeft pas achteraf, je krijgt 
een akseptgirokaart meegestuurd met je 
bestelling. De prijzen zijn exklusief porto
kosten.

free all political prisoners
De Sharpeville Zes. Op vrijdag 28 oktober 
aanstaande organiseert het Comité Redt 
De Sharpeville Zes in samenwerking met 
Van Hall een benefietkonsert in: Van 
Hall, Van Hallstraat 625 te Amsterdam. 
Het konsert begint om 21.00 uur en de 
entreeprijs is fl.9,-. De volgende groepen 
werken belangeloos mee: The Brothers, 
Tubaco & The African Youth, Vernon 
Walters en De Kliek. Tijdens deze happe
ning is informatie over de zaak van de Zes 
verkrijgbaar en worden enkele video’s 
vertoond. De opbrengst gaat naar de 
gezinnen van de Zes, die allemaal kost
winner zijn. Dit betekent dat hun gezin
nen momenteel zo goed als zonder inko
men zitten.

Landelijke bijeenkomst PPR-Flikkers en 
Potten.
De landelijke bijeenkomst van de PPR- 
Flikkers en Potten wordt gehouden op 
donderdag 24 november te Utrecht (infor
matie over plaats: Kees van Eijk, tel. 
030-939359 en in de volgende Radikalen- 
krant/Vlindertje).
Thema van deze avond is het gemeentelijk 
homobeleid: evaluatie van en diskussie 
over de huidige stand van zaken op dit 
gebied in diverse steden van ons land. 
Hierover vind je meer in het nieuwe 
Vlindertje waarin o.a. ook een kommen
taar op de Beleidsbrief Homoseksualiteit 
en Overheidsbeleid, een overzicht van de 
gelijke (?) positie van vrouwen door de 
Europese richtlijnen, een visie op Sport en 
Homoseksualiteit en nog veel meer.

Het blad van de PPR-Flikkers en Potten, 
Het Vlindertje komt zo’n 4 a 5 maal per 
jaar uit. Je kunt het bestellen door mini
maal ƒ 15,- over te maken op gironum
mer 4295824 t.n.v. PPR-Flikkers en Pot
ten, le Weteringdwarsstraat 4,1017 TN te 
Amsterdam, o.v.v. abonnement.
Een los nummer kost ƒ3,- (inklusief 
verzending).

Vredesburo. Het Vredesburo, opgericht 
door de Doopsgezinde Vredesgroep en 
Kerk en Vrede, wil mensen die er over 
denken militaire dienst te weigeren, de 
helpende hand bieden. Dit door informa
tie te verstrekken over dienstweigeren; 
tevens heeft het Vredesburo een lijst van 
120 mentoren - dit zijn mensen die veelal 
zelf militaire dienst hebben geweigerd - 
verspreid wonend over het hele land, die 
je persoonlijk verder kunnen helpen met 
nadenken over jouw keus. Eén telefoontje 
naar het Vredesburo is voldoende voor 
informatie en/of een mentor: tel. 033- 
10445.

Op Goede Gronden is de naam van het 
diskussiestuk dat het partijbestuur onlangs 
heeft vastgesteld en dat de basis moet 
vormen van het nieuwe verkiezingspro
gramma. Het lag in de bedoeling dit stuk 
mee te sturen met deze Radikalenkrant. 
Dat is helaas niet gelukt. Op Goede 
Gronden zal pas over twee weken bij alle 
leden in de bus vallen. Daarvoor excuses, 
maar laat jullie niet weerhouden er toch 
over te praten en op te reageren.

Mensen Zonder Betaald Werk. Het Sa
menwerkingsverband Mensen Zonder Be
taald Werk heeft onder de titel ‘Moet ik 
mijn nek uitsteken?’ een brochure uitge
bracht over de mogelijkheden die uitke
ringsgerechtigden hebben om voor hun 
positie op te komen. De brochure bevat 
een schat aan praktische tips en is zeer 
overzichtelijk uitgevoerd. Een must voor 
mensen die afhankelijk zijn van een uitke
ring, maar zich niet willen overleveren aan 
de willekeur van een uitkerende instantie. 
Het handzame boekje is te bestellen door 
ƒ 10 ,- over te maken op bankrekening
nummer 67.41.64.415 t.n.v. Samenwer
kingsverband Mensen Zonder Betaald 
Werk, o.v.v. ‘Moet ik mijn nek uitste
ken?’.

/ / ^ D I K A W f f i
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SAAIE ALGEMENE BESCHOUWINGEN

STEUNZOLEN 
VOOR WIM KOK

Lubbers schetste in de troonrede een optimistisch beeld van de huidige gang van 
zaken. Ekonomisch gaat het weer goed, de vooruitzichten zijn in het licht van het 
Europa van 1992 gunstig, het milieu wordt schoner. Dat vond niet iedereen, met 
name (volgens de laatste editie van de ‘dikke Van Dale’) Ria Beckers trok fel van 
leer.

Het optimisme van Lubbers schoot bij velen in het 
verkeerde keelgat. Zelfs de regeringspartijen wen
sten tijdens de algemene beschouwingen dit vrolijke 
beeld te nuanceren door de problemen van werkloos
heid en milieuverontreiniging te benadrukken. De 
oppositie, die haar kritiek zwaarder aanzette, wees 
bovendien op de grote groepen uitkeringsgerechtig
den die voorlopig geen cent wijzer worden van het 
christelijke rechtvaardigheidsgevoel. De PPR, als dé 
milieupartij, was het felst in het doorprikken van alle 
mooie verhalen over vooruitgang op het gebied van 
milieubescherming. De Nederlandse ekonomie wordt 
straks misschien wel Europees kampioen, maar zal 
vroeg of laat door een teveel aan stimulerende 
middelen door de knieën gaan. De natuur stelt haar 
grenzen.
Ria Beckers is in haar eerste bijdrage aan de 
algemene beschouwingen zo brutaal om Beatrix te 
betrekken bij de inhoud van de troonrede. Ze laat de 
koningin met Lubbers bellen met de vraag hoe dat nu 
zit met dat schone milieu. Vorig jaar immers is nog 
het tegendeel beweerd. Het antwoord van Lubbers is 
hetzelfde als zijn antwoord op de Kamervragen van 
de PPR in deze. Hij zegt er behoefte aan te hebben 
om het negatieve beeld van ‘er gebeurt op het gebied 
van milieubescherming niets’ in positieve zin bij te 
stellen. Propagandataal volgens de PPR, Het verhaal 
van Ria Beckers, dat zich op de rand van wat 
staatsrechtelijk is toegestaan beweegt, roept verba
zingwekkend weinig negatieve reakties op. Zelfs een 
koningsgezinde krant als Trouw kan deze PPR- 
benadering wel waarderen. Alleen het VVD- 
Kamerlid Joekes vond het allemaal te ver gaan.

Cirkelredenering
In haar betoog haalt Ria Beckers vooral uit tegen het 
denken van de regering in termen van markt en 
macht. Vertaald in termen van milieubeleid komt dit 
neer op een simpele redenering: de ekonomische 
groei moet gestimuleerd worden zodat er meer 
middelen vrij komen voor milieubeschermende maat
regelen. Of met andere woorden: eerst meer vervui
ling om deze vervolgens beter te kunnen bestrijden. 
Een cirkelredenering met fatale gevolgen.
De reeks voorbeelden van waar het nu al goed fout zit 
en waar in de toekomst rampzalige evenwichtsstoor
nissen dreigen, roept bij de toehoorders het ver
trouwde beeld op van de PPR als doemdenker. Als 
Ria Beckers in haar tweede bijdrage duidelijk maakt 
dat de verschrikkingen die zij schetste afkomstig zijn 
uit het rapport ‘ZORGEN VOOR MORGEN’ van 
het Rijksinstituut voor Volksgezondheid en Milieu
hygiëne (RIVM) binden de kritikasters in. Zelfs Jan 
Tromp van de Volkskrant geeft achteraf toe de PPR 
teveel als onheilsprofeet te hebben neergezet.
De fraktievoorzitter van de PPR permitteert zich op 
een gegeven moment Lubbers als voormalig christen-

radikaal een schouderklopje te geven. Het is mooi 
dat hij de ernst van de milieuproblemen onder ogen 
ziet. Van het uitroepen van de noodtoestand, iets 
waar de PPR op aandringt, wil hij echter niets weten. 
Ed Nijpels, de verantwoordelijke man op dit terrein, 
krijgt van dit kabinet een fooi van honderd miljoen. 
Hij mag de oplossingen bedenken voor de schadelijke

neveneffekten van de ekonomische groei. Een groei 
die tot meer autoverkeer leidt, tot toename in 
gebruik van fossiele brandstoffen, toename van het 
aantal schadelijke stoffen in grond, water en lucht. 
Een schoon milieu wordt door dit kabinet nog steeds 
niet of nauwelijks gewaardeerd als een groot maat
schappelijk belang. Milieu is een onkostenfaktor.

De grote partijen en de werknemers- en werkgevers
organisaties meenden ieder voor zich met banenplan
nen te moeten komen. Nieuw uitgangspunt daarbij is 
het idee van het Centraal Planbureau (CPB) de 
loonkosten van het minimumloon te verlagen zonder 
dat het netto-minimumloon aangetast wordt. De 
werkgever moet het aantrekkelijk gemaakt worden 
om meer mensen in dienst te nemen. Daarnaast ligt 
een veelvoud aan voorstellen om langdurig werklozen 
en werkloze jongeren via subsidies, omscholing en 
werkervaring een extra kans te geven.

Banenplannen
Allemaal banenplannen die sympathie verdienen. 
Veel effekt zullen ze evenwel niet hebben. Een 
verlaging van de loonkosten van het minimumloon 
zal enkele tienduizenden banen scheppen. Te weinig 
in vergelijking met de bijna 700.000 werklozen. De 
subsidies om langdurig werklozen aan betaald werk te 
helpen zullen helaas slechts een klein deel van deze 
groep ten goede komen.
Eindeloos wordt er door de verschillende woordvoer
ders over de plannen uitgeweid. Plannen die veel op 
elkaar lijken. Vooral de leider van de PvdA, Wim 
Kok, doet op dit punt zijn best. Hij spreekt ferme taal 
en verwijt het kabinet van alles en nog wat. Tijdens 
een middagpauze bij de PPR-fraktie wordt hartelijk 
gelachen om de onzinnige kreet van Loesje: ‘Steun
zolen voor Wim Kok’. Deze kreet lijkt op de een of 
andere manier precies van toepassing op deze man 
die lang op het spreekgestoelte en vaak achter de 
interruptie-mikrofoon staat. Door gedurfde en inspi
rerende visies lijkt hij in ieder geval niet gesteund. 
Als het echt menens wordt, bindt hij steeds weer in, 
waarschijnlijk om de toekomstige koalitie-genoot 
niet teveel tegen de haren in te strijken. Over 
herverdeling van werk, het enige echte wapen tegen 
de strukturele werkloosheid, heeft hij het niet eens 
meer. Het simpele feit dat door verdergaande ratio
nalisaties en automatisering steeds minder betaalde 
banen nodig zullen zijn, wordt niet onder ogen 
gezien.
Lubbers, die aangeeft wel iets te voelen voor sommi
ge plannen die niet al te ver gaan, wordt door de 
regeringspartijen van geen enkele kant onder druk 
gezet. Ook niet waar het gaat om het niet verhogen 
van de inkomens van de minima. Deze zullen 
voorlopig niet mogen delen in de toenemende wel
vaart. Lubbers wordt vrij spel gegund in het overleg 
tussen overheid, werknemers en werkgevers. Hij kan 
zich nu al in de handen wrijven, omdat vaststaat dat 
deze partijen zonder krachtdadig optreden van de 
regering het toch niet met elkaar eens zullen worden. 
Hij kan daarna zijn armen in onschuld ten hemel 
heffen als hij met zouteloze tussenoplossingen terug
keert naar de Kamer.

JAN HUISMAN

LANKH0RST BEKRITISEERT MEDIA

VERTRUTTING 
IN DE POLITIEK

Media en politiek kunnen niet zonder elkaar. Ze zijn eikaars brood, ook al zijn 
journalisten en politici niet altijd even goede vrienden. Maar hoever mag de 
bemoeienis van de media met de politiek gaan? Gaat de Nederlandse berichtgeving 
al steeds meer op de Amerikaanse toer? Peter Lankhorst, Tweede Kamerlid voor 
de PPR, schudde zijn pomokapsel recht en bond de strijd aan met Telegraaf 
parlementair redakteur Cees Lunshof.

De prachtige zaal van het Akademiegebouw van de 
Leidse Universiteit was 29 september jongstleden 
gevuld met een kleine honderd mensen. Overwegend 
jonge heren gekleed in net pak met bijpassende 
strop. Dit keurige gezelschap was bijeen in het kader 
van ‘Het Leidsch Debat’, een regelmatig terugkeren
de diskussiebijeenkomst over een aktueel thema. 
Ditmaal stond de stelling ‘de media hebben te grote 
invloed op de politiek’ centraal. Twee leden uit het 
media-politieke circuit of, zoals één van de sprekers 
het noemde, het politiek-publicitaire kompleks, stel
den zich tegenover elkaar op. Peter Lankhorst pleitte 
vóór de stelling, Cees Lunshof was tegen.

Echtgenotes
Lankhorst benadrukte in eerste instantie de grote 
waarde van de media. Neem bijvoorbeeld de gang 
van zaken tijdens besloten vergaderingen. „Het is 
goed dat er media zijn die proberen te achterhalen 
wat er in die vergaderingen gebeurt. Er zijn nu 
eenmaal achterkamertjes in de politiek. Zowel 
rechtse als linkse partijen maken zich daar schuldig 
aan.”
Na deze positieve opmerkingen legde hij vooral de 
nadruk op de vertrutting van de politiek. De media 
hebben steeds meer aandacht voor de randverschijn
selen van het politieke gebeuren. „Steeds meer 
kameraploegen lopen op het Binnenhof om de aan- 
en afrijdende ministersauto’s te filmen.” Echtgenotes 
van bewindslieden krijgen volop de aandacht. Lank
horst wees op de foto van het lieve gezin Van Voorst 
tot Voorst in het Algemeen Dagblad, geplaatst toen 
bekend was geworden dat de baron ‘onze René’ zou 
opvolgen. Ook de dames Lubbers en Van den Broek 
zijn in het land beslist geen onbekenden meer. 
Politici gaan zich door dit soort aandacht op een 
verschrikkelijke manier gedragen. „Let maar eens op 
bij een Kamerdebat. Men gaat bewust nietszeggende 
praatjes met politieke tegenstanders aan omdat de 
kans op een plaatje in de krant dan groter is.” Ook 
met-parlementariërs zijn gevoelig voor de aanwezig
heid van journalisten. Als het NOS-journaal aanwe
zig is, is het gedrang op de voorste rij achter een 
spandoek bij een demonstratie op het genante af. 
„En als er geen tv aanwezig is zie je niemand.” 
De aandacht voor de inhoud van het politieke beleid 
heeft ernstig te lijden onder deze door politici en 
media opgevoerde show. De mensen wordt belang
wekkende informatie onthouden en ze weten steeds 
minder waarover de diskussies gaan. De negatieve 
invloed van de media op de politiek is extra groot 
tijdens verkiezingen, als de krachtsverhoudingen 
voor de komende jaren op het spel staan. Dan doen 
politici ekstra hun best zo goed mogelijk voor de dag 
te komen. De personen worden belangrijker dan de 
ideeën die zij verkondigen.

Hoewel Lankhorst erkende dat de politici schuld aan 
deze ontwikkeling hebben, neigde hij ertoe een groot 
deel van de verantwoordelijkheid bij de media te 
leggen. Het korrigerend vermogen van de media is 
volgens hem veel te gering. Uit eigen ervaring 
sprekend legde hij uit dat de werkzaamheden van 
politici nauwgezet en zeer kritisch worden gevolgd. 
„Wij hoeven niet te proberen onzin uit te kramen. 
Kollega’s en media zitten er konstant bovenop. 
Journalisten hebben het hierbij heel wat gemakkelij
ker. Zelfkritiek bij deze beroepsgroep is nauwelijks 
aanwezig.” En dat is hard nodig. „Zij hebben 
doorgaans ook een mening en willen door hun werk 
de politiek beïnvloeden. Zo kunnen ze een ‘beetje' 
besturen. Feiten en meningen gaan door elkaar heen

lopen. Journalisten zouden zich hier veel meer 
bewust van moeten worden.” Lankhorst durfde zelfs 
de stelling aan dat Lunshof als parlementair redak
teur van de Telegraaf meer invloed heeft dan het 45e 
Kamerlid van het CDA.

Pluriformiteit
In Nederland wordt voor politici het uiterlijk steeds 
belangrijker. De PPR-parlementariër, die sinds kort 
ook een nieuwe kapper lijkt te bezoeken, hield zijn 
gehoor het schrikbeeld van de Verenigde Staten 
voor. Daar is het al niet meer zo belangrijk hoe je 
scheiding zit, maar veel wezenlijker of je er één 
achter de rug hebt.
Lunshof erkende dat de journalist selekteert. „Sub-

jektiviteit is nu eenmaal nodig omdat de ruimte in een 
krant beperkt is, de lezer ongefilterde informatie niet 
kan verhapstukken en de informatie altijd moet 
worden uitgelegd.” Natuurlijk moet een journalist er 
altijd naar streven feiten en meningen te scheiden. In 
de praktijk is dat echter niet altijd goed mogelijk. Hij 
vermoedde dat de manipulatiemogelijkheid van de 
media zeer gering is. Ten eerste zorgt de pluriformi
teit van de Nederlandse pers ervoor dat het beeld van 
de politiek zeer divers is. „Soms wijzen de media met 
hun berichtgeving dezelfde richting op, maar vaak 
genoeg werken ze ook in tegengestelde richting.” 
Op de tweede plaats meende Lunshof dat de journa
list wél gekorrigeerd wordt door kritiek van anderen. 
„Alleen zij die in een ivoren toren zitten trekken zich 
daar niets van aan.” Als derde argument voor de 
beperkte invloed van de media op de kiezer voerde 
hij aan dat de geïnteresseerde burger zich geen 
knollen voor citroenen laat verkopen. De invloed van 
de media op politici moet al helemaal niet overschat 
worden. „Politici zijn gewend geraakt aan voortdu
rende kritiek van allerlei kanten. Ze zijn ’s middags 
weer vergeten waar ze zich ’s ochtends over hebben 
opgewonden. De opwinding van vandaag is niet de 
opwinding van morgen en de verkiezingen liggen 
vaak nog ver weg.”
Beide redenaars waren het erover eens dat de 
Telegraaf en de Volkskrant de meeste invloed heb
ben op de politiek. De Telegraaf heeft een heel 
duidelijke CDA - W D  achterban. De Volkskrant- 
lezer stemt overwegend PvdA. De lezers van de 

g andere kranten zijn veel meer over verschillende 
§ partijen verdeeld en die kranten nemen daardoor een 
o meer onafhankelijke positie in. 
o Dat de invloed van de media op de politiek moeilijk is 
0  te meten bleek toen Lankhorst en Lunshof elkaar in 
m de haren vlogen over de winst voor de koalitie 
z -volgens de verkiezingsenquête van Maurice de 
o Hondt- in de week na het paspoortdebat. „Zo zie je 
o dat de negatieve afschildering van de koalitie in de 

media in die week weinig effekt had op de kiezer,” 
meende Lunshof. Lankhorst vond die toename daar
entegen zeer logisch. De koningin had in die week 
immers in de troonrede afgekondigd dat het in 
Nederland weer goed gaat. „Een prima voorbeeld 
van de grote invloed van het medium televisie.” 
Na afloop van de bijeenkomst kreeg Lankhorst vier 
stemmen minder dan vóór het debat. Lunshof won 
met een zeer gering verschil op punten. Op voorstel 
van de voorzitter van de Stichting ‘Het Leidsihe 
Debat’ verplaatsten de aanwezigen zich naar het 
tegenover het Akademiegebouw liggende café ‘Bar- 
rera’ om de opkomende dorst te lessen. Of het 
Kamerlid Lankhorst meeging blijft hier onbesproken. 
Dat heeft namelijk niets met de inhoud te maken.

HANS VAN EGD0M
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Maarten van Poelgeest, voorzitter van de Landelijke 
Studentenvakbond, was de eerste spreker op deze 
FNV-manifestatie. Hij bepleitte 'kinderonafhanke- 
lijkheid', zodat ouders hun kinderen niet tot in het 
einde van treurige tijden moeten 'wassen en bijvoe
deren1. Dat is immers het gevolg van kortingen op 
studiebeurs, minimumjeugdloon en uitkeringen voor 
jongeren. Van Poelgeest wil echter niet in een hoekje 
blijven kniezen. „Laten we morgen aan de slag gaan. 
Konkrete initiatieven van onderop die indruisen 
tegen het kabinetsbeleid. Bijvoorbeeld demokratisch 
ondernemen. Werkloze jongeren en pas afgestudeer
den kunnen bedrijfjes beginnen die demokratisch 
zijn, met winstdeling onder alle werknemers." De 
verbeelding opnieuw aan de macht.

Milieu
Dat het goed gaat met het milieu, is een kabinetsuit- 
spraak die bij vriend en vijand verwondering heeft 
gewekt. De Nederlandse bossen sterven immers af en 
zelfs boeken lijden onder de toenemende verzuring. 
Alle reden voor Jacqueline Cramer, voorzitter van 
het Landelijk Milieu Overleg om haar bezorgdheid 
uit te spreken over de toekomst van het milieu. 
Daarbij wees ze ook op de verantwoordelijkheid van 
de vakbond in deze. „Wij vinden het als Landelijk 
Milieu Overleg natuurlijk prima dat de FNV tegen
woordig het milieu zo hoog op haar prioriteitenlijst 
heeft staan. Maar het moet niet alleen bij mooie 
nota’s blijven. Milieu moet een onderdeel worden 
van het dagelijks vakbondswerk, net zoals de arbeids
omstandigheden. Werknemers moeten ook zelf ini
tiatieven nemen om het management van bedrijven 
ertoe te dwingen milieuvriendelijkere produkten te 
maken en schonere produktieprocessen te gaan toe
passen,” .

Minderheden
Maviye Karaman, weduwe van de onlangs vermoorde 
Turkse vakbondsleider Karaman, stelde het minder
hedenbeleid van het kabinet aan de kaak. Zij 
bepleitte met name onderwijs in eigen taal en kuituur 
en fulmineerde tegen de visumplicht en de pasjeswet. 
Minderheden zijn in Nederland tweederangs burgers. 
Ze tellen alleen maar mee als ze willen assimileren. 
Bovendien wordt het vluchtelingenbeleid verscherpt 
en is er nog volop diskriminatie op de arbeidsmarkt. 
Karaman gelooft niet dat het opengaan van de 
grenzen in 1992 de migranten positieve perspektieven 
biedt. „1992 betekent dat de verschillen tussen arm 
en rijk kunnen groeien, en dat de werkloosheid onder 
onze groepen nog verder kan stijgen.” Kortom, het 
ziet er niet best uit voor de migranten, die méér nog 
dan Nederlanders slachtoffer zijn van dit kabinetsbe
leid.

Vrouwen
Als er iemand was die echt Woest klonk, dan was het 
Maria van Veen, voorzitter van de Vrouwenbond 
FNV. Volgestouwd met codeïne overschreeuwde ze 
het Museumplein. Van Veen hekelde met name de 
Wet Gelijke Behandeling en maakte De Graaf en De 
Koning met de grond gelijk. En zo hoort het ook. Het

GROOTSTE FNV-DEMONSTRATIE SINDS DE OORLOG

KABINET KRIJGT 
VEEG UIT DE PAN

Het gaat goed met de ekonomie, het gaat goed met het milieu, het gaat goed met 
Nederland. Aldus de visie van het kabinet-Lubbers op de huidige gang van zaken. 
Dat lang niet iedereen de mening van het kabinet deelt, bleek zaterdag 8 oktober. 
Maar liefst 150.000 mensen demonstreerden tegen het kabinetsbeleid. Het gaat 
namelijk helemaal niet goed met iedereen die buiten de boot valt. Jongeren, 
bejaarden, studenten, uitkeringsgerechtigden, vrouwen en minderheden zijn 
helemaal niet zo blij met Lubbers en de zijnen. De FNV klonk verbitterd en 
strijdvaardig.

tegoed doen aan sigaren, chips, pepermuntjes (bij de 
Voedingsbond; gezond is anders, maar leuk mis
schien niet) en appels bij de ABOP. Deze bond stond 
met een Anti-Stress tent waar gefietst kon worden 
Bovendien kon hier het unieke Anti-Deetman Spel 
gespeeld worden en mocht de bezoeker Lubbers’ 
plaats innemen op een uitvergrote kabinetsfoto 
volgens het idee ’Neem de plaats in van Lubbers, dan 
wordt het beter.'

Dissonant
Zoals bij bijna elke demonstratie, liep ook hier een 
klubje mensen rond dat het luidruchtig oneens was 
met de gang van zaken. Een als 'autonomen' aange
duide groep maakte verschillende sprekers het spre
ken regelmatig onmogelijk en was ook de aanleiding 
voor onnodig ME-vertoon. Politiek een uiterst merk
waardige strategie, om juist mensen dwars te zitten 
die zich verzetten tegen het huidige kabinetsbeleid. 
De bedoelde groep kon namelijk moeilijk als Lub- 
bers-aanhanger gekenmerkt worden. Dit neemt ove
rigens niet weg dat de ME niet zo opzichtig aanwezig

gaat natuurlijk niet aan om Europese richtlijnen aan 
je laars te lappen -iets waar dit kabinet heel goed in 
is- en onder het motto ’even slecht is ook gelijk' de 
sociale zekerheid af te breken. Dus: Vrouwen haal je 
recht en je geld!, denderde Van Veen. Want vrouwen 
worden al genoeg gepakt. Geen geld voor kinderdag
verblijven, een ondermijning van het gezondsheids- 
zorgpakket...Vrouwen worden er op de eerste plaats 
de dupe van.
De Vrouwenbond beeldde in haar tent op het 
Museumplein de zorgzame samenleving volgens haar 
eigen visie uit. Cursussen over ’hoe doe ik bood
schappen voor 3 gezinnen en 12 bejaarden tegelijk', 
waarvoor een goede konditie en een ouderwetse 
Hollandse fiets de enige vereisten zijn. Of: leer in 1 
uur 23 kilo aardappelen schillen. Ook stond er een 
treurig jongetje met een bord om zijn hals: ’Dit is een 
van de 160.000 kinderen waarvoor geen kinderop
vang is.' Zo zie je maar hoe strijdbaar en vrolijk links 
samen kunnen gaan, ook -bf: juist?- buiten de PPR.

Stekelenburg
De laatste die een duit in het zakje deed, was 
FNV-voorzitter Johan Stekelenburg. Hij kondigde 
een storm aan in de Nederlandse politiek, die niet 
alleen de wind op het Museumplein, maar ook de 
orkaan Ruud in sterkte zou overtreffen. Stekelenburg 
verklaarde zich ’groen en geel' geërgerd te hebben 
tijdens Prinsjesdag. „Kijk, dat het kabinet af en toe 
zoals dat heet 'onvolledige of onjuiste informatie' 
geeft, daar zijn wij helaas al een beetje aan gewend. 
Maar dat ze daar de koningin voor gebruiken, dat is 
een ongehoorde schande.” Hij sprak het voornemen 
uit zich niet langer meer te laten 'bedonderen'. :Per 
slot van rekening zijn er miljarden te verdelen, en 
„de enigen die daarvan profiteren zijn de onderne
mers en de best betaalden. En dat is onrecht!”, vond 
de FNV-voorzitter. Hij is het beu om speelbal te zijn 
van kabinet en werkgevers. „We hebben ons als 
vakbeweging zes lange jaren nauwkeurig aan de

afspraken gehouden. De werkgevers hebben zich er 
al die tijd met een Jantje van Leiden vanaf gemaakt. 
Daar komt nu een einde aan. We eisen de loonruimte 
iri de bedrijven op, Want er valt weer wat te verdelen. 
Voor de werknemers. Voor mensen met een uitke
ring. Voor buitenlanders. Voor het milieu. Want het 
kan anders in dit land. En het moet anders. Beter. 
Eerlijker.” Hij besloot dan ook met de -inmiddels 
oerhollandse- kreet 'Aanvallen!', dus dat belooft wat. 
De demonstranten konden zich op het Museumplein

had hoeven te zijn, en zeker niet in gevechtstenue. Ik 
dacht dat ze ddarvoor nou juist een psycholoog bij de 
politie ingehuurd hadden. Gelukkig kwamen de 
heren op de oproep 'Aanvallen' niet in aktie. Het is te 
hopen dat veel Nederlanders dat wél zullen doen 
tegen het kabinet-Lubbers, ook al blijft het een 
ordinaire kreet. Stekelenburg is toch -en dat is maar 
beter ook- veel te beschaafd voor zoiets?

MAL0U VAN HINTUM

De beleidsgroep Buitenland krijgt van het partijbe
stuur nog maar 8 betaalde uren per week voor al het 
werk dat zij moet verzetten. Met het vertrek van 
Verstegen wordt dus niet alleen op personele lasten 
bezuinigd (door Buitenland onder te brengen bij een 
andere medewerker), maar heeft de beleidsgroep ook 
4 uren in moeten leveren. En dat terwijl die 12 uren 
toch al niet toereikend waren. Verstegen:,,We krij
gen elke week enorme bergen post. Die moeten 
doorgewerkt worden en beantwoord, in samenspraak 
met de sekretaris buitenland Frans de Man. Daar
naast gaat er veel tijd zitten in de ondersteuning van 
de beleidsgroep: agenderen, notuleren, mensen ach
ter de vodden zitten. Bovendien staan er weleens 
mensen aan de deur die om informatie en ondersteu
ning vragen, daar moet je ook aandacht aan beste
den.”
Buitenland onderhoudt goede kontakten met de 
'Oost-Duitse CDU. Elk jaar is er een delegatie- 
uitwisseling en tijdens de zomer bezoeken CDU- en 
PPR-families elkaar. „Op die manier komt het 
kontakt van onderop tot stand.” Leden van de 
beleidsgroep bezoeken ook kongressen in het buiten
land. „Die reisjes vind ik heel leuk, omdat je met 
soortgenoten kontakt hebt, mensen die op hetzelfde 
gebied bezig zijn. Het is heel inspirerend te zien dat 
vredesbewegers en politieke partijen in andere lan
den met dezelfde problemen worstelen, en om te zien 
hoe ze die aanpakken. Je doet dan goeie ideeën op.”

Skoren-kultuur
Verstegen kenschetst de beleidsgroep Buitenland als 
een „ontzettend leuke, open klub. We zijn gewoon 
goed aan het werk, lachen veel en de persoonlijke 
kontakten zijn goed. Dat zijn allemaal faktoren die 
ervoor zorgen dat je lekker draait. Ik blijf dan ook 
lid, al ben ik niet meer werkzaam als medewerker. 
Het is een zinvolle klub.” Zo denkt niet iedereen 
erover. „De stimulans van andere mensen uit de 
partij is minimaal geweest. Omdat onze aktiviteiten 
en kontakten niet direkt zichtbare resultaten opleve
ren, leeft er zo’n idee van ‘Wat heeft de PPR daar 
nou aan?’ Die skoren-kultuur zit heel diep. Alles 
moet meteen iets opleveren. Vandaar dat men die 
buitenlandse reizen ook overdreven vindt. Daar zie je 
niet meteen wat voor terug. Maar dat kan ook niet! 
Dat skoren-idee vind ik vaak zo dom. Als de PPR 
maar ergens genoemd is, dan is het goed. Al is het 
onderaan in de 24e kolom van een artikel, dat maakt 
niet uit. Hup, kopieën de deur uit, kijk eens jongens,

PARTIJBESTUUR DEELT BUITENLAND GEVOELIGE KLAP UIT daar staan we weer. Het verhaal eromheen is amper 
belangrijk. Ik vind dat veel te kwantitatief gedacht.”

AFSCHEID 
PIET VERSTEGEN

Ruim anderhalf jaar was hij medewerker van de beleidsgroep Buitenland. Per 1 
oktober is de 29-jarige Nijmeegse politikoloog vertrokken. Slachtoffer van 
bezuinigingen waar ook de PPR niet aan lijkt te kunnen ontkomen. Tot het einde 
van dit jaar wordt Buitenland ‘erbij’ gedaan door iemand anders. Wat daarna 
gebeurt is onduidelijk. „Partijbestuur en partijburo hebben Buitenland nooit echt 
serieus genomen” , verklaart Piet Verstegen.

Kernwapens
Verstegen heeft vóór zijn vertrek een bijdrage 
geleverd aan Op Goede Gronden, het diskussiestuk 
dat het partijbestuur binnenkort naar de leden stuurt. 
Zijn ideeën over een adekwate Nederlandse defensie 
hebben de eindstreep niet gehaald. „Niet op inhou
delijke gronden, maar vanwege politiek-strategische 
redenen. Ik heb daar wel begrip voor. Op korte 
termijn geven die ideeën wellicht andere partijen de 
kans de PPR in een vervelenf daglicht te plaatsen.” 
Waar ging het om? Verstegen bepleit een minimale 
defensie, waarin kerntaken een essentiële rol vervul
len. Gestationeerd op onderzeeboten moeten, aldus 
Verstegen, deze wapens als politiek dreigmiddel 
dienen tijdens konflikten. „Begrijp me goed, ik deel 
de opvatting dat kernwapens uit ethisch oogpunt 
verwerpelijk zijn. Ze moeten dan ook tot een 
minimum teruggebracht worden. Maar helemaal ver
dwijnen kan niet. Al is het alleen maar omdat de 
kennis over atoomwapentechnologie onuitwisbaar is. 
West-Europa moet zich tegen nukleaire chantage 
kunnen verweren.”
Verstegen is bang dat het ‘nee’ tegen kernwapens 
leidt tot een ongebreidelde groei van de konventione- 
le bewapening. „Moderne konventionele systemen 
gooien Europa in één keer plat als er oorlog komt. 
Mensen bagatelliseren de effekten van konventionele 
wapens, ze hebben geen besef van wat de moderne 
technologie inmiddels kan aanrichten. Onze samenle
ving is enorm kwetsbaar voor chemisch materiaal. 
Als op de chemische industrie geschoten wordt, 
veroorzaakt dat een verschrikkelijke ramp. De 
scheidslijn tussen nukleaire en konventionele bewa
pening is steeds meer aan het vervagen. De vernieti
ging die beide kunnen veroorzaken, is bijna identiek. 
Grotere konventionele wapens en kleinere kernwa
pens zijn uitwisselbaar. Een ongenuanceerd afwijzen 
van kernwapens drijft de politiek naar zo’n konven
tionele ‘oplossing’. De PPR doet daaraan mee. 
„Als de partij zegt dat de macht van het idee 
belangrijk is, moet ze de diskussie niet uit de weg 
gaan. Ik vind het jammer dat over de waarde van dit 
idee, het aksepteren van een beperkt aantal kernwa
pens, niet gesproken wordt uit pragmatische motie
ven.”

MAL0U VAN HINTUM
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v r o u w e n  en  m in d e r h e d e n  m o e t e n  a c h t e r st a n d  in lo p e n

POSITIEVE AKTIE 
BINNEN LINKS

moet hebben om andere vrouwen te aktiveren. Maar 
hebben we het eerder op deze konferentie niet over 
het afschuiven van alle vrouwenwerk op vrouwen 
gehad? ,,Waarom zouden vrouwengroepen zo persé 
nodig zijn om vrouwen bij de politiek te betrekken? 
Mannen kunnen dat evengoed doen” , was een 
terechte reaktie van een aantal deelneemsters. Deze 
diskussie, al bood ze niet iedereen direkt bruikbare 
ideeën, is zeer boeiend en ook zeker zinnig geweest. 
Sommige ideeën lenen zich heel goed voor verdere 
uitwerking en vertaling naar konkrete maatregelen.

De laatste zaterdag van september werd in Amsterdam een konferentie gehouden 
voor raads- en statenleden. Aan de orde kwam positieve aktie voor vrouwen 
binnen radikaal-links, positieve aktie voor allochtonen in het gemeentebeleid en 
public private partnership. Ella Bartowska, emancipatie werkster van de PPR, 
volgde de diskussies rond het thema positieve aktie. Een verslag.

Allochtonen
’s Middags woonde ik een workshop over positieve 
aktie bij de gemeentepolitie in Amsterdam bij. De 
medewerkster van de gemeentepolitie spitste dit 
thema toe op het beleid ten aanzien van migranten. 
Ze merkte op dat niet alleen werving van allochtonen 
problemen oplevert maar ook het behouden van

Met ongeveer vijftig mensen zitten we op de Hoogte 
Kadijk in een gigantisch CPN-gebouw, vroeger een 
fabrieksruimte. Het valt mij direkt op dat hier bijna 
evenveel vrouwen als mannen zijn. Verheugend, 
want we streven naar evenredige participatie van 
vrouwen en mannen in de politiek, het onderwerp dat 
vandaag centraal staat.

Positieve aktie
De diskussie over feminisering die de afgelopen tien 
jaar in de drie radikaal-linkse partijen gevoerd is, 
heeft zichtbaar haar sporen achtergelaten. De partij
programma’s en andere beleidsuitgangspunten zijn 
duidelijk beïnvloed door het feministisch gedachten
goed. Een belangrijk deel van het landelijk gezicht 
van de partijen wordt bepaald door vrouwen: de 
voorzitsters en de dames van de Tweede Kamer. ,,De 
feminiseringsdiskussies zijn echter geen waarborg 
voor de daadwerkelijke verbetering van de positie 
van vrouwen.” Zo opende Marian Kuijs, emancipa- 
tiewerkster van de CPN het plenaire gedeelte van de 
konferentie. Om funkties op alle nivo’s in de partij 
voor vrouwen beter toegankelijk te maken, is een 
samenhangend geheel van konkrete maatregelen 
nodig. Ellen Robles (Amsterdams Gemeentelijk Bu- 
ro Voorkeursgroepen) voegde in haar toespraak 
daaraan toe, dat het bij positieve aktie om beleids
maatregelen gaat die planmatig en systematisch 
uitgevoerd worden. Ze moeten gericht zijn op het 
inlopen van achterstanden van vrouwen en zwarte 
mensen in de verschillende sektoren van het maat
schappelijk leven om zo een situatie van strukturele 
gelijkheid te bereiken.

Vrouwen
In het kader van de huidige emancipatieprojekten 
houden de emancipatiewerksters van de drie linkse 
partijen zich bezig met het opstellen en het uitvoeren 
van een beleidsplan positieve aktie. Deze beleids
plannen, die op dit moment hun definitieve vorm 
beginnen te krijgen, omvatten een gevarieerd aanbod 
aan aktiviteiten. Voorbeelden daarvan zijn: trainings
programma’s voor vrouwen op het gebied van o.a. 
spreek- en schrijfvaardigheid, een kursus gemeente- 
raadspolitiek en diskussiemappen ter ondersteuning 
van positieve aktie op afdelingsnivo. Marian Kuijs 
riep de afdelingen op de diskussie over positieve aktie 
op gang te brengen en te stimuleren. „Alleen door 
gezamenlijke inspanning van ieder van ons kan het 
ingrijpende veranderingsproces, dat positieve aktie 
tot doel heeft, slagen.” In de plenaire diskussie 
merkte een Nijmeegs gemeenteraadslid op dat bij 
positieve aktie te sterk de nadruk ligt op kwantiteit. 
„Als je erin slaagt meer vrouwen bij de politiek te 
betrekken, dan ben je met het positieve aktieplan 
klaar. In de praktijk blijkt echter dat vrouwen ook 
aan de feminisering van de politiek gestalte moeten 
geven. Dat doen ze naast al het andere werk, dus dat 
is een ekstra belasting. Bovendien ontbreekt de 
nodige ondersteuning. Je staat er alleen voor”, aldus 
deze spreekster.
Uit deze uitspraak bleek dat de ideeën achter 
positieve aktie nadere toelichting behoeven. Positie
ve aktie is een tijdelijke voorkeursbehandeling voor 
vrouwen die voldoende kwaliteiten voor een bepaal
de funktie hebben, of dezelfde kwaliteiten als een 
mannelijke sollicitant. Dat is het kwantitatieve as- 
pekt: vrouwen moeten hun achterstand op mannen 
inlopen. In de diskussie over positieve aktie in de 
linkse partijen gaan de emancipatiewerksters er 
vanuit dat een feministische invalshoek in de politiek 
belangrijk is. Een kwaliteitseis, die betekent dat een 
man of vrouw die geen bijdrage kan leveren aan 
feministische politiek aan een belangrijke kwaliteits
eis niet voldoet.
Bij deze opmerking bleef het echter. Het was 
namelijk niet de bedoeling op deze konferentie een 
fundamentele diskussie over positieve aktie als be
leidsinstrument te voeren.

Overbelasting
De voorzitter van het plenaire programma, Titia van 
Leeuwen (PSP) stelde dat de vraag hoe je de 
belemmeringen voor de participatie van vrouwen uit 
de weg kunt ruimen, benadrukt moet worden. Daar
bij staat het probleem van de overbelasting centraal. 
Het raadswerk neemt meestal veel nteer tijd in beslag 
dan je je eigenlijk kunt permitteren, gezien alle 
andere aktiviteiten. Hoe kun je dat tot aanvaardbare 
proporties terugbrengen?
Voor een raadslid uit de Amsterdamse Pijp was dat 
een kwestie van een goede werkorganisatie. ,,Ik ben 
legen mensen die beweren dat ze in de fraktie veel 
ekstra werk moeten verrichten. Je moet een prioritei
tenlijst maken en een tijdslimiet van 1 a 2 dagen 
instellen. Bij deze prioriteitsstelling kan ook emanci
patiewerk opgenomen worden; emancipatie hoeft

dan geen ekstra werk te kosten” , volgens deze man. 
Overbelasting wordt te vaak beschouwd als een 
individueel probleem, dat een individu dus ook zelf 
moet oplossen. Maar zo makkelijk is dat niet als je in 
een fraktie werkt waarin iedereen veertig uur per 
week draait en je bent de enige die een tijdslimiet wilt 
instellen. Of als je het enige raadslid voor de linkse 
partijen bent. Ik kan me voorstellen dat het in de Pijp 
wél lukt; daar zijn zeven raadsleden, genoeg mensen 
om het werk te verdelen.
In Dordrecht heeft de gemeente een burgerlidmaat- 
schap ingevoerd. Alle frakties, inklusief de grote, 
kunnen vier burger-leden voor de kommissies benoe
men. Dankzij deze konstruktie worden raadsleden 
aanzienlijk ontlast. Maar de ervaring in Dordrecht en 
in andere gemeentes leert dat met de varianten op 
een burgerlidmaatschap, zoals duo’s en fraktieverte- 
genwoordiging, de raad niet zo makkelijk zou instem
men. In die gevallen gaat het slechts om een 
versterking van de kleine frakties.
Marius Ernsting (CPN) bracht in dit kader nog een 
ander punt naar voren. Hij signaleerde de neiging 
steeds nieuwe overlegstrukturen op te zetten. Vaak 
leidt dat tot verzwaring van het werk. Hij pleitte voor 
het minimaliseren van de tijd die je aan allerlei 
vergaderingen spendeert, gekoppeld aan een goede 
‘informele’ ondersteuning. Daarbij rees de vraag of 
die ‘informele’ ondersteuning niet al te diffuus en dus 
moeilijk toegankelijk zou zijn. Verschillende raadsle
den benadrukten dat het belangrijk is veel tijd te 
besteden aan het betrekken van ‘het veld’ in het 
raadswerk. Een man vond dat je een groep vrouwen

mensen die net aangenomen zijn. Een groot deel van 
hen haakt namelijk al af tijdens een voorbereidende 
kursus. Niet kunnen zwemmen en een gebrekkige 
kennis van het Nederlands zijn de grootste struikel
blokken. Hoewel dit een struktureel probleem is, 
zoekt de politie niet naar strukturele oplossingen. 
Het zou voor de hand liggen zwemlessen en kursus- 
sen Nederlands in een voorbereidende kursus op te 
nemen. Omdat dit niet gebeurt, is het de vraag of we 
in dit geval van positieve aktie kunnen spreken. Bij 
positieve aktie ligt het aksent op een pakket van 
samenhangende maatregelen. Het ontbreken daar
van leidt logischerwijs tot mislukking.
Bovendien bleek dat bijna elke plaats die door een 
allochtoon wordt verlaten door een autochtoon opge
vuld wordt. Iemand stelde voor dat reservering van 
funkties voor allochtonen daarvoor misschien een 
goede oplossing is. Meteen vraag ik mij af of deze 
maatregel met sukses in een politieke partij ten 
aanzien van vrouwen toegepast zou kunnen worden. 
Welke konsekwenties zou zo’n vakature-stop voor de 
politieke partijen kunnen hebben?
Om vier uur ’s middags is het programma afgelopen. 
Ik voer nog een paar korte gesprekken met mijn 
kollega’s, die in de organisatie van deze konferentie 
zaten. We vinden dat deze konferentie geslaagd is. 
Daarna ga ik nog even met An praten. Ze heeft de 
hele dag voor een aantal kinderen, onder andere mijn 
dochter, gezorgd. Norma heeft het nog steeds over 
An; dat is een goed teken.

ELLA BARTOWSKA

j VAN OJIK
I NO
Op P aaseiland  boekte Pinochet een  riante 
overwinning. Van de 1300 stem gerechtig
den op dit exotische atol. duizenden kilo
m eters verwijderd van  het vaste  land, 
stem den er ruim  1000 voor het aanblijven 
van de diktator. Voer voor politikologen, 
w ant P aase iland  vormde een m arkante zij 
het onbeduidende uitzondering op een 
algem ene regel. Zowel in  de gure sneeuw  
van  Antartica a ls in de a l behoorlijk hete 
lente van  het noorden hebben de Chile- 
nen  m assaa l gebruik gem aakt van  de 
door Pinochet zelf geboden mogelijkheid 
om Pinochet vaarw el te zeggen. A lthans, 
dat is de bedoeling. Of het zover zal 
komen is nog sterk de vraag.
Een niet afla tende stroom regeringspropa- 
ganda, vooral op de door steeds m eer 
m ensen bekeken televisie heeft er a lles 
a a n  g ed aan  om alle  berichten over bru ta
liteiten  van  het regiem  af te doen a ls  
anti-C hileense p ropaganda. Een dergelij
ke kam panje, die appelleert a a n  de bij 
elke bevolking aanw ezige nationalisti
sche gevoelens, heeft snel sukses.
„W e komen toch ook niet bij jullie kij
ken?", voegde de regeringsw aam em er bij 
een  stem buro me op mijn verzoek om te 
m ogen rondkijken verbeten toe. In Temu- 
co, zevenhonderd kilom eter ten zuiden 
van  de hoofdstad Santiago, w as ik de dag  
ervoor, op de stoep a l klem gereden door 
een  auto  w aarin  een  vrouwelijke voor
stander van  het 'Ja ' tegen  de diktator 
verbeten  met h aa r kam panjem ateriaal zat 
te  zw aaien.
De komst van  talrijke journalisten (ruim 
duizend) en  bu iten landse w aarnem ers 
(enkele honderden) vormde voor het re
giem  een  mooie aan le id ing  om de afkeer 
van buiten landers verder a a n  te wakke
ren. De w aarnem ers w erden door de rege
ring niet officieel erkend, m aar brachten  
het regiem  wel in verlegenheid. Als je zo 
pocht op een  rustig  en  vlekkeloos verloop, 
dan  kun je toch geen bezw aar hebben 
tegen buiten landse getuigen? D esalniet
tem in w erden de bu iten landse vertegen
w oordigers -parlem entariërs, vakbonds
leiders, m ensenrechtenaktivisten. m aar 
ook VIP’s a ls  Bianca Jagger, Yves Mon- 
tand  en  de dochter van John Kennedy- in 
eerste aan leg  als gew one toeristen be
schouwd. Pas toen het referendum  voorbij 
w as en  bijna alle  w aarnem ers zich posi
tief over het verloop van de stem m ing 
hadden  uitgelaten , m aakten de regerings- 
m edia m elding van  de aanw ezigheid van 
bijna 400 'toeristen  met de opdracht het 
referendum  te volgen'.
Deze posthum e, zij het halfslachtige er- 
kennig van  de aanw ezigheid van  buiten
landse  w aarnem ers, wakkert m 'n w an
trouwen aan . D ragen we niet bij a a n  het 
prestige van  het regiem?
Het referendum  zal niet zo snel tot per
soonlijke rehabilita tie  van  de diktator 
leiden, m aar m isschien w at sneller tot 
versterking van  de positie van  het leger. 
Ook de sta tus van  de door hen opgestelde 
Grondwet en een verbeterde u itgangspo
sitie van alles w at rechts is in de C hileen
se politiek kan gemakkelijk het gevolg 
zijn. Bij e lkaar is da t nog heel w at. 
Voor links on tstaat er een  levensgroot 
dilem m a: nu aandringen  op verdere aktie 
lokt gemakkelijk reaktie van  het leger uit. 
Het is niet ondenkbeeldig dat de in terna
tionale verontw aardiging dit keer dan  
(nog) m inder groot zal zijn. Meeblijven 
doen volgens de regels van  de Grondwet 
is echter nog uitzichtlozer. Als Pinochet 
verdwijnt, kan rechts d an  rustig a a n  de 
m acht blijven. De rivaliserende g eneraals  
kunnen de u itslag  van de volksstem m ing 
zelfs dankbaar aangrijpen  om zich tijdig 
te ontdoen van de smet op hun blazoen. 
Allen die ach ter de diktator stonden gaan. 
dan  vrijuit door de diktator zelf op te 
offeren. Een weinig aanlokkelijk vooruit
zicht.
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Jeltje Meulenbroek
'ER IS PERMANENT AANDACHT VOOR ALLE LEDEN EN ALLE AFDELINGEN’

JELTJE MEULENBROEK 
EN DE LOKALE POLITIEK

Meulenbroek heeft het er druk mee.,,In het partijbe- 
■ stuur oude stijl werden de klussen over elkaar 
verdeeld. Die knapte je met elkaar op en je had veel 
aan elkaar. Nu sta je er alleen voor. Je hebt je eigen 
winkeltje en daar word je op aangesproken. Elk 
partijbestuurslid werkt nu met een direkte achterban: 
de beleidsgroep. Dat betekent dat niet meer je 
kollega’s, maar de partij de eerste is waar je mee 
samenwerkt. Ik heb wel de indruk dat dat een 
verbetering is, al moet het allemaal nog even wennen. 
Het partijbestuur zou te ver van het gewone politieke 
werk afstaan, was de klacht. Nu zijn we beter 
aanspreekbaar.”

Service-pakket
De beleidsgroep Lokale Politiek heeft als taak een 
service-pakket samen te stellen dat toegesneden is op 
de behoeften van afdelingen en raads- en statenleden. 
Centrale begrippen daarbij zijn informatie en trai
ning. Om afdelingen en fraktieleden zo goed moge
lijk van dienst te zijn, is een veelheid van aktiviteiten 
ontwikkeld. Deels gaat het daarbij om kontinuering 
van al bestaande werkzaamheden, deels ook om het 
opzetten van nieuwe projekten. Doel is PPR-leden te 
aktiveren, zodat de buitenwacht ziet hoe dynamisch 
deze partij is en de eigen leden ook zin krijgen de 
handen eens flink uit de mouwen te steken. Want er 
gebeurt al wel vanalles, maar het kan meer en beter. 
„Om te beginnen hebben we de Rode Draad, het 
vakblad voor raads- en statenleden van PPR, PSP en 
CPN” , vertelt Anita Keuning, medewerkster van de 
beleidsgroep Lokale Politiek. „Dat is een vorm van 
passieve ondersteuning. In dit blad verschijnen bij
voorbeeld gemeentelijke nota’s. Door die te publice
ren, hopen we mensen op ideeën te brengen. En 
ervoor te zorgen dat niet elk fraktielid opnieuw het 
wiel gaat uitvinden. Het is jammer dat niet méér 
raads- en statenleden een bijdrage leveren aan dit 
blad. We gaan dan ook proberen dat in de toekomst 
te veranderen.”
De beleidsgroep ontwikkelt ook initiatieven die een 
aktieve inbreng van de fraktieleden vereisen. Keu
ning:,,We organiseren twee konferenties per jaar en 
verschillende ad hoc-bijeenkomsten, die afhankelijk 
zijn van de politieke aktualiteit. De laatste konferen- 
tie (zie voor een verslag daarvan elders in dit blad, 
MvH) was op 24 september en had positieve aktie en 
public private partnership als onderwerpen. Het was 
de eerste keer dat medewerkers van de drie landelij
ke organisaties van PPR, CPN en PSP deelnamen aan 
de organisatie hiervan. In het verleden was het een 
initiatief van linkse raadsfrakties zelf, maar die 
konden het werk niet meer aan. Deze bijeenkomsten 
hebben een landelijk karakter, ze zijn bedoeld voor 
alle raads- en statenleden van de drie linkse partijen 
in Nederland. We bereiden ze voor met een lokale 
fraktie. Dit keer was dat de Amsterdamse. Voor 1989 
staan konferenties in Tilburg en Lelystad op het 
programma.

„De ad hoc-bijeenkomsten hebben het karakter* van 
studiedagen. De laatste behandelde de Vierde Nota 
Ruimtelijke Ordening, en de volgende zal het beleid 
met betrekking tot asielzoekers als onderwerp heb
ben. Aan deze dagen werken soms ook medewerkers 
van andere clubs mee. Zo heeft LENI, de organisatie 
Lokaal EN Internationaal, deelgenomen aan de

De PPR wordt overzichtelijker. De beleidsgroep Organisatie gaat een nieuwe 
partijstruktuur doorvoeren en het partijburo is omgedoopt tot serviceburo. Ook 
het bestuur ontkwam niet aan een reorganisatie. Om te beginnen werd het aantal 
leden teruggebracht van 13 naar 7. Bovendien is voortaan elk partijbestuurslid 
verbonden met een beleidsgroep. Het gezicht van de beleidsgroep Lokale Politiek 
is Jeltje Meulenbroek. Over bevlogenheid, aktivering van de basis en goede 
kontakten.,,Het is belangrijk de lijntjes zo kort mogelijk te laten lopen.”
voorbereiding van een dag over ontwikkelingssamen
werking op lokaal nivo. Voor de lokale politiek is dit 
onderwerp van belang, omdat zaken als de opvang 
van asielzoekers, boykotakties van bijvoorbeeld pro- 
dukten uit Zuid-Afrika en het gebruik van tropisch 
hardhout ook op lokaal nivo aan de orde komen.”
Naast de landelijke konferenties en ad hoc- 
bijeenkomsten is ook een jaarvergadering gepland.
Dat is nieuw; nu lokale politiek voor het eerst 
ingebed is in de partijstruktuur, is er ook voor de 
eerste keer een sekretaris die verantwoording moet 
afleggen over het gevolgde beleid. Tijdens deze 
jaarvergadering kunnen de fraktieleden kritiek uitoe
fenen op dat beleid en suggesties voor verbetering 
aandragen. „Bovendien” , aldus Keuning,„wordt die 
dag een thema behandeld. De jaarvergadering van 21 
december zal in het teken staan van óf stedenbanden 
óf gemeentelijke herindeling, dat weten we nog 
niet.”

Individuele ondersteuning
De beleidsgroep richt zich niet alleen op de frakties 
als groep, maar is er ook voor het individuele raads- 
en statenlid. Keuning: „Fraktieleden die ergens infor
matie over willen hebben, kunnen daarvoor bellen 
naar het partijburo. Bijvoorbeeld als ze materiaal 
nodig hebben over een bepaald onderwerp of andere 
vragen hebben waar ze zelf niet zo gauw mee uit de 
voeten kunnen. Wij kunnen informatie opsturen, 
mensen doorverwijzen of deskundigen zoeken. Daar 
hebben we hier een archief voor. Ook op dit vlak is 
efficiencyverbetering een belangrijk doel. Het is een 
verspilling van tijd en moeite als fraktieleden op hun 
dooie eentje achter iets aan gaan, terwijl wij ze 
sneller de weg kunnen wijzen of van adviezen kunnen 
voorzien.”
In dit kader wordt samen met de beleidsgroep 
Organisatie het -losbladig- afdelingshandboek ont
wikkeld. Dit handboek is bedoeld voor de sekretaris- 
sen van de afdelingen en bevat een schat aan 
informatie die voor hen van belang kan zijn. Naast 
adressenbestanden van raadsleden en provinciale 
besturen, worden ook de rechten en plichten van een 
afdeling in dit handboek opgenomen. Verder speelt 
de beleidsgroep met de gedachte hierin een konsept- 
gemeenteraadsprogramma te verwerken, en een 
praktisch draaiboek voor de verkiezingen: wanneer 
moet de kandidatenlijst ingeleverd zijn en de namen 
geregistreerd. Praktische informatie, waarbij natuur
lijk ook een partij-agenda niet ontbreekt. Zo kan 
ieder lid zien wanneer partijraden, kongressen en 
studiedagen gepland zijn.
Meulenbroek:,,De lijntjes van partijbestuur naar 
afdelingen moeten zo kort mogelijk zijn. Het is 
belangrijk een goed kontakt met de afdelingen te 
hebben, dat is essentieel voor een goed funktioneren- 
de partij. Je moet gedragen worden door de basis, de

op lokaal nivo aktief zijn te ondersteunen, maar wil 
ook het PPR-lid dat vooral in items met een mondiaal 
karakter geïnteresseerd is bereiken. „Binnen de 
afdelingen zijn er mensen die zich minder oriënteren 
op gemeenteraadspolitiek, maar juist vanwege de 
PPR-visie op bepaalde vraagstukken lid zijn gewor
den. Die mensen moeten we ook tegemoet komen. 
Vandaar mijn idee om zulke mensen een korte 
samenvatting te geven van een aktuele problematiek 
bijvoorbeeld nu het debat Dekker. Op die manier 
zou je mensen met elkaar kunnen laten praten en dat 
landelijk terug kunnen koppelen.
„Een derde aandachtspunt zijn de samenwerkings
verbanden. Welke positieve en negatieve aspekten 
kun je hierbij onderscheiden, kun je er algemene 
wetmatigheden in ontdekken. De PPR werkt op 
lokaal nivo met verschillende partijen samen, niet 
alleen met CPN en PSP. Als je inzicht kunt krijgen in 
de manier waarop die samenwerkingsprocessen ver
lopen, kun je misschien algemene lijnen trekken, 
knelpunten signaleren die voor iedereeen van belang 
zijn.” Meulenbroeks kommentaar op geruchten dat 
het partijbestuur streeft naar een uniforme naam 
voor al die verschillende samenwerkingsverbanden, is 
voorzichtig. „Er zijn teveel signalen om niet na te 
denken over wat meer eenduidigheid. Maar als je ziet 
wat er verschillend gegroeid is, is het belangrijk om 
dat in zijn waarde te laten. Je werkt als partijbestuur 
niet stimulerend als je ingaat tegen dat wat gegroeid 
is of goed werkt. Stimuleren is niet iets van bovenaf 
opleggen. Maar je kunt wel op een bepaald idee 
komen, natuurlijk.”

Gemeentepolitiek
Niet elke gemeenteraad kan zich verheugen in de 
aanwezigheid van een PPR-vertegenwoordiger (m/v). 
Dat mag echter voor de PPR-leden in zo’n gemeente 
geen reden zijn om bij de pakken neer te zitten, vindt 
de beleidsgroep. Onder het motto ’Een aktieve 
gemeentepolitiek zonder raadslid1 wil de beleids
groep PPR-leden binnen afdelingen motiveren om 
toch met gemeentelijke issues aan de slag te gaan. Op 
die manier dut de afdeling niet in en wordt de kans op 
PPR-vertegenwoordiging bij de volgende verkiezin
gen groter. „We weten nog niet welke afdelingen we 

.gaan benaderen. In elk geval moeten er minimaal 10 
aktieve leden zijn en moeten die mensen gemotiveerd 
zijn aan zoiets te werken” , aldus Keuning. „Met die 
mensen willen we bekijken hoe je de gemeentepoli
tiek zonder raadslid kunt volgen, welke onderwerpen 
geschikt zijn om je te profileren, hoe staten- en 
Kamerleden ingeschakeld kunnen worden en wat het 
beste publiciteitsbeleid is.” Met dat laatste, het 
publiciteitsbeleid, gaat de beleidsgroep zich ook meer 
in het algemeen bezighouden. „Samen met de 
beleidsgroep Publiciteit gaan we bekijken wat er 
allemaal op lokaal nivo uit PPR-handen te voorschijn 
komt. Het is belangrijk die lokale krantjes een 
eenduidig aanzien te geven, ze lijken nu helemaal

■m
Anita Keuning

afdelingen dus. Als je dat wilt bereiken, moet je de 
zaak goed organiseren. Voor afdelingen moet het 
duidelijk zijn wie ze aan kunnen spreken, waar ze 
terecht kunnen.” Het service-aanbod beperkt zich 
niet tot het organiseren van diskussies en het aanbie
den van informatie. Ook vaardigheidstrainingen 
staan op het programma van de beleidsgroep. „We 
zijn nu vooral bezig met spreekvaardigheidstrainin- 
gen, toegespitst op trainingen voor vrouwen die op 
lokaal nivo aktief willen worden”, zegt Keuning. 
„Dat loopt als een trein. Er zijn al 3 groepen van 8 tot 
12 vrouwen die deze trainingen gaan volgen. In dit 
projekt werken we samen met de beleidsgroep 
Scholing, Vorming en Emancipatie. We hebben 
ervoor gekozen ons op de eerste plaats op vrouwen te 
richten, omdat positieve aktie voor ons een belang
rijk aandachtspunt is.” Meulenbroek: „Ik ga in poli
tiek verband nog zo vaak als enige vrouw met 12 of 20  
mannen uit eten! De politiek is echt een mannenbe- 
drijf. Ik vind het daarom belangrijk vrouwen te 
betrekken bij het raadswerk. Als vrouw kost het 
ekstra energie iets uit je vingers te laten komen, juist 
omdat het zo’n mannenbedrijf is.”

Aandachtspunten
„Positieve aktie is één van de drie dingen waar wij 
ekstra oog voor hebben. Een ander punt is de 
inhoudelijke betrokkenheid van de leden.” Meulen
broek vindt het niet alleen.belangrijk PPR-leden die

niet op elkaar. Voor de herkenbaarheid is het beter, 
als al die uitgaven dezelfde kaft zouden hebben, 
zodat het beeldmerk beter naar voren komt.” 
Naast dit projekt heeft het projekt 'Verkiezingen 
1990‘ prioriteit binnen het takenpakket van Lokale 
Politiek. Keuning: „Hierbij is het vooral van belang 
het kader te aktiveren. We beginnen met een 
kaderdag op 11 maart volgend jaar, waarbij zaken als 
publiciteitsbeleid en vaardigheidstrainingen aan de 
orde komen. Bovendien nemen we een inhoudelijk 
thema bij de kop. Daarnaast ondersteunen we de 
afdelingen met het konseptgemeenteraads- 
programma en bieden we hen een draaiboek voor de 
gemeenteraadsverkiezingen aan. Ook een model 
samenwerkingsovereenkomst en een model kampan- 
jeplan met voorbeeld-advertenties horen bij dit servi
ce-aanbod.”

Lokale Politiek heeft geen gebrek aan werk. Integen
deel. „Het is heel druk, maar het is leuk werk. Ik 
vind het belangrijk dat je jezelf blijft in het geheel, 
dat je er met elkaar verder mee kunt. Je moet ook het 
idee hebben dat het nuttig is wat je doet. Een 
innerlijke drang, een bepaalde bevlogenheid is nood
zakelijk om samen hard te werken en iets tot stand te 
brengen.” Meulenbroek lijkt het goed naar haar zin 
te hebben op haar nieuwe post.

MALOU VAN HINTUM
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BRIEVENn e p t a a r t
Ondanks dat we er alleen de tweede 
dag bij konden zijn, hebben wij toch 
genoeg meegekregen van het jubi
leumfeest op 9 en 10 september j.1. om 
te kunnen vaststellen dat het berege- 
zellig en toch ook heel serieus was. 
Kortom, heel goed dus.
In die sfeer past ook de volgende 
anekdote. We hadden  ons voorgeno
men mee te doen a a n  de taartenbak- 
wedstrijd, m aar door perikelen met 
onze gezondheid w aren we er niet 
meer toe gekom en om zelf een  taart te 
bakken. Nu vonden w e het ook w eer zo 
sneu om met he lem aal niets a a n  te 
komen, dus dan  m aar fluks n aa r de 
Hema gestruind en zo'n lekkere oranje- 
koek gekocht. Toen w e aankw am en bij 
de Hanzehof w erden we n a a r de koffie- 
balie verwezen w aar onze taart nog 
voordat wij goed en wel tekst en uitleg 
hadden kunnen geven achter de cou
lissen verdw een om n a  enige tijd weer 
fris van de lever a a n  de start van  het 
concours te verschijnen. W at stond ons 
te doen? We hadden  de stille  hoop dat 
direkt zou opvallen hoe fabrieks-achtig 
onze taart er wel uitzag. Er werd 
geroepen: „van  w ie is deze?" en  wij 
schreeuwden om het hardst: „d ie  is 
anoniem, hoor!" We verspreidden zelfs 
het gerucht dat hij 'n iet echt' w as. Niets 
hielp. De jury sm ulde vrolijk door, 
blijkbaar niet verm oedend dat het hier 
om een m assaprodukt uit de Friese 
traditie ging. Het uur van de w aarheid

naderde: de bekendm aking van de 
prijsw innaars. En jawel, - het schaam - 
rood is ons inm iddels w eer vuurrood 
n a a r  de kaken gestegen  - 'onze' taart 
won de tw eede prijs! Totnutoe hebben 
we ons m uisstil gehouden en  zelfs de 
prijs niet opgehaald , m aar hierbij be
loven we over 20 jaa r met een  echte, 
zelfgebakken a a n  te zullen komen.

Frank Hoogenboom
Ellen Boonstra 
Sneek

QUERULANT
Op b ijgaande bon meld ik mij a a n  als 
lid van  de PPR. Ik wil h ier echter een 
opm erking bij p laatsen .
Ik ben  enige tijd lid gew eest van een 
andere partij - w elke doet h ier niet ter 
zake - en reeds op de eerste  (en enige) 
studiebijeenkom st die ik d a a r m ee
m aakte w erd ik onaangenaam  getrof
fen door de sfeer van rivaliteit die er 
heerste  ten opzichte van  de overige 
linkse partijen. Ik m eende dat links 
juist sam en zou m oeten w erken om te 
komen tot een  behoorlijk a lternatief 
voor het huidige beleid.
B laderend en lezend in de mij toege
stuurde inform atie van de PPR kwam

ik in de R adikalenkrant van juni een 
stuk tegen van Jan Dirx over het m ani
fest Socialism e zonder Illusies van  de 
PSP. Tot mijn grote teleurstelling  
adem de dit artikel dezelfde sfeer als 
hierboven door mij geschetst. Ik heb 
het m anifest van de PSP niet gelezen, 
m aar ik kan mij niet voorstellen dat het 
zo m iserabel is a ls  in dit artikel gesug
gereerd wordt. Er m oeten toch zeker 
punten van overeenkom st in toekom st
visie en program m a zijn tussen  PPR en 
PSP. Het w as toch de bedoeling om tot 
verdergaande sam enw erking te ko
men? Wat de tendens van  het artikel 
betreft, zou PSP net zo goed vervangen 
kunnen worden door de naam  van de 
grootste politieke tegenstander. Of zijn 
de andere kleine linkse partijen juist 
de grootste tegenstanders?
Mijn eerste reaktie w as dan  ook m aar 
af te  zien van het lidm aatschap. Ik voel 
er niet veel voor om betrokken te 
worden in een sfeer van konkurrentie 
en  'wij belicham en het enige juiste'. 
Toch vind ik dat te gemakkelijk, van 
d aa r mijn aanm elding. Mocht de heer 
Jan Dirx een opzettelijk querulant zijn, 
met de bedoeling door prikkelende 
artikelen a l te lakse partijleden in  de 
pen te doen klimmen, dan  stel ik voor

de R adikalenkrant niet m eer n a a r  po
tentiële leden te sturen. Het zou m aar 
een verkeerde indruk kunnen wekken.

Marijke van  de Rotte
Apeldoorn

AFGHANISTAN
Het afgelopen jaa r is de toestand  in 
A fghanistan sterk b epaa ld  door de 
terugtrekking van  de Russische troe
pen. Natuurlijk kan m en verheugd zijn, 
dat de toenadering tussen  Verenigde 
S taten en Sovjet-Unie ook tot gevolg 
heeft dat de Sovjettroepen uit Afgha
n istan  vertrekken. M aar w e m oeten 
ons er wel van bew ust zijn d a t de 
ingrijpende gevolgen van  hun optre
den nog lang  op het veel beproefde 
A fghanistan zullen drukken.
De regering d ie door de Sovjet-Unie 
a a n  de m acht is gebracht en door de 
ondertekening van de  Genéve- 
akkoorden een bepaa lde  m ate van 
legitim iteit heeft verworven, zit stevig 
verschanst en voorzien van zeer mo
derne w apens in enkele steden  en  op 
strategische plekken in het land. Ook 
het verzet is rijkelijk van w apens voor
zien. Er zullen over enige m aanden  
geen Russische doden m eer vallen.

M aar zoals te vrezen valt nog wel 
tienduizenden A fghaanse.
Zolang de oorlog nog duurt, kunnen 
vluchtelingen niet terugkeren. Het 
land  is zo verwoest en ontregeld, dat ze 
de hongerdood tegem oet gaan . Aan de 
oorlog tussen het A fghaanse verzet en 
de huidige regering zal p as  een einde 
komen a ls de regering valt en h aa r 
fervente aanhangers n aa r het bu iten
land  uitwijken.
Het regim e in Kabul zal zich de komen
de m aanden  tot het u iterste inspannen  
om zich te p resenteren  a ls de rechtm a
tige regering die bereid is een  verzoe
nende hand  uit te steken n aa r het 
verzet. Deze politiek zal de burgeroor
log slechts verlengen.
De vijf miljoen A fghaanse vluchtelin
gen -en de één miljoen doden- hebben 
er recht op dat de Russische inval en 
bezetting in de geschiedenis verm eld 
worden a ls een  grove schending van 
het volkerenrecht. Vergoeilijking past 
niet. Je kunt je afvragen of de W esterse 
opinie de afgelopen negen  jaar niet a l 
te  vaak vergoeilijkend is gew eest. Het 
is daarom  de m oeite w aard  te overwe
gen, een  In ternationaal M edisch Komi- 
tee A fghanistan op te richten, om a l
thans in de bevrijde gebieden m edi
sche steun a a n  de bevolking te verle
nen. Zó kunnen wij ons protest tegen 
w at gebeurd is in praktische daden  
van  m enselijkheid omzetten.

A. van 't Ent
Baam

PPR STEMT VOOR ‘DEKKER’

‘PVDA SPEELT DOM TAKTISGH SPELLETJE’
Oud-Philips topman Dekker lijkt de huisgoochelaar van het kabinet te zijn 
geworden. In z’n nieuwste show toverde hij op verbluffende manier een plan voor 
de wijziging van de ziekenfondswet uit de grote hoed. Toen het gordijn dichtging 
konden de reakties worden gepeild. De VVD vroeg vier dagen uitstel van het debat 
om te kunnen beraadslagen, staatssekretaris Dees dreigde ‘op te stappen’ als z’n
partijgenoten de show niet goed vonden, 
enige tegen te zijn, en de PPR stemde
Dat de PPR voor de kabinetsplannen stemde bleef 
ook in de pers niet onopgemerkt. „Zelfs de PPR 
stemde voor” , schreef de Volkskrant. Ria Beckers 
kreeg in diezelfde krant uitgebreid de gelegenheid het 
stemgedrag van de PPR toe te lichten. Daar is ze 
achteraf gelukkig mee: ,,We hebben hier lang over 
nagedacht omdat je nooit weet hoe dit alles uitpakt. 
Voor hetzelfde geld verwoorden de kranten alleen de 
mening van de grote partijen en volgt slechts de 
toevoeging dat de PPR voorstemde, terwijl de PvdA 
en de FNV ook nog eens uitgebreid de kans krijgen 
om hun kritiek toe te lichten. Ga dan je stemgedrag 
maar even uitleggen... Maar het heeft gelukkig goed 
uitgepakt.”
Waar ging het ook alweer over: een wetsvoorstel voor 
wijziging van de ziekenfondswet. Er komt een volks
verzekering tegen kosten van huisarts, specialist en 
ziekenhuis. Iedereen betaalt een stukje vaste (nomi
nale) premie en de rest gaat naar draagkracht. Ria 
Beckers ziet het wetsvoorstel als een eerste stap in de 
richting van een volksverzekering tegen ziektekosten. 
Het einddoel van de PPR is echter anders dan dat van 
het kabinet. In het plan Dekker wordt 85 procent van 
de gezondheidskosten door de verzekering gedekt en 
moet voor de overige 15 procent aanvullende premie

de PvdA stond in haar hempie door als 
zowaar voor de kabinetsplannen.
betaald worden. De PPR vindt dat alles in het pakket 
moet zitten. Maar aangezien de aanvullende premie 
tot 1990 niet aan de orde is, is er volgens Ria Beckers 
geen enkel argument om nee te zeggen. Integendeel: 
,,Ik doe al tien jaar volksgezondheid en het is niet 
meer in de hand te houden. Het ergste dat zou 
kunnen gebeuren is dat we op deze weg nog drie of 
vier jaar doorgaan. Dit is een eerste stap richting 
volksverzekering. ”

Principieel
Een ander belangrijk punt voor de PPR is de 
individualisering. Beckers: ,,Nu is het zo dat alleen
staanden de premie voor gehuwde vrouwen en 
kinderen betalen. Dit omdat je als gezin maar één 
keer premie hoeft te betalen. Bij dit nieuwe stelsel 
moet iedereen, inklusief de eerste twee kinderen, een 
stukje vaste premie betalen. Het is goed en princi
pieel om op deze manier de verhouding tussen 
gehuwden en alleenstaanden recht te trekken.” 
Beckers uitte in de Volkskrant felle kritiek op de 
PvdA. Het argument dat de minima er in koopkracht 
op achteruit zullen gaan klopt volgens haar niet. 
Waarom heeft de PvdA dan tegengestemd? „Ze 
dachten misschien dat het tot een kabinetskrisis zou

kunnen leiden. De VVD vroeg uitstel van het debat moet je inhoudelijke ke„Ze„ i,u,kw, en duidelijk aan 
en de PvdA dacht waarschijnlijk dat de liberalen heel de mensen maken wat je wilt. En dit was een heel
moeilijk zouden gaan doen. Daar hebben ze zich dan belangrijke inhoudelijke diskussie. Het is dan dom
lelijk op verkeken. Ik begrijp het ook niet, zeker om taktische spelletjes te gaan spelen en de boel nog
wanneer je kijkt naar de opstelling van de VVD verkeerd inschatten ook.”
tijdens het paspoortdebat. Kijk, waar je voor staat is MARC BROERE
ander beleid. Er komen verkiezingen aan en dan

BOEKRECENSIE
wanneer er niets dan botte koppen 
stalen ogen lippen zijn 
ga dan in uw herinnering 
een vogel op een tak 
van goud verstaat uw pijn

wanneer er niets dan blinde stomheid 
grimmig zwijgen u omringt 
'vil gaan in uw herinnering 
de vogel heeft een zacht 
verhaal dat hij u zingt

Er zijn politici die, zoals het Kamerlid Joekes, als 
bekwaam columnist de aktualiteit bekommentarië- 
ren. Anderen als de D66 -er Jan Terlouw weten de 
eigentijdse geschiedenis in spannende kinderboeken 
te vertalen. Ook de PPR heeft in haar gelederen 
columnisten, andere vaardige penhanteerders en 
gelukkig ook enkele dichters. Herman Verbeek, 
Europarlementariër, is er één van.
Dit jaar verscheen bij boekmakerij Luyten een door 
Sam Drukker schitterend geïllustreerde gedichten
bundel van Verbeek die de titel ‘In ’t sjoelportaal’ 
kreeg. Sjoel is jiddisch voor school, de plek waar men 
samenschoolt en samen aan scholing doet, waar men 
gemeenschap beleeft. Voor de joodse gemeenschap 
was dat de synagoge. De bundel is een ingehouden en

fijn getekend verslag van wat Verbeek beleefde bij de 
restauratie van de Groningse synagoge. Hij ‘vertelt’ 
hoe hij als betrokken buitenstaander ook binnen was 
bij die gemeenschap en er zijn wortels vond.
Als kind ging Verbeek met zijn vader langs vele 
Groningse gebouwen. Ook langs dat wonderlijke 
gebouw de synagoge. In die tijd waren joden voor de 
roomskatholieke kerk nog godsmoordenaars. Sinds
dien is er veel gebeurd. Mensen, atheïsten en 
kristenen, hebben met en óm joden geleden in de 
concentratiekampen. Er kwam een nieuwe dialoog 
op gang. En nu klaimen kristenen wel eens wat te 
gemakkelijk hun joodse wortels, met weinig respekt 
voor de eigenheid van de ander. Juist daarom is het 
een verademing de behoedzaamheid te ervaren waar
mee Verbeek vanuit het portaal, niet helemaal in de 
‘inner circle’, naar het gebeuren binnen kijkt. Hij 
belicht vanuit de mystiek, volgens mij de diepste 
werkelijkheid, de realiteit. Het gaat daarbij om de 
verbondenheid van alle dingen; en daar gaat het in de 
politiek ook om. In die zin zijn mystiek en politiek 
niet twee ver van elkaar verwijderde werelden. 
Herman heeft zich in de 25 jaar dat hij publiceert heel 
kwetsbaar opgesteld door mystiek en politiek met 
elkaar te verbinden. Deze no-nonsense tijd is niet bij 
uitstek het kader om dat te doen. Op de flap van zijn 
in 1971 uitgegeven bundel ‘Horen en zien’ is het

volgende te lezen:

...wij hebben al onze vragen naar onze hersenen
gebracht...
en beneden horen,
zien, ruiken, tasten, bewegen we bijna niet meer. 
We voelen niets meer aan de huid.
Er zal wel helemaal opnieuw begonnen moeten 
worden.
Maar wié roept de zintuigen wakker?

...Wie er weer toe komt zijn verwondering en 
verbijstering de vrije loop te laten, maakt zich wel 
heel kwetsbaar. Hij stelt zich bloot aan de glimlach 
van nuchteren en aan de kritiek van deskundigen.

Dat is Herman Verbeek inderdaad overkomen. Hij 
heeft zijn verwondering, verbijstering en pijn aan 
deze wereld de vrije loop gelaten. Hij heeft ge
schreeuwd om het lijden van mensen, om de macht 
van de kerk, die macht gerelativeerd. Hij heeft zich 
verbaasd over de schoonheid van het Groningse land, 
het wad, de paarden, een druppel water en het gebaar 
van een gastarbeider die in de trein zijn van huis 
meegebrachte peren met hem deelde. Wie de door de 
jaren heen verschenen bundels van Verbeek leest, 
kan zijn ontwikkeling, groei, reflektie en zelfrelative
ring op de voet volgen.

elke woensdagavond zet ik de vuilniszakken op de 
stoep
dan kijk ik schichtig om me heen

en zet er vlug nog één bij 
volgepropt met plannen en pijnen

Hoeveel vuilniszakken zou hij in Straatsburg en 
Brussel op de stoep hebben moeten zetten, denk ik 
dan. Als politikus moet hij zich met de weerbarstige 
werkelijkheid bezighouden. Maar omdat hij in staat 
is vanuit die diepere laag naar de werkelijkheid te 
kijken, ziet hij de problemen in hun ware gedaante en 
is hij wars van oppervlakkige analyses en symptoom
bestrijding. Zo wil hij wegen zoeken naar een 
rechtvaardiger wereld.

opstaan
is nog opnieuw beginnen 
is neergaan nochthans verder gaan 
als levend water zijn 
dat vallend kracht opwekt 
levend water valt

Wie zo in het politieke bedrijf staat is voor mij een 
sterke boom, die veel wind vangt maar het houdt. Die 
kan na het maken van een homolied de hele clerus 
over zich heen krijgen, die mag kritiek van de 
nuchteren ondervinden, die kan altijd als antwoord 
geven: die niet strijden, kunnen niet zingen.

EMMY VAN NOORD

In ’t sjoelportaal. Door Herman Verbeek.
Uitg. Luyten, 1988. 64 pagina’s, f25 .-.
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„Het verhaal dat de PPR door zijn klein-links imago 
niet meer aantrekkelijk zou zijn voor christenen die 
zich in het CDA niet meer thuisvoelen, heeft nu een 
geduchte knauw gekregen.” Zo openden Goslinga en 
Bezemer hun artikel in Trouw over de overstap van 
Stef Dijkman naar de PPR-fraktie op 18 april 1985. 
Wat was er aan voorafgegaan?
Na een langdurig konflikt stapten Jan Nico Scholten 
en Stef Dijkman in december 1983 uit de CDA- 
fraktie en vormden vanaf dat moment de zelfstandige 
fraktie Scholten-Dijkman. Niet de CDA-fraktieleden 
maar zij beiden zouden aan de kiezers laten zien hoe 
het programma van de CDA in de praktijk uitge
voerd moest worden. Aanvankelijk leken de heren 
een nieuw perspektief te geven voor die christenen 
die teleurgesteld waren in het sociale gezicht van het 
CDA. Mede door hun initiatief ontstond er de 
basisbeweging voor vrede en solidariteit. Op een 
manifestatie in Ede kwamen maar liefst 1400 mensen 
bijeen om verder te denken over de te volgen weg. 
Het bracht niet veel op. De tegenstellingen binnen 
deze nieuwe beweging overheersten de goede bedoe
lingen. Jan Nico Scholten filosofeerde in het open
baar steeds meer over zijn voorkeur voor de Partij 
van de Arbeid. Stef Dijkman, die tot dan toe altijd al 
in de schaduw van Scholten had geopereerd, kwam 
steeds meer in een politiek isolement terecht.

Kiezersbedrog
Dijkman gaf er daarom de voorkeur aan duidelijk
heid te scheppen over zijn politieke positie. Op de 
ochtend van 17 april overhandigde hij Ria Beckers 
een brief waarin hij uitlegde dat hij zich sinds zijn 
uittreden uit de CDA-fraktie had beziggehouden met 
de vraag hoe een bijdrage geleverd kon worden aan 
de vernieuwing van de politiek. Na lang nadenken 
was hij tot de konklusie gekomen dat hij dat het beste 
kon bereiken door zich aan te sluiten bij de PPR. Het 
was namelijk altijd de PPR geweest die opriep tot 
bundeling van progressieve krachten. Hij wilde in de 
Kamer zeer nauw met de PPR-fraktie samenwerken 
en verzocht Ria hem als lid aan te melden. In een 
persoonlijk gesprek met Ria Beckers bleek dat Stef 
eigenlijk het liefst wilde toetreden tot de PPR-fraktie. 
In een brief aan de leden van de PPR legde Ria 
Beckers uit waarom ze in principe bewilligde in de 
-toetreding van Stef tot de fraktie. Ze stelde dat 
politieke ontwikkelingen zo snel kunnen gaan dat je 
soms wordt gedwongen beslissingen te nemen zonder 
dat er tijd is om de achterban te raadplegen. Ze wees 
erop dat Dijkman zowel het program als de door 
partijbestuur en fraktie voorgestane koers onder
schreef. De toelating paste in het idee van de PPR 
over samenwerking van progressieve partijen: „te
gengaan van politieke versnippering, versterking en 
bundeling van krachten naast en met de PvdA om de 
kans op een progressief beleid dichterbij te brengen.” 
Nu kwam er definitief een CDA-zetel aan de linker
zijde terecht. Het leek haar niet in de lijn van de PPR 
om met de toelating te wachten tot het eerstvolgende 
kongres. Stef had lang genoeg in een onduidelijke 
situatie verkeerd. Dat de fraktie ‘in principe’ akkoord 
was gegaan, had te maken met het gegeven dat Stef 
een vertegenwoordigende funktie zou krijgen in de 
PPR-fraktie zonder daar door het kongres te zijn 
neergezet. Zoiets kon je niet van de ene op de andere 
dag waarmaken. Hij moest in die rol groeien.
In de media werd felle kritiek geleverd. Zo sprak 
NRC-Handelsblad in een hoofdredaktioneel kom- 
mentaar van kiezersbedrog. In een reaktie hierop 
zette Ria uiteen hoe zij de demokratie zag. Dat was 
niet alleen een verzameling spelregels, maar ook een 
proces waarbij die spelregels konstant aan de praktijk 
getoetst moesten worden. Nu de demokratie bij het 
CDA inhoudelijk zoveel geweld was aangedaan (de

CDA-ER DIJKMAN STAPT OVER NAAR PPR

OMSTREDEN
BEKEERLING

Je kunt het je nu niet meer voorstellen, omdat ze allemaal weggesaneerd zijn. 
Maar ooit waren er CDA-ers die niet kritiekloos in de Kamer funktioneerden. De 
heren Scholten en Dijkman was het water binnen de CDA-fraktie tot de lippen 
gestegen. Ze vertrokken. Dijkman meldde zich aan bij de PPR. Beckers haalde 
hem binnen, maar de partij was niet enthousiast.

stap van Dijkman. Stef werd uitgenodigd zich tijdens 
de eerstvolgende partijbestuursvergadering te intro
duceren.

Wachtkamer
Op de kerngroep van 31 mei en het kongres van 15 
juni leverden partijleden heel wat kritiek op het 
besluit van de fraktie. De diskussie op het kongres 
spitste zich toe rond twee moties van het aktiecen- 
trum Den Bosch. De ene keurde de stap van Dijkman 
af omdat die in strijd zou zijn met de ongeschreven 
regels van de demokratie. De andere betreurde het 
dat met de overgang niet gewacht was totdat kongres 
of kerngroep zich had kunnen uitspreken. Ria ant
woordde naar aanleiding van de laatste motie dat 
twee maanden wachten een onhoudbare situatie had 
opgeleverd. Stef had dan nog een tijd in de wachtka
mer moeten zitten. Politieke tegenzetten binnen en

isolering van Stef, de minachting van parlement en 
kiezer) paste een adekwaat antwoord. De spelregels 
mochten in zo’n geval nooit als ekskuus gebruikt 
worden.

Historische stap
Pas enkele weken na de toetreding kreeg het partijbe
stuur de mogelijkheid haar zegje over deze kwestie te 
doen. Ria Beckers had aanvankelijk alleen voorzitter 
Wim de Boer geraadpleegd. Hij had toen de voor
keur voor een stevig samenwerkingsverband tussen 
Stef en de fraktie uitgesproken. Voor Stef was dat 
een onaanvaardbare optie en daarom was er voor 
toetreding gekozen. Bestuurslid Fer Harleman maak
te bezwaar tegen de gevolgde procedure. Als bestuur
der had hij het bericht uit de krant moeten vernemen. 
Dat was geen goede zaak. Hij vroeg zich dan ook af 
of het niet mogelijk was de partijbestuursleden op de

vergadering van 16 april, toen Ria al een brief van 
Stef verwachtte, in te lichten over wat op stapel 
stond. Ria Beckers antwoordde dat het gesprek met 
Stef toen nog in een te pril stadium was om 
mededelingen te doen. Het bestuur was pas na Stef 
zijn toespraak in de Kamer ingelicht omdat anders de 
publicitaire overvalsstrategie mislukt zou zijn. Ken
nelijk vertrouwde men elkaar in de partijtop geen 
geheim-te-houden mededelingen toe.
Louis Vuurboom, de bezoldigd sekretaris, had veel 
moeite met Stefs lidmaatschap van de fraktie. Stef 
kon volgens hem geen deel uitmaken van een fraktie 
die de PPR vertegenwoordigde. Hij was immers nooit 
op een kongres van de PPR gekozen. Het partijbe
stuur liet het echter bij wat gemopper over de 
gevolgde procedure. Men voelde wel aan dat juist 
door die procedure het voor haar in feite onmogelijk 
gemaakt was echt mee te beslissen over de historische

buiten de Kamer waren dan te verwachten geweest. 
Dat zou een heldere en duidelijke besluitvorming op 
het kongres niet bevorderd hebben. Naar aanleiding 
van de eerste, meest vergaande motie zei ze dat het 
‘in principe’ goedkeuren van de toetreding door de 
fraktie niet betekende dat het kongres het besluit nog 
kon herzien. Dat was alleen mogelijk door afkeuring 
van het beleid van de fraktievoorzitter. Zij zou dan 
haar konsekwenties trekken.
Beide moties werden verworpen. Stef mocht in ieder 
geval één jaar lang als lid van de PPR-fraktie werken. 
Een vierde plaats op de kandidatenlijst voor de 
verkiezingen in 1986 bezorgde hem geen zetel. Van 
een mogelijke achterban bleek in die verkiezingen 
weinig. Aan de periode dat Stef Dijkman zijn 
bijdrage leverde aan de parlementaire geschiedenis 
was een einde gekomen.

HANS VAN EGDOM

Eindelijk n a  jaren  is de strategiediskussie 
de nek om gedraaid. M aar gelukkig is er ■  
voor ons, gew one leden w eer een nieuw  ^  
issu e  bedacht w aar wij over kunnen mee- ■  
p raten  zonder ergens verstand van t e !  
hoeven hebben: de Naam. Vechtend rol- ■  
len voor- en  tegenstanders van  Vrolijk * *  
Links over straa t. In de Europaclub botert ■  
het ook niet helem aal. De één wil 'pro- ■  
gressief' gewijzigd zien in 'links', de an -a  
der wil per sé  vasthouden a a n  'groen '. ■  
D aar bovenop is er nog onenigheid over™ 
de n aam  van  de lijsttrekker. En dat terwijl 
ik nachten  zou kunnen liggen piekeren 
over w at ze d a a r in S traatsburg  eigenlijk 
te  zoeken hebben  m aar a a n  dat soort 
fundam entele vraagstukken komt m en al 
helem aal niet toe. In de d iskussies lijken 
argum enten niet zo'n overheersende rol te 
spelen. Als er nou iem and a a n  GPA wilde 
vasthouden om dat er anders a llem aal 
nieuw  briefpapier moet worden gedrukt, 
d an  kon ik het tenm inste nog volgen. Over 
het onderscheid tussen  'links' en  'progres
sief' kun je een  heel w eekend bom en in 
een  vorm ingscentrum  en  dan  weet je nog 
niks. En w anneer ik het komplete PSP-
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ledenbestand  met een  voldane glim lach 
over s traa t kan zien lopen door het niet 
m eer over 'groen ' te hebben, nou, dan  ben 
ik de beroerdste niet. H elaas g a a n  er dan  
in de PPR weer een stel over de rooie, dus 
dat is ook geen oplossing. Noem het spul 
dan  ook G elegenheids Politiek Akkoord. 
D aar kan  toch niem and pijnlijk door wor
den  getroffen en het briefpapier kan  weer 
jaren mee.
Nu m oeten jullie niet denken dat ik de 
vechtpartij over Vrolijk Links met dezelfde

souplesse benader. Niet uit vrees dat de 
PPR eraan  ten  gronde g aa t, w elnee, we 
hebben  wel erger overleefd. M aar ik ver
trouw dat partijbestuur voor geen cent. 
Als dit soort revolutionaire wijzigingen in 
de beeldvorm ing zonder slag  of stoot door 
ons en  onze voorhoede, de partijraad  
wordt aan v aard  is het hek van de dam . 
Hun hoofddoel is het vergroten van het 
ze telaan tal, d an  komen de nieuw e leden 
en  de aktiviteiten vanzelf. Dat kunnen die 
ledenw ervers die met hun bundeltje kran

ten  w eer en  wind hebben  getrotseerd in
•  hun zak steken. De v raag  is welke prijs
■ het bestuur daarvoor wil betalen . Neem 
B van mij a an , goedgem utste m edeleden,
■ dat Vrolijk Links nog m aar een voorspel 
2  is. Een testcase van de propagandasektie.
■  De volgende fase in het oppoetsen van 
J  ons image ligt voor de hand. De Naam.
■ Politieke Partij. Tja, nogal w iedes. Radi- 
J  kalen. Wat m oeten we daarm ee a ls  in '92
■ de grenzen opengaan. Elke keer moeten
■ we w eer bange burgers geruststellen  en 
i da t moppie over die w ortels afdraaien . 
1 Weg ermee!

Als we niet oppassen  m ogen wij straks 
enkel voor de vorm nog m eedenken over 
een andere naam  terwijl het nieuw e brief
pap ier van de Vrolijke Vooruitstevende 
Demokraten a l van de persen rolt. Van
d aa r dan  ook dat ik dat intuïtieve oer- 
verzet van a l die rad ikalen  tegen Vrolijk 
Links zo hartverw arm end vind. Argumen
ten  hoor ik niet m aar ze voelen aa n  hun 
w ater w aat het heen g aa t a ls ze niet 
protesteren. De PPR g aa t niet a a n  m aar 
n a  Vrolijk Links ten onder. Jullie zijn 
gew aarschuw d!
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DISKUSSIESTUK HEFTIG BEKRITISEERD

PARTIJRAAD WOEDEND 
OVER ’GROEN LICHT’

De partijraadsvergadering van zaterdag 19 november stond vooral in het teken 
van het Grote Ongenoegen. Was de samenstelling van het partijraadsbestuur al 
aanleiding tot kwaadheid en misverstanden, tijdens de diskussie over ‘Groen 
Licht’ brak pas echt de pleuris uit. De door Beckers gesignaleerde kloof tussen top 
en basis in de PPR lijkt er alleen maar groter op geworden. Zelf bleek ze zich meer 
thuis te voelen bij de kritici dan bij de nieuwe partij-ideologen: ,,De unieke positie 
van de PPR wordt niet inhoudelijk uitgebuit, maar weggegeven. Wat hier staat is 
niet in de lijn van het PPR-denken en in dat opzicht een gemiste kans.”

In het voorwoord van ‘Groen Licht’ wordt de 
argeloze lezer al gewaarschuwd voor wat komen gaat. 
Partijbestuursleden hebben met 'zwetend hoofd’ 
sommige passages gelezen, een fysiek onbehagen dat 
rechstreeks met de inhoud van het stuk verband 
houdt. Want het diskussiestuk is niet de gemakkelijke 
geloofsbelijdenis tegen kapitaal, markt en kernwa
pens waar klein links en aanverwanten het patent op 
hebben. „Waarom onszelf en anderen voor de 
zoveelste keer opknopen aan een illusie? Ketters zijn 
we, narren, dwarsliggers, maar geen fanaten die 
hersenschimmen najagen” zo meldt de inleiding. Het 
formuleren van nieuwe Linkse Leerstukken blijkt 
echter niet mee te vallen. Want ook al beweert men 
„niet behept” te zijn met de krisis waarin het 
socialisme verkeert, van een samenhangend ideeën
pakket is toch nog geen sprake. Bovendien lijkt er nu 
een krisis in de partij zélf aan te komen.

Diep Triest
De sprekers ijdens de partijraadsvergadering hekel
den vooral hèt nieuwe realisme dat uit ‘Groen Licht’ 
spreekt. ,,De utopie bestaat niet meer”, „de oor
spronkelijke radikale ideeën zijn ingeruild voor 
nieuwe zakelijkheid”, „dit lijkt wel een kabinets- 
stuk”, „zijn er geen beginselen meer in de PPR”, het 
is maar een greep uit de reakties die naar voren 
kwamen. Vooral het milieuhoofdstuk en de uitspra
ken die onder het kopje ‘De vloer in de zorg’ gedaan 
worden, moesten het ontgelden. „Het is diep triest” , 
vond een afgevaardigde veronwaardigd. „Zelfs de 
verworvenheden die we nu hebben gaan tegen de 
vlakte. Jezelf bijverzekeren tegen arbeidsongeschikt
heid en werkloosheid!"
Een ander merkte fijntjes op dat men feminisering, 
zo belangrijk dat het ‘hoog op de agenda’ van de PPR 
moet staan, zö hoog acht dat er niets van terug te 
vinden is in het diskussiestuk. Een student werd ter 
plekke tot de Harmonisatiewet van Deetman be
keerd, nadat hij de passages over het voorgestelde 
leerrecht doorgenomen had. En een meerderheid zag 
de PPR bekeerd tot een VVD-standpunt: de vervui
ler betaalt, niet: de vervuiling moet met alle mogelij
ke middelen voorkómen worden. De omarming van 
het individualisme en voorgestelde vrijages met het 
bedrijfsleven vielen evenmin in goede aarde. „Er is 
nauwelijks aandacht voor achterstandsgroepen zoals 
vrouwen, migranten en ouderen.” Verschillende 
sprekers bleken weinig vertrouwen te hebben in de 
vrije markt, hadden grote bezwaren tegen de margi
nale rol die sociale verdediging in het defensie- 
alternatief toegekend wordt en misten aandacht voor 
de Derde Wereld. Kortom: er bleef geen spaan heel 
van het diskussiestuk en groen licht werd dus niet 
gegeven.
Hoewel Klaas-Wybo van der Hoek in zijn inleiding 
op deze tirades uitdrukkelijk stelde dat hier slechts 
een vooroefening voor het verkiezingsprogramma op 
tafel lag, bleken veruit de meeste partijraadsleden het 
diskussiestuk te beschouwen als een konsept- 
verkiezingsprogramma. Van der Hoek wil de reakties 
als basisstof voor het verkiezingsprogramma gebrui
ken, maar de vergadering zag de bui al hangen. Het 
diskussiestuk, dat het partijbestuur aankondigde als 
een extra-ronde in de meningsvorming rond het 
verkiezingsprogramma, is immers niet puur vrijblij
vend. Het gedachtengoed van de PPR staat op de 
helling, en dan doet het er weinig toe of het 
voorontwerp officieel geamendeerd kan worden of 
niet. Of, zoals een spreker zei: „Een diskussie 
hierover is onmogelijk, omdat de fundamentele 
uitgangspunten niet meer terug te vinden zijn.” 
Waarmee het piéce de rèsistance nog een interessante 
weg door de afdelingen te gaan heeft.

Achterkamer
Het adrenalinegehalte van verschillende aanwezigen 
■n kamer 72 van de Jaarbeurs was al eerder tot 
ongekende hoogten gestegen. Aanleiding hiervoor 
was de verkiezing van een nieuw partijraadsbestuur. 
Een lichaam waarbinnen 5 tot 7 mensen gedurende 2 
jaar intensief samenwerken. Mensen die samen een 
goed geolied team moeten vormen. En daarin zat het 
probleem. Gegadigden waren er wel, maar niet 
iedereen wilde met iedereen samenwerken. Het 
voorlopig partijraadsbestuur besloot daar rekening 
mee te houden bij haar samenstelling van de kandida- 
tenlijst. Ze voorzag haar voordracht van een onhan
dige toelichting die onmiddelijk aanleiding gaf tot de 
nodige kommotie.
Met het argument ‘we zijn toch allemaal PPR-lid, dus 
we kunnen met goede wil toch allemaal samenwer- 
ken bijna demagogisch het zaaltje ingeslingerd,

bleven de oren doof voor de toelichting van Albert 
Moens op de gang van zaken. Hij stelde dat het geen 
zin heeft mensen bij elkaar te zetten die op voorhand 
al weten dat hun samenwerking op niets zal uitlopen. 
„Het gaat hier om een sociaal-psychologische bena
dering. We hebben het al te vaak meegemaakt dat 
mensen achteraf terugkomen met de mededeling dat 
het gewoon niet gaat. Dat kun je in een achterkamer
tje regelen, maar wij willen dat liever in alle openheid 
doen.”
Moens wilde op die manier het ‘wij’-gevoel in de PPR 
doorprikken, maar de partijraad bleek hier niet van 
gediend. Den Haag vond de argumentatie „uitermate 
slecht en onzindelijk”, Rotterdam sprak van ‘chanta
ge’. Bep van Houwelingen, de vrouw waarmee Jan de 
Boer, Hans van Egdom, Albert Moens en Janneke 
van der Plaat niet willen samenwerken, voelde zich 
onheus bejegend: „Niemand heeft mij gevraagd met 
wie ik wil samenwerken. Over de drie heren heb ik 
geen oordeel, want die ken ik niet. En met Janneke

wil ik nog wel eens iets uitpraten.” Haar roem blijkt 
dus vooruit gesneld en plaatste het voorlopig partij
raadsbestuur in een tamelijk hachelijke positie.
Van Egdom stelde in een toelichting dat hij niet in 
een klub wilde funktioneren terwijl hij er helemaal 
geen zin in had. Het is een flinke klus en die moet wel 
aardig zijn om te doen, was de strekking van zijn 
verhaal. De partijraad strafte hem af door slechts 20 
stemmen op hem uit te brengen. Ook Van der Plaat 
werd niet gekozen in het partijraadsbestuur. Van 
Houwelingen triomfeerde. Samen met Bert Robben, 
Jan Frederik van der Hoogen, Jan de Boer, Hans van 
Veen, Chris Smitskamp en Albert Moens ( die zich 
nu nog wil beraden) werd ze in het bestuur gekozen. 
Voor verschillende betrokkenen een weinig elegante 
gang van zaken, waarbij behalve de partijraadsleden 
toch ook het voorlopig partijraadsbestuur blaam 
treft. De voordracht werd volgens velen immers als 
een diktaat gepresenteerd. De voorgewende open
heid werd niet als zodanig ervaren. Misschien dat de
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De Regenboog
E r moest heel wat onderhandeld 
worden voordat naam  en lijsttrek
ker vastgesteld waren. Het ongenoe
gen van CPN en PSP. Het machts
woord van de PPR.
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Het Europakongres
De PPR diskussieert 10 december 
over (on)mogelijkheden, gevaren en 
pijnlijke beslissingen. Een inleiding.
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Organisatie
Job van Keulen heeft de autom atise
ring en het netwerken ontdekt. De 
partij plukt er de vruchten van. ,,In  
wezen gaat het hier niet anders aan 
toe dan in een bedrijf.”
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Eurasyi
Advokaat-aktivist Arie van Driel zet 
zich in voor vluchtelingen. De over
heid kan dit PPR-lid niet meer 
negeren. Een succes-story.

pagina 6

1986
Wie o wie mag naast Bas in het 
Eerste K am erbankje plaatsnemen? 
Het partijbestuur bedacht een s tra 
tegie. Drie statenleden gooiden roet 
in het eten. De kwestie W altmans — 
De Jong.
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De redaktie deelt mee het te betreuren iudien bij de 
lezers van de Radikalenkrant naar aanleiding van een 
artikel in de vorige editie het misverstand is ontstaan 
dat Klaas-Wybo van der Hoek persoonlijk verant
woordelijk is voor verloop en resultaat van de GPA- 
onderhandelingen. Deze onderhandelingen werden 
door partijen gevoerd en niet door personen.

roep om ‘agogische interventies’, die aan het begin 
van de vergadering gedaan werd, in het vervolg wat 
serieuzer genomen moet worden.

Goedkoop
Andere punten op de agenda waren de begroting en 
de verantwoording van het partijbestuur. Omdat de 
vrouwengroep van de PPR niet meer bestaat, gaan de 
middelen die hiervoor bestemd waren naar de eman- 
cipatiepot. Potten en flikkers blijven hun toelage 
houden. Ovder de positie van vrijwilligers binnen de 
PPR volgt een notitie en die dienstweigeraar komt er 
gewoon. Goedkoop, dus slim voor een partij met 
weinig centen, aldus penningmeester Job van Keulen. 
De verantwoording van het partijbestuur had wel wat 
uitgebreider gekund, vonden verschillende partij
raadsleden. Vooral de GPA-onderhandelingen en de 
kwestie kweekvijver behoefden extra toelichting. 
Bram van Ojik verwees inzake het GPA naar de 
kongreskrant die deze week bij iedereen in de bus 
valt (in deze aflevering van de Radikalenkrant biedt 
pagina 3 informatie - mvh). De kweekvijver is 
bedoeld voor ‘jong, aanstormend talent’ dat landelij
ke funkties binnen de PPR ambieert. Sollicitanten 
worden geselekteerd door een kommissie en krijgen 
een trainingsprogramma aangeboden. Van Ojik be
nadrukte dat deelname aan de kweekvijver niet 
automatisch plaatsing op de kandidatenlijst van de 
Tweede Kamer impliceert.
De laatste kwestie, die overigens het eerst op de 
agenda stond, was de Palestijnse. Ria Beckers vindt 
dat de belangrijkste voorwaarden voor erkenning van 
de Palestijnse staat vervuld zijn en wil een oplossing 
voor de stad Jerusalem. Zelf dacht ze aan een 
konstruktie die anderen als het tweede Berlijn 
aanduidden: een internationale status onder toezicht 
van de Verenigde Naties. Verschillende afgevaardig
den wilden een duidelijkere plaats voor de betrokke
nen in dit plan. Beckers zou de konstruktieve kritiek 
meenemen. Zo ging er toch nog Iets in harmonie.

MALOU VAN HINTUM
Het vergaderschema voor de PPR-partijraad ziet er 
voor 1989 als volgt uit: 25 februari, 20 mei, 9 
september, 28 oktober en 16 december. In de 
Jaarbeurs te Urecht. Het ontwerp- 
verkiezingsprogramma wordt de leden vóór 1 april 
toegezonden. Amendementen moeten voor 1 juni 
binnen zijn. De kongreskrant voor het kongres in 
1989 ligt vóór 15 september van dat jaar in de bus. 
Het partijkongres zal plaatsvinden op 6 en 7 oktober.
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Fraktienieuws
O  Biotechnologie
De PPR staat niet te juichen over de 
toepassing van biotechnologie in de land
bouw. Tijdens de begrotingsbehandeling 
Landbouw die eind oktober plaatsvond, 
wees Ria Beckers op de problemen rond 
deze techniek. Kern van het verhaal: men 
begint met toepassingen zonder zicht op 
de effekten hiervan, bijvoorbeeld op na
tuur, milieu en het welzijn van dieren. 
Wat gebeurt er als erfelijk materiaal per 
ongeluk in de natuurlijke omgeving te
recht komt en niet meer gekontroleerd 
kan worden? En leidt de patentering van 
natuurlijke genen tot monopolieposities 
voor hén die dat patent kunnen betalen - 
de multinationals? Al anderhalf jaar gele
den is een rapportage over deze kwestie 
beloofd, maar de Kamer heeft nog niets 
gezien. Een kwalijke zaak, omdat de 
toekomst van de landbouw en daarmee die 
van de boeren in het geding is.
0  Adoptie
Mogen kinderen binnen andere samenle
vingsvormen dan die van huwelijk of gezin 
geadopteerd worden? Peter Lankhorst 
vindt van wél. Een kind heeft een redelijk 
stabiele en open opvoeding nodig. Daar 
staat de ‘hoeksteen van de samenleving’ 
allerminst garant voor. Denk maar eens 
aan de onlangs gepubliceerde resultaten 
van onderzoek naar incest in het gezin. 
„De botte afwijzing van veel samenle
vingsvormen anders dan het huwelijk 
vindt de PPR-fraktie vooral beledigend” , 
aldus het Tweede Kamerlid. Kinderen 
opvoeden kan ook zonder boterbriefje.
0  Elektriciteit
Minister de Korte van Ekonomische Za
ken wil een zo goedkoop mogelijke elek
triciteitsvoorziening. De PPR-fraktie is

bang dat het milieu de dupe zal worden 
van dit streven. Het wetsvoorstel legt de 
maatschappelijke verantwoordelijkheid 
van de elektriciteitssektor onvoldoende 
vast, waardoor milieuverontreiniging en 
uitputting van schaarse grondstoffen tot de 
mogelijkheden blijven behoren. „Wat 
ekonomisch verantwoord lijkt, hoeft dat 
in ekologisch opzicht lang niet altijd te 
zijn” , vindt de fraktie, die pleit voor een 
milieugericht energiebeleid.
0  Justitie
De staat bekijkt het wel. De landsadvo- 
kaat heeft weinig te klagen, maar sociale 
advokatuur en burgers laat de minister 
lelijk in de kou staan, aldus Peter Lank
horst. „Dat is pas echt het recht van de 
sterkste.” Terwijl de bevoegdheden van 
politie en justitie uitgebreid worden, lijkt 
men het met de rechten van de verdachte 
niet zo nauw te nemen. Dat kan niet in een 
rechtsstaat. En als de minister zo nodig 
meer cellen wil bouwen, laat hij dan óók 
zorgen voor voldoende en goed opgeleid 
bewakend personeel. Anders vraag je om 
moeilijkheden.
0  Diversen
De PPR-fraktie wil een deel van de 100 
miljoen die voor milieu bestemd zijn, 
gebruiken voor verscherping en intensive
ring van de milieuhandhaving. De Inspek- 
tie Milieuhygiëne heeft namelijk gebrek 
aan geld en mensen om haar taak naar 
behoren uit te voeren. En nu we het toch 
over het milieu hebben: weg met het blik! 
Toenemende automobiliteit is ongezond 
voor mens en milieu. De PPR wil trein, 
bus, tram, fietsen en lopen stimuleren. De 
volgende keer Peter Lankhorst in jogging
pak bij Het Capitool.

Als erkend gewetensbezwaarde kom je in aanmerking voor de funktie van:

M E D E W E R K E R  
V O O R L IC H T IN G  (36 U U R )

Tenminste als je bovendien:
O lid bent van de PPR, of van PPR-jongeren; of partijloos symphatisant bent; 
O bruikbare ideeën hebt voor een offensief publiciteitsbeleid;
•  goed in ’n team kunt werken;
0  bereid bent je ook buiten kantooruren in te zetten;
#  over redaktionele vaardigheden beschikt;
O  een leuke babbel hebt, ook voor de telefoon.

Want het volgende staat je te wachten.
0 Je werkt nauw samen met de sekretaris publiciteit van het partijbestuur.
0  Je ondersteunt de beleidsgroep publiciteit en denkt daarin mee over nieuwe 

plannen.
0  Je bewaakt de uitvoering daarvan.
0  Je onderhoudt voortdurend kontakt met de fraktievoorlichter.
0 Je redigeert (mede) teksten voor folders, advertenties, program, persberich

ten.
0 Je werkt mee aan publiciteits- en ledenwerfaktiviteiten.
0  Je staat in overleg met de partijvoorzitter de pers te woord.

Woensdag 30 november, Radio 5, 18.20 
uur.
Tien minuten PPR-radio: het PPR- 
Jongerenkongres op 26 en 27 november in 
Valkenburg.
Woensdag 14 december, Radio 5, 18.20 
uur.
Tien minuten PPR-radio: het PPR- 
Kongres op 10 december in Nijmegen.
Pas op 9 januari is de PPR weer op 
televisie te zien. (gvb)

RektiGkatie. In de vorige Radikalenkrant 
stond vermeld dat het partijbestuur de. 
beleidsgroep buitenland slechts 8 betaalde 
uren toegekend heeft. Dat blijkt niet zo te 
zijn. Buitenland krijgt er gewoon 12. 
Helaas was dit bij het ter perse gaan van 
het vorige nummer nog niet bekend.

Politiek en Cultuur. Nummer 5 van Poli
tiek en Cultuur, het periodiek van de 
CPN, is gewijd aan 70 jaar CPN. Met 
historische artikelen over de kommunisti- 
sche beweging aan het begin van deze 
eeuw, een overzichtsartikel over ‘Antira
cisme en de CPN’ en de visie van 5 
kommunisten op de rol van de CPN in de 
komende jaren. Het nummer kan besteld 
worden door ƒ 6,50 te storten op gironum
mer 173127 t.n.v. Uitgeverij Pegasus Am
sterdam, o.v.v. Politiek en Cultuur no. 5.

Koffie. Voortaan is het niet meer nodig 
met een schuldbewust gezicht koffie te 
leuten. Integendeel! Hoe meer geleut, hoe 
beter. Tenminste: als je Max Havelaar- 
koffie drinkt. Deze koffie wordt recht
streeks ingekocht bij boerenkoöperaties in 
de Derde Wereld. Niks geen grootgrond
bezitters, niks geen tussenhandel. En ge
woon te krijgen bij de winkel die op de 
kleintjes let. Dat is pas zuivere koffie.

Snelgroeiend bos. Minister de Korte van 
Ekonomische Zaken heeft ƒ 13 miljoen 
beschikbaar gesteld voor de aanleg van 
nieuw snelgroeiend bos. Het gaat hierbij 
om boomsoorten die interessant zijn voor 
industrieel gebruik. De bedoeling is ruim 
4.000 hektare met ‘nieuw bos’ te beplan
ten. In feite wordt hier geen bos aange
legd, maar worden bomen voor de houtin
dustrie gekweekt. Aandacht voor het bos 
als ekosysteem is er absoluut niet. Dat 
begint pas een heel klein beetje bij 
VROM te komen.

Vissen sterven in onze zeeën, rivieren en beken.
De bossen, onze groene longen, worden bedreigd door zure 
regen. Tropische regenwouden worden in een angstaan
jagend tempo gekapt. De bodem zit stampvol troep.
De beschermende ozonlaag wordt aangetast: de aarde een 
broeikas.

Is dit doemdenken of werkelijkheid?
Ondanks alle waarschuwingen blijven we toch zorgeloos 

met ons milieu omgaan. Tot het te laat is...
Kan het anders?
Steunen van ontwikkelingen op het gebied van milieu

techniek. Steunen van organisaties die de bescherming van 
het milieu in hun vaandel voeren. Aandringen op een strak 
overheidsbeleid dat kwalijke ontwikkelingen tegengaat.

De Algemene Spaarbank voor Nederland werkt op haar 
wijze mee aan het bereiken van deze doelstellingen.

De ASN kiest voor een principiële opstelling. Belegt de 
haar toevertrouwde spaargelden in sociale en maatschappe
lijke projecten. En draagt haar zienswijze uit.

U doet hetzelfde als u een spaarrekening opent bij de
ASN.

Dan krijgt u rente zonder bijsmaak.
Ais u nu een spaarrekening opent bij de ASN met 
tenminste f 5 0 -  als eerste inleg, ontvangt u f 7,50 
welkomstpremie.

A lgemene Spaarbank 
voor N ederland

geeft rente zonder bijsmaak

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan: 
Algemene Spaarbank voor Nederland. 
Antwoordnummer 1188,2501 WB 's-Gravenhage.

Naam:________________
Adres:________________
Postcode en woonplaats:

Kortom, een spannende baan, die wel enige stressbestendigheid, een goed 
humeur, maar niet al te veel bescheidenheid van je vraagt.

Wil je solliciteren dan kun je voor 5 december je brief sturen aan PPR, le  
Weteringdwarsstraat 4, 1017 TN Amsterdam, t.a.v. Tim van Ruiten, o.v.v. 
sollicitatie. Voor nadere informatie kun je Tim ’s middags bereiken op 020 - 
24 75 70.

Nijpels:
,Die mensen met die geitenwollen sokken hadden 
tien jaar geleden gelijk.”
De groenste partij van Nederland heeft de milieu
minister uitgenodigd alsnog lid te worden.
Je kent vast meer van zulke mensen.

* 2  O

Noteer mij als lid van de PPR
Naam:

Adres:

Postkode: ................................................Woonplaats:

Handtekening: ...............................................................

Ik ben opgegeven door
Naam: .............................................................................

Adres: ........................................................................................

Postkode: ................................................Woonplaats: ........

Hij/zij ontvangt graag: 

o „Narren in domineesland”
°  „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)

wenst nadere inlichtingen over-:
□  de ASN-spaarrekenmg gekoppeld aan de girorekening
□  de Vroeg-Bij rekening (een unieke regeling voor jongens en meisjes t/m  17 jaar)
□  de Zilvervloot (voor jongeren van 15 t/m  20 jaar)
□  Vrij Sparen □Bedrijfsspaarregelingen s
□  FNV- Sparen □  het Depositosparen (met vaste looptijd) g
'aankruisen wat u wenst 00
Bellen of bezoeken kan ook: Rijnstraat 28, ’s-Gravenhage of telefoon 070- 710880

Mensenrechtendag. Op 10 december 1988 
is het veertig jaar geleden dat de Verenig
de Naties de Universele Verklaring van de 
Rechten van de Mens aannam. In Neder
land hebben 16 mei j.1. een aantal organi
saties zich gebundeld in de ‘Stichting 40 
jaar Universele Verklaring van de Rech
ten van de Mens’ om deze verjaardag te 
vieren en tevens aandacht te vragen voor 
mensenrechten. Dat gebeurt op een lande
lijke manifestatie in de Stadsschouwburg 
van Utrecht, op i0 december uiteraard. 
Op deze dag komen een aantal thema’s 
aan bod - ondermeer recht op werk, asiel 
en voedsel en de multikulturele samënle- 
ving - en treden verschillende artiesten op, 
w.o. Youp van ’t Hek en het Nederlands 
Danstheater. De toegang is vrij en de dag 
begint om 10 .00  uur.

Landbouwwerkgroep PPR. De Iandbouw- 
werkgroep van de PPR is op zoek naar 
enige versterking. De groep ondersteunt 
de Tweede Kamerfraktie bij onderwerpen 
die op de Kameragenda staan en probeert 
zelf verder vooruit te kijken. Vooral 
vrouwen en praktizerende boer(inn)en 
zijn welkom. Bel voor informatie: Bart 
Ensing, tel. 070 - 183030.

Gezocht
NIEUWE REDAKTIELEDEN! Ben je be
trokken bij de PPR, heb je al eerder voor 
een blaadje of krantje geschreven en lijkt 
het je leuk onderdeel uit te maken van ons 
redaktieteam, laat dan wat van je horen. 
Een proeve van bekwaamheid is vereist. 
We kunnen je geen geld aanbieden, wel 
landelijke naamsbekendheid. Schriftelijke 
reakties graag naar: PPR serviceburo, 
t.a.v. Malou van Hintum, le Wetering
dwarsstraat 4, 1017 KN Amsterdam.

PPR- Jongerenkon gres
Buiten Limburg zal het wel rustig zijn in 
het weekend van 26 en 27 november. De 
PPR-Jongeren hebben zich dan verzameld 
in het Henk Schramcentrum in Valken
burg. Het najaarskongres van de jongeren 
heeft als thema: Racisme is meer... Vooral 
het verborgen en onbewuste racisme wil
len de jongeren aan de kaak stellen. Dat 
doen ze niet door amendement na amen
dement te bespreken en elkaar met ‘u’ en 
‘mijnheer de voorzitter’ aan te spreken als 
ze ‘hee jij daar’ bedoelen. Dat is volgens 
het koncept-jaarplan niet de manier waar
op de PPR-Jongeren aan politiek doen.

Nee, er wordt twee dagen ruim de tijd 
genomen om kennis te maken met andere 
kuituren. Nederland wordt een multikul
turele samenleving en daar moet zo goed 
mogelijk op ingespeeld worden. Kennis 
van die andere kuituren kan bijdragen aan 
het verminderen van onbewust racisme. 
Daarom staat er op zaterdag een landen- 
markt op het programma, is er een talk
show met vertegenwoordigers van ver
schillende kuituren en is er een theater
show. Op zondag wordt gesproken over de 
oplossingen die de PPR-Jongeren zelf 
kunnen aandragen, (gvb)

/ ^ D i i o m

Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktle, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 
4,1017 TN Amsterdam, 020 - 24 75 70. Redaktie: Mare 
Broere, Jan Dirx, Hans van Egdom, Luuk Heijlmafl- 
Malou van Hintum (eindredaktie), Jan Huisman. Redak* 
tiesekretariaat: Enny Schmitz, Joke Schweitzer. Vornv I 
geving: Joep Paulussen, m.m.v. Tim van Ruiten- 
Foto’s: Angelo Goedemondt e.a. Abonnementen- 
Gratis bij lidmaatschap PPR, anders ƒ30,- per jaar, giro 
1575600, t.n.v. PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant-



23 NOVEMBER 1988, RADIKALENKRANT NUMMER 12, PAGINA 3

PPR BOOSDOENER BIJ GPA-ONDERHANDELINGEN

REGENBOOG 
VOORAL SYMBOOL 

VOOR DE TOEKOMST
Het Groen Progressief Akkoord is omgevormd tot Regenboog. Een naamsveran
dering die ook politiek-inhoudelijk konsekwenties moet hebben. Vooralsnog ziet 
dat er niet naar uit. Niemand van de betrokken partijen is razend enthousiast over 
de nieuwe naam. Tijdens het politieke steekspel rond de kandidatenlijst stond het 
eigen partijbelang voorop. Ook Regenboog lijkt, alle goede intenties van het 
GPA-bestuur ten spijt, niet méér te zijn dan een gelegenheidskoalitie.

■Tijdens de onderhandelingen zijn de andere partij1 
en gezwicht voor het machtswoord van de PPR. Zij 
hebben het akkoord niet willen breken.” Niet de 
reaktie van een teleurgestelde CPN-er of PSP-er, 
maar van GPA-voorzitter Wim de Boer. De man die 
in de tweede optie van de PPR gekandideerd was als 
lijsttrekker voor de Regenboog. Maar De Boer had 
er geen zin in. Het GPA-bestuur formuleerde daarop 
een voorstel dat voor de PPR onaanvaardbaar was: 
Nel van Dijk als nummer één. En zo begon het 
gestechel tussen de splinters van Europa.

Zwichten
Het was een vervelende gang van zaken. We 

hebben het hoofd in de schoot gelegd, want we 
wilden niet dat de PPR zou afhaken. Het was 
zwichten voor de partij die het moeilijkst deed.” Erik 
Meijer, lid van de onderhandelingsdelegatie van de 
PSP, is weinig enthousiast over het verloop van de 
onderhandelingen. ,,Ik heb al acht keer over samen
werkingsverbanden onderhandeld. Deze was echt de 
onaangenaamste. Maar goed, we zijn er uiteindelijk 
uitgekomen en dat is toch positief.”
De PSP-kandidaat, nummer 3 op de uiteindelijke 
lijst, John Hontelez vindt de naam Regenboog geen 
slechte keus. „Maar die naamsverandering was hele
maal niet nodig. Het GPA-bestuur heeft schijnargu- 
menten aangevoerd. Die naam is alleen op de helling 
gekomen omdat de PSP dat wilde. Toen is men 
blijkbaar gaan fröbelen. En wat de kandidatenlijst 
betreft: dat was een pijnlijke kwestie. Het viel me wel 
op dat het argument van positieve diskriminatie pas 
de laatste weken een grote rol speelde. Dat vond ik 
heel vervelend, omdat het zo heel persoonlijk was. Je 
wist meteen dat het om Nel van Dijk ging. Wat er nou 
precies uitgekomen is weet ik niet eens, want- mijn 
eigen partijbestuur houdt me volstrekt niet op de 
hoogte.”
Nummer 2 op de lijst, Nel van Dijk, vindt dat de 
naam GPA had moeten blijven. De CPN-ster is 
tamelijk positief over de onderhandelingen. „Die 
zijn veel soepeler verlopen dan vier jaar geleden. 
Bovendien hebben we nu een programma, de vorige 
keer was het meer een kompromisachtig verhaal.” 
Maar ook zij is niet te spreken over de PPR: „De 
PPR heeft als eerste het partijbelang voorop gesteld.
Ddt heeft de onderhandelingen misschien wel moei
lijk gemaakt. We waren weer terug bij af. Ik kan niet 
zeggen dat ik met de verandering van het GPA- 
voorstel buitengewoon gelukkig ben. Het is wel 
belangrijk dat in alle gevallen een vrouw een zetel 
bezet: bij één zetel een halve periode, bij twee zetels 
een hele periode.” In beide gevallen zal die vrouw 
vermoedelijk Nel van Dijk zijn, behalve als een 
goede, onafhankelijke vrouw op de lijst komt waar
mee zij -in het geval van twee zetels- na een halve 
periode zou wisselen. •

Smakeloos
Rouke Broersma, één van de onderhandelaars voor 
de PPR, zegt ‘geschrokken’ te zijn van de manier 
waarop het vrouw-zijn van Nel van Dijk een rol 
speelde bij de samenstelling van de lijst. „Ik vond dat 
tamelijk smakeloos, het ging gewoon om het partijbe
lang van de CPN. Zo kon ze als kleinste partij voor g 
vijf jaar een zetel claimen onder het motto: ‘een ” 
vrouw’. Als je objektief de kwaliteiten van Verbeek e 
en van Van Dijk zou vergelijken, zou geen mens * 
twijfelen aan de voorrang die Herman zou moeten w 
krijgen.” Dat de PPR bij uitstek haar partijbelang w 
voorop stelde, is volgens Broersma niet waar. „Wij § 
waren de enigen die ruiterlijk erkenden dat partijbe- g

langen een belangrijke rol spelen. De anderen deden 
dat niet. Dat heb ik als onplezierig ervaren. Maar al 
met al was de sfeer beter dan vier jaar geleden. Het is 
nu toch wat vlotter gegaan en de persoonlijke 
betrekkingen zijn redelijk goed gebleven.” Ook 
Klaas-Wybo van der Hoek (PPR-onderhandelaar) is 
positief over het eindresultaat. „We mogen beslist 
niet ontevreden zijn, maar dat de Regenboog méér is

dan de som der delen is nog niet gebleken. We 
moeten het maar zien als een gelegenheidskoalitie.” 
En dat idee moet nu juist de wereld uit, al vindt 
nummer één Herman Verbeek de term ‘gelegen
heidskoalitie’ een juiste typering. „Elke partij wil er 
nou eenmaal voor zichzelf zoveel mogelijk uithalen. 
Als we de Regenbooggedachte willen laten leven, 
moeten we de zetels verdelen op basis van kiezerskri-

teria. Dat is demokratie.” Ook Hontelez vindt de 
samenstelling van de lijst naar partij-omvang het 
‘meest zuiver’.

Genoegdoening
En dan nog het vierde kleintje dat van zich liet horen: 
de Groene Partij Nederland. Bart van Bolhuis, 
GPN-onderhandelaar, is volstrekt tegen de nieuwe 
naam: „Gewoon genoegdoening voor de PSP, zodat 
de PPR Verbeek als lijsttrekker mocht leveren. 
Groen moét in de naam blijven. En dan de volledig 
onflexibele manier waarop de partijen met hun 
mannetjes schuiven....dat is met name de PPR aan te 
rekenen. Nee, het is een grote teleurstelling voor ons. 
Of we echt opstappen weten we nog niet.” Want 
zover wilde de GPN het bijna laten komen.

De onderhandelingen zijn nog niet helemaal afge
rond. De stoelendans rond de zetels is nog in volle 
gang. Om te beginnen is men nog steeds naarstig op 
zoek naar een goede, onafhankelijke kandidaat 
(m/v). Een Deus ex Machina om het interne gekisse
bis in één klap te laten verstommen? Verder moeten 
de verschillende partijkongressen hun goedkeuring 
nog verlenen aan het Akkoord. Wie weet kan dat nog 
verrassingen opleveren. Ondertussen zien we reikhal- 

.zend uit naar het programma van de Regenboog. 
Want dat kon tijdens de perskonferentie nog niet 
aangeboden worden.

MALOU VAN HINTUM

REGENBOOG KRIJGT INSTEMMING FW fÖ ÏÉSTUURi

HET PROBLEEM VAN DE ZETEL
Zaterdagmorgen vijf november rechtten de partij bestuursleden hun rug. Ze 
bespraken het resultaat van de GPA-onderhandelingen. Een resultaat dat de 
PPR-onderhandelingsdelegatie als ‘fraai’ en als ‘het maksimaal haalbare’ 
omschrijft. Niet alle bestuursleden deelden dit enthousiasme. De kritiek spitste 
zich toe op de zetelverdeling. Maar na een korte diskussie ging men unaniem 
akkoord met het behaalde resultaat. Nu Herman Verbeek en de andere betrokken 
partijbesturen nog. De kongressen of partijraden hebben vervolgens het laatste 
woord.

Een belangrijk resultaat van de moeizame onderhan
delingen is de omvorming van de huidige gelegen
heidskoalitie, het GPA, tot een open en breed 
samenwerkingsverband met de naam Regenboog. Dit 
is een sukses voor de PPR, die deze omvorming tot 
voor kort vruchteloos bepleitte. Alle bestuursleden 
zijn dan ook zeer te spreken over deze omvorming, 
evenals over de naam Regenboog en de verkiezing 
van Herman Verbeek tot lijsttrekker.
Maar daarmee is de kous niet af. De Regenboogpart- 
ners, en dus ook de PPR, willen de beoogde 
verbreding daadwerkelijk vormgeven door onafhan
kelijke groepen en personen uit te nodigen als 
sympatisant, lid of kandidaat aan de koalitie deel te 
nemen. Het gaat daarbij om progressieven en alter
natieven, die voorstander zijn van een ekologisch- 
linkse politiek. De nieuw te werven onafhankelijke 
kandidaten krijgen een nader te bepalen plaats op de 
voorlopig vastgestelde kandidatenlijst. Hun politieke 
ideeën, uitstraling en wervingskracht zijn hiervoor 
doorslaggevend. Deze kandidaten zullen snel, want 
vóór de definitieve vaststelling van de kandidaten
lijst op 31 januari volgend jaar, gevonden moeten 
worden. Daarvoor is een uitdagende en aanstekelijke 
kampanje gepland.

Vrouwen
in het partijbestuur botsten de meningen op het punt 
van de zetelverdeling en de daarmee verbonden 
zittingsduur. Als de Regenboog één zetel behaalt is er 
mets aan de hand. Uitgaande van de huidige kandida
tenlijst zal Herman Verbeek halverwege de rit plaats 
maken voor CPN-ster Nel van Dijk. De moeilijkhe- 
en ontstaan als de Regenboog twee zetels binnen

haalt. De onderhandelingsdelegaties hebben name
lijk besloten de zetels gelijkelijk over mannen en 
vrouwen te verdelen. Maar de meeste partijen 
hebben mannen bovenaan hun kandidatenlijsten 
gezet. Alleen de CPN plaatste een vrouw bij de 
hoogste twee.
De afspraak luidt in dat geval: de eerste tweeëneen
half jaar zitten Herman Verbeek en Nel van Dijk in 
het Europees Parlement, daarna is John Hontelez 
van de PSP aan de beurt en wordt de andere zetel in 
elk geval ingenomen door een vrouw. Een onafhan
kelijke, vrouwelijke kandidaat lijkt in de huidige 
konstruktie de meest logische keuze. Deze vrouwelij
ke kandidaat moet nog wel even gevonden worden» 
Op zich geen sinecure, vooral omdat alle partijen met 
hun veto-recht iedere voordracht kunnen blokkeren. 
De CPN met Nel van Dijk zit op rozen! Tenzij de 
PPR of een andere partij, bij het niet vinden van een 
voor alle partijen akseptabele kandidaat, alsnog haar 
vrouwelijke kandidaat naar voren weet te schuiven. 
Theoretisch gesproken maakt Janneke van der Plaat 
dus nog een kans.

Kritiek
Jeltje Meulenbroek en Ruth Post hadden duidelijk 
problemen met het bereikte kompromis over de 
zittingsduur. Meulenbroek signaleerde een span
ningsveld tussen het akkoord en de kieswet: je kunt 
mensen wel vragen om halverwege de zittingsduur 
plaats te maken voor een ander, maar je kunt ze niet 
dwingen. Als iemand meer trouw is aan de kieswet 
dan aan de Regenboog gaat het mis. Een ander punt 
is dat van de partijdemokratie. De uitspraak van de 
partijraad over de lijstvolgorde zou wel eens op 
gespannen voet kunnen komen te staan met het 
onderhandelingsresultaat. Evenals Post heeft Meu
lenbroek moeite met het plotseling doorslaggevende 
belang dat aan het kriterium ‘vrouw’ gehecht wordt. 
Tot voor kort heeft dit kriterium nooit zo’n duidelijke 
rol gespeeld als nu is vastgelegd.
Klaas-Wybo van der Hoek pareerde de kritiek door 
erop te wijzen dat het voorliggende onderhandelings
resultaat voor de PPR het maksimaal haalbare is. 
Wat de juridische kant van de zaak betreft gaf Van 
der Hoek toe dat er een spanningsveld is. Hij voorziet

echter geen problemen omdat iedere kandidaat vóór 
de definitieve kandidaatsstelling het akkoord moet 
ondertekenen. Verder is het kriterium ‘vrouw’ niet 
plotseling zo belangrijk geworden. Het partijbestuur 
heeft altijd voor meer vrouwen op verkiesbare 
plaatsen gepleit. De partijraad heeft twee mannen 
bovenaan gezet. Hiermee zijn de onderhandelingen 
begonnen. Het resultaat is een afspraak die geheel in 
de geest van de standpunten van de betrokken 
partijen over de positie van de vrouw is.
Rouke Broersma voegde eraan toe dat de volgorde 
van de PPR-lijst niet in het geding is. Hij benadrukte 
dat voor de tweede helft van de zittingsduur aan een 
onafhankelijke kandidaat gedacht wordt en niet aan 
Janneke van der Plaat. Het verweer van beide heren 
bleek voldoende om de dames akkoord te laten gaan 
met het onderhandelingsresultaat.

Test-case
De problemen zijn nog niet helemaal opgelost. 

Herman Verbeek heeft het partijbestuur laten weten 
moeite te hebben met enkele onderdelen van het 
akkoord. Een gesprek hierover met het partijbestuur 
staat op de lat. Behalve de hindernis Verbeek moet 
ook die van het PPR-kongres nog genomen worden. 
Het PSP-kongres zal zich eind november over de 
onderhandelingsresultaten uitspreken. Op de EVP en 
de Groene Partij Nederland is het ook nog even 
wachten. De CPN is zo goed als zeker tevreden met 
het bereikte resultaat. Als alle partijen akkoord gaan 
is het vinden van een geschikte onafhankelijke, 
vrouwelijke kandidaat de eerste test-case voor de 
spanwijdte en buigkracht van de nieuwe Regenboog.

JAN HUISMAN
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„Hef is wel ironisch dat juist terwijl landen als de 
Sowjet Unie, die hebben geprobeerd alles vanuit het 
centrum te regelen, beginnen te begrijpen dat sukses 
afhankelijk is van het verschuiven van de macht en de 
beslissingen uit het centrum, sommige mensen in de 
Gemeenschap in de tegengestelde richting schijnen te 
willen bewegen. ” Dat zei Margaret Thatcher in een 
inmiddels veelbesproken rede ter gelegenheid van de 
opening van het akademische jaar 1988-1989 van het 
Europakollege te Brugge. De eigenzinnige Britse 
premier diende daarmee de voorzitter van de Euro
pese Kommissie Jacques Delors van repliek, die een 
paar maanden eerder scheen te hebben voorspeld dat 
rond de eeuwwisseling zo’n 80 procent van de 
wetgeving voor de leden van de Europese Gemeen
schap in Brussel tot stand zal komen. Zo’n vaart mag 
het met de Europese integratie niet lopen, meent 
Thatcher. In het „Euroforisch tijdperk” waarin wij 
thans leven is het niet verwonderlijk dat Thatchers 
uitspraken zelfs in eigen kring nauwelijks enige bijval 
hebben gekregen. De premier deert dit ogenschijnlijk 
niet; het ging haar er in de eerste plaats om mensen 
”aan het denken te zetten’.

Zo op het eerste gezicht kan de PPR een heel eind 
meegaan in de logika van de ijzeren dame. In de 
tweede helft van de jaren zeventig verscheen onder 
veelzeggende titels als „Europa links laten liggen?’ 
en ”Het bankroet van Europa’ binnen de partij een 
ware vloed van publikaties over de Europese eenwor
ding. De PPR had de nodige reserves bij de Europese 
gedachte: „Maakt de integratie van de Europese 
ekonomieën het niet juist moeilijker om de kulturele 
identiteit van de verschillende volkeren en regio’s in 
Europa te behouden? Betekent het bestaan van één 
grote Europese markt niet, dat we op het laatst 
allemaal dezelfde soorten kaas eten, en met dezelfde 
modes meerennen? Een verregaande specialisatie 
betekent dat de regio’s bepaalde karakteristieke 
aktiviteiten moeten afstoten. En wat is de Betuwe 
zonder kersenbomen?”(l)
Buiten de Betuwe werden anno 1975 vanuit de 
radikale invalshoek ook andere fundamentele bezwa
ren tegen de Europese integratie gesignaleerd. De 
toenemende schaalvergroting leidt gemakkelijk tot 
komplexe en ondoorzichtige bestuursstrukturen die

Inmiddels leven we ruim tien jaar later, maar de 
gekonstateerde knelpunten in de stencils uit de tijd 
dat de PPR zich nog met enige trots als „de meest 
radikale regeringspartij in West-Europa’ afficheerde, 
hebben nog niet veel aan aktualiteit ingeboet. De 
recente uitbreiding van het Verdrag van Rome, de 
zogenaamde Europese Akte (1986), heeft het princi
pe dat de Europese Gemeenschap vooral een ekono- 
mische gemeenschap is eerder versterkt dan ver
zwakt. De kern van de Europese Akte is namelijk dat 
uiterlijk 31 december 1992 een interne markt tot 
stand moet zijn gebracht, dat wil zeggen ”een ruimte 
zonder binnengrenzen waarin het vrij verkeer van 
goederen, personen, diensten en kapitaal volgens de 
bepalingen van het Verdrag is gewaarborgd’. Om 
deze doelstelling te halen is de besluitvormingsproce
dure binnen de EG - dat wil zeggen tussen de 
regeringen - enigszins aangepast: op een aantal 
punten is de vereiste 'eenparigheid van stemmen’ 
vervangen door 'gekwalificeerde meerderheid van 
stemmen’.
Verder voorziet de Europese Akte in een nieuwe 
samenwerkingsprocedure tussen Raad en Europees 
Parlement, waarbij het Parlement iets meer invloed 
krijgt op het besluitvormingsproces voor zover dit 
betrekking heeft op de realisering van de interne 
markt (de uitvoering van het 'witboek’ van Kommis- 
saris Cockfield), onderzoek en technologische ont
wikkeling, regionaal beleid en sociale politiek. Maar 
de Raad houdt ten alle tijde het laatste woord. Iedere 
keer wanneer de ministers een besluit nemen, dat wil 
zeggen wanneer zij het eens zijn geworden over een 
uit te vaardigen richtlijn of verordening, geven zij 
tegelijkertijd een stukje nationale besluitvormingsbe- 
voegdheid uit handen.
Tijdens een hoorzitting voor de Vaste Kamerkom- 
missie voor EG-Zaken in juni j.l„ is dit de leden van 
onze Staten-Generaal door professor Ter Kuile nog 
eens nadrukkelijk onder de neuzen gewreven: in 
geval van strijd tussen een reeds bestaande dan wel 
een nieuwe nationale wettelijke regeling van een 
Lidstaat en het Gemeenschapsrecht, wijkt de natio
nale regeling voor de kommunautaire bepaling, zelfs 
wanneer het gaat om een bepaling in de nationale 
grondwet of konstitutie. „De nationale wetgever van 
een Lidstaat” , zo schrijft ter Kuile, „zal aldus in de

DE PPR EN EUROPA

GROEN ZONDER 
GRENZEN

Het PPR-kongres van 10 december a.s. gaat over Europa, ’s Ochtends wordt 
besloten over deelname aan de Europese verkiezingen van juni 1989. Het 
middaggedeelte van het kongres staat in het teken van diskussie. Het partijbestuur 
biedt onderstaande tekst aan als kader (inleiding) voor die diskussie; over het stuk 
vindt geen besluitvorming plaats. De kongrestekst is op verzoek van het 
partijbestuur door Tim Verhoef geschreven.

nen. Zo heeft direkteur Weitenberg van de Neder
landse Christelijke Werkgeversorganisaties met in
stemming van minister Ruding al te kennen gegeven 
dat Nederland het zich niet kan permitteren om na 
1992 het sociale paradijs van Europa te worden. 
Opdat de Nederlandse bedrijven konkurrerend kun
nen blijven moet ons sociaal-ekonomisch beleid op 
Europese leest geschoeid worden, wat inhoudt dat 
ons stelsel van sociale zekerheid dient te worden 
ingekrompen. „Onze samenleving moet harder wor
den” , vindt de direkteur van de NCW.

Hoewel de Europese Akte niet rept van plannen om 
de sociale zekerheid in de EG-landen te harmonise
ren, is het duidelijk dat de verwezenlijking van de 
interne markt niet alleen gevolgen zal hebben voor de 
'positie van de Europese ondernemers. De Italiaanse 

'professor Cecchini voorspelt voor de Europese bin
nenmarkt 2 tot 5 miljoen extra banen (op dit moment 
telt de EG 16 miljoen werklozen). Het Europees 
Verbond van Vakverenigingen heeft Europa sinds 
kort dan ook ontdekt. Met extra banen hebben de 
vakbonden uiteraard niet de minste moeite, maar hoe 
staat het na 1992 met de belangen en rechten - de 
medezeggenschap - van de werknemers in de bedrij
ven? Op dit moment zijn er in de EG al meer dan

bovendien steeds verder van de betrokken mensen 
komen af te staan. Verder zou men vanuit het 
oogpunt van milieubeleid eerder voor een verhoging 
van de nationale en zelfs regionale zelfvoorzienings
graad moeten pleiten dan voor stimulering van de 
energieverslindende internationale handel. Een grote 
mate van nationale zelfvoorziening zou bovendien 
wel eens een noodzakelijke voorwaarde kunnen zijn 
voor het door de PPR wenselijk geachte systeem van 
sociale verdediging.

Europese akte
Deze bedenkingen wogen des te zwaarder omdat ze 
de essentie van de Europese Gemeenschap raken. 
Artikel 2 van het Verdrag van Rome (het oprichtings- 
verdrag van de EG): „de Gemeenschap heeft tot 
taak, door het instellen van een gemeenschappelijke 
markt en door het geleidelijk nader tot elkaar 
brengen van het ekonomisch beleid van de Lid-staten 
te bevorderen de harmonische ontwikkeling van de 
ekonomische aktiviteit binnen de gehele Gemeen
schap, een gestadige en evenwichtige expansie, een 
grotere stabiliteit, een toenemende verbetering van 
de levensstandaard en nauwere betrekkingen tussen 
'e in de Gemeenschap verenigde staten.” Hoe 

evenwichtig de expansie ook bedoeld mocht zijn, in 
de praktijk voldeed deze niet aan de strenge kriteria 
waaraan de PPR de ekonomische groei wenste te 
toetsen: welzijn, ontwikkeling van de Derde Wereld, 
behoud van het natuurlijk milieu en rechtvaardige 
verdeling van de macht. Selektieve groei, heette dat 
destijds.

loop der jaren worden tot het wetgevend lichaam in 
een grote of kleine provincie van de Gemeenschap.” 
Juist de vorming van de interne markt zal grote 
konsekwenties hebben voor de nationale souvereini- 
teit, waarschuwt hij: „de overdracht van wezenlijke 
bevoegdheden geschiedt niet slechts op grotere schaal 
maar ook in een veel kortere periode. Derhalve 
intensiever. ”(2 )
Het is bekend dat dit proces zich aan effektieve 
parlementaire kontrole onttrekt. Als puntje bij paal
tje komt kan het Europese Parlement dankzij haar 
adviserende bevoegdheid de besluitvorming op z’n 
hoogst vertragen, en de nationale parlementen - die 
moeten oordelen over Raadsbesluiten die na gehei
me, dus ondoorzichtige, beraadslagingen genomen 
worden - hebben de keuze tussen slikken of stikken 
(het lijkt het PPR-Europakongres wel). Journalisten 
schrijven het graag van elkaar over: op dit moment is 
naar schatting 15 procent van de regels waaraan de 
Nederlandse burger zich dient te houden opgelegd 
door de autoritaire besluitvorming op EG-nivo (voor 
de boer is dat al 90 procent). De percentage zal op 
weg naar ’1992’ ongetwijfeld sterk stijgen. Omge
keerd evenredig aan dit proces verliest de burger de 
greep op de beslissingen die voor en over haar 
genomen worden.

Sociaal paradijs
Het gegeven dat het primaat van de EG bij de 
ekonomie ligt, betekent geenszins dat het Europa 
zonder grenzen (aan de werking van de vrije markt) 
geen konsekwenties heeft voor andere beleidsterrei

4500 multinationale koncerns, met filialen in bijna 
alle andere EG-landen. Deze multinationals geven 
buiten hun moederland werk aan meer dan 50.000 
men»1*»’ Vooral in het bank- en verzekeringswezen 
e- . '  2e uitgeversbranche lijken fusies en overnames 
aan de orde van de dag. De verwachting is dat deze 
ontwikkeling zich de komende jaren zal voortzetten. 
„Het is de hoogste tijd om de zeggenschap van 
arbeiders in deze bedrijven in een EG-richtlijn te 
regelen” , stelt het De Regenboog (GPA) in haar 
verkiezingsprogramma. In een onlangs verschenen, 
vier pagina’s mager 'sociaal plan’ belooft de Europe
se Kommissie een dialoog met de sociale partners te 
starten over hoe de sociale dimenc>e van Europa er 
uit moet gaan zien. Die dialoog zou moeten uitmon
den in een sociaal handvest, maar over de inhoud 
daarvan leven in de Kommissie hoegenaamd nog 
geen konkrete ideeën. Het dagblad Trouw tekende 
uit de mond van de verantwoordelijke EG- 
Kommissaris Marin het alleszeggende „wij weten het 
ook niet” op.

De Staat
Uiteindelijk ontkomt vrijwel geen enkel aspekt van 
het maatschappelijk leven aan de Europese eenwor
ding. Overdracht van souvereiniteit van het nationale 
naar het EG-besluitvormingsnivo heeft plaatsgevon
den of is bezig plaats te vinden op uiteenlopende 
beleidsterreinen als de landbouw, technologie en 
onderzoek, industrie, de energievoorziening, kuituur 
(media, onderwijs), belastingheffing, monetaire poli
tiek en buitenlands- en veiligheidsbeleid. Nog even

en er is van de nationale zeggenschap niets meer 
over. En het gaat toch al niet zo goed met de staat, 
stelt de PPR bij voortduring vast. In de woorden van 
Rouke Broersma: „Zowel burgers als politici lijken 
het vertrouwen in de overheidsinstellingen te hebben 
verloren. De Staat blijkt minder standvastig dan zijn 
naam, de staatsinstellingen minder waardevast dan 
haar dienaren verkondigden en de burgers op haar 
gezag maar aannamen.”(3) Het PPR-visiestuk 
'Groen Licht’ analyseert dat de oorzaak van deze 
ontwikkeling vooral gezocht moet worden in de 
toenemende individualisering. „Voor politiek en 
overheid heeft dit aanzienlijke konsekwenties: regels, 
wetten en maatregelen worden niet automatisch 
nageleefd, maar door burgers individueel beoor
deeld: wat heb ik eraan, wat koop ik ervoor, ben ik 
het er eigenlijk wel mee eens?” Het bestaansrecht 
van de parlementaire demokratie, namelijk een zo 
rechtstreeks mogelijke band tussen kiezer en gekoze
ne, komt hierdoor onder druk te staan.

Er zijn geen aanwijzingen om te veronderstellen dat 
de jaren negentig wat dit betreft een ander beeld te 
zien zullen geven en de centrale overheid zal hieruit 
konklusies moeten trekken: zij zal zich bescheidener 
moeten opstellen. Zij zal taken en pretenties moeten 
prijsgeven, bijvoorbeeld aan de regio. De opleving 
van het Catalaans, Baskisch, Welsh, Waals en Tirools 
nationalisme versterken de indruk, dat de natie als 
referentiekader voor „volksidentifikatie’ terrein 
moet prijsgeven. In eigen land wordt al maandenlang 
zwaar slag geleverd tussen de regio’s om een veilige 
stek binnen de strukturen van de vierde nota ruimte
lijke ordening. Regio’s willen ten koste van Den 
Haag en ten koste van elkaar "zichzelf worden’, de 
ekonomische ontwikkeling zoveel mogelijk in eigen 
hand nemen. Als het Noorden bij het kabinet 
kennelijk tegen dovemansoren spreekt, trekken de 
provinciale Gedeputeerden desnoods zelf wel bij de 
Europese Kommissie aan de bel. Want daar wordt de 
subsidiepot voor regionaal beleid de komende vijf 
jaar van ƒ 17,4 miljard verdubbeld tot ƒ 35 miljard. In 
navolging van Zweden, Noorwegen, en Denemarken 
toont Den Haag zich inmiddels bereid de nationale 
teugels wat te laten vieren: bij wijze van experiment 
krijgen 15 gemeenten en 3 provincies binnenkort de 
vrijheid om op een aantal beleidsterreinen (verspreid 
over vrijwel alle ministeries) voor een deel zelf hun 
beleid te bepalen. Het aloude PPR-ideaal van het 
„Europa van de regio’s” krijgt werkelijk vorm, zo 
lijkt het.

,,Regionale autonomie moet in de visie van de PPR 
een basis vormen voor een demokratische Europese 
gemeenschap, en een tegenwicht voor Europees 
centralisme. De Europese Gemeenschap moet be
staan uit een federatie van regio's. De regio's krijgen 
alle bevoegdheden die niet bij verdrag aan de 
instellingen van de Europese Gemeenschap zijn 
toegekend. Op de korte termijn vallen de grenzen 
van de regio’s nog samen met die van de aangesloten 
staten. Op de langere termijn zijn andere begrenzin
gen wenselijk, zodat een indeling ontstaat in regiona
le eenheden, waarvan de om vang wordt bepaald door 
sociaal-kulturele kriteria, de meest geschikte toede
ling van taken aan de regio’s en de mogelijkheden tot 
politieke participatie door de burgers. ”
Europees Programma PPR 1979

Op dit punt scheiden de wegen van de PPR en die van 
mevrouw Thatcher, die streng de hand wil houden 
aan de identiteit van de landsgrenzen. Want anders 
dan de sociaal-demokratie toont de PPR zich immuun 
voor wat door de Westduitse SDP-ideoloog Peter 
Glotz als ’de ziekte van links’ is aangeduid. Die 
ziekte heeft alles te maken met de wanhopigheid 
waarmee de socialisten zich aan de staat vastklam
pen.

„Juist die deels neo-liberale en deels op Rousseau 
geïnspireerde uitmergeling van de staat maakt links 
ziek. Zo raakt links in ontbinding, moet het zich 
terugtrekken in de eigen organisatie en moraal. Dat is 
precies wat de kleinburgerij wil. Een deel van links 
lacht mee. Niet schaterend maar beschroomd. Niet 
alleen de Groenen en de nieuwe sociale bewegingen 
zijn doordrenkt met dat post-moderne denken ...D e  
malaise van links uit zich allereerst in het onvermo
gen om de politiek te europeaniseren. Links wordt of 
een Europese kracht o f ze wordt onder dankzegging 
voor zijn historische diensten van het toneel verwij
derd. ”
Peter Glotz, „Op socialisten, uit de rijen’. NRC 
Handelsblad 7 mei 1988.
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Het konsept van het Europa van de regio’s is 
overigens nooit uitgewerkt tot een konkreet alterna
tief, toegepast op verschillende beleidsterreinen. Het 
is niet meer dan een denkmodel, een manier om 
tegen de Europese integratie aan te kijken. Zo blijft 
ook onduidelijk wat onder ’regio’s’ verstaan moet 
worden: Nederland plus Vlaanderen, Nederland sec 
of (Nederlands plus Belgisch) Brabant? Hier ligt dus 
nog een schone taak voor de onlangs door de PPR 
ingestelde Europa werkgroep.

Gkologische imperatief
De partij lijkt zich bovendien bewust van het gevaar 
dat gemakkelijk het kind (het behoud van de aarde) 
met het badwater (een centrale overheid) wordt 
weggespoeld. „De PPR” , zo schrijft Rouke Broers- 
ma, „bepleit op twee terreinen versterking van de 
(nationale) Staat: ekonomie en milieu.”(4)

Zijn kollega-partijbestuurder Klaas-Wybo van der 
Hoek legt elders uit waarom: voor unieke goederen, 
zoals leven, een schoon milieu en recht, moet de 
overheid de verantwoordelijkheid dragen. Van der 
Hoek betoogt dat het onherroepelijk bereiken van de 
fysieke grenzen van de aarde de ’ekologische impe
ratief in het denken centraal moet stellen. „De 
ekologische imperatief houdt in dat bij alle handelin
gen van individuen, bedrijven, organisaties en over
heden milieuhandhaving voorop staat.”(5) Als instru
menten om dat te bereiken ziet hij ondermeer (1) een 
vergaande demokratisering van alle sektoren van de 
samenleving, waardoor een noodzakelijke en voort
durende diskussie over technologie-toepassing kan 
plaatsvinden en (2 ) een demokratisch gekontroleerde 
overheid die sterk gedecentraliseerd werkt.

,,AIs het geen staatsvorm is, waar gaat het met 
West-Europa dan wel naartoe? Uit de sociale antro

pologie is een maatschappijvorm bekend met de 
naam staatloze samenleving. Dit betekent niet dat 
daar geen bestuur over delen van zo’n samenleving 
zou bestaan. Wel ontbreken er het gecentraliseerde 
en gelegitimeerde machtsmonopolie, het duidelijk 
afgebakende territorium en de exklusieve souvereini- 
teit die alle staten, ook de federatieve, kenmerken, 
ffet komt mij voor dat men, onder veel voorbehoud, 
m West-Europa een tendens in een soortgelijke 
nchting kan waarnemen. We kennen immers niet 
alleen de Europese Gemeenschap met haar toch wel 
hybride struktuur, haar twee o f drie snelheden en 
haar naar beleidsterreinen gedifferentieerde integra
tie, maar ook de OESO, de West-Europese Unie, de 
Raad van Europa, de Europese Vrijhandels Associa
tie, de NAVO en de Conventie van Helsinki, om 
hechts enkele van de belangrijkste multilaterale 
samenwerkingsverbanden te noemen waarin Westeu- 
topese staten betrokken zijn. ”
Pr- W.H. Roobol, "Ergens tussen Amerika en Azië 
•'gt Europa’. NRC Handelsblad 25 juni 1987

De ekologische ekonomie is dus een geregionaliseer
de ekonomie, maar de centrale overheid houdt een 
belangrijke taak op het terrein van het milieubeleid. 
Dat laatste lijkt niet meer dan logisch, want alle 
ernstige milieuproblemen vinden hun oorzaak in de 
grootschalige strukturen waarin de westerse mens

zijn ekonomische produktie heeft georganiseerd. De 
twee hoofdschuldigen van de bossterfte in Nederland 
zijn de veehouderij en het autoverkeer; het is geen 
toeval dat de landbouw en het transport wel haast als 
de vlaggedragers van de internationalisering van de 
Nederlandse ekonomie kunnen worden aangemerkt. 
Nederland blijft bovendien ook niet verschoond van 
de kwalijke effekten van milieuproblemen die elders 
veroorzaakt worden. De Rijn bijvoorbeeld, ont
springt al ver voor Lobith. Tegen dit licht bezien doet 
het wat merkwaardig aan in het al eerder aangehaal
de artikel van Rouke Broersma te lezen dat interna
tionalisering van verantwoordelijkheden op het ter
rein van het milieubeleid - ondanks het grensover
schrijdende karakter van de plaag - vanuit ekologisch 
standpunt te betwisten valt. „Verregaande decentra
lisatie van produktie, energievoorziening en land
bouw enerzijds en een grote mate van lokale en 
regionale autonomie, ook inzake milieubeleid, ander
zijds lijken me beter te verdedigen. Laat ieder zijn 
eigen straatje maar schoonmaken. Brussel is verder 
weg dan Den Haag en werkt nog langzamer. ”(6) Zo 
zout heeft men het zelfs in de kalimijnen nog niet 
gegeten; grote en potentieel vieze industrieën zullen 
er altijd blijven en het is maar zeer de vraag of de 
aarde nog zoveel veerkracht bezit dat zij het moment 
kan afwachten waarop de mens in staat en bereid is 
zijn eigen stoep te overzien en schoon te schrobben.

„We hebben kleinschalige problemen voor een deel 
weten te beheersen, maar andere problemen doorge
schoven ... De angst slaat me om het hart bij het 
besef dat er katastrofes nodig zijn om de benodigde 
internationale samenwerking tot stand te brengen, 
net zoals de Tweede Wereldoorlog nodig was om de 
Verenigde Naties in het leven te roepen. Voor de 
oplossing van de milieuproblemen zijn er beheersor
ganen nodig voor de verschillende schalen waarop 
zich milieuproblemen voordoen: wereld, kontinen- 
ten, stroomgebied van rivieren. Eén voor de wereld, 
één voor Europa en bijvoorbeeld één voor het 
stroomgebied van de Rijn. ”
Dr. B. Zoeteman, plaatsvergangend direkteur- 
generaal Milieuhygiëne op het Ministerie van VROM 
in de Volkskrant van 8 oktober 1988.

Niet alles hoeft bij wetgeving verordonneerd te 
worden, het PPR-Visiestuk gooit het vooral over de 
boeg van het korrigeren van de werking van het 
prijsmechanisme (bijvoorbeeld de uitstoot van cfk’s - 
de projektielen die gaten in de ozonlaag schieten - 
doorberekenen aan producenten en konsumenten) en 
lastenverschuiving, kortom: een „marktkonform mi
lieubeleid’. Maar zowel waar het gaat om het 
uitvaardigen van strengere milieubeschermende 
richtlijnen en verordeningen als wat betreft het 
voeren van een marktkonform milieubeleid, verdient 
de Europese Gemeenschap om voor de hand liggende 
redenen de voorkeur boven nationale wetgeving. In 
de EG rijden nu eenmaal meer auto’s rond dan in 
Nederland. Evenzo heeft het veel meer effekt wan
neer de uitgangspunten van de groene ekonomie - de 
verregaande decentralisatie en versterking van de 
lokale autonomie - op Europese schaal worden 
doorgevoerd dan wanneer een dergelijk beleid tot 
Nederland beperkt zou blijven. Het is zelfs maar zeer

de vraag of een eenzijdig door Nederland doorge
voerd marktkonform milieubeleid, gegeven de gerin
ge omvang van ons land en het open karakter van 
haar ekonomie - onder het konkurrentiegeweld van 
onze sterke buren niet gedoemd is te bezwijken.

Twee sporen
Samenvattend kan gesteld worden dat het PPR- 
denken over Europa wordt gekenmerkt door de 
volgende paradox (schijnbare tegenstrijdigheid). Uit
gangspunt is dat zowel de politieke besluitvorming als 
de ekonomische bedrijvigheid gedecentraliseerd die
nen te worden, terwijl op een aantal belangrijke 
beleidsterreinen - milieu, ekonomie, en zekere zin 
buitenlands beleid - juist centrale regelgeving en 
kontrole wordt bepleit. Het gaat hier echter inder
daad slechts om een schijntegenstelling: een centrale 
Europese overheid zal zich op het terrein van de 
ekonomische politiek in het algemeen moeten beper
ken tot het scheppen van een gemeenschappelijk 
(juridisch) kader voor beleid. Zo kan voorkomen 
worden dat de positieve gevolgen van een gunstig 
welvaarts- (lonen en sociale voorzieningen) en mi
lieubeleid in de ene regio teniet worden gedaan door 
een ongunstig beleid in een andere regio. Tegelijker
tijd kunnen zo oneerlijke konkurrentie-verhoudingen 
tussen de verschillende regio’s vermeden worden.
Een Europese tweesporenbeleid kan deze paradox 
verder ondervangen. Demokratisering is hierbij het 
sleutelbegrip. De besluitvorming dient zo dicht moge
lijk bij de burgers te komen: decentraliseren. Dit kan 
bereikt worden door (groepen) burgers nadrukkelij
ker bij de Europese politiek te betrekken. De 
Regenboogfraktie in het Europese Parlement heeft 
hier de afgelopen zittingsperiode bewust naar ge
streefd, ondermeer door thema-konferenties te orga
niseren, waarbij samenwerking werd gezocht met 
buitenparlementaire bewegingen. Maar tegelijkertijd 
moet de Europese Gemeenschap snel de voorwaar
den scheppen voor een beleid gericht op het behoud 
van het Europese kontinent. (Alleen een milieupara- 
graaf aan het Verdrag van Rome toevoegen is te 

o weinig). Gekoppeld hieraan - en dat is het tweede 
P spoor - dient het wetgevende bevoegdheden te 
3 krijgen. Alleen zo kan na 1992 tegengas worden 
o gegeven aan het vrije spel van de Europese onderne-
> mers. z »N

Het PPR-Europa van de regio’s, waarin de winst 
wordt gehaald uit een ekologische ekonomie, kan 
uitstekend het (utopisch) doel zijn. Herman Ver
beek: „De technologie en de markt zullen ook vragen 
om decentralisatie, kleinschaligheid, flexibiliteit. Dat 
kan de arbeid ten goede komen, inklusief de mede
zeggenschap. (...) Er kunnen nieuwe gedecentrali
seerde bestuurslagen ontstaan. In Brussel zal moge
lijk een dubbel-parlement ontstaan, naar Amerikaans 
en Duits voorbeeld. Zo kan het regionaal belang 
sterker politiek worden gerepresenteerd. ” (7)
Het verkiezingsprogramma van het GPA biedt in elk 
geval goede aanknopingspunten: „de politieke be
sluitvorming binnen de EG moet zoveel mogelijk 
gedecentraliseerd plaatsvinden; het Europese Parle
ment moet op alle terreinen van gemeenschappelijk 
beleid beslissingsbevoegdheid krijgen; er wordt een 
stelsel van ekologische belastingen ingevoerd; er 
komt een investerings- en stimuleringsprogramma bij 
de EG dat gericht is op ekologisch en sociaal 
verantwoorde bedrijvigheid; programma’s en subsi- 
diefondsen van de EG dienen vooral ten goede te 
komen aan het midden- en kleinbedrijf.”
In het bijzonder het milieu - de omschakeling naar 
een ekologische ekonomie - vraagt op onderdelen dus 
kennelijk om krachtige sturing door een centrale 
overheid. Er moeten immers stringente milieurichtlij
nen worden uitgevaardigd en uitgevoerd, het belas
tingstelsel moet aangepast worden, er moeten pro
gramma’s en subsidiefondsen worden geïmplemen
teerd. De PPR staat voor de niet geringe uitdaging 
een antwoord te vinden op de vraag hoe in een tijd 
van groeiende ekonomische interdependentie (pro
duceren waar dat ’het beste’ kan, gekoppeld aan 
intensieve internationale handel) de produktie gede
centraliseerd kan worden. De mogelijkheid en wen
selijkheid hiervan zal per sektor onderzocht moeten 
worden. Misschien is centralisatie van de produktie in 
sommige gevallen uit het oogpunt van zorg voor het 
milieu wel te verkiezen boven decentralisatie, name
lijk wanneer dit de mogelijkheid biedt tot efficiëntere 
omgang met energie of effektievere kontrole over de 
uitstoot van milieuvervuilende stoffen. Pijnlijke be
slissingen liggen hier en daar in het verschiet: mogen 
tomaten wèl (kulturele identiteit, grote vakkennis) of 
niet (hoog energieverbruik bij de produktie) in het 
Westland geteeld worden? Die vraag is wezenlijker 
dan het in dit verband vrijblijvende to be or not to be 
(van een geïntegreerd Europa) van mevrouw That- 
cher.
Met dank aan Klaas-Wybo van der Hoek, Frans de 
Man, Anka Mulder, Erik Verhoef.
(1) ’Selektieve groei en de Europese eenwording’ 
(PPR, 1975), p. 6
(2) 'De maatschappelijke voorbereiding op het tot 
stand komen van de interne markt in 1992’ (Ter Kuile, 
1988), p. 6 en 7.
(3) 'Het proces tegen de staat’ in: Narren in dominees
land (PPR, 1988), p. 53
(4) Idem, p . 65
(5) De PPR in de jaren negentig’ in: Narren in 
domineesland (PPR, 1988), p . 27
(6) ’Het proces tegen de staat’ in: Narren in dominees
land (PPR, 1988), p. 66
(7) ’Westeuropese binnenmarkt 1992. Groei zonder 
grenzen in plaats van grenzen aan de groei’ (H. 
Verbeek, 1988, p. 11
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Afgelopen zaterdag besprak de partijraad  
Groen Licht. Voor m ensen die op zaterdag 
in de regel andere d ingen doen, is zo'n 
partijraad , geloof ik, een  nogal merk
w aard ig  fenomeen. Op m eestal nogal 
hoge toon worden er in dit forum vragen 
behandeld  a ls: hoeveel nullen horen er in 
de begroting achteT twintigduizend?; w at 
is de opvatting van het partijbestuur over 
Zuid-Amerika? en: neem t het partijbe
stuur de partijraad  wel serieus? De sa 
m enstelling van  lijsten en  besturen  leidt 
nog wel eens tot w at extra kommotie. 
Vooral nu er a ls  nieuw e trend is ingezet 
dat kandidaten  hun bew illiging af la ten  
hangen  van de vraag  wie er verder nog 
gekozen worden. De partijraad  moet d aar 
in m eerderheid weinig van hebben. Toen 
iem and op de laa tste  vergadering eerlijk 
zei dat hij a a n  zijn werk ook nog w at 
plezier w ilde beleven en  daarom  niet in 
elk willekeurig bij e lkaar gekozen bestuur 
zou g aan  zitten, w erd hij a l snel te  kijk 
gezet a ls  de 'an ti-dem okraat' in hoogst 
eigen  persoon (en niet gekozen). Zoals 
vaker in dit soort situaties, w aren de grote 
woorden ook nu w eer niet van  de lucht. 
Termen a ls  'onzindelijk', 'schande ' en 
'onbehoorlijk' vallen  in zo'n partijraads
vergadering a l nauw elijks m eer op.
M aar ik kan me beter tot mijn onderwerp 
beperken: de partijraad  besprak  jongstle
den  zaterdag Groen Licht. Het stuk werd 
in  precies één  uur door op de kop af 
negentien  sprekers volledig afgebrand. 
De teneur van  de diskussie w as slechts 
voor één uitleg vatbaar: Groen Licht is 
brandhout: het PPR-gedachtengoed wordt 
erin  overboord gegooid. Het lijkt wel of we 
ons scham en voor ons eigen verleden. Het 
is een  en  a l zakelijkheid. De PPR streeft 
niet langer het goede na.
In het stuk geventileerde opvattingen wer
den door sprekers getypeerd met verwij
zingen n aa r Lubbers, Van Lede en  de 
W D . Iem and merkte op dat bepaalde  
passag es in het stuk hem  zelfs a a n  de 
opvattingen van Relus ter Beek deden 
denken. In het partijbestuur wordt er over 
deze kwestie genuanceerder gedacht. 
Brandhout stuur je per slot van rekening 
de partij niet in en  wie zou PPR-leden 
w illen opzadelen met ideeën die. a l is het 
m aar in de verste verte, a a n  Relus ter 
Beek doen denken. Dat neem t niet weg 
dat veel kritiek uit de partijraad  ook in het 
partijbestuur wel zal worden gedeeld. Zo 
werd er tam elijk overtuigend n aa r voren 
gebracht dat het stuk onvoldoende visie 
u itstraalt, da t er soms tegenstrijdige a n a 
lysekaders worden gebruikt, dat het meer 
toekom stgericht moet. en  dat e r op een 
betere m anier konsekwenties moeten wor
den getrokken uit huidige sociaal- 
kulturele ontwikkelingen. Met dat laa tste  
w erd onder m eer gedoeld op het ontbre
ken van  specifieke aandach t voor veel
soortige 'ach terstandsgroepen ' en  voor de 
groeiende m aatschappelijke 'po larisatie '. 
Tekortkomingen in het stuk verklaren zo 
een  deel van de kritiek. D aarnaast is er, 
geloof ik. sprake van  veel onbegrip. An
ders is het niet te  verklaren dat een  stuk 
da t onder m eer de invoering van  een 
basisinkom en bepleit, alsm ede een radi- 
kale herverdeling van  werk, plus een 
m ilieubeleid dat konsumptie- en  produk- 
tiepatronen grondig in  ekologische rich
ting bijstelt, en da t ook nog een  pleidooi 
bevat voor sociale verdediging a ls  onder
deel van een niet-provokatieve defensie- 
strategie. vrijwel unaniem  a ls  een  ruk 
n a a r rechts wordt beschouwd.
Groen Licht relativeert het nu a l tw intig 
jaa r oude PPR-gelijk. Het schudt a a n  heili
ge  huisjes. Daarom is het toch nog geen 
rechts verhaal geworden? De partijraad  
heeft het licht op rood gezet. Het partijbe
stuur gaa t a a n  het werk om het weer 
groen te  krijgen.
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„We hadden gewoon geen overzicht. Wie zit nu waar 
en met hoeveel zijn ze? Sommige aktiecentra lijken 
niet meer te bestaan en van andere hebben we niet 
eens een postadres.” Die laatste kan hij nou mooi 
even noemen: Landsmeer, Langedijk, Bodegraven, 
Haastrecht, Moordrecht, Sassenheim, Schipluiden, 
Dongen, Son en Breugel en Brunssum. Of die zich 
maar even willen melden. Van Keulen heeft met zijn 
beleidsgroep 217 aktiecentra aangeschreven in het 
kader van de operatie Netwerk. Maar liefst 70 
hebben dat schrijven niet beantwoord, een treurige 
zaak. Want voor de geplande reorganisatie is een 
totaaloverzicht nodig. De beleidsgroep Organisatie is 
heel wat van plan.

Knooppunt
„Waarom een netwerk? Een net is plat en je vangt er 
dingen in. Dat is precies wat we willen: alle PPR- 
leden moeten gevangen zitten in zo’n netwerk. De 
aktiecentra, die omgevormd worden tot afdelingen, 
zijn de knooppunten. De draden zijn de onderlinge

’WE WILLEN ALLE PPR-LEDEN IN EEN NETWERK’

JOB VAN KEULEN: 
PARTIJMANAGER

Hij is de man die het geld beheert. Penningmeester Job van Keulen. Maakt een 
optimistische begroting, maar geeft niet méér uit dan hij ontvangt. Budgetteren, 
maar niet bezuinigen. En reorganiseren, met hart en ziel. Van Keulen heeft Het 
Netwerk bedacht. Van aktiecentrum naar afdeling. Van partijburo naar 
serviceburo. Van kerngroep naar partijraad. De resultaten van de Heroverwe
ging. Allemaal ter meerdere eer en glorie van het gewone PPR-lid. Sneller, beter, 

■ slimmer. De manager aan het woord.

Job van Keulen

kommunikatielijnen. Die gebruik je ook als je de 
afdelingen in hun totaliteit wilt aanspreken. De 
knooppunten zijn autonoom en alle andere groepen 
zijn er ondergeschikt aan. Ze vormen samen de 
centrale organisatie.”
‘Vroeger’ was dat anders. Toen de partijraad nog 
kerngroep heette, had de afdeling er minder invloed 
op. De afgevaardigden naar de partijraad werden 
gekozen door de provinciale besturen. Nu kiezen de 
afdelingen zelf hun vertegenwoordigers. Dat bete
kent dat de rol van het tussennivo, de provinciale

•besturen, verkleind is. Er komt meer macht bij de 
afdelingen te liggen, reden waarom Van Keulen 
graag spreekt van een ‘platte’ organisatie.
„De belangrijkste reden voor de reorganisatie is 
PPR-leden de mogelijkheid te bieden in de partij te 
participeren. Daarom worden aktiecentra samenge
voegd, want een te klein aktiecentrum heeft geen 
middelen om te funktioneren. Dat gaat niet vanzelf 
en daarvoor hebben we de provinciale besturen 
nodig. Deze moeten het overleg tussen de aktiecentra 
op gang brengen. Samenvoeging betekent overigens

niét centraliseren. Het gaat er juist om het netwerk te 
versterken. De partij bestaat dankzij funktionerende 
afdelingen, dus die moeten dan ook daadwerkelijk 
van de grond komen.”
In de toekomst kan een gemeente uit niet meer dan 
één afdeling bestaan. Die afdeling kan zichzelf nog 
wel verdelen in aktiecentra als ze dat zinnig vindt. 
„Stel bijvoorbeeld dat Leiderdorp bij Leiden komt. 
Want dat kan dus wel: meer gemeenten kunnen 
samen één afdeling vormen, gewoon omdat één of 
meer gemeenten te klein zijn om zelfstandig als

afdeling te funktioneren. Die afdeling gaat dan 
bijvoorbeeld ‘Groot Leiden’ heten. Maar Leiderdorp 
wil misschien wél een eigen aktiecentrum houden 
terwille van de gemeenteraad. Dat kan.”
Maar wordt het er dan overzichtelijker op? Loop je 
niet het gevaar dat je er een struktuur bij kreëert in 
plaats van de zaak eenvoudiger te maken? Job kijkt 
pienter. „Voor ons als partij blijft het overzichtelijk. 
We sturen onze papierstroom immers alleen naar de 
sekretarissen van de afdelingen. Dat is ook nog eens 
een keer kostenbesparend, wat betekent dat met 
dezelfde middelen de kwaliteit verbeterd kan wor
den. We hebben dus de informatiestroom beter in de 
hand. Bovendien verwachten we meer respons van de 
sekretarissen. De afdelingen zijn groter, dus zullen ze 
zich meer bewust zijn van hun verantwoordelijkhe
den.”
Van Keulen streeft ernaar eind juni 1989 de partij als 
netwerk gereorganiseerd te hebben. „Dan starten de 
verkiezingskampanjes, dus het is belangrijk dat elk 
PPR-lid dan onderdeel uitmaakt van een afdeling. 
Verschillende aktiecentra hebben inmiddels een brief 
van ons ontvangen waarin we vragen of ze mee willen 
werken aan het reorganisatieproces. Aktiecentra die 
al hebben laten weten zichzelf tot afdeling om te 
vormen, hebben informatie over de netwerkstruktuur 
in de bus gekregen. Maar dat zijn er nog maar 
veertig. Er moet dus nog heel wat gebeuren. In 
december gaan we met de provinciebesturen praten. 
Het is de bedoeling dat zij januari volgend jaar 
kontakt leggen met de aktiecentra in hun gebied. 
Maar als aktiecentra alvast zelf aan de slag gaan; 
graag! Midden-Brabant heeft op eigen initiatief haar 
aktiecentra samengevoegd. Hoe meer mensen dat 
doen, hoe beter.”

Service
De job van partijbestuurslid Van Keulen omvat meer 
dan reorganisatie in knooppunten. Zo is hij erop 
gebrand het partijburo efficiënt te laten werken. Hij 
was dan ook blij met de verhuizing en de lening van 
bijna ƒ 100 .0 0 0 .- die een meer geoliede organisatie 
mogelijk maakte. „In het pand aan de Singel was er 
niet eens een telefooncentrale. En een ouwe troep 
dat er binnenstond! Dat is nu allemaal verbeterd. 
Bovendien hebben we een begin gemaakt met. de 
automatisering op het buro. Adressenbestanden, 
financiële administratie. We zijn als buro nu \c.d 
beter bereikbaar en ook de informatieverstrekking 
loopt soepeler. De kwaliteit van de serviceverlening 
aan de leden is aan het verbeteren. Het is belangrijk 
dat het partijburo meer klantgericht werkt, vandaar 
de nieuwe naam ‘serviceburo’.”
Van Keulen heeft ook het financiële plaatje van de 
PPR overzichtelijker gemaakt. „Vroeger waren er 
allerlei potjes voor vanalles, bijvoorbeeld een aktivi- 
teitenfonds. Nou ja, dat kan natuurlijk alles zijn. Die 
fondsen zijn allemaal opgeheven. Ik wil niet bezuini
gen, maar vind het juist belangrijk zoveel mogelijk 
geld vrij te maken. Geld moet gecentraliseerd wor
den en gebruikt, en het moet daar komen waar het 
het meest nodig is. Het partijbestuur maakt in haar 
beleidsplan uit wat waar naartoe gaat. Dat is niet de 
taak van een penningmeester. Al heb ik natuurlijk 
wel veel invloed op de begroting, in de zin dat je goed 
op moet letten om een goed financieel beleid te 
kunnen voeren. In het verleden zijn er nogal eens 
grote tekorten gemaakt. Dat kan natuurlijk niet, dus 
dat hou ik in de gaten. Maar daar houdt het dan ook 
mee op. In wezen gaat het hier niet anders aan toe 
dan in een bedrijf.”

MAL0U VAN HINTUM

)

PPR-LID VOERT SUSKESVOLLE AKTIE TEGEN OVERHEID

EURASYL OPENT 
LANDSGRENZEN

Begin dit jaar reed advokaat Arie van Driel nog met een busje langs asielcentra om 
daar ter plekke de broodnodige, maar niet aanwezige, rechtshulp te verlenen. Nu 
is dat niet meer nodig. Van Driel: ,,Er is nu door de overheid gefinancierde 
rechtshulp in die centra. Mede dankzij de akties van Eurasyl.”
We zitten op zijn kantoor in Alkmaar. Om ons heen 
stapels dossiers. Van Driel praat zacht, maar met 
overtuiging: „Eurasyl is opgericht met het doel de 
rechtshulp aan vreemdelingen en vluchtelingen te 
verbeteren. Per jaar bereiken enkele duizenden 
vluchtelingen onze landsgrenzen. Ze zijn vaak niet 
goed op de hoogte van hun rechten, spreken meestal 
geen andere taal dan die van hun eigen land. Je ziet 
dat veel asielzoekers ons land nooit inkomen. Ze 
blijven in het vliegtuig of in de hal van Schiphol en 
worden weer teruggestuurd naar het land van her
komst. En dat terwijl de Nederlandse overheid via 
ondertekening van internationale verdragen de ver
plichting op zich heeft genomen bonafide vluchtelin
gen toe te laten. Ik vind het altijd een heel wonderlij
ke zaak: de minister van Justitie zou de rechtvaardig
heid moeten dienen. Maar het lijkt er op dat dat 
helemaal niet gebeurt. En dan druk ik me nog zwak 
uit. Wat daarom behalve een tolk nodig is wanneer 
zulke mensen ons land bereiken, is rechtsbijstand.”

Horzel
Zelf één van de slechts dertig Nederlandse advokaten 
die zijn gespecialiseerd in vreemdelingen- en vluchte

lingenrecht, weet Van Driel als geen ander wat nodig 
is om vluchtelingen dat recht ook daadwerkelijk te 
kunnen garanderen. In eerste instantie zijn dat vooral 
meer juristen, tolken en advokaten op het gebied van 
juridische vluchtelingenhulp. „Met onvoldoende 
mankracht is het recht leeg. Al roept de overheid nog 
zo hard dat het bestaat. Je komt er niet aan toe omdat 
er geen mensen zijn die dat recht kunnen geven.”
Via een subsidie-aanvraag in Brussel hoopt Eurasyl 
de beroepsopleiding van zo’n 90 juristen van de grond 
te krijgen. Juristen die zich juist op deze problema
tiek zullen gaan richten. Daarnaast houdt de stichting 
zich bezig met het werven van fondsen voor een 
volwaardige betaling van mensen die werkzaam zijn 
op dit terrein, het organiseren van een databank voor 
jurisprudentie en landendokumentatie, het voorbe
reiden van lessen bij de overheid en het bedrijfsleven 
over de positie en rechten van vluchtelingen en het 
verkrijgen van meer tijd, zodat de asielprocedure 
zorgvuldiger en met meer sukses kan worden afge
handeld. Maar Eurasyl kan natuurlijk niet alles.
„Het is een horzelfunktie. Kijken naar de bestaande 
instanties, inklusief de overheid, onderzoeken of die 
hun verantwoordelijkheden waarmaken. Daar waar

Arie van Driel: géén windmolenvechter

dat niet gebeurt, springt Eurasyl er zoveel mogelijk 
in. Op het moment dat die zaken worden overgeno
men, treedt de stichting terug. We hebben dus 
bijvoorbeeld gezien dat in de asielcentra geen rechts
hulp aanwezig was. Eurasyl ging er met eén busje 
naartoe om de nodige juridische bijstand te verlenen. 
Mede als resultaat daarvan is er nu in de meeste 
asielcentra door de overheid gefinancierde rechtshulp 
aanwezig. We trekken ons nu dus terug. We hopen

dat onze akties in Nederland snel overbodig zullen 
zijn, zodat we verder in Europa kunnen doorgaan. 
Want er zijn veel landen waar in die rechtshulp nog 
veel minder goed voorzien wordt dan hier. Tegenover 
alle mankracht die een Europese overheid centreert 
tegen de vluchteling, dient minstens evenveel man
kracht te staan vóór de vluchteling. Pas dan is er een 
weegschaal van recht die een beetje horizontaal ligt.”

Haalbaarheid
Wil het ooit zo ver komen, dan moeten er nog bergen 
verzet worden. Van Driel is echter optimistisch: 
„Eurasyl is zeker geen windmolenvechter en heeft al 
resultaten bereikt. Je merkt dat overheden hun taak 
serieuzer nemen. Ze móeten ook wel, want de akties 
trekken veel publiciteit. Het parlement neemt het 
over en de druk op de overheid neemt toe. Verder 
hopen we van instanties en partikulieren in het hele 
land steun te krijgen, in de vorm van daden of geld. 
De PPR en haar leden kunnen daarbij een belangrij
ke rol spelen.”
Van Driel is zelf PPR-lid. Hij meldde zich aan met 
een persoonlijke brief aan Ria Beckers, waarin hij 
beloofde zich voor de partij in te zetten. Daar is het 
nooit echt van gekomen. Hij had het te druk met 
andere zaken. „Opvallend is, dat gedurende de 
periode dat ik mij ingezet heb voor vreemdelingen en 
vluchtelingen, de PPR-fraktie altijd bereid is geble
ken kamervragen te stellen en achter de schermen 
invloed uit te oefenen als dat mogelijk was. Ik denk 
dat de haalbaarheidsfaktor daarbij voor de fraktie 
niet telde. Dat is heel belangrijk als je bezig bent met 
dit soort zaken. Je moet rechtvaardigheid centraal 
stellen; dan blijkt uiteindelijk veel haalbaar.”

LE0NIEKE DAALDER

Stichting Eurasyl heeft veel geld nodig voor een 
beetje rechtvaardigheid. U kunt daarbij helpen: 
Stichting Eurasyl. Postbus 212, 1800 A E  Alkmaar, 
postbanknr. 1717.
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MEDIAMANIPULATOR
Onder het subkopje 'Lankhorst bekriti
seert media' een  prim a verhaal in 
Radikalenkrant nr. 11. M aar hoe zit het 
met de R adikalenkrant zelf?
Eerst even voor de niet-ingewijden; 
ettelijke m ensen binnen het Randstad- 
circuit w illen de PPR met de verkiezin
gen een nieuw  gezicht geven. Dé kan
didaat daarvoor is 'hun' Van Ojik. 
Bang zijn ze voor Van Ojiks m edebe
stuurslid Van der Hoek. W elnu, mijn 
stelling is: Jan Dirx, verkerend in van 
Ojiks kringen, kam t Van der Hoek op 
de voorpagina van num m er 11 vooral 
daarom af. Af gezien nog van  de vraag 
of dat al dan  niet terecht is; ik ben dol 
op politiek en  d aa r hoort m annetjes- 
maken bij. Een nieuw e strijd b innen de 
PPR a  la  Max van  den Berg en  Wim 
Meijer: prachtig. M aar la ten  we dan  
wel eerlijk zijn. Van Ojik c.s.: speel het 
eerlijk, beken kleur! In gespannen  af
wachting daarvan  w ens ik iedereen 
vrede en alle  goeds.

P.S. Nog een spannend  dreigement: 
mocht de R adikalenkrant echt w illen 
manipuleren (censuur??), dan  heeft 
Cees Lunshof, T elegraafs parlem en
tair redakteur, m isschien w el belang
stelling. Kop?? Wil PPR-voorzitter Ria 
Beckers als Beckbencher?

Willem Hendriksm a
Ljouwert

PADVINDERIJ
Bij deze zeg ik mijn lidm aatschap  van 
de Politieke Partij R adikalen op. Een 
van de aantrekkelijke program m apun
ten van de PPR, de zorg voor het 
milieu, tref ik tegenw oordig alom aan  
in het politieke firm am ent - zij het in 
nog onvoldoende m ate. M aar het te 
zwaar aan tasten  van de natuur zal ons 
op den duur of binnenkort voor de 
finale keus stellen. Uw overige pro
gram m apunten spreken mij m aar zeer 
ten dele aan , in ieder geval te  w einig 
om nog met enige overtuiging lid te 
blijven. Niet dat ze verwerpelijk zou-

BRIEVEN
De redaktie behoudt zich het recht voor zonder opgaaf van redenen brieven in te korten of te weigeren.

den zijn, m aar zij slu iten  m.i. te  w einig 
a a n  op de realiteit, d ie h e laa s  in 
overw egende m ate het beeld  te zien 
geeft van  'homo homini lupus', de 
m ens is de m ens een wolf. Hoewel ik 
niet of nauw elijks aktief gew eest ben 
in de partij heb ik er via de partij krant 
en de afdelingsm ededelingen een 
sfeertje geproefd da t n iet het mijne is. 
De op niets gebaseerde  fam iliariteit, 
het ondertekenen van  m ededelingen, 
verslagen en opstellen met voornaam  
(dit riekt toch n aa r padvinderij) en 
vooral de zogenaam de progressieve - 
hoogst inkonsekwente- spelling riepen 
bij mij een  zekere w eerzin op. Het leek 
me oneerlijk om a lm aar pap ieren  lid te 
blijven, terwijl ik me in uw klub, die de 
la a ts te  tijd het im age van  'vrolijk links' 
tracht te verw erven - hoe vreselijk! - 
niet echt thuis voel. O verigens w ens ik 
de  PPR veel succes toe.

Piet Niekerk
Den H aag

AANFLUITING
In de R adikalenkrant van  24 oktober 
probeert Mare Broere ons het bekende 
p lan  van Philips-m an Dekker te  verko
pen. In de eerste p laa ts  moet je w eten 
dat van  Philips-, Unilever-, Shell- 
m annen e.d. de gew one m ensen niets 
goeds te verw achten hebben. Het zijn 
overigens altijd  m annen. Deze lui zijn 
er a lleen  m aar op ingesteld  de w insten 
van de grote monopolies, w aar ze in 
dienst zijn, verder te  verhogen. Zij 
hebben niets met de belangen  en de 
behoeften van het volk te maken, dat 
komt gewoon niet in  hun kraam  te pas. 
Om nu te trachten het p lan  Dekker als 
een  volksverzekering te verkopen zoals 
Ria Beckers probeert, is natuurlijk he
lem aal een  aanfluiting. Wat is da t voor 
een volksverzekering? 15% wordt uit 
het ziekenfonds-pakket gehaald ; d aar 
zullen we ons ap a rt voor m oeten bijver- 
zekeren. De prem ies daarvoor zijn nog 
niet bekend, m aar dat hangt - geheel 
in W D -stijl - af van  de krachten van de 
'vrije markt'. De partikuliere zieken
fondsen zullen ons er wel voor benade
ren. Er wordt een  nom inale prem ie 
verlangd van  ƒ 156,- per persoon, dit is 
voor een  echtpaar, of zoals u  w ilt tw ee 
sam enw onenden ƒ 312,-. W anneer de
ze tw ee kinderen hebben is dit ƒ 468,-. 
Het is alsof je een  em m er leeggooit. De 
norm ale prem ie moet natuurlijk ge
woon doorbetaald  worden en gaa t op 
de bekende Lubbers-m anier met enke
le tienden procenten om laag, m aar

d aa r is nog niets van bekend.
Volgens Ria klopt het argum ent niet 
dat de m inim a er in koopkracht op 
achteruit gaan . Ria, dan  moet je het 
alternatief van het FNV er eens op na  
lezen. Voor de m inim a met tw ee kinde
ren en  de m inim a zonder kinderen leidt 
het p lan  van de kommissie-Dekker tot 
een  koopkrachtverlies van  ƒ 85,-, resp. 
ƒ 30,- netto per m aand. A nderen g aan  
er w elisw aar m inder op achteruit, 
m aar tot tw eem aal m odaal moet er 
ingeleverd worden. Wie sprak er d aar 
over een  volksverzekering?
Natuurlijk zullen de vakbonden via de 
CAO-onderhandelingen dit geld bij de 
ondernem ers trachten terug te halen, 
m aar er zijn in ons land  ook nog een 
m assa  m ensen die geen CAO hebben. 
Voor hen  zou de PPR ook wel een  beetje 
op de bres kunnen staan . Ik ben het 
met Ria Beckers eens d a t de kosten van  
de gezondheidszorg de pan  uit rijzen. 
M aar er zijn perspektieven om dat 
ekonom ischer a a n  te pakken, bijvoor
beeld de sa larissen  van de specialis
ten, het beter sam enw erken van de 
zieken- en  verpleeghuizen in  een 
streek of grote stad . En m oeten a lle  
ziekenhuizen speciale geavanceerde 
appara tuur hebben? Dit is geen vrolijk 
verhaal, m aar la ten  we oppassen  dat 
de W D  en het CDA zich niet vrolijk 
m aken over de PPR. Politiek is een 
hard  bedrijf. Het hangt louter af van de 
krachtsverhoudingen.

Jan Hessels 
Rotterdam

AFGHANISTAN
Ik reageer op de brief van A. van 't Ent, 
'A fghanistan'. Als je ergens over 
schrijft moet je tenm inste iets van  de 
zaak afw eten. Bijvoorbeeld: de Af
g h aan se  revolutie had  p laa ts  op 27 
april 1978. In het voorjaar v an  1979 
ontstonden er moeilijkheden in de Re
volutionaire Raad, die w as erkend 
door ongeveer 40 staten . Deze w erden 
veroorzaakt door een gebrek a a n  kader 
op ekonomisch, adm inistratief terrein 
etc. Een zekere H afsullah Amin, n a  de 
revolutie benoem d tot vice-eerste m i
nister en minister van B uitenlandse 
Zaken, heeft geleidelijk a a n  m eer 
m acht tot zich getrokken. Hij ging 
lijnrecht tegen de nieuw e aangenom en 
grondwet in. Er ontstond onrust onder 
a lle  lagen  van de A fghaanse bevol
king. Alleen de afzetting van Amin kon 
de idealen  van  de April-revolutie red
den. En dat gebeurde op 27 decem ber

1979. Amin en de zijnen, met steun van 
het overgrote deel van de bevolking, 
w erden verjaagd door het leger. Het 
moet duidelijk zijn dat tijdens het korte 
bew ind van Amin en  enige tijd daa rn a  
nog géén sprake w as van Russische 
troepen in A fghanistan. Laat s taan  van 
binnenvallen!

Rudy Ziermans

EVANGELISCH
Tot mijn grote verbazing gelezen over 
de naam sverandering van het Groen 
Progressief Akkoord. De Regenboog is 
van oudsher een teken G ods volgens 
de bijbel, en wordt ook a ls zodanig 
gebruikt in de evangelische w ereld

van o.m. de N ederlandse Bijbelbond. 
Ikzelf heb ook een regenboog met duif 
a ls  vredes-button, ooit bij zo'n stand  
gekocht. Om nu onze politieke partij de 
Regenboog te noem en vind ik dus zeer 
verw arrend en ethisch niet zo veran t
woord. Dat de bijbel veel politieke 
vrienden en  vriendinnen inspireert, 
wil nog niet zeggen dat w e een christe
lijke partij (moeten) g aan  vormen. En 
gezien de uitleg bij de Regenboog gaat 
het d aa r ook niet over, dus w aarom  
geen duidelijke naam , w aaru it blijkt 
w aar we voor staan?

Geertje Kuipers
Culemborg

KIP OF KABINET
Enige w eken geleden heb ik m e enkele 
kippen aangeschaft. Eerst het hok in
richten, en toen kon het volkje komen. 
Het is mooi om ze een tijdje te observe
ren. De kippen komen gezellig sociaal 
over, m aar ze hebben ook een  verve
lende eigenschap en  dat is e lkaar 
pikken. Als je een  tijdje kijkt valt het je 
op dat er een  rangorde heerst. De 
zwakkere krijgt het m eeste te verdu
ren. Het kan bij kippen zo ver g aan  dat 
ze helem aal kaal worden geplukt. Zo te 
zien hebben m ensen veel e igenschap
pen van kippen. Dat valt je w eer op a ls 
je kijkt n aa r de A lgemene Beschouwin

gen. D egene die het slechtste leert en 
dan  ook m isschien niet technisch is 
(dus moeilijk een b aan  kan vinden) of 
wie ziek of oud is wordt geplukt. 
Terugkomend bij het kippenhok denk 
je dan  wie moet de soep in, de kip die 
geplukt wordt of die plukt. Verleidelijk 
is het de geplukte kip te pakken, w ant 
die hoef je niet m eer te plukken. M aar 
uit sociaal oogpunt kies ik dan  toch 
voor de plukker. Dus Lubbers de soep 
in?
Nee, dan  m aar het hele kabinet! Na
deel: er kan een vies luchtje a an  zitten. 
Voordeel: de lucht is toch een stuk 
schoner geworden?
P.S. Ik kom niet eten, het lijkt me een 
taa ie  kip.

Wim Haak 
Thesinge

MISPLAATST
Als een term, die a ls  visitekaartje moet 
dienen, intern zo om streden is, dan  is 
het een  misser. Voor een begrip, dat de 
identiteit van  een partij moet w eerge
ven, is het onvoldoende a ls 'de helft 
p lus één ' erm ee instem t. Ronduit scha
delijk is het w anneer een ander deel 
afhaakt. Voor mij is dat 'vrolijk links' 
net zo m isp laatst a ls  'het land  is de 
afgelopen jaren  schoner gew orden'. Bij 
beide u itspraken g aan  mijn haren  
recht overeind staan . De m otiveringen 
in de trant van 'met nam e ...’ vind ik 
dooddoeners uit het PR-circuit, w aar
van ik hoopte bij de PPR verschoond te 
blijven. Helaas.

Juist nu heel N ederland overtuigd be
gint te raken van het feit dat het m ilieu 
le id raad  voor ons (politieke) handelen  
dient te  zijn, laa t de PPR h aar kans 
lopen door h aa r groen im age in vrolijk
heid  op te souperen. Mij lijkt het a lte r
natief voor de hand liggend: Groen 
Links.

Beatrice Kesler
W ageningen

BOEKRECENSIE
POLITIEKE AGENDA
Stel: je krijgt het verzoek het profiel van de PPR uit 
de politieke agenda van 1988 te korrigeren. Je doet 
dat. Stuurt een print van het nieuwe PPR-Iogo en 
schrijft de korrekties op briefpapier met het nieuwe 
adres; wat heet!, het sinds 1 februari geldende adres. 
Als je dat allang weer vergeten bent, krijg je op je 
buro een presentie-exemplaar van de Politieke Agen

da 1989. De begeleidende brief vermeldt dat dit keer 
geen profielen van politieke partijen zijn opgenomen. 
Vanwege plaatsgebrek en omdat volgend jaar in 
verband met de verkiezingen de politieke partijen 
veel meer aandacht zullen krijgen. Dat valt nog te 
billijken. Maar als je dan in de adressenlijst achter 
PPR Singel 277 ziet staan .... Dan moet er maar een 
brief op hoge poten naar de Stichting Burgerschaps
kunde, het Nederlands Centrum voor Politieke Vor
ming dat de Politieke Agenda uitgeeft en, naar eigen 
zeggen, daar de uiterste zorg aan besteedt.

Stel: je moet het CNV bellen. Je zoekt het telefoon
nummer op in die handige Politieke Agenda 1989. Je 
draait het nummer. Wordt wat nerveus, omdat je de 
naam niet goed kunt verstaan. Geen CNV dus. Is dat 
telefoonnummer nooit van geweest ook.
Aardig is wel dat de agenda je op 17 maart eraan 
herinnert dat zestien jaar geleden de PPR-werkgroep 
man/vrouw (nu PPR-vrouwen) werd opgericht. Leuk 
zijn politieke affaires, zoals die van 1966 toen 
ARP-minister Smallenbroek van Binnenlandse Za
ken met een slok op tegen de auto van zijn buurman 
aanreed en rustig dóórreed, maar niettemin netjes de 
schade betaalde en aftrad. Ook het verhaal over de 
turbo-taal in de politiek van Jan Kuitenbrouwer is de 
moeite van het lezen waard. Verder is de agenda 
uitstekend geschikt voor politieke cijferfreaks. En, 
laten we sportief blijven, de Stichting Burgschaps- 
kunde verbétert ook wel eens iets. Inmiddels zijn, 
sinds de Politieke Agenda 1988, minister Korthals 
Altes en staatssekretaris Koning weer van het CDA 
naar de W D  verhuisd.

GERT VAN BERGEN
Politieke Agenda 1989. Uitg. Stichting Burgerschaps
kunde. Samenstelling en redaktie: Nico Bloot e.a. 
Prijs f3,50.

PPR-AO
,,Een reeks informatieve boekjes over de meest 
uiteenlopende aktuele onderwerpen.” Zo omschrijft 
de uitgever haar AO (Aktuele Onderwerpen)-serie. 
Het zijn boekjes van een klein formaat met een 
beperkt aantal pagina’s, die ondermeer gebruikt 
worden op middelbare scholen. Ook zijn ze vaak 
terug te vinden in openbare bibliotheken. U weet 
wel. Van die boekjes die zo makkelijk voor een 
spreekbeurt zijn. Men vroeg Bas de Gaay Fortman 
om een ‘AO’ over de PPR te schrijven. In wie anders 
dan PPR-kenner bij uitstek Hans van Egdom vond hij 
een ko-auteur. Het resultaat van deze samenwerking 
is bijzonder aangenaam.
In twintig pagina’s wordt alles over de PPR verteld. 
Op een frisse en leesbare manier. Je zou zelfs kunnen 
overwegen geïnteresseerden in de PPR niet het 
partijprogramma maar dit boekje toe te sturen. Ook 
is het ideale lektuur om lekker stiekum in de 
wachtkamer van dokter of tandarts neer te leggen. 
Een aantal leuke citaten: ,,Op zichzelf zegt de term 
Radikalen niet zoveel. Vaak denken mensen dat het 
hetzelfde betekent als extreem of gewelddadig. Dat is 
absoluut niet het geval.” Of wat te denken van deze: 
„Aan haar politici stelt de PPR hoge eisen. Ze 
vertegenwoordigen de bevolking. Daarom moeten ze 
herkenbaar zijn. Ze mogen geen misvormde vakidio
ten die verhalen houden worden, waar de leek geen 
touw aan kan vastknopen.” Na het lezen van zulke 
uitspraken kan de lezer volgens mij niet anders dan 
het voorbehoud ten opzichte van de PPR laten varen. 
Leuk is ook de manier waarop het begrip Vrolijk 
Links aan de ‘niet PPR-kenner’ wordt uitgelegd. In 
notedop komt dat hier op neer. Bij de oprichting van 
de PPR waren er vooral heren met stropdassen. Later 
werd het pak door de schipperstrui vervangen omdat 
men zo sober mogelijk wilde leven en de kleding 
lekker moest zitten. Hoewel lang niet iedereen aan

dat beeld voldeed, beschouwde de buitenwereld de 
PPR als een partij van softies. In de jaren tachtig was 
het dragen van geitenwollensokken allang uit de 
mode, ook bij de PPR. Maar het beeld van de partij 
werd er nog steeds door bepaald. Het moest daarom 
maar eens uit zijn met die softerige vriendelijkheid. 
De PPR moest een flitsende en uitdagende partij 
worden en Vrolijks Links de leus die de nieuwe 
beeldvorming moest dekken.

MARC BROERE
Actuele Onderwerpen - Twintig jaar PPR in de 
Nederlandse politiek. Door Bas de Gaay Fortman en 
Hans van Egdom. Uitg. Stichting IVIO, Lelystad. 20 
pgs., ƒ  3,50. Te verkrijgen op het partij buro.
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KONFLIKT OVER BEZETTING EERSTE KAMER

ZETELHONGER:
DE JONG VERSUS WALTMANS

In een interview in de Radikalenkrant van december 
1984 spreekt Jaap de Jong zich bij zijn afscheid als 
vice-voorzitter onverbloemd uit over Henk Waltmans 
en Bas de Gaay Fortman. Henk vond hij een pure 
machtspolitikus die niemand ontzag en Bas was een 
ramp voor de partij. Niemand had toen nog het

Jaap de Jong

vermoeden dat Henk en Jaap hoofdrolspelers zouden 
zijn in een rel om de bezetting van de tweede Eerste 
Kamerzetel. In een fraktie met Bas de Gaay Fortman 
als voorzitter.
Iedere keer als een nieuwe Eerste Kamer gekozen 
wordt, ontstaat binnen elke politieke partij een 
diskussie over de strategie die gevolgd moet worden 
om zoveel mogelijk zetels voor de eigen partij binnen 
te slepen. De Eerste Kamer komt tot stand door 
middel van een getrapte verkiezing. De leden van de 
Provinciale Staten kiezen de Senaat. De zwaarte van 
de stem die een statenlid uitbrengt, is afhankelijk van 
het aantal inwoners in zijn of haar provincie. Een 
partij kan een aantal stemmen te weinig hebben om 
een bepaald aantal zetels binnen te halen. Dan wordt 
gerekend of er niet wat met andere (vaak bevriende) 
partijen te regelen valt. Vanwege de inwerkingtre
ding van een nieuwe grondwet zou in mei 1986 een 
nieuwe Eerste Kamer gekozen worden. Na de Staten
verkiezingen in maart 1987 zou deze weer ontbonden 
worden. Omdat de zittingstermijn van deze Senaat 
slechts 1 jaar was, besloot het kongres van februari 
1986 dezelfde lijst in te dienen als in 1983.

Fries Nationale Partij
Het partijbestuur besprak 11 februari de namen 
op deze lijst. Het was duidelijk dat nummer twee, 
Leo Jansen, vanwege zijn funktie geen lidmaatschap 
van de Senaat zou aanvaarden. De eerste in aanmer
king komende persoon om naast Bas de Gaay 
Fortman zitting te nemen was Henk Waltmans, 
burgemeester van Landsmeer. Ondanks bezwaren 
van een aantal bestuursleden vond men het geen 
probleem dat Henk bij verkiezing zijn burgemeesters
ambt zou kombineren met het lidmaatschap van de 
Eerste Kamer. Het bestuur zag het belang van een 
eventuele verdubbeling van de Eerste Kamerfraktie 
op 20  mei in (de dag daarna zouden de verkiezingen 
voor de Tweede Kamerfraktie plaatsvinden) en be
sloot zoveel mogelijk te doen om een tweede Eerste

“  Laatst heb  ik op een  regenachtige herfst- 
m avond eens televisie gekeken. Per slot van  fc- 
H rekening moet je a i en  toe w at volkskul- 
K tuur tot je nem en. O nbedoeld werd ik zo a
■  gekonfronteerd met Den H aag V andaag. * 
® Over het m ilieu ging het. Ik had  niet s
■  gedacht da t dat inm iddels zo'n heet h a n -1 
"  gijzer w as gew orden. Ja. wel bij ons, de ,
■  groenste partij van  Nederland, m aar ver- ■
■  der ho m aar. Nu bleek dat het ganse  volk J 
m zich druk m aakt over de zure regen en  de *
■  afbrokkelende ozonlaag. W oordvoerders 8 
m van  a lle  partijen  wedijverden in  opwin- 
m d ing om zo de bezorgde vaderlanders 
m e lektoraal in  te palm en, d ie  eigenlijk op 
m ons hadden  m oeten stem m en w ant wij 
m w aren  het eerst. Ed Nijpels is m inister van 
hi Milieu. Hij mocht n a  afloop van  het debat 
m nog een  p raatje  voor de kam era 's houden 
“  en  achteloós zijn nieuw e leesbril la ten  
m zien. Ook hij m aakte zich vreselijk be- 
“  zorgd over de  zure regen m aar gelukkig 
m keek hij in de  lens met een  blik van  'da t 
”  varkentje zullen wij w el eens even w as-' 
m senl'.
■ De vragensteller wierp op dat allerlei

Mannetjesmakerij, je  hoort er wel vaker over in de politiek. Strategisch 
stemgedrag en geschuif met plaatsen op een lijst om die man of vrouw op de juiste 
plek te krijgen. Maar dat moet je dan wel slim doen. Dat gebeurde twee jaar 
geleden niet. Een affaire met e®n staartje tot in 1987.

politieke opstelling van Jaap de Jong dan in die van 
Henk Waltmans. Hij gaf wel toe dat het beter 
geweest zou zijn als hij zijn voornemens vantevoren 
aan de betrokkenen kenbaar had gemaakt.
Statenlid Jan Dirx uit Gelderland had er in een 
gesprek met John Steegh over eventueel afwijkend 
stemgedrag niet bij stilgestaan dat dat gevolgen zou 
kunnen hebben voor de bezetting van de tweede 
zetel. In een brief gaf hij toe dat hij te weinig op de 
hoogte was van de procedures bij de verkiezing van 
de Eerste Kamer. Hij merkte ook op dat de statenle
den niet hadden kunnen inschatten welke gevolgen 
hun stem kon hebben. Ze waren immers niet op de 
hoogte gebracht van de afspraken die met de FNP 
gemaakt waren.

Jaap zag zijn verkiezing als een signaal uit de partij en 
hield de bewilliging in beraad. Samen met voorzitter 
Janneke van der Plaat bezocht hij Friesland om na te 
gaan of de afspraken ook via zijn persoon uitgevoerd 
konden worden. In Friesland bleek dat de FNP de 
afspraken in eerste instantie met Henk Waltmans had 
gemaakt. Jaap kwam, zoals hij het later in een brief 
aan het partijbestuur formuleerde, in een ‘prisoners- 
dilemma’ tussen alleen maar negatieve keuzen. Als 
hij zou bewilligen betekende dat grote problemen in 
en voor de PPR. Als hij dat niet deed bevestigde hij 
de bestaande en slechte manier van politiek bedrijven 
die in de PPR helaas nog vaak plaatsvond. Hij liet 
zijn gevoel beslissen en zag van de benoeming af.

Kamerzetel binnen te halen. Die tweede zetel was 
alleen mogelijk indien afspraken gemaakt konden 
worden met de Fries Nationale Partij die met haar 3 
statenleden zelfstandig nooit in de Senaat zou kunnen 
komen.
Op 17 april gingen Dik van Kleef, Henri Dijkster- 
huis, Bas de Gaay Fortman, Henk Waltmans en het 
PPR-statenlid Roel Vogelzang op bezoek bij de FNP. 
In een uitermate plezierig gesprek werden daar de 
volgende afspraken gemaakt. De 3 FNP-leden zou
den op Henk Waltmans stemmen. De PPR-delegatie 
garandeerde dat in dat geval de tweede man in de 
Senaat Waltmans zou worden, gezien het feit dat 
Henk na Bas de tweede persoon was op de lijst. 
Afgesproken werd deze overeenkomst tot 20 mei 
geheim te houden. Bij uitlekken van het bericht 
zouden andere partijen wellicht maatregelen nemen 
die het mogelijke sukses teniet konden doen.
Door tijdgebrek kwam er niets terecht van terugrap- 
portage in het partijbestuur door bestuurslid Henri 
Dijksterhuis. Alles leek geregeld. De PPR- 
statenleden kregen een stemadvies en het wachten 
was op de twintigste mei. Verbazing alom als op 23 
mei blijkt dat niet Henk Waltmans maar Jaap de Jong 
in de Senaat is gekozen. Drie statenleden, John 
Steegh, Kees Tilanus en Jan Dirx hadden het 
stemadvies van het partijbestuur niet opgevolgd en 
op Jaap de Jong gestemd. Omdat zij in grote 
provincies zetelden hadden hun ‘zware’ stemmen de 
doorslag gegeven.
Kees Tilanus nam in een brief de volledige verant
woordelijkheid voor zijn stemgedrag op zich. Hij was 
zich ervan bewust geweest dat het uitbrengen van de 
voorkeurstem er mede toe kon bijdragen dat Jaap de 
Jong in de Senaat zou komen. Zijn gedrag moest als 
een noodkreet worden gezien. Als de PPR op een 
zinvolle wijze wilde blijven voortbestaan, moest 
binnen 2 a 3 jaar de doorbraak naar vergaande 
samenwerking met PSP en CPN worden bereikt. Hij 
zag deze gedachte duidelijker vertegenwoordigd in de

tegenover de FNP te ver was gegaan. Volgens haar 
was de poging om, de steun van de FNP te krijgen 
middels de persoon van Henk Waltmans in strijd met 
de verhalen die de PPR altijd over politieke zuiver
heid hield. De delegatie had nooit kunnen garande
ren dat Henk zou worden gekozen als tweede 
persoon in de Eerste Kamerfraktie. Ze nam het de 
drie statenleden kwalijk dat ze hun afwijkend stemge
drag van tevoren niet gemeld hadden. Hun daad was 
stiekum.

Gesjoemel
Henri Dijksterhuis ontkende in het partijbestuur ten 

stelligste als zou de delegatie gesjoemeld hebben bij 
het gesprek met de FNP. Alles was binnen het kader 
van het mandaat van het partijbestuur geregeld. 
Onderhandelen met de PPR kon toen gelijkgesteld 
worden met onderhandelen met Henk Waltmans, 
omdat hij (indien men zich in de staten aan de 
partijdiscipline had gehouden) gekozen zou worden. 
Jaap de Jong verweet de delegatie wèl gesjoemel. Er 
was in alle geheimzinnigheid een kontrakt gesloten 
met de FNP, dat niet gebaseerd was op partijpolitieke 
en inhoudelijke overwegingen, maar op het vertrou
wen in een persoon. Hij meende dan ook dat een 
aantal betrokkenen de in de politiek gebruikelijke 
konsekwenties diende te trekken. Het partijbestuur 
antwoordde hem dat er geen verdergaande konklu- 
sies dan „dit moet zo niet weer” waren getrokken. 
Geen enkel bestuurslid had het gevoel gehad in deze 
kwestie zo gefaald te hebben, dat zij of hij diende af 
te treden. Namens het partijbestuur bedankte sekre- 
taris Lenie Mulder in een brief Jaap nogmaals voor de 
door hem aan de PPR betuigde loyaliteit.

Juni 1987 werd er weer een nieuwe Eerste Kamer

Henk Waltmans
De partij kon opgelucht ademhalen. Bas de Gaay 
Fortman had verklaard dat de geloofwaardigheid van 
de partij in het geding was en dat hij zou aftreden als 
Jaap bij hem zou aanschuiven. Voorzitter Janneke 
van der Plaat liep dan ook een tijd lang met zweet in 
haar handen. Zij had het besluit om ten koste van 
alles de tweede Kamerzetel binnen te halen altijd al 
niet best gevonden. Zij vond dat de delegatie
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SOKKEN
figuren op geitenw ollen sokken a l jaren
lang  roepen om krachtig ingrijpen. Dat 
beaam de Nijpels volmondig. ..Die geiten
wollen sokken van  10 jaa r geleden h ad 
den natuurlijk gelijk!" stelde hij vast.
Dat zitten wij d an  m et ons goeie gedrag. 
Net vorige week heb ik mijn laa ts te  p aa r 
geitenw ollen sokken ritueel verbrand in 
de achtertuin, daarbij mijn bijdrage leve
rend a a n  de afbraak  van  de  ozonlaag, en  
d an  dit. De PPR heeft nog geen  jaa r 
ge leden  de geitenw ollen sok afgezworen.

op een  kongres word je zowat gelyncht 
a ls  je erm ee rondloopt en  nu blijkt dat we 
a l die jaren  gelijk hebben  w ant er is geen 
enkele reden om a a n  te nem en da t anno 
1988 ineens de leesbrillen  gelijk hebben 
en  de geitenw ollen sokken niet m eer. De 
sokken van  Nijpels kw am en he laas  niet in 
beeld , een  gem iste kans van  de Neder
lan d se  journalistiek.
M oeten wij nu  m assaa l n a a r  de w inkel om 
nieuw e sokken a a n  te  schaffen? Moeten 
wij w eer in  de  vrieskou op onze sanda len

gekozen. Op de kerngroep van december 1986 stond 
Jaap kandidaat voor de plaatsen 1 tot en met 5. De 
kerngroep vond het niet nodig hem op één van die 
plaatsen te kiezen. Enkele dagen later lag er een 
opzegbrief van Jaap de Jong op het partijburo. De 
PPR was een links en non-konformistisch aktief lid, 
dat volledig op de partij was afgeknapt, kwijtgeraakt.

HANS VAN EGDOM

over de aardkloot klepperen? Moeten wij 
onze baardgroei opnieuw  de vrije loop 
laten? Moeten wij bij de  volgende verkie
zingen met a lle  andere  partijen gaan  
wedijveren over de aandach t die we aan  

: het m ilieu besteden  nu gebleken is dat 
| zure regen ook autolak  aan tast?  Ik zou 
i zeggen van  niet. lieve PPR-mensen. Na al 
j d ie tijd komt da t m ilieu ons zo langzamer- 
i hand  behoorlijk de strot uit. Nijpels zal dat 
1 varkentje wel even w assen. En zullen wij 
met ons rebellenbloed a ls  de eerste  de 
beste  brave burger zijn aanbevelingen 
opvolgen, onze auto  a a n  de kant doen en 
de helft van onze veestapel n aa r de Derde 
W ereld sturen zodat ze d a a r ook 'n s  een 
karbonaadje hebben in p laa ts  van dat 
sojam eel van  het Rode Kruis? Welnee! 
ja ren lang  is er niet n a a r  óns geluisterd, 
nu lu isteren  wij 'n s  een  keer niet. Van de 
w eerom stuit.
Wij w erpen de blik vooruit! De kiezer 
treden we met opgeheven hoofd tegemoet. 
De PPR is de partij d ie  ergens over begint 
om vijf vóór tw aalf en  niet m eer om kwart 
over één .
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ZURE BOMEN
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Het Europakongres
Zaterdag 10 december bogen 125 
PPR-leden zich over de Regenboog 
en de status van ‘Groen Licht’. 
Ondanks de prettige ambiance vie
len er harde woorden.
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Kerstmenu
De PPR-minima wordt kip met jog- 
hurtpudding voorgeschoteld. De r i j
kere leden krijgen patrijzen en een 
parfait glacé au chartreuse. Verschil 
moet er zijn. Smakelijk eten.

pagina 3

Skoren
Links zit in het slop. De sociale 
bewegingen moeten het afleggen te
gen het werkloosheidsprobleem en 
de nieuw-zakelijke yup. Socioloog 
Wim van Noort heeft heimwee.

pagina 4

Radikale ideeën
De Studiestichting van de PPR zit 
n<et stil. O nder de bezielende leiding

In Venray krijgen de bomen een jas aan tegen de zure 
regen. Onder die jas worden ze besprenkeld met zuiver 
water. Zo komen we erachter hoelang het herstel van 
bomen, die aangetast zijn door zure regen, op zich laat 
wachten. Op weg naar een toekomstperspektief. ■

van M arijke Knipscheer wordt me
nig idee binnenstebuiten gekeerd. 
Het projekt ’Dilemma’.

pagina 5

Podium
Een diskussierubriek over ’Groen 
Licht’. De eerste bijdrage is van Ella 
Bartovska, em ancipatiewerkster 
van de PPR. Hoe zit het met de 
feminisering?

pagina 5

Fraktie
Dat glaasje Beaujolais Prim eur na 
vijven, dat verdienen ze gewoon. De 
mensen in Den Haag rennen van 
debat n aar dem onstratie naar ver
gadering. Het po rtre t van een dyna
misch PPR-team .

pagina 6, 7

Media
De PPR moet haar principes verko
pen. Niet loslaten, m aar aan de 
mens brengen. W outer van Dieren 
over kommerciële televisie en zijn

vriendschap met Bas de Gaay F ort
man.

pagina 8

Inhoudelijk Werk
Klaas-Wybo van der Hoek probeert 
de partij te injekteren met nieuw- 
radikalisme. ,,Als je  niet gevoelig 
bent voor de realiteit, m oetje  niet in 
een politieke partij gaan zitten .”  
Een gesprek over ’Groen L icht’.

pagina 9

1987
Bas de Gaay Fortm an kleedt zich 
aan en uit om de PPR aan zetelwinst 
te helpen. ’Het P ak ’ bij Tineke, dat 
was even wennen voor de PPR.

pagina 10

1988
Hans van Egdom m aakt de balans 
op. De vernieuwers binnen de partij 
zijn te hard  van stapel gelopen. De 
vlag van het pragm atism e is te snel 
gehesen. Is er nog hoop?

pagina 12
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IN VREDESNAAM
„Mensen met een overtuiging, met sterke principes, kunnen veel bereiken 

als ze zich achter een ideaal stellen. We zien het in de vredesbeweging.
We zien het in de anti-apartheidsbeweging. En wat kunnen we ons gelukkig 
prijzen dat het ook de kerken zijn die hierin steunen en stimuleren.

Het besef dringt steeds sterker door dat we in ons land hard moeten 
werken om de apartheid met vreedzame middelen te bestrijden. Een van die 
middelen is: ons verre houden van instellingen en bedrijven die zaken doen in 
en met Zuid Afrika.

Dat is voor mij een reden om te sparen bij de ASN.”
De ASN is een snelgroeiende spaarbank die principieel niet belegt in 

landen als Zuid Afrika. En ook niet in andere landen waar de mensenrechten 
worden geschonden.

De ASN belegt de haar toevertrouwde spaargelden in projecten en 
instellingen die ons allemaal ten goede komen: zoals in de ouderenzorg en de 
gezondheidszorg.

De ASN werkt efficiënt en zakelijk. Waardoor uw geld in goede handen is en 
een mooie rente oplevert.

Principieel en verstandig, zo’n spaarbank.
Als u nu een spaarrekening opent bij de ASN met tenminste f 50,- 
als eerste inleg, ontvangt u f 7,50 welkomstpremie.

A lgemene Spaarbank voor N ederland
geeft rente zonder bijsmaak

■ Zenden in enveloppe zonder postzegel aan:
U I  I A I  Algemene Spaarbank voor Nederland,
U U I  ■Antwoordnummer 1188,2501WB 's-Gravenhage
Naam:
Adres:
Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over':
□  de ASN-spaarrekenmg gekoppeld aan de girorekening
□  de Vroeg-Bij rekening (een unieke regeling voor longensen meisjes t/m 17 jaar)
□  de Zilvervloot (voor jongeren van 15 t/m 20 jaar)
□  Vrij Sparen □  Bedrijfsspaarregelmgen
□  FNV- Sparen □  het Depositosparen (met vaste looptijd)
'aankruisen wat u wenst

Bellen of bezoeken kan ook: Rijnstraat 28, 's-Gravenhage of telefoon 070- 710880

c\jo

Oproep: kandidaten 
Tweede Kamer

Fraktienieuws
In 1990 worden de volgende Tweede 
Kamerverkiezingen . gehouden. Met het 
oog daarop begint nu de kandidaatsstel
ling binnen de PPR, wat betekent dat 
mogelijke namen van kandidaten ge
noemd kunnen worden. Het v'erkiezings- 
kongres, waarop beslist wordt over de 
vraag wie welke plaats op de lijst zal 
innemen, is op 6 en 7 oktober 1989.
Het landelijke deel van de kandidatenlijst 
bestaat uit 15 namen. De lijst mag per 
provincie tot 30 namen worden aangevuld. 
Het partijbestuur roept nu de afdelingen 
op namen van kandidaten te noemen, 
zowel voor het provinciale als voor het 
landelijke deel van de lijst.
De sluitingsdatum voor de kandidaatsstel
ling is maandag 6 maart 1989. Namen van 
kandidaten moeten vóór deze datum

Podium
Het diskussiestuk ‘Groen Licht’ houdt de 
gemoederen in de PPR behoorlijk in 
beweging. Het stuk zelf lijkt niet zo 
aangeslagen, verschillende partijleden des 
te meer. LAAT VAN U HOREN! De 
Radikalenkrant wacht met spanning af 
welke frustraties, intellektuele hoogstand
jes en gewaagde alternatieven door indivi
duele brainstormers en afdelingen ontwik-

schriftelijk en ondertekend worden inge
diend bij het partijbestuur. Dat geldt voor 
beide lijsten. Alleen de afdelingen en het 
partijbestuur hebben de bevoegdheid tot 
het stellen van kandidaten voor de Twee
de Kamer.
Het partijbestuur zal in de volgende Radi
kalenkrant nader ingaan op de bij de 
kandidaatsstelling te hanteren kriteria.
Na de sluiting van de kandidaatsstelling op 
6 maart vraagt het partijbestuur de kandi
daten om een bereidverklaring. Over de 
verdere procedure volgt tijdig bericht. 
Kandidaatsstellingen dienen te worden 
geadresseerd aan: Partijbestuur PPR, 
t.a.v. Louis Vuurboom, le Wetering- 
dwarsstraat 4, 1017 TN, Amsterdam. Ver
meld op de envelop ‘kandidaatsstelling 
Tweede Kamer’.

keld worden. Daarbij verwachten wij 
meer dan goedkope kritiek of een botte 
bijl. Serieuze bijdragen aan de diskussie, 
van minimaal 500 en maximaal 1000 woor
den, zullen integraal en zonder enig voor
behoud afgedrukt worden in Uw Orgaan. 
Het enige kriterium dat wij hanteren is, 
dat uw bijdrage de levendigheid van het 
debat en de pluriformiteit van de diskussie 
verhoogt. Wilt u de volgende krant al van 
de partij zijn, zendt dan uw tekst vóór 12 
januari volgend jaar naar: PPR Radika
lenkrant, le Weteringdwarsstraat 4, 1017 
TN Amsterdam.

9  Migranten
De PPR-fraktie wil een relatief klein 
bedrag uit de omroepmiddelen vrijmaken 
voor de opleidings-, produktie- en distri- 
butiefunktie van de Studio Informatie 
Minderheden. Deze dreigt bij de beoogde 
privatisering in het gedrang te komen. De 
fraktie is bang dat de eigen identiteit van 
etnische minderheden niet meer tot zijn 
recht zal komen, vooral omdat minister 
Brinkman de subsidie aan migranten- 
omroepen in de grote steden heeft stopge
zet.
De regering springt toch al niet zo netjes 
met migranten om. De hoge werkloosheid 
onder minderheden wordt nauwelijks aan
gepakt en het 1000-banenplan voor Mo- 
lukkers is volledig in het water gevallen. 
Aldus Ria Beckers, die pleit voor verplich- 
tendè cn afdwingbare maatregelen om de 
werkloze migranten een eerlijke kans te 
geven. Waarbij de overheid niet alleen 
naar het bedrijfsleven, maar ook naar 
zichzelf moet kijken: want maken de 
departementen wel werk van de 3%- 
norm? En waarom is er geen centrale 
openbare sollicitatiebank, waar minderhe
den zich kunnen aanmelden voor een 
funktie bij de overheid?
9 Onderwijs
Niet alleen de universiteiten moeten inle
veren. Voor het Middelbaar Beroeps On
derwijs is een bezuiniging gepland die 150 
miljoen gulden op moet leveren. Module
ring en flexibilisering van het onderwijs, 
waar hebben we dit eerder gehoord. De 
PPR-fraktie gelooft er niet zo in. Flexibili
sering kan bijvoorbeeld betekenen dat er 
duurdere apparatuur moet worden aange
schaft. Bovendien is de fraktie bang dat 
persoonlijke ontplooiing en maatschappe
lijke en kulturele vorming tot franje ver
klaard worden. Terwijl zulke zaken toch 
van belang zijn om ‘op de werkvloer te 
participeren’.
9  Welzijnswerk
Peter Lankhorst is niet tevreden over de 
wijziging van de welzijnswet, niet in het 
minst omdat deze wijziging gekoppeld is 
aan bezuinigingen. De lagere overheden 
krijgen minder geld en meer verantwoor
delijkheden. Dat betekent dat er gekort 
gaat worden en het is niet ondenkbaar dat 
gelden voor vrouwenemancipatie, minder
hedenbeleid en beeldende kunstenaars 
een andere bestemming in welzijnsland 
zullen krijgen.
•  Milieubeleid
De minister van Ekonomischc Zaken 
vindt dat het milieubeleid in internationaal 
verband afgestemd moet worden. Het 
Nederlandse beleid mag niet voorop lo
pen. Dat is schadelijk voor de konkurren- 
tiepositie van het bedrijsleven. Peter 
Lankhorst vindt dat het ministerie niet 
alleen moet kijken naar groeipercentages. 
Groei mag geen doel op zich zijn. maar 
dient er juist toe een aantal maatschappe
lijke randvoorwaarden veilig te stellen.

Zoals behoud en herstel van het milieu. 
En verder blijft de PPR nog steeds be
nieuwd of er in 1989 besloten zal worden 
tot de bouw van nieuwe kerncentrales of 
niet. Hoe de fraktie over die bouw denkt, 
mag bekend verondersteld worden.
9  Persfusie
Kamerlid Lankhorst spreekt over de voor
genomen fusie tussen de NDU en de 
Perskombinatie als een ‘zeer riskante 
zaak’, want:,.Het streven naar mammoet- 
nieuwsbedrijven staat op gespannen voet 
met de redaktiönele onafhankelijkheid en 
pluriformiteit van de pers’’. Die twee 
zaken zijn zo mooi voor een demokratie. 
‘Essentieel’ zelfs. En ondertussen maar 
kankeren op zijn eigen partijkrant. Te 
onafhankelijk misschien?
9  Eerste Kamer
Bas de Gaay Fortman stak tijdens de 
Algemene Beschouwingen van de Eerste 
Kamer (die werkt dus óók wel eens) een 
prachtig verhaal af. De Berichtenpagina 
kan een visie op de vooruitgang, inklusief 
historische onderbouwing, natuurlijk geen 
recht doen. Dat gezegd hebbende, wat 
kernpunten uit zijn betoog. Zoals het de 
mede-oprichter van de Groene Partij Ne
derland betaamt, baart de toestand van 
het milieu de senator ernstig zorgen. Het 
technologisch optimisme, gedragen door 
de drie-kwart-maatschappij die het goed 
gaat, staat in schril kontrast met het 
ekologisch pessimisme dat onder andere in 
Vrolijk Links een woordvoerder heeft. Bij 
de drie-kwart „heerst de illusie dat er 
zoiets als ‘groei’ bestaat wanneer meer 
karbonaadjes tot minder bossen leiden, cn 
dat is precies wat er gebeurt: de bio- 
industrie loost ammoniak, dichtbij de Ve- 
luwe, en daardoor.onder meer gaan de 
bomen daar dood” . Moeten we die kant 
op? Nee dus. En waarom gebeurt het dan 
toch? Omdat de samenleving streeft naar 
groei. Eenzijdige groei, want in het milieu 
groeit steeds minder. De schade aan het 
milieu door ekonomischc produktie ligt 
voor West-Duitsland.op 100 miljard DM 
per jaar. „Dit soort bedragen toont aan 
dat er de afgelopen tien jaar helemaal 
geen echte ekonomischc groei geweest 
kan zijn", aldus De Gaay Fortman. Behal
ve het milieu tast dit kabinet ook de 
rechtzekerheid van de burgers aan.„De 
overheid lijkt zich steeds meer te gaan 
gedragen als een zwartrijder. De zwartrij
der, zo is bekend, verkiest de illegaliteit 
uit pure berekening. Af en toe gesnapt 
worden kost hem minder dan elke keer bij 
voorbaat aan zijn betalingsverplichting te 
voldoen." Zo gedraagt de overheid zich 
op het gebied van onderwijs, welzijn en 
vluchtelingenbeleid. Ze wordt niet voor 
niets door nationale en internationale 
rechters op de vingers getikt. Daarom 
konkludeerdc het PPR-Ecrste Kamerlid 
dat de demokratie inderdaad overbelast 
raakt. Door het handelen van de overheid, 
namelijk.

Domineesland (?)
Na Paisley en de Paus eindelijk Verbeek in het Europarlement. 
Namens een geïnspireerde Regenboogfraktie.
Er is toch nog hoop.
Is jullie dominee al lid?

Noteer mij als lid van de PPR
Naam: .........................................................................................................

Adres: .........................................................................................................

Postkode: ................................................ Woonplaats: ........................

Handtekening: ...........................................................................................

Ik ben opgegeven door
Naam: .........................................................................................................

Adres: .........................................................................................................

Postkode: ................................................ Woonplaats: .......................

Hij/zij ontvangt graag: 

o „Narren in domineesland”
o „Vreemd gaan in gedachten” (auteur Bram van Ojik)

AU pigs are equal
9Waarom besteedt de PPR 10 minuten 
zendtijd aan zoiets a-politieks als voeding? 
Het antwoord zien we op 9 januari om 
19.41 uur op Nederland 3.
9E r wordt behalve een uitzendmontage 
van 10 minuten ook een langere montage 
gemaakt over voeding en gezondheid voor 
afdelingsaktiviteiten. Die kan geleend 
worden bij het partijburo.
9 0 p  radio 5 (18.20 uur) is de PPR te 
beluisteren op de woensdagen 18 decem
ber, 11 januari en 25 januari.

D R I N G E N D E  OPROEP

Beyers Naudé 
vraagt uw steun 
voor het
Bevrijdingsfonds

Os. Beyers Naudé over het 
Bevrijdingsfonds
"Wie écht bezorgd is over de toe
komst van Zuid-Afrika zal ook bereid 
zijn om aktieve steun te geven aan j 
instanties zoals het Bevrijdingsfonds 
van het KZA, dat zich sterk inzet 
voor de strijd voor gerechtigheid en 
vrede in ons land. Daarom mijn 
dringende oproep: Geef uw steun aan 
het KZA voor het grote aantal 
projekten dat door hen ondersteund 
wordt."

Het Bevrijdingsfonds is opgericht door 
het Komitee Zuidelijk Afrika en geeft steun 
aan de bevrijdingsbewegingen van Zuid- 
Afrika (ANC) en Namibië (SWAPO). 
Daarnaast worden projekten gefinancierd 
van de vakbonden, van het United 
Democratie Front (UDF)l van vrouwen- en 
jongerenorganisaties en van oppositionele 
media.

B E V R I J D I N G S F O N D S
Komitee Zuidelijk Afrika 
Oudezijds Achterburgwal 173 
1012 DJ Amsterdam 
tel. 020 - 27 08 01

G I R O  2 6 6 5 5

De kopijsluitingsdatum voor de volgende 
Radikalenkrant is 12 januari 1989.

/ f i & D I K A f f f l
Kolofon: De Radikalenkrant is een uitgave van de 
Politieke Partij Radikalen. Redaktie, administratie en 
advertenties: Partijburo PPR, 1e Weteringdwarsstraat 
4,1017 TN Amsterdam, 020 - 24 75 70. Redaktie: Mare 
Broere, Jan Dirx, Hans van Egdom, Luuk Heijlman, 
Malou van Hintum (eindredaktie), Jan Huisman. Redac
tieraad: Rouke Broersma, Stephanie Brokerhof, Henk 
Hamminga, Lidie Koeneman, Eddy Neuman. Redaktie- 
sekretariaat: Enny Schmitz, Joke Schweitzer. Vormg©* 
ving: Joep Paulussen m.m.v. Tim van Ruiten. Foto's: 
Angelo Goedemondt e.a. Abonnementen: Gratis bij 
lidmaatschap PPR, anders ƒ 30.- per jaar, gif° 
1575600, t.n.v PPR, Amsterdam, o.v.v. Radikalenkrant.
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Eerst bracht de industriële revolutie het arbeiders
proletariaat voort, mannen, vrouwen, kinderen. 
Daaruit ontstond de rode beweging. Nu produceert 
de industriële revolutie het groene proletariaat, alle 
arbeid van alle leven, van grond, water, lucht, licht, 
plant, dier en mens, wereldwijd. Uit het groene 
proletariaat staat de groene beweging op. En dat is 
waar de Regenboog-bewegingen uit ontstaan. Het 
paars van de vrouwenbeweging, de vredesbeweging 
en de EVP. Het blauw van de PPR, het groen van de 
ecologische beweging en de groene partijen. Het geel 
van de zonnebloemen. Het rosé van de homobewe- 
oin“. Het rood van de sociale bewegingen, van PSP 
en CPN."

Gevaarlijk
Herman Verbeek, lijsttrekker van de Regenboog, 
schetste in zijn toespraak de achterban - of basis, zo u 
wilt - van de Regenboog en legde daarmee ongewild 
de vinger op de zere plek. Want juist die verbreding 
bleek problematisch. Hans van der Wilk uit Amster
dam sprak over een ‘uiterst gevaarlijke ontwikke
ling'. Hij vond het politiek onaaanvaardbaar dat 
partijleden vertegenwoordigd zouden worden door 
mensen die niet eens de moeite hadden genomen lid 
van één van de deelnemende partijen te worden. Een 
kwestie die aktueel is, omdat de Regenboog aktief op 
zoek is naar een vrouwelijke, onafhankelijke kandi-. 
daat voor de vierde plek op de kandidatenlijst.
Bram van Ojik nam het misverstand over partijlid- 
maatschap weg. „Iemand die op de kandidatenlijst 
van de Regenboog wil komen, moet lid van die. 
Regenboog zijn” , zo stelde hij het kongres gerust. 
Maar dat was het enige probleem niet. Verschillende 
kongresgangers wilden eigenlijk helemaal niet dat. 
een aanstormend talent het trio Verbeek-Van Dijk- 
Hontelez komt versterken. En ook de lijsttrekker zelf 
bleek niet enthousiast. Hij wil, in het geval van twee 
zetels, vijf jaar in het Europese Parlement blijven 
zitten. Dat vond hij beter voor zijn funktioneren.
Wim de Boer, voorzitter van het GPA-bestuur, wees 
erop dat tijdens de onderhandelingen nou eenmaal 
afgesproken is. dat één zetel gedurende de hele 
periode bezet wordt door een vrouw. „Dat is een 
besluit waaraan niet meer getornd kan worden, 
anders dondert het hele akkoord in elkaar.” . Het 
kongres moest deze konstruktie daarom goedkeuren, 
anders kreëerde ze een onmogelijke situatie. „Als we 
na 31 januari geen onafhankelijke vrouw voor de 
vierde plek gevonden hebben, moeten de partijen 
weer opnieuw rond de tafel gaan zitten. En dan 
moeten we maar eens bekijken wat er met die vierde 
zetel gebeurt”, stelde Van Ojik. Hoewel een aantal 
sprekers niet akkoord was met het open einde dat 
aangeboden werd, kreeg het partijbestuur uiteinde
lijk toch carte blanche. Het staat overigens vast dat 
Janneke van der Plaat in dit steekspel geen rol meer 
zal spelen. Zij heeft zich kwaad teruggetrokken van 
de kandidatenlijst: „Ik wil niet een plaats toegewor
pen krijgen omdat CPN en PSP een koplijst met 
zeven mannen en één vrouw geen gezicht vinden.” Of 
Van der Plaat in de diskussies over de vierde plek 
überhaupt een rol speelde, bleef onduidelijk. 
Uiteindelijk werd het ontwerp-besluit over de Regen
boog goedgekeurd. Dat betekent dat niet- 
partijgebondcn groepen en personen geworven wor
den. de naam Regenboog het definitieve label is voor 
het samenwerkingsverband en het kongres instemde 
met de vastgcstelde afspraken over kandidatenlijst en 
zittingsduur. Ook het verkiezingsprogramma van de 
Regenboog kreeg de goedkeuring van de kongresse- 
rende PPR-leden.

Onaanvaardbaar
Daarmee was nog niet alle leed geleden. De afdeling 
Groot Den Haag diende een motie in waarin zij het 
partijbestuur verzocht terug te komen op haar voor
nemen ‘Groen Licht’, het diskussiestuk dat onder de 
leden verspreid is, en de reakties daarop als uitgangs
punt te nemen voor het konsept- 
verkiezingsprogramma voor 1990-1994. Deze afde
ling pleitte ervoor het programma van 1986-1990 te 
aktualiseren. Met andere woorden: Den Haag eiste 
de rem op het vernieuwingsproces dat het partijbe
stuur binnen de PPR ook op inhoudelijk nivo vorm 
wil geven.

iiillliiBptii 
Ü T H IP » 1 
fUtÖFiSE

liiliiiiiiiiiiiiisiiiiiii

‘GROEN LICHT’ KRIJGT HET VOORDEEL VAN DE TWIJFEL

KONGRES AKKOORD 
MET REGENBOOG

Wk

Zaterdag 10 december hield de PPR haar Europakongres in de aula van de 
Nijmeegse universiteit. Slechts 125 van de 375 ingeschreven PPR-leden voelden 
zich geroepen de reis naar het Gelderse te maken. Een dieptepunt. En dat terwijl 
de organisatoren zo hun best hadden gedaan om een aantrekkelijk programma op 
poten te zetten. Drie gastsprekers leverden kommentaar op het programma van de 
Regenboog en Loesje zorgde voor de broodnodige humor. Die bij verschillende 
deelnemers overigens ver te zoeken was. Maar spannend was het af en toe wel.
Volgens Jan Marijnissen was er geen tijd voor een 
goede diskussie en de afdelingen Den Bosch, Nijme
gen, Utrecht, West-Friesland en Rotterdam bleken 
dat met hem eens te zijn. Wim de Boer schoot uit zijn 
slof. „Ik snak naar een stevige diskussie, ik snap de 
stemming in de zaal niet." Er gebeurt tenminste weer

wat in de PPR. Dat betekent nog niet dat je het met 
alle opvattingen in ‘Groen Licht' eens moet zijn, 
vond hij. Ook Van Ojik, toch al niet okselfris meer, 
liet zijn aimabele houding varen en sprak over de 
motie het ‘onaanvaardbaar’ uit. „Het partijbestuur 
heeft zich niet vastgebeten in ‘Groen Licht'. Wij

dachten een bijdrage te leveren aan de diskussie over 
een aantal heilige huisjes in de PPR. Het is een goed 
stuk om in de partij te bediskussiëren. Dat gebeurt 
nu. En dan zou het kongres vragen die diskussie niet 
meer mee te nemen? Dat kan niet.”
Aanname van de motie zou aftreden van het partijbe
stuur tot gevolg hebben. Dat wilden zo'n 25 aanwezi
gen wel op hun geweten hebben, maar de rest vond 
dat toch te ver gaan. ‘Groen Licht’ blijft daarom de 
status behouden die haar door het partijbestuur is 
toegedacht. Het bestuur kan, gezien de stemming op 
het kongres en de kommotie tijdens de laatste 
partijraadsvergadering hierover, zijn borst natma
ken. Waarbij het de vraag blijft hoe vaak een 
Pyrrusoverwinning herhaald kan worden.

Keerpunt 1990
Echt vrolijk was het ook deze keer niet. Al waren er 
enkele positieve geluiden. Tim Verhoef deed opge
wekt verslag van de Regenboog-kampanje, die onder 
het motto ‘Regenboog brengt kleur in het Europese 
Parlement’ het samenwerkingsverband aan de mens 
gaat brengen. Nu alle deelnemende partijen het 
Akkoord hebben goedgekeurd, kan men daadwerke
lijk aan de slag.
Ria Beckcrs riep de progressieve partijen op om 
Keerpunt 1990 te realiseren. „Als links zich buigt 
over een strategie, zou het eerst eens de vraag 
moeten beantwoorden waarom het milieu ineens zo'n 
hot item is. Omdat de politiek dat vindt? Welnee. De 
bevolking dwingt het af. Wat moet ons milieu, wat 
moeten de vrouwen van het armoedetribunaal, de 
werkloze jongeren, de mensen in het onderwijs en de 
gehandicaptenzorg met de dooddoener dat de jaren 
van Keerpunt 1972 voorbij zijn? Het wordt tijd voor 
Keerpunt 1990. Als dat van onze oude regeringspart
ners teveel is gevraagd, laten we dan tenminste een 
urgentieplan 1990-1994 voor het milieu opstellen. De 
PPR heeft haar inbreng klaar." Nu het eigen verkie
zingsprogramma nog.

MAL0U VAN HINTUM

ETEN VAN DE 
VLOER

In Groen Licht, het door het partijbestuur uitgebrachte diskussiestuk, staat een 
hoofdstuk getiteld De vloer in de zorg. In dat hoofdstuk wordt gepleit voor een 
pakket aan basisvoorzieningen, dat voor iedereen gelijk zou moeten zijn. Onder 
andere voorzieningen in de gezondheidszorg en sociale voorzieningen maken deel 
uit van dat pakket. Voorzieningen boven dat basispakket, boven de vloer, moeten 
extra betaald worden. Dat kan privé, of via een daarvoor afgesloten verzekering.

Deze wijze van redeneren willen we doortrekken 
naar het Kerstmenu dat de Radikalenkrant ook dit 
jaar haar lezers en lezeressen niet wil onthouden. 
Elke gang van het menu zal bestaan uit een eenvoudi
ge, doch voedzame variant en een variant die iets 
extra’s vraagt in financiële zin. De recepten zijn voor 
plus-minus vier personen, maar een beetje kok 
bekijkt zelf wat hij/zij nodig heeft.

De basis van het voorgerecht wordt gevormd door 
blinis. Dat zijn kleine boekweitpannekoekjes. Meng 
15 gr verse gist met 250 ml lauwe melk en 25 gr 
bloem. Laat dit 2 uur staan bij een temperatuur van 
24 C. Maak een beslag van 125 gr boekweitmeel, 2 
eierdooiers en het gistmengsel. Klop 2 eiwitten met 
een mespuntje zout stijf en spatel dit door het beslag. 
Laat dit geheel nog één uur staan en bak dan kleine 
pannekoekjes ervan. Laat de pannekoekjes iets 
afkoelen. In de eenvoudige variant gaan er stukjes 
gerookte makreel op de pannekoekjes. In de extra 
vanant worden de blinis belegd met in roosjes 
gevouwen gerookte zalm en (imitatie-)kaviaar.

Het hoofdgerecht zal dit jaar met Kerst bestaan uit 
gevogelte. De koks die het vloergerecht willen 
ntaken, dienen één of meerdere jonge kippen (haan
tjes) te kopen. De anderen vragen bij. hun poelier om

mooie jonge patrijzen. Braad de vogels snel knapperig 
gaar, maar vul ze van tevoren. De kippen met 
zuurkool, de patrijzen met zeer fijn gesneden mager 
gezouten spek en in Riesling gedoopte zuurkool. Geef 
bij de kippen een van de vele varianten van een sauce 
indienne. Maak een roux van boter, bloem en kerrie. 
Voeg daarbij jus d’orange en wat room. Breng 
zonodig op smaak. Bij de patrijs geven we een sauce 
au moutarde. Fruit een uitje in boter, voeg weinig

bloem toe, dan dyon-mosterd en room. Laat tot de 
juiste dikte inkoken en zeef desgewenst.

Het nagerecht in de extra-uitvoering wordt een 
parfait glacé au chartreuse. Meng 2 eieren en 2 
dooiers en 90 gr suiker au bain marie tot 75 C. Haal 
van het vuur af en ga door met kloppen tot het 
mengsel is afgekoeld. Meng dan 250 gr tot zalf-dikte 
geslagen room erdoor en 10 ml chartreuse. Doe het

mengsel in dessert-bakjes. Vul deze tot 1 cm onder de 
rand. Zet dan een randje vetvrij papier in de bakjes 
tot ongeveer 2 cm boven de rand. Vul de bakjes 
verder tot 1 cm boven de rand. Zet de parfait enige 
uren in de diepvries en neem vlak voor het opdienen 
het papier weg. Garneer de bakjes naar eigen inzicht. 
In het basispakket bestaat het dessert uit een pouding 
au yaourt. Laat een klein blikje gemengd fruit 
uitlekken, maar vang het sap op. Meng 3 dl yoghurt 
met 40 gr witte basterdsuiker en de vruchten. Week 
intussen 4 blaadjes gelatine in ruim koud water. Doe 
het sap van een halve citroen bij het opgevangen 
vruchtensap en maak dit warm. Haal van het vuur af 
en doe de uitgeknepen gelatine erbij. Roer dit 
mengsel door de yoghurt. Laat afkoelen en roer af en 
toe. Als de pudding stijf begint te worden in 
dessert-schaaltjes doen of in een puddingvorm. Gar
neer ook hier naar eigen inzicht.

En dan de drank. Bij het extra-menu past een mooie 
Elzasser-Riesling, bijvoorbeeld een Grand Cru 
Schneckelsbourg 1975, of een Grand Cru Brand 1978. 
Op de vloer drinken we een van Nederlands mooiste 
bieren: een Imperator van Brand.
Proost, smakelijk en een gezond 1989.

JAN DIRX 
HENK DIRX
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SOCIOLOOG WIM VAN NOORT ONDERZOEKT SOCIALE BEWEGINGEN

‘ER MOET GESKOORD WORDEN’
De jaren ’60 en ’70 kenmerkten zich door een enorme 
groei van aktiegroepen. Van Noort: „Oorzaak hier
van was de ekonomische vooruitgang. Het welvaarts- 
nivo steeg zo enorm dat de materiële behoeften van 
de meeste Nederlanders voor een groot deel bevre
digd konden worden. Er kwam meer aandacht en tijd 
vrij voor immateriële behoeften. De overheid kon 
dankzij de goed gevulde schatkist ook over voldoen
de geld beschikken om aan een aantal eisen van de 
bewegingen tegemoet te komen. Daarnaast speelde 
de opkomst van het verschijnsel nieuwe vrijgestelden 
mee, de welzijnswerkers, wetenschappers en studen
ten. Zij konden door hun maatschappelijke positie 
gemakkelijk tijd vrijmaken om de sociale bewegingen 
een professionelere organisatie te geven. Ook de 
linkse politieke partijen hebben van deze groep 
mensen geprofiteerd.”

. De ekonomische recessie betekende een doodsklap 
voor de aktiegroepen. De aandacht verschoof naar 
problemen die met de toenemende werkloosheid te 
maken hadden. Van Noort: „Alleen als mensen het 
falende milieubeleid aan den lijve ondervonden 
wilden ze protesteren. Dat zag je bijvoorbeeld bij 
buurtbewoners van wijken waar gif in de grond 
gevonden werd. Op het moment dat hun probleem 
niet meer speelde, was het verhoogde milieubewust
zijn vaak snel weer weg. Los van konkreet eigenbe
lang zijn mensen in een tijd van ekonomische recessie 
nauwelijks in beweging te krijgen. Nu het met de 
ekonomie wat beter gaat zie je de belangstelling voor 
de milieubeweging weer toenemen.”

Kulturele revolutie
Het effekt van akties is moeilijk meetbaar. Van 
Noort konstateerde bij de door hem onderzochte 
bewegingen dat na een beginperiode van bloei en 
sukses meestal de terugslag volgde. „De kraakbewe
ging heeft het gemeentelijk volkshuisvestingsbeleid 
op effektieve wijze aan de kaak gesteld. De anti- 
kernenergiebeweging heeft kunnen voorkomen dat er 
nieuwe kerncentrales werden gebouwd en ook de 
milieubeweging heeft op positieve wijze invloed 
uitgeoefend op wetgeving en wegenaanleg. Zodra de 
overheid ‘beter’ met de bewegingen weet om te 
springen neemt hun invloed duidelijk af. Ze kunnen 
dan moeilijker doorgaan met hun akties, vooral ook 
omdat het niet makkelijk is mensen gedurende een 
langere periodeivoor akties te mobiliseren.”
Volgens Van Noort hebben de sociale bewegingen de 
afgelopen 10 jaar nauwelijks konkrete invloed uit
geoefend. De kraakbeweging is op sterven na dood, 
de twee kerncentrales staan er nog steeds en de 
regering lapte de uitkomsten van de Brede Maat
schappelijke Diskussie over energiebeleid aan haar 
laars.
Over de invloed van de bewegingen op de kulturele 
veranderingen in Nederland lopen de meningen in 
wetenschappelijk Nederland sterk uiteen. Van Noort 
gelooft absoluut niet dat deze bewegingen de wegbe
reiders zijn of waren van een nieuwe kulturele 
revolutie. „Ik zie daar heel weinig van terug. 
Gedeeltelijk hebben de sociale bewegingen natuur
lijk wel invloed gehad, met name op het gebied van 
aktievormen. Aktievormen die 20 jaar geleden om
streden waren, beschouwen brede lagen van de 
bevolking nu als aanvaardbaar. Als je kijkt naar de 
verandering van het algeméne normen- en waarden
patroon ben ik niet zo optimistisch. De resultaten van 
een vorig jaar uitgevoerd onderzoek naar het milieu
bewustzijn van de Nederlandse bevolking zijn wat dat 
betreft ontnuchterend.”
Ook merkt de socioloog weinig van een algemeen 
politiek bewustwordingsproces bij mensen die aan 
bepaalde akties in het verleden hebben deelgenomen. 
Eén van zijn stellingen in het proefschrift luidt: 
„Sommige intellectuelen die een aantal jaren geleden 
de nieuwe sociale bewegingen verheerlijkten, zijn 
thans yuppies en bijzonder enthousiast over het 
post-modernisme. Gebleven is hun inhoudsloze be
wieroking van alles wat zich ‘nieuw’ noemt. Hieruit 
blijkt dat er een kern van waarheid schuilt in de 
schets van W.I. Lenin. van ‘wild geworden kleinbur
gers’ die nu eens naar het anarchisme neigen en dan 
weer vervallen in onderdanigheid en apathie en zich 
in het algemeen door modestromingen laten meesle
pen.”

Girootje
Veel van die mensen zijn volgens Van Noort veran
derd op een manier die je een aantal jaren geleden 
niet verwacht zou hebben. „Vroegere aktivisten uit 
de kraakbeweging vind je nu in trendy diskotheken. 
Over idealen die een tiental jaren geleden door veel 
mensen werden uitgedragen over de nieuwe sober
heid en de ekonomie van het genoeg hoor je nog 
weinigen.”
Een aantal politici en wetenschappers, waaronder 
Bas de Gaay Fortman in het boek ‘De Politieke 
Pendule’, hebben gewezen op het feit dat de malaise 
bij links tijdelijk is. De betrokkenheid van de burger 
bij de politiek zou door de tijden heen fluktueren. De 
Gaay Fortman meende dat we al door het diepste dal 
heen waren. Van Noort gelooft ook in deze golfbewe
ging, al verwacht hij niet dat vóór het jaar 2000  
progressief Nederland over de huidige inzinking heen 
is. We zullen nog even geduld moeten hebben. „De 
protestgeneratie bestond uit mensen die in een 
redelijk welvarende tijd waren opgegroeid waarin 
vanalles kon. De jongeren die nu de fakkel zouden

De toekomstperspektieven voor de ‘nieuwe sociale bewegingen’ lijken niet gunstig. 
Slechts de pragmatisch ingestelde delen ervan weten zich te handhaven. Net als in 
de politiek, waar ideologische scheidslijnen vervagen en de grote politieke partijen 
zich op het ‘midden’ richten, doet zich in het aktiewezen een sterke ontideologise
ring voor. Een zakelijke benadering waarbij het regelmatig skoren centraal staat, 
zelfs overheerst. Voor velen, die enkele jaren geleden nog geloofden dat de nieuwe 
sociale bewegingen de wortels van een nieuwe samenleving waren, een zeer 
sombere konklusie. Socioloog Wim van Noort promoveerde onlangs op een 
vergelijkend onderzoek naar de anti-kernenergie-, milieu- en kraakbeweging. Het 
boek ‘Bevlogen bewegingen’ is het resultaat. Voor de PPR, die als bondgenoot van 
deze bewegingen de afgelopen 20 jaar haar politiek heeft bedreven, een belangrijk 
werk. Redenen genoeg om eens bij de onderzoeker op bezoek te gaan.

gen maar zouden steunen, de kiezers vanzelf zouden 
toestromen. Dat heb ik altijd een waanidee gevon
den, vooral omdat men de steun zeer onnadenkend 
gaf. Op een gegeven moment ging Andrée van Es de 
leuze van de kraakbeweging ‘Uw rechtsstaat is de onze 
niet' omhelzen. Je vraagt je toch af of ze daar 
werkelijk over nagedacht heeft.”
De akties van de afgelopen jaren zijn sterk veran
derd. Er gaan geen duizenden mensen meer de straat 
op. De FNV-demonstratie van 8 oktober was een 
uitzondering en kan volgens Van Noort verklaard 
worden uit het karakter van de bijeenkomst. Het was 
een happening met veel entertainment. ,„Er waren 
optredens van verschillende artiesten en er was veel 
te doen op het Museumplein. Om mensen te mobili
seren is zo’n aanpak tegenwoordig heel verstandig. 
Vroeger hadden dit soort bijeenkomsten vaak een 
heel ander karakter. Er speelde toen een veel bredere 
maatschappijkritiek op de achtergrond mee. Nu is 
daar nauwelijks meer sprake van. Men kwam vooral 
de straat op voor meer geld. Ook bij de studentenak- 
ties van de afgelopen maanden speelde dat de 
belangrijkste rol.”
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Wim van Noort: ,,De aktiegroepen zijn verzakelijkt"

moeten overnemen verkeren in een heel andere 
situatie. Hun belangrijkste zorg is het krijgen van een 
baan; dan ga je je niet storten in het protest. Het deel 
van de jongeren dat wel een goede baan heeft 
gevonden, heeft helemaal geen behoefte om te 
protesteren. Die mensen, die vaak als yuppie worden 
aangeduid, hebben zeer goede perspektieven en 
gebruiken hun schaarse vrije tijd met name voor de 
konsumptie. Hun maatschappijkritiek beperkt zich 
hooguit tot het af en toe uitschrijven van een 
girootje.”
De nieuwe sociale bewegingen hebben altijd een 
nauwe band gehad met progressieve partijen. In het 
bijzonder waren er tal van verbindingen tussen PPR, 
PSP en CPN enerzijds en de verschillende bewegin
gen anderzijds. Bij de anti-kernenergiebeweging 
speelde eerst de PPR en later ook de PSP een zeer 
belangrijke rol, evenals bij de milieubeweging. In de 
kraakbeweging is de rol van de politiek van het begin 
af aan veel bescheidener geweest. Van Noort is daar 
bij zijn onderzoek de PPR nooit tegengekomen. De 
PSP was er aanvankelijk nog wel bij betrokken, maar 
is al snel op de achtergrond geraakt.
Voor de sociale bewegingen waren de politieke 
partijen een belangrijke bron om nieuwe mensen te 
rekruteren. De partijen hadden een eigen netwerk 
van leden die daardoor makkelijk mobiliseerbaar 
waren. Vaak werden plaatselijke akties voornamelijk 
door mensen uit de drie kleine linkse partijen 
gedragen. Daarnaast werden de ideeën van de 
bewegingen door de politieke partijen tot een meer 
koherente maatschappijvisie omgesmeed.

Ambtenaren
Vroeger dacht Van Noort dat deze band tussen de 
bewegingen en de linkse politiek een goede zaak was. 
Nu denkt hij daar anders over. „Het was niet goed 
dat de milieubeweging zo met links verbonden werd 
en daardoor zo moeilijk toegang kreeg tot rechtse 
partijen. In de jaren ’70 vond ik dat geen probleem. 
Ik en vele anderen met mij waren overtuigd dat die 
linkse meerderheid er toch wel zou komen. Nu het 
perspektief daarop tegenwoordig duidelijk minder is, 
zie je dat met name de milieubeweging zich geleide
lijk aan wat meer is gaan distantiëren van links. Ze 
wordt pragmatischer.” Bewegingen vinden het na
tuurlijk wel mooi dat linkse partijen hun standpunt 
verkondigen, maar zijn zich er terdege van bewust

dat ze daar op dit moment niet zo veel mee 
ópschieten. Meer en meer richt men zich op het 
politieke midden. Volgens Van Noort is het sowieso 
verstandig wat minder aandacht aan het parlement te 
geven en wat meer aan de plekken in Nederland waar 
het beleid wordt gemaakt. Wethouders, gedeputeer
den, ministers, ambtenaren; dat zijn de mensen 
waarop de milieubeweging zich moet richten.
Ook begint de sterke band met de bewegingen zich af 
en toe tegen de politieke partijen te keren. „De PPR 
heeft dat heel sterk met de milieubeweging en wordt 
hierdoor achtervolgd met het geitenwollensokkeni
mago. De PSP heeft dat met de vredesbeweging 
gehad. Zij heeft de vruchten van de groei van de 
vredesbeweging geplukt. Toen het met de vredesbe
weging minder ging werd de PSP in die val meege
trokken.” Van Noort ziet dan ook veel meer in de 
strategie die de PvdA heeft met betrekking tot sociale 
bewegingen. In het rapport ‘De Partij in Aktie’ 
noemt de PvdA dat „een koele relatie tot hete 
bewegingen”. Dat betekent dat je bewegingen wel 
moet steunen als hun eisen overeen komen met je 
programma, maar dat je er enorm voor moet oppas
sen dat je als politieke partij met die beweging wordt 
vereenzelvigd.
Van Noort ziet dan ook niets in een single-issue partij 
die zich alleen richt op het milieu. Voor hem gaat de 
vergelijking met het buitenland waar milieupartijen 
grote winsten boeken totaal niet op. „Dat we in 
Nederland ondanks een zeer lage kiesdrempel nooit 
een dergelijk fenomeen hebben gehad is heel goed 
verklaarbaar. Er zijn hier al verschillende progressie
ve partijen die het belang van het milieu inzien. Zelfs 
een partij als de PvdA die daarin nogal verschilt van 
andere sociaal-demokratische partijen in Europa. De 
mensen die hier in Nederland steeds weer voor een 
sterke groene partij pleiten moeten maar eens goed 
gaan kijken naar wat zich op het ogenblik bij onze 
buren in de Bondsrepubliek afspeelt.”

Heimwee
Zelf is Van Noort onlangs van de PSP naar de PvdA 
overgestapt. In de tijd dat hij lid werd van de PSP had 
hij nog het idee dat de radikaal-linkse partijen elk een 
duidelijk eigen identiteit hadden. Daar gelooft hij nu 
niet meer in. De PSP heeft de laatste jaren haar koers 
teveel afgestemd op de sociale bewegingen. Van 
Noort: „Het geloof was sterk dat als we de bewegin

Aktiegroepen hebben hun strategie gewijzigd. Om op 
efficiënte wijze aktie te voeren zijn ze verzakelijkt. 
De tijdgeest is aan deze groeperingen niet voorbijge
gaan. De boekhouder, de lobbyist en de public- 
relations man of vrouw hebben een veel belangrijkere 
plaats binnen de organisaties gekregen. Hoewel Van 
Noort dit op zich geen slechte ontwikkeling vindt, 
kijkt hij toch met enige heimwee terug naar het 
verleden. „Er is tegenwoordig weinig idealisme 
meer. Er is sprake van veramerikanisering. Green- 
peace is daarvan het beste voorbeeld. Hun akties zijn 
absoluut niet ideologisch; niet voor niets geeft Vero- 
nica deze klub de ruimte om geld in te zamelen. Ze 
krijgen mensen bereid geld over te maken door 
verschrikkelijke beelden te laten zien. Het belang
rijkste wat telt is dat er geskoord wordt in de 
publiciteit. Op zich is het goed dat daardoor veel 
mensen betrokken worden bij een bepaalde proble
matiek en af en toe bereid zijn een bedrag over te 
maken. Maar zo’n aanpak heeft natuurlijk ook 
beperkingen. De problemen worden te weinig funda
menteel aangepakt. Heeft de beperkte spektakulaire 
aktie sukses dan stopt het. Daarom zal naast een 
organisatie als Greenpeace Milieudefensie nodig blij
ven.”

Van Noort heeft, lijkt het wel, in zijn proefschrift 
willen afrekenen met een periode in zijn eigen leven. 
Realist als hij is ziet hij in de huidige ontwikkelingen 
in het aktievoeren een aantal goede punten. De 
bewegingen lijken volwassener geworden. Toch 
klinkt in zijn stem nog steeds de idealist door. Met 
heimwee kijkt hij terug naar de periode waarin 
gedacht werd dat de verbeelding aan de macht was. 
Zijn wetenschappelijke analyse kan niet los gezien 
worden van zijn persoonlijke ervaringen in het 
aktiewezen. Een gedesillusioneerd man. Het zal geen 
toeval zijn dat hij onlangs overstapte naar de PvdA. 
Een partij waarover hij totnutoe ook nog niet 
enthousiast is geworden. Het affiche dat Jan Wolkers 
ter gelegenheid van het 30-jarig bestaan van de PSP 
maakte, hangt bij Van Noort als een anachronisme 
aan de muur. Ik ben benieuwd of hij dat binnenkort 
ook bij het grof vuil zal zetten. Naast een aantal van 
zijn oude idealen.

HANS VAN EGD0M
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STUDIESTICHTING START 'PROJECT PRODUKTIE RADIKAAL IDEE’

MARIJKE
KNIPSGHEER:
STUDIEHOOFD

Ze is voorzitter van de Studiestichting. Het orgaan in de partij dat flitsende ideeën 
ontwikkelt en publiceert. Niet voor de korte, maar voor de lange termijn. Dat 
betekent dat projekten niet geformuleerd worden naar de waan van de dag. Een 
en ander moet tamelijk dooorwrocht zijn, voordat de Stichting tot publikatie over 
gaat. Wat niet impliceert dat de mensen van de Stichting - twee accountants, een 
historikus, een jurist, een scheikundige en een ekonome - bang zijn om nieuwe 
paden te betreden. Integendeel. Maar bedachtzaamheid staat voorop.

De Studiestichting is het wetenschappelijk buro van 
de PPR en bestaat al zo’n 18 jaar. In het midden van 
de jaren ’70 trok ze de aandacht met publikaties over 
selektieve groei, anti-kernenergie, de zachte revolu
tie en de menselijke maat. In 1981 zag ‘De toekomst 
van de verzorgingsstaat’ het licht. Een stuk dat 
vooruit liep op latere diskussies over de professionali
sering van de zorg en de (on)mondigheid van 
mensen. Vanaf die tijd had de Stichting niet alleen 
een inhoudelijke taak, maar werd ze ook meer een 
service-verlenend instituut binnen de partij. Men 
keek wat er in de PPR leefde en ging zich meer 
bezighouden met het echte partijwerk. De betrok
kenheid bij kongressen nam toe, men begon een serie 
PPR-schriften uit te geven alsmede het blad Radikale 
Notities en ging zich ook bemoeien met de Radika- 
lenkrant. Ondertussen nam de overheidssubsidie af, 
omdat de PPR slechts twee zetels in de Tweede 
Kamer bezette. Met één betaalde medewerker in 
dienst, Jan Dirx, en een aantal vrijwilligers werkt de 
Studiestichting onder leiding van Marijke Knipscheer 
gewoon stug door. Er zit alweer een nieuw projekt 
aan te komen.

Ideeën
Knipscheer begon bij de PPR als medewerkster van 
Leo Jansen. „Ik denk in 1974. Ik studeerde rechten 
en zocht een baantje om niet meer afhankelijk te zijn 
van inkomsten van thuis. Op dat moment was ik lid 
van de PvdA. Daarna ben ik een keer lid geworden 
van de PPR, ik weet niet meer wanneer. Ik voelde me 
erg thuis bij de PPR. Binnen de PvdA werd er altijd 
veel duw-werk verricht, ook in de afdelingen. Bij de 
PPR is dat veel minder. Misschien zou iets meer 
persoonlijke ambitie in de PPR niet slecht zijn! Maar 
zo zijn de mensen hier nou eenmaal niet.”
Ze kwam in 1984 bij de Studiestichting terecht. „Ik 
wilde me niet in de konkrete politiek begeven. Dat 
spoort niet met mijn baan bij de Raad van State en ik 
ben er zelf ook niet zo geschikt voor. Daarvoor moet

je heel snel allerlei besluiten kunnen nemen, al heb je 
maar een flinterje van de stukken gelezen. Maar ik 
wil altijd alles gelezen hebben.”
Knipscheer vond en vindt de PPR een waardevolle 
partij omdat ze ideeën produceert. „Omdat de PPR 
niet tot de bestuurders behoort, kan ze verder gaan 
en ideeën ontwikkelen die verder gaan dan alleen het 
oplossen van problemen in de praktische politiek. De 
charme van de PPR, vergeleken met andere partijen, 
is dat ze wat onafhankelijker ideeën ontwikkelt en 
daar wat grotere stappen in durft te nemen, neem 
bijvoorbeeld het basisinkomen. Dat is niet op korte 
termijn toepasbaar, maar heel zinvol om verder uit te 
werken. Een partij als de PvdA kan dat uit voorzich
tigheid niet doen. En het is belangrijk dat de PPR op 
lange termijn denkt. Daarom was de Studiestichting 
voor mij ook aantrekkelijk.”
Vorig jaar zijn de mensen van de Studiestichting aan 
het denken gegaan over de verhouding tussen over
heid en samenleving. Wat moet de staat doen, hoever 
reikt de onderlinge solidariteit in een samenleving? 
Bram van Ojik schreef er het boekje ‘Vreemd gaan in 
gedachten’ over. „Dat gaat over ontwikkelingen die 
op heel lange termijn spelen. Begin volgend jaar gaan 
we een boekje over landbouw uitgeven en een 
herziene uitgave van ‘Basisinkomen’.”
De medewerkers van de Studiestichting schrijven zelf 
stukken waarover gesproken wordt. Na verloop van 
tijd rolt er dan een boekje of een PPR-schrift uit, van 
de hand van de betaalde medewerker of geschreven 
door iemand die speciaal voor die klus is ingehuurd. 
Knipscheer bewaakt de sfeer. „Ik probeer goed te 
luisteren en iedereen tot zijn recht te laten komen. 
Want het gaat erom dat we het met z’n allen 
bedenken.”

Dilemma
Komend jaar gaat men met het Dilemma aan de slag: 
hoe kan het dat er in de • samenleving problemen 
bestaan waarvan iedereen vindt dat ze opgelost
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Marijke Knipscheer, voorzitter van de PPR-Studiestichting

moeten worden, en dat dat toch niet gebeurt? 
Honderd willekeurige PPR-leden hebben een formu
lier gekregen waarin zij konden aangeven welk- 
dilemma zij van belang achten om nader te onderzoe
ken. Ruim 20% van de aangeschrevenen reageerde. 
Milieu, verkeer, werkloosheid en bewapening waren 
op de lijstjes terug te vinden. Uit de aangedragen 
onderwerpen worden er vier geselekteerd die binnen 
de matrix konkreet-abstrakt en dichtbij-veraf te 
plaatsen zijn. Welke die vier zijn is nog niet bekend. 
„We weten ook nog niet in welke vorm we dat gaan 
presenteren. In plaats van een boekje zouden we 
graag iets visueels doen, maar het moet wel betaal
baar zijn.”
In ieder geval komt de afvalproblematiek aan de orde. 
De Studiestichting wil interviews gaan houden met 
mensen die midden in het Dilemma zitten: als 
konsument, als producent, als beleidsvoerder. Het

project moet najaar 1989 afgerond zijn. „Je gaat iets 
onderzoeken en je weet niet vantevoren wat je tegen 
zult komen. Misschien vinden we helemaal geen 
samenhang, of valt het onderzoek tegen. Maar dat is 
nou eenmaal het risiko wat je loopt als je eerlijk 
onderzoek doet. Je moet voortdurend kritisch kijken 
naar wat je zelf hebt bedacht. En je moet iets 
bedenken wat in de lijn van de PPR is. Je kunt niet 
zeggen dat iets in dé lijn van het PPR-denken ligt. Je 
kunt wel zeggen dat bepaalde dingen globaal in het 
gedachtengebied van de PPR thuishoren of daar een 
plaats kunnen hebben. Dat geldt voor dit projekt 
zeker. Ik denk dat mensen die jarenlang maatschap
pelijk kritisch leven, graag oplossingen willen voor 
bepaalde problemen. Dat idee van ‘er gebeurt niets 
aan’. En daar proberen we wat beweging in te 
krijgen.”

MALOU VAN HINTUM

MEER MARKT, MINDER OVERHEID
De eerste bijdrage in de rubriek Podium is afkomstig van Ella Bartovska, 
emancipatie werkster van de PPR. Ze reageert op het diskussiestuk ‘Groen Licht’ 
en gaat met name in op het ontbreken van (beleids)uitspraken over feminisering.
Onlangs verscheen het PPR diskussiestuk ‘Groen 
Licht’. Wat mij daarin meteen opvalt, zijn de sterke 
liberale tendenzen en het gebrek aan aandacht voor 
vrouwen. Voldoende redenen om op dat stuk te 
reageren.

Haalbaarheid
Een van de konklusies die de PPR uit het laatste 
verkiezingsdebacle getrokken heeft, is dat het pro
gramma van de jaren tachtig niet meer voldoet. In 
‘Groen Licht’ gaat men daarop in. Men vindt dat de 
PPR zich in het nieuwe programma tot een paar 
duidelijke issues moet beperken. Het basisinkomen 
en het milieu zouden de speerpunten van de PPR- 
politiek moeten worden.
Deze keuze is ideologisch en strategisch van aard. De 
PPR kiest namelijk voor die beleidsterreinen, die tot 
haar politieke traditie behoren. In het diskussiestuk 
benadrukken dë schrijvers dat de PPR in diskussie 
met de politieke hoofdstromen van links en rechts 
moet treden en zich open moet stellen voor samen
werking met andere politieke partijen. Om met de 
woorden van één van de auteurs te spreken:,,niet 
blijven mijmeren over brede progressieve samenwer
king en andere, vrijblijvende, steeds weer op teleur
stellende aftelsommen uitlopende opties” (p. 5). Met 
de keuze van die twee speerpunten vangt de PPR 
twee vliegen in één klap: basisinkomen ‘zorgt’ ervoor 
dat de PPR haar radikale identiteit behoudt en het 
milieu biedt de mogelijkheden voor brede samenwer
king met andere partijen, waaronder zelfs de rechtse 
^VD en kleurloze D6 6 .
De PPR probeert zodoende utopie en haalbaarheid 
met elkaar te verbinden; een verbinding die volgens 
mij zeer diskutabel is. Het is echter niet gezegd dat de 
PPR daadwerkelijk de integratie van die twee uit- 
gangspunten in haar politiek probeert te bewerkstelli
gd. Het is ook mogelijk dat die twee principes naast 
elkaar, dus los van elkaar zullen bestaan. Zwart-wit

gezegd betekent dat: als wij over het basisinkomen 
praten, zijn wij utopisch, en als het om het milieu 
gaat denken wij in termen van haalbaarheid. De 
partij die tegelijkertijd het utopische én haalbare 
nastreeft, lijkt mij bij uitstek een zeer geschikte partij 
voor mensen met een zeer gespleten persoonlijkheid. 
Bij de werving van nieuwe leden zou dus de vraag 
benadrukt moeten worden: in welke mate ben je 
verstrooid en bereid je tot een schizofreen om te

vormen? Daarnaast rijst de vraag of die duidelijke en 
tevens beperkte prioriteitsstelling de PPR uit haar 
isolement zou helpen. Ik vrees van niet. Indien de 
PPR geen standpunten zal hebben over belangrijke 
beleidsterreinen zoals de achterstandsgroepen en 
‘Europa 1992’, zal de partij zich nog meer van het 
politieke strijdtoneel verwijderen. Ik zie deze sterke 
profilering als een logische reaktie op de tendens van 
de jaren tachtig, maar dan wel te ver doorgeschoten 
in de verkeerde richting.

Feminisering
Door deze beperkte keuzes valt ook feminisering 
bijna helemaal buiten het gezichtsveld van de PPR- 
politiek. Al zegt men in ‘Groen Licht’ dat feminise
ring voor de PPR hoog op de agenda staat, het is zeer 
duidelijk dat het hier slechts om een loze kreet gaat. 
Hier en daar vermeldt men dat het feminisme een' 
inspiratiebron voor de PPR is, maar nergens komen 
we feministische standpunten tegen. Zelfs al behoort 
feminisering niet meer tot de prioriteiten van de 
PPR-politiek, dan is het alsnog niet-akseptabel om

PODIUM |
daarover bijna helemaal te zwijgen. Laten we met 
vergeten dat het facet-beleid als uitgangspunt van 
emancipatie in het PPR-beleidsplan aangenomen is.
Is het dan geen logische konsekwentie dat je de 
positie van vrouwen per beleidsterrein aan de orde 
stelt? De hoofdstukken die zich daarvoor bij uitstek 
lenen zijn: ‘Het basisinkomen’ en 'De vloer in de 
zorg’. In de definitieve versie van het diskussiestuk en 
zeer zeker in het komende programma mag de 
feministische visie niet ontbreken. Een PPR zonder 
feministische standpunten zal voor vrouwelijke leden 
steeds minder aantrekkelijk zijn en hetzelfde geldt 
voor vrouwelijke kiezers die geen lid zijn. De partij, 
waarvan minstens de helft van de PPR-kiezers vrouw 
is, heeft zelfs de plicht om het feminisme tot haar 
belangrijkste beleidsterreinen te rekenen.
In ‘Groen Licht' komen we wel een korte passage

tegen, waarin de invalshoek van het stuk aan de hand 
van feminisering wordt toegelicht. Deze analyse geeft 
tevens de richting aan waarlangs feminisering zich 
volgens de PPR zou moeten ontwikkelen. Kort 
samengevat komt deze visie op het volgende neer. 
Emancipatie van vrouwen en zeker het doorbreken 
van hetero-normen kan niet door de staat bewerkstel
ligd worden. De staat diskrimineert niet, maar 
individuen en groepen. Daaruit vloeit voort dat niet 
de staat zelf het belangrijkste strijdtoneel moet zijn, 
maar de samenleving. Kortom: meer markt en 
minder overheid.
Waar kennen we dat van? Heb ik niet gelijk als ik stel 
dat de PPR zich teveel laat inspireren door liberale 
ideologen en dan nog door de meest konservatieve? 
Want meer progressieve liberalen, neo-liberalen, 
zouden niet eens beweren dat de staat niet diskrimi- 
neert. Neem bijvoorbeeld bepalingen met betrekking 
tot pensionering en kostwinnerschap. Deze bepalin
gen stoelen op heteronormen, op gezinsideologie. 
Als deze regelgeving in stand wordt gehouden, 
betekent dat dat de staat daadwerkelijk diskrimi
neert.
Wat in deze analyse ook opvalt is dat vanuit de 
tegenstelling individu-staat geredeneerd wordt. Meer 
doordachte analyse zou mijns inziens een beeld 
opleveren waar de interaktie tussen staat, groepen en 
individuen zelf vertrekpunt is. Deze drie komponen- 
ten van onze maatschappij zouden dus aan elkaar 
gerelateerd moeten worden. Pas daarna zou de vraag 
gesteld moeten worden naar de gewenste mate van 
interaktie in de verhouding tussen staat, groepen en 
individuen. Het pleiten voor minder bemoeienis van 
de staat houdt in dat er een verschuiving optreedt van 
links naar rechts. Mocht deze tendens de overhand 
krijgen, dan zou de PPR zich beter tot Politieke Partij 
Liberalen kunnen omdopen. Meer ruimte voor vrij 
spel in de samenleving en minder interventie van de 
staat zal de kwetsbare groepen, en dat zijn zeer zeker 
vrouwen, nog kwetsbaarder maken. De zwakken 
zullen zwakker worden en de sterken sterker, de 
armen nog armer en de rijken nog rijker. Daarom 
staat de feministische visie op de samneleving op 
gespannen voet met de in het diskussiestuk geschetste 
analyse.

ELLA BARTOVSKA
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DRIE DAGEN PPR IN POLITIEK DEN HAAG: 
SPANNEND, DYNAMISCH EN GEZELLIG

Het politieke pleit wordt nog altijd in Den Haag beslecht. Voor de PPR nemen Ria 
Reekers en Peter Lankhorst de honneurs in de Tweede Kamer waar. Wat we 
ervan zien en lezen beperkt zich tot hun bijdragen aan de debatten. Maar er 
gebeurt veel meer. Achter de schermen werken nog zeven PPR-medewerkers aan 
dit totaalprodukt mee. De Radikalenkrant volgde de PPR-fraktie drie dagen. Een 
portret van een gezellige en hardwerkende klub.
Dinsdag 22 november
De ingang naar de PPR-fraktie is nog altijd Binnen- 

■ hof 7 en de beveiligingsmensen kijken nog altijd even 
streng. Die strengheid verdwijnt als fraktievoorlich- 
ter Hans Siepel zijn blonde kuif om de hoek steekt en 
me afhaalt. Een kleine rondleiding door de ruimtes 
van de PPR-fraktie is het eerste wat op het program
ma staat. Het zijn er vier. Eerst de gezellige 
sekretariaatskamer waar Annemarie Stork en lis 
Roeland huizen. Dan de kamer waar Hans Siepel en 
Hein Albeda elkaar naar eigen zeggen - en wat later 
ook zal blijken - niet van het werk houden. Vervol
gens een ruimte vol stapels papier waarvan fraktieme- 
dewerkers Kees Diepeveen, Bart Ensing en Marion 
van Leeuwen leesbare dokumenten maken. Tot slot 
een klein kamertje dat een verdieping hoger ligt. 
Daar halen Ria Beckers en Peter Lankhorst hoog en 
droog hun inspiratie voor de debatten vandaan. 
Terug in de sekretariaatskamer komen de medewer
kers en kamerleden binnendruppelen.

Hoogtepunt
De dinsdag begint traditioneel met de fraktievergade- 
ring. Iedere fraktie houdt er één op dat tijdstip. De 
kameragenda van die week, de Uitgebreide Commis
sie Vergaderingen (UCV’s) en de mondelinge over
leggen worden besproken, lopende zaken binnen de 
PPR komen aan de orde, de aktualiteit wordt 
doorgenomen en er is bijna altijd een zogeheten 
driekwartiersdiskussie. Een fraktielid bereidt een 
onderwerp voor waar de PPR nog geen duidelijk 
standpunt over heeft en daar diskussieert het verza
melde gezelschap dan over. Ook PPR-voorzitter 
Bram van Ojik, senator Bas de Gaay Fortman en 
oud-kamerlid Michel van Winkel zijn elke dinsdag 
van de partij. „Het is voor ons het hoogtepunt van de 
week als Bramïcomt” , zegt Siepel zonder ironie in 
zijn stem.
Bas is verlaat door de Algemene Beschouwingen in 
de Eerste Kamer. De vergadering begint wat romme
lig. Een aantal mensen maakt daar gebruik van om 
kranten en post nog even snel door te lezen. Van Ojik 
scheurt zelfs een stuk papier in kleine snippertjes. De 
aktuele gespreksonderwerpen zijn vandaag de na
sleep van de zaak Jenninger, de politie-akties, en 
kritiek van de FNV op de Brabantse boeren. Bram 
brengt verslag uit van de reakties op het diskussiestuk 
‘Groen Licht’ en steekt zijn teleurstelling hierover 
niet onder stoelen of banken. Daarna spitst het 
gesprek zich toe op het door de fraktie als ‘de 
Dolman-affaire’ aangeduide punt. Lankhorst wilde
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mondelinge vragen stellen over de persfusies in ons 
land. Siepel seinde-dit door naar de ANP. Dolman 
gaf Peter vervolgens geen toestemming vragen te 
stellen. „Dit mag niet te vaak gebeuren”, zegt 
Beckers. De naam Dolman zou als een rode draad 
door de eerste dag heenlopen.
En dan komt Bas himself binnen. Zijn eerste blik is 
gericht op de banketstaaf die op tafel ligt. Hij is ook 
maar een -normaal mens van vlees en bloed. Bas 
rapporteert over de Eerste Kamer en de Algemene 
Beschouwingen van die dag. De overheid als zwartrij
der, zal de kern van zijn betoog zijn. Daarna gaat hij 
met iemand even een taalkundige diskussie aan. Is 
het ‘Ja mits’ o f ‘Nee tenzij’...

Motorola 68.000
Na de vergadering moet Ria Beckers snel naar een 
aanbieding van een petitie over thuiswerk. „De PPR 
is de eerste partij die dit onderwerp aan de orde heeft 
gesteld” , zegt fraktiemedewerkster Marion van Leeu
wen, die ook meegaat. In de hal van de hoofdingang 
staan de petitie-aanbieders wat nerveus te kijken. 
Beckers praat alvast met ze voordat de andere 
kamerleden gearriveerd zijn. Dan wordt er iets 
voorgelezen en krijgen de kamerleden de petitie 
aangeboden. Ria bladert er even in en moet dan snel 
naar de stemmingen in de Kamer. In rekord-tempo 
jaagt Dolman de moties erdoor. Bij de stemmingen is 
de Kamer behoorlijk gevuld.

Daarna is het de beurt aan Peter Lankhorst. Hij moet 
namens de PPR acte de présence geven tijdens een 
debat over komputers in het basisonderwijs. Een 
onderwerp waarover op de fraktievergadering al wat 
lacherig was gedaan omdat het nou niet echt een 
specialiteit van Lankhorst is. Medewerker Albeda 
heeft de bijdrage dan ook geschreven. Tevens heeft 
hij Peter een lijstje met antwoorden meegegeven op 
eventuele vragen die hij tijdens een interruptie zou 
kunnen krijgen.
In de sekretariaatskamer is een televisie aanwezig en 
in de overige kamers van de fraktie staan radio’s 
waarop de debatten integraal te volgen zijn. Fraktie- 
voorlichter Hans Siepel zet de radio harder wanneer 
Lankhorst zijn bijdrage aan het debat begint. De 
Motorola 68.000 heeft volgens Lankhorst de voor
keur boven de MSDOS. Hard gelach in de fraktieka- 
mer. Er worden grapjes gemaakt. „Wil meneer 
Lankhorst dat even toelichten” en: „Bent u niet in de 
war met de Motorola 7.000.”
Even later horen we Dolman zeggen dat hij de
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vergadering tot half zeven schorst. „Dat is drieënhalf 
uur” , roept Van Leeuwen ontzet uit. De reden is dat 
een PvdA-kamerlid de stukken niet heeft ontvangen. 
Beckers laat haar ergenis hierover blijken en stuurt 
een handgeschreven boos briefje naar Dolman. Intus
sen is de thee klaar en verschijnt zo’n beetje de hele 
fraktie in de sekretariaatskamer. „Heb je je er een 
beetje uit kunnen redden Peter” , vraagt Marion van 
Leeuwen belangstellend. De gesprekken onder de 
thee gaan over het PvdA-kamerlid dat haar huiswerk 
niet heeft kunnen doen, de terugkeer van René van 
der Linden in de Kamer, en de mening van Wim Kok 
om de veestapel niet in te krimpen.

Beaujolais Primeur
De pauze is een goed moment om twee fraktiemede- 
werkers voor te stellen. Bart Ensing is 28 jaar, 
studeerde aan de Landbouwuniversiteit Wageningen 
en vervult zijn vervangende dienstplicht bij de PPR- 
fraktie. Naast wat sekretariaatswerk zoals het notule
ren van de fraktievergadering, heeft hij ook een 
aantal inhoudelijke onderwerpen in zijn pakket: 
Landbouw, Welzijn en Volksgezondheid. Inhoude
lijk werk houdt in zijn geval in dat hij de debatten 
over de desbetreffende onderwerpen voorbereidt en 
de aktualiteit op dat gebied angstvallig goed volgt. 
Hij heeft het naar zijn zin bij de fraktie: „Het is een 
klein klubje en we kunnen goed met elkaar ópschie
ten. Ik heb het gevoel dat alles wel lekker loopt.” 
Ondertussen krijgt hij een telefoontje. Morgen staat 
een debat over de dood van een uit Nederland gezette 
Surinaamse vluchteling op het programma. Een 
viertal mensen, waaronder de zus van de overledene, 
vraagt de PPR of ze voor hun een plaats kunnen 
regelen op de gereserveerde tribune, zodat ze het 
debat kunnen volgen. Ensing regelt het.
Dan Kees Diepeveen. Nog een groentje, want hij 
werkt pas sinds augustus bij de fraktie. Hij is 29 jaar 
en studeerde geschiedenis en rechten. Mag dus de 
dubbele titel mr drs. voor zijn naam zetten. Diepe
veen houdt zich bezig met Milieu, Ruimtelijke 
Ordening, Verkeer en Waterstaat en Justitie. Volks
huisvesting en wellicht ook Binnenlandse Zaken 
komen nog. Hij geniet van zijn werk: „Het is 
prachtig werk. En zo chaotisch dat ik aan het eind van 
de week niet meer weet wat ik maandag gedaan heb. 
Het is een leuke dynamische baan.” Inmiddels werkt 
Lankhorst aan zijn bijdrage voor het debat over de 
welzijnswet die avond. Ensing zit diep met zijn hoofd 
in een notitie. Hij heeft ergens gelezen dat in 
Nederland de import van vlees met hormonen is 
toegestaan. Nu kijkt hij of minister Braks heeft 
toegezegd dat tegen te houden. Blijkt dat het geval te 
zijn, dan zal hij er schriftelijke vragen over stellen. 
Om kwart voor vijf wordt de eerste fles Beaujolais 
Primeur ontkurkt.
Het is etenstijd. Vaak gaan fraktieleden en medewer
kers gezamenlijk eten in het Kamerrestaurant. Bec
kers had slecht geslapen en is al naar huis. Lankhorst 
komt een paar minuten later de eetzaal binnenzetten 
met een grote grijns op zijn gezicht. „Is het niet 
prachtig” , zegt hij, terwijl hij zijn bijdrage aan het

debat van vanavond laat zien. De anderen kijken het 
door. Lankhorst eet gehaast omdat hij naar het debat 
moet. Wanneer hij weggaat voegt hij ons nog snel 
toe: „Let bij de eerste pagina maar eens op de 
gezichten van Brinkman en Dolman.” De rest tafelt 
nog wat na. Dan wordt Hans Siepel opgepiept. Bart 
Ensing aan de lijn: „Peter is drie keer afgehamerd 
door Dolman.” Snel begeeft het gezelschap zich naar 
de Kamerzaal. Achter het gordijn wat konsternatie. 
Peter zou een onderwerp hebben aangeroerd dat niet 
terzake deed in het debat. Ook niet-PPR-mensen zijn 
het er over eens dat dit niet waar was. Het klikte die 
dag gewoon niet tussen Dolman en de PPR.' Om 
kwart voor elf die avond moet Lankhorst nog een 
keer spreken. En zo mist hij een rechtstreekse 
voetbalreportage.

Woensdag 23 november
Vijftien marechaussees, waaronder slechts één 
vrouw, zitten opgepropt in de kamer van Siepel en 
Albeda. Ze hebben een dagje Tweede Kamer en 
pikken er en passant enkele kamerfrakties bij om hun 
standpunten te horen over zaken die hen aangaan. 
Bijvoorbeeld de identifikatieplicht voor buitenlan
ders en het vluchtelingenbeleid. Hans Siepel en Kees 
Diepeveen staan hen te woord. Het vluchtelingen
standpunt van de PPR wordt uitgelegd: „Er is een 
tendens naar een rigide beleid. De PPR vindt dat 
vluchtelingen tijdens de procedures in Nederland 
moeten kunnen blijven.” Het is een moeilijke diskus
sie. De argumenten van de marechaussees spitsen 
zich toe op ekonomische vluchtelingen en illegale 
vreemdelingen. En die moeten, zoals letterlijk ge
zegd werd, „geloosd” worden.
De PPR-standpunten worden aanvankelijk honend 
ontvangen. Siepel speelt het spel knap en pakt ze 
uiteindelijk in. De marechaussees willen vreemdelin
gen die er verdacht uitzien zomaar meenemen voor 
verhoor. „Ik kan toch ook niet zien of er kriminelen 
voor me zitten” , zegt Siepel. „Die man met die 
gebroken arm zal wel ergens bij betrokken zijn 
geweest. Of die man met die baard kijkt me zo louche 
aan, dus zal wel een krimineel zijn” , zo vervolgt hij 
terwijl zijn vingers twee marechaussees aan wijzen. 
Het ijs is gebroken. Hard gelach. Tevreden gaan ze 
weg. Siepel: „Zulke dingen gebeuren vrij vaak. 
Vooral scholen en universiteiten vereren ons nogal 
eens met een bezoekje. Dat is dan onderdeel van een 
groter programma. Er is veel belangstelling voor de 
PPR. Het valt echt op dat men ons vaak uitkiest.”

Syrië
Beckers maakt ondertussen op haar kamertje een 
eindverslag over het PPR-standpunt over euthanasie
wetgeving. ’s Avonds heeft ze een mondeling overleg 
over ‘enkele werkgclegenheidsaspekten’. Een mon
deling overleg is een gedachtenwisseling tussen minis
ter en fraktiespecialisten over bijvoorbeeld een ver
schenen notitie. Marion van Leeuwen is bezig met de 
voorbereiding van dat mondeling overleg. „Je hebt 
een hele stapel papier op je buro en daar moet je één 
geheel van zien te maken” , licht ze toe.
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Lankhorst ontvangt een partijlid uit Enschede dat 
zich sterk maakt voor Syrische vluchtelingen. Twee- 
tot driehonderd van deze vluchtelingen worden waar
schijnlijk het land uitgezet. Zaterdag begint de 
exodus. De vrouw wil een garantie dat de vluchtelin
gen goed opgevangen worden in Syrië en zou graag 
zien dat men met de uitzetting wacht totdat de hele 
groep is uitgeprocedeerd. Dan hebben ze in elk geval 
bescherming van elkaar. Lankhorst belooft haar nog

die middag een brief aan staatssekretaris Korte-Van 
Hemel te schrijven en die per spoedbode te laten 
bezorgen. Dan spoedt hij zichzelf naar het Binnenhof 
waar de aanbieding van een homomonument plaats
vindt.
Inmiddels is het weer theetijd. Het is een drukte van 
belang in de sekretariaatskamer. Ook Den Haag 
Vandaag-presentator Ferry Mingelen nuttigt daar een 
kopje. Hij wil het PPR-standpunt over sex met 
minderjarigen weten. Ria heeft haar verslag klaar, 
praat wat met Mingelen en neemt genoegzaam een 
slok thee. Voor een aantal minuten is het sekretariaat 
veranderd in een gezellige theesoos. Maar dan weer 
aan de noeste arbeid.
Peter gaat de brief aan Korte-Van Hemel schrijven 
en Ria gaat met Siepel in konklaaf over positieve

De hoogste tijd om ook hem eens voor te stellen. 
Siepel is dertig jaar, komt wat excentriek over en is 
verantwoordelijk voor de p.r. en voorlichting van de 
fraktie. Daarnaast heeft hij Defensie, Buitenlandse 
Zaken, Ontwikkelingssamenwerking en Buitenlandse 
Handel in zijn pakket. Hij vertelt dat de fraktie 
tegenwoordig meer oog heeft voor de presentatie van 
de ideeën dan vroeger. Dat slaat aan, ook naar de 
pers toe. „Het is lange tijd zo geweest dat wij met ons 
produkt bij de pers moesten leuren. Nu komen ze 
ook naar ons toe.” Zijn kontakten met de pers noemt 
hij goed. „In ieder geval met de pers die voor ons 
belangrijk is. Dat is voor een groot deel te danken 
aan Us Roeland. Zij werkt hier al erg lang en kent 
iedereen.”
Inmiddels is de brief van Lankhorst aan Korte-Van 
Hemel klaar. De Enschedese vrouw belt op om hem 
te horen. Ze is bijzonder tevreden. Lankhorst geeft 
haar zijn privénummer voor eventuele spoedgeval
len. Om kwart voor vijf plopt er weer een kurk uit de 
Beaujolais Primeur. Een oudgediende komt een uur 
later eten. Frank van der Meijden, inmiddels voor
lichter bij de Consumentenbond. Na het eten laat 
Lankhorst hem de nieuwe kamers van de PPR-fraktie 
zien. Beckers zit dan alweer bij het mondeling- 
overleg over ‘enige werkgelegenheidsaspekten’. Pas 
om half twee ’s nachts is ze thuis.

Donderdag 24 november
Voor tienen is Beckers alweer aanwezig. Van een 
korte nachtrust is niets te merken. Om half elf neemt 
ze opnieuw aan een mondeling overleg deel. Ditmaal 
is Oost-Europa het gespreksonderwerp. We zien 
minister Van den Broek drie sigaretten per uur 
roken. Terwijl Beckers verder overlegt stellen we ■ 
twee oudgedienden voor. Annemarie Stork, een 
charmante vrouw van 45 jaar. Ze is de sekretaresse 
van de fraktie. In 1974 kwam ze al bij de fraktie, toen 
als medewerkster van Leo Jansen. Ze vindt het 
moeilijk om verschillen tussen toen en nu aan te 
geven. Een overeenkomst ziet ze echter wel: de 
werksfeer was en is altijd goed.
Ils Roeland is 38 jaar en de ambtelijk sekretaris van 
de fraktie. Een soort dagelijks-bestuursfunktie. Ze 
heeft veel te maken met interne zaken die zich in het 
gebouw afspelen. Wanneer bijvoorbeeld een PPR- 
medewerker over het eten klaagt, komt het hoofd van 
het restaurant dat met Us bespreken. Ze zit al vijftien 
jaar bij de fraktie en spreekt er vol lof over: „Deze 
fraktie slaagt er telkens weer in om alles wat in 
mensen zit eruit te halen.”
In de kamer er tegenover zit Hein Albeda, een zoon 
van ‘de’ Albeda. Gezien zijn wat jongensachtige 
uiterlijk ziet hij er eerder uit als zijn kleinzoon. Toch 
is hij al 29 jaar. Hij is de persoonlijk medewerker van 
Peter Lankhorst, wat onder meer betekent dat 
Albeda alle afspraken voor Peter regelt. Daarnaast 
heeft hij nog een aantal inhoudelijke taken: Onder
wijs, Techniek, Kuituur en Jeugdwelzijn. Hij is dik 
tevreden met zijn plaats binnen de fraktie: „Ik vind 
het heel leuk om voor Peter te werken. Hij is 
stimulerend, werkt vreselijk hard en houdt er altijd 
een heel goed humeur op na. Verder is hij een heel 
goed kamerlid.”
Dan Marion van Leeuwen. Zij is 32 jaar en haar 
taken liggen op het Sociale en Ekonomische vlak. 
„Zet er alsjeblieft in dat ik in Rotterdam woon. Ik 
ben een tegenwicht van die Amsterdamse kliek.” De 
dag ervoor had ze het mondding overleg voorbereid. 
„Je leest de kamerstuk-keRSSgradt mg^Sfrschillende

Van links naar rechts: Ria Beckers, Marion van Leeuwen, Annemarie Stork, Hans Siepel

aktie voor de kleine frakties. De spreektijd van de 
kleine frakties is uiterst beperkt. Hoe groter een 
partij, hoe meer spreektijd ze heeft. Zo heeft de PPR 
voor alle begrotingsdebatten samen, de Algemene 
Beschouwingen niet meegerekend, slechts negentig 
minuten. De PPR wil een aktie beginnen om die 
spreektijd tijdens debatten en UCV’s uit te breiden. 
Op vijf december wil de fraktie met een ludieke aktie 
de publiciteit halen en dan worden tot aan het 
kerstreces individuele kamerleden benaderd om de 
aktie te steunen. Het gesprek spitst zich toe op de 
manier waarop iets ludieks gedaan moet worden. 
Siepels plan om Ria als zwarte piet te verkleden gaat 
helaas niet door. Vermoedelijk wordt er wel een 
zwarte piet ingeschakeld en maakt Ria een sin
terklaasgedicht voor Dolman. Een passend kado voor 
hem moet nog gevonden worden. Hans Siepel maakt 
een draaiboek.

mensen, leest er andere literatuur over, en dan maak 
je aantekeningen. Het verhaal maakt Ria meestal 
zelf.” Vandaag gaat ze op zwangerschapsverlof. 
„Voorlopig zal ik nu de aandacht bij het kind moeten 
houden. Maar wanneer het kind er is, zal ik terugver
langen naar de fraktie. Het is een geruststellende 
gedachte dat ik in Jaap Röell, een oud- 
fraktiemedewerker, een hele goede vervanger heb.”

Leuk leven
Het is inmiddels tien voor één. Lankhorst is in 
gesprek met de stichting ‘Behoudt de Volkskrant’ 
over de op hande zijnde persfusie. Beckers heeft drie 
kwartier pauze en komt binnen. „Goh, wat had 
Andrée van Es een goed verhaal zeg!” Wanneer 
Lankhorst klaar is doet hij zijn zegje: „Ik vind dit een 
leuk leven” , zo begint hij uiterst optimistisch. „En ik 
ga iedere dag met veel plezier naar m’n werk. Dat

Links Hein Albeda, rechts Peter Lankhorst

komt ook omdat de fraktie een hecht team is. We zijn 
heel open en direkt tegenover elkaar. Wanneer je 
eigen organisatie klopt en er geen spanningen zijn, 
stap je ’s morgens met plezier in de trein.” Het is voor 
Lankhorst niet alleen belangrijk met de eigen fraktie 
goed overweg te kunnen. „Ik vind het ook heel 
belangrijk met de mensen van het Kamerpersoneel 
om te gaan” , zegt hij. „Bijvoorbeeld de bodes, de 
stenografische dienst of het restaurantpersoneel. Gis
teren waren ze bij de stenografische dienst heel 
behulpzaam. Na afloop van het debat loop je dan nog 
even naar ze toe om ze te bedanken.” Zijn teksten 
schrijft hij zelf. Dat gaat hem niet echt moeilijk af. 
„Meestal doe ik het vrij snel” , voegt hij eraan toe. 
„Ik schrijf het liefst onder druk. Niet een week 
vantevoren maar ’s ochtends in de trein.”
Om twee uur moet Peter naar het debat over de dode 
Surinamer. Ria zit inmiddels weer bij het mondeling 
overleg. Siepel en Diepeveen hebben opnieuw een 
groep marechaussees. Albeda gaat met een delegatie 
van de Bond van Beeldende Kunstenaars praten. Op 
de radio volgen we het mondeling overleg. Bart 
Ensing vertelt dat Beckers meestal zonder uitge
schreven tekst maar met een lijstje van punten werkt. 
Buiten zijn de eerste spreekkoren van de grote 
studentendemonstratie te horen. Om tien voor drie 
zijn Siepel en Diepeveen klaar met de marechaus
sees. Dan gaat de telefoon. Iemand vraagt of Ria 
Beckers een toespraak wil houden op een bewoners- 
raadbijeenkomst. Siepel zegt daarover overleg te 
plegen, maar schudt al ‘nee’ met zijn hoofd. „Je 
krijgt drie miljoen van dit soort telefoontjes per dag” , 
legt hij uit. „We selekteren naar dingen als het 
belang dat zo’n bijeenkomst voor de PPR heeft, wat 
de aandacht van de media zal zijn, wie er nog meer in 
het forum zitten enzovoorts.” De verzoeken zijn de 
laatste tijd toegenomen. Siepel: „Ria heeft veel 
publiciteit gehaald tijdens het debat Dekker en de 
Algemene Beschouwingen. Dat leidt tot een grotere 
populariteit en meer verzoeken om op te treden.”

Gevaarlijk
Terwijl Lankhorst bezig is met zijn bijdrage aan het 
debat komt Beckers binnen. Haar mondeling overleg 
zit erop. De studentendemonstratie wordt steeds 
grimmiger. Vanuit het raam kun je nog net wat 
mensen zien die het Binnenhof op proberen te 
komen. De Mobiele Eenheid houdt hen tegen. 
Vanuit een kamertje van D66 waar de demonstranten 
goed te zien zijn, steekt Beckers haar hoofd uit het 
raam. Een golf van herkenning gaat door het publiek. 
„Ria, Ria” , wordt er geskandeerd.
Terug in de sekretariaatskamer begint ons gesprek. 
Twee keer moest ze binnen twee dagen een monde
ling overleg voeren. „Wat me gisteravond erg ver
baasde was hoe gemakkelijk minister De Koning zich 
van bepaalde vragen, afmaakte. Met wat flauwe 
grapjes zette hij de lachers naar zijn hand. Duidelijk
heid kwam er niet. Ook bij het mondeling overleg 
over Oost-Europa onttrok Van den Broek zich aan de 
fundamentele vragen.” We worden abrupt onderbro
ken door de telefoon. Siepel aan de lijn. Den Haag 
Vandaag maakt opnamen van de demonstratie. Of 
Ria snel het Binnenhof op wil komen. Haastig spoedt 
Beckers zich door de gangen. Siepel sprint haar 
tegemoet. „Als het echt gevaarlijk wordt draai ik de 
deur op slot” , waarschuwt de portier nog, maar de 
twee zijn al buiten. Het Binnenhof is hermetisch 
afgesloten door de ME. Op het plein staan met verf 
bekogelde jeeps en politiehonden. Beckers staat zo’n 
tien meter achter het ME-kordon. Een groep studen
ten wil er voorbij. „Ria, Ria”, roepen studenten die 
haar op afstand herkennen. De sfeer is grimmig. Een 
kameraploeg van Den Haag Vandaag en verslaggever 
Ton Elias haasten zich naar de PPR-

fraktievoorzitster. Siepel haalt professioneel de om
standers weg en de kamera zoemt op Beckers in.

Fantastisch werk
Wanneer we terug zijn in de sekretariaatskamer zien 
we op de televisie Lankhorst achter de interruptiemi- 
krofoon staan. We maken ons gesprek af. Hoe ziet 
een werkdag van Ria Beckers er normaliter uit? 
„Gewoonlijk begint die ’s ochtends in de trein 
wanneer ik de kranten en stukken doorneem. De dag 
eindigt ook weer in de trein. Maandag tot en met 
donderdag ben ik altijd op de fraktie. Vrijdag doe ik 
andere zaken, bijvoorbeeld }iet schrijven van brieven 
en het afleggen van werkbezoeken. Op zaterdag zijn 
er dan nog vaak open partij aktiyiteiten. Zaterdag
avond en zondagmorgen heb ik normaal gesproken 
vrij. Zondagmiddag begint de voorbereiding van de 
week weer. Je maakt soms lange dagen en weken, 
maar daar staan de recessen tegenover.” Wat vindt ze 
de leukste onderdelen van het kamerwerk? „Dat zijn 
heel verschillende dingen. Rustig werken aan ëen 
goed verhaal vind ik heel leuk, en het dan afmaken 
tijdens het debat. Verder vind ik het heel plezierig 
met groepen mensen die ons een bezoekje brengen, 
zoals middelbare scholieren en groepen vrouwen, 
even een uurtje te praten.”
Beckers is bijzonder te spreken over de onderlinge 
verhoudingen binnen de PPR-fraktie. „Met name 
deze sekretariaatskamer vervult daarbij een heel 
belangrijke rol", zegt ze. „Het is gewoon lekker om 
na een debat of na het schrijven van een moeilijke 
tekst hier even binnen te lopen. Us en Annemarie zijn 
onbetaalbaar voor de sfeer. Je merkt ook dat anderen 
ons een gezellige klub vinden. Verder zijn we de 
enige fraktie die regelmatig met z’n allen in het 
Kamerrestaurant gaat eten. Dat gaat gewoon vanzelf 
en wordt nooit georganiseerd. Maar je moet nu niet 
denken dat het alleen gezelligheid is. We kunnen 
binnen een minuut weer omschakelen en hard 
werken.” Beckers zegt het nog jaren te kunnen 
volhouden. Of ze dat ook zal doen wil ze niet kwijt. 
„Maar het is echt fantastisch werk.”
Om tien voor vijf komt er een vreemde lucht binnen. 
Traangas? „Dat zou echt belachelijk zijn” , zegt 
Beckers. Vijf minuten eerder hoorden we weer het 
geluid van een kurk die uit een fles getrokken werd. 
Opnieuw een Beaujolais Primeur. Alleen neemt 
bijna niemand een glaasje. Er staat nog een intern 
overleg over de honorering van de medewerkers op 
het programma. Dan kun je beter nuchter blijven. De 
Radikalenkrant mag er niet bij zijn. De gelukkige 
gezichten na afloop verraden echter de uitslag. Aan 
het eind van de dag is er nog een etentje vanwege het 
tijdelijke afscheid van Marion van Leeuwen. Haar 
vriend is er ook. De dag zit er op, maar niet voor 
Lankhorst die alweer in de Kamer zit. Een aantal 
mensen gaat weg. Beckers blijft nog even met Van 
Leeuwen en anderen aan tafel zitten. „Ik hoef hier 
morgen toch niet te zijn.”

In de trein terug laat ik mijn gedachten over de 
afgelopen dagen gaan. Een vlaag van bewondering 
blijft achter. Het was drie dagen kijken naar span
nend en dynamisch werk en meegenieten van gezelli
ge momenten. Negen mensen werken samen aan een 
eindprodukt dat er zijn mag. In het boekje over de 
PPR van de AO-serie staat dat de PPR hoge eisen 
aan haar politici stelt. Ze mogen geen misvormde 
vakidioten zijn. Dat zijn ze inderdaad niet. Wijlen 
Olaf Palme schreef ooit een boek met de titel 
‘Politiek is een kwestie van willen’. En willen doet de 
PPR-fraktie zeker. Wanneer ik dat wil opschrijven 
vind ik de mooie parker-pen van Siepel in mijn 
colbert. Zal zijn p.r.-beleid wel zijn.

MARC BROERE
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Wouter van Dieren is een bijzonder vriendelijk en 
eerlijk ogende man die wat weg heeft van een 
eminence grise. Persoonlijkheid heeft hij zonder 
meer. Je krijgt niet zomaar een rood hoofd na een 
verspreking de vorige dag in een file te hebben 
gestaan, terwijl zijn bedenkingen tegen het autover
keer bekend zijn. Hij probeert zich nog te redden 
door de toevoeging dat hij de auto niet zelf bestuur
de, maar passagier was.
Momenteel leidt van Dieren het Instituut voor 
Milieu- en Systeemanalyse, een adviesburo dat zich 
bezighoudt met milieubeleid. Zijn kennis van het 
milieu - het weekblad Hervormd Nederland noemde 
hem Mr. Milieu - is niet de enige pijl die van Dieren 
op zijn boog heeft. Het mediawereldje kent hij ook 
als z’n broekzak. Hij was onder meer televisieprodu
cent, regisseur, journalist, uitgever en presentator. 
Als geen ander weet hij dat ideeën weinig zin hebben 
als je ze niet kunt verkopen, en als geen ander weet 
hij hóe je die moet verkopen.

Relativerend
Anderen noemen zijn relatie met de PPR wel eens 
een haat-liefde verhouding. Zelf lacht hij luid als hij 
dit hoort. „Ik heb geen flauw idee wat men daarmee 
bedoelt. Wat een onzin.” Van Dieren legt uit wat die 
relatie dan wèl is: ,,Ik heb het ideeëngoed van de 
PPR altijd heel erg gesteund. Dit mede door mijn 
persoonlijk kontakt met Bas de Gaay Fortman, met 
wie ik al twaalf jaar goed bevriend ben. Verder heb ik 
altijd zeer frekwent kontakt gehad met de PPR- 
fraktie en de toenmalige PPR-ministers op hef gebied 
van deskundig advies. Alleen heb ik me altijd zeer 
kritisch opgesteld ten aanzien van de organisatorische 
en taktische opstelling van de PPR. Dat is geen 
haat-liefde, maar kritiek.”
Van Dieren weet niet zeker of hij lid van de PPR is. 
,,Ik geloof van wel”, zegt hij. „Maar zeker weten doe 
ik het niet. Ik hou het ook niet zo bij want ik heb 
tientallen lidmaatschappen en abonnementen. Ik ben 
altijd adviseur geweest van de linkse partijen op het 
vakgebied waarin ik thuis ben: het milieu en de 
manier waarop je met milieu kommunikatief en 
politiek omgaat. Voor de PPR, D66  en de PvdA heb 
ik verschillende dingen gedaan. Ze hebben ook 
allemaal geprobeerd me te claimen en op kandidaten
lijsten te zetten. Maar daar voel ik niets voor. Ik moet 
onafhankelijk de verschillende frakties binnen kun
nen stappen.”
Met De Gaay Fortman schreef Van Dieren onder 
meer het boekje ‘De Politieke Pendule’. In januari 
verschijnt er eën nieuw boekje van de twee en in de 
winter gaan ze wellicht gezamenlijk naar de Sovjet
unie. „We zijn gewoon hele goede vrienden” , 
verduidelijkt van Dieren. -„Kijk, waarom ben je met 
elkaar bevriend? Je ligt elkaar, je past bij elkaar en je 
begrijpt elkaar. Onze denkbeelden lopen voor 90 
procent parallel. Wanneer we samen een boek 
schrijven glijden we moeiteloos over in eikaars pen.” 
Er speelt ook nog iets anders een rol. „Bas is altijd 
iemand geweest die nogal relativerend over politiek 
dacht. Doordat hij zich vroegtijdig aansloot bij een 
kleine groepering, heeft hij gekozen voor de beper
king van de politieke machtsinvloeden. Hij staat 
gespleten tegenover de politieke werkelijkheid. Aan 
de ene kant rijk aan politieke ideeën en talent, maar 
aan de andere kant zeer relativerend over wat 
werkelijk gebeurt.
Voor mij geldt hetzelfde. Ik heb in de twintig jaar dat 
ik me met milieu bezighoud, gezien welke invloed de 
buitenparlementaire beweging met kennis en onder
zoek op de politiek kan uitoefenen. Maar aan de 
andere kant zie ik ook hoe beperkt die invloed is. 
Verder hebben we beiden een afkeer van een stuk 
van de politieke kuituur. Namelijk dat gedeelte dat 
niet kan relativeren, bevlogen beperkt is en zaterda
gen opoffert aan nutteloze kongressen terwijl de zon 
buiten schijnt.” En de tien procent die niet synchroon 
loopt? „Dat is op het gebied van de kerk. Bas is zeer 
gelovig en ik ben een agnost. Dat wil niet zeggen dat 
er op dit gebied geen wederzijds respekt is. Integen
deel.”

Regenboogstichting
Met De Gaay Fortman richtte hij ook de Groene 
Partij Nederland op, één van de participanten in de 
Regenboog. Eén van de redenen hiervoor was een 
taktische. De drie partijen zouden voor de Europese 
verkiezingen een gemeenschappelijk groen vignet 
krijgen dat moest aanspreken. „Dat werkte meteen” , 
zegt van Dieren. „Kijk maar naar het sukses van het 
GPA.” Maar er was nog een andere reden voor de 
oprichting van de GPN. „We zagen aankomen dat de 
Centrumpartij ook iets dergelijks van plan was. Dit 
moest hoe dan ook voorkómen worden omdat het 
woord milieu anders voor jaren in de verdachtenbank 
terecht zou komen. Maandag zagen we dit aankomen 
en donderdag waren Bas en ik bij de Kiesraad. Die 
was bijzonder blij, want zag ook met schrik de 
Centrumpartij aankomen.”
Van Dieren stuurde een telegram naar het GPA- 
bestuur toen bekend werd dat de naam veranderd 
werd in Regenboog. Hierin dreigde hij met de 
Groene Partij uit het akkoord te stappen als de 
naamsverandering doorging. Hij is er nog steeds 
bijzonder verbolgen over: „Er is bij de vorige 
Europese verkiezingen een groot sukses behaald met 
het GPA. Men haalde een percentage stemmen dat 
de individuele deelnemers nog nooit binnenhaalden. 

‘Je moet wel ongelofelijk goede ideeën hebben om 
een winnend elftal te veranderen.
Verder maken de Grünen in Duitsland onder het 
groene logo goede sier in heel Europa. Je ziet dat de 
Ecologyst partij in Engeland haar naam in Greens

WOUTER VAN DIEREN ADVISEERT OVER DE VERKOOP VAN PRINCIPES

‘HET GROOTSTE MEDIUMGENIE
ZAL GAAN WINNEN’

Over zijn vermeende haat-liefde verhouding met de PPR moet hij hartelijk lachen. 
Kul, vindt hij. Wouter van Dieren, milieu- en media-deskundige. Nauw bevriend 
met Bas de Gaay Fortman met wie hij de Groene Partij Nederland oprichtte. En 
op dit moment boos omdat de naam GPA in Regenboog is veranderd. Je moet wel 
ongelofelijk goede ideeën hebben om een winnend elftal te veranderen, zegt hij. 
Een interview met een man die niet helemaal zeker weet of hij nu wel of geen lid 
van de PPR is.
heeft veranderd om op de bandwagon van het sukses 
in Europa te springen. Verder zie je dat in Frankrijk 
iemand van een organisatie die vergelijkbaar is met 
Milieudefensie, staatssekretaris van milieu is. Dit 
allemaal omdat de Groenen een doorbraak hebben 
gemaakt. En dan zie je in Nederland de onzin dat 
men in plaats van op het sukses van anderen voort te 
borduren, de term Regenboog gaat gebruiken. Deze 
term wijst niet op kleurrijkheid, maar op kleurloos
heid en een veel te grote verscheidenheid. Bovendien 
is de Regenboogstichting van de EO zeer suksesvol. 
Die verspreidt over het hele land vlaggen en vignet
ten. In Den Haag heb ik al van de grote partijen 
gehoord dat ze om deze naamsverandering in hun 
vuistje lachen.”
Van Dieren slaakt een zucht en vervolgt: „Het doet 
me denken aan 1977. De PPR besloot niet aan een 
tweede kabinet Den Uyl deel te nemen als het CDA 
zich zo zou blijven opstellen. Weet je wat Van Agt

hoe de mechanismen werken.
Je zou verwachten dat Van Dieren een verkooptruc 
als Vrolijk Links toejuicht. Dat blijkt niet het geval. 
Tot tweemaal toe neemt hij het woord ‘schandelijk’ 
in de mond. Hij licht toe: „Links is niet vrolijk. Je 
moet eerlijk zijn, wat overigens ook niet wil zeggen 
dat je treurig moet zijn. Nee, je moet flink, dyna
misch en sterk zijn. En je moet grote problemen 
eerlijk erkennen. Tijdens de begroting van Verkeer 
en Waterstaat heeft D66 eindelijk geprobeerd echt 
iets aan het autoprobleem te doen. Wat een gemiste 
kans voor de PPR en PvdA! Nee, ik vind Vrolijk 
Links oneerlijk. Dan heb ik meer respekt voor de 
kleine rechtse partijen die geen groei-pretentie heb
ben.”
Toch is Van Dieren het ermee eens dat de PPR de 
verkoop van haar ideeën nu tenminste aanpakt. „Het 
team van Wim de Boer en Rouke Broersma doet het 
heel goed. Zij beschikken over een buitengewoon

van de demokratie leiden. Het is een inbreuk op alles 
wat we op het gebied van de demokratische menings
vorming en daarmee zo verguisde maar toch dierbare 
verzuiling hebben. Verzuiling drukt uit dat er strijd 
kan zijn over ideeëngoed. Dat is veel beter dan een 
kommerciële pannekoek waar geen enkel idee zich 
kan profileren. Maar anderzijds moet je je realiseren 
dat het nu eenmaal zo werkt en er gebruik van 
maken. Vandaar de stunt van Bas in het Eerste 
Kamerpak. (Zie hiervoor ook elders in deze krant 
-mb). Het tragische was natuurlijk dat het pak 
belangrijker was dan de boodschap. Maar Bas heeft 
gedaan wat vereist was, namelijk zorgen voor een 
stukje spektakel. Het beeld is sneller dan de bood
schap.”

De Gaay Fortman is volgens van Dieren de enige 
binnen de PPR die met televisie om kan gaan, hoewel 
hij ook Wim de Boer talenten op dit gebied toebe
deeld. Wat maakt dat Bas het kan? „Tja, waarom? 
Omdat Bas het kan. Hetzelfde geldt voor Van 
Mierlo. Beide hebben een geweldige ervaring en het 
talent ervoor. Ze zijn van die onvermijdelijke bestsel
lers. Zolang zich geen ekwivalent aandient, blijven ze 
éénogen in het land der blinden.”
En de presentatie van Ria Beckers? „Ria heeft een 
opmerkelijk en groot talent om hele fraaie beelden te 
vinden”, antwoordt van Dieren. „Ze hield een 
werkelijk eerste klas-toespraak tijdens de grote vre

Wouter van Dieren, milieu- en mediadeskundige

toen over de PPR zei? „Het ventje verlaat nu het 
veld. Wij wuiven het uit.” Daarna was de PPR 
nergens meer. Dat is taktloos werken aan je eigen 
verdwijnen in het niets. Ze moeten het zelf maar 
weten. Dit is niet mijn haat-liefde verhouding met de 
PPR. Maar ik heb het gevoel dat ik te maken heb met 
een goede klub kwa ideeën, maar met een amateur- 
vereniging wanneer het gaat om de politieke 
werkelijkheid. Maar in het geval van de Regenboog is 
het niet de schuld van de PPR, maar vooral van de 
PSP. Die mensen hebben echt geen idee hoe 
werkelijke politiek in zijn werk gaat. Wel principieel 
zijn - wat overigens heel goed is -, maar niet principes 

'in de politiek verkopen. Terwijl uiteindelijk politiek 
is dat er iets met je principes gedaan wordt.”

Mediabespeling
Van Dieren zei het al: principes moeten verkocht 
worden. Twee jaar geleden schreef hij hierover voor 
de PPR een notitie. Hierin staat onder meer dat in 
progressieve partijen het ideeëngoed als het hoogste 
verkoopargument geldt, maar de verkoop zélf nauwe
lijks wordt aangepakt. Pleidooien hiervoor worden 
met grote argwaan bekeken. Daarnaast heeft Van 
Dieren het over de ijzeren wet van de televisiedemo- 
kratie: niet de ideeën maar de personen zijn van 
primair belang. Zelf werkte van Dieren in vrijwel 
ieder hoekje van het mediawereldje. Hij weet precies

begaafd talent voor mediabespeling. Maar ik ben nog 
steeds van mening dat we - hoe walgelijk het ook is - 
veel kunnen leren van de Amerikaanse presidentsver
kiezingen waar het idee geen enkele rol meer speelt. 
In de Verenigde Staten schakelen de televisiekijkers 
konstant tussen de verschillende zenders en kijken 
wel naar zo’n twee, vijf of tien programma’s tegelij
kertijd. Dit betekent dat in geen van die programma’s 
iets gepresenteerd kan worden dat ook maar op een 
gedachtengang lijkt. Naar zo’n situatie gaan we hier 
ook toe. Hoe meer kommerciële televisie, hoe 
ernstiger het wordt. Je krijgt dan de volgende 
situatie: zodra je een gedachtengang aanbiedt, wordt 
meteen naar een ander net overgeschakeld. Hierdoor 
doet iedereen z’n best om datgene wat hij aanbiedt zo 
kort mogelijk te houden. Zo krijg je een steeds groter 
gevecht binnen een steeds kortere tijd waarin je de 
aandacht gevangen moet houden. Dit is een hele 
tragische konsekwentie van de kommercialisering van 
de televisie. De media gaan de Amerikaanse kant op 
en de politieke boodschap ook. Het grootste me- 
diumgenie zal ook hier gaan winnen, en met inhoud 
of ideeën heeft dat niets meer te maken.”

Huilerig
Van Dieren spreekt over een noodzakelijk kwaad: 
„Je moet de ideecn van de kommerciële televisie 
geweldig bestrijden, want dat kan tot de ondergang

desdemonstratie. Dat is een literaire gave. Tegelij
kertijd komt ze in haar performance op de buis wat - 
iemand gebruikte dat woord eens - huilerig over. Een 
merkwaardig effekt in haar presentatie. Enerzijds 
een grote literaire kracht en anderzijds onvoldoende 
mediakracht om de boodschap over te dragen.”

Van Dieren vindt dat talenten binnen de partij een 
harde mediatraining zouden moeten krijgen. „Je zult 
ze op de ongelofelijke hardheid van het medium 
moeten wijzen” , zegt hij. Zelf kent hij de kneepjes 
van het vak. Hij had dan ook een goede leermeester. 
„Godfried Bomans was mijn leermeester op het 
gebied van spreken in het openbaar. Ik heb vier jaar 
met hem samengewerkt en hij was een absolute 
meester op dat gebied. Hij ging vaak mee wanneer ik 
een ojjenbare spreekbeurt over het milieu moest 
houden. Na afloop zei hij dan: „Wouter, dat was 
weer knudde.” Omdat het knudde was wist ik dat ik 
de volgende keer iets anders moest doen.”
En als het wel goed was? Van Dieren imiteert de stem 
van Bomans:„Niet slecht. Het jonge talent begint het 
te leren. Maar ja, helemaal goed zal het nooit 
worden.” Zou de meester nu tevreden zijn over zijn 
pupil? „Laten we het er maar op houden dat ik er 
veel van opgestoken heb.”

MARC BROERE
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VAN DER HOEK BEPLEIT NIEUW-RADIKALISME

‘EEN PARADOX ERKENNEN 
LIJKT WEL EEN DOODZONDE’

Klaas-Wybo van der Hoek is vice-voorzitter van de PPR. Behalve dat is hij ook 
sekretaris Inhoudelijk Werk. Dat betekent dat Van der Hoek, samen met zijn 
beleidsgroep en de talloze werkgroepen binnen de PPR, Het Standpunt uitvindt. 
Op welk gebied dan ook. Geen geringe opgave. Maar Van der Hoek paart 
idealisme aan optimisme. Ook al wordt hij ’s nachts wel eens wakker uit een 
nachtmerrie over gebrek aan tijd en middelen. __________________  _____

Inhoudelijk Werk is leuk. Het dwingt je veel te 
lezen en veel dingen bij te houden. Dat maakt het 
ook zwaar. Er rust een redelijk grote verantwoorde
lijkheid op je. En daarnaast heb je in een partijbe
stuur nog algemeen-bestuursklussen. Onderhandelin- 
gen en zo, een keer een brandje blussen... Maar ik 
heb er veel van geleerd.”
Van der Hoek vindt het belangrijk „een doeltreffend 
politiek bestrijdingsmiddel te ontwikkelen tegen de 
hete vuren die in deze tijd aan onze schenen worden 
gelegd.” Daarvoor is intellektuele kreativiteit een 
voorwaarde. En bestuursvergaderingen waar je kunt 
lachen.

Prikkelend
„De PPR is zo groot geworden en heeft zoveel 
slagkracht gekregen omdat ze ongelofelijk veel intel- 
Iekt op de been heeft kunnen brengen. Ga maar eens 
na. Het basisinkomen, alternatieven voor kernener
gie, dat waren natuurlijk zaken die enorm tot de 
verbeelding spraken en waar heel veel denkkracht 
achter zat. Begin jaren '80 is dat kwantitatief en 
kwalitatief veel minder geworden. Maar de laatste 
jaren zitten we weer redelijk op peil en de tijd is weer 
rijp om wat fundamentele bijdragen te leveren aan 
het Nederlandse politieke denken. Bovendien zie je 
dat we in de media veel publiciteit krijgen. We zijn 
vaak in het nieuws en dat terwijl de Tweede 
Kamerfraktie zo klein is. Daaruit blijkt hoe belang
rijk onze ideeën zijn.
„Gelukkig zijn we het stadium van elkaar in de put 
praten voorbij en durven mensen weer wat prikkelen
de ideeën te spuien. We hebben het moeilijk gehad 
met het inhoudelijk werk. Mensen laten zich lastig 
strikken voor werkgroepen die een meer permanent 
karakter hebben. Maar voor werkgroepen met korte
re looptijd zijn wel mensen te vinden, denk bijvoor
beeld aan de werkgroepen pensioenen, nieuwe tech
nologieën en landbouw. Met name de laatste tijd zijn 
redelijk, wat mensen bereid op ad hoc-basis adviezen 
te geven en stukken te schrijven. Ik heb mateloze 
bewondering voor de mensen die sinds jaar en dag de 
werkgroepen runnen in het inhoudelijk werk, daar 
hebben we erg veel aan. Onze parel aan de inhoude
lijk werk-kroon is nog steeds de werkgroep gezond
heidszorg, dat mag ook wel eens gezegd worden.
Van der Hoek is niet ontevreden, maar hij zou best 
wat meer betaalde uren in zijn portefeuille willen o 
hebben. „Ik wil geen kruideniersdiskussie voeren o 
over uren. Maar er wordt nogal wat verwacht van de g 
PPR. De buitenwacht beschouwt de PPR als een q 
ideeenpartij. Dat is ook mijn opvatting. De PPR “ 
moet een werkplaats zijn voor ideeën in de Neder- üj 
landse politiek. Dat is mijn ideaal. En dat betekent z 
een levendig politiek debat. We hebben de organisa- ö 
tie bij de tijd gemaakt, we hebben de presentatie bij o 
de tijd gemaakt. Wat de inhoud betreft zullen we op 
de veranderingen in de samenleving een antwoord 
moeten hebben. We moeten de faam die de PPR in 
dit opzicht heeft waarmaken: fris er tegenaan kijken, 
waar liggen de wortels van het probleem - in die zin 
radikaal - en niet bang om heilige huisjes opnieuw in 
de grondverf te zetten. Dat is de zware druk die op 
het inhoudelijk werk rust. Dus af en toe word ik ’s 
nachts wel eens wakker en dan denk ik ‘hoe komen 
we hier uit’. Wij willen heel stelselmatig het debat 
aangaan in tic partij.” -----  ----  .....

‘Groen Licht’
Je wilde de aanzet tot dat debat geven met het 
diskussiestuk ‘Groen Licht’. Maar is dat gelukt? Heb 
je niet alleen maar afweer gekregen en betrekken 
beide groepen in de partij nu hun bastions om elkaar 
vandaaruit, met al dan niet zwaar ideologisch ge
kleurde argumenten, te beschieten?
„Ik hoop het niet. Ik had gehoopt dat de mensen 
door de toonzetting en de rafels die er nog aan zitten 
tot diskussiëren aangezet werden. Maar ik had wel 
verwacht dat uit verschillende hoeken van de partij 
weerstand zou komen. Veel mensen zijn wat gemak
kelijk geworden: we hebben die-en-die opvattingen, 
de wereld om ons heen verandert, maar onze 
opvattingen blijven hetzelfde. In ‘Groen Licht’ wor
den die opvattingen ter diskussie gesteld. De veran
deringen in de samenleving dwingen de PPR te 
komen tot een onderzoek naar de wortels van haar 
eigen denken.
Bijna iedereen spreekt over nieuw-realisme. Zoals je 
weet heeft dat geen gunstige bijklank in traditioneel- 
linkse kringen.
„Het is nieuw-radikaal. Het valt niet te ontkennen 
dat er op milieu-gebied een aantal dingen extra mis 
gaan waarvoor we in het PPR-programma totnutoe 
geen antwoord hadden. Het valt niet te ontkennen 
dat de rol van de staat een andere is geworden en we 
n>et kunnen volhouden dat we alles via de staat 
kunnen regelen. Met het stuk hebben we de parado
xen en inkonsistenties in het PPR-denken totnutoe 
bloot gelegd.
„Een van de hoofdparadoxen is bijvoorbeeld: er zijn 
een hoop problemen en de overheid moet die 
allemaal oplossen, en de andere lijn is: de overheid 
mag vooral niet teveel doen. Het erkennen van die 
Paradox is blijkbaar een doodzonde in de PPR. Een 
van de hoofdpunten van het stuk is: erken paradoxen

en als die niet oplosbaar zijn, probeer dan met 
pragmatische oplossingen te komen. Zonder dat dat 
een ellebogen-samenleving oplevert. Je moet kijken 
wat des overheids is en wat des burgers is. Dat is de 
eerste peiler onder het stuk. De tweede peiler onder 
het stuk is, dat je uitgaat van het individu in 
tegenstelling tot de groep, zoals we eerst deden. De 
derde is, dat we voor de toekomst een perspektief 
willen geven, maar ook nu iets moeten doen.”

Integer
Daar wringt de schoen voor een hoop mensen. Je 
komt dan met het begrip ‘pragmatische utopie’ 
aanzetten, een contradictio in terminis.
„Daarmee geven we duidelijk de paradox aan. Je 
kunt niet wachten iets aan het milieu te doen totdat 
we aan de macht komen, terwijl ondertussen het 
milieu verpest wordt. Als PPR moet je ook bereid 
zijn tussenstappen te doen. Daar moet je integer in 
zijn, duidelijk aangeven wat die tussenstap is en waar 
je heen wilt.”
Dan is het niet goed verkocht.
„Nee, dat klopt. Het is toch te snel gegaan. De 
toonzetting en de begrippen hadden beter op elkaar 
afgestemd moeten worden. Dat laat onverlet dat de 
vragen, die samenhangen met die drie peilers onder 
het stuk, overeind blijven. Het stuk is nog niet 
uitgewerkt, maar we hebben nu een konsept tegen
over de sociaal-demokratie, tegenover de zorgzame 
samenleving: het konsept van de ekoiogische demo- 
kratie. Bovendien komt dit stuk niet uit de hemel 
vallen. De diskussielijn is heel zorgvuldig opgebouwd 
in de laatste jaren. ‘Vreemd gaan in gedachten’, 
‘Narren in domineesland’, publikaties rond landbouw 
en nieuwe technologie. Ik denk dat de PPR met haat 
specifieke bijdrage, libertaire inslag en goed gevoel 
voor sociaal beleid een hele wervende bijdrage kan 
leveren aan de Nederlandse politiek. Ik denk wel dat 
we voor een zware klus staan. Maar als PPR zijn we

gehouden om geen gemakkelijke antwoorden te 
geven op nare problemen.”
Maar hoe vind je dan zo’n opmerking van Ria 
Beckers. Dit stuk is niet in de lijn van het PPR- 1 
denken en daarom een gemiste kans, zegt ze.
„Het is een diskussiestuk! Ik zeg niet dat het zo 
geweldig goed is. Maar je moet niet meteen struike
len over dat stuk in de zin van ‘nou gooien ze mijn 
wereldbeeld door elkaar’. Dat is absoluut niet het 
geval. Maar het stuk is natuurlijk wat eenzijdig. 
Bijvoorbeeld bij milieu, als we zeggen dat dat 
•probleem via heffingen opgelost moet worden. In het 
programma komt het milieuprobleem in zijn totaliteit 
aan bod. Maar dat aspekt is er nu uitgepakt, omdat 
we daar wat meer de nadruk op moeten leggen. Het 
huidige milieubeleid werkt op een aantal punten niet, 
en die heffingen zijn daar een antwoord op. En dan 
kun je wel roepen ‘meer van hetzelfde’, maar dat 
hebben we juist proberen te voorkómen. Dat bete
kent niet dat alle andere oplossingen die we hebben 
voorgestaan opeens in een nieuw programma eruit 
geschreven worden. Alsjeblieft niet! Wat Ria be
weert klopt dus niet, integendeel. We proberen juist 
de wortels van de problemen aan te pakken.
„Onze uitgangspunten zijn hetzelfde gebleven. Men
sen moeten zich eens afvragen waar we nu mee bezig 
zijn. Gaan we alleen maar hemelfietsen, of gaan we 
een programma maken waarmee we kiezers uitdagen 
om in 1990 ‘ja’ tegen ons te zeggen.”
Met zo’n opmerking strijk je mensen tegen de haren 
in die al jarenlang aktief zijn. Die krijgen het idee dat 
het nooit gedeugd heeft wat ze hebben gedaan.
„Dat is niet waar. Maar als je als politieke partij een 
program maakt, zul je bereid moeten zijn de realiteit 
tot je toe te laten. Als je dat niet wilt, dan moetje wat 
mij betreft niet in een politieke partij gaan zitten. In 
de samenleving is ontzettend veel veranderd. Daar 
moet je je als PPR rekenschap van geven.”

MALOU VAN HINTUM

VAN OJIK
23.55

Mijn ouders hadden  kennissen in de Eb- 
b ingestraat. De zeldzame keren dat ik 
d aa r op bezoek kwam werd mijn opko
m ende politieke in teresse gelaafd  door 
verhitte d iskussies over iets w at 'ver
keerscirculatieplan ' heette. Mijn oom w as 
er fel tegen en  mijn vader bleek een 
fervent voorstander. Het cirkulatieplan 
moest dus links zijn. w ant dat w as mijn 
vader per slot van  rekening ook. De w e
reld zat nog overzichtelijk in elkaar.
Het cirkulatieplan is er gekom en. ,,In 
G roningen kreeg de revolutie vorm met 
het verp laatsen  van  verkeersborden, het 
verschuiven van  stoepranden en  het in 
werking treden van  honderdduizend nieu
we verkeersverordeningen", schrijft Geert 
Mak in  1977. De w ereld zat nog overzichte
lijk in elkaar.
In ruim  tien jaa r schijnt er in Groningen 
verschrikkelijk veel veranderd te zijn. De 
linkse verkeersom leiders van toen zijn nu 
vooral beg aan  met 'beeldvorm ing' en  
'huisstijl'. De spreiding van kennis, m acht 
en  inkomen is vervangen door de ver
spreiding van zoveel mogelijk v isitekaar
tjes. Problemen en  belangentegenstellin 
gen worden opgelost met vernieuw ing 
van het logo, een  train ing voor lokettisten 
en  een bonte avond voor de am btenaar. 
Het komt mij a llem aal nogal verw arrend 
voor. Het doet me denken aa n  een  veran
dering van  beeldvorm ing die we in de PPR 
hebben  willen bevorderen, 'Vrolijks 
Links', w as de leus. Politiek is niet a lleen  
m aar saa i, n iet a lleen  voor am bitieuze 
heren in driedelig  grijs, je m ag jezelf best 
w at relativeren, ironie is geen doodzonde, 
en optimisme over de veranderbaarheid  
van de wereld al evenm in. De Vrolijk 
Links kam panje bleek een succes, de 
belangstelling  van  de m edia voor de PPR 
nam  zienderogen toe, en  hetzelfde ge
beurde met het aan ta l leden. M aar de 
m ensen die a l lid w aren m oesten in 
m eerderheid niets van  Vrolijk Links heb
ben. V erkwanseling van idealen, vonden 
ze het, en  bovendien: er is toch helem aal 
niets om vrolijk over te zijn? Te verw ar
rend zo'n leus. Afvoeren, dus.
Wie is nog links v andaag  de dag , w at is 
nou eigenlijk rechts? Het wordt steeds 
lastiger. Neem nou het m ilieu. Vroeger 
w as dat gewoon van ons. De PvdA h ad  de 
ekonomische groei, de PSP het pacifism e. 
De CPN had  de arbeiders, D66 de gekozen 
burgem eester. Over CDA en VVD sprak je 
niet eens. en  de PPR had  het m ilieu. Het 
w as voortdurend vijf-voor-twaalf. het e in
de van de w ereld w as nabij. Dit einde kon 
slechts worden afgew end a ls  m ensen 
m assaa l hun m entaliteit zouden verande
ren. M assale bekering tot de PPR w as a l 
evenzeer gew enst.
Niets van dat a lles gebeurde, de wereld 
verging niet. De PPR werd van klein, zeer 
klein. Met het m ilieu ging het ondertussen 
steeds slechter en  in de politiek nam  de 
belangstelling  ervoor steeds toe. Het mi
lieu is van ons af gepikt. Iedereen bemoeit 
zich erm ee, iedereen d raagt oplossingen 
aan . Van Kooten en De Bie verspreidden 
zelfs het bericht dat in Zuïd-West Neder
land  de hele nacht het w ater afgesloten 
zou zijn, vanw ege de vervuiling van  de 
M aas. In Rotterdam is m enig bejaarde op 
het a lle rlaa tste  moment nog snel a a n  het 
ham steren  geslagen . De VPRO zelf sprak 
van „een  aard ige, grimmige vorm van 
satire". De volgende keer, a ls  de drinkw a
tervoorziening in de R andstad  echt in 
gevaar komt, denkt iedereen natuurlijk 
dat het een  grap  is. W at is nog leuk 
vandaag  de dag? Is dit nou Vrolijk Links? 
Ik weet het niet. Verwarrend is het wel.
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SUKSESVOLLE STRIPTEASE VAN BAS DE GAAY FORTMAN

HET PAK

De Radikalen in Italië wonnen stemmen met een blote vrouwenborst. De 
Radikalen in Nederland lieten Bas de Gaay Fortman in een lange onderbroek 
kampanje voeren. Zijn kortstondig verblijf in het Media Politieke Circuit legde de 
partij geen windeieren. Een ideologische twist over de televisiedemokratie was 
onvermijdelijk.

1987
Voor het eerst in de parlementaire geschiedenis 
kozen in 1987 de leden van de Provinciale Staten de 
gehele Eerste Kamer in één keer. Dat gebeurde 
enkele maanden na de verkiezingen van de Staten 
zelf. Meer dan ooit kon de kiezer invloed uitoefenen 
op de samenstelling van de Senaat.
PPR-senator Bas de Gaay Fortman vond dit een 
uitstekende mogelijkheid beide verkiezingen te kop
pelen. Hij stelde zich beschikbaar voor het lijsttrek
kerschap voor de Eerste Kamerverkiezingen, op 
voorwaarde dat hij op zijn eigen wijze kampanje kon 
voeren. Nodig was een offensieve strategie orrr^iit het 
elektorale dal van 1986 te komen. Ondanks een 
uitdagende kampanje had de PPR dat jaar slechts 
twee zetels in de Tweede Kamer behaald. Bas had bij 
de Algemene Beschouwingen in de Eerste Kamer al 
de noodklok geluid. Hij verkondigde dat het zo niet 
langer kon met de partij. De PPR was te goed om 
slechts getuigenispartij te zijn. Daar kon je niet 
blijvend.mee doorgaan. De kiezers moesten nu maar 
eens duidelijk maken of ze de PPR echt wilden. Bas 
zijn uitgangspunt daarbij was: 3 PPR-
vertegenwoordigers in alle Staten en de Senaat. 
Ondanks enige bedenkingen over een persoonlijke 
kampanje rond Bas, waardoor een deel van het 
aktieve kader in de partij zou kunnen vervreemden, 
adviseerde het partijbestuur de kerngroep haar stem 
op Bas als lijsttrekker voor de Eerste Kamerverkie
zingen uit te brengen. De kerngroep volgde dit advies 
op.

Tineke
In het kampanjeplan werd erkend dat provinciale 
verkiezingen geen landelijke verkiezingen waren. 
Lubbers en Kok dienden zich er buiten te houden, 
maar men gaf wel toe dat het toch een landelijke 
kampanje zou worden. De PPR zou zich op het enige 
werkelijke verband tussen provinciaal en landelijk 
nivo richten: het feit dat de Statenleden na enige 
maanden een nieuwe Eerste Kamer zouden kiezen. 
Bas mocht zich van het partijbestuur met recht en 
reden in de strijd mengen. De provincies hadden daar 
belang bij en het provinciaal nivo zou niet worden 
aangetast. Bas moest proberen zoveel mogelijk het 
televisiescherm te bezetten.
En dat. lukte. Binnen de kortste keren was De Gaay 
Fortman te gast bij Tineke, het babbelprogramma 
van Veronica. Hij mocht daar zijn ‘politiek kabaret’ 
presenteren, een act die hij opvoerde om de politieke 
avonden in de provincies wat op te vrolijken. Hij 
opende deze bijeenkomsten in het traditionele ambts
kostuum van leden van de Staten-Generaal. Na een 
plechtige inleiding over de geschiedenis van ‘het pak’ 
trok hij dit kostuum, dat de knellende invloed van het 
regeerakkoord op de Eerste Kamer symboliseerde, 
uit. De PPR wilde vrij zijn: de Eerste Kamer moest 
weer een zelfstandig oordeel over de wetgeving van 
de Tweede Kamer kunnen geven. Bij Tineke vond hij 
een gretig gehoor voor dit ludieke idee en kreeg hij 
alle kans om een aantal PPR-ideeën te ventileren. 
‘Het pak’ (met Bas erin) stond een aantal dagen later 
in bijna elk dagblad afgebeeld. De PPR maakte 
nieuws. De persoonsgerichte kampanje leek een 
groot sukses te worden. Regelmatig was Bas op het 
scherm te zien. Het historische moment was daar 
toen hij zowel op Nederland I als II tegelijk te 
bezichtigen was.
In de partij werd de term ‘Het Media Politieke 
Circuit’ al spoedig gemeengoed. Volgens Bas staat of 
valt dat MPC bij het feit dat de mensen die zich 
daarin bewegen elkaar nodig hebben. lournalisten 
hebben politici nodig die iets te vertellen hebben en 
dat ook nog op een originele manier doen. Omge
keerd hebben deze politici de journalisten weer nodig

om in de publiciteit te komen. De toegang tot het 
MPC is zeer lastig. Bas was er deel van, dat was 
inmiddels wel duidelijk.

Zot
Natuurlijk was er kritiek op de nieuwe stijl van de 
PPR-kampanje. PPR-lid André Staas was veront
waardigd over het landelijk maken van de provinciale

verkiezingen. „Een verfoeilijke trend, want ze lopen 
opeens de regio’s weer plat, de Haagse grijze 
muizen.” De wederkomst van Bas deed hem te veel 
denken aan wat hij de genante vertoning van D66  
noemde. Die had het oude paard Van Mierlo dat jaar 
ervoor van stal gehaald bij de Tweede Kamerverkie
zingen.
Statenlid Jan Dirx uit Nijmegen verklaarde in de

VPRO-gids het gezocht te vinden het optreden van 
Bas te rechtvaardigen met het feit dat de Statenleden 
spoedig de Eerste Kamer zouden moeten kiezen. Hij 
vond dat met name vreemd, omdat de PPR de Eerste 
Kamer een overbodige instelling vond. Hij wees ook 
op de spanning die er was tussen het opereren van De 
Gaay Fortman en de verhalen van Ria Beckers over 
het verschijnsel televisie-demokratie, waarbij het 

o tv-beeld de werkelijkheid ging bepalen in plaats van 
9  andersom.
z Ook buiten de partij zette het optreden van Bas 
p mensen aan het denken. Jan Blokker betuigde 
°  openlijk zijn deelneming aan de oude De Gaay 
o Fortman met het gedrag van zijn zoon. Diepenhorst 
m sprak in Trouw de hoop uit dat De Gaay Fortman 
o spoedig zijn talenten beter zou gaan gebruiken. In 
o andere kleinere linkse partijen werd met argusogen 

naar dit alles gekeken. Cor Wijnings vroeg zich in het 
PSP-blad Bevrijding af wat je aan stemmen hebt die 
gewonnen worden op basis van het feit dat één of 
andere zot zijn broek uittrekt.
Ook Bas voelde de spanning die door zijn uitklederij 
werd opgeroepen. Op 10 maart kreeg hij in NRC- 
handelsblad de mogelijkheid het één en ander toe te 
lichten. Hij beweerde daarin dat retorika en charisma 
twee belangrijke middelen zijn die de politicus in de 
verkiezingen ter beschikking staan. Deze middelen 
worden door politici al heel lang gebruikt, maar de 
technieken veranderen zeer snel. „Razendsnel sco
ren, afgeronde beweringen, showwerk en ‘tv-magie’ 
zijn onvermijdelijk, uitgewerkte ideeën daarentegen 
riskant en zelfs gevaarlijk.” Hij kwam in zijn artikel 
met gepeperde kritiek op het Media Politieke Circuit. 
Vier weken ‘politiek kabaret met een Pak’ hadden 
hem bevestigd dat er iets fundamenteel fout zat met 
ons media-politieke circuit. Dat was door zijn aard 
niet gericht op vernieuwing en verdieping. „Voor het 
Pak gaat de deur open, voor de Ideeën niet.” Spijt 
had hij niet van zijn rondreis in het kostuum. Hij had 
bewust dit visuele effekt willen gebruiken om het idee 
(de associatie met het regeerakkoord) ingang te doen 
vinden. Dat was helaas niet gelukt. Wel was de 
indruk gevestigd dat de PPR tenminste met plezier 
kampanje voerde. En dat was al heel wat.

Televisie-demokratie
Wouter van Dieren, adviseur van Bas in de kampan
je, was in zijn analyse van de kampanje minder 
gewetensvol over het MPC. Volgens hem kom je daar 
alleen binnen als je als bekende Nederlander het 
spelletje flauwekul meespeelt, niet als je met Mooie 
Ideeën komt. Duidelijk was dat de kiezers primair 
reageren op de glamour van het MPC. Daar worden 
de knikkers verdeeld, nergens anders. Ideeën in het 
MPC waren volgens Wouter dan ook niet nodig. Wel: 
integriteit, duidelijkheid over waar men staat.
In de evaluatie van de kampanje probeerde sekretaris 
voorlichting Rouke Broersma een antwoord te geven 
op de vraag of de Act van Bas zich verdroeg met het 
verhaal van Ria Beckers over de televisiedemokratie. 
Hij wees erop dat politieke debatten alleen tot hun 
recht komen op de plaats waar ze horen: in de 
Kamer, in de Raadszalen, op kongressen, in kranten, 
in essays. Wil een politikus kommuniceren met zijn 
kiezer dan kan hij de televisie (en met name 
niet-politieke programma’s als RUR en Tineke) niet 
meer negeren. Zolang die politikus maar besefte dat 
de televisie geen neutraal doorgeefluik is maar een 
vervormend medium dat specifieke eisen stelt aan 
inhoud en presentatie van de boodschap, was er 
weinig aan de hand. Hij legde in tegenstelling tot De 
Gaay Fortman de schuld van het verdringen van het 
Idee niet bij de pers. De fout lag bij de kampanjema- 
kers: die hadden de media beter moeten kennen. Het 
partijbestuur sloot aktieve deelname aan het MPC 
onder voorwaarden beslist niet uit. De PPR had sinds 
jaren weer een verkiezingsoverwinning behaald. Dat 
was mede het gevolg van de aandachttrekkende 
kampanje met veel spektakel. Dat de diepgang niet 
zo tot uiting was gekomen was jammer: volgende 
keer beter.

HANS VAN EGDOM

Uit de partij bereiken mij bozige geluiden 
van gewone leden die in  het geheel niet te 
spreken zijn over het stuk 'Groen Licht'. 
Een grappenm aker merkte zelfs op dat het 
'Een Illusie Armer' had  moeten heten 
om dat dat beter bij het gebodene zou 
aanslu iten . Op zich een goede gedachte 
w ant in die nieuw e titel komt in elk geval 
het woord 'G roen' niet voor, w at een  hele 
vooruitgang is. Groen Licht! Hebben jullie 
ooit het geduld  gehad  om daarop te 
wachten?
Teneinde de diskussie te kunnen volgen 
moest ik dus wel van  de inhoud kennis 
nem en. Lui a ls  ik ben ging ik op zoek naar 
de sam envatting. Het bestuderen daarvan  
is in onze partij over het algem een genoeg 
om erover te kunnen m eepraten. Al gauw  
bleek, dat die sam envatting een hele 
reeks vragen opriep. W at is in godsnaam  
het 'conciliair proces in de kerken'? Ik zie 
in de kerken a lleen  m aar leegloop en 
superm arkten. Het volgende punt w as nog 
m erkw aardiger. De kiezers m oeten twéé 
stem m en krijgen, m aar a ls  iederéén die

y y l L H E L M  V E R S C H U R  EJ]1

LICHT
krijgt schiet ik er niets mee op.
Dit noodzaakte mij tot een  nadere bestu
dering van  de inhoud. Eén en ander w as 
terug te  vinden onder de kop 'Demokrati- 
sering ', hetgeen een pleidooi bevatte  voor 
een  ander k iesstelsel met ingebakken 
afspiegelingskollege met een  m ilieum i
nister voor de PPR. Meer valt er over 
dem okratisering in Groen Licht niet te 
lezen, alw eer een Illusie Armer. Ik moet er 
trouwens niet a a n  denken, zeg. Twéé

stemmen! Die d iskussiestofaanleveraar 
heeft kennelijk een heel w at hogere muts 
op van  het bevattingsverm ogen van de 
N ederlandse Kiezer d an  ik. En d an  een 
m ilieum inister voor de PPR! M isschien 
kunnen we nu vast de scherm utselingen 
beginnen over welk groen licht dat zou 
m oeten wezen. Dat is in elk geval m inder 
pijnlijk d an  het beantw oorden van  de 
v raag  hoe groot de invloed van  zo'n 
m inister dan  wel zal zijn. Gezien onze flirt

met het prijsm echanism e is EZ een  leuke
re post. En d an  m aken we de benzine 
m eteen zo duur dat het zelfs lukratief 
wordt om vanuit Zandvoort in D uitsland te 
g aan  tanken!

Zo zie je m aar. Even lees je in zo'n stuk en 
m eteen heb je w eer kritiek. Bah! Ik lijk wel 
een  woordvoerder in de partijraad . En hoe 
komt dat? Om dat wij, gew one leden den
ken dat het stuk voor óns is geschreven. 
Dat zo'n verkiezingsprogram  wordt ge
m aakt zodat wij erin kunnen opzoeken 
w at wij ergens van m oeten vinden. Fout. 
Hoofddoel van ons partijbestuur is: meer 
zetels. Daarvoor is het nieuw e program 
bedoeld en  niet om ons te bevredigen. 
Laten we het bestuur geheel in Kerstsfeer 
het voordeel van de twijfel gunnen, wie 
weet werkt het. Vrolijk Links, Groen Licht, 
Bonte Lijst, ze zien m aar. Vrolijk Kerst
feest, lieve PPR-mensen, en gooi net a ls ik 
die groene lam pjes de boom uit. Die 
bekijken wij toch m aar in het verkeerde 
Licht.
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EMOTIES
De PPR re la tiv ee rt h a a r  e ig e n  gelijk, 
m eldt het p a rtijb e s tu u r in  he t voor
woord v an  G roen  Licht. Ik w eet n iet 
w aarom  ik d a a r  on troerd  door raak , 
ook nu  ik het o p n ieu w  lees. Is het 
om dat ik ook zelf tot d e  konk lusie  w as 
gekom en, d a t ik v a n  m ijn  overtu ig in 
gen geen  ax io m a 's  m ag  m aken?  En d a t

BRIEVEN'
De redaktie behoudt zich het recht voor zonder opgaaf van redenen brieven in te korten of te weigeren.

mijn on tw ikkeling  d u s  synchroon  loopt 
met d ie v a n  he t p a rtijb es tu u r?  En d a t 
die herkenn ing , in e en  be lan g rijk e  
beslissing , em o ties oproep t?  Een ve r
bondenheid, d ie  je som s voelt, a ls  
iem and exak t he tzelfde  v ind t a ls  jij? Ja, 
ik denk d a t d a t h e t is. Hoe d a n  ook: 
hulde voor m en sen  d ie  d a t h a rd o p

d u rv en  zeggen! En zeker a ls  po litieke  
partij! Als ied e re  partij d a t d eed , w a 
ren  d e  p ro b lem en  d e  w ereld  uit, en  zou 
ook de  lin k se  sam en w erk in g  v lu g g er 
v a n  de  grond  kom en! M aar he t b e te 
ken t n iet, d a t je je id e a le n  opgeeft, of je 
s ta n d p u n te n  a l  bij v o o rb aa t op  lo sse  
sch ro ev en  zet. Het houdt, lijkt me, in 
d a t je je in  p rin c ip e  o p en ste lt voor 
a n d e re  op lo ssin g en , a ls  d ie  b e te r  b lij
ken . Dat je je d u s  w ilt la te n  overtu igen , 
m a a r  d a n  door ju is te  a rg u m en ten . Het 
lijkt m e e en  h ee l v o lw assen  hou d in g  
(en d a t voor e en  20-jarige!).

W im Koster 
V een en d aal

AFGHANISTAN
Met s tijg en d e  v e rb az in g  en  e n ig e  
w eerzin  la s  ik in  de  ru b riek  'B rieven' 
v an  R a d ik a len k ran t num m er 11 de  
brief on d er d e  tite l 'A fg h an istan '. Mijns 
inziens k an  deze brief ook afkom stig  
zijn v a n  de  T eleg raaf, of e en  a n d e r  
b la d  u it zeker n ie t o n v e rd ach te  hoek. 
E ens b e n  ik h e t m et de  schrijver d a t in  
ied e r la n d  d e  bevo lk ing  zelf m oet k u n 
n e n  u itm ak en  w elke re g erin g  zij ve r
kiest. En d a t d aa rb ij in m en g in g  v an  
bu iten af, en  zeker in  d e  vorm  van  
m ilita ir  ingrijpen , a ltijd  u it d e n  boze is.

M aar dit is  n u  n e t he t p u n t w a a ro p  de 
schrijver d e  re a lite it u it h e t oog ve r
lie st. H oew el ook ik e rv an  u itg a  d a t bij 
vrije verk iezingen  op dit m om ent d e  
k o m m unistische  p artij g e en  m ee rd er
h e id  zou b eh a len , w il d a t nog n ie t 
zeg g en  d a t er voor so c ia lism e  h e le 
m a a l g e en  s teu n  is in  A g h an is tan . 
N atuurlijk  is  é én  m an ie r om e en  kon- 
flikt op te  lo ssen  ervoor te  zorgen  d a t 
de  partij w a a rm e e  je in konflikt b en t 
he t la n d  v e rlaa t, m a a r  d a t g e ld t a n d e r
som  ook, a ls  h e t verzet in  P ak is tan  
bleef, w a s  er ook ru st in h e t land! Het 
e rg st v ind  ik ech ter d a t d ie  g eb ied en , 
d ie  he t Is lam itisch e  verzet on d er kon- 
tro le  heeft, bevrijd  g en o em d  w orden. 
Bevrijd w a a rv a n ?  Is he t n ie t zo d a t de  
no rm ale  b u rg erb ev o lk in g  v a n  de  reg en  
in  de  d ru p  kom t, zo n ie t v a n  de  w a l in 
d e  sloot? Na d e  o v e rh ee rsin g  door de  
Sovjets kom en ze on d er d e  o v e rh ee r
s in g  v a n  de  Is lam itisch e  fu n d a m e n ta 
lis ten , d ie  n ie ts  a n d e rs  w illen  d a n  v an  

.A fg h an istan  een  p u u r Is lam itisch e  re 
pu b liek  m aken , zoals Iran , en  zoals Zia 
UI H aq g ep ro b ee rd  heeft in P ak istan . 
Een in te rn a tio n aa l M edisch  K om m ittee 
A fg h an istan  m ag  v a n  mij opgerich t 
w orden, h u m an ita ire  h u lp  is a ltijd  
goed . Ik g a  er d a n  w el v a n  u it d a t zo'n

kom m ittee  h a a r  ak tiv ite iten  over het 
h e le  la n d  v e rsp reid t. O v e rig en s is  de  
o rg a n isa tie  'A rtsen  zonder G renzen ' a l 
ja re n  ak tie f in  A fg h an istan  e n  is het 
b e te r e en  b e s ta a n d  in itia tie f te  s te u 
nen , in  p la a ts  v an  w eer ie ts  n ieu w s op 
te  zetten.

P ieter M ielen
Den H aag

De redaktie acht dit punt voldoende be
sproken in deze kolommen en verklaart de 
diskussie gesloten.

ANARCHO THEOLOGIE
G e zult n ie t doden . S o u vere ine  s ta te n  
in s titu tio n a lise re n  m oord door h e t op 
d e  b een  hou d en  v a n  e en  leg er. We 
h eb b en  de  opd rach t g oede  re n tm e e s
ters te  zijn. Souvere ine  s ta te n  sc h e p 
p e n  stru k tu ren  w aard o o r d e  v e rn ie ti
g ing  v a n  h e t leven  op A arde  w ordt 
b espoed igd .
G e zult n ie t ste len . Souvere ine  s ta te n  
p e rsen  g e ld  af voor nog m ee r a sfa lt, 
w a p e n s , a fv a lv e rb ra n d in g s in s ta lla 
tie s  om het m et in v es te rin g sp rem ies  
g ep ro d u ceerd e  afv a l in d e  a tm o sfee r te 
d u m p en  of voor 'on tw ik k elin g sh u lp ' 
om a n d e re  s ta te n  op w eg  te  h e lp en  
n a a r__
G e zult G od m et h e e l je h a rt, ziel en

v e rs tan d  lie fh eb b en  en  je n a a s te  a ls  
jezelf. Souvere ine  s ta te n  b re n g en  g e ld  
in  om loop e n  verzoeken zo d e  m en sen  
h u n  n a a s te  te  v e rtra p p en  om d e  m am 
m on m et h ee l h u n  hart, z iel en  ve r
s ta n d  te  d ien en .
,,Ja  m a a r  d e  so u v ere in e  s ta a t  b e 
scherm t je teg en  onrecht!". Ik vertrouw  
liev er op G od d a n  op het p istoo l v an  
om e ag en t. Ik hoor zo arm  te  zijn d a t 
n iem a n d  ie ts  v an  m e zal w illen  s te le n  
e n  zoals G od mij hopelijk  m ijn sch u l
d e n  vergeeft, zo hoop ik ook m ijn 
sc h u ld en a ren  te  k u n n en  vergeven , in 
p la a ts  v an  h en  op te  la te n  s lu ite n  in  
g e tra lie d e  s ta a tsh o te ls . V erdach t v an  
he t sch en d en  v a n  a rtik e l 140 v a n  h e t 
N ed erlan d se  m en sen -w etb o ek  (d ee ln e 
m ing  a a n  een  rech tsp e rso o n  d ie  tot 
oogm erk heeft h e t p leg e n  v a n  m isd rij
ven), h e b b en  V redes-m ensen  13 d a g e n  
v astg eze ten . Op grond  v a n  een  a rtik e l 
m et ge lijke  strek k in g  zijn 3 v rouw en  in 
d e  BRD tot 40 d a g e n  veroordee ld  w e 
g e n s  he t o n d ertek en en  v a n  e en  oproep 
voor een  w ak e  en  b lo k k ad e  bij de  
k ru is ra k e tte n b a s is  H asse lb ach . Ook is  
e en  D uitse jo u rn a lis t veroordee ld  tot 60 
d a g e n  voor he t schrijven  v a n  een  a r ti 
kel over m an ie re n  om d e  vo lkste lling  
d ie  in  m ei '87 p la a ts  vond, te  boykot
ten . Een leuk  vooruitzicht over e n ig e  
tijd  het g e ïn s titu tio n a lise e rd e  onrech t 
v an  d e  V eren igde S ta ten  v a n  E uropa 
over ons h een  te  krijgen . W ee d e  
b u rg e r d ie  d 'r/zich n ie t a a n  d e  Pax 
E u ro p ean a  onderw erpt!
Vrede en  C h ris tian a rch ie .

F rits te r Kuile
E indhoven

De ruim 100 mensen die naar de Flevohof waren 
gekomen maakten een interessante dag mee. Herman 
Verbeek, de landbouwspecialist van het GPA en 
Marti Wiersema van de groep Landelijke Boerinnen 
Belangen kregen veel steun vanuit de zaal. Het 
publiek was waarschijnlijk geen evenwichtige afspie
geling van de Nederlandse landbouwers, maar Taze- 
laar (Produktschap voor Vee en Vlees), Van Noord 
(landbouwspecialist voor het CDA in de Tweede 
Kamer) en Egberink (Landbouwschap) konden weer 
eens merken dat er heel wat onvrede bestaat over het 
door hen gesteunde landbouwbeleid.

Agro-industrie
Tazelaar en Van Noord gingen vooral in op de 
produktiebeperking door kwotering en de gevolgen 
die het huidige landbouwbeleid op het milieu heeft. 
Beiden waren tegen kwotering van de produktie 
omdat dit strijdig zou zijn met het vrije ondernemer
schap. Volgens Tazelaar zou het er zelfs toe leiden 
dat boeren achterover gingen zitten omdat hun 
inkomen toch verzekerd was. Hij toonde zich.een 
fervent voorstander van een marktgericht beleid. 
„Produktie moet daar plaatsvinden waar dat het 
meest efficiënt kan”. Volgens het voormalig PvdA- 
Kamerlid wordt het milieu afdoende beschermd 
omdat er afspraken zijn gemaakt over milieumaatre
gelen en de boeren daaraan meebetalen. Als maatre
gelen als mestverwerking over een jaar of twaalf niet 
aldoende blijken te zijn, kunnen we eventueel gaan 
nadenken over het inkrimpen van de veestapel, vond 
hij. Ook Van Noord en Egberink waren van mening 
dat er goede afspraken liggen om het milieu te 
beschermen.
Hun opvattingen vielen niet goed bij de toehoorders. 
Juist het huidige beleid leidt ertoe dat boeren hun 
vrijheid verliezen. Zij worden gedwongen op mi
lieuonvriendelijke wijze te produceren. Ze moeten 
het teveel aan mest haast wel op het land gooien, 
omdat ze de overschotheffing en het transport niet 
kunnen betalen. De kosten voor het milieu werken 
onvoldoende door in de kostprijs.
Volgens Verbeek zijn boeren hier en in de Derde 
Wereld slachtoffer van de agro-industrie. Door de 
vele stappen tussen boer en konsument krijgt de boer 
voor zijn produkten maar een schijntje van wat de 
konsument betaalt. En Unilever ziet de winst weer 
stijgen. Het geld dat de EG uitgeeft aan landbouw, 
gaat op aan overschotten. Dit geld moet rechtstreeks 
naar de boeren door de prijzen te verhogen, met 
gelijktijdige kwotering van de totale landbouw.' Al-

GPA-KONFERENTIE OVER LANDBOUW

BERGEN VERZETTEN

Onder de titel ‘Bergen verzetten’ organiseerde het Groen Progressief Akkoord 19 
november een themakonferentie over het Europese landbouwbeleid. Een goed 
bezochte diskussie waar veel boeren en boerinnen aanwezig waren.

leen dan kunnen boeren op een milieuvriendelijke 
wijze produceren en verdienen ze een redelijk inko
men. Boeren moeten zich niet tegen elkaar uit laten 
spelen, maar zich samen sterk maken. Daardoor zou 
ook de produktie van goedkopere namaakprodukten 
worden tegengehouden, want die produkten zijn 
alléén zo goedkoop omdat de boeren in de Derde 
Wereld onvoldoende betaald worden en de bodem 
daar wordt uitgeput.
Veel mensen uit de zaal konden het hier mee eens 
zijn. Niet Tazelaar, want ,,je moet. niet vergeten dat 
heel wat mensen werk vinden in de verwerkende 
industrie” . En iemand uit de zaal betoogde dat de 
verwerking vooral gebeurt door koöperaties, en dat 
zijn de boeren zelf.

Boerinnèn
Verbeek kreeg steun van Marti Wiersema, die blij 
was dat er eindelijk eens een vrouw in een landbouw- 
forum zitting had. Zij betoogde dat de huidige 
landbouw inhumaan is. Kinderen vanaf 7 jaar werken 
mee in het bedrijf. Vrouwen werken vele uren zonder 
dat daar een inkomen tegenover staat. Hun fiskale en 
juridische positie is slecht geregeld. Daar moeten 
regelingen voor komen en tevens moet hun inkomen 
verbeterd worden. Dat betekent een stijging van de 
prijzen. Op den duur zou ook een basisinkomen aan 
de verbetering van hun inkomen een bijdrage kunnen 
leveren.
Om de positie van boerinnen te verbeteren moeten ze 
beter vertegenwoordigd zijn in het Landbouwschap. 
Het verhaal van Egberink gaf daar weinig hoop op. 
Positieve aktie kwam in zijn vokabulaire niet voor, en 
van aparte vertegenwoordiging van boerinnen kan al 
helemaal geen sprake zijn. Hij bood aan nog een keer 
met boerinnen te praten, maar daar zal vast niet veel 
uitkomen.

Optimistisch
Egberink was optimistisch over de toekomst van de 
landbouw. Hij stelde dat de arbeidsomstandigheden 
verbeteren, dieren beter behandeld worden en het 
milieu beschermd. Van Noord ging nog verder. 
Volgens hem is er geen sprake van dat de boeren het 
slecht hébben. Er zijn vele boeren die miljonair 
zouden zijn als ze nu hun bedrijf zouden verkopen. 
Hij was waarschijnlijk vergeten dat dié boeren hun 
bedrijf verkopen, die helemaal geen inkomen meer 
halen uit de landbouw.

BART ENSING

PPR wint in Utrecht-West
Op 19 november konden ongeveer 
100.000 kiezers naar de stembus in 
Utrecht-West. Een twintigtal oude ge
meenten ging op in zeven nieuwe. Voor de 
PPR stonden er drie raadszetels op het 
spel (Breukelen, Mijdrecht en Loenen), 
terwijl in twee andere plaatsen de PPR 
geen zetel had, maar wel deelnam aan een 
PvdA/PPR-kombinatie (Oudewater, 
Montfoort). Het werd een sukses voor de 
PPR. De zetels bleven behouden met 
meestentijds betere percentages dan in 
1986 en in Montfoort zit nu ook een 
PPR-vertegenwoordigster in de raad.

Dit sukses is des te opmerkelijker, omdat 
de PvdA de progressieve samenwerking in 
Mijdrecht en Montfoort verbroken had.

Zoals nu blijkt tot haar schade, want in 
beide plaatsen haalde de PPR op eigen 
lijsten (overigens niet onder eigen naam: 
Progressieve Partij Ronde Venen, 
Progr.’88) probleemloos een zetel, terwijl 
de PvdA verloor. Als landelijk beeld 
leverden de verkiezingen als tendens op: 
winst voor D6 6 , licht verlies voor CDA en 
VVD, radikaal links (in Utrecht-West 
feitelijk alleen de PPR), gereformeerd 
rechts en de PvdA handhaven zich. Er 
moet nog het nodige gebeuren om Lub- 
bers III te voorkomen.

Tot slot een felicitatie voor en sukses 
gewenst aan de herkozen en nieuwe raads
leden: Anita Keuning, Greet van Seeters, 
Steef Cornelissen en F. Strater! (hs).
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„Als een gewone winkel elke tien jaar een verbou
wing nodig heeft om weer mee te komen, zou een 
ideëen-winkel dan geen opfrisbeurt nodig hebben?’' 
Dat stond als aansporing te lezen in 'De PPR bij de 
tijd'. Een rapport dat in 1986 in opdracht van het 
partijbestuur door de zogeheten werkgroep Herover
weging geschreven was. Al vóór de niet al te gunstige 
verkiezingen van 1986 gingen in het partijbestuur 
stemmen op die pleitten voor een werkgroep die 
moest nadenken over stijl, presentatie en organisatie 
van de partij. Daar was alle aanleiding voor. De 
aktiecentra waren op sterven na dood, het geitenwol- 
lensokken-syndroom overschaduwde de beeldvor
ming en de inhoudelijke produktie lag kwalitatief en 
kwantitatief beneden het noodzakelijke peil.

DE PPR EN DE NIEUWE ZAKELIJKHEID

Nu is het in de PPR een goede gewoonte te 
heroverwegen als een verkiezingsuitslag tegenvalt. In 
1986 was er nog meer aan de hand. De tijdgeest liet 
de PPR niet onberoerd. Organisatieburo’s waren in. 
Nieuwe zakelijkheid werd in linkse kringen wat in 
rechtse kringen al enige tijd no nonsense heette. Elke 
zichzelf respekterende organisatie werd door het 
reorganisatievirus besmet. De PPR dus ook. Het 
moest anders, beter.
De werkgroep Heroverweging vergeleek de PPR met 
een bedrijf. Ook een politieke partij moest met haar 
produkt een markt zien te veroveren. Ondanks het 
vermoeden dat bij veel partijleden de haren recht 
overeind zouden gaan staan, bepleitte de werkgroep 
een veel zakelijker benadering van dat politieke 
bedrijf: werkplanning, financieel management, mar
ketingtechnieken enzovoorts. Er moest een efficiënte 
en slagvaardige partijorganisatic komen, waarbinnen 
een inhoudelijk produkt ontwikkeld kon worden. 
Door een goed publicitair beleid zou Nederland het 
idee krijgen dat er bij de PPR weer wat gebeurde. 
Het partijbestuur kreeg de zware taak met alle 
voorstellen van de werkgroep aan de slag te gaan. Nu 
gaat vernieuwing van bovenaf in een partij met 
basisdemokratische principes niet zo gemakkelijk. 
Veranderingen leg je nou eenmaal niet door middel 
van een kongresbesluit op. 1988 was het jaar waarin 
de voorgestelde veranderingen werkelijkheid zouden 
moeten worden. Tijd voor een evaluatie.

De organisatie
Als een deus ex machina was Job van Keulen in het 
partijbestuur beland. Deze 60-plusser, die met het 
bereiken van de Vut-gerechtigdc leeftijd zijn mana- 
gementfunktie bij een grote uitgever had neergclcgd, 
leek de ideale figuur om de bezem door de PPR- 
organisatie te halen. Als een tweede Winsemius werd 
hij op zijn eerste PPR-kongres meteen tot penning
meester gekozen. Hij ging slagvaardig aan het werk. 
Onder zijn leiding werd het grauwe partijburo aan de 
Amsterdamse Singel omgetoverd tot een fraai ogend 
service-buro aan de Weteringdwarsstraat. Betere 
arbeidsomstandigheden'en duidelijkere werkverhou
dingen wierpen spoedig hun vruchten af. Het nieuwe 
partijburo werd al snel een dynamisch werk- en 
vergadercentrum waar je (in tegenstelling tot het 
oude partijburo) de gasten niet eerst over de oude 
rommel heen hoefde te tillen.
Met de aktiecentra ging het minder snel. Niemand 
wist eigenlijk precies welke nog funktioneerden. 
Vaak beperkten de aktiviteiten van de plaatselijke 
sekretaris zich tot het legen van de brievenbus. Hoe 
dergelijke aktiecentra omgetoverd moesten worden 
tot bloeiende afdelingen van minimaal 25 leden bleef 
ook voor Van Keulen een raadsel. Eind 1988 hadden 
maar liefst 70 aktiecentra nog niet laten horen hoe zij 
betrokken wilden worden in het door Van Keulen 
gewenste netwerk. Voor een bloeiend gedecentrali
seerd afdelingencircuit lijkt meer nodig dan alleen de 
talenten van een partijmanager.
Het landelijk bestuur werd ook een kopje kleiner 
gemaakt. Van de 13 leden bleven er nog 7 over. 
Geheel in lijn met de nieuwe zakelijkheid kreeg het 
kongres een team van 7 mensen geadviseerd waarvan 
verwacht mocht worden dat zc een goed bestuurlijk 
produkt kon ophoesten. Tegen de verwachting in was 
het kongres gevoelig voor deze manipulatie: op één 
na werden de voorgestelde mensen gekozen tot 
stuurlui van de PPR.
.Dé njeuw? partijraad zou,het verkleinde bestuur

DE PPR EN DE NIEUWE TIJDGEEST

ROOD LICHT
1988. Het laatste jaar waarover Hans van Egdom, historikus en schrijver van de 
PPR-geschiedenis, zijn blik laat gaan. Hij signaleert ontevredenheid bij de 
PPR-leden, in elk geval bij velen van de oude garde. De nieuwe zakelijkheid lijkt 
binnen de partij minder aan te slaan dan daarbuiten. Misschien zijn de 
vernieuwers wat te hard van stapel gelopen. Het laatste verhaal over een
geschiedenis die nog niet afgelopen is.

kritisch moeten gaan volgen. Dat moest beter dan de 
kerngroep dat tot dan toe had gedaan. Notulist Hans 
Schoen konstateerde in een artikel over de nadagen 
van dit orgaan dat de notulen van haar vergaderingen 
eigenlijk vooraf geschreven konden worden. Alles 
wat gezegd werd was voorspelbaar. Een stevige 
bloedtransfusie was noodzakelijk. „Een groep nieu
we mensen zou met elan, een kritische opstelling en 
een absolute afkeer van procedureel gezeur de 
partijtop kunnen uitdagen, prikkelen en aanspreken 
op de kern van het beleid in plaats van het alleen 
maar stellen van informatieve vragen in de kantlijn." 
Voor vernieuwing is een naamsverandering alleen 
nou eenmaal niet voldoende.

De beeldvorming
Bestuurslid Rouke Broersma moest de beeldvorming 
vernieuwen. Hij kon voortbouwen op 2 geslaagde 
verkiezingskampanjes die onder leiding van Wim de 
Boer de basis hadden gelegd voor een nieuwe 
uitdagende wijze van publiciteitsbeleid. Het moest 
volgens de publiciteitsjongens (meisjes kom je hier 
heel zelden tegen) maar eens uit zijn met die linkse 
tobberigheid. De politiek moest weer leuk, spannend 
en een beetje gezellig zijn. 'Vrolijk Links' werd de 
term die de lading moest dekken en dit leverde rond 
het jubileumkongres zeer veel publiciteit en nieuwe 
leden op. Een groot aantal (oude) leden kromden er 
hun tenen bij. De ingezonden brievenrubriek van de 
Radikalenkrant was weer eens goed gevuld. Vrolijk 
ben je of ben je niet. Dat kan nooit van bovenaf 
worden opgelegd, meenden de kritici. Christa Glas
bergen uit Rotterdam verwoordde het ongenoegen 
treffend. „Het ergste is dat je tegenwoordig 'vrolijk' 
moet wezen", viel in haar brief te lezen. Ze kon zich 
absoluut niet voorstellen dat een politieke partij zich 
zo nodig moest profileren op een politiek volstrekt 
inhoudsloos begrip en vreesde dat we over een aantal 
jaren niet zouden weten „hoe wc van gekkigheid van 
dat oubollige vrolijke imago moeten afkomen."
De term 'Vrolijk Links' ging meer en meer een eigen 
leven leiden in plaats van een aanduiding te zijn voor 
een nieuwe toonzetting. Centraal kwam de vraag tc 
staan of je voor of tegen 'Vrolijk Links' was. 
Kandidaten voor de verkiezingslijst voor het Euro
pees Parlement werden tegen de meetlat van de 
vrolijkheid gelegd. Het leek wel of de tegenstellingen 
tussen Janneke van der Plaat en Herman Verbeek 
moesten worden vertaald met de termen vrolijk en 
chagrijnig links. Het dieptepunt yan de diskussie was

de indiening van een motie op de partijraad van 
september door de afdeling Den Haag die opriep het 
gebruik van de bewuste term te verbieden. Als een 
rots in de branding bleef Broersma in deze diskussie 
overeind door middel van fraaie betogen op kern
groepen en partijraden. Het nieuwe publiciteitsbeleid
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leverde maar mooi nieuwe leden op, was de kern van 
zijn verhaal. Buiten de PPR leek men enthousiaster 
over de 'nieuwe’ PPR dan erbinnen.

De inhoud
Er moest natuurlijk ook wat te verkopen zijn in het 
nieuwe bedrijf. Klaas-Wybo van der Hoek was als 
vice-voorzitter al enige jaren bezig het inhoudelijk 
werk in de PPR wat meer struktuur te geven. In een 
interview in de Radikalenkrant verklaarde hij dat er 
weer nagedacht moest worden in de partij. Inhoude
lijk werk was samen met publiciteit in 1988 prioriteit 
van het partijbestuur. De publikaties rolden in een 
hoog tempo van de persen. Partijvoorzitter Bram van 
Ojik schreef het boek 'Vreemd gaan in gedachten', 
Klaas-Wybo van der Hoek en zijn medewerker Hans 
Schoen redigeerden de bundel 'Narren in dominees- 
land' met bijdragen van partijprominenten. Als klap 
op de vuurpijl kwam het partijbestuur met het 
diskussiestuk 'Groen Licht'.
Na de verkiezingen van 1986 was er een permanente 
programwerkgroep in het leven geroepen met de 
opdracht nieuwe ideëen voor het program van 1990 te 
ontwikkelen. 'Groen Licht' was het resultaat. Geko
zen was voor een pragmatische benadering.,,De 
oplossing van de problemen kan niet langer worden 
overgelaten aan behoudende partijen en koalities. De 
ernst van de problemen vraagt dringend om deelna
me van progressieve partijen. Daarbij is niet de 
hoofdvraag of het PPR-paradijs over vele generaties 
kabinetten in zicht komt. Voorop staat de wil om met 
pragmatische oplossingen in korte tijd een begin te

maken met de aanpak van de problemen.” De 
utopische methode stond daarbij centraal. Het prag
matisme was het voertuig om naar de utopie toe te 
werken. „Waarom zouden we onszelf en anderen 
voor de zoveelste keer opknopen aan een illusie?'', 
was de retorische vraag die het bestuur aan de partij 
stelde. In het diskussiestuk werden een aantal heilige 
PPR-huisjes omver gekegeld. Zo werd bij de zorg en 
het milieubeleid een belangrijke rol aan de markt van 
vraag en aanbod toegedacht en vond het bestuur bij 
het vredes- en veiligheidsbeleid kernwapens tijdelijk 
aanvaardbaar.
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De partijraad zette het licht snel op rood. Ze 
ervaarde het overboord zetten van een aantal oude 
PPR-ideëen als een ruk naar rechts. De ideëen van 
het bestuur werden vergeleken met het gedachten
goed van mensen als Van der Lede en Lubbers. Van 
opbouwende kritiek was nauwelijks sprake. Ria 
Beckers konkludeerde dat de kloof tussen basis en 
top steeds breder werd. Ze betreurde het dat de 
unieke positie die de PPR met haar ideëengoed in het 
politieke krachtenveld innam zo makkelijk werd 
weggegeven.

Evaluatie
Het partijbestuur heeft op weg naar de jaren '90 nog 
een aantal flinke hobbels te nemen. De vernieuwing 
die na de verkiezingen van 1986 in gang is gezet, moet 
nog steeds bevochten worden. De 'vernieuwers' 
geloofden in hun eigen gélijk en hadden de tijdgeest 
mee. Niets leek hen in de weg te staan. De’ 
vernieuwde PPR zou als het aan hen lag wel weer een 
belangrijke faktor in de Nederlandse politiek wor
den. Geheel in overeenstemming met' de leer van 
moderne organisatiedeskundigen geloofden ze dat 
vernieuwingen met snelheid doorgevoerd moesten 
worden. Zc vergaten dat de PPR op één punt 
essentieel van een bedrijf verschilt: ieder lid heeft in 
principe een mening en wil dat die gehoord wordt. De 
aversie tegen alles wat 'van boven' komt is in een 
basisdemokratische partij als de PPR nog steeds 
groot. Vrolijk links is omstreden, de meeste afdelin
gen bestaan nog steeds niet en 'Groen Licht' wacht 
nog een stevige diskussie. Er lijken te weinig licht
puntjes over na twee jaar intensieve diskussie over 
een nieuwe PPR. Het lijkt of velen in de partij de 
noodzaak van verandering inmiddels alweer vergeten 
zijn. Het is de vraag of er na 1990 nog wel wat te 
heroverwegen valt.

HANS VAN EGDOM

Aan de voorzitter

Onzichtbaar dw alend door de wandelgangen 
—  dat is het voorrecht van een reeds lang verscheiden heer — , 
zag ik de agenda van de Kam er in krampachtigheid gevangen 
en ik verzeker U: de onrust golfde heen en weer.

D insdagm iddag w as het, de stemm ingen gesloten, 
toen met vergaderen voor uren werd gekapt.
Geen onderw erp? Jaw el (de fusie van de pers), maar dr werd afgeschoten  
de aktualiteit via de regels vakkundig aan de laars gelaat.

Aanvankelijk dacht ik nog: zoiets kan een keer gebeuren.
Maar w andelgangers hielpen me uit de droom :
„S in d s half oktober is het met de agenda louter treuren.
Het zit ons nogal hoog, de dem okratie kom t niet op stoom ."

Nader ingelicht heb ik me geschrokken afgewend.
In zeven weken ging meer spreektijd ongebruikt verloren, 
dan aan de hele Kam er voor alle begrotingen werd toegekend.
M aar w ie vroeg om  een snel debat, kreeg wel de wind van voren.

Hebt U w ellicht w at m oeite met minderheden in het politieke leven? 
Waarom hun spreektijd keer op keer op hongerrantsoen gesteld?
Zó te moeten w erken, bedelen om een minuut, ik had er allang de brui aan 
gegeven.
Is het hun getal? O f zijn het de ideeën, die U te weinig telt?

Kortom , de voorzitter heeft alsnog een belangrijke taak te vervullen. 
Volgend jaar zie ik  graag w eer een levendig parlement, 
waarin niemand zijn onvrede met de wijze van werken hoeft te verhullen  
en „positieve aktie voor de kleine fraktie" als nieuwe regel is erkend.

5 decem ber 1988, «Sinterklaas
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